
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 13833, 13951 
2.  Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Συρίγου., σελ.

138979 
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Βριλησσίων, το 26ο Δη-
µοτικό Σχολείο Πειραιά, το 14ο Γυµνάσιο Περιστερίου, το 1ο
Γενικό Λύκειο Κορίνθου, το 4ο Γυµνάσιο Λαµίας, το Γυµνάσιο
Αγίου Κωνσταντίνου Αγρινίου και από το 4ο Γενικό Λύκειο
Άρτας, σελ. 13879, 13881, 13884, 13890, 13897, 13900,
13904, 13912 

4. Αναφορά στην δολοφονία της 28χρονης έξω από το
Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων Αναργύρων από τον πρώην σύν-
τροφό της, σελ. 13874, 13875, 13877, 13881, 13883, 13889,
13894, 13900, 13902, 13905, 13906, 13912, 13913, 13914,
13918,13919 

5. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 13833, 13866, 13868,
13870, 13871, 13872, 13875, 13881, 13884, 13886, 13889,
13890, 13894, 13897, 13900, 13904, 13907, 13908, 13912,
13913, 13914, 13915, 13916, 13917, 13918, 13924, 13925,
13926, 13929, 13931, 13951 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 1484 έως 1574,

σελ. 13833-13857 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

13853-13865 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων

µε θέµα: «Σε αδιέξοδο οι επαγγελµατίες αλιείς της λίµνης
Πολυφύτου», σελ. 13866 

β) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
µε θέµα: «Η κατάσταση και η λειτουργία του Κέντρου Κοινω-
νικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας των πα-
ραρτηµάτων και των δοµών του προκαλούν ιδιαίτερη ανη-
συχία», σελ. 13868 

γ) Προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλη-
τισµού µε θέµα: «Να µην προχωρήσει η προτεινόµενη συγ-
χώνευση του 4ου και 5ου Γενικού Ενιαίου Λυκείου (ΓΕΛ) στο
Δήµο Καλαµαριάς της ΠΕ Θεσσαλονίκης»., σελ. 13870 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων, των τροπο-

λογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Λήψη µέτρων για την εφαρµογή
του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/2065 του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου και του Συµβουλίου της 19ης Οκτωβρίου 2022 σχετικά
µε την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών και την τροποποί-
ηση της Οδηγίας 2000/31/ΕΚ («Πράξη για τις ψηφιακές υπη-
ρεσίες») και άλλες διατάξεις του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης»., σελ. 13872-13936 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13905 - 13925
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13833 - 13884
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 13925 - 13951
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13884 - 13905

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Αναφορά στην δολοφονία της 28χρονης έξω από το
Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων Αναργύρων από τον πρώην σύν-
τροφό της:

ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 13902
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 13875
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 13889
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ., σελ. 13912
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13913
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 13918
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 13874
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 13900
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 13883
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 13905
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13919
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 13894
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 13906
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 13913
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 13914
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 13877
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 13881
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13879

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 13907, 13908, 13912,13913, 

1914, 13915, 13916, 13917, 
13918, 13924

ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13833, 1866, 13868, 13870, 
13871, 13872,13875, 13881

ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 13889
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13917
ΜΠΑΡΚΑΣ Κ. , σελ. 13917
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 13925, 13926, 13929,13931, 

13951
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 13889, 13917
ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ Ι. , σελ. 13884, 13886, 13890,13894, 

13897, 13900, 13904
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 13889
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 13926

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 13870
ΚΕΛΕΤΣΗΣ Σ., σελ. 13866, 13867
ΚΕΦΑΛΑ Μ., σελ. 13868, 13869
ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ Π. , 

σελ. 13866, 13867
ΜΑΚΡΗ  Ζ., σελ. 13870, 13871
ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , σελ. 13868, 13869

Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής
Διακυβέρνησης:

ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ Ν. , σελ. 13879
ΑΝΤΩΝΙΟΥ Μ. , σελ. 13902
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ Γ. , σελ. 13885, 13925
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 13875
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 13889
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 13904

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’

Τετάρτη 3 Απριλίου 2024



ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ., σελ. 13912, 13913, 13915
ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 13909, 13913, 13915,13916, 

13917
ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ Ε. , 

σελ. 13886
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 13909, 13918
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 13874, 13913, 13927
ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ Χ. , σελ. 13900
ΚΟΝΤΗΣ Ι. , σελ. 13833, 13926
ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ Α. , σελ. 13905
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 13919
ΚΩΤΣΟΣ Γ. , σελ. 13888
ΛΙΑΚΟΥΛΗ Ε. , σελ. 13894
ΛΙΒΑΝΙΟΣ Θ., σελ. 13917, 13918
ΜΑΝΤΖΟΣ Δ. , σελ. 13906, 13908, 13914
ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Α. , σελ. 13872, 13928
ΝΑΤΣΙΟΣ Δ. , σελ. 13897
ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ Θ. , σελ. 13894, 13908, 13913,13918, 

13922
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ Δ., σελ. 13890, 13929
ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ Α., σελ. 13908, 13909
ΠΛΕΥΡΗΣ Α. , σελ. 13893, 13914, 13924
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13895
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 13877, 13927
ΤΣΙΡΩΝΗΣ Σ. , σελ. 13901
ΦΩΤΙΟΥ  Θ. , σελ. 13881, 13883
ΧΑΛΚΙΑΣ Α. , σελ. 13910, 13911
ΧΗΤΑΣ Κ. , σελ. 13879, 13902

Ε. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ Γ. , σελ. 13867
ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ Κ. , σελ. 13916



Αθήνα, σήµερα στις 3 Απριλίου 2024, ηµέρα Τετάρτη και ώρα
9.08’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-4-2024
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΚΖ’ συνεδριάσεώς του, της Τρίτης 2
Απριλίου 2024, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: ««Ενσωµάτωση της Οδηγίας (ΕΕ) 2022/2523 του

Συµβουλίου, της 14ης Δεκεµβρίου 2022, σχετικά µε την εξασφά-
λιση παγκόσµιου ελάχιστου επιπέδου φορολογίας των οµίλων
πολυεθνικών επιχειρήσεων και των εγχώριων οµίλων µεγάλης
κλίµακας στην Ευρωπαϊκή Ένωση (Pillar II) και άλλες επείγουσες
διατάξεις»»)

Παρακαλείται η κυρία Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφο-
ρές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από την κ. Αικατερίνη (Κατε-
ρίνα) Νοτοπούλου, Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’

Τετάρτη 3 Απριλίου 2024



13834 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Α.ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13835



13836 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13837



13838 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13839



13840 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13841



13842 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13843



13844 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13845



13846 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13847



13848 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13849



13850 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13851



13852 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13853



13854 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13855



13856 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13857



13858 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

B. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13859



13860 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13861



13862 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13863



13864 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13865



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

Σχετικά µε τη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου την Τετάρτη 3 Απριλίου 2024 οι
επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής. 

Η υπ’ αριθµόν 2744/22-1-2024 ερώτηση θα απαντηθεί από την
Υφυπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού κ. Ζωή
Μακρή.

Η υπ’ αριθµόν 905/1-4-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας κ.
Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα.

Η υπ’ αριθµόν 891/29-3-2024 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από τον Υφυπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ.
Σταύρο Κελέτση. 

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 891/29-3-2024 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ.
Παρασκευά Κουκουλόπουλου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Σε αδιέξοδο οι επαγγελµατίες
αλιείς της λίµνης Πολυφύτου». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-
φίµων, κ. Σταύρος Κελέτσης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Προκειµένου στο σύννοµο πλαίσιο µιας επίκαιρης ερώτησης,

κύριε Υφυπουργέ, να γίνει µια ουσιαστική συζήτηση θα θέσω απ’
την αρχή, πέρα των γραπτών, ένα πλαίσιο. Το µέλλον της αλιείας
της λίµνης Πολυφύτου και το µέλλον της λίµνης ευρύτερα. Αυτά
προκύπτουν αν κάποιος διαβάσει το γραπτό κείµενο της ερώτη-
σης που έχω καταθέσει. 

Πάµε τώρα στο πρώτο ζήτηµα και στη δευτερολογία µου θα
αναφερθώ στο δεύτερο ζήτηµα, το γενικότερο που αφορά τη
λίµνη. Σε ό,τι αφορά τώρα το µέλλον της αλιείας: Η λίµνη Πολυ-
φύτου, κατ’ αρχάς, είναι η δεύτερη µεγαλύτερη τεχνητή λίµνη,
µετά από αυτή των Κρεµαστών, στη χώρα. Έχει δηµιουργηθεί
εδώ και πενήντα ένα χρόνια και συν τω χρόνω, µε φυσικό τρόπο,
δηµιουργήθηκε ένας αξιόλογος πληθυσµός ψαριών από είδη
γλυκού νερού, µε ιδιαίτερα ευχάριστη έκπληξη, να πω, το γεγο-
νός ότι παρουσιάστηκε πληθυσµός καραβίδας, που µαζί µε τα
άλλα είδη ψαριών γλυκού νερού δηµιούργησε ένα κίνητρο έτσι
ώστε ο τοπικός πληθυσµός σταδιακά να αρχίσει να ασχολείται
µε την αλιεία. Δεν υπήρχε πρότερη εµπειρία. Είµαστε η µόνη πε-
ριφέρεια Δυτικής Μακεδονίας που δεν συνορεύει µε θάλασσα. 

Έτσι, λοιπόν, φτάσαµε να είναι εξήντα τρεις οι βάρκες –µε αν-
τίστοιχες οικογένειες ψαράδων- που αλιεύουν και συµβάλλουν
στο τοπικό εισόδηµα µε σηµαντικά ποσά, πάνω από µισό εκατοµ-
µύριο ευρώ τον χρόνο µε βάση τα δηλωµένα ποσά, σε µια πε-
ριοχή που το έχει ιδιαίτερα ανάγκη. Το 2021, όµως, παρου-
σιάστηκε σοβαρό πρόβληµα µε δραµατική µείωση του πληθυ-
σµού, ιδιαίτερα της καραβίδας, που εν τω µεταξύ -όπως είπα-
είχε αναδειχθεί στην πιο ενδιαφέρουσα περίπτωση αλιείας, µε
συµβολή στο εισόδηµα, είχε κάνει πραγµατικά ένα brand name -
και τοπικά αλλά και ευρύτερα, µέχρι και εξαγώγιµο προϊόν ήταν
πια- µε αποτέλεσµα να δηµιουργείται σοβαρό πρόβληµα σε
όλους τους αλιείς. 

Οι αλιείς, σηµειώνω ότι µε τον COVID ήταν µια κατηγορία που
δεν έτυχε επιστρεπτέας προκαταβολής. Υπήρξαν πάρα πολλά
υποµνήµατα από τον Δήµο Σερβίων, όπου κατά κύριο λόγο είναι
δηµότες οι αλιείς -και τα έχω µαζί µου αν θέλετε να σας τα δώσω-
µε τεκµηρίωση. Κάποια στιγµή στις 2-2-23 ένα αρµόδιο συντονι-
στικό όργανο στο οποίο συµµετείχε και ο προεδρεύων σήµερα,
ως Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης τότε, ο κ. Γιώργος Γεωργαν-
τάς, παρουσία του ΕΛΓΑ, του κ. Τριαντόπουλου που χειριζόταν
ανάλογα κονδύλια, έκανε αναφορά ευθέως για αποζηµίωση,
ακριβώς γιατί είχε απαγορευθεί από το 2021 η αλιεία της καρα-
βίδας. 

Έκτοτε, µέχρι σήµερα, δεν υπάρχει κανένα αποτέλεσµα και
αυτό έχει συνέπειες. Σήµερα είναι περίπου είκοσι στο σύνολο οι
βάρκες που αλιεύουν στη λίµνη, συνήθως όµως δεν πηγαίνει
καµµία. Και αυτή είναι µια πάρα πολύ σοβαρή και αρνητική εξέ-
λιξη για την περιοχή, η οποία πρέπει να αντιµετωπιστεί. 

Απαντήστε ξανά, κύριε Υπουργέ, σε αυτό το θέµα. Εγώ δεν
σας ρωτάω για την κρατική αρωγή, στην οποία γίνεται αναφορά
στο συγκεκριµένο διυπουργικό όργανο, εάν υπάρχει ξανά αίτηµα
της σηµερινής πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου. Εγώ ρωτάω
ένα απλό πράγµα: Υπάρχει συνέχεια στην Κυβέρνηση; Γιατί το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, ιδιαιτέρα στο ταµείο που έχει
σχέση µε την κρατική αρωγή, έχει έναν προεξάρχοντα ρόλο
γιατί, ακριβώς, η κρατική αρωγή περίπου γι’ αυτό δηµιουργή-
θηκε. Και αυτό είναι µεγάλο ερώτηµα. 

Τα άλλα δύο ερωτήµατα, θα τα βάλω τώρα µόνο µε τίτλους,
κύριε Πρόεδρε. Το ένα αφορά αν υπάρχει πρόβλεψη και σχέδιο
στο πλαίσιο του Προγράµµατος Αγροτικής Ανάπτυξης και ειδι-
κότερα του υποπρογράµµατος αλιείας για τη συγκεκριµένη πε-
ριοχή, για την ενίσχυση του πληθυσµού ψαριών, όλων των ειδών
και ειδικότερα της καραβίδας, µε τη βοήθεια επιστηµόνων του
ΥΠΑΑΤ και πανεπιστηµίων. Και το τρίτο ερώτηµά µου είναι, αν το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, έχει ερωτηθεί, έχει γνώµη, έχει
λόγο, έχει άποψη για την επικείµενη τοποθέτηση πλωτών φωτο-
βολταϊκών στη λίµνη Πολυφύτου και κατά πόσον είναι συµβατή
ή όχι αυτή η υπόθεση µε την οµαλή συνέχιση της αλιείας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, η Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης, η Διεύ-

θυνση Αγροτικής Οικονοµίας της Περιφερειακής Ενότητας Κο-
ζάνης στις 17 Αυγούστου του 2021 την πρώτη φορά, µε
απόφασή της απαγόρευσε την αλιεία κάθε είδους καραβίδας στη
λίµνη Πολυφύτου µε απόφαση του Περιφερειακού Συµβουλίου. 

Η απόφαση αυτή αφορούσε για έναν χρόνο, µέχρι δηλαδή τον
Αύγουστο του 2022. Τότε, οι λόγοι που επικαλέστηκε αυτή η από-
φαση ήταν η αυξηµένη θνησιµότητα του πληθυσµού της καρα-
βίδας της λίµνης, µε υποψία ότι οφείλεται σε κάποιο
µολυσµατικό µύκητα. Δείγµατα από καραβίδες εστάλησαν από
κτηνιάτρους της υπηρεσίας στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και στο Εθνικό Εργαστήριο Αναφοράς του ΥΠΑΑΤ. Μετά από
τον έλεγχο που έγινε, οι θάνατοι δεν αποδόθηκαν σε µολυσµατι-
κούς παράγοντες, δηλαδή στον εν λόγω µύκητα, αλλά σε µετα-
βολές φυσικοχηµικών παραµέτρων του υδάτινου περιβάλλοντος.
Αυτή είναι η πιο πιθανή εξήγηση. 

Κατόπιν, το 2022 η Περιφερειακή Ενότητα Κοζάνης επανήλθε
και ξαναπήρε απόφαση παράτασης της απαγόρευσης, η οποία
ισχύει µέχρι και σήµερα. Σύµφωνα µε την απόφαση, για λόγους
προστασίας της αναπαραγωγής των ψαριών και λοιπών υδρό-
βιων οργανισµών για την περίοδο κατ’ αρχήν Απριλίου - Ιουνίου
του 2023 και κατόπιν –επαναλαµβάνω ότι- παρατάθηκε και ισχύει
µέχρι και σήµερα. 

Πράγµατι, το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης έδειξε τότε έν-
τονο ενδιαφέρον σχετικά µε τον λόγο για τον οποίον υπήρξε
αυτό το πρόβληµα στον πληθυσµό της καραβίδας στη λίµνη Πο-
λυφύτου. Γι’ αυτό και έγινε µία ευρεία σύσκεψη, έτσι ώστε να αν-
τιµετωπιστούν κυρίως οι οικονοµικές συνέπειες σε σχέση µε τον
αλιευτικό πληθυσµό της περιοχής, δηλαδή, µε τους ανθρώπους
που ασχολούνται µε την αλιεία της καραβίδας στη λίµνη αυτή.

Όπως πολύ ορθά είπατε, εξεδόθη και δελτίο Τύπου, από το
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης, στο οποίο γίνεται φανερό ότι
η λύση που αναζητήθηκε -µιας κάποιας αποζηµίωσης- ήταν στο
πλαίσιο της κρατικής αρωγής. Τονίζω και πάλι -γιατί το είπα και
άλλες φορές όταν ρωτήθηκα- ότι το Υπουργείο Αγροτικής Ανά-
πτυξης ουδέποτε για παρόµοιο λόγο απαγόρευσης, πολύ περισ-
σότερο όταν την απόφαση δεν την έχει εκδώσει το ίδιο, δεν έχει
προχωρήσει σε καταβολή αποζηµίωσης οποιουδήποτε τύπου de
minimis κ.λπ. σε αλιείς εσωτερικών υδάτων. Ούτε στην περίοδο
του COVID δεν πήραν αποζηµίωση οι αλιείς των εσωτερικών υδά-

13866 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



των -βέβαια και εγώ έχω µια απορία γι’ αυτό- όπως οι αλιείς των
παράκτιων περιοχών. Έχει µια εξήγηση, την οποία δίνει η υπη-
ρεσία φυσικά, σε σχέση µε τα µητρώα που τηρούνται στο Υπουρ-
γείο και όλα αυτά. Εν πάση περιπτώσει, ουδέποτε είχε δοθεί
αποζηµίωση σε αλιείς εσωτερικών υδάτων. Έτσι, αναζητήθηκε
µια λύση από την κρατική αρωγή.

Απ’ ό,τι έχω πληροφορηθεί, όλα τα άλλα θέµατα τα οποία συ-
ζητήθηκαν στην εν λόγω συνεδρίαση ικανοποιήθηκαν από την
πλευρά της κρατικής αρωγής και η µόνη εκκρεµότητα που έχει
µείνει είναι αυτή µε τους αλιείς της καραβίδας. Είµαστε σε συ-
νεννόηση µε την κρατική αρωγή γιατί, όπως ορθά είπατε, το κρά-
τος έχει συνέχεια. Υπήρξε µία απόφαση και, κατά την άποψή µου,
οφείλουµε να βρούµε έναν τρόπο ικανοποίησης του δίκαιου αι-
τήµατος αυτών των ανθρώπων. Από κει και πέρα -επαναλαµ-
βάνω- στο πλαίσιο κυρίως της κρατικής αρωγής, εάν αυτό µας
το αποκλείσει η κρατική αρωγή, τότε θα πρέπει να αναζητήσουµε
πόρους από τα χρηµατοδοτικά εργαλεία που εµείς έχουµε, προ-
κειµένου να ικανοποιήσουµε το αίτηµα αυτό. 

Αυτό είχα να πω, κατ’ αρχήν, γιατί ξεπέρασα τον χρόνο. Για τα
υπόλοιπα, τα οποία θέτετε στην ερώτησή σας, θα σας απαντήσω
στη δευτερολογία µου.

Καταθέτω απλώς για τα Πρακτικά το δελτίο Τύπου αυτής της
συνεδρίασης, στην οποία αναφερθήκατε και εσείς, για να υπάρ-
χει και να δείτε ποιοι συµµετείχαν και πώς αναζητήθηκε η λύση.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων κ. Σταύρος Κελέτσης καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
θα σας δώσω τον λόγο αµέσως, αλλά θα ήθελα να συµβάλω λίγο
στη συζήτηση. 

Επειδή ακριβώς το γεγονός που έχει ζηµιώσει τους αλιείς προ-
ήλθε από απόφαση οργάνου, η µόνη λύση –νοµίζω- ότι είναι η
κρατική αρωγή. Δεν µπορούσε το ίδιο το Υπουργείο Αγροτικής
Ανάπτυξης να τους αποζηµιώσει γιατί δεν οφείλεται σε φυσικό
γεγονός, δεν οφείλεται δηλαδή, η ζηµιά από κάτι τέτοιο. Η κρα-
τική αρωγή είναι η µοναδική λύση και νοµίζω ότι, πράγµατι, είναι
η τελευταία εκκρεµότητα που έµεινε από τότε και όλοι πρέπει να
εντείνουν τις προσπάθειες σε αυτό, γιατί ήταν πολύ δίκαιο το αί-
τηµα των αλιέων, ακριβώς επειδή µε βάση την απόφαση στερή-
θηκαν το εισόδηµά τους. 

Παρακαλώ κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και

για την παρέµβασή σας.
Σας είπα ότι είναι ευτυχής συγκυρία που συνέπεσε να προ-

εδρεύετε. Θέλω να πιστεύω πως και η σηµερινή πολιτική ηγεσία
του ΥΠΑΤ θα ευτυχεί για το γεγονός της δικής σας παρουσίας,
γιατί δίνει µια άλλη διάσταση και υπόσταση. Να προσθέσω µόνο,
κύριε Υπουργέ, όχι σαν αντιπαράθεση, ότι η κρατική αρωγή, το
ξέρουµε όλοι µας -και εγώ το γνωρίζω πολύ καλά παρ’ ότι δεν
ήµουν Βουλευτής όταν θεσµοθετήθηκε-, είναι ένα µέσο στο
οποίο προσφεύγουµε όταν κάτι δεν έχει καµµία σχέση µε απο-
φάσεις του Υπουργείου από τη µια και από την άλλη δεν έχει την
παραµικρή σχέση, δεν περιλαµβάνεται επ’ ουδενί στον κανονισµό
του ΕΛΓΑ. Άρα κατά συνέπεια είναι η µόνη πραγµατικά διέξοδος
και σε αυτήν γίνεται αναφορά. 

Νοµίζω ότι πρέπει να υπάρξει ένας τρόπος για επιτάχυνση, γιατί
υπάρχει ένα γενικότερο θέµα και µιλάµε για µια περιοχή που έχει
πάρα πολλά προβλήµατα. Είχε για έξι µήνες κλειστή µία γέφυρα
και δεν υπήρξε καµµία αποζηµίωση της τοπικής αγοράς, που είναι
ζωτικής σηµασίας για τη λειτουργία της. Και επηρεάζεται από τη
µη λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ» και το επικείµενο σταµάτηµα γιατί έχει
ένα ορυχείο. Έχει ένα άλλο ορυχείο ενεργό, του οποίου τον λι-
γνίτη τον µεταφέρουν φορτηγά ξένης χώρας στη Βόρεια Μακε-
δονία δίπλα. Έχει νεκρώσει µια σειρά δραστηριοτήτων και η λίµνη
–θέλω να καταλάβετε- είναι ο κοιµώµενος γίγαντας της περιοχής.
Χρειάζεται µια ιδιαίτερη µέριµνα.

Ρώτησα για τα φωτοβολταϊκά, κύριε Υπουργέ, γιατί ήδη υπάρχει
αρνητική θέση και των τριών δήµων που βλέπουν λίµνη, δηλαδή
τα διοικητικά τους όρια φτάνουν µέχρι εκεί, Σερβίων-Βελβεντού-

Κοζάνης. Υπάρχει αρνητική τοποθέτηση οµόφωνα, όλου του πε-
ριφερειακού συµβουλίου γι’ αυτό το ενδεχόµενο. Και υπάρχει και
το ειδικό χωροταξικό που προωθείται στο πλαίσιο του οποίου το
6% της επιφάνειας µπορεί στις τεχνητές λίµνες και όχι φυσικές,
να καταλαµβάνεται από φωτοβολταϊκά. Εδώ δεν πρέπει να υπάρ-
ξει αυτό, γιατί αφ’ ενός θα δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα
στην αλιεία αφ’ ετέρου θα ακυρώσει κάθε προσπάθεια τουριστι-
κής και άλλης ανάπτυξης. 

Θέλω να σας πω ότι είναι ιδιαίτερα ευµεγέθη παραδοσιακά
είδη ψαριών γλυκού νερού για τα οποία έρχονται ερασιτέχνες
αλιείς και αυτό µπορεί να κλιµακωθεί πάρα πολύ και επίσης ανα-
πτύσσεται ιδιαίτερα από τα θαλάσσια σπορ η κωπηλασία, που
είναι το ηπιότερο σπορ, που δεν είναι ασύµβατο δηλαδή µε την
αλιεία, ερασιτεχνική και επαγγελµατική και η λίµνη πρέπει να
προστατευθεί. 

Προχθές ήταν ο Υπουργός στην πατρίδα µου και όταν ρωτή-
θηκε κράτησε µια επιφύλαξη για τα φωτοβολταϊκά. Ωστόσο, µί-
λησε για αρµοδιότητα άλλου Υπουργείου. Έχω µαζί µου τον
κανονισµό του Υπουργείου που ισχύει από το 2017 και µέχρι σή-
µερα δεν έχει αλλάξει. Είναι σαφείς οι αναφορές του στην προ-
στασία του περιβάλλοντος, στην αειφόρο διαχείριση φυσικών
πόρων, στη γεωργική και αλιευτική παραγωγή, στη λήψη µέτρων
για την προστασία όλων αυτών των ειδών, στη διατύπωση γνώ-
µης για ανάπτυξη άλλων δραστηριοτήτων εκτός αλιείας και υδα-
τοκαλλιέργειας, όταν πρόκειται για νερά, στη διατύπωση γνώµης
στο χωροταξικό σχεδιασµό και στην αξιολόγηση ειδικών πλαι-
σίων σαν αυτό που προωθείται τώρα. Είναι σαφές. Δεν ρωτάω
τυχαία εσάς. Επέλεξα συνειδητά να ερωτηθείτε εσείς και όχι το
Υπουργείο Ενέργειας. 

Αλλά προσέξτε, θέλω να προσθέσω και µία κουβέντα γνωρί-
ζοντας τον τοµέα της ενέργειας άριστα, κύριε Υπουργέ, και είναι
κάτι που το γνωρίζετε και εσείς νοµίζω. Πρέπει να µπει µπροστά
το Υπουργείο για να προστατεύσει τους αλιείς και από την άλλη
να µας βοηθήσει να βάλουµε µπροστά ένα ολόκληρο επιχειρη-
σιακό σχέδιο για τη λίµνη. 

Η τελευταία µου κουβέντα είναι αυτή. Κοιτάξτε, τα υδροηλε-
κτρικά από τότε που ξεκίνησαν στη χώρα, αδειοδοτούνται από
το ελληνικό κράτος για να εξελιχθούν από τη ΔΕΗ -της ΔΕΗ είναι
όλα τα υδροηλεκτρικά- µε έναν απαράβατο όρο: ότι θα εξυπη-
ρετούν πάντα αρδευόµενες εκτάσεις που βρίσκονται κατάντη
του υδροηλεκτρικού. Δεν είναι ελεύθερη η χρήση των νερών από
την πλευρά της ΔΕΗ. Δεν τα πήρε τα νερά και είναι δικά της και
κανενός άλλου. Είναι στενά συνδεδεµένη η έννοια του υδροηλε-
κτρικού µε τον πρωτογενή τοµέα και εν προκειµένω, που έχει
αναπτυχθεί αξιόλογος πληθυσµός ιχθύων όπως στην περίπτωση
της λίµνης Πολυφύτου. Αυτό συµπεριλαµβάνει προφανώς, δεν
κάνω νοµικές ερµηνείες, και αυτόν τον πληθυσµό. 

Κατά συνέπεια, το Υπουργείο νοµίζω σε αυτό το θέµα έχει µια
πολύ καλή αφορµή και αιτία νοµίζω να παρέµβει δυναµικά στο
πλάι µας. Σας χρειαζόµαστε, σας χρειάζεται µια ολόκληρη πε-
ριοχή.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ο λόγος τώρα στον

κύριο Υπουργό για τη δευτερολογία του. 
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΕΛΕΤΣΗΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θα ήθελα να το-
νίσω και πάλι, όπως είπα και στην πρώτη µου τοποθέτηση, το εν-
διαφέρον που είχε δείξει η ηγεσία και ο παρών προεδρεύων
σήµερα στη διαδικασία µας, ο συνάδελφος κ. Γεωργαντάς για
το θέµα που είχε ανακύψει τότε για το πρόβληµα µε τη λίµνη Πο-
λυφύτου. Και γι’ αυτό και είχε προκαλέσει επανειληµµένες συ-
σκέψεις και βέβαια, αναζητώντας λύση οδηγηθήκαµε στην λύση
της όποιας αποζηµίωσης από την κρατική αρωγή. 

Τώρα, επειδή θέσατε ένα γενικότερο ζήτηµα για το θέµα του
µέλλοντος της λίµνης Πολυφύτου, ποιες χρήσεις θα έχει, αν θα
έχει αλιευτική χρήση, τουριστική χρήση, αγωνιστική, αθλητική
χρήση και βέβαια και ενδεχοµένως και παραγωγής ενέργειας,
νοµίζω πως είναι µια ευρύτερη συζήτηση. Τα ξέρετε εσείς πολύ
καλύτερα φυσικά και λόγω της εµπειρίας σας και επειδή είστε
από την περιοχή και ασχολείστε µε τα θέµατα αυτά πολλά χρόνια
και λόγω της ιδιότητάς σας της επαγγελµατικής, το ξέρω αυτό.
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Νοµίζω ότι θα πρέπει σίγουρα σε συνεργασία τουλάχιστον της
περιφέρειας, της τοπικής αυτοδιοίκησης, του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και του δικού µας φυσικά Υπουργείου να γίνει σχετικά
µε τη λίµνη Πολυφύτου ένα ολοκληρωµένο διαχειριστικό σχέδιο,
που θα βρει και µε βάση και το τι θέλει η κοινωνία εκεί το ποια
θα είναι η κατεύθυνση λειτουργίας αυτής της λίµνης και διαχεί-
ρισης αυτής της λίµνης. Το Υπουργείο µας από την πλευρά του
σίγουρα µε κάθε τρόπο θα συµβάλει σε αυτό.

Από εκεί και πέρα τα υπόλοιπα θέµατα που θέσατε για την πα-
ραγωγή ενέργειας, τα πλωτά φωτοβολταϊκά κ.λπ. σας λέω ότι
ασφαλώς είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος, το
γνωρίζετε αυτό πάρα πολύ καλά. Λέτε αν εµείς ερωτηθήκαµε ή
όχι. Πρέπει να πω ότι εµείς θα ρωτηθούµε. Δηλαδή θα έρθει
αφού ωριµάσει η διαδικασία για τις δύο προτάσεις. Δύο από τις
οκτώ προτάσεις που υπάρχουν σε εκκρεµότητα έχουν προχωρή-
σει από τη ΔΕΗ ΑΝΑΝΕΩΣΙΜΕΣ, βρίσκονται στη Διεύθυνση Πε-
ριβαλλοντικής Αδειοδότησης του ΥΠΕΝ και όπως µε ενηµέρωσε
η εν λόγω διεύθυνση οι φάκελοι βρίσκονται στο στάδιο ελέγχου
πληρότητας. Αφού ολοκληρωθεί αυτό το στάδιο, τότε µε βάση
τον νόµο ερωτάται η περιφέρεια που πρέπει να γνωµοδοτήσει -
εσείς λέτε πως είναι αρνητική, θα το δούµε αυτό- και βέβαια, οι
συναρµόδιοι φορείς. Μέσα στους συναρµόδιους φορείς συµπε-
ριλαµβάνεται και η Διεύθυνση Αλιείας του Υπουργείου µας. Σε
κάθε περίπτωση η Διεύθυνση Αλιείας πάντοτε εκφράζει άποψη
σχετικά µε την επιρροή και την επίπτωση της οποιασδήποτε πα-
ρέµβασης, του οποιουδήποτε έργου σε ένα συγκεκριµένο περι-
βάλλον -εννοώ υδάτινο περιβάλλον, εδώ έχουµε τη λίµνη- και
ποια είναι αυτή η επίπτωση στην αλιευτική δραστηριότητα και
στους αλιευτικούς πόρους. Το ίδιο θα γίνει και σε αυτήν την πε-
ρίπτωση. Με υπευθυνότητα η Διεύθυνση Αλιείας θα καταθέσει
την γνωµοδότησή της. Από εκεί και πέρα βέβαια, αρµόδιο για να
αποφασίσει είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος. 

Σε κάθε περίπτωση κατά την άποψή µου, πρέπει να προχωρή-
σει η σύνταξη ενός διαχειριστικού σχεδίου. Η περιφέρεια µας
ενηµέρωσε ότι ήδη υπάρχουν κάποιες έρευνες πανεπιστηµιακές
που είναι σε εξέλιξη για τη διαπίστωση των προβληµάτων, προ-
φανώς και των περιβαλλοντικών προβληµάτων, της λίµνης, αλλά
και ειδικά για το θέµα του πληθυσµού της καραβίδας. Οπότε
µετά θα προβεί στις απαραίτητες ενέργειες για την αντιµετώπισή
τους. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι µε καθοδηγητή την περιφέρεια, τους δή-
µους και τα Υπουργεία τα συναρµόδια, πρέπει να προχωρήσουµε
στην ολοκλήρωση ενός τέτοιου σχεδίου, το οποίο σε δεύτερη
φάση θα πρέπει να εφαρµόσουµε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη, µε αριθµό 905/1-4-2024 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Α’ Θεσσαλονίκης της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ.
Αικατερίνης Νοτοπούλου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας, µε θέµα: «Η κατάσταση και η λειτουργία του
Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κεντρικής Μακεδο-
νίας, των παραρτηµάτων και των δοµών του προκαλούν ιδιαίτερη
ανησυχία». 

Θα απαντήσει η Υφυπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας κ. Μαρία - Αλεξάνδρα Κεφάλα.

Παρακαλώ, κυρία Νοτοπούλου, έχετε τον λόγο για την πρω-
τολογία σας.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Καληµέρα και πάλι. Κυρία Υπουργέ, επιλέξαµε να φέρουµε στη
Βουλή το θέµα της λειτουργίας της κατάστασης των παραρτη-
µάτων των δοµών του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέ-
ρειας Κεντρικής Μακεδονίας, αυτό υπάγεται πλέον στο
Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας. 

Το κάνουµε αυτό, διότι τα τελευταία πέντε χρόνια υπάρχει µια
συστηµατική υποβάθµιση του κέντρου και απαξίωσή του. Το απο-
τέλεσµα είναι από τη µία να µην παρέχονται επαρκώς αξιόπιστες
και αξιοπρεπείς υπηρεσίες στα άτοµα µε αναπηρίες και να τίθεται
σε κίνδυνο η υγεία τους και η ίδια τους η ζωή, παρά την αυτοθυσία

των εργαζοµένων -είχαµε περιστατικά τραγικά κατά το παρελθόν-
και από την άλλη µεριά, φυσικά, οι εργαζόµενοι ζουν και δου-
λεύουν κάτω από συνθήκες επαγγελµατικής εξουθένωσης. 

Κατά τη διάρκεια αυτής της περιόδου υπάρχουν πολλές καταγ-
γελίες τόσο από τους εργαζόµενους όσο και από την Αντιπολί-
τευση, αλλά και από τους γονείς και τους φίλους των φιλο-
ξενουµένων στις δοµές. Από την πόλη της Θεσσαλονίκης υπήρξαν
µαζικές συγκεντρώσεις. Αποκορύφωµα ήταν αυτή που έγινε την
προηγούµενη εβδοµάδα µπροστά από το πρώην Υπουργείο Μα-
κεδονίας-Θράκης. Στη συγκέντρωση αυτή, συµµετείχαν εργαζό-
µενοι τόσο συµβασιούχοι όσο και µόνιµοι. Θα έλεγε κάποιος ότι
το πιο σηµαντικό είναι πως το αίτηµά τους δεν είναι η αύξηση των
αποδοχών τους, δεν έχουν κλαδικά αιτήµατα οι άνθρωποι, έχουν
περισσότερο την ανάγκη για περισσότερη στελέχωση του κέν-
τρου. 

Το στελεχιακό δυναµικό µειώνεται διαρκώς και ζητούν την αν-
τιµετώπισή του τόσο µε διορισµούς µόνιµους ή και µε συµβάσεις,
αλλά και µε παράταση των συµβάσεων των ήδη υπαρχόντων
συµβασιούχων, µέχρι το τέλος του χρόνου. Αυτό, δηλαδή, που
έχει γίνει στο Υπουργείο Υγείας µέχρι το τέλος του χρόνου, ενώ
στα Κέντρα Πρόνοιας έχει γίνει µόνο µέχρι και τον Ιούνιο.

Αυτή είναι η κατάσταση, κυρία Υπουργέ, νοµίζω πως τη γνω-
ρίζετε, έχετε κάνει κάποιες εξαγγελίες, για παράδειγµα αύξηση
του προϋπολογισµού, δεν νοµίζω ότι πείθουν πραγµατικά τους
εργαζόµενους, διότι αυτά δεν φτάνουν στο τέλος της ηµέρας
στο ίδρυµα. Συγκεκριµένα σήµερα υπηρετούν στο σύνολο των
παραρτηµάτων και των δοµών διακόσιοι σαράντα υπάλληλοι δια-
φόρων ειδικοτήτων. Θα έπρεπε, όµως, σύµφωνα µε τον οργανι-
σµό λειτουργίας του κέντρου, να είναι πεντακόσιοι ογδόντα ένα.
Δεν διασφαλίζεται σοβαρό πλαίσιο ασφάλειας και υπάρχει εντα-
τικοποίηση της εργασίας. Άρα, µε αυτές τις διαδικασίες, δεν µπο-
ρεί να παρασχεθεί η καλύτερη φροντίδα στους ανθρώπους που
φιλοξενούνται µε πολύ βαριές αναπηρίες και χρόνιες παθήσεις. 

Εγώ, λοιπόν, σας ρωτώ να µας πείτε συγκεκριµένα µέτρα στή-
ριξης των παραρτηµάτων του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Πε-
ριφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας και κυρίως, σε τι προσλήψεις
είστε έτοιµοι να προβείτε από το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής
είτε µόνιµου χαρακτήρα είτε συµβάσεων; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η κυρία Υφυπουρ-
γός έχει τον λόγο. 

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρία συνάδελφε,
αν και η ίδια ερώτηση έχει απαντηθεί πριν από λίγες µέρες πάλι
µέσα στην Ολοµέλεια από την ίδια την Υπουργό Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας κ. Ζαχαράκη, θέλω ξανά να επισηµάνω κά-
ποια πράγµατα και για όσους µας παρακολουθούν. 

Θεωρώ ότι όλοι εδώ µέσα αναγνωρίζουµε και τη σπουδαι-
ότητα και τον κρίσιµο ρόλο που επιτελούν τα Κέντρα Κοινωνικής
Πρόνοιας και είµαι εδώ να σας διαβεβαιώσω ότι από πλευράς
του νεοσύστατου Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας, γίνεται κάθε δυνατή προσπάθεια, ώστε να εξασφαλίσουµε
τις βέλτιστες συνθήκες τόσο για τους ωφελούµενους όσο και για
τους εργαζόµενους. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι τα κέντρα αποτελούν ση-
µείο αναφοράς και αλληλεγγύης της φροντίδας του κράτους για
τους πιο ευάλωτους, για τους πιο ευαίσθητους συµπολίτες µας,
για τους πιο ανήµπορους συµπολίτες µας. Και στο Κέντρο Κοι-
νωνικής Πρόνοιας Κεντρικής Μακεδονίας στο οποίο αναφέρεστε,
να είστε σίγουροι πως εντείνουµε τις προσπάθειές µας για το
όσο το δυνατόν καλύτερη στελέχωση, προκειµένου να επωφε-
ληθούν και οι εξακόσιοι έξι ωφελούµενοι, που σήµερα λαµβά-
νουν υπηρεσίες φροντίδας στο σύνολο των παραρτηµάτων και
των δοµών που αυτό εποπτεύει. 

Συγκεκριµένα αυτή τη στιγµή το κέντρο αριθµεί εξήντα πέντε
άτοµα προσωπικό COVID, των οποίων οι συµβάσεις έληγαν τον
Μάρτιο του 2024 και µε επιµονή και µε προσπάθεια της Υπουρ-
γού κ. Ζαχαράκη, καταφέραµε να παρατείνουµε αυτές τις συµ-
βάσεις µέχρι 30 Ιουνίου του 2024, µε την ψήφιση του άρθρου 71
του ν.5079/2023.

Τονίζω, λοιπόν, ότι παρατάθηκαν οι συµβάσεις παρ’ όλο που
δεν προβλεπόταν για ένα επιπλέον εξάµηνο και βέβαια, σε συ-
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νεργασία µε τα συναρµόδια υπουργεία, προσπαθούµε να παρα-
τείνουµε αυτές τις συµβάσεις, να δώσουµε και άλλη παράταση
µέχρι το τέλος της χρονιάς. Αυτό θα το δούµε το επόµενο διά-
στηµα.

Ως προς τις προσλήψεις επικουρικού προσωπικού, τις συµβά-
σεις ΙΔΟΧ. Πράγµατι, δεν γίνεται να παραταθούν, καθώς είναι
ορισµένου χρόνου και αναφέρεται ρητά η διάρκεια σύµβασης
στη διακήρυξη που είναι δώδεκα µήνες και οι προσλήψεις αυτές
γίνονται για να καλυφθούν λειτουργικά κενά. Τι κάνουµε, λοιπόν,
γι’ αυτό; Απαντάµε µε νέα προκήρυξη, που ήδη από την προ-
ηγούµενη Τετάρτη εγκρίθηκε πίνακας των νέων προσλήψεων και
από το διοικητικό συµβούλιο του κέντρου. Από τον Απρίλιο θα
ξεκινήσουν οι προσλήψεις είκοσι εννέα εργαζοµένων µε σύµ-
βαση ορισµένου χρόνου για ένα έτος και σε αυτή την κατεύ-
θυνση και βέβαια, δρώντας µε ρεαλισµό, έχουµε δροµολογήσει
και διαδικασίες για την κάλυψη των κενών οργανικών θέσεων.
Μιλήσατε για πεντακόσιες ογδόντα µία οργανικές θέσεις, πολύ
σωστά. Αυτό αφορά, βέβαια, το σύνολο των ωφελούµενων σε
όλες τις δοµές που είναι λίγο παραπάνω, οκτακόσιοι ωφελούµε-
νοι. Αυτή τη στιγµή εµείς έχουµε εξακόσιους έξι ωφελούµενους.
Βέβαια, αυτό δεν σηµαίνει ότι φτάνουν οι εργαζόµενοι, για να
µην παρεξηγηθώ, που βρίσκονται µέσα. 

Υπενθυµίζω, λοιπόν, ότι αξιοποιούµε κάθε εργαλείο σίγουρα
και κάθε δυνατότητα για να στελεχώσουµε καλύτερα τις δοµές
µας. Υπενθυµίζω ότι το 2022 εγκρίθηκαν προσλήψεις είκοσι δύο
υπαλλήλων, το 2023 εγκρίθηκαν προσλήψεις σαράντα τριών
υπαλλήλων, το 2024 δεκαοκτώ υπαλλήλων και µάλιστα δέκα από
τις προαναφερόµενες θέσεις καλύπτονται από άτοµα µε ποσο-
στό αναπηρίας τουλάχιστον 50%. Και βέβαια, εκκρεµεί και ο διο-
ρισµός τεσσάρων ακόµη υπαλλήλων από την 7Κ/2019 προ-
κήρυξη του ΑΣΕΠ µε την οποία προσλήφθηκαν στο κέντρο σα-
ράντα δύο µόνιµοι υπάλληλοι και τονίζω ότι όλες αυτές οι θέσεις
είναι µόνιµες θέσεις, είναι µόνιµοι υπάλληλοι. 

Πρόκειται, λοιπόν, για ένα σύνολο περίπου ενενήντα προσλή-
ψεων σε µόνιµο προσωπικό. Ξέρετε και γνωρίζουµε όλοι πολύ
καλά ότι αυτές οι προσλήψεις γίνονται µε τη διαδικασία του
ΑΣΑΕΠ. Και εµείς θα θέλαµε να κινηθεί αυτό πιο γρήγορα, αλλά
ο ΑΣΕΠ είναι µια ανεξάρτητη αρχή που διασφαλίζει την ορθότητα
και  των προσλήψεων και την αξιοκρατία και αυτό θα πρέπει να
το υπερασπιστούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει η κ.
Νοτοπούλου για τη δευτερολογία της.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κυρία Υφυ-
πουργέ, δεν αµφισβητώ τις δικές σας καλές και ειλικρινείς προ-
θέσεις, όπως φυσικά και της Υπουργού της κ. Ζαχαράκη. Όµως,
µετά από πέντε χρόνια διακυβέρνησης Μητσοτάκη, οι καλές προ-
θέσεις σας ούτε αρκούν ούτε πείθουν κανέναν. Τα προβλήµατα
είναι πάρα πολλά και η αλήθεια είναι ότι σήµερα είχα την ελπίδα
πως θα παίρναµε άλλες απαντήσεις από αυτές που έχουν ήδη
δοθεί στη δηµοσιότητα. Αυτό, βέβαια, δεν είναι δυνατόν να συµ-
βεί από µία Κυβέρνηση που ενώ φαινοµενικά µπορεί να προτάσ-
σει τα θέµατα κοινωνικής πρόνοιας ψηλά στην ατζέντα της, στην
πραγµατικότητα το µόνο που προτάσσει είναι την εξυπηρέτηση
συγκεκριµένων συµφερόντων. 

Έρχοµαι, λοιπόν, να απαντήσω συγκεκριµένα σε όσα είπατε.
Υπάρχουν καταγγελίες των εργαζοµένων και των γονέων των φι-
λοξενούµενων, αλλά υπάρχει και η έκθεση καταπέλτης της ανε-
ξάρτητης αρχής διαφάνειας. Αυτή δηµοσιεύθηκε Νοέµβριο του
2022. Βρισκόµαστε στο 2024. Τί έλεγε; Έλεγε ότι οι κύριες ανε-
πάρκειες της δοµής εντοπίζονται στην έλλειψη ανθρωπίνων
πόρων και στην απουσία συστηµατικής και εξειδικευµένης εκπαί-
δευσης του προσωπικού. Έλεγε και πολλά άλλα που θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά, για να µην ξοδέψω περισσότερο χρόνο. Δεν
λήφθηκε υπ’ όψιν από την Κυβέρνηση των απευθείας αναθέσεων
πολλών δισεκατοµµυρίων. 

Για να µιλήσουµε µε αριθµούς από το Κέντρο Κοινωνικής Πρό-
νοιας αποχωρούν πενήντα οκτώ συνάδελφοι λένε οι εργαζόµε-
νοι. Η νέα προκήρυξη αφορά µόλις είκοσι εννέα. Αναφέροµαι
στον αριθµό που και εσείς είπατε. Έρχονται είκοσι εννέα φαινο-
µενικά, αλλά αποχωρούν πενήντα οκτώ. Άρα, δεν καλύπτεται το
κενό ούτε είναι νέες προκηρύξεις. 

Στην πραγµατικότητα να τονιστεί ότι το επικουρικό προσωπικό
του Κέντρου Κοινωνικής Προστασίας Κεντρικής Μακεδονίας
αριθµούσε ενενήντα έξι εργαζοµένους. Άρα, λοιπόν, οι εργαζό-
µενοι καταγγέλλουν συνεχή µείωση του προσωπικού. Επιβεβαι-
ώνουν ότι µετά την έκθεση της ανεξάρτητης αρχής αντί να
βελτιώνεται, χειροτερεύει. Το ίδιο και τα δελτία Τύπου τους. 

Όµως, πέρα από τη µείωση του αριθµού, οι εργαζόµενοι αυτό
που επισηµαίνουν είναι ότι οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις καλύ-
πτουν ένα µεγάλο µέρος εργασίας, που πρέπει να γίνεται από
µόνιµο προσωπικό. Διότι, είναι προφανές -και ξέρω ότι θα συµ-
φωνήσετε και εσείς- πως οι συνεχείς αλλαγές στο προσωπικό και
µάλιστα σε τέτοιες κοινωνικές οµάδες από ωφελούµενους δια-
ταράσσει την δυνατότητα να αναπτυχθούν σχέσεις εµπιστοσύ-
νης. Η σχέση αυτή είναι εξαιρετικά σηµαντική στο θεραπευτικό
έργο. 

Αναδεικνύεται, λοιπόν, η αυτονόητη ανάγκη διορισµού µόνιµου
και εξειδικευµένου προσωπικού. Η παράταση για τον COVID -αν
κατάλαβα καλά- άκουσα ότι έχετε σκοπό να προσπαθήσετε να
πάει µέχρι τέλος της χρονιάς, αλλά δεν είστε σε θέση να µας
πείτε αν αυτό θα το εγκρίνει η υπόλοιπη Κυβέρνηση.

Τα ίδια προβλήµατα επισηµαίνουν και οι γονείς. Θα αναφερθώ
σε ένα απόσπασµα από την αναφορά που έστειλε το Σωµατείο
Γονέων και Κηδεµόνων ΑΜΕΑ του Αγίου Δηµητρίου. Λέει ότι
υπάρχει σοβαρότατη έλλειψη σε προσωπικό φροντίδας, µε απο-
τέλεσµα από τη λήξη των συµβάσεων του επικουρικού προσω-
πικού στο τέλος του 2023, να δηµιουργούνται τεράστια
προβλήµατα στη λειτουργία του παραρτήµατος. Οι βάρδιες γί-
νονται µε διπλοβάρδιες, γεγονός που είναι επικίνδυνο και για
τους εργαζόµενους, αλλά και για τους περιθαλπόµενους.

Κατέθεσα ερώτηση στην Υπουργό, απάντησε λίγο-πολύ τα
ίδια. Όµως, οι είκοσι δύο θέσεις για το 2022, σαράντα τρεις θέ-
σεις για το 2023, δεκαοκτώ θέσεις για το 2024, που µας είπατε,
δεν είναι αρκετές, αλλά και αυτές είναι εγκρίσεις. Διότι, στο σύ-
νολο των ογδόντα τριών εγκρίσεων που αναφερθήκατε και εσείς,
µέχρι στιγµής έχουν έρθει τρεις ψυχολόγοι, τρεις κοινωνικοί λει-
τουργοί και µία θέση ΔΕ Νοσηλευτών. Αν υπάρχουν άλλα διαθέ-
σιµα στοιχεία, δώστε τα. 

Γνωρίζω ότι έγινε και αναµόρφωση του προϋπολογισµού πρό-
σφατα. Οι απαντήσεις, όµως, να ξέρετε ότι δεν καλύπτουν τις
πραγµατικές ανάγκες. Και ξαναλέω ότι είµαι βέβαιη για τις καλές
προθέσεις, αλλά εδώ υπάρχει ένας ορατός κίνδυνος στη Θεσ-
σαλονίκη. Είχαµε τραγικά περιστατικά, µπορεί να ξανά έχουµε.
Δεν δικαιούται κανείς να πει ότι δεν γνώριζε.

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αικατερίνη (Κατερίνα) Νοτο-
πούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κυρία
Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΜΑΡΙΑ - ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΕΦΑΛΑ (Υφυπουργός Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας): Κυρία Νοτοπούλου, δεν είµαι εδώ
για να µονοπωλήσω την κοινωνική ευαισθησία, αλλά σίγουρα δεν
θα την χαρίσω και στον ΣΥΡΙΖΑ. Κυβερνήσατε και παραδώσατε
ένα κέντρο µε πολλές ελλείψεις και µε πολύ µικρό προϋπολογι-
σµό. 

Αναφέρω, χαρακτηριστικά, ότι ο προϋπολογισµός για το 2018
επί δικής σας κυβέρνησης ήταν 1.147.588 ευρώ. Πέρυσι, πήγε
στα 2.381.000 και φέτος ο προϋπολογισµός είναι πάνω από 4
εκατοµµύρια ευρώ. Διπλασιάσαµε, δηλαδή, τον προϋπολογισµό
του κέντρου από πέρυσι και σχεδόν τετραπλασιάσαµε τον προ-
ϋπολογισµό, από αυτό που αναλάβαµε από τη δική σας κυβέρ-
νηση. 

Άρα, λοιπόν, χωρίς να θέλω να ωραιοποιήσω καταστάσεις,
χωρίς να κρύβω τα προβλήµατα κάτω από το χαλί, έρχοµαι να
σας πω ότι οι προσπάθειες γίνονται, είναι συντονισµένες, δεν
υπάρχει υποβάθµιση του κέντρου τα τελευταία πέντε χρόνια.
Υπάρχουν διαχρονικά προβλήµατα, τα οποία η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη πάει να θεραπεύσει και στην κοινωνική πολιτική και σε
όλους τους άλλους τοµείς.

Βλέπουµε την πρόοδο που γίνεται αυτά τα τέσσερα-τεσσερά-
µισι χρόνια διακυβέρνησης της χώρας από τον Κυριάκο Μητσο-
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τάκη. Είµαστε εδώ µε το θάρρος να αναγνωρίσουµε τα κενά,
αλλά και µε τη συνέπεια να τα θεραπεύσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κυρία Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την πρώτη µε αριθµό 2744/22-1-2024 ερώτηση

του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Να
µην προχωρήσει η προτεινόµενη συγχώνευση του 4ου και 5ου
Γενικού Ενιαίου Λυκείου (ΓΕΛ) στο Δήµο Καλαµαριάς της ΠΕ
Θεσσαλονίκης».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού, κ. Ζέττα Μακρή. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δελής. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν είναι η πρώτη φορά που φέρνουµε, κυρία Υπουργέ, το ζή-

τηµα της συγχώνευσης σχολείων στην Βουλή. Από τότε που ξε-
κίνησε, από τα χρόνια της κ. Διαµαντοπούλου ως Υπουργού
Παιδείας, που πήρε γενικευµένο, δηλαδή, χαρακτήρα, έχουν
συγχωνευτεί, έχουν κλείσει χιλιάδες σχολικές µονάδες σε όλη τη
χώρα. 

Τούτη τη φορά το ζήτηµα αφορά το 4ο και το 5ο Γενικό Λύκειο
της Καλαµαριάς, για τα οποία η Διεύθυνση Δευτεροβάθµιας Εκ-
παίδευσης Ανατολικής Θεσσαλονίκης προτείνει τη συγχώνευσή
τους µε την σαθρή αιτιολογία ότι τα δύο σχολεία συστεγάζονται,
οπότε δεν τίθεται θέµα µεταφοράς των µαθητών -το λύσαµε και
αυτό- και υποστηρίζει ότι µε τον τρόπο αυτό θα υπάρξει ορθό-
τερη και ευκολότερη διαχείριση του µαθητικού δυναµικού -ανα-
φέρω τι λέει η διεύθυνση- και καλύτερη στελέχωση από
εκπαιδευτικό προσωπικό.

Γιατί ποιος την εµποδίζει να στελεχώσει καλύτερα τις σχολικές
µονάδες τώρα και θα γίνει καλύτερη στελέχωση αν συγχωνευ-
θούν; 

Εν πάση περιπτώσει, και µόνο αυτό το σκεπτικό εάν διαβάσει
κανείς καταλαβαίνει ότι η πρόταση αυτή της Δευτεροβάθµιας
της Ανατολικής Θεσσαλονίκης δείχνει ότι οι αλλαγές δεν γίνονται
µε κριτήριο τις µορφωτικές ανάγκες των µαθητών, αλλά µε αυτήν
την πάγια λογική όλων των κυβερνήσεων, δηλαδή της εξοικονό-
µησης των πόρων, τη λογική του κόστους-οφέλους, όπως
έχουµε συνηθίσει να λέµε.

Εν τω µεταξύ η πρόταση αυτή της δευτεροβάθµιας, κύριε
Πρόεδρε, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν το γεγονός ότι αυτά τα δύο σχο-
λεία, το 4ο και το 5ο Λύκειο της Καλαµαριάς είναι ήδη επιβαρυ-
µένα. Αυτό που χρειάζεται να γίνει, αντί να τα συγχωνεύσουν,
είναι να προσληφθούν οι εκπαιδευτικοί που απαιτούνται για να
µην χάνονται ώρες µαθηµάτων και να µην ανατίθενται βεβαίως
υπερωρίες στο υπάρχον προσωπικό, να παραµείνει µικρός ο
αριθµός τµηµάτων ανά τµήµα -όσοι έχουν δουλέψει ως εκπαι-
δευτικοί γνωρίζουν τη µεγάλη σηµασία που έχει να είναι µικρός
ο αριθµός των µαθητών ανά τµήµα- να αυξηθεί η χρηµατοδότηση
των σχολείων, να γίνουν οι απαραίτητες εργασίες και να αναβαθ-
µιστούν αυτά τα σχολεία. 

Εν τω µεταξύ υπάρχει και µία ακόµη πλευρά ότι µε την προ-
τεινόµενη συγχώνευση θα καταργηθούν και οργανικές θέσεις εκ-
παιδευτικών, θα µειωθεί το συνολικό προσωπικό των
συγχωνευόµενων σχολείων και αυτό βεβαίως δεν είναι µια καλή
εξέλιξη για τους εκπαιδευτικούς. 

Συνοψίζοντας αυτό που µεταφέρουµε εµείς είναι ότι αυτό που
έχει ανάγκη σήµερα η περιοχή της Καλαµαριάς είναι να παρα-
µείνουν ως ξεχωριστά σχολεία, κυρία Υπουργέ, και το 4ο και το
5ο Γενικό Λύκειο της Καλαµαριάς µε ταυτόχρονη βεβαίως λήψη
όλων των απαραίτητων µέτρων για την αναβάθµισή τους. Να µη
γίνει, λοιπόν, η συγχώνευση, να εξασφαλιστούν και για τα δύο
σχολεία όλες τις προϋποθέσεις λειτουργίας τους και να ξεκινήσει
επιτέλους η ανέγερση του 8ου Γενικού Λυκείου της Καλαµαριάς. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία

Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε -µάλλον, κύριοι συνάδελφοι, δύο υπογρά-
φετε, εσείς είστε πάνω και την υποστηρίζετε- όλες οι σχολικές
µεταβολές, δηλαδή η ίδρυση, η κατάργηση, η συγχώνευση, η
προαγωγή, ο υποβιβασµός µιας σχολικής µονάδας είναι µια δια-
δικασία πολυπαραγοντική και πάντοτε η τελική απόφαση λαµβά-
νεται από το Υπουργείο προς όφελος της εκπαιδευτικής
κοινότητας, δηλαδή των γονέων, των µαθητών και των εκπαιδευ-
τικών. 

Σε ό,τι αφορά τη διαδικασία και τις σχολικές µεταβολές του
2024 - 2025 είναι ήδη σε εξέλιξη. Ξεκίνησε τον Οκτώβριο του
2023, στείλαµε τη σχετική εγκύκλιο, όπως γίνεται κάθε χρόνο,
στις αρµόδιες Διευθύνσεις Εκπαίδευσης και στις Περιφερειακές
Διευθύνσεις Εκπαίδευσης. Με την εγκύκλιο αυτή, όπως κάθε
φορά, ζητούµε τεκµηριωµένες προτάσεις των οικείων διευθύν-
σεων και των περιφερειακών διευθυντών εκπαίδευσης. Ζητούµε,
επίσης και γνωµοδότηση από τα δηµοτικά συµβούλια. Να σηµει-
ώσω εδώ ότι αυτές οι προτάσεις λαµβάνονται βεβαίως σοβαρώς
υπ’ όψιν, αλλά δεν δεσµεύουν το Υπουργείο για την τελική από-
φαση.

Σε ό,τι αφορά τη σχολική µονάδα για την οποία µας ρωτάτε,
δηλαδή για τη συγχώνευση του 4ου και του 5ου ΓΕΛ Καλαµαριάς,
πράγµατι µε βάση την εγκύκλιο από τη Διεύθυνση Δευτεροβάθ-
µιας Εκπαίδευσης Ανατολικής Θεσσαλονίκης η πρότασή της
ήταν να συγχωνευθούν αυτά τα δύο σχολεία, διότι συστεγάζον-
ται σε κτήριο των οδών Μεγάλου Αλεξάνδρου και Ανατολικής
Θράκης. Υπάρχει ένας µεγάλος αριθµός µετεγγραφών κάθε
χρόνο µεταξύ των σχολικών µονάδων, που η αρµόδια διεύθυνση
θεωρεί ότι επηρεάζουν έστω και προσωρινά το παιδαγωγικό
κλίµα και τη γενικότερη λειτουργία. Και µε την πρόταση αυτή
συµφωνεί και η Περιφερειακή Διεύθυνση Εκπαίδευσης Κεντρικής
Μακεδονίας για τους ίδιους λόγους και κυρίως και για τον λόγο
ότι η συστέγαση δεν υποχρεώνει σε µεταφορά µαθητών, δεν δη-
µιουργείται θέµα µεταφοράς µαθητών. 

Το δηµοτικό συµβούλιο στο σχετικό θέµα απάντησε αρνητικά,
όπως και εσείς γνωρίζετε. Το δικό µας το Υπουργείο, όπως σας
είπα, εξετάζει πάντοτε και τις προτάσεις και τις γνωµοδοτήσεις,
τις λαµβάνει σοβαρώς υπ’ όψιν. Στην τελική απόφαση πάντοτε
βαραίνει η παροχή υψηλού επιπέδου εκπαίδευσης στα παιδιά και
το όφελος της εκπαιδευτικής κοινότητας. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, απαντώντας στην ερώτησή σας σας ανακοι-
νώνω σήµερα ότι το Υπουργείο δεν θα προβεί σε σχολική µετα-
βολή, δηλαδή δεν θα συγχωνευθεί το 4ο και το 5ο ΓΕΛ
Καλαµαριάς. Αντιλαµβανόµαστε τους παιδαγωγικούς λόγους για
τους οποίους προτείνονται από τους εκπαιδευτικούς. Η εκτίµηση
των υπηρεσιών και η τελική απόφαση του Υπουργείου θα είναι
ότι δεν πρέπει από παιδαγωγικής απόψεως οι σχολικές µονάδες
να συγχωνευθούν σε µία, θα λειτουργήσουν την επόµενη σχολική
χρονιά ως έχουν µέχρι τώρα και αυτό θα παρέχει και εύρυθµη
λειτουργία και εκπαίδευση υψηλού επιπέδου. 

Θα απαντήσω στις άλλες ερωτήσεις σας στη δευτερολογία
µου.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Δελής για την δευτερολογία του.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Με χαρά ακούσαµε την κυρία Υπουργό να

ανακοινώνει ότι δεν θα γίνει συγχώνευση. Είναι µια καλή είδηση
για τους µαθητές και για τους γονείς και για την Καλαµαριά και
τη χαιρετίζουµε φυσικά. 

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού): Άρα παίρνετε πίσω αυτό περί κόστους-οφέλους…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Στη δευτερολογία
σας, κυρία Υπουργέ. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Στο συγκεκριµένο δεν ισχύουν. Μέτρησε -
και καλώς κατά τη γνώµη µας- η οµόφωνη απόφαση της Καλα-
µαριάς. Οι γονείς, οι εκπαιδευτικοί, ο δήµος ήταν αντίθετοι. Και
πολύ σωστά πράττει η Κυβέρνηση και δεν συγχωνεύει τα σχο-
λεία. 

Συµπληρωµατικά, όµως, επειδή υπάρχει ένα ζήτηµα µε τις
σχολικές µονάδες στην Καλαµαριά, θα καλούσα την Κυβέρνηση
να δει την ανέγερση του 8ου Λυκείου. Είναι στην περιοχή Νταλίπη,
για όσους ξέρουν από τη Θεσσαλονίκη, εκεί στην ανηφόρα όπως
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βγαίνει, πριν πάρεις την κατηφόρα για το αεροδρόµιο. Εκεί
υπάρχει χαρακτηρισµένος χώρος για να ανεγερθεί ένα γενικό λύ-
κειο το οποίο θα αποσυµφορήσει και θα οµαλοποιήσει την κατα-
νοµή των µαθητών στην Καλαµαριά. Είναι ένας χαρακτηρισµένος
χώρος, ο οποίος φυσικά θα πρέπει να απαλλοτριωθεί και να ανε-
γερθεί ένα γενικό λύκειο. 

Καλούµε και την Κυβέρνηση και τον δήµο και την περιφέρεια
και όλους βέβαια τους υπευθύνους, έτσι ώστε να γίνει επιτέλους
αυτό το σχολείο που θα ανακουφίσει σε πολύ µεγάλο βαθµό τη
δευτεροβάθµια εκπαίδευση της Καλαµαριάς. 

Και ένα τελευταίο σχόλιο σε σχέση µε τις συγχωνεύσεις γενι-
κότερα, γιατί αυτή µπορεί να µη γίνεται, αλλά αλλού γίνονται.
Νοµίζω ότι είναι λάθος να ακολουθεί το Υπουργείο Παιδείας τη
δηµιουργία, µέσω των συγχωνεύσεων, πολυπληθών και γιγαντο-
µένων σχολικών µονάδων, ιδιαίτερα λυκείων, µε όλα αυτά τα φαι-
νόµενα της ενδοσχολικής βίας να ξεφυτρώνουν το ένα µετά το
άλλο. Νοµίζω ότι είναι πολύ καλύτερα, για ευνόητους παιδαγω-
γικούς, µορφωτικούς και διαπροσωπικούς λόγους, να υπάρχουν
σχολικές µονάδες µε έναν λελογισµένο αριθµό µαθητών, έτσι
ώστε να µπορούν και οι σχέσεις µαθητών και εκπαιδευτικών να
είναι σε µια πιο υγιή και πιο σωστή βάση. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Παρακαλώ, κυρία Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας, Θρησκευµάτων και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ. 

Μόνο µία παρατήρηση. Δεν είναι ο αριθµός των µαθητών που
δηµιουργεί τα φαινόµενα της σχολικής βίας και βεβαίως δεν
έχουµε τον χρόνο να το αναπτύξουµε. Θα σας πω µόνο ότι τα
µουσικά και καλλιτεχνικά σχολεία, τα οποία είναι πολυάριθµα,
έχουν µηδενική σχολική βία. 

Σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας για τον διορισµό των εκπαι-
δευτικών, θα σας πω ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη
ήδη από την προηγούµενη τετραετία έχει κάνει µέχρι στιγµής ει-
κοσιοκτώµισι χιλιάδες διορισµούς. Σε αυτούς περιλαµβάνονται
οι πέντε χιλιάδες που είναι για την ειδική αγωγή, οι πρώτοι στα
εκπαιδευτικά χρονικά και οι χίλιοι πεντακόσιοι ενενήντα διορισµοί
ειδικού εκπαιδευτικού και βοηθητικού προσωπικού. Και να θυ-
µίσω ότι είναι οι πρώτοι διορισµοί που έγιναν µετά από δώδεκα
χρόνια. 

Στα άλλα δύο ερωτήµατά σας, κύριε συνάδελφε, για τα κτη-
ριακά σας, θα σας πω για πολλοστή φορά -εγώ µόνο έχω απαν-
τήσει ήδη σε τέσσερις ερωτήσεις του ΚΚΕ, σε ερώτηση του κ.
Λαµπρούλη, σε εσάς, στην κ. Κανέλλη, στον κ. Συντυχάκη- ότι
δεν είναι αρµοδιότητα του Υπουργείου Παιδείας. Ελπίζω να µη
χρειαστώ να το επαναλάβω. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Θα διακόψουµε για λίγα λεπτά, για να εισέλθουµε στην ηµε-
ρήσια διάταξη της νοµοθετικής εργασίας.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
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(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου: «Λήψη µέτρων για την εφαρµογή
του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/2065 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου
και του Συµβουλίου της 19ης Οκτωβρίου 2022 σχετικά µε την ενι-
αία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών και την τροποποίηση της οδη-
γίας 2000/31/ΕΚ («Πράξη για τις ψηφιακές υπηρεσίες») και άλλες
διατάξεις του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης».

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στη 1 Απριλίου 2024 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συνε-
δρίαση εν συνόλω, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. Η εγγραφή των οµιλητών θα γίνει ηλεκτρονικά και
µέχρι το τέλος της οµιλίας του δεύτερου εισηγητή. 

Συµφωνεί το Σώµα; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Το Σώµα συνεφώ-

νησε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αλέξαν-

δρος Μαρκογιαννάκης για δεκαπέντε λεπτά. Παρακαλώ να ανοί-
ξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήταν ίσως η µεγαλύτερη κοι-

νοτοπία, ειδικά για έναν άνθρωπο της γενιάς µου, να επισηµάνω
ότι ο ψηφιακός κόσµος, ο κόσµος του διαδικτύου, είναι ένας ήδη
υπαρκτός κόσµος και όχι µία νεφελώδης µελλοντική προοπτική. 

Ηλικιακά, κύριε Υπουργέ, είµαι µάλλον αρκετά νεότερος του
διαδικτύου, αλλά και µάλλον συνοµήλικος των νυν email, servers.
Διατηρώ, εποµένως, καθαρές τις µνήµες του αναλογικού κό-
σµου, αλλά η εµπειρία στη ζωή καθορίστηκε αποφασιστικά και
καθορίζεται όλο και περισσότερο από τον ψηφιακό κόσµο. Γι’
αυτόν, λοιπόν, τον κόσµο και για το ψηφιακό περιβάλλον, µέσα
στο οποίο είτε ως πολίτες είτε ως ιδιώτες ζούµε και αναπτύσ-
σουµε τις δραστηριότητές µας έχουµε σήµερα να συζητήσουµε. 

Στη σηµερινή µας συνεδρίαση έχουµε ενώπιον µας ένα σχέδιο
νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το οποίο στο-
χεύει στη ρύθµιση σηµαντικών πτυχών αυτού του ψηφιακού κό-
σµου κατά τρόπο ασφαλή και επωφελή και για το κράτος και για
τους πολίτες. Πρόκειται για ένα βήµα, αν µη τι άλλο, αναγκαίο,
το οποίο ταυτόχρονα συνιστά και µία ουσιώδη υποχρέωση της
δηµοκρατικής µας πολιτείας.

Η νοµοθετική αυτή παρέµβαση του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης συγκροτείται σε δύο διακριτές ενότητες. Η µία ενό-
τητα αφορά τη θέσπιση κανόνων για την εφαρµογή του
κανονισµού σχετικά µε την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών
και την τροποποίηση της οδηγίας 2000/31/ΕΚ, δηλαδή τις πρά-
ξεις για τις ψηφιακές υπηρεσίες. Η δεύτερη ενότητα αφορά καί-
ριες παρεµβάσεις του Υπουργείου µας για την ενίσχυση της
ψηφιακής µετάβασης και λειτουργίας του κράτους σε τοµείς που
είναι εξαιρετικά χρήσιµες για την ασφαλέστερη, καλύτερη και
ταχύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών, µε πολύ λιγότερη ταλαιπω-
ρία και πολλά περισσότερα οφέλη για όλους. 

Ας δούµε, λοιπόν, αυτές τις παρεµβάσεις ξεχωριστά την κάθε
µία. Ξεκινώ, όπως είναι και η δοµή του νοµοσχεδίου, µε τις ρυθ-
µίσεις και τις προσαρµογές που προτείνονται για την εφαρµογή
της πράξης για τις ψηφιακές υπηρεσίες, µιας πράξης αναφερό-
µενης συνήθως µε τα αρχικά DSA, όπως θα την έχετε συναντή-
σει: Digital Services Act. 

Ας πάρουµε, όµως, τα πράγµατα από την αρχή. Τι είναι πρώτα
απ’ όλα αυτή η πράξη, τι περιλαµβάνει και πού αποσκοπεί. Ας ξε-
καθαρίσουµε πρώτα-πρώτα τι δεν κάνει η πράξη και εποµένως
δεν κάνει ούτε το παρόν νοµοσχέδιο, ώστε να µην υπάρχουν πα-
ρεξηγήσεις. Δεν ορίζει εκ νέου το τι συνιστά παράνοµο και επι-
κίνδυνο περιεχόµενο ή πρακτική στο διαδίκτυο. Αυτά είναι ήδη
καθορισµένα λεπτοµερώς από την εθνική µας νοµοθεσία, σε συ-

νάρτηση φυσικά και µε τις ευρωπαϊκές ρυθµίσεις. 
Αυτό που κάνει η Πράξη, και αναλογικά µεταφέρεται µε το

παρόν σχέδιο νόµου και στην εγχώρια έννοµη τάξη, είναι ότι κα-
θορίζεται το πλαίσιο και ο µηχανισµός για τον εντοπισµό, την επι-
σήµανση και την αφαίρεση παράνοµου περιεχοµένου στο
διαδίκτυο. Την ίδια στιγµή, σε ενωσιακό επίπεδο ορίζονται νέες
υποχρεώσεις για τις πολύ µεγάλες πλατφόρµες και τις µηχανές
αναζήτησης, σε ό,τι έχει να κάνει µε τον εντοπισµό του τρόπου
διάδοσης του παράνοµου περιεχοµένου στις υπηρεσίες τους. 

Η πράξη, λοιπόν, εισάγει κανόνες σε όλα τα κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε τις λεγόµενες ενδιάµεσες υπη-
ρεσίες. Ποιες είναι αυτές; Αυτές είναι οι µηχανές αναζήτησης, οι
πάροχοι φιλοξενίας, τα on line market places και τα µέσα κοινω-
νικής δικτύωσης. Οι κανόνες αυτοί έχουν στο επίκεντρό τους
τόσο την πρόληψη όσο και την αντιµετώπιση, κυρίως, των εξής
ζητηµάτων: Των παράνοµων διαδικτυακών δραστηριοτήτων, την
καταπολέµηση της παραπληροφόρησης και την προστασία των
ανηλίκων. 

Με την πράξη θεσπίζονται κανόνες προστασίας για τους ψη-
φιακούς χρήστες από τα παράνοµα αγαθά, από επικίνδυνο πε-
ριεχόµενο στο διαδίκτυο και διασφαλίζονται τα θεµελιώδη
δικαιώµατά τους. Μέσα από αυτή προβλέπεται, για παράδειγµα,
ότι θα υπάρχουν, µε ευθύνη των παρόχων, εύκολοι τρόποι κα-
ταγγελίας παράνοµου περιεχοµένου από τους χρήστες και
ακόµα µεγαλύτερη προστασία των ατόµων που αποτελούν στόχο
διαδικτυακής παρενόχλησης και εκφοβισµού. 

Επιπλέον, απαγορεύονται οι στοχευµένες διαφηµίσεις και εδώ
αναφέροµαι σε αυτές που αντλούν ευαίσθητα δεδοµένα ή -και
αυτό είναι ιδιαίτερης σηµασίας- οι διαφηµίσεις που βασίζονται
στη χρήση δεδοµένων ανήλικων προσώπων. Έχουµε, δηλαδή,
εδώ να κάνουµε µε µία πολύ σηµαντική προστατευτική παρέµ-
βαση για την ασφάλεια της πλέον ευάλωτης κατηγορίας χρη-
στών διαδικτύου, που δεν είναι άλλη από τα παιδιά. 

Σε αυτό το ευρύτερο πλαίσιο καθορίζεται αυστηρά και η υπο-
χρέωση για τις πολύ µεγάλες διαδικτυακές πλατφόρµες ή τις
πολύ µεγάλες διαδικτυακές µηχανές αναζήτησης, να διενεργούν
αξιολόγηση και άλλων κινδύνων. 

Ξεχωριστή έµφαση δίνεται σε εκείνους τους κινδύνους που
σχετίζονται µε τη βία στον κυβερνοχώρο, ειδικά κατά των γυναι-
κών ή την πρόκληση βλάβης σε ανηλίκους και τέλος σε ό,τι έχει
να κάνει µε την παραπληροφόρηση του κοινού ή τη χειραγώγηση
των εκλογών. 

Ειδικά για το τελευταίο θέµα, νοµίζω ότι είναι εντυπωσιακό -
και θα έλεγα ανησυχητικά εντυπωσιακό- το πόσες περιπτώσεις
χειραγώγησης εκλογικού κοινού καταγγέλλονται ή εντοπίζονται
τα τελευταία χρόνια και µάλιστα σε µερικές από τις πιο προηγ-
µένες δηµοκρατίες του πλανήτη. Η συζήτηση αυτή µάλιστα είναι
ιδιαίτερα επίκαιρη για την Ευρώπη εν όψει και των Ευρωεκλογών
του Ιουνίου. Υπάρχει και η σχετική ειδησεογραφία των ηµερών
και την έχουµε όλοι υπ’ όψιν µας. 

Επιπλέον όλων αυτών, η DSA εισάγει επίσης την πλήρη απα-
γόρευση της διαφήµισης µε τη χρήση προστατευόµενων δεδο-
µένων, όπως ο σεξουαλικός προσανατολισµός, η εθνότητα, η
θρησκεία, και της στοχευµένης διαφήµισης που απευθύνεται σε
ανήλικους. Ο στόχος εποµένως της πράξης είναι σαφής και κοι-
νός για όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, να διασφα-
λιστεί ότι το ψηφιακό περιβάλλον για τους Ευρωπαίους είναι
ασφαλές, προβλέψιµο και αξιόπιστο. Αυτό το τρίπτυχο συµπυ-
κνώνει και όλη την ουσία της πράξης. 

Τι κάνουµε, λοιπόν, µε απλά λόγια ως Ελλάδα από την έγκριση
των προτεινόµενων διατάξεων. Συστήνουµε ολόκληρο εκείνο τον
µηχανισµό, ο οποίος είναι απαραίτητος για την υλοποίηση όλων
αυτών, τα οποία η πράξη για τις ψηφιακές υπηρεσίες προβλέπει.
Κεντρικό στοιχείο του προτεινόµενου νοµοθετήµατος είναι ο κα-
θορισµός των κρίσιµων αρχών για την εφαρµογή των προβλέ-
ψεων του σχετικού Ευρωπαϊκού Κανονισµού, δηλαδή ο
καθορισµός του λεγόµενου Εθνικού Συντονιστή Ψηφιακών Υπη-
ρεσιών όπως επίσης και των επιµέρους αρµόδιων αρχών. 

Ως προς αυτά, λοιπόν, ορίζεται η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοι-
νωνιών και Ταχυδροµείων ως ο Εθνικός Συντονιστής Ψηφιακών
Υπηρεσιών. Με την έγκριση του σχεδίου νόµου αναλαµβάνει
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πλέον την ευθύνη για την εποπτεία και τον έλεγχο συµµόρφωσης
όλων των εµπλεκοµένων µε τους κανόνες της πράξης ψηφιακών
υπηρεσιών στην Ελλάδα. 

Επιπλέον, ως αρµόδιες αρχές ορίζονται το Εθνικό Συµβούλιο
Ραδιοτηλεόρασης και η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπι-
κού Χαρακτήρα για ζητήµατα όπως -ανάµεσα σε άλλα- η διαφή-
µιση και η προστασία των ανηλίκων. Με όλα αυτά δηµιουργούµε
τη δοµή, τον µηχανισµό για την εφαρµογή της πράξης και την απο-
τελεσµατική υλοποίηση των όσων ήδη ορίζει η έννοµη τάξη µας
γύρω από την καταπολέµηση παράνοµου περιεχοµένου και επι-
κίνδυνων πρακτικών στο διαδίκτυο. 

Γι’ αυτόν τον σκοπό η επιλογή τόσο της Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων όσο και του ΕΣΡ και της
Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα είναι οι
απολύτως ενδεδειγµένες λόγω εµπειρίας, συνάφειας και αρµο-
διοτήτων. 

Οι προτεινόµενες ρυθµίσεις συγκροτούνται και στην Ελλάδα
ένα ορθολογικά σχεδιασµένο και αποτελεσµατικό πλέγµα προ-
στασίας των χρηστών του διαδικτύου, κατά τα κοινά ευρωπαϊκά
πρότυπα. Και είναι πολύ σηµαντικό ότι η Ελλάδα είναι µέρος
αυτών των προστατευτικών πολιτικών που αναπτύσσει η Ευρω-
παϊκή Ένωση και είναι σηµαντικό εξίσου -και θέλω να το τονίσω
αυτό- γιατί η Ευρωπαϊκή Ένωση βρίσκεται στην πρωτοπορία σε
ό,τι έχει να κάνει µε τη λήψη µέτρων ρύθµισης του ψηφιακού κό-
σµου και των νέων τεχνολογιών. 

Παρενθετικά και µόνο αναφέρω συνολικά την πολιτική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης απέναντι στους παγκόσµιους τεχνολογικούς
κολοσσούς µε διαρκείς ελέγχους, επιβολή ρητρών και προστί-
µων, αλλά και µε την πρόσφατη πράξη για την τεχνητή νοηµο-
σύνη που συνιστά παγκόσµιο ορόσηµο. Η Ελλάδα και οι πολίτες
της εποµένως είµαστε τυχεροί που µετέχουµε σε αυτές τις πρω-
τοπόρες διαδικασίες αξιόπιστων ρυθµίσεων για τον ψηφιακό
κόσµο. 

Ας περάσουµε τώρα και στα καθ’ ηµάς, στις αλλαγές που φέρ-
νει το σχέδιο νόµου του Μέρους Β’ και αφορούν άλλες πτυχές
του εγχώριου ψηφιακού περιβάλλοντος, πέραν των ζητηµάτων
που σχετίζονται µε την πράξη. Δίπλα, λοιπόν, στην εκπλήρωση
των υποχρεώσεών µας ως ευρωπαϊκή και ελληνική πολιτεία, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης φέρνει
πολύ σοβαρές τοµές που αλλάζουν σηµαντικά προς το καλύτερο
τις συναλλαγές των πολιτών µε τις υπηρεσίες του κράτους κυ-
ρίως µειώνοντας τη γραφειοκρατία και απλοποιώντας τις διαδι-
κασίες. 

Η πιο εµβληµατική ίσως αλλαγή που επιφέρει το σχέδιο νόµου,
από άποψη κατάργησης γραφειοκρατικού συµβόλου, είναι η αν-
τικατάσταση του φωτοαντιγράφου δελτίου αστυνοµικής ταυτό-
τητας από το ψηφιακό αντίγραφό της. Μιλάµε για καθολική και
οριζόντια κατάργηση της χρήσης του παραδοσιακού φωτοαντι-
γράφου ταυτότητας. Έχετε όλοι και όλες την εικόνα. Πρόκειται
γι’ αυτή τη φωτοτυπία που µας ζητούσαν να προσκοµίσουµε σε
δύο όψεις για να προχωρήσει ένα αίτηµα ή µία συναλλαγή. 

Ε, λοιπόν, αυτές οι φωτοτυπίες ανήκουν πια στο παρελθόν και
αυτό θα πρέπει να το δούµε µέσα σε συνολικότερη παρέµβαση
για την έκδοση δικαιολογητικών µε την πρόβλεψη για την αυτε-
πάγγελτη αναζήτησή τους για τη διεκπεραίωση των διοικητικών
διαδικασιών που έχουν ενταχθεί στο Ειδικό Μητρώο Διοικητικών
Διαδικασιών, στο οποίο καταγράφονται τα απαιτούµενα δικαιο-
λογητικά για τη διεκπεραίωση διοικητικών διαδικασιών. Όσα επο-
µένως δικαιολογητικά απαιτούνται για τη διεκπεραίωση αυτών
των διοικητικών διαδικασιών που εντάσσονται στο µητρώο θα
αντλούνται απευθείας από τους αρµόδιους φορείς και οι πολίτες
δεν θα χρειάζεται πλέον ούτε να χάνουν χρόνο για να τα εκδί-
δουν ούτε να τα προσκοµίζουν στις υπηρεσίες για να κάνουν τις
δουλειές τους. 

Με τις προτεινόµενες διατάξεις, οι πολίτες θα δουν άµεσα αλ-
λαγές σε µια σειρά από συνήθειες του παρελθόντος. Φαντα-
στείτε τώρα ένα άδειο ντουλαπάκι τού αυτοκινήτου σε
αντικατάσταση µε ένα άλλο άυλο, ψηφιακό ντουλαπάκι µε όλα
τα απαραίτητα έγγραφα: άδεια κυκλοφορίας, δίπλωµα, ασφά-
λεια αυτοκινήτου κ.λπ., ώστε να µη χρειάζεται πλέον να τα επι-
δεικνύουµε όταν µας ζητηθεί από τις αρµόδιες ελεγκτικές αρχές.

Αναφέροµαι στην πρόβλεψη που υπάρχει στο σχέδιο νόµου ότι
µέσω της ψηφιακής υπηρεσίας «MyAuto» οι αρχές θα έχουν πρό-
σβαση στις πληροφορίες αυτές µε ψηφιακά έγγραφα και αυτό
µέχρι να ολοκληρωθεί η λειτουργία της ψηφιακής υπηρεσίας
«Audit-Car». 

Ακόµα, σε ό, τι αφορά τον κόσµο των επιχειρήσεων και της
αγοράς, η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης του Υπουργείου επιφορτίζεται µε τη
δηµιουργία µιας νέας ψηφιακής πλατφόρµας που θα ονοµάζεται
«Know your Business» ή αλλιώς «eGov-KYB» και θα χρησιµοποι-
είται για την εξακρίβωση και την επαλήθευση των στοιχείων των
νοµικών προσώπων, σύµφωνα µε το ν.4557/2018 διευκολύνοντας
τις σχετικές διαδικασίες. Η επικαιροποίηση των στοιχείων των
νοµικών προσώπων στα πιστωτικά ιδρύµατα και τους χρηµατο-
πιστωτικούς οργανισµούς δεν θα απαιτεί πια φυσική παρουσία
γλιτώνοντας κόπο και χρόνο που θα µπορεί να αξιοποιηθεί πα-
ραγωγικότερα. 

Τέλος, στο σχέδιο νόµου προβλέπεται και µια σηµαντική χρη-
µατοδότηση για την περαιτέρω ανάπτυξη των διαδικτυακών δι-
κτυακών υποδοµών. Με το Πρόγραµµα «Κουπόνι Συνδεσιµότητας
Gigabit» επιδοτείται η αύξηση της διείσδυσης των ευρυζωνικών
υπηρεσιών υπερυψηλών ταχυτήτων. Το κουπόνι θα επιδοτεί την
πρόσβαση σε αυτές τις υπηρεσίες για µεµονωµένους χρήστες,
νοικοκυριά αλλά και επιχειρήσεις, ώστε να καλύψουµε ως χώρα
την όποια απόσταση µας χωρίζει από άλλες χώρες πιο προηγµέ-
νες σε αυτόν τον τοµέα και να γίνουµε ανταγωνιστικότεροι µε
όρους διεθνών απαιτήσεων. 

Αυτά όλα είναι απτά βήµατα, άµεσες ωφέλειες για τους πολί-
τες, τα οποία συνιστούν στοιχεία προόδου του ψηφιακού µετα-
σχηµατισµού του κράτους και την προώθηση της ψηφιακής
διακυβέρνησης. Βασικό εργαλείο σε αυτή την κατεύθυνση είναι
η ενίσχυση και η αξιοποίηση της διαλειτουργικότητας των επιµέ-
ρους ηλεκτρονικών εφαρµογών και µητρώων των φορέων του
δηµοσίου. 

Το επιδιωκόµενο αποτέλεσµα δεν είναι κανένα άλλο από τη δι-
ευκόλυνση των πολιτών στις καθηµερινές συναλλαγές τους µε
το κράτος και την αποφυγή της ταλαιπωρίας, λιγότερη γραφει-
οκρατία, ταχύτερες συναλλαγές και καλύτερη εξυπηρέτηση, τρία
πράγµατα που οι πολίτες ζητούν από το κράτος χρόνια τώρα και
πλέον σιγά-σιγά γίνονται πραγµατικότητα. 

Η Κυβέρνηση από την πρώτη της θητεία έχει επενδύσει στον
ψηφιακό εκσυγχρονισµό και σε αυτό το µοτίβο συνεχίζει στα-
θερά. Οι πολίτες βλέπουν τα αποτελέσµατα αυτής της δουλειάς
στην καθηµερινότητά τους και µε την υπερψήφιση αυτού του
σχεδίου νόµου θα δουν ακόµα περισσότερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υπερψήφιση του παρόντος
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης είναι
ένα ακόµα θετικό αλλά και συνάµα απαραίτητο βήµα προς δύο
ταυτόχρονα σηµαντικούς στόχους: Πρόκειται αφ’ ενός για ένα
ακόµα βήµα προς έναν ασφαλέστερο ψηφιακό κόσµο και αφ’
ετέρου για ένα βήµα για τον ψηφιακό εκσυγχρονισµό της διοί-
κησης και του κράτους. Και τα δύο αυτά λειτουργούν προς όφε-
λος των Ελλήνων και των Ελληνίδων είτε µέσα από την ιδιότητα
του πολίτη στην αµιγώς δηµόσια σφαίρα είτε υπό την ιδιότητα
του χρήστη και καταναλωτή υπηρεσιών του διαδικτύου. 

Είναι εποµένως µεγάλη η ικανοποίηση που νιώθω στην πρώτη
µου εισήγηση σχεδίου νόµου προς την Ολοµέλεια να έχω την ευ-
καιρία να εισάγουµε αυτό το σχέδιο νόµου, ένα νοµοσχέδιο που
αφορά τις πλέον σύγχρονες πτυχές της ζωής των συµπολιτών
µας και ακουµπά τους µεγάλους στόχους της ψηφιακής µεταρ-
ρύθµισης που έχουµε θέσει ως κυβερνητική προτεραιότητα για
το κράτος και τις υπηρεσίες του. 

Η έγκριση των προτεινόµενων διατάξεων από τη Βουλή θα
δώσει στην ελληνική πολιτεία αλλά και στους πολίτες της σηµαν-
τικά όπλα για την ασφάλεια στην καθηµερινότητά τους αλλά και
για την αναβάθµιση των υπηρεσιών που παρέχει το δηµόσιο και
οι φορείς τους και είναι σηµαντικό ότι στις συνεδριάσεις της επι-
τροπής το κλίµα ήταν θετικό δηµιουργικό και παραγωγικό. Ακού-
στηκαν ενδιαφέροντα πράγµατα και έγιναν σοβαρές
επισηµάνσεις τόσο από τους συναδέλφους των άλλων κοµµάτων
όσο και από τους εκπροσώπους των φορέων που προσήλθαν. 
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Το καλό αυτό κλίµα προδιαθέτει για µία εξίσου αν όχι περισ-
σότερο δηµιουργική και θετική συζήτηση και σήµερα στην Ολο-
µέλεια. Άλλωστε πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που αντιµετωπίζει
προβλήµατα όχι του ψηφιακού µας µέλλοντος αλλά του ήδη πα-
ρόντος ψηφιακού κόσµου, επιτρέποντάς µας να κοιτάµε µπρο-
στά µε περισσότερη εµπιστοσύνη και ασφάλεια τόσο ως κράτος
όσο και ως πολίτες. 

Ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς):  Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Γεώργιος Καραµέ-
ρος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητές και αγαπητοί προσκεκλη-
µένοι, η Βουλή των Ελλήνων δεν µπορεί να µένει απαθής ή έστω
να µην αφουγκράζεται το τι ακριβώς συµβαίνει στην ελληνική κοι-
νωνία. Και από προχθές το βράδυ και σήµερα το πρωί εάν ανοί-
ξετε τους τηλεοπτικούς δέκτες ή αν µιλήσετε µε πολίτες σε
εργασιακούς χώρους, οπουδήποτε, κυριαρχεί η συζήτηση γι’
αυτό το αποτρόπαιο έγκληµα, τη γυναικοκτονία της Κυριακής
στους Αγίους Αναργύρους.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι στο παρόν νοµοσχέδιο το οποίο
συζητάµε για την «Digital Services Act», όπου θα είµαστε θετικοί
-το συζητήσαµε και στις επιτροπές- πέρα από κάποιες ενστάσεις
επί συγκεκριµένων άρθρων, δεν µπορούµε σήµερα να µην ανα-
φερθούµε ως Βουλή των Ελλήνων, να µην αδράξουµε την ευκαι-
ρία να κάνουµε το αυτονόητο. Και εµείς το προτείνουµε µε µια
συγκεκριµένη πεντασέλιδη, κύριε Υπουργέ, τροπολογία. Μια
προσθήκη απαραίτητη, καθόλου απλά συµβολική, για νοµική
αναγνώριση του όρου γενοκτονία, την αναγνώριση επί της ου-
σίας της έµφυλης βίας. Ξέρετε δεν είναι µόνο η Κυριακή, είναι η
Γαρυφαλιά, είναι η Ελένη, είναι η Βίκυ, είναι είκοσι δύο γυναίκες
το 2022, άλλες τόσες το 2023, ένα διαρκές έγκληµα που ξεκινά
από την ενδοοικογενειακή βία, έχει να κάνει µε την εµφύλια βία
και πρέπει στο αξιακό αλλά στο νοµοθετικό µας σύστηµα να
υπάρχει συγκεκριµένη πρόβλεψη. Δεν µπορούν οι πολίτες που
µας παρακολουθούν να θεωρούν ότι η Βουλή παραµένει απαθής. 

Εµείς λοιπόν, κύριε Υπουργέ, καταθέτουµε και πάλι ακόµα πιο
επικαιροποιηµένη, τεκµηριωµένη τη συγκεκριµένη τροπολογία
για το φαινόµενο της έµφυλης βίας, για την αναγνώριση του
όρου της γυναικοκτονίας όπως έκανε και το Ευρωκοινοβούλιο
µε τεράστια πλειοψηφία, τετρακοσίων είκοσι επτά έναντι εκατόν
δεκαεννέα ψήφων, όπου υιοθετήθηκε συγκεκριµένη έκθεση-πρό-
ταση της ευρωοµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Και για τον όρο γυναικοκτονία ξέρετε- δεν είναι κάποια ιδεο-
ληψία δική µας. Είναι µια πραγµατική ανάγκη να δείξει η ελληνική
πολιτεία ότι αντιλαµβάνεται πως πια δεν υπάρχουν αυτά τα στε-
ρεότυπα, ακριβώς µέσα στη λογική της πατριαρχίας, της λογικής
των εγκληµάτων πάθους ή των εγκληµάτων τα οποία σχετίζονται
µε έναν έρωτα που δεν µπορεί κάποιος να αντέξει. Δεν είναι αυτή
η πραγµατικότητα. Η πραγµατικότητα είναι σκληρή. Υπάρχει µια
ορολογία όπου ξέρετε µας κάνει να είµαστε πολύ πίσω. Ο όρος
γυναικοκτονία, το femicide, υπάρχει από το 1801 ως νοµική ορο-
λογία στη Μεγάλη Βρετανία. Ορίζεται το 1976 από την κοινωνιο-
λόγο Νταϊάνα Ράσελ σαν δολοφονία γυναικών από πρόθεση,
επειδή είναι γυναίκες. Υιοθετήθηκε από την επιστήµη της εγκλη-
µατολογίας µετά το 1992 µε συγκεκριµένο σύγγραµµα. 

Και πρέπει σήµερα εδώ -είναι µεγάλη ευκαιρία, κύριε Υπουργέ-
να δείξετε και εσείς κοινωνικά αντανακλαστικά, κάτι που δεν
έγινε το 2021 όταν καταθέσαµε ξανά την τροπολογία και την αρ-
νήθηκε η Νέα Δηµοκρατία. Την αρνήθηκε, την απέρριψε η κυβέρ-
νηση. Την επανακαταθέσαµε και θα το κάνουµε και σήµερα. Και
σας καλώ προς αυτό και εσάς και τον Πρωθυπουργό και τους
αρµόδιους Υπουργούς, γιατί εδώ υπάρχει µια πολύ µεγάλη συ-
ζήτηση για τον τρόπο λειτουργίας του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη µε τον τρόπο που αντέδρασαν οι αρχές στην περί-
πτωση της Κυριακής στους Αγίους Αναργύρους. Καταλαβαίνετε
ότι είναι αδιανόητο να συζητάµε σήµερα εδώ αποκλειστικά και
µόνο για µία πτυχή του ψηφιακού µετασχηµατισµού που είναι
απαραίτητος και να αντιλαµβάνονται οι πολίτες, να αισθάνονται,

ότι µπορεί κάποιος να δολοφονηθεί έξω από ένα αστυνοµικό
τµήµα. 

Δεν µπορούµε να αρκούµαστε, δεν µπορείτε να αρκείστε στη
λογική της χρήσης του panic button για την προστασία των γυ-
ναικών, για την προστασία ανθρώπων που απειλούνται. Πρέπει,
λοιπόν, σήµερα να κυριαρχήσει σε αυτή τη συζήτησή µας αυτή
η αναγνώριση ως νοµικού όρου της γυναικοκτονίας. Τεκµηριω-
µένα, εµπεριστατωµένα προτείνουµε, λοιπόν, πως η διάταξη του
άρθρου 299 του Ποινικού Κώδικα δεν καλύπτει επαρκώς πια το
κοινωνικά επιτακτικό αίτηµα θέσπισης ποινής, που θα αφορά την
αφαίρεση ζωής λόγω σεξιστικών κινήτρων και χαρακτηριστικών. 

Η γυναικοκτονία συνίσταται στην αφαίρεση της ζωής λόγω του
φύλου της γυναίκας µε δράστες σε όλες τις περιπτώσεις κακο-
ποιητικούς συζύγους, συντρόφους και συγγενείς που ασκούν για
χρόνια βία στα θύµατα. Δεν είναι ένας κεραυνός εν αιθρία. Και
αν επιµείνετε να µην την κάνετε αποδεκτή, είναι µια δική σας ιδε-
οληψία, σταθερή ιδεοληψία, που δίνει ένα λάθος µήνυµα στην
ελληνική κοινωνία. Δίνει ένα µήνυµα ασυλίας, ένα µήνυµα προ-
στασίας της πατριαρχίας για ένα πραγµατικό πρόβληµα το οποίο
έχει ξεφύγει. 

Δεν θα µπω καθόλου στις λεπτοµέρειες της υπόθεσης των
Αγίων Αναργύρων. Εγώ θεωρώ ότι πρέπει να έρθει σήµερα ο
Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Χρυσοχοΐδης, να εξηγήσει
τι ακριβώς συµβαίνει στην Ελληνική Αστυνοµία. Να µην πέσει το
βάρος από µία ΕΔΕ σε µία εικοσιδυάχρονη ειδική φρουρό δικη-
γόρο που ήταν στο αστυνοµικό τµήµα των Αγίων Αναργύρων.
Ποιες είναι οι προτεραιότητες για την προστασία του πολίτη;
Είναι να στέλνει την Αστυνοµία σε διαδηλώσεις ή µέσα στα πα-
νεπιστήµια και να συστήνετε ειδικά σώµατα και τµήµατα; Είναι,
για ένα κρίσιµο ζήτηµα για την ελληνική κοινωνία, να στελεχώ-
νετε τα αστυνοµικά τµήµατα, την Άµεση Δράση, µε έναν τρόπο
συγκεκριµένο ώστε να µην πεθαίνουν οι πολίτες, να µη δολοφο-
νούνται όπως η Κυριακή, έχοντας το κινητό στο αυτί καλώντας η
ίδια το «100» την ώρα που την µαχαίρωνε ο γυναικοκτόνος;

Εδώ, λοιπόν, το ελάχιστο που µπορεί να κάνει η Βουλή των Ελ-
λήνων είναι να αφουγκραστεί µια κοινωνική απαίτηση και να
απαντήσει νοµοθετικά, ακόµα και αν ξέρετε -επειδή καθυστερη-
µένα αντιδρούµε ως πολιτικό σύστηµα- ότι για τους πολίτες δεν
αρκεί αυτό. Θα πούνε, και τι θα αλλάξει; Αν έβγαινε ο φρουρός
να προστατεύσει την κοπέλα; Αν ήταν στελεχωµένο το αστυνο-
µικό τµήµα; Αν υπήρχε µε έναν τρόπο η δυνατότητα εντοπισµού
τέτοιων περιπτώσεων γυναικοκτόνων, κακοποιητικών συντρόφων
και συζύγων όπως συµβαίνει στο εξωτερικό, ώστε να µπορεί η
επόµενη σύντροφος, η επόµενη γυναίκα να προστατευτεί; Αλλά
η αρχή πρέπει να γίνει. Και είναι πραγµατικά θλιβερό για όλους
µας -εγώ θα πω- που φτάνουµε το 2024 να πρέπει να µιλάµε για
αυτό from scratch, λες και είµαστε εν κενώ.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζω τις προσωπικές σας ευαισθησίες.
Εµείς δεν ισοπεδώνουµε τις προθέσεις ακόµη και των πολιτικών
µας αντιπάλων. Και σας καλώ, επικοινωνώντας µε τον Πρωθυ-
πουργό και τους αρµόδιους Υπουργούς, να κάνετε αποδεκτή
αυτή την τροπολογία, την οποία επανακαταθέτουµε ως ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία. Υπάρχει ούτως ή άλλως κατατεθειµένη. 

Οπότε θα έλεγα ότι αυτό είναι κρίσιµο και θα περιµένουµε να
ακούσουµε και εσάς, κύριε Πλεύρη, ως Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο, που στο παρελθόν έχετε επιδείξει και ιδιαίτερη αδυναµία
σε θέµατα τάξης. Αλλά όπως είδατε, ο κίνδυνος και η εγκληµα-
τικότητα δεν κρύβεται απαραίτητα στα Εξάρχεια, στις διαδηλώ-
σεις και στα πανεπιστήµια όπως στερεοτυπικά επαναλαµβάνετε
αφήνοντας το πραγµατικό πρόβληµα της ασφάλειας των πολιτών
χωρίς έλεγχο. Και δεν µπορείτε να ανταποκριθείτε στα κρίσιµα
αυτά ζητήµατα, της ακρίβειας, της υγείας, της ασφάλειας, για
να πιάσω συνολικά το πλαίσιο στο οποίο υπάγεται η συγκεκρι-
µένη αλλά και οι άλλες γυναικοκτονίες.

Θα περάσω και στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, κοντεύουµε
εδώ και δύο µήνες από την ψήφιση στη Βουλή τού νόµου πλέον
για την ίδρυση της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας. Ακόµα
δεν έχουµε δει βέβαια κάποια αχτίδα φωτός ως προς το πώς θα
προχωρήσει η αρχή και η στελέχωσή της για να κρίνουµε την
αποδοτικότητα της. Φαντάζοµαι ότι δεν είναι τυχαία η διευκρί-
νιση, που αποτυπώνεται µε τροπολογία στο νοµοσχέδιο, για τη
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δυνατότητα του διοικητή και του υποδιοικητή να ασκούν παράλ-
ληλα ερευνητικό έργο. Το λέω αυτό γιατί καλό είναι να υπάρχει
µια συνέχεια στη νοµοθέτηση και του Υπουργείου Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης. 

Δεν είµαστε αντίθετοι στο πλαίσιο που θέτει σε εφαρµογή τον
κανονισµό. Εξάλλου απαίτηση της ευρωπαϊκής Αριστεράς ήταν
η θέσπιση ενός πλαισίου κανόνων για τον έλεγχο και τη διαφά-
νεια κατά βάση κολοσσών που δρουν ανενόχλητοι στον ψηφιακό
χώρο και λόγω µεγέθους εµπλέκονται ενεργά στη συγκρότηση
θεσµικού πλαισίου. 

Είναι θετικό, λοιπόν, ότι αρµόδιες για την εφαρµογή του Κα-
νονισµού ορίζονται από τις διατάξεις του νοµοσχεδίου τρεις ανε-
ξάρτητες αρχές και συγκεκριµένα η Εθνική Επιτροπή
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, η Αρχή Προστασίας Δεδο-
µένων Προσωπικού Χαρακτήρα και το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιο-
τηλεόρασης.

Πρέπει όµως εδώ, κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι και
όσοι µας παρακολουθούν, επειδή δεν έχουν τη δυνατότητα εν-
δεχοµένως να παρακολουθούν τι συµβαίνει στις επιτροπές, να
πούµε ότι το κρίσιµο είναι πως σε αυτούς που δίνουµε περισσό-
τερες αρµοδιότητες, τους υπαλλήλους των συγκεκριµένων
αρχών, τους επιστήµονες των συγκεκριµένων αρχών, ήρθαν στις
επιτροπές και µας περιέγραψαν µια διάλυση, µια κατάρρευση. 

Μας είπαν, για παράδειγµα, από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτη-
λεόρασης ότι διαρκώς φεύγουν σε σύνταξη υπάλληλοι, οι περισ-
σότεροι έχουν προσληφθεί το 1999 και τα τεχνικά µέσα που έχουν
για να παρακολουθήσουν την εφαρµογή των συγκεκριµένων κα-
νόνων που θεσπίζουµε είναι της δεκαετίας του 2000. Δηλαδή οι
άνθρωποι έχουν εξοπλισµό για να παρακολουθούν αναλογικό ρα-
διόφωνο και αναλογική τηλεόραση, και εµείς θα τους πούµε ότι
ξέρετε κάτι, πρέπει τώρα επί τη βάσει της νοµοθέτησης να παρα-
κολουθήσετε, µε αυτά που δεν έχουν ουσιαστικά τεχνολογικά, τε-
χνικά, όλους αυτούς τους ψηφιακούς κολοσσούς που κινούνται
στη λογική της τεχνητής νοηµοσύνης. Επίσης θα πρέπει να µπο-
ρούν να ελέγξουν, και στην Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και στις
άλλες αρχές, ένα πολύ σύνθετο περιεχόµενο. 

Λογικά επίσης διαµαρτύρονται για το µισθολογικό τους. Και
δεν είδα να έχετε κάποια αντίδραση στο αίτηµά τους για µια λο-
γική µισθολογική αναβάθµιση, όταν πρόκειται για επιστήµονες
που στον ιδιωτικό τοµέα µπορούν κάλλιστα να βρουν καλύτερες
αµοιβές. Καλούµε δηλαδή το δηµόσιο, που πρέπει να αποκτήσει
και µια θεσµική µνήµη, που πρέπει να βάλει τάξη σε ένα αχανές
τοπίο, εξελισσόµενο, µε µισθούς προηγούµενης εικοσαετίας να
κρατήσουµε κόσµο στο δηµόσιο, που να ελέγξει ιδιωτικές επιχει-
ρήσεις, που δίνουν τριπλάσιους και τετραπλάσιους µισθούς. 

Και σε αυτό πρέπει να απαντήσετε και όχι να τα βάζετε -και
δεν µιλάω για εσάς- µε τις αρµόδιες αρχές για την επιλογή προ-
σωπικού. Είδα τον συνάδελφό σας κ. Γεωργιάδη να τα βάζει µε
το ΑΣΕΠ για τη στελέχωση, για παράδειγµα, του Υπουργείου
Υγείας, των νοσοκοµείων και των άλλων υπηρεσιών υγείας. 

Δεν φταίνε οι θεσµοί. Φταίει το γεγονός ότι εσείς νοµοθετείτε
µονόπλευρα. Φέρνετε κανόνες, επιφορτίζετε µε περισσότερες
αρµοδιότητες στους υπαλλήλους, αλλά δεν φροντίζετε το µισθο-
δοτικό τους, την αναβάθµισή τους, µε αποτέλεσµα και το δηµό-
σιο, ιδιαίτερα στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης και τους
εποπτευόµενους φορείς, να φυλλοροεί προς την ιδιωτική αγορά. 

Θα είµαστε θετικοί επί της αρχής. Υπάρχουν συγκεκριµένα
άρθρα που και στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ, τα οποία
βέβαια δεν θα υπερψηφίσουµε, άρθρα που κυρίως καταδει-
κνύουν τις µεγάλες καθυστερήσεις σε αυτό που εσείς παρουσιά-
ζετε καθαρά µέσω της επικοινωνίας ως ψηφιακό θαύµα. Πέντε
χρόνια διακυβέρνησης για να λέµε ότι η αστυνοµία θα µπορεί να
βλέπει τα απαραίτητα έγγραφα για το αυτοκίνητο! Άκουσα τον
εισηγητή της Πλειοψηφίας να αναφέρεται λες και είναι κάποια
πολύ µεγάλη επιτυχία.

Και βέβαια σε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο έρχονται και άλλες τρο-
πολογίες, προσθήκες. Θα ήθελα να κάνω έναν σχολιασµό για
όσους µας παρακολουθούν. Ξεκινάω από αυτό της ΛΑΡΚΟ.
Έχουν προηγηθεί τέσσερα χρόνια εµπαιγµού των εργαζοµένων
της εταιρείας και των οικογενειών τους, µε πληθώρα ψεύτικων
υποσχέσεων από πλευράς της Νέας Δηµοκρατίας για τη συνέ-

χιση της λειτουργίας της εταιρείας και την ανεύρεση επενδυτών.
Σας είχαµε πει ότι θα χρειαστεί περισσότερος χρόνος. 

Η θέση µας είναι υπέρ της συνέχισης της λειτουργίας της εται-
ρείας, διατηρώντας τον παραγωγικό της χαρακτήρα, ιδιαίτερα
σε µια περίοδο που η τιµή του νικελίου είναι στα ύψη και θα µπο-
ρούσε να είναι αποδοτικό το αντικείµενο του έργου της εται-
ρείας, υπέρ του δηµοσίου, των εργαζοµένων και των κατοίκων
της περιοχής, να διασφαλίζονται οι θέσεις εργασίας και τα ερ-
γασιακά δικαιώµατα. Στη συγκεκριµένη τροπολογία θα ψηφί-
σουµε «παρών». 

Επίσης υπάρχουν κάποιες προσθήκες για την αυτοδιοίκηση,
για το Υπουργείο Εσωτερικών. Θα ξεχωρίσω και θα ήθελα να
κάνω ένα σχόλιο, κλείνοντας -και θα τα πούµε και στη δευτερο-
λογία- γι’ αυτό το άρθρο για την έκτακτη χρηµατοδότηση του
Δήµου Θεσσαλονίκης λόγω των έργων κατασκευής της υπερυ-
ψωµένης λεωφόρου του flyover. Σε επτά γραµµές -σε επτά γραµ-
µές- µέσα σε αυτό το άρθρο δίνετε 13 εκατοµµύρια ευρώ στον
Δήµο Θεσσαλονίκης. 

Να σας πω κάτι; Καλά κάνετε και δίνετε 13 εκατοµµύρια ευρώ
στους Θεσσαλονικείς, στον Δήµο Θεσσαλονίκης, που καλούνται
να πληρώσουν στην καθηµερινότητά τους την πρόχειρη νοµοθέ-
τηση, τη χωρίς µελέτη και χωρίς σωστή πρόβλεψη διακήρυξη του
έργου, που δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα στη Θεσσαλονίκη
για ένα πολύ µεγάλο χρονικό διάστηµα. 

Κάνετε µια παραδοχή ότι κάνατε λάθος. Είναι θετικό να πάνε
πόροι στους Θεσσαλονικείς γι’ αυτό που υφίστανται, πλην όµως
προσπαθείτε µε εµβαλωµατικές λύσεις, µε µπαλώµατα να διαχει-
ριστείτε αυτή την κατάσταση. Κι είναι µια τροπολογία που έρχεται
στο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 

Θα έχουµε τη δυνατότητα να συζητήσουµε περισσότερα κατά
τη διάρκεια της σηµερινής Ολοµέλειας, τόσο για το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, στο οποίο θα είµαστε θετικοί επί της αρχής,
αλλά είναι πολύ κρίσιµα όλα τα υπόλοιπα που σας θέσαµε, µε
κορυφαίο -όχι λόγω της επικαιρότητας, αλλά λόγω µιας κοινωνι-
κής ανάγκης- από πλευράς σας της αποδοχής της τροπολογίας
για τη νοµική αναγνώριση του όρου της γυναικοκτονίας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Παρακαλώ να κλείσει το σύστηµα της ηλεκτρονικής εγγραφής.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ. 
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα και εγώ από την

πλευρά µου να εκφράσω, πριν µπούµε στη συζήτηση, την ανθρώ-
πινη συγκίνηση, τη βαθιά µου θλίψη, αλλά και την οργή και την
αποδοκιµασία µου για τον τρόπο που µια νέα γυναίκα έχασε τόσο
άδικα τη ζωή της, έξω από ένα αστυνοµικό τµήµα, στα χέρια του
άνανδρου δολοφόνου της. Ζητάµε από την Κυβέρνηση και από
τη φυσική ηγεσία της Ελληνικής Αστυνοµίας την απόδοση ευθυ-
νών µε διαφάνεια για το συγκεκριµένο περιστατικό. 

Ταυτόχρονα, ας προχωρήσουµε ως πολιτικό σύστηµα στη δια-
µόρφωση του απαραίτητου νοµοθετικού πλαισίου που θα προ-
στατεύσει τις ζωές των γυναικών από αδίστακτους κακοποιητές
που κυκλοφορούν ανάµεσά µας. Επιτέλους ας µπει ένας φραγ-
µός σε ό,τι προσβάλλει βάναυσα τις ανθρώπινες αξίες και θέτει
σε διακινδύνευση τα πιο σηµαντικά προστατευόµενα αγαθά στις
σύγχρονες κοινωνίες µας. 

Κυρίες και κύριοι, η συγκάλυψη που επιχειρεί η κυβερνητική
πλειοψηφία για την τραγωδία των Τεµπών είναι ένα ακόµα ση-
µάδι της διαρκούς υποβάθµισης του κράτους δικαίου στη χώρα
µας από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όπως επισηµαί-
νεται και από το πρόσφατο ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου. Το ψήφισµα αυτό του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ανέδειξε
τις ευθύνες της Κυβέρνησης για το σκάνδαλο των υποκλοπών,
της παράνοµης χρήσης και εξαγωγής τεχνολογίας παρακολού-
θησης και καταδίκασε τις επιθέσεις από Υπουργούς της Νέας
Δηµοκρατίας προς τις ανεξάρτητες αρχές, που επιτελούν το
ελεγκτικό τους έργο, µε την Κυβέρνηση να αγωνιά για τις απο-
φάσεις και να σπεύδει να αλλάξει τη σύνθεσή τους, όπως έγινε
εξάλλου και µε την ΑΔΑΕ.
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Τελευταίο παράδειγµα απαξίωσης και σοβαρής παρακµής του
κράτους δικαίου και των θεσµών στη χώρα µας, για την οποία
ευθύνεται αποκλειστικά η κυβερνητική πλειοψηφία, αποτελεί και
η µετατροπή του Υπουργείου Εσωτερικών σε εκλογικό κέντρο
της Νέας Δηµοκρατίας, όπως φάνηκε από την παράνοµη διαρ-
ροή και χρήση προσωπικών δεδοµένων χιλιάδων Ελλήνων ψηφο-
φόρων του εξωτερικού προς το κυβερνών κόµµα και σε
υποψηφίους του. 

Για όλους αυτούς τους λόγους το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής
ζήτησε ήδη την άµεση σύγκληση της Επιτροπής Θεσµών και Δια-
φάνειας ως αρµόδιας επιτροπής για θέµατα που αφορούν τη λει-
τουργία των θεσµών και της διαφάνειας, βάσει του άρθρου 43Α
του Κανονισµού της Βουλής, προκειµένου να διερευνηθεί σε
βάθος το ζήτηµα της διαρροής προσωπικών δεδοµένων εκλο-
γέων εξωτερικού από ιθύνοντες του Υπουργείου Εσωτερικών και
στελέχη της Νέας Δηµοκρατίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι αφορά τώρα το υπό συ-
ζήτηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
για τη λήψη για την εφαρµογή του Κανονισµού, θεωρούµε ότι
όλες οι ανησυχίες των φορέων είχαν ένα κοινό πρόσηµο. Ποιο;
Την υποστελέχωση. Ο Πρόεδρος των ηλεκτρονικών επικοινωνιών
της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων τό-
νισε ήδη στην ακρόαση φορέων πως η αρµοδιότητα του συντο-
νιστή στο πλαίσιο του κανονισµού για τις ψηφιακές υπηρεσίες
είναι µια καινούργια αρµοδιότητα, την οποία όµως πρέπει να εν-
τάξουν άµεσα στον σχεδιασµό τους για τη νέα τους στελέχωση
και τόνισε πως αµφιβάλλει αν θα µπορέσει αυτό το νοµοσχέδιο
στην πράξη να λειτουργήσει. 

Αρκεί άραγε όµως στην πραγµατικότητα να προσληφθούν
µόνο δεκατέσσερις νέοι ειδικοί επιστήµονες για µια ολοκαίνουρ-
για αρµοδιότητα, η οποία απαιτεί και κάποιον χρόνο εκπαίδευ-
σης; Θεωρούµε πως όχι. Οι υποψήφιοι αυτοί προορίζονταν για
άλλες διευθύνσεις, ώστε να υπάρξει µια οµαλή εκκίνηση στην
εφαρµογή του κανονισµού για τις ψηφιακές υπηρεσίες. Ακόµη
µια φορά φορτώνετε το ελληνικό δηµόσιο, κύριε Υπουργέ, µε αρ-
µοδιότητες χωρίς όµως τον απαιτούµενο αριθµό των υπαλλήλων. 

Τόσο ο Αντιπρόεδρος του Σωµατείου Τακτικών Υπαλλήλων της
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων όσο και
ο Πρόεδρος του Συλλόγου Ειδικών Επιστηµόνων της Εθνικής
Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων έρχονται να προ-
σθέσουν αυτά που ήδη προαναφέρθηκαν, επισηµαίνοντας και
αυτοί ότι µαζί µε τις νέες αρµοδιότητες που δίνονται χρειάζονται
και επιπλέον κίνητρα. Δηλαδή δεν είναι µόνο θέµα υποστελέχω-
σης, αλλά και η έλλειψη κινήτρων. 

Ειδικότερα, ποια κίνητρα; Οικονοµικά κίνητρα. Οι τελευταίες
προσλήψεις προσωπικού που έγιναν στην Εθνική Επιτροπή Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων έγιναν το 2009. Ναι, το 2009.
Από τότε κι έπειτα τι έγινε; Βλέπουµε µια τεράστια όµως διαρροή
των µελών του ειδικού επιστηµονικού προσωπικού σε διεθνείς
φορείς, σε οργανισµούς και στον ιδιωτικό τοµέα. 

Πώς περιµένετε, κύριε Υπουργέ, τα πιο σηµαντικά γρανάζια
του ελληνικού δηµοσίου να δουλεύουν σε γοργούς και επιθυµη-
τούς ρυθµούς, όταν συνεχώς τους πετσοκόβετε τον µισθό; Από
το 2009 έως και σήµερα έχουν δεχτεί µισθολογικές περικοπές
στο ύψος του 40%. Γιατί λοιπόν κάποιος έµπειρος και καταρτι-
σµένος εργαζόµενος στα ψηφιακά να επιλέξει να έρθει στη συγ-
κεκριµένη υπηρεσία; Σας το τονίσαµε και στις επιτροπές, αλλά
ακόµη δεν είδαµε καµµία προτροπή αλλαγής στο συγκεκριµένο
και πολύ σηµαντικό αυτό πεδίο από εσάς. 

Οι απολαβές του προσωπικού ενός οργανισµού βρίσκονται
στην ίδια συνάρτηση µε την παροχή υψηλού επιπέδου δηµοσίων
υπηρεσιών. Άρα οδηγούµαστε για ακόµη µία φορά σε υποβάθ-
µιση των υπηρεσιών σας µε δικιά σας υπαιτιότητα. 

Συµπλέουµε απόλυτα µε το αίτηµα, εµείς ως ΠΑΣΟΚ, της Εθνι-
κής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων για αύξηση
των οργανικών θέσεων. Πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν αυτό το αί-
τηµα της Εθνικής Επιτροπής και συµφωνούµε ως ΠΑΣΟΚ. 

Με βάση το ενιαίο µισθολόγιο ένας καινούργιος υπάλληλος µε
διδακτορικό θα λάβει περίπου 1.340 ευρώ τον µήνα µεικτά και
ένας µε µεταπτυχιακό θα λάβει µόνο 1.221 ευρώ. Καταλαβαίνετε
προφανώς πως αυτά τα ποσά που προσφέρει η Κυβέρνησή σας

σε αυτούς τους επιστήµονες υψηλού κύρους δεν αντιστοιχούν
στο βάρος και τις ανάγκες των αρµοδιοτήτων που τους αναθέ-
τετε, µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ στηρίζουµε το δίκαιο αίτηµα των 300 ευρώ
της πρόσθετης αµοιβής για όλο το προσωπικό της -και αναµέ-
νουµε αυτό σήµερα να το εξαγγείλετε, κύριε Υπουργέ- η οποία
αµοιβή βαρύνει τον προϋπολογισµό της ίδιας της Εθνικής Επι-
τροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων -δεν θα βαρύνει δη-
λαδή τον κρατικό προϋπολογισµό- και δεν συµψηφίζεται µε
τυχόν καταβαλλόµενη προσωπική διαφορά και καταβάλλεται
πλέον του βασικού µισθού. Άρα δηλαδή δεν έχετε κανέναν λόγο
να αρνηθείτε αυτό το επιπλέον 300 ευρώ της πρόσθετης αµοι-
βής. 

Η αµοιβή αυτή τώρα πρέπει να καταβάλλεται και στο προσω-
πικό που είναι αποσπασµένο στην Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων -και στους αποσπασµένους- αφού έτσι κι
αλλιώς ένα µέρος αυτού του ποσού θα επιστρέψει στον κρατικό
προϋπολογισµό µέσω ασφαλιστικών εισφορών και φορολογίας
εισοδήµατος. 

Και οι υπόλοιποι φορείς ωστόσο αναγκάστηκαν να σας υπο-
βάλουν τις κοινές τους αγωνίες, οι οποίες δεν ήταν άλλες από
την ανάγκη πρόσθετων πόρων, οικονοµικών και ανθρώπινων,
ώστε να µπορέσουν να ανταποκριθούν αποτελεσµατικότερα στις
νέες αρµοδιότητες. 

Αλλά εσείς συνεχίζετε να κωφεύετε επιλεκτικά όταν πρόκειται
να βάλετε το χέρι στην τσέπη για το δηµόσιο καλό. Μας έχετε
συνηθίσει πλέον στο µοτίβο ανάθεσης σοβαρών αρµοδιοτήτων
για την υποτιθέµενη αναβάθµιση των υπηρεσιών των δηµόσιων
οργανισµών, χωρίς όµως να εναρµονίζετε τις διατάξεις των
νόµων ώστε να επεκταθεί η αρµοδιότητα των φορέων που θα
συντονίζουν ουσιαστικά τη νέα αρχή.

Υπήρξε, κύριε Υπουργέ, εκτενής αναφορά στην ανάγκη αλλα-
γών στη νοµοθεσία για την ενίσχυση των εξουσιών του Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης σε θέµατα επιβολής κυρώσεων
και εκτέλεσης εντολών ανάληψης δράσης για παράνοµο περιε-
χόµενο, καθώς και την ανάγκη για πρόσθετους οικονοµικούς και
ανθρώπινους πόρους για την αποτελεσµατική ανταπόκριση στις
νέες αρµοδιότητες. Φαίνεται όµως να επιλέγετε συνειδητά να πα-
ραβλέψετε αυτές τις αγωνίας. 

Αναρωτιόµαστε λοιπόν, µήπως δεν προκηρύσσετε και άλλες
προσλήψεις για την ενδυνάµωση του ανθρώπινου δυναµικού,
ώστε να έχετε τη δυνατότητα να κάνετε απευθείας αναθέσεις για
τα δικά σας τα παιδιά; 

Προχωρώντας όµως παρακάτω στα επιµέρους άρθρα, συνε-
χίζουµε να γινόµαστε µάρτυρες της ελλιπούς νοµοθέτησης και
της αδυναµίας αποτύπωσης της οδηγίας αυτής καθαυτής. Εµείς
ξανά από το Βήµα της Ολοµέλειας θα σας πούµε τις προτάσεις
µας περιληπτικά. 

Στο άρθρο 3 πιστεύουµε και υπερασπιζόµαστε ότι υπάρχει νο-
µικό κενό, διότι δεν αποσαφηνίζεται καθαρά τι θα συµβεί στην
περίπτωση που ο νόµιµος αντιπρόσωπος παρόχου ενδιάµεσων
έχει την κύρια κατοικία του ή είναι εγκατεστηµένος σε οποιοδή-
ποτε χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όχι µόνο στην Ελλάδα. Η
ίδια η κ. Λαµπροπούλου στην ακρόαση φορέων συνηγόρησε µε
αυτό που σας λέµε τώρα και υποστήριξε αυτό που σας λέµε σαν
ΠΑΣΟΚ και είπε κατά λέξη: «Είναι σηµαντικό να µπορεί ο πολίτης
να υποβάλλει την καταγγελία του στην Ελλάδα για ένα θέµα που
µπορεί και πρέπει να το εξετάσει η αρχή που βρίσκεται στην Ιρ-
λανδία, γιατί εκεί είναι εγκατεστηµένη η πλατφόρµα ή γιατί ο πά-
ροχος του παρόντος περιεχοµένου βρίσκεται εκτός Ελλάδος».

Στον ευρωπαϊκό κανονισµό 2022/2065 στο άρθρο 49 «Αρµόδιες
αρχές και συντονιστές ψηφιακών υπηρεσιών», στην παράγραφο
2, ορίζει πως οι εθνικές αρχές που ονοµάζονται «Συντονιστής ψη-
φιακών υπηρεσιών» συνεργάζονται µεταξύ τους. Άρα ο ελληνικός
συντονιστής ψηφιακών υπηρεσιών συνεργάζεται µε τον αντί-
στοιχο, παραδείγµατος χάριν στην Ιρλανδία ή στην Αγγλία. Αυτό
λείπει από τη διατύπωση του άρθρου 6, «Συµµετοχή στο ευρω-
παϊκό συµβούλιο ψηφιακών υπηρεσιών», και από το άρθρο 10 του
παρόντος νοµοσχεδίου «Συνεργασία του συντονιστή ψηφιακών
υπηρεσιών µε άλλες χώρες». 

Η διατύπωση, κύριε Υπουργέ, χρήζει άµεσης βελτίωσης, αφού

13876 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



πρέπει να γίνεται σαφής αναφορά για το πώς ο Έλληνας συντο-
νιστής ψηφιακών υπηρεσιών επικοινωνεί και συντονίζεται άµεσα
µε αντίστοιχες εθνικές αρχές άλλων κρατών µελών της Ευρω-
παϊκής Ενώσεως. 

Διότι αλλιώς αν δεν το κάνετε αυτό, το νοµοσχέδιο θα πάει στο
καλάθι των αχρήστων. Στην περίπτωση δηλαδή που ένας Έλλη-
νας πολίτης θέλει να καταγγείλει παραδείγµατος χάριν τη «Face-
book» και η «Facebook» έχει ορίσει νόµιµο εκπρόσωπο στην
Ιρλανδία ο Έλληνας συντονιστής ψηφιακών υπηρεσιών δεν θα
µπορέσει να διαβιβάσει την καταγγελία. 

Αντιλαµβανόµαστε λοιπόν πως η Κυβέρνηση δεν έχει πρό-
θεση, αν δεν βελτιώσετε αυτό, να χτυπήσει τα µεγάλα συµφέ-
ροντα, «Google», «Facebook», «Amazon» και τα λοιπά, που θα
ορίσουν νόµιµο εκπρόσωπο σε άλλο κράτος µέλος, όχι την Ελ-
λάδα. Με αυτόν τον τρόπο η Κυβέρνηση της ελίτ φτιάχνει έναν
νοµό για να ελέγχει ίσως µόνο τις µικρές ελληνικές επιχειρήσεις
και αφήνει τα µεγάλα ολιγοπώλια ανενόχλητα, αφού δεν διευκρι-
νίζετε αυτό που σας λέµε. 

Συνεχίζοντας τώρα, στο κεφάλαιο Γ’, «Περί µέτρων και εφαρ-
µογών», παρατηρούµε πως τα δύο πολύ σηµαντικά άρθρα του
κεφαλαίου, αυτή η άριστη Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δυ-
στυχώς στον έλεγχο των αγγλικών δεν παίρνει και άριστα, αλλά
αρκείται στην επιφανειακή και ελλιπή αντιγραφή. 

Και τι θέλω να πω; Στο άρθρο 16 του νοµοσχεδίου δεν προ-
βλέπεται η δυνατότητα επιβολής κυρώσεων εκ µέρους του Έλ-
ληνα συντονιστή ψηφιακών υπηρεσιών, εάν παραλάβει
καταγγελία από τον συντονιστή ψηφιακών υπηρεσιών άλλου κρά-
τους-µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης -πρωτοφανές- καθώς επί-
σης και η δυνατότητα αυτού να ζητήσει από συντονιστή
ψηφιακών υπηρεσιών άλλου κράτους-µέλους την επιβολή χρη-
µατικής κύρωσης, αφού διαβιβάσει την καταγγελία.

Στο άρθρο 18 του ιδίου κεφαλαίου η Κυβέρνηση επιλέγει συ-
νειδητά να µην προβλέπεται η δηµοσίευση της έκθεσης καταγ-
γελιών και παραπόνων στον ιστότοπο -αυτό είναι σηµαντικό
τώρα- ώστε να µην καταγράφονται πόσες καταγγελίες διαβιβά-
στηκαν. Το να µην προβλέπεται αυτό, είναι θέµα διαφάνειας και
κράτους δικαίου. Κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, κύριε
Υπουργέ, µάλλον υπάρχει πολιτική εντολή από το Μέγαρο Μαξί-
µου δυστυχώς σε ένα πλαίσιο ασάφειας και αδιαφορίας για τις
αρχές διαφάνειας και λογοδοσίας. Βρισκόµαστε θεατές του
ίδιου έργου συνεχώς. 

Πάω τώρα στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου. Τώρα εδώ,
κύριοι συνάδελφοι της Κυβέρνησης, να διασφαλίσετε και τη δια-
δικασία της αυθεντικοποίησης για την πρόσβαση στην περίφηµη
και πολυδιαφηµιζόµενη ψηφιακή υπηρεσία «myPhoto», ώστε να
αποκλειστεί η πιθανότητα κλοπής προσωπικών δεδοµένων, τα
οποία µετά µπορούν να χρησιµοποιηθούν σε άλλες διαδικασίες
του δηµοσίου. Αυτό πρέπει να το διασφαλίσετε. 

Είναι, όµως, επίσης αναγκαίο και σηµαντικό να δώσετε την
πρέπουσα σηµασία και στον κλάδο των φωτογράφων, των επαγ-
γελµατιών δηλαδή, για να δηµιουργήσετε µια ρύθµιση, ώστε να
προστατευτεί ο επαγγελµατικός τους τίτλος και τα δικαιώµατα
σχετικά µε τον όρο «πιστοποιηµένος φωτογράφος», διότι γίνεται
φανερό πως υπάρχει ένα νοµικό κενό το οποίο αφορά την πιστο-
ποίηση των επαγγελµατιών φωτογράφων. Πρέπει να προβείτε
εδώ σε ρύθµιση.

Πολλές φορές εδώ µέσα, κύριοι συνάδελφοι, γίναµε µάρτυρες
δηλώσεων περί απαλοιφής της γραφειοκρατίας µέσω της ψηφια-
κής διακυβέρνησης. Παρ’ όλα αυτά, όµως, η Κυβέρνηση και το
άρθρο 29 οδηγεί τους Έλληνες πολίτες σε έναν φαύλο κύκλο
ψηφιακής γραφειοκρατίας µε το να µη δηµιουργείται ένα ενιαίο
σύστηµα µητρώου για όλους τους πολίτες. Αυτό για να το κατα-
λάβουν και οι πολίτες που µας ακούνε: Με το άρθρο 29 δεν δη-
µιουργείται ένα ενιαίο µητρώο και µετά, από την άλλη, λέτε ότι
θα καταπολεµήσουµε τη γραφειοκρατία. 

Δεν επιτυγχάνεται αυτό, κύριε Υπουργέ, αλλά εφευρίσκετε πε-
ρίπλοκες και χρονοβόρες εφαρµογές µε διαφορετικά συστήµατα
και µητρώα, προκαλώντας πονοκέφαλο και σύγχυση, έτσι ώστε
-µε αναδοχές και µε προϋπολογισµό- διαφορετικά να εξυπηρε-
τήσετε σκοπούς. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Και πώς, στα αλήθεια, θα διευκολύνετε τους πολίτες αυτού

του κράτους; Από λόγια, υποσχέσεις και συνεχείς διαφηµίσεις
των υποτιθέµενων επιτυχιών σας χορτάσαµε, κύριοι συνάδελφοι.
Ο λαός περιµένει πλέον πρακτικά αποτελέσµατα από εσάς. 

Εµείς ως προοδευτική παράταξη θα στηρίξουµε εξαρχής τη
συγκεκριµένη οδηγία και τον κανονισµό, ιδίως τον κανονισµό -
ούτως ή άλλως, ο κανονισµός είναι σε εφαρµογή από µόνος του-
θέλοντας όµως από τη µεριά σας να λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν και
όλα αυτά που σας λέµε για τις παραµέτρους που σας θέσαµε
εδώ και στις αρµόδιες επιτροπές τόσο εµείς αλλά και οι φορείς.
Να τα λάβετε υπ’ όψιν, κύριε Υπουργέ, διότι δυστυχώς θα έρθετε
πάλι εδώ πέρα -δυστυχώς προβλέπουµε- µετά από πέντε-έξι
µήνες µε νέα νοµοθετική ρύθµιση, µε την οποία θα επιδιώξετε να
διορθώσετε αυτά που σας επισηµαίνουµε και σας προτείνουµε
σήµερα. 

Ευχαριστούµε πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας κ. Συντυχάκης. 
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι, αυτό που συνέβη χθες µε τη δολοφονία της

εικοσιοκτάχρονης από πρώην σύντροφό της και µάλιστα έξω από
αστυνοµικό τµήµα όπου είχε καταφύγει για να ζητήσει προστα-
σία, βοήθεια, προκαλεί οργή, αγανάκτηση κυρίως για την στάση
της Αστυνοµίας, συνολικά απέναντι στην Κυβέρνηση. Η κοπέλα
πήγε να ζητήσει βοήθεια και τα αρµόδια όργανα την εγκατέλει-
ψαν. Αδιαφορία. Καµµία απολύτως σηµασία ακόµα και για στοι-
χειώδη µέτρα προστασίας, όπως είναι η συνοδεία ενός
περιπολικού.

Και θεωρούµε ότι είναι επίσης πρόκληση η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας να διαφηµίζει αυτά τα περιβόητα µέτρα όπως
το panic button, όπως λέγεται, που είναι ανεπαρκές, αφήνοντας
γυναίκες απροστάτευτες ακόµα και µε κίνδυνο την ίδια τους τη
ζωή. Κι όλα αυτά γιατί οι κυβερνήσεις λογαριάζουν ως κόστος
τα αναγκαία µέτρα ολόπλευρης κοινωνικής προστασίας των γυ-
ναικών από την πολύµορφη βία, από την απουσία ξενώνων µέχρι
τις χρονοβόρες πολυδάπανες νοµικές διαδικασίες και τις τερά-
στιες ελλείψεις στις δηµόσιες δοµές, υπηρεσίες στήριξης στις
δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας και ψυχικής υγείας που απαι-
τούνται για την προστασία των γυναικών. Ως Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας ζητάµε άµεσα να διερευνηθούν όλες οι συνθή-
κες του εγκλήµατος, συµπεριλαµβανοµένων των ευθυνών και
των ευθυνών των αστυνοµικών αρχών. 

Έρχοµαι τώρα στην υπουργική τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ».
Για το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας η τροπολογία για τη
«ΛΑΡΚΟ» είναι αιτία πολέµου. Είναι απορριπτέα. Είναι απορρι-
πτέα από τους ίδιους τους εργαζόµενους, οι οποίοι απέδειξαν
ότι δίνουν µία άνιση, σκληρή, αλλά γενναία, παλικαρίσια µάχη
που θα φτάσει µέχρι την τελική δικαίωση. Και το µήνυµα αυτό το
έδωσαν στην Κυβέρνηση πριν από λίγες µέρες εδώ έξω στο Σύν-
ταγµα σε ένα µεγαλειώδες συλλαλητήριο.

Ζητάµε από την Κυβέρνηση να την αποσύρει αυτή την τροπο-
λογία. Το σαρανταήµερο που κέρδισαν οι εργαζόµενοι της
«ΛΑΡΚΟ» θα το αξιοποιήσουν για να φέρουν τα πάνω κάτω. Και
σε αυτόν τον αγώνα το ΚΚΕ θα είναι δίπλα τους, απλός στρατιώ-
της στις αποφάσεις τους. Οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ» σας κα-
λούν να απαντήσετε µε σοβαρότητα και όχι µε θράσος να λέτε
ότι δεν υπάρχει επενδυτής και να τους στέλνετε φιλάκια. Το σχέ-
διο της Κυβέρνησης απέτυχε. Την αποτυχία, όµως, της Κυβέρ-
νησης την πληρώνουν οι εργαζόµενοι της «ΛΑΡΚΟ», οι περιοχές
γύρω από αυτήν, οι Έλληνες φορολογούµενοι.

Πάρτε, λοιπόν, πίσω την τροπολογία και φέρτε το θέµα επα-
ναλειτουργίας της για ουσιαστική συζήτηση. Δεν µπορείτε να
κλείνετε τη µοναδική βιοµηχανία παραγωγής σιδηρονικελίου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν µπορείτε να δώσετε έναντι πινακίου
φακής µε 6 ευρώ το στρέµµα το 90% των συνολικών κοιτασµά-
των νικελίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν µπορείτε να δώσετε

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13877



για σκραπ το µοναδικό εργοστάσιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν
µπορείτε να πετάξετε στο δρόµο, να αφήσετε χωρίς µισθό τις οι-
κογένειες των εργαζοµένων της «ΛΑΡΚΟ» στην πιο κρίσιµη
στιγµή της εκπαιδευτικής και φοιτητικής χρονιάς. Το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας θα αγωνιστεί µαζί µε τους εργαζόµενους
για να µην περάσει αυτό το έγκληµα.

Σας καλούµε, λοιπόν, σας το λέµε για τρίτη φορά: Αποσύρετε
αυτή την τροπολογία, που µεταξύ όλων των άλλων είναι και
λαγός για την κατάργηση του δικαιώµατος οι συµβάσεις ορισµέ-
νου χρόνου να µετατρέπονται σε αορίστου µετά από το χρονικό
διάστηµα που ορίζει η εργατική νοµοθεσία. 

Υπενθυµίζουµε ότι το ΚΚΕ έχει καταθέσει τροπολογία για τη
«ΛΑΡΚΟ», η οποία απορρίφθηκε, απαιτώντας να σταµατήσει εδώ
και τώρα το έγκληµα αυτό. Πιάνοντας το νήµα από τις προηγού-
µενες Κυβερνήσεις και στη βάση των κατευθύνσεων της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, η Νέα Δηµοκρατία θέλει να βάλει την ταφόπλακα
σε βάρος αυτού του γίγαντα της βιοµηχανίας της χώρας.

Συναινούν και τα άλλα κόµµατα -αποδεικνύεται από τη στάση
και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ- για να σταµατήσει η διαδικασία
της ειδικής εκκαθάρισης της «ΛΑΡΚΟ» και την κατάργηση της
επί της εξουσίας του εκκαθαριστή, την εξασφάλιση θέσεων ερ-
γασίας µε πλήρη και σύγχρονα δικαιώµατα, για τον εκσυγχρονι-
σµό και τη διασφάλιση της µέγιστης παραγωγικής δυνατότητας
της «ΛΑΡΚΟ» και άλλα.

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο για
την ενσωµάτωση οδηγιών και αποφάσεων του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου σε σχέση µε τις ψηφιακές υπηρεσίες και την ψηφιακή
αγορά µε κύριο στόχο, όπως προβλέπεται στο νοµοσχέδιο, τη
διασφάλιση και στην πράξη στον Κανονισµό της Ευρωπαϊκής
Ένωσης που συζητάµε, µε κύριο στόχο τη διασφάλιση της εύ-
ρυθµης λειτουργίας της εσωτερικής αγοράς, την άρση εµποδίων
της οικονοµικής δραστηριότητας των µεγάλων µονοπωλιακών
οµίλων του κλάδου, εδραιώνοντας καθεστώς πλήρους ασυδο-
σίας και εξασφάλισης της κερδοφορίας τους. Και εδώ ταυτίζον-
ται τα άλλα κόµµατα µε την απαράδεκτη κοινοτική οδηγία, όπως
φάνηκε και από τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων των υπόλοι-
πων κοµµάτων, ιδιαίτερα του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Την έχουν
άλλωστε υπερψηφίσει στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και η πρα-
κτική τους είναι καρµπόν, όπως στην πλειοψηφία των νόµων που
φέρνει η Νέα Δηµοκρατία. 

Δεν είναι µόνο στο ελληνικό Κοινοβούλιο όπου ο ΣΥΡΙΖΑ ψη-
φίζει τα µισά και πάνω αντιλαϊκά νοµοσχέδια της Νέας Δηµοκρα-
τίας και το ΠΑΣΟΚ το 70%, αλλά η σύµπλευσή τους απογειώνεται
και στις ψηφοφορίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, όπου ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ µαζί µε τους Ευρωβουλευτές που βρίσκονται σήµερα στη
Νέα Αριστερά ψήφισαν ακριβώς το ίδιο µε τη Νέα Δηµοκρατία
στο 81,9% και το ΠΑΣΟΚ στο 94,7% των ψηφοφοριών. Γι’ αυτό
και όλοι σας ψηφίζετε ευλαβικά εδώ στη Βουλή όσα νοµοσχέδια
και άρθρα αναφέρονται σε ευρωπαϊκές οδηγίες, που είναι ασφα-
λώς ο πυρήνας των επιλογών των µεγάλων οµίλων. Η αντιπαρά-
θεση µεταξύ σας είναι καθαρά µια επιδερµική κριτική για το
ποιος θα εφαρµόσει πιο αποτελεσµατικά τις απαιτήσεις των επι-
χειρηµατικών οµίλων.

Η συζητούµενη πράξη της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τις ψηφια-
κές υπηρεσίες είναι ο ένας από τους δύο σηµαντικότερους νό-
µους της Ευρωπαϊκής Ένωσης µαζί µε αυτόν για το κλίµα, την
οποία ψήφισαν -επαναλαµβάνω- η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ και
το ΠΑΣΟΚ. «Πράσινη» και ψηφιακή οικονοµία αποτελούν τους
δύο πυλώνες µε τους οποίους η Ευρωπαϊκή Ένωση επιδιώκει να
στηρίξει την καπιταλιστική ανάπτυξη, ανοίγοντας τοµείς και οι-
κονοµικές δραστηριότητες γρήγορης και µεγάλης κερδοφορίας
για τα ευρωπαϊκά µονοπώλια, ενισχύοντας ταυτόχρονα τις θέ-
σεις τους στον παγκόσµιο µονοπωλιακό ανταγωνισµό απέναντι
σε άλλους οµίλους, ιδίως εκείνων των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής, της Ινδίας, της Κίνας.

Μάλιστα, η Ευρωπαϊκή Ένωση εκτιµάει ότι η αύξηση της κερ-
δοφορίας των οµίλων του κλάδου µπορεί να κυµανθεί από 1%
έως 1,8%, που ισοδυναµεί µε αύξηση του κύκλου εργασιών σε
διασυνοριακό επίπεδο κατά 8,6 δισεκατοµµύρια έως και 15,5 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Η πράξη για τις ψηφιακές υπηρεσίες αρνείται κάθε έλεγχο των

µεγάλων πλατφορµών από τα αστικά κράτη ή τα όργανα της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και αναθέτει τα πάντα στις υποχρεώσεις δέ-
ουσας επιµέλειας των µονοπωλιακών οµίλων, δηλαδή στον
αυτοέλεγχο και στην αυτοπιστοποίησή τους, δηλαδή πλήρη
ελευθερία να µεταδίδουν, να διακινούν και το απεχθέστερο
ακόµη περιεχόµενο, να παραβιάζουν την ιδιωτική ζωή καθενός,
να φακελώνουν προσωπικά δεδοµένα για κάθε χρήση, να τα χρη-
σιµοποιούν για διαµόρφωση προφίλ στοχευµένης διαφήµισης
και για κάθε άλλο σκοπό, να πειράζουν τα δεδοµένα αναζήτησης
των σχετικών µηχανών προς όφελος των ίδιων ή µεγάλων οµί-
λων-πελατών τους και κατά προέκταση, βέβαια, να επιβάλουν και
λογοκρισία σε ό,τι κρίνουν ότι ενοχλεί, είτε πρόκειται για την αν-
τίθεση σε στρατηγικές επιλογές των κυβερνήσεων είτε συνολικά
στο καπιταλιστικό σύστηµα, στην αστική εξουσία.

Δείγµατα τέτοια, εξάλλου, βλέπουµε κατά καιρούς µε το τι βα-
φτίζεται ως στήριξη της τροµοκρατίας και ως ριζοσπαστισµός.
Τα βλέπουµε και αυτή την περίοδο µε τη γενοκτονία των Παλαι-
στινίων από το κράτος-δολοφόνο του Ισραήλ που δολοφονεί γυ-
ναικόπαιδα, αµάχους και στρέφεται µέχρι ενάντια και σε κοµβόι
ανθρωπιστικής βοήθειας στη Γάζα, όπως επίσης στον πόλεµο
της Ουκρανίας και σε πολλές άλλες περιπτώσεις.

Μαζί µε το πρώτο σκέλος για την ψηφιακή αγορά στοχεύει
αυτή η πρώτη Πράξη, η Ευρωπαϊκή Ένωση συνολικά και η Κυ-
βέρνηση στη στήριξη των ευρωπαϊκών µονοπωλιακών οµίλων του
κλάδου απέναντι στους µεγάλους ανταγωνιστές, χωρίς, βέβαια,
να έρχεται και σε ευθεία σύγκρουση µαζί τους. Αντίθετα, θα
έλεγα ότι έρχεται να στηρίξει συνολικά τους οµίλους και την κα-
πιταλιστική αγορά.

Οι ψηφιακές τεχνολογίες στον τοµέα «Ψηφιακή αγορά και ψη-
φιακές υπηρεσίες» είναι ένα κοµβικό κεφάλαιο ως ώθηση της κα-
πιταλιστικής ανάπτυξης γενικότερα. Γι’ αυτό και η Ευρωπαϊκή
Ένωση, τα κράτη-µέλη, είναι σε έναν ρόλο παγοθραυστικού -θα
έλεγα- παραχωρώντας πακτωλό κρατικού και κοινοτικού χρήµα-
τος, προκλητικά προνόµια και διευκολύνσεις στο µεγάλο κεφά-
λαιο, για να απελευθερωθούν και να ανοίξουν νέα πεδία κερδο-
φορίας, διαµορφώνοντας σε πρώτη φάση βέβαια και τις κατάλ-
ληλες υποδοµές.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι µία ιµπεριαλιστική ένωση. Υπηρετεί
τα συµφέροντα των δικών της µονοπωλιακών οµίλων και επιδιώ-
κει µεταξύ άλλων τον περιορισµό της κυριαρχίας στο πλαίσιο του
ανταγωνισµού µε τις άλλες ανταγωνίστριες εταιρείες στις Ηνω-
µένες Πολιτείες Αµερικής, της Κίνας και της Ινδίας και ούτω κα-
θεξής. Έτσι µπορεί να εξηγηθεί και το µέγεθος αυτών των
σκληρών παγκόσµιων µονοπωλιακών ανταγωνισµών, µε µία φι-
λοδοξία, βέβαια, της Ευρωπαϊκής Ένωσης να µπει σφήνα σε αυ-
τούς τους ανταγωνισµούς, να θωρακιστεί η ανταγωνιστικότητα
των δικών της επιχειρηµατικών οµίλων έναντι των άλλων.

Κυρίες και κύριοι, αυτός ο περιβόητος ψηφιακός µετασχηµα-
τισµός αποδεικνύεται ότι αξιοποιείται µε τον µέγιστο δυνατό
τρόπο και βαθµό από το κεφάλαιο, τα αστικά κράτη, τις κυβερ-
νήσεις, την Ευρωπαϊκή Ένωση, για να υπηρετήσουν την κερδο-
φορία των επιχειρηµατικών οµίλων σε βάρος των λαών, των
αναγκών τους, των ελευθεριών τους και των προσωπικών δεδο-
µένων τους.

Για παράδειγµα, η ψηφιακή συνταγογράφηση αξιοποιείται για
να περικοπούν οι κρατικές δαπάνες στην υγεία και τα φάρµακα,
για να µπουν όρια στις µηνιαίες συνταγογραφήσεις των γιατρών
και όχι για την αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας προς όφελος
των ασθενών.

Στις σιδηροδροµικές µεταφορές αντί να αξιοποιηθούν τα τε-
ράστια επιτεύγµατα της επιστήµης και της τεχνολογίας, την
εποχή της τεχνητής νοηµοσύνης, στο όνοµα της απελευθέρω-
σης, της ιδιωτικοποίησης και της κερδοφορίας των οµίλων οδη-
γήσατε µε τις πολιτικές σας διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις στο
έγκληµα των Τεµπών µε τους πενήντα επτά νεκρούς.

Η ψηφιοποίηση και η χρήση της στις υπηρεσίες, στην καθηµε-
ρινότητα του ανθρώπου είναι µια αντικειµενική τεχνολογική εξέ-
λιξη και δυνατότητα, για την οποία, βέβαια, ουδείς σοβαρός
άνθρωπος µπορεί να διαφωνήσει ή µπορεί να είναι αντίθετος.
Όµως, η ψηφιοποίηση αυτή δεν γίνεται στο κενό ούτε είναι ου-
δέτερη, αλλά πραγµατοποιείται στο πλαίσιο αυτού του συστή-
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µατος, του καπιταλιστικού συστήµατος, µε το κράτος του να γί-
νεται όλο και πιο επιθετικό απέναντι στις λαϊκές ανάγκες και
ελευθερίες, µε διάφορες νοµοθετικές παρεµβάσεις, θωρακίζον-
τας ταυτόχρονα την καπιταλιστική κερδοφορία.

Η ψηφιακή καταγραφή διαφόρων δεδοµένων των πολιτών από
το κράτος είναι γενικά βαθιά επικίνδυνη, αφού συλλέγει προσω-
πικά δεδοµένα. Τέτοια χαρακτηριστικά, για παράδειγµα, έχει και
η πρόσφατη διαρροή των προσωπικών στοιχείων των εκλογέων
του εξωτερικού µε την υπόθεση της Ευρωβουλευτού της Νέας
Δηµοκρατίας, της κ. Ασηµακοπούλου, των διατάξεων που αφο-
ρούν τις διατάξεις για την επιστολική ψήφο, όπως από την πρώτη
στιγµή είχε καταγγείλει το ΚΚΕ, που µετατρέπουν τα προσωπικά
δεδοµένα των ψηφοφόρων σε φέιγ βολάν, φαινόµενο το οποίο
θα ενταθεί και µε τις διαδικασίες της επιστολικής ψήφου.

Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα έχει καταθέσει σχετικό αίτηµα
για την άµεση σύγκληση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας,
για να κληθούν τόσο η κ. Κεραµέως, η Υπουργός Εσωτερικών
που έχει την πολιτική ευθύνη, η κ. Ασηµακοπούλου, πρώην Ευ-
ρωβουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, όπως και ο Πρόεδρος της
Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα.

Επιπλέον, αυτή η ψηφιοποίηση αξιοποιείται και σε πολλά άλλα
ζητήµατα, όπως για παράδειγµα στο να φορολογηθούν περισ-
σότερο οι εργαζόµενοι, για να διευκολύνει τις επενδύσεις στον
ελάχιστο δυνατό βαθµό, να επιταχυνθεί η συγκέντρωση της γης
στους µεγάλους οµίλους -βλέπετε το Κτηµατολόγιο- να οδηγήσει
σε ραγδαίες αλλαγές στον δηµόσιο τοµέα σε βάρος των εργα-
ζοµένων µε αύξηση της εντατικοποίησης, µείωση του προσωπι-
κού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Ακόµα και οι ψηφιακές υπογραφές ευνοούν τις µεγάλες επι-

χειρήσεις έναντι των µικρότερων, τόσο γιατί η υλοποίηση των
ψηφιακών υποδοµών έχει κόστος όσο και γιατί µε το ψηφιακό
κράτος το µεγάλο κεφάλαιο αποκτά δυνατότητα να δρα επιχει-
ρηµατικά σε ολόκληρη τη χώρα.

Τελειώνοντας, να θέσουµε το εξής ερώτηµα: Το στρατηγικό
ερώτηµα σχετικά µε το µέλλον της ψηφιακής τεχνολογίας είναι
αν αυτό θα είναι καθολικό και βασικό κοινωνικό δικαίωµα και
αγαθό, µιας και αυξάνουν σηµαντικά οι δυνατότητες για συνδυα-
σµένη ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών σήµερα, ή θα αποτελεί
εµπόρευµα και µέσο κατοχής ελέγχου και φακελώµατος των
προσωπικών δεδοµένων, στοχοποιώντας τον ριζοσπαστισµό και
την αµφισβήτηση της εξουσίας του κεφαλαίου.

Η πάλη για ψηφιακές τεχνολογίες που υπηρετούν τις σύγχρο-
νες λαϊκές ανάγκες και δικαιώµατα, κατά την άποψη του ΚΚΕ,
συνδέονται µε τον αγώνα για την ανατροπή αυτού του σάπιου
εκµεταλλευτικού συστήµατος και δηµιουργούν προϋποθέσεις
αύξησης της παραγωγικότητας και, εποµένως, µείωση του ερ-
γασιακού χρόνου, αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας και εκπαί-
δευσης, εύκολη πρόσβαση του εργαζόµενου στις δηµόσιες
υπηρεσίες και παροχή φθηνών ηλεκτρονικών και άλλων υπηρε-
σιών. 

Η αναγκαιότητα ανάπτυξης των ψηφιακών επικοινωνιών είναι
εποµένως αυτονόητη. Η διέξοδος που προτείνει το ΚΚΕ προτάσ-
σει τις λαϊκές ανάγκες και εστιάζει στις πολιτικές προϋποθέσεις
για τη συνδυασµένη υλοποίησή τους, δηλαδή την κοινωνικοποί-
ηση των βασικών µέσων παραγωγής, τον κεντρικό σχεδιασµό και
τον εργατικό έλεγχο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Άγγελος Συρί-

γος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό την Τε-
τάρτη 3 Απριλίου και την Πέµπτη 4 Απριλίου. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-

δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-

ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σα-
ράντα µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 26ο Δηµοτικό Σχολείο Πειραιά.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από την Ελληνική
Λύση, ο κ. Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στον αυτόµατο είµαστε, κύριε Υπουργέ, στον αυτόµατο πι-

λότο. Είναι θέµα τύχης όσοι ζούµε, ότι καθηµερινά, δηλαδή, ξυ-
πνάµε και δεν µας έχει πυροβολήσει κάποιος ή οτιδήποτε άλλο.
Η χώρα είναι στον αυτόµατο πραγµατικά.

Και δεν αναφέροµαι µόνο στο έγκληµα των Τεµπών, που αν
αναλογιστεί κανείς τι µεγάλο ρίσκο έπαιρνε καθένας που χρησι-
µοποιούσε καθηµερινά το τρένο, ήταν καθαρά θέµα τύχης µέχρι
να γίνει το αποτρόπαιο έγκληµα και να χαθούν τουλάχιστον πε-
νήντα επτά άνθρωποι. 

Δεν ξέρω από πού µπορεί να αρχίσει κανείς από την Κυβέρ-
νηση, γιατί είστε µια Κυβέρνηση σε αποδροµή, είστε µια ανίκανη
Κυβέρνηση να διαχειριστεί πάρα πολύ σηµαντικά θέµατα των Ελ-
λήνων πολιτών που άπτονται στην καθηµερινότητά του και ένα
από αυτά είναι το θέµα της ασφάλειας. 

Δεν ξέρω πού ήσασταν το 2019 ή το 2018. Θυµάµαι έτρεχα
τότε προεκλογικό αγώνα -η Ελληνική Λύση δεν είχε µπει στη
Βουλή ακόµη, το 2019 ήταν οι πρώτες εκλογές- και άκουγα τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, τον εν δυνάµει τότε Πρωθυπουργό της
χώρας, που -πω, πω, πω- είχε κλιµακώσει το «νόµος και τάξη» και
«θα φέρουµε…» -λέει- «…την ασφάλεια στους πολίτες». Και µε
αυτό το µότο παρασύρατε και εξαπατήσατε πολιτικά τους Έλ-
ληνες πολίτες τάζοντάς τους ασφάλεια και πάταξη της εγκληµα-
τικότητας και πήρατε τα ηνία της χώρας. Με αυτό το µότο το
κάνατε. Αυτά λέγατε. Πριν ανέβω στο Βήµα έβλεπα δηλώσεις του
Πρωθυπουργού, που τότε δεν ήταν, το 2016, τι έλεγε για την
ασφάλεια, που έλεγες, Παναγιά µου, αν αναλάβει αυτός ο άν-
θρωπος, θα καθαρίσει η Ελλάδα από τους εγκληµατίες. Αυτό λέ-
γαµε όλοι.

Εδώ πέρα µιλάµε τώρα καθηµερινά γίνεται της τρελής, κύριε
Υπουργέ. Υπάρχει φόβος στους πολίτες. Το καταλαβαίνετε;
Φόβος. Φοβάται ο άλλος να περπατήσει στον δρόµο. Φόβος. Η
εγκληµατικότητα είναι στο κόκκινο. Κάθε µέρα έχουµε σφαγές,
µαχαιρώµατα, ανατινάξεις, πυροβολισµούς, εκρήξεις, κλοπές.
Κάθε µέρα αυτό. Το µενού το καθηµερινό είναι αυτό. 

Τι κάνει η Κυβέρνηση, λοιπόν; Πείτε µας. Άλλα λέγατε για να
υφαρπάξετε την ψήφο των Ελλήνων πολιτών. Τι να το κάνω εγώ
να βγαίνει ο Χρυσοχοΐδης χθες και να λέει ότι προφανώς για να
έχουµε το γεγονός αυτό, αυτό το αποτρόπαιο έγκληµα κάτι δεν
πήγε καλά; Δεν µας ενδιαφέρει. Δεν είναι δηµοσιογράφος ο Χρυ-
σοχοΐδης να σχολιάζει την επικαιρότητα. Υπουργός είναι και
πολλά βαρύς. Κάνατε και  ανασχηµατισµό, τροµάρα σας, και τον
βάλατε εκεί για να αναλάβει την Ελληνική Αστυνοµία, γιατί δεν
ήταν καλός ο προηγούµενος. Μπήκε ο σερίφης να επιβάλλει
τάξη και νόµο, ο Χρυσοχοΐδης. Ακόµα θυµόµαστε τη 17 Νοέµ-
βρη. Πέρασαν είκοσι πέντε χρόνια από τότε. Εγώ αυτό έχω να
πω. Εδώ έχουν αλλάξει. Το έγκληµα έχει αλλάξει τελείως. Μιλάµε
για άλλα πράγµατα πλέον. Θα κάνει τίποτα ή θα λέµε ότι κάποτε
έκανε και αυτό; Σήµερα θα πάµε; 

Πώς µπορεί, λοιπόν, να νιώσει ασφαλής ο Έλληνας πολίτης;
Κατ’ αρχάς, το βασικότερο είναι θέµα βούλησης. Εσείς είστε
τόσο αριστεροφοβικοί µη σας µαλώσει η άλλη πτέρυγα της Βου-
λής, έχετε αφήσει ανεκπαίδευτους τους αστυνοµικούς, υποστε-
λεχωµένα όλα τα αστυνοµικά τµήµατα, έχετε κάνει γραφιάδες το
µεγαλύτερο ποσοστό των αστυνοµικών, µε συνέπεια να ζούµε
αυτά και όταν σας προτείνουµε εµείς πράγµατα, ανατριχιάζετε:
Τι είναι αυτά που λέτε;

Εµείς είµαστε συγκεκριµένοι. Τα λέµε από το 2019. Ας λέτε
ό,τι θέλετε. Δεν είµαστε εδώ µέσα για να συµφωνούµε ξέρετε
και απευθύνοµαι σε όλους. Εµείς απευθυνόµαστε στους Έλλη-
νες πολίτες. Εµείς λέµε νόµος και τάξη. Έχουµε προτείνει οπλο-
κατοχή για τον Έλληνα µε συγκεκριµένη εκπαίδευση. Έχουµε
µιλήσει για εθνοφυλακή και πολιτοφυλακή µε εκπαιδευµένους
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πολίτες. Έχουµε µιλήσει για εκπαίδευση των γυναικών στα πρό-
τυπα του Ισραήλ. Είναι συγκεκριµένες προτάσεις και φυσικά βού-
ληση εφαρµογής των νόµων αυτών µε πραγµατικά ισόβια στα
κακοποιά στοιχεία και στα ειδεχθή εγκλήµατα, όπως βιαστές,
ναρκεµπόρους κ.λπ., ως και θανατική ποινή. Έτσι εφαρµόζεται
ο νόµος και η τάξη. Δεν µπορεί να εφαρµοστεί αλλιώς. Όλα τα
άλλα είναι θεωρίες και θα ζούµε αυτά που ζούµε καθηµερινά. 

Θέλετε να τα κάνετε αυτά; Εµείς µπορούµε να τα κάνουµε. Δεν
θα τα κάνετε ποτέ εσείς. Δεν θα τα κάνετε ποτέ, δυστυχώς. 

Τι να πω τώρα; Να πούµε ότι λυπούµαστε για το έγκληµα; Πάει
το κοριτσάκι. Πάει, έφυγε. Τι µου λέτε τώρα εσείς; Γιατί ένας τρε-
λός, ο οποίος µπαινόβγαινε στα τµήµατα, τη σκότωσε µπροστά
στο αστυνοµικό τµήµα, γιατί ο αστυνοµικός -λέει-που ήταν εκείνη
τη µέρα υπηρεσία εκεί, ήταν τύπος… Θα βγουν πολλά τώρα. Τι
να το κάνω τώρα αυτό;

Έφυγε το κορίτσι, κύριε Υπουργέ; Τι να λέµε τώρα. Μέχρι την
επόµενη έκρηξη. Κάποιο αυτοκίνητο θα ανατιναχθεί, κάποιοι
γκάγκστερς θα λύσουν τις διαφορές τους σε κανα δίωρο-τρίωρο,
την άλλη εβδοµάδα. Κάτι θα γίνει. Στα σπίτια µπουκάρουν κάθε
µέρα. Είναι ανεξέλεγκτη η κατάσταση. Τι να σας πω τώρα;  Τρό-
µος, τρόµος για τα παιδιά και για εµάς τους ίδιους. 

Για να πάω λίγο στα του νοµοσχεδίου, αυτά, κύριε Υπουργέ,
τα έχει λύσει ο θυµόσοφος ελληνικός λαός, ο οποίος έχει κάτι
να πει για κάθε περίσταση. Για τη δική σας περίσταση, τώρα που
πάω στο νοµοσχέδιο, λέει ότι στο σπίτι του κρεµασµένου δεν µι-
λάνε για σκοινί. Τα έχει λύσει ο λαός αυτά τα πράγµατα. 

Σας είπα και στις επιτροπές ότι το τάιµινγκ, δηλαδή ο χρόνος
που επιλέγετε να νοµοθετήσετε αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, είναι σαν να µας δουλεύετε. Είναι τραγική ειρωνεία. Δηλαδή,
λίγες µέρες µετά το άπλωµα στα µανταλάκια µε παραπάνω από
είκοσι χιλιάδες προσωπικά δεδοµένα Ελλήνων πολιτών, έρχεστε
να πείτε εσείς για ασφάλεια στο διαδίκτυο και για εγγυήσεις που
θα µας δώσετε εσείς, αυτή η Κυβέρνηση; 

Ποιον να πείσετε, δηλαδή, ότι µπορείτε να τα καταφέρετε;
Πόσο καλή διάθεση µπορεί να δείξει ένα κόµµα και να σας πιστέ-
ψει και να πούµε «ναι, ρε παιδιά, οι άνθρωποι θέλουν να νοµοθε-
τήσουν ψηφιακή διακυβέρνηση και κυβερνοασφάλεια και
προστασία των Ελλήνων πολιτών και των µικρών παιδιών». Ποιοι;
Εσείς; Μα, είστε αυτοί οι ίδιοι, οι οποίοι διακινείτε τα προσωπικά
στοιχεία των Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι γράφτηκαν οι φουκα-
ράδες για να ψηφίσουν, και εσείς τα πήρατε και τα κάνατε φέιγ-
βολάν, λες και ήταν προεκλογικό υλικό. 

Και κάπου εκεί αρχίσατε τα «δεν ήµουν εγώ», «δεν είναι αυτό
που νοµίζεις», «ο παλιός ήταν λέει ο Υπουργός, όχι ο καινούρ-
γιος». Θα αρχίσετε τις ιστορίες και δεν έχει πληρώσει κανείς. Κά-
ποιος σταθµάρχης θα πληρώσει και εδώ. Κάποιος υπάλληλος θα
τον στείλετε κάπου αλλού. Αυτό είναι το πρόβληµα, όπως µε την
TurkAegean, που σε κάποιον -βγήκαν και ΕΔΕ-, λέει ο Άδωνις, ο
υπάλληλος ξέφυγε.

Και εδώ τώρα σιγά µην την πληρώσει η κ. Κεραµέως, την οποία
δίνει στεγνά η κ. Ασηµακοπούλου ότι αυτά τα πήρε τον Γενάρη
του 2024 και έρχεστε σήµερα µε φόντο αυτό, λοιπόν, αυτή τη
διακίνηση προσωπικών δεδοµένων -µιλάµε για κακούργηµα- έρ-
χεστε να µας πείτε: Ελάτε να νοµοθετήσουµε και εµπιστευτείτε
µας γιατί θα προσφέρουµε ασφάλεια.

Ε, δεν γίνεται αυτό, κύριε Υπουργέ. Λέτε εσείς ότι διασφαλί-
ζετε ένα ασφαλές και προβλέψιµο και αξιόπιστο επιγραµµικό πε-
ριβάλλον στο διαδίκτυο. 

Λέτε ότι ισχυροποιείτε τα δικαιώµατα των πολιτών. Λέτε ότι
προστατεύετε τους καταναλωτές και τους πολίτες, ότι προστα-
τεύετε τα προσωπικά δεδοµένα. Εδώ τώρα γελάµε. Εσείς θα
προστατεύσετε τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών; Αλήθεια
τώρα; Έρχεστε και µας ζητάτε να ψηφίσουµε νοµοσχέδιο υπο-
στηρίζοντας ότι προστατεύετε τους ψηφιακούς καταναλωτές και
τους πολίτες; Μας ζητάτε να ψηφίσουµε νοµοσχέδιο λέγοντας
ότι διασφαλίζετε τα θεµελιώδη δικαιώµατα των πολιτών; 

Κύριε Υπουργέ, σας το είπα και πριν. Στο σπίτι του κρεµασµέ-
νου δεν µιλάνε για σκοινί. Και η αλήθεια είναι ότι δεν θέλετε να
προστατέψετε τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών. Το χειρό-
τερο; Δεν µπορείτε να προστατεύσετε την ίδια τη ζωή των πολι-
τών, όπως σας εξήγησα πριν από λίγο. Για το «νόµος και τάξη».

Μας µιλάτε για ψηφιακό κράτος, για ψηφιακό εκσυγχρονισµό.
Και βρήκατε τον τρόπο να το πετύχετε αυτό κάνοντας τους αστυ-
νοµικούς µας γραφειάδες και φωτογράφους στα ήδη υποστελε-
χωµένα αστυνοµικά τµήµατα. Αντί να είναι έξω οι αστυνοµικοί,
αντί να επιχειρούν, αντί να προσπαθούν να προλάβουν το έγ-
κληµα τούς έχετε κλείσει σε γραφεία απασχολούµενοι µε αλλό-
τρια την ίδια στιγµή που η εγκληµατικότητα έχει χτυπήσει
κόκκινο. Και δεν το λέω για τους φωτογράφους στους οποίους
πραγµατικά προκαλείτε πολύ µεγάλη ζηµιά στο θέµα των ταυτο-
τήτων. Βάζετε τους αστυνοµικούς να βγάζουν φωτογραφίες για
τις ταυτότητες. Κάτσε, ρε παιδί µου. Δηλαδή, ήδη δεν είναι απα-
σχοληµένοι µε άλλα πράγµατα στο γραφείο; Θα τους βάλουµε
να βγάλουν και φωτογραφίες. Τι να πω; Πραγµατικά δεν ξέρω η
λογική που πηγαίνει. 

Τον Οκτώβρη που µας πέρασε είχα καταθέσει ερώτηση εγώ
στον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη τότε. Τον αλλάξατε µετά
τον κ. Οικονόµου γιατί ήρθε από Παρίσι ο κ. Χρυσοχοΐδης. Το
θέµα της ερώτησης ήταν η µεταφορά αρµοδιότητας της λήψης
φωτογραφίας στα αστυνοµικά τµήµατα. Είχαµε πει τότε στην
ερώτηση αυτή την επίκαιρη εδώ τις συνέπειες που θα έχει στην
έλλειψη αστυνοµικών από επιχειρήσεις και την αύξηση ανεργίας
στους επαγγελµατίες Έλληνες φωτογράφους. Ο τότε Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη είχε απαντήσει ότι δεν υπάρχει πρό-
βληµα. «Όχι, όχι, κύριε Χήτα», λέει, «δεν θα υπάρξει κανένα πρό-
βληµα, κανένα κενό στα αστυνοµικά τµήµατα», είπε ο Υπουργός.
Ήρθε εδώ απάντησε 3 λεπτά, είπε την άποψη του, έφυγε. Και τι
έγινε; Η πραγµατικότητα όµως ήταν τελείως διαφορετική, τε-
λείως διαφορετική. Καταρχάς µπήκε άλλος Υπουργός στη θέση
του. Οπότε είπε κάτι ως µη γενόµενο. Τελείωσε. Η πραγµατικό-
τητα σας διαψεύδει µε τον χειρότερο τρόπο. Με αποδεκατισµένα
αστυνοµικά τµήµατα συνεχίζεται η καθηµερινότητα.

Μιλάτε για το ψηφιακό κράτος, για κυβερνοασφάλεια, για συ-
στήµατα ασφάλειας και την ίδια στιγµή, όπως σας είπα και πριν,
βλέπουµε τα προσωπικά δεδοµένα από την πλατφόρµα του
Υπουργείου Εσωτερικών, όχι από κάποιον χάκερ, να κρέµονται
στα µανταλάκια και να χρησιµοποιούνται για ίδιον όφελος από
Βουλευτές σας. Και µη µας πείτε ότι αυτό δεν έχει καµµία σχέση
και ότι δεν σχετίζεται το νοµοσχέδιο µε αυτό το σκάνδαλο.
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης είστε. Μιλάτε, νοµοθετείτε
για ψηφιακό κράτος, για ψηφιακό περιβάλλον, για ασφάλεια, για
διαλειτουργικότητα. 

Η κ. Κεραµέως; Ξυπνάω το πρωί και είναι στην Αµερική, το
απόγευµα είναι στον Καναδά. Έχει αλώσει όλη την Ευρώπη. Με
χρήµατα του ελληνικού κράτους κάνει προεκλογικό αγώνα για
τη Νέα Δηµοκρατία στο όνοµα της ενηµέρωσης του κόσµου για
την επιστολική ψήφο. Είδαµε τη διαφήµιση για την επιστολική
ψήφο, να µας πείτε πόσο καλή είναι η επιστολική ψήφος -αυτό
λέτε στον κόσµο- πόσο εξαιρετική είναι και πόσο δυναµώνει τη
δηµοκρατία µας η επιστολική ψήφος. Αυτά που κάνετε όµως δεν
δυναµώνουν τη δηµοκρατία µας. Με αυτά που κάνετε υπονο-
µεύετε τη Δηµοκρατία µας, τις δηµοκρατικές εκλογικές διαδικα-
σίες και την ψήφο των Ελλήνων πολιτών. Η αλήθεια είναι ότι
χρησιµοποιείτε τα πάντα όπως σας συµφέρει καταστρατηγώντας
την ίδια στιγµή θεσµούς, συνταγµατικές αρχές και επιταγές. Και
τώρα µε αυτό το νοµοσχέδιο τα ίδια πάτε να κάνετε. 

Μας µιλάτε για ένα ψηφιακό περιβάλλον στο οποίο θα περιλαµ-
βάνεται και θα αντιµετωπίζεται η διάδοση παράνοµου περιεχοµέ-
νου στο διαδίκτυο. Είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι ρυθµίζετε ένα τοπίο
το οποίο είναι τελείως ανεξέλεγκτο αυτή τη στιγµή που µιλάµε και
ότι η δύναµη των µεγάλων πλατφορµών θα µπορούσαν ή µπορούν
να δηµιουργήσουν σηµαντικά προβλήµατα. Μας µιλάτε για ασφά-
λεια των προσωπικών δεδοµένων, σεβασµό θεµελιωδών ελευθε-
ριών υποστηρίζοντας ότι το νοµοσχέδιο διαφυλάσσει τα
προσωπικά δεδοµένα και δεν περιορίζει την ελεύθερη έκφραση,
το δικαίωµα στην πληροφόρηση. Κανείς δεν διαφωνεί ότι πρέπει
να αντιµετωπιστεί η διάδοση παράνοµου περιεχοµένου στο διαδί-
κτυο. Όλοι συµφωνούν. Το ζήτηµα είναι ότι ο συγκεκριµένος κα-
νονισµός -και αυτό το ξέρουν οι Έλληνες πολίτες- αλλάζει τη ζωή
τους από σήµερα. Μπορεί να χρησιµοποιηθεί ως εργαλείο λογο-
κρισίας και ελέγχου. Λογοκρισία και έλεγχος. Είναι ασαφείς, είναι
γενικόλογες, είναι αδιαφανείς οι διατάξεις που φέρνετε. 
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Είπατε ότι προσπαθείτε, κύριε Υπουργέ, µε το νοµοσχέδιο να
προασπίσετε την ορθή πληροφόρηση. Μάλιστα. Ποιος είναι
αυτός που καθορίζει τι εστί ορθή πληροφόρηση και τι παραπλη-
ροφόρηση; Και µε ποια κριτήρια; Το ΕΣΡ, µου απαντήσατε. Εγώ
θυµάµαι επιστολή του ΕΣΡ που είχε φύγει σαν non paper την πε-
ρίοδο του κορωνοϊού, που απαγόρευε στα κανάλια να µιλάνε για
συγκεκριµένα θέµατα για να µην τροµοκρατείται ο κόσµος. Και
όταν λέγαµε εµείς ότι γίνεται µπίζνα µε τα εµβόλια, αν υπήρχε ο
νόµος αυτός τότε που τα λέγαµε εµείς -που αποδεικνύεται πλέον
µε την Φον ντερ Λάινεν να έχει µπει στο στόχαστρο- θα µας εί-
χατε πάει µέσα ή θα µας τιµωρούσατε για παραπληροφόρηση.
Ποιος θα κρίνει τι είναι παραπληροφόρηση; Ποιος θα το κρίνει;
Κατάλαβα τι θα πει παραπληροφόρηση. Τα ελληνικά hoaxes; Οι
υπάλληλοι του Μητσοτάκη; Το ΕΣΡ; Ποιος; Τι είναι αυτά που
ζούµε εν έτει 2024; Ποιος είναι αυτός που θα κρίνει έννοιες,
όρους, καταστάσεις ότι συνιστούν άµεση και σοβαρή απειλή για
τη δηµόσια ασφάλεια και τη δηµόσια τάξη; Δηλαδή, εµείς που
λέµε ότι τότε στα Τέµπη ήταν έγκληµα είναι παραπληροφόρηση
γιατί oi δικοί σας λένε ότι είµαστε συνωµοσιολόγοι; Εµείς, λοι-
πόν, που µιλάµε για ξυλόλιο είναι παραπληροφόρηση; Γιατί
εσείς, η Κυβέρνησή σας, δεν το λέει αυτό. Εµπίπτουµε στις δια-
τάξεις του νόµου; Θα µας τιµωρήσετε; Θα µας κάνετε ντα; Θα
παρέµβει το ΕΣΡ και θα πει «µη µιλάς, Βελόπουλε, γιατί παρα-
πληροφορείς τον κόσµο»; Εµείς που µιλάµε για µπάζωµα και ξεµ-
πάζωµα τι είµαστε; Συνωµοσιολόγοι; Εµπίπτει στον νόµο αυτό
για τη λογοκρισία; Κύριε Υπουργέ, απαντήστε µας µετά. 

Δεν θα µπω στη λειτουργικότητα των όσων νοµοθετείτε. Οι
ίδιες οι ανεξάρτητες, οι συνταγµατικές και οι υπόλοιπες -πέντε
προβλέπει το Σύνταγµα εµείς έχουµε σαράντα- δήλωσαν αδυνα-
µία εκτέλεσης των νέων καθηκόντων. Λένε οι άνθρωποι «δεν
έχουµε κόσµο, ρε παιδιά. Δεν έχουµε υλικοτεχνικό εξοπλισµό.
Δε µπορούµε να ανταποκριθούµε σε όλα αυτά που έχουµε ήδη
και µας φορτώνετε επιπλέον». Βάζετε µέσα ιδιωτικούς φορείς.
Ποιοι θα είναι; Πώς θα λειτουργούν; Πώς θα κρίνονται αυτοί οι
φορείς; Από ποιους θα κρίνονται αυτοί οι φορείς ως αξιόπιστες
πηγές επισήµανσης παράνοµου περιεχοµένου; Ποιος; Ακόµα και
η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων βαφτίζε-
ται ως ψηφιακός συντονιστής. Δεν έχει όµως την υποχρέωση για
εθνική λογοδοσία. Πού θα λογοδοτεί η επιτροπή αυτή; Γιατί δεν
προβλέπεται µε το νοµοσχέδιο -σας το είπα και στις επιτροπές-
κάποιου είδους λογοδοσίας και ενηµέρωσης προς τη Βουλή;
Πού λογοδοτούν αυτοί οι άνθρωποι; Θα έχει ο συντονιστής, δη-
λαδή, όλες αυτές τις αρχές, τόσο διευρυµένες αρµοδιότητες,
τόσες υπερεξουσίες αλλά δεν θα λογοδοτούν πουθενά σε κα-
νένα θεσµικό όργανο. 

Κλείνω. Δεν χρειάζεται να πω κάτι παραπάνω. Θέλω να πι-
στεύω ότι µέσα από την οµιλία οι Έλληνες σήµερα κατάλαβαν τι
ψηφίζεται, πρώτον. Ότι µπαίνουµε σε µια νέα εποχή λογοκρισίας
και επιχείρησης ελέγχου από την Κυβέρνηση της ελευθερίας του
λόγου. Γιατί άλλη είναι η αλήθεια για εσάς και άλλοι για εµάς και
τους Έλληνες πολίτες. Εσείς υπηρετείτε και εξυπηρετείτε τους
ολιγάρχες και τους εαυτούς σας και εµείς φροντίζουµε να υπη-
ρετούµε και να εξυπηρετούµε τους Έλληνες πολίτες. Γι’ αυτούς
δώσαµε όρκο τιµής εδώ µέσα. Να µαθαίνουν πάντα την αλήθεια
και ας µας λογοκρίνετε εσείς πλέον και µε τον νόµο σας. Όχι,
δεν είµαστε συνωµοσιολόγοι που µιλάµε για µπάζωµα και ξεµ-
πάζωµα, που µιλάµε για ξυλόλιο, που µιλάµε για µπίζνα µε τα εµ-
βόλια που κάνατε, τα οποία αποδεικνύονται τώρα. Εµείς λέµε την
αλήθεια. Και ό,τι και να νοµοθετήσετε, κύριε Υπουργέ, δεν θα
µας σταµατήσει τίποτα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θε-
ωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση αφού ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα έξι µαθήτριες και µαθητές
και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Βρι-
λησσίων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Τον λόγο έχει τώρα η ειδική αγορήτρια από τη Νέα Αριστερά,

κ. Θεανώ Φωτίου. Παρακαλώ, κυρία συνάδελφε.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εµείς στη Νέα

Αριστερά τη λέµε µε το όνοµά της: Κυριακή Γρίβα. Εµείς στην
Νέα Αριστερά τη λέµε µε το όνοµά της: Γυναικοκτονία. Οι κυβερ-
νήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, πέντε χρόνια τώρα, απέτυχαν να
αντιµετωπίσουν τα εγκλήµατα κατά των γυναικών. Καµµία γυ-
ναίκα, µητέρα, αδελφή, κόρη δεν είναι πια ασφαλής και το ξέ-
ρουν όλοι. Φωνάξαµε χτες µε πολλές συλλογικότητες -και
φεµινιστικές- στους Αγίους Αναργύρους: «Καµµία λιγότερη».

Κυβέρνηση και Αστυνοµία βρίσκονται σε ρόλο παρατηρητή και
ο κ. Χρυσοχοΐδης κρύβεται πίσω από την ΕΔΕ και ανέχεται την
προκλητική ανακοίνωση της Αστυνοµίας. Πρόκειται για την πέµ-
πτη γυναικοκτονία στους λίγους πρώτους µήνες του 2024. Ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, θα καταθέσει τροπολογία για
την άµεση νοµική κατοχύρωση του όρου «γυναικοκτονία».

Για τις τροπολογίες «ΛΑΡΚΟ», «FLYOVER» κ.τλ., είµαστε αρ-
νητικοί και θα τις αναλύσει και αυτές ο Κοινοβουλευτικός µας Εκ-
πρόσωπος.

Φέρνετε, όµως, εδώ σήµερα ένα νοµοσχέδιο που το πρώτο
του µέρος αφορά στον τρόπο εφαρµογής του κανονισµού
2022/2065 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου που ρυθµίζει την ενι-
αία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών και ετέθη σε ισχύ υποχρεωτικά
για όλα τα κράτη µέλη στις 16 Νοεµβρίου 2022. Αυτή είναι και η
µεγάλη διαφορά -το εξηγήσαµε πεντακόσιες φορές και στις επι-
τροπές- ανάµεσα σε έναν κανονισµό της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και σε µια οδηγία: Οι κανονισµοί δεν απαιτούν ενσωµάτωση στις
εθνικές νοµοθεσίες, όπως, οι οδηγίες. Ισχύουν κανονικά, από την
πρώτη στιγµή, σε όλα τα κράτη-µέλη από την ηµεροµηνία που
τίθενται σε ισχύ. 

Εδώ, τώρα, τι έχει συµβεί; Ο κανονισµός αυτός 2022/2065, τέ-
θηκε σε ισχύ στις 16 Νοεµβρίου του 2022, αλλά στην Ελλάδα δεν
µπορούσε να εφαρµοστεί γιατί οι κυβερνήσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας δεν έφερναν το νοµοσχέδιο εφαρµογής του. Στις 17 Φε-
βρουαρίου του 2024, πριν δύο µήνες σχεδόν, έληξε η προθεσµία
για τον ορισµό των εθνικών συντονιστών που ελέγχουν τους πα-
ρόχους ενδιάµεσων ψηφιακών υπηρεσιών. Και πάλι η χώρα µας
έµεινε εκτός. 

Τώρα το φέρνετε το νοµοσχέδιο εφαρµογής, µε καθυστέρηση
λοιπόν. Είναι, όµως, τόσο ελλιπές, προχειροφτιαγµένο και ασα-
φές, που δηµιουργεί µεγάλες συγχύσεις ως προς το τι ρυθµίζει
ακριβώς, πού στοχεύει και αν ακολουθεί πιστά ή παρεκκλίνει σε
διάφορα σηµεία από τον κανονισµό που ισχύει εδώ και ενάµιση
χρόνο.

Ο κανονισµός είναι γνωστό ότι έρχεται να προστατέψει τους
ευρωπαίους πολίτες που χρησιµοποιούν υπηρεσίες και προϊόντα
µεγάλων διεθνών ψηφιακών πλατφορµών και µηχανών αναζήτη-
σης, online δηλαδή, οι οποίες έχουν την έδρα τους εκτός Ευρω-
παϊκής Ένωσης και αντιπροσωπεύονται στα διάφορα κράτη-µέλη
από ενδιάµεσους παρόχους ψηφιακών υπηρεσιών. Προστατεύει
από αυθαιρεσίες και καταπατήσεις των θεµελιωδών δικαιωµάτων
των ευρωπαίων πολιτών, συµπεριλαµβανοµένων των προσωπι-
κών τους δεδοµένων, της ελευθερίας της γνώµης, και έκφρασης
και των επιλογών τους. Γι’ αυτό υποστηρίχθηκε από όλες τις πο-
λιτικές οµάδες του Ευρωκοινοβουλίου. Προβλέπει αυξηµένο δη-
µόσιο έλεγχο των παρόχων και µε τον κανονισµό η προστασία
των χρηστών και καταναλωτών δεν χρειάζεται πλέον να παρα-
πέµπεται αποκλειστικά στα αστικά δικαστήρια. 

Βέβαια, υπάρχουν αδυναµίες στον κανονισµό: Οι ψηφιακοί κο-
λοσσοί Google, Facebook, Instagram, Tik Tok, µπορούν να συ-
νεχίζουν να πράττουν κατά βούληση αν τους αναγνωριστεί
έννοµο συµφέρον του τύπου «Χρειάζοµαι τα δεδοµένα σας για
να συνεχίσω να αναπτύσσω µια εφαρµογή ή ένα προϊόν». Αυτό,
όπως ξέρετε, δεν υπάρχει µέσα στον κανονισµό. Εκτός εάν δεν
το ξέρετε.

Το εφαρµοστικό νοµοσχέδιο που φέρνετε σήµερα δεν περι-
λαµβάνει ουσιαστικά µέτρα για την ενηµέρωση των πολιτών ως
προς τις υποχρεώσεις που έχουν αυτοί οι ενδιάµεσοι πάροχοι,
οι µεγάλοι που είπα και πριν, αλλά ούτε και για τις δυνατότητες
που παρέχονται στους χρήστες για την προστασία των δικαιω-
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µάτων τους, όπως η προστασία από παράνοµα διαδικτυακά προ-
ϊόντα και υπηρεσίες και απάτες σε online πωλήσεις ή από περιε-
χόµενο βλαβερό για ανηλίκους, όπως η παιδική πορνογραφία και
η ακραία βία, αλλά και από τη βία κατά των γυναικών στον κυ-
βερνοχώρο, την παραπληροφόρηση, τη χειραγώγηση εκλογικών
επιλογών, την κατάχρηση προσωπικών δεδοµένων για τη δηµι-
ουργία στοχευµένων προφίλ, µε βάση την ανηλικότητα, την εθνο-
τική καταγωγή, τις πολιτικές απόψεις ή τον γενετήσιο προσανα-
τολισµό. Τέτοια ενηµέρωση, όµως, δεν περιλαµβάνεται ούτε
στην αιτιολογική έκθεση του νοµοσχεδίου που φέρατε. Για να
µην αναφερθώ ότι δεν επισυνάπτετε στο Σώµα του νοµοσχεδίου
καν τον ίδιο τον κανονισµό, αυτούσιο όπως έχει, δεν τον επισυ-
νάπτετε και την εξαιρετικά βέβαια διαφωτιστική τεκµηρίωση που
περιλαµβάνει. Γιατί αν διαβάζαµε την τεκµηρίωση θα καταλαβαί-
ναµε πόσα από αυτά που ψηφίζετε σήµερα δεν συνάδουν, έχουν
πρόβληµα. 

Γιατί συµβαίνουν όλα αυτά; Εµείς έχουµε υποψίες συγκεκρι-
µένες. Δεν επιθυµείτε ο νόµος εφαρµογής να είναι ευκρινής
προς τον χρήστη και καταναλωτή ψηφιακών υπηρεσιών και προ-
ϊόντων γιατί στην πραγµατικότητα –σας το είπε και ο εκπρόσω-
πος του ΠΑΣΟΚ- δεν επιθυµείτε την εφαρµογή του. Πολύ
γρήγορα θα έρθετε ξανά να µας πείτε ότι δεν εφαρµόστηκε, δεν
µπορέσατε, τώρα τροπολογείται κ.λπ.. Εξάλλου, µας έχετε συ-
νηθίσει σε αυτά. Όλο το Β’ Μέρος εξάλλου είναι τροπολογίες
των προηγούµενων που φέρατε εσείς. 

Έτσι, οι πάροχοι ενδιάµεσων ψηφιακών υπηρεσιών στη χώρα
µας θα µπορούν να δρουν ασύδοτα, µεταφέροντας αυτούσιο και
ανεξέλεγκτο το ψηφιακό υλικό των µεγάλων διεθνών παρόχων,
πλατφορµών και µηχανών αναζήτησης. 

Γιατί λέµε ότι έχουµε βάσιµη υποψία ότι δεν σκοπεύετε να τον
εφαρµόσετε; Γιατί δεν αντέχετε ούτε καν ως πιθανότητα να νο-
µοθετήσετε έναν µηχανισµό ελέγχου της παραβίασης προσωπι-
κών δεδοµένων και βασικών ανθρωπίνων δικαιωµάτων ή της
χειραγώγησης της ψήφου, όταν έχετε ανοιχτό το Ασηµακοπού-
λου gate. Ανοιχτό δεν είναι αυτό το θέµα; Γι’ αυτό είναι όλα τα
πράγµατα µπερδεµένα εδώ πέρα σε αυτό το νοµοσχέδιο. Ανοι-
χτό δεν είναι το θέµα του «Palantir», του «Predator»; Ανοιχτή δεν
είναι η διαρροή δεδοµένων κατά την τηλεκπαίδευση που έγινε;
Φυσικά. Ανοιχτός δεν είναι ο µεγάλος αδερφός της ΕΥΠ, µε τις
παρακολουθήσεις πολιτικών αντιπάλων, αλλά και µελών της Κυ-
βέρνησης Μητσοτάκη; Είναι τυχαίο ότι αναθέτετε τον ρόλο του
ψηφιακού συντονιστή στην ΕΕΤΤ, Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων; Έναν φορέα που ιδρύθηκε το �94 και που
έλαµψε διά της απουσίας του σε όλα τα παραπάνω σκάνδαλα
που ανέφερα. Σε ποιον παρενέβη αυτός ο φορέας να πει πέντε
κουβέντες; Ο διοικητής του δε, ανέφερε στην επιτροπή κατά την
ακρόαση των φορέων ότι θα έχει απλώς ρόλο συντονιστή των
δύο άλλων ελεγκτικών αρχών, του ΕΣΡ δηλαδή της ραδιοτηλεό-
ρασης και της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων, βα-
σιζόµενος στα άρθρα 4 και 5. Μόνο που από τον κανονισµό στον
φορέα αυτόν ανατίθενται όλες οι βασικές θεσµικές ελεγκτικές
τιµωρητικές και εκτελεστικές αρµοδιότητες για τον έλεγχο των
παρόχων. Εξ ου και το δικαίωµα ψήφου στο ευρωπαϊκό συµβού-
λιο ψηφιακών υπηρεσιών, θα το έχει η ΕΕΤΤ. 

Αυτή είναι που θα µας εκπροσωπεί, αυτή θα ψηφίζει, αυτή που
δεν παρενέβη πουθενά, σε τίποτα. Το χειρότερο είναι ότι η διε-
ξαγωγή ερευνών για τη δράση των παρόχων ενδιάµεσων ψηφια-
κών υπηρεσιών και η πρόσβαση στα αποτελέσµατα της
αξιολόγησής τους από ανεξάρτητους φορείς, βρίσκεται συνδε-
δεµένη µε όλο αυτό. Η δηµιουργία και διαχείριση του µητρώου
παρόχων βρίσκεται επίσης εκεί. Η επιβολή προστίµων ή περιοδι-
κών χρηµατικών κυρώσεων, εδώ. Η ανάληψη δράσης κατά πα-
ράνοµου περιεχοµένου, η παραποµπή σε δικαστική αρχή, η
δηµοσίευση κάθε χρόνο της έκθεσης πεπραγµένων από την
εφαρµογή του κανονισµού κ.λπ., σε αυτήν. Πρόκειται για τα
άρθρα 6, 8 έως 13, 15 έως 18 που αναφέρονται σε όλα τα άρθρα
του κανονισµού χωρίς δυστυχώς να τα περιλαµβάνει ώστε να
είναι σαφές τι ακριβώς νοµοθετούµε. Εµείς εδώ δεν ξέρουµε τι
νοµοθετούµε, έχουµε την ευρωπαϊκή πρωτοτυπία πάλι. Γι’ αυτό
άλλωστε στο σηµείο 110 της τεκµηρίωσης -τεκµηρίωση που έχει
ο ίδιος ο κανονισµός- ορίζεται σαφώς ότι ο εθνικός συντονιστής

θα πρέπει να διαθέτει τον απαραίτητο αριθµό προσωπικού και
εµπειρογνωµόνων, µε εξειδικευµένα προσόντα, καθώς και εξε-
λιγµένα τεχνικά µέσα για να ασκεί τα καθήκοντα που του ανατί-
θενται. 

Τι γίνεται εδώ; Τι µας είπαν όλοι οι υπάλληλοι της ΕΕΤΤ, όλοι οι
επιστηµονικοί φορείς, οι ενώσεις των εργαζοµένων; Μας είπαν ότι
το προσωπικό είναι ελάχιστο, ότι φυλλοροεί λόγω των συνταξιο-
δοτήσεων, ότι οι τελευταίες προσλήψεις έγιναν το 2009, ότι λεί-
πουν όλα τα σύγχρονα µέσα υλικοτεχνικής υποδοµής που θα
επέτρεπαν την εποπτεία ενός τόσο ραγδαία εξελισσόµενου τοµέα,
ότι χρειάζονται νέοι κανονισµοί και στους τρεις ελεγκτικούς φο-
ρείς, ΕΕΤΤ, ΕΣΡ και προσωπικών δεδοµένων για να αναλάβουν
αυτό το έργο και τα δεκατέσσερα άτοµα που αναµένονται από την
κινητικότητα, έχουν προσκληθεί µε βάση άλλα προσόντα, από πα-
λιότερη πρόσκληση.

Σας τα είχαν πει αυτά. Σας τα είχαν πει στην περιβόητη δια-
βούλευση που κάνατε και καλώς την κάνατε. Μόνο που δεν ακού-
σατε κανέναν. Την κάνατε αλλά για τυπικούς λόγους. Σήµερα
εµείς υποστηρίζουµε και την οικονοµική ενίσχυση την οποία ζή-
τησαν οι άνθρωποι αυτοί, ακριβώς γιατί δουλεύουν πάρα πολλές
ώρες, υπερβαίνουν τα καθήκοντά τους και δεν µπορούν να τα
βγάλουν πέρα. 

Όµως ακόµη και τα άρθρα 19 και 20 όπου ρυθµίζεται η δυνα-
τότητα του εθνικού συντονιστή µέσω τελών και προστίµων στους
παρόχους -να έχει δηλαδή οικονοµική ανεξαρτησία-, όπως
σαφώς αναφέρεται στην τεκµηρίωση του κανονισµού -πάλι που
δεν την έχουµε, που δεν την είδαµε, που δεν την ξέρουµε-, είναι
κατώτερα όλα αυτά των απαιτήσεων, διότι παραθέτετε τους πό-
ρους του φορέα της ΕΕΤΤ από τα τέλη τηλεφωνίας και ραδιοσυ-
χνοτήτων ως να επαρκούν για το νέο της έργο και αυτό
προκύπτει µε σαφήνεια από την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους. 

Όπως καταλαβαίνετε όλο αυτό το πρώτο µέρος δεν πρόκειται
να το ψηφίσουµε. Θα ψηφίσουµε «παρών». 

Το δεύτερο µέρος τώρα. Περιλαµβάνονται διάφορες τροπο-
ποιήσεις και βελτιώσεις υφιστάµενων διατάξεων σχετικά µε την
ψηφιακή επικοινωνία του δηµοσίου εσωτερικά και µε τον πολίτη.
Όµως ακόµη και µε αυτές τις βελτιώσεις, σας το είπαν όλα τα
κόµµατα, αντί να ολοκληρώνεται η ψηφιακότητα, συνεχίζεται η
ψηφιοποίηση της γραφειοκρατίας που καλά κρατεί στο ελληνικό
δηµόσιο. 

Παράδειγµα: άρθρο 31, υποβολή ψηφιακού αντιγράφου του
δελτίου ταυτότητας σε φορείς του δηµόσιου τοµέα. Γιατί οι φο-
ρείς του δηµόσιου τοµέα δεν εκσυγχρονίζονται όπως σε όλη την
Ευρώπη ώστε να αντλούν τα απαιτούµενα στοιχεία από το µη-
τρώο ταυτοτήτων; Γιατί να δηµιουργηθεί µε το άρθρο 32 ένα επι-
πλέον µητρώο δικαιολογητικών διοικητικών διαδικασιών και
κάποια από αυτά να αναγκάζονται εν έτη 2024 να τα αναζητούν
αυτεπαγγέλτως οι υπηρεσίες από άλλες υπηρεσίες; Προσέξτε,
δηλαδή να τους στέλνει e-mail για να τους τα κοινοποιήσουν.
Γιατί να µην υπάρχει πλήρης διασύνδεση όλων των αρχείων -που
το κράτους καταχωρεί τα στοιχεία- όσων διαµένουν στην επικρά-
τειά του; Αυτό θα έπρεπε να απαγορεύεται, όπως ακριβώς συµ-
βαίνει στις περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και
σας λέω, µε την ψηφιακή υπογραφή έγινε τίποτα πεντέµισι χρό-
νια; Και µη µου πείτε αν έγινε στα τεσσεράµισι, τα δικά µας, γιατί
σας απάντησα τι είχαµε κάνει εµείς ψηφιακά στην ΗΔΙΚΑ. Σας
λέω όµως, πεντέµισι χρόνια κάνατε τίποτα µε την ψηφιακή υπο-
γραφή του δηµοσίου; Όχι. Και γιατί δεν κάνετε και δεν θα κάνετε;
Γιατί δίνετε και συνεχώς παρατάσεις. Τώρα δώσατε µέχρι το
τέλος του 2024, το 2024 θα δώσετε µέχρι το τέλος του 2025 και
πάει λέγοντας. 

Σχετικά µε το άρθρο 33, ελάχιστες υπηρεσίες εφαρµόζουν σή-
µερα την ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων, όπως σας είπα, του
δηµοσίου µε την ηλεκτρονική υπογραφή, που τότε είχαµε προ-
βλέψει ότι θα ολοκληρωθεί το 2020. 

Από την άλλη η έκδοση νέων ταυτοτήτων -αυτό και αν είναι-
που τόσο θόρυβο προκάλεσε πριν ξεκινήσει, σέρνεται και δεν θα
βελτιώσει την κατάσταση. Στην τροποποίηση που κάνατε αντικα-
θιστώντας το άρθρο 27, τους πιστοποιηµένους δηλαδή φωτο-
γράφους -οι άνθρωποι και ζητάνε να είναι πιστοποιηµένοι και
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είναι σωστό- τους αντικαθίσταται δήθεν µε απλούς επαγγελµα-
τίες. Τι λέει όλο αυτό; Ότι τη φωτογραφία τελικά θα τη βγάλουν
οι φωτογράφοι αστυνοµικοί στα αστυνοµικά τµήµατα. Αυτό κά-
νετε αυτή τη στιγµή. Τι γίνεται στα αστυνοµικά τµήµατα; Έχει
πάει κανείς σας να βγάλει µια ταυτότητα; Εµένα πήγε συνεργά-
της µου να βγάλει ταυτότητα. Του έδωσαν λοιπόν ηµεροµηνία
µετά από τέσσερις µήνες. Γιατί τέσσερις µήνες; Γιατί είναι υπο-
στελεχωµένα τα αστυνοµικά τµήµατα, οι αστυνοµικοί εκπαιδευ-
µένοι, θα γίνουν φωτογράφοι και όσο περνάει ο χρόνος η ουρά
µεγαλώνει. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ, να αναφερθώ στο Giga-
bit Voucher για ευρυζωνικές συνδέσεις στο διαδίκτυο µικροµε-
σαίων επιχειρήσεων και επαγγελµατιών, το άρθρο 34. Άριστο.
Για πέστε µου τώρα την πραγµατικότητα. Σε ποιες περιοχές θα
εφαρµοστεί παραδείγµατος χάριν αφού σε όλο το κέντρο της
Αθήνας δεν υπάρχουν εγκατεστηµένες οπτικές ίνες; Έχετε πάρει
χαµπάρι ότι πολλά κοµµάτια είναι τρύπες στο διαδίκτυο στο κέν-
τρο της Αθήνας; Το Gigabit µας µάρανε. Δεν έχουµε πρόσβαση
σε οπτικές ίνες σε µεγάλα κοµµάτια των πόλεων µας και βέβαια
ακόµη και στο κέντρο της Αθήνας. Και τι γίνεται µε τα φυσικά
πρόσωπα στις περιοχές που υπάρχουν µεν ίνες; Έχουµε µέσα
στο κέντρο της Αθήνας και παραέξω. Άλλος συνεργάτης µου που
µένει στου Ζωγράφου. Δεν υπάρχουν όµως, επιδοτήσεις για να
µεταφερθούν στα σπίτια και να εξυπηρετήσουν είτε τους ίδιους
τους κατοίκους είτε τηλεργαζόµενους είτε µαθητές είτε φοιτητές
που κάθε τόσο τους επιβάλλεται από το Υπουργείο Παιδείας η
τηλεκπαίδευση ή επιχειρείται να δώσουν µία εξεταστική µέσω ίν-
τερνετ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, πα-
ρακαλώ.

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ και
για την ανοχή.

Εν κατακλείδι, εµείς δεν πρόκειται να ψηφίσουµε το νοµοσχέ-
διο για τους λόγους που έχω εκθέσει αναλυτικά. 

Ψηφίζουµε επί της αρχής «παρών».
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τους Σπαρτιάτες,

ο κ. Ιωάννης Κόντης.
Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζω σε συ-

νέχεια των όσων είπαµε χθες για τη στυγνή δολοφονία της νέας
κοπέλας στους Αγίους Αναργύρους και επειδή άκουσα και τις
τοποθετήσεις συναδέλφων προηγουµένως, να θέσω το θέµα σε
µια άλλη βάση και να δούµε τελικά, επειδή ζητάµε και ψάχνουµε
την πιθανή αµέλεια και αδιαφορία των αστυνοµικών, αν έχουµε
καταλάβει και έχουµε αποφασίσει τι Αστυνοµία θέλουµε. Γιατί σε
πάµπολλες περιπτώσεις που επιλαµβάνονται περιστατικών βίας
και µάλιστα έναντι οπλισµένων ατόµων, στο τέλος της ηµέρας
αυτοί που τιµωρήθηκαν είναι οι αστυνοµικοί. 

Σήµερα, ερχόµενος εδώ, άκουγα έναν δηµοσιογράφο να λέει
ότι του είπε ο κ. Πλεύρης -ο πρώην Υπουργός- ότι υπερασπί-
στηκε έναν αστυνοµικό χθες ή προχθές καταδικάστηκε σε οκτα-
ετή φυλάκιση, ο οποίος απέτρεψε µια απαγωγή µιας ηλικιωµένης
γυναίκας και στη συµπλοκή επάνω τον σκότωσε. Αυτό, σε καµµία
χώρα του κόσµου δεν θα γινόταν και αυτά τα συµβάντα, τα οποία
βάζουν τους αστυνοµικούς µας σε περιπτώσεις που επεµβαίνουν
στο εκτελεστικό απόσπασµα, είναι αυτά που τους κάνουν να φο-
βούνται να παρέµβουν, ακόµα και σε απλές υποθέσεις. Γιατί όταν
δει έναν οπλισµένο ο οποίος δεν ξέρει τι σκοπούς έχει, µε ένα
µαχαίρι να τρέχει πίσω από µια γυναίκα, αµφιβάλλω αν θα µπο-
ρέσει να δράσει, εάν δεν χρησιµοποιήσει το υπηρεσιακό του
όπλο, το οποίο µε µαθηµατική ακρίβεια θα τον οδηγήσει µετά
στη φυλακή και ο δράστης θα βγει πιο γρήγορα από αυτόν. Γιατί
και σε περιπτώσεις στη Θεσσαλονίκη που παρενέβησαν αστυνο-
µικοί της ΔΙΑΣ σε περιπτώσεις εγκλήµατος, µετά από το ατυχές
περιστατικό, δικάζονται τώρα για δολοφονία όχι εν βρασµώ
ψυχής, µε «κρύο αίµα» όπως λένε, µε πλήρη ψυχική ηρεµία και
διαύγεια. 

Αυτά είναι που πρέπει να αποφασίσουµε, να δούµε τι Αστυνο-
µία θέλουµε, να µην θέσω πάλι σαν παράδειγµα τις αστυνοµίες

άλλων κρατών, τα οποία εµείς θεωρούµε προηγµένα όποτε µας
συµφέρει είτε της Αµερικής και της Γερµανίας είτε σε άλλες
χώρες, όπου αν διανοηθεί κάποιος να αντιµετωπίσει οπλισµένος
έναν πολίτη και να είναι αστυνοµικός δίπλα ή έναν άλλον να επι-
τεθεί σε αστυνοµικό -αλλά και σε χειρότερες περιπτώσεις ή ελα-
φρύτερες- βλέπουµε να τον πυροβολούν και να µη συµβαίνει
τίποτα. Γιατί αυτή είναι η αποστολή τους στην καταπολέµηση του
εγκλήµατος. Θα γίνουν και λάθη, αλλά –δυστυχώς- αυτό απαιτεί
η προστασία σε µια στιγµή που πρέπει να αποφασίσει µέσα σε
δέκατα δευτερολέπτου, µε την αδρεναλίνη η οποία υπάρχει
εκείνη τη στιγµή.

Να πάµε τώρα και στο νοµοσχέδιο. Κύριε Υπουργέ, είπαµε και
στις επιτροπές, κατ’ αρχάς, ότι είµαστε κάθετα αντίθετοι µε όλη
αυτή την ιστορία της ψηφιοποίησης της ζωής µας, η οποία δεν
αποφέρει τίποτε. Δεν αποφέρει πραγµατικά τίποτε. Το ξαναεί-
παµε και το λέµε συνέχεια µε κάθε ευκαιρία, ότι δεν έχουµε δει
καλυτέρευση της ζωής µας όλα αυτά τα χρόνια µε τα ψηφιακά
επιτεύγµατα που έχουµε. Αντίθετα, έχουµε δει ανθρώπους να χά-
νουν τη δουλειά τους, έχουµε δει να λιγοστεύουν οι θέσεις ερ-
γασίας, έχουµε δει να υπάρχουν θέµατα τα οποία θέτουν σε
κίνδυνο περιουσιακά στοιχεία ανθρώπων που εργάστηκαν σε όλη
τους τη ζωή για να αποκτήσουν κάτι και τώρα πλέον είναι αναγ-
κασµένοι σε µία µεγάλη ηλικία να χρησιµοποιούν ψηφιακές υπη-
ρεσίες και να πέφτουν θύµατα διαφόρων χάκερ ή διαφόρων
απατεώνων, οι οποίοι τους ζητούν µέσα από e-mail που απαιτούν
επικαιροποίηση στοιχείων και τους κλέβουν από τον λογαριασµό
τους χρήµατα, ενώ παλιότερα πήγαιναν µε ένα βιβλιάριο και την
ταυτότητά τους την απλή στην τράπεζα και µόνο αν πήγαινε λη-
στής να τους πάρει την ταυτότητα ή τα χρήµατα όταν έβγαιναν
από την τράπεζα, θα µπορούσαν να υποστούν µία ζηµιά. Αλλά
και πάλι, θα απαιτείτο η παρουσία τους και η βεβαίωση ότι είναι
αυτοί οι ίδιοι, καθώς και η υπογραφή τους η φυσική, ενώ µε τα
ψηφιακά δεδοµένα πλέον ο καθένας µπορεί να υποκλέψει και να
στείλει χρήµατα σε όποιο µέρος του κόσµου, σε λογαριασµούς
που δεν ανιχνεύονται και είναι και ανεύθυνες οι τράπεζες. Γιατί
γνωρίζω περιστατικό που συνέβη όταν ήµουν στην Αγγλία και
είχα ένα γραφείο παράλληλα µε την εργασία µου στη Νότια Αµε-
ρική, που έκλεψαν χρήµατα από υπάλληλο του γραφείου 100.000
λίρες, τα έστειλαν σε πέντε διαφορετικούς λογαριασµούς, στη
Σιγκαπούρη και αλλού. Δεν ανιχνεύτηκε πουθενά και δεν τον πλή-
ρωσε και η τράπεζα, γιατί είχε, υποτίθεται, τη συγκατάθεση του. 

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι δεδοµένα που προαναγγέλλουν καλυ-
τέρευση στην καθηµερινότητά µας και στη ζωή µας; Γιατί γίνεται
αυτός ο κανονισµός και η ενσωµάτωση και µιλάµε για τους τε-
λευταίους τρεις µήνες που έχουµε ψηφίσει τρία συναφή νοµο-
σχέδια, µε ψηφιακές ευκολίες, κυβερνοασφάλεια κ.λπ.. Δεν
ψηφίζουµε νοµοσχέδια που να καλυτερεύουν τη ζωή των πολι-
τών, ψηφίζουµε νοµοσχέδια που να ψηφιοποιούν τους πολίτες.

Στο τέλος, θα έχουµε και ένα ψηφιακό όνοµα, δεν θα χρειάζε-
ται καν να βαπτιζόµαστε, θα παίρνουµε έναν αριθµό ψηφιακά και
θα ζούµε µε αυτόν. Θα είµαστε ο 15155 ή ο 200300. Τα λέω έτσι
απλά, γιατί έτσι απλή είναι η ζωή µας. Δεν είναι περίπλοκα τα θέ-
µατα. Η ζωή µας είναι ξυπνάω, εργάζοµαι, αποχαιρετώ την οικο-
γένειά µου, πηγαίνω στην εργασία µου, γυρίζω να φάω, να ζήσω
και να ζήσω τα παιδιά µου. Αυτή είναι. Δεν είναι ψηφιακά εξελιγ-
µένα συστήµατα. Και βλέπουµε τώρα ότι σε κάθε δεκαπέντε µη-
νύµατα που παίρνει κάποιος ή σε κάθε πενήντα που παίρνει στο
e-mail του, τα τριάντα να αφορούν προσπάθειες παραπειστικές
ψηφιακών υποκλοπών των δεδοµένων του ή προσπάθειες να τον
βάλουν σε εµπορικά µέσα δεδοµένα στα οποία έχουν βγάλει µία
αντιστοιχία από όσα επισκέπτεται ο κάθε ένας από εµάς στο δια-
δίκτυο.

Εγώ, ας πούµε, έχω µπει σε υπολογιστή καινούργιο και δεν συ-
ναινώ σε κανένα δεδοµένο χρήσης των προσωπικών µου δεδο-
µένων, σε κανένα! Εκεί που ρωτάει αν συµφωνώ ή διαφωνώ, λέω
διαφωνώ. 

Και βλέπω απ’ ό,τι κοιτάω στο διαδίκτυο ότι παρ’ όλα αυτά, µε
ένα µαγικό τρόπο παίρνω στην επόµενη σελίδα που θα δω δια-
φηµίσεις συναφείς µε αυτό που έψαχνα. Πώς γίνεται αυτό, αφού
δεν έχω συµφωνήσει; Υπάρχουν πιο εξελιγµένες µορφές παρα-
κολούθησης της ζωής µας, λοιπόν, µέσα από αυτούς τους
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servers που θέλουµε να περιορίσουµε και έχουµε δει ότι έχετε
βάλει αυτά τις µηχανές αναζήτησης είτε Google είτε Amazon είτε
ό,τι είναι αυτοί, οι οποίοι τελικά δεν περιορίζονται ποτέ. Δεν θα
περιοριστούν. Αυτός που θα περιοριστεί, είναι ο πολίτης στον
οποίο µέσα από αυτά τα νοµοσχέδια µε υποτιθέµενη αρωγή που
του κάνουµε να µην υποκλέπτονται τα προσωπικά του δεδοµένα,
στην ουσία θα υποκλέπτεται η σκέψη του πολίτη, θα λογοκρίνε-
ται και θα απαγορεύεται. 

Θα δούµε ότι ο κανονισµός -τον οποίο έχουµε µετατρέψει
εµείς παρ’ ότι δεν συµφωνήσατε, κύριε Υπουργέ, όταν σας είπα
ότι δεν είναι ακριβής η αντιστοίχηση του τι προβλέπει ο ευρω-
παϊκός κανονισµός, γιατί όταν το αρνηθήκατε, ξαναµπήκα και
διάβασα- προβλέπει πολλά άλλα πράγµατα ταυτόχρονα, µε
κύριο δεδοµένο την προστασία των ιδιωτικών δεδοµένων των πο-
λιτών, την προστασία των φυσικών προσώπων έναντι της επεξερ-
γασίας δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σχετικά µε όσα
προβλέπει το Ενωσιακό Δίκαιο, ο κανονισµός 2016679 και η οδη-
γία 2002/58 της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Θα πρέπει να εκφράζεται,
µε γνώµονα τα ιδιωτικά µας δεδοµένα, τον σεβασµό στην ιδιω-
τική µας ζωή και βλέπουµε ότι αυτό αποτυπώνεται σε κάθε µία
σελίδα. Σε αυτό τον κανονισµό διαβάζεις και σε κάθε πέντε πα-
ραγράφους αποτυπώνεται. Η Ευρωπαϊκή Ένωση δίνει έµφαση
σε αυτό. Βλέπουµε να µιλάµε για ψηφιοποίηση της ζωής µας και
για ψηφιακές κάρτες, ψηφιακές ταυτότητες, να λέµε ότι η Ευρω-
παϊκή Ένωση έχει εκδώσει πλέον ενοποιηµένα εντολή, για να
έχουµε αυτή την ψηφιακή κάρτα απ’ όταν την βγάλαµε και την
επιβάλαµε εµείς και βλέπουµε ότι σε πολλές χώρες της Ευρώπης
δεν υπάρχει καν ταυτότητα.  Η Ιρλανδία, η Ισλανδία, αν θυµάµαι
καλά, δεν έχει υποχρέωση ταυτότητας για τους πολίτες της.
Πολλές χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν απαιτούν την ψη-
φιακή αυτή ταυτότητα που απαιτούµε εµείς και για να περάσεις
στη Σένγκεν αρκεί το διαβατήριό σου. Για ποιον λόγο πρέπει οι
Έλληνες να βγάζουν αυτή την ψηφιακή ταυτότητα και να έχουν
τα όποια δεδοµένα αυτή έχει; Κάποτε βγάζαµε ταυτότητα µέσα
σε µια µέρα. Πηγαίναµε σε ένα αστυνοµικό τµήµα και την βγά-
ζαµε επιτόπου. Υπογράφαµε και παίρναµε την πλαστικοποιηµένη
σε δύο µέρες. Σήµερα έκανε συγγενικό µου πρόσωπο αίτηση να
βγάλει την ταυτότητα αυτή αναγκαστικά, γιατί έκλεισε τα δεκα-
τρία και του δώσανε ηµεροµηνία τον Ιούλιο ή σε άλλες περιπτώ-
σεις ακόµα µακρύτερα.  

Βλέπουµε ότι το κράτος δυσκολεύει τη ζωή των πολιτών µε
όλα αυτά τα ψηφιακά συστήµατα αντί να διευκολύνει και προ-
σπαθούµε τώρα να πούµε ότι όλα αυτά είναι απαραίτητα στη ζωή
µας. Τίποτα από αυτά δεν είναι απαραίτητο. Και όπως σας είπα
την άλλη φορά, µακάρι να υπάρξει µια θεία παρέµβαση και να
διαλυθούν από το ηλιακό µας σύστηµα όλα τα ηλεκτρονικά. Θα
ζούµε καλύτερα. Να µην έχουµε ούτε ίντερνετ, να µην έχουµε τί-
ποτε. Θα ζούµε, όπως ζούσαµε κάποτε -που τα πρόλαβα εγώ
έτσι ζούσα- και όλα γινόντουσαν,  όπως έπρεπε να γίνονται κι όχι
όπως γίνονται σήµερα µε όσα άθλια πράγµατα βλέπουµε στη
ζωή µας, προτροπές δολοφονικές, βίαιες συµπεριφορές µέσα
από Τικ-Τοκ κι από διάφορες ανεξέλεγκτες παραγωγές που γί-
νονται στο διαδίκτυο και που κάνουν τα παιδιά µας να γίνονται
βίαιοι από µικροί και να έχουν συµπεριφορές που δεν τις είχαµε
εµείς όταν ήµασταν στην εποχή εκείνη την υποτίθεται εποχή πα-
λαιών αρχών.

Όπως και να έχει, το µεγαλύτερο πρόβληµα σε αυτόν τον κα-
νονισµό είναι ότι δεν διασφαλίζονται, όπως είπαµε, τα δεδοµένα.
Και αυτό φάνηκε ξεκάθαρα και µε την ιστορία της κ. Ασηµακο-
πούλου, που περιµένουµε µέχρι σήµερα να δούµε αν τελικά έχει
γίνει κάποια έρευνα, πώς βρέθηκαν στην κατοχή της τα δεδο-
µένα είκοσι ή και παραπάνω χιλιάδων οµογενών µας; Έχει απο-
φανθεί κάποιος; Πώς βρέθηκαν αυτά; Έγινε ένα λάθος και
έφυγαν από το Υπουργείο Εσωτερικών µε ένα e-mail και πήγαν
στην κατοχή της; Μπήκε κάποιος χάκερ και τα υπέκλεψε; Αυτό
θα το µάθουµε κάποτε ή θα αποσιωπηθεί και δεν θα το δούµε
πουθενά να αποτυπώνεται; 

Γίνεται έρευνα, κύριε Υπουργέ, αυτή τη στιγµή από το Υπουρ-
γείο, που είστε στο αρµόδιο Υπουργείο, για το πώς βρέθηκαν
εκεί τα δεδοµένα αυτά; Μπορούµε να µάθουµε; Όταν µιλήσετε
µετά, µπορείτε να µας πείτε αν έχουµε κάποια εξέλιξη ή αν έχει

παρέµβει η εισαγγελία; Δεν ξέρω. Είναι ένα θέµα, όµως. Και αυτό
το θέµα κάνει τους πολίτες να αισθάνονται ανασφάλεια, γιατί
όσο περισσότερο εξελισσόµεθα, τόσο περισσότερο βλέπουµε
δεδοµένα ή άλλα θέµατα, να είναι ανοιχτά σε όποιον θελήσει να
τα υποκλέψει. Πάµε τώρα σε εκλογές σε δύο µήνες µε µία εντύ-
πωση, ειδικά για τους οµογενείς µας, ότι τίποτα δεν είναι πλέον
ασφαλές. 

Εκτός αυτού του θέµατος, θέλουµε να ξέρουµε πώς θέλουµε
να κάνουµε αυτή την Εθνική Αρχή, η οποία µέχρι σήµερα δεν
ασχολείται µε αυτά τα θέµατα, σε αυτό τον βαθµό, την Επιτροπή
Τηλεπικοινωνίας και Ταχυδροµείων, να την βάλουµε σε ρόλο το-
ποτηρητή, ενώ στο προηγούµενο νοµοσχέδιο που ψηφίσαµε, θε-
σπίσαµε µία υπέρ-ΕΥΠ, όπως το κάναµε στην κυβερνοασφάλεια,
τώρα φέρνουµε την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών, µε τα λίγα
άτοµα που διαθέτει, όπως µας είπαν και οι εκπρόσωποι του συλ-
λόγου τους και µε τα πενιχρά µέσα, τα οποία έχει να αναλάβει
αυτή τη µεγάλη ευθύνη, κυρίως της προστασίας των πολιτών. 

Πώς θα γίνει αυτό; Δεν προβλέπεται. Στο νοµοσχέδιο αυτό πε-
ριγράφονται δύο θέσεις, υπηρεσίες πρόσληψης. Πώς θα γίνει,
όµως; Δεν πρέπει όλοι αυτοί οι άνθρωποι να περάσουν, τουλάχι-
στον, από σοβαρές διαδικασίες απόκτησης γνώσεων, να ενσω-
µατωθούν άλλα άτοµα και όχι µόνο οι δεκατέσσερις, µε το θέµα
της κινητικότητας;

Για εµάς, όπως το βλέπουµε, θα πρέπει να έχει τουλάχιστον
άλλους πεντακόσιους υπαλλήλους να ασχολούνται καθηµερινά
µε αυτό και µάλιστα καλά αµειβόµενους υπαλλήλους, γιατί, όπως
είπαν οι άνθρωποι, σε αυτές τις περιπτώσεις που απαιτούνται ει-
δικά αξιολογηµένες γνώσεις, θα πρέπει να υπάρχουν και καλοί
µισθοί, κάτι που είναι δύσκολο σήµερα µε τον τρόπο που το δη-
µόσιο αντιµετωπίζει όλα αυτά τα θέµατα, για να µπορέσουν να
εργαστούν εκεί. Γιατί δυστυχώς ή ευτυχώς ο ιδιωτικός τοµέας
πληρώνει πέντε και έξι φορές περισσότερο σε θέµατα τα οποία
έχουν τις γνώσεις αυτές, οι οποίες πλέον έχουν αναδειχθεί στην
κορυφαία απαίτηση στον τοµέα της εργασίας και πληρώνονται
παγκοσµίως πολύ καλά. 

Δεν θα πούµε εµείς τίποτα άλλο, γιατί τα εξαντλήσαµε στις επι-
τροπές. Τα ίδια στοιχεία, που είχαµε σε τέσσερις επιτροπές, έχω
εδώ για να κρατάω κάποιες σηµειώσεις. Δεν νοµίζουµε ότι θα
µας προσφέρει. 

Θέλω να σταθώ, τώρα, στις τροπολογίες που φέρατε. Μία ση-
µαντική τροπολογία, που βγάζει µάτια είναι αυτή για τη «ΛΑΡΚΟ».
Είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ -βέβαια δεν έρχεται από εσάς η τρο-
πολογία- να βάζουµε ειδικό διαχειριστή στη «ΛΑΡΚΟ», στον θη-
σαυρό του ελληνικού δηµοσίου, τον οποίο κλείσαµε, γιατί δεν
είχαµε 20 εκατοµµύρια ευρώ, όπως διάβασα κάπου; Δεν θέλαµε
να δώσουµε 20 εκατοµµύρια ευρώ, για να εξελίξουµε τον τεχνικό
εξοπλισµό, που θα απαιτείτο για να λειτουργήσει αυτός ο θησαυ-
ρός παραγωγικά για το δηµόσιό µας; Την κλείνουµε σε ένα βράδυ,
γιατί ξέρουµε ότι την έχουµε πουλήσει για 6, 7 εκατοµµύρια σε
έναν ιδιώτη και να βάζουµε έναν ειδικό διαχειριστή, ο οποίος θα
έχει το δικαίωµα να προβαίνει σε καταγγελία του συνόλου των
συµβάσεων εξαρτηµένης εργασίας των εργαζοµένων; Δηλαδή, να
τους διώξει εν µία νυκτί, να πει: «σας διώχνω όλους και επανα-
προσλαµβάνω αυτόν που θέλω, για µία σύµβαση ορισµένου ή αο-
ρίστου χρόνου, µέχρι να τελειώσει αυτή η ιστορία εδώ». Και να το
θεωρούµε αυτό εξυγίανση; Να πετάµε στον δρόµο, όλους αυτούς
τους ανθρώπους, οι οποίοι θα µπορούσαν να συµβάλουν στην
εξυγίανση της «ΛΑΡΚΟ» και της κάθε ΛΑΡΚΟ;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Έχουµε πλέον εξοντώσει, έχουµε διαλύσει όλες τις εταιρείες
του δηµοσίου που θα µπορούσαν να µας αποφέρουν κέρδη. Η
«ΛΑΡΚΟ» θυµίζω παράγει σιδηρονικέλιο, παράγει το νικέλιο, το
οποίο σήµερα µε την εξέλιξη αυτή τα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, ια-
τρικά εργαλεία, τα πάντα είναι η βάση στη χρήση όλων αυτών
και στην παραγωγή όλων αυτών ακόµα και ιατρικών προϊόντων.
Ακόµα και στο πετρέλαιο χρειαζόµαστε σιδηρονικέλιο και νικέλιο
και η Ελλάδα έχει αποθέµατα 260 εκατοµµυρίων τόνων. Δηλαδή,
µπορεί εσαεί να παρέχει σιδηρονικέλιο. Είναι ένα δώρο από τον
Θεό και εµείς το διαλύσαµε και το χαρίζουµε και αλλού.

Είναι σηµαντικό το ότι κανείς δεν ασχολείται µε τη «ΛΑΡΚΟ».
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Μόνο ένα, δύο κόµµατα στη Βουλή µιλούν για τη «ΛΑΡΚΟ». Δυ-
στυχώς, είναι το τέλος της διάλυσης των θησαυρών του δηµο-
σίου και της εκχώρησης τους σε ιδιωτικά εγχώρια ή ακόµα και
συµφέροντα εκτός Ελλάδος. 

Δεν συµφωνούµε σε τίποτα εξαρχής και καταψηφίζουµε το νο-
µοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κόντη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα επτά µαθήτριες και µαθητές και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 14ο Γυµνάσιο Περιστερίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο ειδικός αγορητής από τη Νίκη, ο κ. Γε-
ώργιος Αποστολάκης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, το συζητούµενο νοµοσχέδιο έρχεται σε

εφαρµογή του κανονισµού 2022/2065 σχετικά µε την ενιαία
αγορά ψηφιακών υπηρεσιών, γνωστού ως DSA. Γι’ αυτό επιβάλ-
λεται να επικεντρωθούµε πρωτίστως στο περιεχόµενό του. Εάν
η DSA είναι απορριπτέα, για τους ίδιους λόγους απορριπτέο
είναι και το νοµοσχέδιο. 

Η DSA αφορά κατ’ αρχάς τους ενδιάµεσους, δηλαδή κυρίως
τους online hosting providers και τις πλατφόρµες που επιτρέπουν
ανταλλαγή δεδοµένων και ακόµη κατάρτιση συµβάσεων, λόγου
χάρη αγορά ηλεκτρονικών ειδών, φαγητό, ταξί. Η DSA είναι φυ-
σικά πολύ σηµαντική για τον πολίτη. Αφορά την καθηµερινότητά
του. Καλύπτει ψηφιακές δραστηριότητες, όπως παρακολούθηση
βίντεο, ανάρτηση δηµοσιεύσεων κάθε περιεχοµένου στα social
media, αποθήκευση στο cloud, οργάνωση ταξιδιών, αναζήτηση
πληροφοριών, αλληλεπίδραση µε κριτικές καταναλωτών σε προ-
ϊόντα, ακόµη και την πρόσβαση στο διαδίκτυο. 

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ισχυρίζεται ότι η DSA θα διασφαλίσει
καλύτερη προστασία των χρηστών και των θεµελιωδών δικαιω-
µάτων στο διαδίκτυο. Αποκωδικοποιώντας, όµως, τη διγλωσσία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης αποδεικνύεται ότι ισχύει το αντίθετο.
Η DSA είναι στην πραγµατικότητα µια επίθεση στο πιο θεµελιώ-
δες δικαίωµα όλων, την ελευθερία της έκφρασης και η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή ετοιµάζεται να χρησιµοποιήσει τις νέες της
εξουσίες για να υπονοµεύσει τη δηµοκρατία για εκατοµµύρια
χρήστες των λαών της Ευρώπης. Αντίθετα, η δηµοκρατία είναι
εκείνη που χρειάζεται καλύτερη προστασία από την DSA και τους
τεχνοκράτες των Βρυξελλών. 

Οι τρεις κύριοι στόχοι της DSA δείχνουν εκ πρώτης όψεως
αβλαβείς. Πρώτον, το παράνοµο περιεχόµενο πρέπει να αφαιρε-
θεί από τις ψηφιακές πλατφόρµες γρήγορα και αποτελεσµατικά.
Δεύτερον, οι πλατφόρµες πρέπει να γίνουν περισσότερο διαφα-
νείς και να δίνουν στους χρήστες µεγαλύτερο έλεγχο των δεδο-
µένων τους. Και τρίτον, ο ανταγωνισµός στον διαδικτυακό τοµέα
πρέπει να γίνει δικαιότερος. Μέχρι εδώ καλά. Εάν ο σκοπός της
DSA ήταν να προφυλάξει τους χρήστες αποκλειστικά και µόνο
από εγκληµατικό υλικό παιδικής πορνογραφίας, ισλαµικής και µη
τροµοκρατίας και από πράξεις εµπορικής απάτης στις διαδικτυα-
κές πωλήσεις θα συµφωνούσαµε. 

Η DSA, όµως, δεν είναι τόσο αθώα όσο φαίνεται ούτε καλο-
προαίρετη όσο δηλώνει. Οι αιτιολογικές σκέψεις του κανονισµού
καταδεικνύουν τις αντιδηµοκρατικές προθέσεις της επιτροπής.
Σύµφωνα µε την πέµπτη αιτιολογική σκέψη όχι µόνο οι παράνο-
µες πληροφορίες, αλλά και «άλλως επιβλαβείς» πληροφορίες
πρέπει να διαγραφούν. Σύµφωνα επίσης µε την ογδοηκοστή τέ-
ταρτη αιτιολογική σκέψη οι χειριστές της πλατφόρµας θα πρέπει
να αφαιρούν αναρτήσεις «παραπλανητικού» περιεχοµένου συµ-
περιλαµβανοµένης της παραπληροφόρησης. 

Ο όρος «παραπληροφόρηση», ωστόσο, δεν ορίζεται πουθενά
στην DSA. Θα τον ορίζουν φυσικά κατά περίπτωση και κατά το

συµφέρον οι τεχνοκράτες- γραφειοκράτες της επιτροπής. Επο-
µένως, οι πλατφόρµες δεν υποχρεώνονται µόνο στην αφαίρεση
παράνοµου περιεχοµένου και οτιδήποτε κριθεί ως παραπληρο-
φόρηση ή ως ψευδής παραπληροφόρηση ή ότι δεν ανταποκρί-
νεται στις αξίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή ότι είναι επιβλαβές
για άλλους λόγους, θα πρέπει να αφαιρείται και να καθαιρείται
από το διαδίκτυο. 

Ποιος, όµως, θα είναι ο ψηφιακός ελεγκτής; Ποιος θα καθορί-
ζει τι είναι παραπληροφόρηση; Τις ευρωπαϊκές αξίες ποιος θα
τις καθορίζει; Ποιος θα καθορίζει τι είναι το επιβλαβές για τους
άλλους; Η σκόπιµη αοριστία των εννοιών αυτών αφήνει επικίν-
δυνα µεγάλο περιθώριο ερµηνείας και εποµένως θα µπορούσε
να αποτελέσει κίνδυνο κατάχρησης και να περιορίσει την ελευ-
θερία της έκφρασης. 

Στην πραγµατικότητα η DSA έχει δηµιουργήσει ένα «υπουρ-
γείο αλήθειας», όπως στο µυθιστόρηµα του Όργουελ «1984». Η
DSA είναι εξαιρετικά επικίνδυνη για το δικαίωµα της ελεύθερης
διακίνησης ιδεών και ανοίγει την πόρτα σε ακόµη µεγαλύτερη
λογοκρισία και καταστολή απόψεων στις κοινωνικές πλατφόρ-
µες. Είναι βέβαιο ότι οι µεγάλες πλατφόρµες µέσων κοινωνικής
δικτύωσης θα προτιµούν, από υπερβολική πρόνοια, να διαγρα-
φούν τα πάντα, για να αποφύγουν µια ενδεχόµενη τιµωρία. Ο
ελεύθερος λόγος και η διάδοση απόψεων δια των µέσων κοινω-
νικής δικτύωσης θα περιοριστούν ουσιαστικά, αν δεν περιέλθουν
σε καθεστώς απαγόρευσης. Η DSA θα αποδειχθεί τελικά επιβλα-
βής για τη δηµοκρατία, καθώς και η ελευθερία έκφρασης θα πε-
ριοριστεί σηµαντικά.

Ποιος δεν αντιλαµβάνεται ότι επίκειται µεγάλη λογοκρισία; Οι
πολίτες δεν θα µπορούν να έχουν τις πλατφόρµες αυτές ως ένα
µεγάλο πολιτικό διάδροµο απόψεων. Το ζωτικό αυτό στοιχείο
µιας ελεύθερης δηµοκρατικής τάξης, δηλαδή, η συνεχής διανοη-
τική και δηµοκρατική συζήτηση, ακόµη και µε την εκφορά αντί-
θετων απόψεων, θα εξαφανιστεί. Η εποπτευόµενη σκέψη θα γίνει
καθεστώς. Ο αυτοέλεγχος µεγάλων πλατφορµών και µηχανών
αναζήτησης, καθώς και οι υποχρεώσεις παρακολούθησης των
υπευθύνων για το δίκτυο επιτήρησης που θα εγκατασταθεί σε
όλη την Ευρώπη, έχουν σχεδιαστεί ώστε να ενεργούν προλη-
πτικά. Οι προβλεπόµενες περιστάσεις θα πρέπει να αξιολογούν-
ται από τις ίδιες τις πλατφόρµες µε βάση την πιθανότητα των
επιπτώσεών τους στη «δηµόσια ασφάλεια», τον κοινωνικό διά-
λογο και τη δηµόσια υγεία.

Η εντολή της DSA προς τις πλατφόρµες είναι: Εάν έχετε αµ-
φιβολίες για µια ανάρτηση, διαγράψτε την, αλλιώς θα τιµωρη-
θείτε αµείλικτα. Η ορολογία που χρησιµοποιείται στη DSA
περιέχει επιτηδευµένα αόριστες έννοιες ώστε να εγείρονται αµ-
φιβολίες για το εάν µια πληροφορία υπάγεται στους όρους: πα-
ράνοµο, παραπληροφόρηση, κ.λπ.. 

Σε περίπτωση, λοιπόν, αµφιβολίας, οι χειριστές των πλατφορ-
µών και των µηχανών αναζήτησης για να αποφύγουν το πρό-
στιµο, δηλαδή, για το δικό τους οικονοµικό συµφέρον, θα
σπεύδουν να διαγράφουν µια καταχώριση, πριν καν λάβουν µια
πρόταση από τους συµµετέχοντες στο δίκτυο ελέγχου, διότι οι
κυρώσεις που προβλέπονται σε βάρος τους στο άρθρο 52 πα-
ράγραφος 2 της DSA και στο άρθρο 16 παράγραφος 1 του νο-
µοσχεδίου θα είναι αποτελεσµατικές -όπως τις χαρακτηρίζετε-
και αποτρεπτικές, κατά την ορολογία της DSA.

Αντιµέτωπες µε την απειλή τέτοιων κυρώσεων, οι µεγάλες
εταιρείες τεχνολογίας είναι σίγουρο ότι θα υιοθετήσουν µια προ-
σέγγιση που αποκλείει τον κίνδυνο του προστίµου. Θα λογοκρί-
νουν πρώτα και ίσως να κάνουν ερωτήσεις αργότερα. Οι
απειλούµενες κυρώσεις είναι τροµερές. Οι πλατφόρµες αντιµε-
τωπίζουν πρόστιµα έως και 6% του παγκόσµιου ετήσιου κύκλου
εργασιών τους. 

Σε µια δηµοκρατική κοινωνία, όµως, τέτοια προληπτικά µέτρα
είναι αντισυνταγµατικά. Είναι αντίθετα στα άρθρα 11 του Χάρτη
Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και 14 του
Συντάγµατός µας, επειδή περιορίζοντας ορισµένες πληροφορίες
πριν από τη διάδοσή τους, εµποδίζεται οποιαδήποτε δηµόσια συ-
ζήτηση για το θέµα που αφορούν και έτσι στερούν την ελευθερία
έκφρασης από την πραγµατική λειτουργία της ως κινητήρια δύ-
ναµη του πλουραλισµού. 
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Να, λοιπόν, ποιο είναι το κόλπο. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή αφή-
νει σε άλλους να κάνουν τη «βρώµικη» δουλειά, να παρεµβαίνουν
στην ελευθερία της έκφρασης και της ενηµέρωσης των Ευρω-
παίων. Παρεµβάσεις που αν τις πραγµατοποιούσε απευθείας η
ίδια η επιτροπή ή τα κράτη, θα ήταν σαφώς αντισυνταγµατικές. 

Επίσης, η DSA περιέχει µια πολύ επικίνδυνη ρύθµιση που θυ-
µίζει έντονα το «1984». Συγκεκριµένα, εισάγεται ο λεγόµενος
«µηχανισµός κρίσης» όταν θα υπάρχει κατάσταση έκτακτης
ανάγκης, όπως είναι η ορολογία. Τον πρότεινε εκ των υστέρων η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, µετά τη ρωσική επίθεση κατά της Ουκρα-
νίας και τελικά περιλήφθηκε στη DSA. 

Ο µηχανισµός αυτός δίνει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή το δι-
καίωµα σε έκτακτες περιπτώσεις, όπως πανδηµία ή πόλεµος, να
απαιτήσει από τους παρόχους ή τις ψηφιακές πλατφόρµες να λά-
βουν συγκεκριµένα µέτρα για την «ενηµέρωση» του κοινού, ακόµα
και για τη χειραγώγησή του. Δηµιουργείται έτσι ένα νοµικό όπλο
στα χέρια της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για να διασφαλιστεί ότι οι
δυσάρεστες και ενοχλητικές απόψεις από πλατφόρµες θα εξαφα-
νίζονται στο εξής ακόµη πιο γρήγορα. 

Ως εκ τούτου η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει πλέον τη δυνατότητα
να ασκεί αποφασιστική επιρροή σχετικά µε το τι µπορούν να δια-
βάσουν και να δουν ή όχι, οι πολίτες χρήστες στα κοινωνικά δί-
κτυα σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης, που είναι µια έννοια
απροσδιόριστη και πολύ ασαφής. Εποµένως, υπάρχει κίνδυνος
µεγάλης λογοκρισίας και αποµείωση της ελευθερίας του λόγου.
Θα µιλούµε πια για εποπτευόµενη σκέψη. 

Η κρίση ορίζεται ως αντικειµενικός κίνδυνος σοβαρής βλάβης
της δηµόσιας ασφάλειας ή της δηµόσιας υγείας στην Ένωση ή
σε σηµαντικά τµήµατά της. Έτσι στον καιρό της πανδηµίας που
περάσαµε θα µπορούσε να διατάξει την αφαίρεση αναρτήσεων
κάθε επιστηµονικής άποψης που αµφισβητούσε την κρατούσα
ιατρική θέση ότι τα εµβόλια m-RNA κατά του COVID ήταν
ασφαλή, ότι δεν είχαν θανατηφόρες και άλλες σοβαρές παρε-
νέργειες και άλλα, θα αποκλείονταν από τα µέσα και δεν θα µπο-
ρούσαν να ακουστούν οι αντίθετες επιστηµονικές φωνές του
νοµπελίστα Λικ Μοντανιέ ή του Σουχαρίτ Μπαγντί. Θα είχε επι-
βληθεί η µονοτονία της ιατρικής πολιτικής ορθότητας στο όνοµα
φυσικά της προστασίας της δηµόσιας υγείας. 

Το αν πληρούνται αυτά τα κριτήρια για την κήρυξη της έκτα-
κτης κρίσης, δεν καθορίζεται από ένα ανεξάρτητο δηµοκρατικά
εκλεγµένο όργανο, ούτε καν από το άβουλο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο, αλλά από την ίδια την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Η ίδια µάλι-
στα κριτήρια, η ίδια διαπιστώνει τη συνδροµή τους και η ίδια
ενεργοποιεί και διαχειρίζεται τον µηχανισµό διαχείρισης της κρί-
σης. Τέτοια µέτρα συχνά πλασάρονται ως αθώα και απολιτικά,
αλλά η πραγµατικότητα δεν είναι τόσο ρόδινη. Η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή δεν µπορεί να θεωρηθεί ως µία δηµοκρατικά ελεγχόµενη
αρχή. 

Ανάλογο µηχανισµό έχει στη διάθεσή του σε εθνικό επίπεδο
και ο Εθνικός Συντονιστής, άρθρο 11 παράγραφος 1 στ’ του νο-
µοσχεδίου. Και εδώ το αν πληρούνται οι όροι για τη λήψη των
έκτακτων κατασταλτικών µέτρων, τόσο σε επίπεδο οριστικής
απόφασης όσο και σε επίπεδο προσωρινών µέτρων, αποφασίζε-
ται και κρίνεται από τον ίδιο τον Εθνικό Συντονιστή, την ΕΕΤΤ.
Δεν ζητείται ούτε από την ελληνική δικαιοσύνη, ούτε από άλλη
κρατική αρχή, ούτε προβλέπεται λογοδοσία στη Βουλή των Ελ-
λήνων, µολονότι πρόκειται για επιβολή µέτρων λογοκρισίας υψί-
στου βαθµού, κατάσταση που θυµίζει επιβολή στρατιωτικού
νόµου. Δεν µπορεί, εποµένως να θεωρηθεί ως µία δηµοκρατική
ελεγχόµενη αρχή. 

Ορισµένοι προβάλλουν την ένσταση ότι η παραπληροφόρηση
µπορεί να εξαπλωθεί όταν τα µέσα ενηµέρωσης δεν υπόκεινται
σε έλεγχο από τις ψηφιακές πλατφόρµες. Αυτό είναι ένα ψέµα.
Είναι ένα πρόσχηµα για την επιβολή λογοκρισίας. Στο νοµικό
οπλοστάσιο κάθε κράτους υπάρχουν πολλά νοµικά εργαλεία για
την καταπολέµηση των ψευδών ειδήσεων. Λόγου χάρη στην Ελ-
λάδα υπάρχει ο νόµος περί τύπου. 

Τέλος -και το πιο σηµαντικό-, ο πιο αποτελεσµατικός και µα-
κροπρόθεσµος τρόπος για την καταπολέµηση της παραπληρο-
φόρησης είναι η καλλιέργεια µιας κριτικής νοοτροπίας µεταξύ
των πολιτών. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, αν και µη εκλεγµένη, υπε-

ρηφανεύεται ότι είναι ο άµεσος ρυθµιστής των πλατφορµών
BigTech. Επιστρατεύει µάλιστα περισσότερα από εκατό εξειδι-
κευµένα τεχνοκρατικά στελέχη για να διασφαλίσει ότι οι πλατ-
φόρµες θα συµµορφώνονται και θα ακυρώνουν τα αιρετικά
µηνύµατα. Δεν υπάρχει καµµία πρόβλεψη για ανεξάρτητη ρύθ-
µιση από έναν υποτιθέµενο ουδέτερο φορέα. 

Όπως πάντα στις συζητήσεις για την ελευθερία του λόγου,
δύο ζητήµατα συνδέονται στενά: Πού να τραβήξουµε την κόκκινη
γραµµή και ποιος την χαράσσει; 

Ποιος θα αποφασίσει αν µια ανάρτηση είναι απλώς αµφιλεγό-
µενη ή αν πρόκειται για «παραπληροφόρηση» που πρέπει να
αφαιρεθεί; Ποιος θα αποφασίσει αν κάποιος απλώς εκφράζει µια
άποψη που κάποιοι βρίσκουν προσβλητική ή αν πρόκειται για
πράγµατι ρητορική µίσους που πρέπει να φιµωθεί; Ποιοι είναι
αυτοί οι έµπιστοι ελεγκτές, οι αξιόπιστες πηγές επισήµανσης πα-
ράνοµου περιεχοµένου που προβλέπονται στη DSA, που θα ορί-
ζουν ποιες αναρτήσεις θα καθαιρούνται ή λογοκρίνονται γιατί
πρέπει να τους εµπιστευόµαστε για να αποφασίζουν τι µπορούµε
να δηµοσιεύουµε, να βλέπουµε ή να ακούµε;

Οι Ρωµαίοι ρωτούσαν: Ποιος µας φυλάει από τους φύλακες;
Αναπροσαρµόζω το ερώτηµα: Ποιος ελέγχει τους ελεγκτές; Τα
δηµοκρατικά δικαιώµατα και η ελευθερία της έκφρασης είναι
πάντα αδιαχώριστες ελευθερίες. Η δηµοκρατία είναι θέµα επιλο-
γής. Πώς µπορούµε να επιλέξουµε κριτικά και αιτιολογηµένα
χωρίς να ακούσουµε τα επιχειρήµατα όλων των µερών είτε ενο-
χλητικά είτε όχι για κάποιους, στο πλαίσιο µιας ειλικρινούς και
χωρίς ταµπού συζήτησης; Δεν χρειάζεται να είµαστε ειδικοί για
να δούµε τον υπαρκτό κίνδυνο λογοκρισίας, αν αφήσουµε τις
«Big Βρυξέλλες» να ελέγξουν το διαδίκτυο. Η DSA βλάπτει σο-
βαρά την ελευθερία έκφρασης και τη δηµοκρατία. 

Για πολλά χρόνια το διαδίκτυο ήταν ένα από τα τελευταία προ-
πύργια της ελευθερίας του λόγου. Τώρα όµως όλα αλλάζουν.
Από αυτό το σηµείο και µετά οι ελίτ γραφειοκράτες της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής θα µπορούν να καθορίζουν τι είναι αποδεκτό
και τι όχι στις µεγάλες διαδικτυακές µας πλατφόρµες. Η άµεση
κυβερνητική λογοκρισία του διαδικτύου είναι εδώ και αυτό θα
κάνει πολύ πιο δύσκολο να µοιραστούµε την αλήθεια µε έναν
κόσµο που τη χρειάζεται απεγνωσµένα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτές είναι τόσο σκοτεινές εποχές και γίνονται όλο και πιο

σκοτεινές κάθε µέρα που περνάει. Περνάµε στην εποχή του «Με-
γάλου Αδελφού» και από εκεί στην πολυδιαφηµισµένη πλέον
εποχή της παγκόσµιας διακυβέρνησης. Βοηθός και αρωγός της
οι «Big Βρυξέλλες». 

Στο πλαίσιο αυτό, η DSA και το σε εκτέλεση αυτής συζητού-
µενο νοµοσχέδιο θα είναι τα εργαλεία για τη δηµιουργία µιας πα-
νευρωπαϊκής εποπτικής αρχιτεκτονικής φίµωσης και λογοκρισίας
στο διαδίκτυο. Γι’ αυτό και καταψηφίζουµε το παρόν νοµοσχέδιο,
γιατί έρχεται να υπηρετήσει τη µεγάλη λογοκρισία στο διαδίκτυο. 

Κλείνοντας δεν µπορώ να µην επισηµάνω τις τοποθετήσεις των
δύο µεγάλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ,
που υπερψηφίζουν το νοµοσχέδιο κάνοντας πως δεν καταλαβαί-
νουν το λογοκριτικό του περιεχόµενο. Η στάση τους φανερώνει
ότι καµµία διαφορά στην πραγµατικότητα δεν έχουν µε τις θέσεις
της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τέλος, καταψηφίζουµε και τις τροπολογίες ιδιαίτερα εκείνη
που αφορά τη «ΛΑΡΚΟ» ως έντονα αντεργατική. 

Για το Μέρος Β’ του σχεδίου νόµου του Υπουργείου σας, κύριε
Υπουργέ, θα τοποθετηθώ στη δευτερολογία µου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Αποστολάκη. 

Και ολοκληρώνουµε τον κύκλο των πρωτολογιών των εισηγη-
τών και ειδικών αγορητών µε την κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου
από την Πλεύση Ελευθερίας. 

Ορίστε, κυρία Καραγεωργοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 

13886 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Χαιρετίζουµε σήµερα τη µεγάλη κινητοποίηση των κατοίκων
των όµορων δήµων της περιοχής, όπου το κράτος έχει αποφα-
σίσει χωρίς νόµιµες ενέργειες να µετατρέψει σε χώρο υγειονο-
µικής ταφής βιοµηχανικών επικίνδυνων αποβλήτων. Μιλάµε για
τον Δήµο της Τανάγρας και τον Δήµο του Ωρωπού, για την άµεση
κινητοποίηση των κατοίκων, των περιβαλλοντικών συλλόγων και
την αποτελεσµατική διακοπή εργασιών στον τόπο που προορί-
ζεται να δηµιουργηθεί ένα κελί αιώνιας ταφής ογδόντα χιλιάδων
τόνων επικίνδυνων σκωριών, αποβλήτων, σε χώρο µη περιβαλ-
λοντικά αδειοδοτηµένο, χωρίς να έχει οριοθετηθεί το γειτονικό
υδατόρεµα. Μιλάµε για την απόλυτη καταστροφή του ποταµού
Ασωπού και όχι µόνο των περιοχών γύρω από αυτόν. 

Σε σχέση µε το παρόν σχέδιο νόµου, να πούµε ότι θεσπίζονται
τα απαραίτητα µέτρα για την εφαρµογή του κανονισµού
2022/2065 της γνωστής Πράξης για τις Ψηφιακές Υπηρεσίες, Di-
gital Services Act, η οποία επιβάλλει σηµαντικές υποχρεώσεις
στις επιχειρήσεις µε ψηφιακές υπηρεσίες και βαριές κυρώσεις
σε περίπτωση παράβασης. Φιλοδοξεί να δηµιουργήσει ένα
ασφαλές και αξιόπιστο περιβάλλον στο διαδίκτυο, ειδικά σε µια
εποχή στην οποία η παραπληροφόρηση για το παράνοµο περιε-
χόµενο διαφόρων ειδών έχει προβληµατίσει σε παγκόσµιο επί-
πεδο. Μια βασική επιδίωξη είναι η αντιµετώπιση του µεγα-
λύτερου -ίσως- προβλήµατος αυτή τη στιγµή στο διαδίκτυο, του
παράνοµου περιεχοµένου, το οποίο βρίσκεται παντού σε διάφο-
ρες µορφές: από τα αποµιµητικά προϊόντα µέχρι τα fake news
και τη ρητορική µίσους. 

Το ερώτηµα είναι πώς τέτοια φαινόµενα θα µπορέσουν να κα-
ταπολεµηθούν, χωρίς όµως ταυτόχρονα να περιοριστεί κατά-
φωρα η ελευθερία της έκφρασης. Γιατί στην πραγµατικότητα η
ίδια η DSA δεν ορίζει τι είναι παράνοµο στο διαδίκτυο. Το τι συ-
νιστά παράνοµο περιεχόµενο ορίζεται µε άλλους νόµους είτε σε
επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης είτε σε εθνικό επίπεδο, όπως για
παράδειγµα ένα περιεχόµενο για τροµοκρατία, υλικό σεξουαλι-
κής κακοποίησης παιδιών, µια ρητορική µίσους. Ποιο είναι, λοι-
πόν, το περιεχόµενο της λέξης «παραπληροφόρηση»; Πώς
καθορίζεται; Κυρίως ποιος την καθορίζει; 

Δείγµατα έχουµε, τα «Ellinika Hoaxes», µία αστική, µη κερδο-
σκοπική εταιρεία µε έδρα τη Θεσσαλονίκη, ιδρυθείσα το έτος
2018 µε άγνωστους χρηµατοδότες, άγνωστους δωρητές. Άγνω-
στα πρόσωπα που επιχορηγούν τους εθελοντές αρθρογράφους
έσπευσαν να χαρακτηρίσουν δηµοσιεύµατα περί ύπαρξης ξυλο-
λίου ή τολουολίου στην εµπορική αµαξοστοιχία που συγκρού-
στηκε µε την επιβατική σκοτώνοντας πενήντα επτά συµπολίτες
µας, σε αυτή την εθνική τραγωδία, και τραυµατίζοντας περίπου
άλλους εκατόν ογδόντα εν µέσω πολλαπλών εκρήξεων στη
σφαγή των Τεµπών, και αυτά περί υπόπτου, λοιπόν, άµεσου µπα-
ζώµατος του χώρου εξαφανίζοντας πολύτιµα στοιχεία, ότι ήταν
fake news, σε αντίθεση µε τα αντίθετα πορίσµατα εµπειρογνω-
µόνων. 

Άλλο παράδειγµα είναι η πτώση της ροής των αναρτήσεων στο
διαδίκτυο, στο «Facebook», θεωρώντας αυθαίρετα ότι το σχόλιο
σε ανάρτηση περί αύξησης του κατώτατου µισθού -ο κ. Μητσο-
τάκης ανακοίνωσε κατώτατο µισθό αναντίστοιχο των αναγκών
των εργαζοµένων- µε αιτιολογικό ότι παραβιάζει τους όρους της
κοινότητας για βίαιο και σκληρό περιεχόµενο. Κι αυτή η ροή
αναρτήσεων ανακόπηκε τις τελευταίες ηµέρες. 

Μόλις προχθές, 1η Απριλίου, το ίδιο µέσο κοινωνικής δικτύω-
σης, το «Meta» ή «Facebook», κατέβασε αναρτήσεις για την
απεργιακή κινητοποίηση των καθαριστριών του Νοσοκοµείου της
Άµφισσας µε την αιτιολογία των ψευδών πληροφοριών. 

Με τι στοιχεία, λοιπόν, θα τροφοδοτήσει τους αλγόριθµους
των µηχανών αναζήτησης παράνοµου περιεχοµένου, ώστε να
διαστρεβλώσετε ή και να εξαφανίσετε την πραγµατικότητα; Και
δεν είναι ιστορίες συνωµοσίας όλα αυτά. Η αντιστροφή της
πραγµατικότητας είναι ήδη γεγονός στα ελεγχόµενα από την Κυ-
βέρνησή σας και τους επικοινωνιολόγους σας στα ΜΜΕ. 

Είναι προφανές ότι αυτή η πρακτική θα επεκταθεί σε χώρους
που ακόµη δεν ελέγχετε πλήρως, στα µέσα διαδικτυακής κοινω-
νικής συνάντησης, στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης, σε µια επί-
δειξη καθεστωτικής ισχύος, απόλυτης επικράτησης του
ολοκληρωτισµού, επίπλαστης πραγµατικότητας, σε µια προσπά-

θεια να φιµωθεί κάθε έννοια έκφρασης και ανταλλαγής ελεύθε-
ρης σκέψης των πολιτών. 

Η Digital Services Act επιβάλλει αυστηρές υποχρεώσεις στις
πλατφόρµες σχετικά µε τα εργαλεία που χρησιµοποιούν για τον
µετριασµό περιεχοµένου, αλλά και την ενηµέρωση των χρηστών
αναφορικά µε τις πολιτικές, τις διαδικασίες και τα ειδικότερα
µέτρα που λαµβάνονται. Η λογική ότι οι πλατφόρµες επιτρέπεται
να προχωρούν σε αλγοριθµική λήψη αποφάσεων για την αποµά-
κρυνση παράνοµου περιεχοµένου θα πρέπει να συνδυάζεται, λοι-
πόν, µε την ανθρώπινη επανεξέταση. 

Ταυτόχρονα, θα πρέπει να δηµοσιεύονται ετήσιες εκθέσεις
σχετικά µε τον περιορισµό περιεχοµένου που έχουν εκτελέσει.
Είναι υποχρεωτικό να δίνεται και στους χρήστες το δικαίωµα να
επισηµάνουν τυχόν παράνοµο περιεχόµενο. Έτσι, όλες οι πλατ-
φόρµες θα πρέπει να δηµιουργήσουν µηχανισµούς ειδοποίησης
και δράσης, οι οποίοι θα είναι εύκολα προσβάσιµοι και φιλικοί
προς το χρήστη, ενώ οι αποφάσεις θα λαµβάνονται εγκαίρως και
µε αντικειµενικά, µη αυθαίρετα κριτήρια. Πρόκειται για µία εξαι-
ρετικά δύσκολη εξισορρόπηση ανάµεσα στην ανάγκη να προστα-
τευτούν οι χρήστες από παράνοµο περιεχόµενο και στη
θεµελιώδη προστασία της ελευθερίας έκφρασης. 

Δεν είναι λίγες οι φορές που έχουµε δει λοιπόν να µπλοκάρον-
ται λογαριασµοί ακόµα στο «Facebook» για ρητορική µίσους,
µόνο και µόνο επειδή έγινε αναφορά από άλλους χρήστες. Γίνε-
ται προσπάθεια να αντιµετωπιστεί το πρόβληµα, αφ’ ενός, µε τη
λήψη αποφάσεων µε συγκεκριµένα και διαφανή κριτήρια που πε-
ριλαµβάνουν και την ανθρώπινη επανεξέταση και, αφ’ ετέρου, µε
τη θέσπιση βαρύτητας στις αναφορές που κάνουν αξιόπιστες
πηγές. 

Στις περιπτώσεις παροχών αποθήκευσης πληροφοριών, λοι-
πόν, είναι αδύνατη η προληπτική παρακολούθηση. Η υποχρέωσή
τους σχετίζεται µε την εξέταση των αναφορών περί παρανοµίας.

Στις περιπτώσεις πλατφορµών που συγκεντρώνουν προϊόντα
από διάφορους εµπόρους, τα οποία πωλούνται σε καταναλωτές
όπως, παραδείγµατος χάριν, «Skroutz», όπου υπάρχει το ζήτηµα
της προστασίας των καταναλωτών και εξ αποστάσεως συµβά-
σεις µε επιχειρήσεις, θα πρέπει η πλατφόρµα να παρουσιάζει τις
πληροφορίες της συναλλαγής κατά τρόπο που να δείχνει ότι δεν
αναλαµβάνει καµµία ευθύνη για το περιεχόµενο των εµπόρων. 

Αν η παρουσίαση των πληροφοριών και ο γενικότερος σχεδια-
σµός οδηγεί τον µέσο καταναλωτή να πιστεύει ότι οι πληροφο-
ρίες, το προϊόν ή η υπηρεσία παρέχονται από την ίδια την
πλατφόρµα ή από έµπορο που ενεργεί υπό την εξουσία ή τον
έλεγχο του, δεν ισχύει η αρχή της µη ευθύνης για αυτό το περιε-
χόµενο. 

Αν, παραδείγµατος χάριν, ενδεικτικά η πλατφόρµα πουλάει
προϊόντα των οποίων την προέλευση δεν αποκαλύπτει, παρά
µόνο µετά τη σύναψη της σύµβασης ή αν εµπορεύεται τα προ-
ϊόντα ή τις υπηρεσίες στο δικό της όνοµα αντί του ονόµατος του
εµπόρου, τότε µε βάση τη στάθµιση όλων των παραγόντων µπο-
ρεί να θεωρηθεί ότι αναλαµβάνει την ευθύνη για το περιεχόµενο
που δηµοσιεύεται σε αυτή. 

Δίνεται, επίσης, µεγάλη έµφαση και στον καθορισµό ενός συ-
νεκτικού και αποτελεσµατικού πλαισίου για τις διαφηµίσεις στις
ψηφιακές πλατφόρµες µε ιδιαίτερη προσοχή στη διάκριση της
διαφήµισης από οποιονδήποτε άλλο τύπο περιεχοµένου και την
προστασία των ευαίσθητων δεδοµένων των χρηστών. Ενσωµα-
τώνονται υποχρεώσεις επισήµανσης των διαφηµίσεων ώστε να
είναι αναγνωρίσιµες, να µπορούν οι χρήστες να αναγνωρίσουν
και την ταυτότητα του φυσικού ή νοµικού προσώπου για λογα-
ριασµό του οποίου αυτή παρουσιάζεται, καθώς και να βλέπουν
σχετικές επεξηγήσεις. Για να εφαρµοστούν όλα τα παραπάνω ο
κανονισµός, η πράξη αναφέρει ότι κάθε κράτος µέλος ορίζει συν-
τονιστή ψηφιακών υπηρεσιών για την επίβλεψη των ψηφιακών
παρόχων. 

Στο προκείµενο, λοιπόν, το σχέδιο νόµου αποτελεί αντικείµενο
εκτενούς επεξεργασίας από οµάδα εργασίας αποτελούµενη από
στελέχη προερχόµενα από το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, την Αρχή Προστασίας Δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα, το Υπουργείο Ανάπτυξης, τη
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Γενική Γραµµατεία Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, τον Οργανι-
σµό Πνευµατικής Ιδιοκτησίας και τον Οργανισµό Βιοµηχανικής
Ιδιοκτησίας. 

Ήδη κατά την ακρόαση των φορέων επισηµάνθηκε αιτιολογη-
µένα από τον Σύλλογο Ειδικών Επιστηµόνων στη ΕΕΤΤ ότι δεν
υπάρχει εξειδικευµένο προσωπικό µε υψηλά προσόντα, ενώ η
υποστελέχωση σε συνδυασµό µε τους πολύ χαµηλούς µισθούς
αποτελεί µείζον πρόβληµα για την εξέλιξη µιας τέτοιας εφαρµο-
γής σε νέο ψηφιακό περιβάλλον. Να πούµε ότι και οι τελευταίες
προσλήψεις σύµφωνα µε τις ενηµερώσεις που δόθηκαν στην
ακρόαση φορέων, έγιναν το έτος 2009;

Δεν είναι όµως το µόνο µελανό σηµείο η ανυπαρξία προσωπι-
κού ή κατάλληλου προσωπικού. Το ψηφιακό θαύµα που αναλά-
βατε να απογειώσετε, αυτό για το οποίο επαίρεται η Κυβέρνησή
σας διά του Υπουργείου σας και το οποίο διαπρέπει και στις
απευθείας αναθέσεις κρίσιµων έργων τεχνολογικού εκσυγχρονι-
σµού της δηµόσιας διοίκησης και της παραγωγικής βάσης της
χώρας, ήδη ο ΟΟΣΑ κατέστησε εµφανές ότι δεν είναι και τόσο
θαυµαστό. Άρα το δεύτερο µελανό σας σηµείο είναι αυτή κα-
θαυτή η ταυτότητά σας.

Από το έτος 2022, στη διακριτικής κριτικής πολυσέλιδη έκθεσή
του, ο ΟΟΣΑ προέβαινε στη βασική υπόδειξη, εν όψει και της εισ-
ροής σηµαντικών πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης, τη συγκρό-
τηση ενός γραφείου διαχείρισης έργων για τον συντονισµό και τον
εξορθολογισµό της υλοποίησής τους, γνωρίζοντας προφανώς και
µη εγκρίνοντας τη συνεργασία του Υπουργείου σας µε εταιρείες
όπως η «Price Waterhouse Cooper», η οποία εκτός από σύµβουλος
σχεδιασµού του «Ελλάδα 2.0» είναι και ανάδοχος στο πλαίσιο κοι-
νοπραξίας µε τη «Uni Systems», του πρώτου έργου ψηφιακού µε-
τασχηµατισµού που εντάχθηκε στο Ταµείο του govERP για τη
µεταρρύθµιση του δηµοσιονοµικού συστήµατος, παραβιάζοντας
κάθε έννοια ασυµβίβαστου και σύγκρουσης συµφερόντων. 

Μερικές ενδεικτικές αρνητικές επισηµάνσεις της έκθεσης: Οι
επιµέρους αρχές τείνουν να συλλέγουν τα ίδια δεδοµένα για τα
συστήµατα τους χωρίς να εξετάζουν τη δυνατότητα διασύνδε-
σης. Αυτό προκαλεί όχι µόνο κατάχρηση δεδοµένων αλλά και πε-
ριττή δαπάνη για τους πολίτες και το κράτος. Απαιτούνται
κριτήρια ποιότητας στην αξιολόγηση των προµηθειών µε λει-
τουργικές προδιαγραφές και όχι απλώς περιγραφικοί και τεχνικοί
όροι. Η τρέχουσα δοµή του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης χαρακτηρίζεται από αλληλοκάλυψη των φορέων που είναι
αρµόδιοι για τις προµήθειες ψηφιακών έργων. 

Εστιάζοντας στα κριτήρια ανάθεσης µόνο στην τιµή αντί για
την ποιότητα, οι αναθέτουσες αρχές συχνά δεν είναι σε θέση να
αναθέτουν συµβάσεις σε παρόχους υψηλής ποιότητας, που προ-
σφέρουν αξιόπιστες λύσεις. Η επιλογή της χαµηλότερης τιµής
αυξάνει τον κίνδυνο κακής εκτέλεσης και λιγότερο προηγµένης
τεχνολογίας. Οι υπερβολικά περιοριστικές τεχνικές προδιαγρα-
φές είναι πιθανή αιτία κακής εκτέλεσης ψηφιακών έργων, καθώς
αυτές οι προδιαγραφές µπορεί να αποδειχθούν υπερβολικά
άκαµπτες ακόµη και ξεπερασµένες τη στιγµή της υλοποίησης
της σύµβασης. 

Πόσα πράγµατα έχουν αλλάξει, έχουν βελτιωθεί έκτοτε από
την έκθεση του ΟΟΣΑ; Μπορούµε να επικαλεστούµε σε σχέση
µε τα πεπραγµένα σας τις σκοτεινές δράσεις της «Οµάδας Αλή-
θειας», ίσως του «Ελλάδα 24», του editor.gr, το «Discover the
facts», τα οποία είναι sites που λειτούργησαν υπό την επιµέλεια
δικών σας κυβερνητικών στελεχών και οπαδών. 

Μόλις πρόσφατα συστηµικό ΜΜΕ προέβη άκαιρα ή στον
χρόνο που αυτό έκρινε για τους δικούς του λόγους ως έκθετο
σε δηµοσιοποίηση ικανοτήτων που επέδειξε το επιτελικό παρα-
κράτος της Κυβέρνησης διά του µπαζώµατος του κρατικού εγ-
κλήµατος των Τεµπών. Και ήταν αυτό αρκετό για να
κινητοποιηθούν τα ψηφιακά τρολ των 60 λεπτών ανά ανάρτηση
και να επιδοθούν στη µόνη ψηφιακή τέχνη που κατέχουν, στην
παρουσίαση της αντεστραµµένης εικόνας της πραγµατικότητας. 

Παρόµοιες πρακτικές προετοιµάζετε µετά βεβαιότητας και για
τις επερχόµενες εκλογές. Αλήθεια πόσο αξίζει την εµπιστοσύνη
η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο για το περαιτέρω βήµα στην
ψηφιακή εξέλιξη και στην ανάπτυξη όπως την οραµατίζεται κα-
νείς, µε την πραγµατική της έννοια;

Αν το ζητούµενο είναι να προφυλαχθούµε από τους φύλακες,
τότε το νοµοσχέδιο ενσωµάτωσης της πράξης πώς να εναρµονί-
σουµε τους κανόνες για τις ενδιάµεσες υπηρεσίες στην εσωτε-
ρική αγορά µε στόχο τη διασφάλιση ασφαλούς προβλέψιµου και
αξιόπιστου επιγραµµικού περιβάλλοντος, στο οποίο αντιµετωπί-
ζονται η διάδοση παράνοµου περιεχοµένου στο διαδίκτυο και οι
κοινωνικοί κίνδυνοι που µπορεί να προκαλέσει η διάδοση παρα-
πληροφόρησης ή άλλου περιεχοµένου και στο οποίο προστα-
τεύονται αποτελεσµατικά τα θεµελιώδη δικαιώµατα, ποιος θα
κρίνει τι είναι παραπληροφόρηση;

Η διορισµένη από την Κυβέρνηση επικεφαλής των Ανεξάρτη-
των Αρχών; Ποιος θα προσδίδει περιεχόµενο στις έννοιες «πα-
ράβαση» και «απειλή» του άρθρου 11 παράγραφος 1 στ’ ώστε
να λαµβάνονται έκτακτα προσωρινά µέτρα από την Εθνική Επι-
τροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων; Σε ποιο σηµείο του
νοµοσχεδίου έχετε προβλέψει πώς υλοποιούνται οι βασικές
αρχές που διέπουν οποιοδήποτε σύστηµα τεχνητής νοηµοσύνης,
εξηγησιµότητα, διαφάνεια, λογοδοσία; 

Σε πλήρη αντίθεση µε την ολιγωρία που επιδεικνύετε σε όσα
παραλείπετε να επιβάλετε ως υποχρεώσεις των αρχών, συντονι-
στή και ανεξάρτητων κατά τα λεγόµενά τους αρχών, θεωρούµε
προβληµατική για τον πολίτη την υποχρέωσή του να ενηµερώνει
το Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας εντός τριάντα ηµερών από τη
µεταβολή κατά το άρθρο 28 του παρόντος νοµοσχεδίου, ενώ
από τα άρθρα 29 και 30 γίνονται αβίαστα τα ερωτηµατικά, τι θα
συµβεί µε την πλατφόρµα ψηφιακού φακέλου µεταβίβασης ακι-
νήτου στο διάστηµα που µεσολαβεί από τη µεταβολή στοιχείων
του πολίτη και έως την καταχώριση αυτών στο σχετικό µητρώο.

Στο άρθρο 31 επιχειρείτε τη µετάθεση στον πολίτη µιας ευθύ-
νης που συνεπάγεται την επώαση και καλλιέργεια της νέας ψη-
φιακής γραφειοκρατίας. Ο τρόπος που προσεγγίζετε τη χρήση
ψηφιακών αντιγράφων, επιβεβαιώνει πλήρως τις αρνητικές κρι-
τικές της έκθεσης του ΟΟΣΑ. Η ελευθερία της έκφρασης απο-
τελεί ένα από τα βασικά θεµέλια µιας δηµοκρατικής κοινωνίας
και έναν από τους βασικούς όρους για την πρόοδό της και την
αυτοπραγµάτωση κάθε ατόµου.

Το άρθρο 10 της Ευρωπαϊκής Σύµβασης των Δικαιωµάτων του
Ανθρώπου εφαρµόζεται όχι µόνο σε πληροφορίες ή ιδέες που
είναι ευρέως διαδεδοµένες ή θεωρούνται ως µη προσβλητικές
και είναι κοινός τόπος, αλλά επίσης και εκείνες που προσβάλ-
λουν, σοκάρουν ή ενοχλούν. Αυτό είναι επιβεβληµένο από τον
πλουραλισµό, την ανεκτικότητα και την ευρύτητα πνεύµατος
χωρίς τα οποία δεν υπάρχει µια δηµοκρατική κοινωνία. 

Κατά συνέπεια ενώ η καταπολέµηση των καταφανώς ψευδών
ειδήσεων είναι καθ’ όλα επιθυµητή, καθ’ ότι οι ψευδείς ειδήσεις
δυσχεραίνουν την οµαλή λειτουργία του ελεύθερου διαλόγου,
αντίθετα ο περιορισµός της έκφρασης επιστηµονικών απόψεων
ακόµα και µειοψηφικών µέσα από τον χαρακτηρισµό τους ως
ψευδών ή παραπληροφόρησης από φορείς οι οποίοι ασκούν
ρόλο ελεγκτή ειδήσεων για λογαριασµό µεγάλων κοινωνικών δι-
κτύων, όχι µόνο δεν είναι επιθυµητός αλλά τείνει να περιορίσει
σηµαντικά την πραγµατική άσκηση µιας εκ των ουσιωδών ελευ-
θεριών µιας δηµοκρατικής κοινωνίας και τον ελεύθερο διάλογο
χωρίς τον οποίο η επιστηµονική κοινότητα δεν µπορεί να βελτιω-
θεί. Ιδιαίτερα αν στο µέλλον πρόκειται για µία παρόµοια προσέγ-
γιση να υιοθετηθεί και από κυβερνητικούς φορείς ως µέθοδος,
η επιστήµη δεν υπάρχει ως αναπαράσταση κάποιας απόλυτης
έννοιας που βρίσκεται κρυµµένη σε µια πλατωνική σπηλιά, αλλά
προκύπτει µέσα από τον έντονο και ελεύθερο κριτικό διάλογο ο
οποίος γίνεται µετά λόγου γνώσης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Καραγεωργοπούλου.
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κατάλογο των οµιλητών.
Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ο ψηφια-

κός µετασχηµατισµός του κράτους είναι για την Κυβέρνησή µας
ένα µεγάλο στοίχηµα. Νοµοθετούµε διαρκώς για ρυθµίσεις που
αποσκοπούν στη βελτιστοποίηση της λειτουργίας και της χρήσης
των ψηφιακών εφαρµογών στη δηµόσια διοίκηση, στον ψηφιακό
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εκσυγχρονισµό και την παροχή αναβαθµισµένων και εύχρηστων
υπηρεσιών προς τους πολίτες. 

Σήµερα, λοιπόν, ερχόµαστε µε ένα νοµοσχέδιο που έχει ως αν-
τικείµενο την ασφάλεια και την αξιοπιστία των διαδικτυακών υπη-
ρεσιών και πώς αντιµετωπίζεται η ασφάλεια και η προστασία των
προσωπικών δεδοµένων στη σύγχρονη τεχνολογική καθηµερινό-
τητα, πώς θα µπορέσουµε δηλαδή να θωρακίσουµε τις ζωές µας
σε ένα ασφαλές, προβλέψιµο και αξιόπιστο διαδικτυακό περιβάλ-
λον επικοινωνίας και συναλλαγών, να δηµιουργήσουµε τις διαδι-
κασίες εκείνες ώστε οι µεγάλοι πάροχοι να µην µπορούν να
δρουν ανεξέλεγκτα. 

Πρόκειται επί της ουσίας για τις πλατφόρµες όπως η «Ama-
zon», η «Google», η «Instagram», η «Facebook», οι οποίες ενέ-
χουν ιδιαίτερους κινδύνους όσον αφορά τη διάδοση παράνοµου
περιεχοµένου και την πρόκληση ζηµιάς σε κοινωνικό επίπεδο
στοχεύοντας σε ανήλικους χρήστες ακόµη και στα θέµατα σε-
ξουαλικού και θρησκευτικού προσανατολισµού. 

Έρχεται, λοιπόν, εδώ ο κανονισµός 2065 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 19ης Οκτωβρίου 2022 να βάλει
έναν φραγµό στην παντοδυναµία, την παντοκρατορία των µεγά-
λων πλατφορµών και να περιορίσει τη λογοκρισία τους, βελτιώ-
νοντας σηµαντικά τους µηχανισµούς αφαίρεσης παράνοµου
περιεχοµένου και δηµιουργώντας ισχυρότερη δηµόσια εποπτεία
των διαδικτυακών πλατφορµών σε όλη την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Στόχος του Κανονισµού είναι η βελτίωση της προστασίας των
χρηστών στο διαδίκτυο και η καταπολέµηση της διακίνησης πα-
ράνοµου περιεχοµένου, της παραπληροφόρησης, και της δηµο-
σιοποίησης παραπλανητικών διαφηµίσεων. Οι online
πλατφόρµες υποχρεούνται να παρέχουν µεγαλύτερη διαφάνεια
στις υπηρεσίες τους, να διαθέτουν διαδικασίες για τη διαχείριση
καταγγελιών περιεχοµένου και να αποφεύγουν ορισµένες πρα-
κτικές όπως η κατάρτιση προφίλ µε βάση ευαίσθητες κατηγορίες
δεδοµένων, όπως είναι τα δεδοµένα της υγείας. 

Είναι τόσο µεγάλη η δύναµη κάποιων φορέων, οργανισµών και
µηχανών αναζήτησης που µπορούν να δηµιουργήσουν προβλή-
µατα στον πολίτη. Μπορεί ακόµη ο πολίτης να δει τις απόψεις
του να διαστρεβλώνονται και να ακούγονται λάθος. Πολλοί εξάλ-
λου από εµάς µπορεί να έχουµε εµπλακεί σε τέτοιες πλατφόρµες
µε κάποια ψευδή ανάρτηση ή ένα fake βίντεο που να µας αφορά
και να είναι δύσκολο να βρούµε το δίκιο µας. Εδώ έρχεται το νο-
µοθέτηµα, ούτως ώστε αυτή η είδηση, αυτή η παραπληροφό-
ρηση, αυτά τα fake news, να µπορούν να κατέβουν σε εύλογο
χρονικό διάστηµα για να αποφευχθεί η οποιαδήποτε ζηµιά. 

Η προσαρµογή της εθνικής νοµοθεσίας στην πράξη επιτυγχά-
νεται µε τον ορισµό συντονιστή ψηφιακών υπηρεσιών της Εθνι-
κής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων και τη
συνδροµή της ανεξάρτητης αρχής του Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης, όπως επίσης και της Αρχής Προστασίας Προ-
σωπικών Δεδοµένων για την επίβλεψη των παρόχων ενδιάµεσων
υπηρεσιών, προκειµένου να ρυθµιστούν ζητήµατα που αφορούν
τα θεµελιώδη δικαιώµατα του Έλληνα πολίτη και να έχουµε ισχυ-
ρότερη προστασία των ατόµων που αποτελούν στόχο διαδικτυα-
κής παρενόχλησης και εκφοβισµού. 

Η αρχή αυτή θα λαµβάνει, για παράδειγµα, καταγγελίες από
πολίτες όταν οι πάροχοι ενδιάµεσων υπηρεσιών δεν έχουν ενερ-
γήσει για την αφαίρεση παράνοµου περιεχοµένου, επιβάλλοντας
ακόµη και κυρώσεις σε συγκεκριµένες περιπτώσεις παραβά-
σεων. Θωρακίζουµε επί της ουσίας τη δηµοκρατία µας. 

Επίσης µε το παρόν νοµοσχέδιο εντάσσονται νέες ψηφιακές
υπηρεσίες στην ενιαία ψηφιακή πύλη της δηµόσιας διοίκησης,
κοινώς gov.gr, µε στόχο τη συνολική αναβάθµιση των υπηρεσιών
του ψηφιακού κράτους προς τους πολίτες. Ήρθε η ώρα να στα-
µατήσουµε τη διακίνηση εγγράφων και πιστοποιητικών και να
αξιοποιήσουµε τις νέες τεχνολογίες για την αντιµετώπιση της
γραφειοκρατίας. Πρόκειται επί της ουσίας, συνάδελφοι, για αλ-
λαγή νοοτροπίας. Ο πολίτης αποδεικνύει ποιος είναι µε ψηφιακό
τρόπο και όχι για παράδειγµα µε τη φωτοτυπία της αστυνοµικής
του ταυτότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η αρχή µιας καινούργιας ψη-
φιακής µέρας έχει επί της ουσίας ξεκινήσει και εδώ η Κυβέρνησή
µας προσπαθεί να ακολουθήσει και να είναι µερικές φορές και

πιο µπροστά και από τις εξελίξεις. Εµείς θα συνεχίσουµε στη δη-
µιουργία ενός ασφαλούς, αξιόπιστου διαδικτυακού περιβάλλον-
τος για όλους τους χρήστες, καθώς και στον ψηφιακό
εκσυγχρονισµό για τη διευκόλυνση της καθηµερινότητας των πο-
λιτών στη δηµόσια διοίκηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύκλος οµι-
λητών πάντα µε τον κ. Κωτσό ξεκινάει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε.

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Χρήστο Γιαννούλη από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συµφωνώ µε τον

Κοινοβουλευτικό µας Εκπρόσωπο, το ζήτηµα του κ. Κωτσού θα
µας απασχολήσει και ψηφιακά για το πώς καταφέρνει να είναι
πρώτος.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Με διαφάνεια.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με διαφάνεια, ναι. Την τεχνική θέ-

λουµε να µας δείξει. 
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πολλές φορές ανεβαίνοντας στο Βήµα και όταν έχουµε την αί-

σθηση ότι γίνονται συζητήσεις για κάποια νοµοσχέδια που έχουν
και έντονο το στοιχείο της διεκπεραίωσης, έρχεται και η επικαι-
ρότητα και η πραγµατικότητα να µας θυµίσει ότι τίποτα απ’ όσα
συζητούνται σε αυτή την Αίθουσα δεν είναι ξεκοµµένο από την
καθηµερινή ζωή. 

Θέλω να ξεκινήσω λέγοντας ότι είναι εκ των ων ουκ άνευ και η
θλίψη και οδύνη για όλα όσα έχουν συµβεί µε τη γυναικοκτονία
της νεαρής κοπέλας έξω από το Αστυνοµικό Τµήµα των Αγίων
Αναργύρων. Κύριε Υπουργέ, ξέρω ότι το πρώτο που θα αναρω-
τηθείτε είναι γιατί να το συζητήσουµε και εδώ. Γιατί θα περίµενα
µια απάντηση, από τις πολλές απαντήσεις που περιµένουµε από
τη Νέα Δηµοκρατία και τον κ. Μητσοτάκη, αν υπήρχε η δυνατό-
τητα, µετά την αποθέωση τα τελευταία χρόνια των βηµάτων της
Κυβέρνησης Μητσοτάκη στην ψηφιακή Ελλάδα, θα περίµενα µία
απάντηση για το αν είναι ακριβής η καταγγελία, η δήλωση που
έκαναν αστυνοµικοί υπάλληλοι ότι µέσα στο τµήµα των Αγίων
Αναργύρων δεν υπήρχε κανένα βοήθηµα ψηφιακής τεχνολογίας,
όπου θα µπορούσες να πληκτρολογήσεις τα στοιχεία του δρά-
στη και υπόπτου µέχρι εκείνη την ώρα, ώστε να ενηµερωθούν ότι
υπήρχε παραβατική συµπεριφορά και να µην υπάρξει αυτή η
αδιαφορία. 

Αυτό το λέω σαν εισαγωγή, γιατί θεωρώ ότι η ψηφιακή ολο-
κλήρωση, η ψηφιοποίηση πολλών δράσεων της δηµόσιας διοί-
κησης, του κράτους, της καθηµερινότητας των πολιτών διέπεται
από την αξία της δηµοκρατίας, που είναι η αλήθεια. Είναι η αλή-
θεια και οι καθαρές κουβέντες. 

Ο κ. Μητσοτάκης εκµεταλλεύεται το αδιαµφισβήτητα πολιτικό
και αυτοδιοικητικό παρελθόν σας, που είναι πλαισιωµένο από
πολλά και σηµαντικά επιτεύγµατα, για να χρησιµοποιήσει όµως
την ίδια εκφυλιστική πολιτική πρακτική των ψεµάτων. 

Το ψηφιακό κράτος είναι µια κατάκτηση, η οποία πρέπει να πι-
στώσουµε στα πρώτα βήµατα που έγινε µε τη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», µε την
ψηφιακή διακυβέρνηση και προχώρησε µε τις δυνατότητες και
τα δεδοµένα κάθε εποχής στα βήµατα που προχώρησε. 

Δεν µπορώ όµως, κύριε Παπαστεργίου, να µοιραστώ τη µέ-
θεξη, τη χαρά, την ικανοποίηση, την προσχηµατική, επιτηδευ-
µένη αλαζονεία και ικανοποίηση ότι αυτή η Κυβέρνηση,
βουτηγµένη σε ένα σωρό ψέµατα, εµφανίζεται ικανοποιηµένη
ακόµα και για ζητήµατα τα οποία έχει πολεµήσει. 

Ανεξάρτητες αρχές. Ξεκινώ από αυτό. Δεν υπήρξε πιο χαρα-
κτηριστική παρελκυστική πολιτική πρακτική από αυτή της Νέας
Δηµοκρατίας για την επί χρόνια µη σύσταση και µη λειτουργία
του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, που -ειρήσθω εν πα-
ρόδω- θέλω να ξέρετε ότι δεν καθορίζει µόνο τεχνικά ζητήµατα,
αλλά καθορίζει και ζητήµατα του κράτους δικαίου, για το οποίο
οι επιδόσεις σας είναι κάτω του µετρίου. Είναι δηλαδή «Δεν έχω
σήµα. Καλέστε το µηδέν, δεν έχω σήµα, δεν πιάνει το κινητό
µου». Αυτές είναι οι επιδόσεις που έχετε στις υποθέσεις κράτους
δικαίου. 

Το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης δεν έχει παρέµβει στο
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ζήτηµα της ισηγορίας, που αποτελεί τη συνταγµατική προϋπό-
θεση για τη διενέργεια πολιτικών διαδικασιών, στο παραµικρό.
Το εντάσσετε σε µία τριπλέτα αρχών, τις οποίες αντιµετωπίζετε
µε υποστελέχωση, καχυποψία, πολλές φορές ακόµη και πολιτική
κακοποίηση των ανθρώπων που έχουν την ευθύνη. 

Ποια είναι η ψηφιακή αποτύπωση, κύριε Παπαστεργίου, αγα-
πητέ δήµαρχε; Το θεωρώ πιο εύηχο, σας ταιριάζει περισσότερο
από το «κύριε Υπουργέ της Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Μητσο-
τάκη» και σας το καταθέτω ως επαγγελµατίας δηµοσιογράφος
πολλά χρόνια. Ποια είναι η ψηφιακή άνοδος, το ψηφιακό άλµα,
όταν το ελληνικό δηµόσιο, οι κρατικές δοµές έχουν τη δυνατό-
τητα να µετατρέπουν σε κοµµατικά φέιγ βολάν τα προσωπικά δε-
δοµένα των Ελλήνων πολιτών; Σας έχουµε διατυπώσει µια πολύ
σαφή απάντηση και, όπως πάντα, εισπράττουµε ή ψέµατα ή
«άλλα λόγια να αγαπιόµαστε» ή άλλα λόγια, άλλα αντ’ άλλων.

Πόσοι και ποιοι ή ποιος µας διαβεβαιώνει ότι αυτά τα προσω-
πικά δεδοµένα δεν έχουν φτάσει και σε άλλους πολιτευτές της
Νέας Δηµοκρατίας, δεν έχουν γίνει αντικείµενο χρήσης, χειρα-
γώγησης και επηρεασµού; Κρύβεστε πίσω από µια ιστορική
φράση για τη βία και τη νοθεία. Αρνείστε να καταλάβετε αυτό
που σας λέµε σε απλά ελληνικά, ότι οι εκλογές δεν είναι µόνο το
ψηφοδέλτιο που µπαίνει στην κάλπη. Εκλογές είναι και το κλίµα
που δηµιουργείται. Εκλογές είναι και ο τρόπος που προσεγγίζον-
ται οι πολίτες. Εκλογές είναι και η ισηγορία που σας περιέγραψα
νωρίτερα. 

Θα κλείσω µε µια τροπολογία που έρχεται στο συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο. Και επειδή είστε άνθρωπος και της τεχνολογίας και
της προόδου, σε ένα από τα άρθρα του νοµοσχεδίου χρηµατο-
δοτείτε µε 13 εκατοµµύρια τον Δήµο Θεσσαλονίκης. Ψηφιακό
δεν το λες, χρήσιµο το λες, αναγκαστικό το λες, αλλά και γνήσιο
προϊόν πολιτικής Μητσοτάκη και Νέας Δηµοκρατίας σίγουρα το
λες. Χρηµατοδοτείτε µε 13 εκατοµµύρια τον Δήµο Θεσσαλονίκης
για να µπορέσει να προγραµµατίσει νυχτερινή αποκοµιδή των
απορριµµάτων, γιατί ένα βράδυ από τα πολλά που αλλάζει µαξι-
λάρι ο κ. Μητσοτάκης -έτσι αλλάξαµε το µετρό, έτσι σήµερα ο
ΟΑΣΘ θα είναι ο πρώτος συγκοινωνιακός φορέας αµιγώς ιδιωτι-
κού χαρακτήρα, γιατί έτσι αποφάσισε ο κ. Σταϊκούρας- ένα
βράδυ, λοιπόν, από αυτά που είχε άτσαλο ύπνο ο κ. Μητσοτάκης
γύρισε πλευρό στο µαξιλάρι και αποφάσισε να γίνει ο Flyover,
ένα αχρείαστο έργο που έχει βυθίσει την καθηµερινότητα των
πολιτών της Θεσσαλονίκης σε απίστευτα δραµατικές καταστά-
σεις και ταλαιπωρίες, µε κινδύνους ακόµα και για την υγεία των
πολιτών, αλλά και την παροχή δηµόσιων υπηρεσιών, όπως είναι
οι πυροσβεστικές υπηρεσίες ή τα ασθενοφόρα. 

Δίνετε 13 εκατοµµύρια για να µαζεύονται τα σκουπίδια βράδυ,
την ώρα που έχει προηγηθεί, κύριε Παπαστεργίου, κάτι που το
συναντάµε µόνο στις ελληνικές ταινίες τύπου «Υπάρχει φιλότιµο»
µε Μαυρογιαλούρους και Γκρούεζες. Ξέρετε ότι γι’ αυτό το έργο,
το Flyover, το αχρείαστο Flyover, που θα κοστίσει στην τελική
του έκβαση περίπου 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ, για να µην προ-
κληθούν κοµµατικές συνέπειες και επιπτώσεις στις αυτοδιοικη-
τικές εκλογές, το δηµόσιο παραδέχθηκε υπαιτιότητα
καθυστέρησης και ο ανάδοχος διεκδίκησε και διεκδικεί αποζη-

µιώσεις εκατοµµυρίων; Αυτή είναι η ψηφιακή Ελλάδα; Αυτή είναι
η Ελλάδα της ανάπτυξης; Αυτή είναι η Ελλάδα της προόδου;
Αυτή είναι η Ελλάδα των ονείρων µας; Αυτή είναι η Ελλάδα που
θα παραδώσουµε στα παιδιά µας; Για να µη σας µαυρίσει κά-
ποιος στην κάλπη, αναστέλλεται τις εργασίες ενός έργου που
εσείς κακώς ξεκινήσατε και αποζηµιώνετε κιόλας µε εκατοµµύρια
τον ανάδοχο, κάτι που έγινε µε το µετρό;

Δυστυχώς. Θα ήθελα πάρα πολύ η ψηφιακή Ελλάδα να ήταν
µία χώρα της Σκανδιναβίας, όπου αυτός που έχει παραβατικό πα-
ρελθόν για επιθέσεις έµφυλης βίας δεν θα κυκλοφορεί ελεύθε-
ρος, µε έναν Φλωρίδη µαινόµενο να νοµίζει ή να αντιδιαστέλλει
ότι η αυστηροποίηση των ποινών θα αντιµετωπίσει το έγκληµα.
Αυτό µόνο ο Φλωρίδης µπορεί να το καταλάβει. Και µόνο ο Φλω-
ρίδης θα µπορούσε να παίξει τον ρόλο που παίζει σε µια υπόθεση
που έχει ένα απλό ερώτηµα για τα Τέµπη: Ο Καραµανλής ήξερε;
Ο Τσαλίδης ενηµέρωσε τον Καραµανλή; Του απαντάµε µε τη λο-
γική, του απαντάτε µε σιωπή ένοχη. 

Υπάρχει, τέλος, κλείνοντας, και η Ελλάδα των επιχειρήσεων
που κλείνουν, κύριε Παπαστεργίου. Υπάρχει τροπολογία για τη
«ΛΑΡΚΟ». Σας θυµίζω αυτό που συνέβη µε την υαλουργία «ΓΙ-
ΟΥΛΑ» -από εβδοµήντα εργοστάσια στην Ευρώπη έκλεισε µόνο
στην Ελλάδα- και τα εργοστάσια της «SONOKO» στη Θεσσαλο-
νίκη. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ, αλλά θα ήταν ιδιαίτερα µεγάλος
βερµπαλισµός και αλαζονεία να µιλήσουµε για την ψηφιακή
εποχή µε υπογραφή Κυριάκου Μητσοτάκη. Συζητάµε για µία
χώρα που συνεχώς κάνει εκπτώσεις και σε ζητήµατα δηµοκρα-
τίας και σε ζητήµατα τεχνολογίας, ανάπτυξης, οικονοµίας και
προοπτικής. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Γιαννούλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι

από τα δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα οκτώ µαθή-
τριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 1ο

Γενικό Λύκειο Κορίνθου. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες)
Πριν δώσω τον λόγο στον κ. Ανδρουλάκη, έχει ζητήσει τον

λόγο ο Υπουργός για κάποιες νοµοτεχνικές, οι οποίες παρακαλώ
να διανεµηθούν στη συνέχεια.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ακριβώς πριν τον κ. Ανδρουλάκη και για να έχουν χρόνο να τις
επεξεργαστούν, θα καταθέσουµε τις νοµοτεχνικές.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Δη-
µήτριος Παπαστεργίου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει
ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Νίκος Αν-

δρουλάκης για την παρέµβασή του. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ακούσαµε τον Πρωθυπουργό να καταγγέλλει την τοξικότητα
στην πολιτική ζωή του τόπου. Καταγγέλλει την τοξικότητα ο άν-
θρωπος που πρωταγωνιστεί της τοξικότητας, όταν συνεχώς βλέ-
πουµε το τρίπτυχο «διαφθορά - συγκάλυψη - ατιµωρησία»,
στελέχη του πυρήνα του Μεγάρου Μαξίµου, στενούς του συνερ-
γάτες να εµπλέκονται σε κορυφαία σκάνδαλα που δηλητηριά-
ζουν τη δηµόσια ζωή και αντί να οδηγούνται στη δικαιοσύνη, να
βρίσκονται στο απυρόβλητο. Άρα πρωταγωνιστής της τοξικότη-
τας είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. 

Εµείς απαντάµε σε αυτά που λέει ο κ. Μητσοτάκης µε την αγω-
νία µας και την προσπάθειά µας. Θα σας ταράξουµε στη νοµιµό-
τητα µε τις συνεχείς θεσµικές µας πρωτοβουλίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Την προηγούµενη εβδοµάδα καταθέσαµε πρόταση δυσπι-
στίας, η οποία έφερε αποτελέσµατα. Δύο από τους στενότερους
συνεργάτες του κ. Μητσοτάκη, όταν το πρωί ο ίδιος κατήγγειλε
συµφέροντα ότι προσπαθούν να τον αποσταθεροποιήσουν, το
βράδυ ήταν οι γεφυροποιοί µε τα συγκεκριµένα συµφέροντα.
Και, βέβαια, τους "θυσίασε", όπως έκανε και µε τον κ. Δηµητριάδη
πριν από µερικά χρόνια, για να µη φορτωθεί ο ίδιος τα ζητήµατα
αυτά. 

Επίσης, τη Δευτέρα πήγαµε στην εισαγγελέα του Αρείου
Πάγου και καταθέσαµε αναφορά για το επίδικο ζήτηµα της πρό-
τασης δυσπιστίας, που δεν είναι άλλο από το ότι ένα "τοξικό χέρι"
την ώρα του εγκλήµατος των Τεµπών µε τους πενήντα επτά νε-
κρούς συνανθρώπους µας, είχε προτεραιότητα να πάρει τα ηχη-
τικά, να τα χαλκεύσει και να τα δώσει σε ένα φιλικό µέσο µαζικής
ενηµέρωσης. Και ενώ επί έναν χρόνο η δικαιοσύνη δεν είχε κάνει
τίποτα, µαθαίνουµε σήµερα ότι χθες ο εφέτης ανακριτής Σωτή-
ρης Μπακαΐµης, µε εντολή του, έδωσε τη δυνατότητα να πραγ-
µατοποιηθεί έφοδος στα κεντρικά γραφεία του ΟΣΕ στην οδό
Καρόλου και να κατασχεθούν σκληροί δίσκοι µε τα πρωτότυπα
ηχητικά που σχετίζονται µε την τραγωδία των Τεµπών. 

Άρα πρέπει να καταλάβει ο Πρωθυπουργός ότι εµείς ερχόµα-
στε στη Βουλή των Ελλήνων για να απαντήσουµε σε ένα κοινω-
νικό αίτηµα, στη δίψα του ελληνικού λαού για αλήθεια, διαφάνεια
και δικαιοσύνη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

Θα µας βρίσκει συνεχώς απέναντί του, όσο ο ίδιος υπηρετεί
τη διαφθορά, τη συγκάλυψη και την ατιµωρησία. Φέρνουν, λοι-
πόν, καθηµερινά οι θεσµικές µας πρωτοβουλίες αποτέλεσµα σε
σχέση µε αυτά που είχε συνηθίσει τα προηγούµενα χρόνια, τα
σόου, το λαϊκισµό και την τοξικότητα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιος Πλεύρης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, για τρία λεπτά
άκουσα µε µεγάλη προσοχή τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, τον κ. Ανδρουλάκη, και θεωρώ ότι
όλα όσα είπε σε µεγάλο βαθµό συνιστούν προσβολή στη δικαιο-
σύνη. 

Δηλαδή, τι µας λέει ο κ. Ανδρουλάκης; Μας λέει ότι η δικαιο-
σύνη επί έναν χρόνο δεν έχει κάνει τίποτα, πράγµα το οποίο δεν
είναι ακριβές. Σε έναν χρόνο, αυτή τη στιγµή, υπάρχουν κατηγο-
ρούµενοι και το σύνολο του υλικού βρίσκεται στη δικαιοσύνη,
που κάνει τη δουλειά της, η ανάκριση κινείται σε ταχείς ρυθµούς
και µε τις παρεµβάσεις που έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση µε την
ολοκλήρωση της ανάκρισης θα φτάσουµε πολύ γρήγορα στο να
γίνει δικαστήριο, όταν αυτές τις µέρες που µιλάµε γίνεται το δι-
καστήριο για το Μάτι, έξι χρόνια µετά. 

Η δικαιοσύνη είναι αυτή που έχει κινηθεί µε τάχιστους ρυθ-

µούς και έχει διατάξει και πραγµατογνωµοσύνες σε πολύ δύ-
σκολα θέµατα και πραγµατικά είναι λίγο προκλητικό να λέγεται
ότι επειδή αποφάσισε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ τη Δευ-
τέρα να πάει στον Άρειο Πάγο, αυτή ήταν η ειδοποιός βάση που
κινήθηκε η δικαιοσύνη. 

Η δικαιοσύνη κινείται, πρέπει να υπάρχει σεβασµός στη δικαιο-
σύνη και προφανώς για να αντιλαµβανόµαστε εδώ τη διάκριση
των εξουσιών, ούτε το νοµοθετικό σώµα ούτε η εκτελεστική
εξουσία µπορεί να γνωρίζει ή να παρεµβαίνει στις διαδικασίες
της δικαιοσύνης. Η δικαιοσύνη, ο εφέτης ανακριτής, οι εισαγγε-
λείς πότε θα έχουν τις αποφάσεις τους, τις διατάξεις τους, τις
εντολές τους να γίνει κάθε πράξη δεν θα δώσουν προφανέστατα
αναφορά ούτε στο νοµοθετικό σώµα ούτε στην εκτελεστική
εξουσία. 

Και επειδή αυτή τη στιγµή υπάρχει ένας έντονος διαγκωνισµός
µεταξύ ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ και των άλλων κοµµάτων, αλλά
παίρνω τα βασικά κόµµατα της Αντιπολίτευσης, προκειµένου από
την τραγωδία των Τεµπών να υπάρξει και πολιτικό µικροκοµµα-
τικό όφελος µε ενέργειες και πρωτοβουλίες που λαµβάνει ο κα-
θένας, είδαµε προχθές την πρωτοβουλία τη µη θεσµική του
ΣΥΡΙΖΑ που κατέθεσε προς διαβούλευση µια πρόταση κατηγο-
ρητηρίου µε αδικήµατα, τα οποία δεν έχει µνηµονεύσει ούτε στο
ίδιο το πόρισµα, το οποίο έκανε µε την εξεταστική επιτροπή και
δεν έρχεται να καταθέσει την πρόταση, όπως θεσµικά ορίζει το
άρθρο 86 στην Ολοµέλεια, βλέπουµε τις πρωτοβουλίες του Προ-
έδρου του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ να πηγαίνει να καταθέτει αναφορά
στην εισαγγελία του Αρείου Πάγου λες και η εισαγγελία του
Αρείου Πάγου δεν παρακολουθεί τις εξελίξεις που γίνονται είτε
αυτό αφορά δηµοσιεύµατα είτε αφορά την πρόταση µοµφής είτε
τη συζήτηση που έγινε εδώ πέρα. 

Οπότε ας αφήσουµε τη δικαιοσύνη να κάνει τη δουλειά της.
Την πολιτική κριτική να τη δεχθούµε και να γίνει πολιτική αντιπα-
ράθεση µε την Κυβέρνηση, αλλά µην εµπλέκουµε τη δικαιοσύνη
σε µια πολιτική αντιδικία ότι δεν κάνει σωστά τη δουλειά τους.
Νοµίζω ότι αυτό αδικεί όλη τη δικαιοσύνη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ κ. Ανδρουλάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, δεν µιλώ εγώ, µιλούν τα γεγο-
νότα. Το έγκληµα των Τεµπών έχει συµβεί έναν χρόνο πριν. Έναν
χρόνο πριν διοχετεύσατε ως κόµµα χαλκευµένους διαλόγους
πρωταγωνιστών της τραγωδίας σε φιλικό µέσο µαζικής ενηµέ-
ρωσης. Έναν χρόνο, λοιπόν, τι έκανε η δικαιοσύνη; 

Και µας καταγγέλλετε ότι θέλουµε να την επηρεάσουµε, σύµ-
φωνα µε τα λεγόµενα της τριπλέτας που έχει κληθεί να υπερα-
σπίζει τον κ. Μητσοτάκη -και εννοώ τους πρωταγωνιστές του
Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού που σήµερα είναι Υπουργοί της
Νέας Δηµοκρατίας-, ότι θέλουµε να επηρεάσουµε τη δικαιοσύνη
γιατί ασκούµε τα νόµιµα δικαιώµατά µας, να καταθέσουµε µια
αναφορά στον Άρειο Πάγο λέγοντας ότι πρέπει επιτέλους να
µάθει ο ελληνικός λαός ποιοι ήταν οι αδίστακτοι, ποιοι ήταν οι
διεφθαρµένοι, που το βράδυ των πενήντα επτά νεκρών είχαν
προτεραιότητα να χειραγωγήσουν την κοινή γνώµη, λίγες ώρες
µετά ενώ ακόµα οι λαµαρίνες ήταν καυτές.

Και τι κάνει σήµερα ο κ. Πλεύρης; Ο κ. Πλεύρης σήµερα µπερ-
δεύει την έρευνα της δικαιοσύνης για το έγκληµα των Τεµπών
αυτό καθαυτό µε µια πρωτοβουλία µας για ένα άλλο και συγκε-
κριµένο ζήτηµα, που είναι η χάλκευση των διαλόγων.

Τι σχέση, λοιπόν, έχει αυτό που είπατε µέχρι τώρα, πού είναι
η έρευνα για το έγκληµα των Τεµπών, για την 717, για τις συνθή-
κες της τραγωδίας µε την πρωτοβουλία που πήραµε εµείς; Είναι
άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Και επειδή είναι διαφορετικά, ενηµε-
ρωθήκαµε σήµερα ότι πήρε απόφαση ο εφέτης ανακριτής Σωτή-
ρης Μπακαΐµης έδωσε εντολή να πάρουν, να κατάσχουν αυτά τα
ηχητικά και να τα συγκρίνουν µε αυτά που έχει η δικαιοσύνη. 

Άρα η θεσµική, νόµιµη και δηµοκρατική µας πρωτοβουλία όσο
κι αν δεν σας αρέσει, κύριε Πλεύρη, έφερε αποτελέσµατα, όπως
έφερε και η πρόταση δυσπιστίας που καταθέσαµε και µε άλλα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης, γιατί λέγατε τότε ότι θα βγει ενι-
σχυµένος ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα Δηµοκρατία και θα συσπει-
ρωθεί και αντί να συσπειρωθεί, στείλαµε στο σπίτι τους τους δύο
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στενότερους συνεργάτες του, διότι ήταν οι γεφυροποιοί µε τα
συγκεκριµένα συµφέροντα που καταγγείλατε το πρωί.

Αλλά αυτοί είστε, απολύτως αναξιόπιστοι και έρχεται κοντά η
ώρα της 9ης Ιουνίου που θα σας κρίνει ο ελληνικός λαός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ζητή-
σει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Ξανθόπου-
λος. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα αναφερθώ µόνο στη συγκεκριµένη αποστροφή του λόγου

του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας, του
κ. Πλεύρη, για να του πω ότι πολιτικά µιλάµε, κύριοι συνάδελφοι,
και αυτό που καταθέσαµε ως ένα σχέδιο κατηγορητηρίου για την
προανακριτική επιτροπή θέλουµε µια πολιτική δέσµευση εάν συ-
ναινείτε στην παραποµπή του κ. Καραµανλή στον φυσικό του δι-
καστή ή αν σκοπεύετε να τον αµνηστεύσετε εκ νέου. Αυτό είναι
το ερώτηµα.

Βεβαίως, ξέρουµε το πώς πρέπει να κινηθούµε, αλλά αν δεν
δεσµευτείτε ότι θα γίνει µια προανακριτική, που θα έχουµε απε-
ριόριστη πρόσβαση στα έγγραφα, για τους µάρτυρες που τυχόν
θα καλέσουµε και ότι, εν πάση περιπτώσει, ο στόχος και ο λόγος
είναι να πάει ο κ. Καραµανλής να δικαστεί από τον φυσικό του
δικαστή, όπως δήλωσε ότι «δεν θα κρυφτώ πίσω από τη βουλευ-
τική µου ασυλία» -λανθασµένα βεβαίως-, δεν θα ξεκινήσει µια τέ-
τοια ιστορία.

Και να µην ανησυχείτε. Ο καιρός γαρ εγγύς. Θα κατατεθεί η
πρωτοβουλία όπως πρέπει και µέχρι τότε θα νιώθετε την ανάγκη
να απολογείστε και να καλύπτετε έναν Υπουργό, για τον οποίο
βοά η ελληνική κοινωνία και δεν του επιτρέπεται το αυτονόητο,
να κριθεί από τον φυσικό του δικαστή. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Ξανθόπουλο.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στην κ. Λιακούλη από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής και στη συνέχεια στον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο της Νίκης, τον κ. Ρούντα.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να λοιπόν που

η αντιπολίτευση, η στοχευµένη αντιπολίτευση, η αποτελεσµατική
αντιπολίτευση, η δοµηµένη αντιπολίτευση, η οποία δεν βγάζει
άναρθρες κραυγές, έχει αποτέλεσµα, όπως ακούσαµε πριν από
λίγο από τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, και ενεργοποιεί τη δικαιο-
σύνη. Αυτό κάνει. Η Κυβέρνησή σας αυτό πρέπει να δει ότι γίνε-
ται και µέσα από τους κόλπους της ερευνητικής δηµοσιογραφίας
που δεν είναι εξαρτηµένοι, αλλά και µέσα από τους κόλπους των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης. 

Πριν αναφερθώ σε µια τροπολογία που αφορά στο ΑΣΕΠ και
για αυτό παίρνω τον λόγο σήµερα, θέλω, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι και κύριε Υπουργέ, να πω ότι δεν µπορούµε να κλεί-
νουµε τα µάτια και να κάνουµε τη στρουθοκάµηλο απέναντι σε
αυτό που συµβαίνει σήµερα στην ελληνική κοινωνία. 

Κι όσο εµείς µπορεί να έχουµε στο µυαλό µας χίλια δυο άλλα
θέµατα και αυτό που συζητάµε εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής,
δεν µπορούµε να µην εναρµονιστούµε, ταυτιστούµε και συντονι-
στούµε µε το λαϊκό αίσθηµα, που σήµερα βρίσκεται πραγµατικά
ο λαός µας σε µια θέση πολύ δύσκολη απέναντι σε αυτά που του
συµβαίνουν όχι µόνο στον χώρο της οικονοµίας, µε την ακρίβεια
να χειµάζει τα νοικοκυριά, αλλά και σε επίπεδο ασφάλειας. 

Διότι η Κυριακή, η γυναίκα, η εικοσιοκτάχρονη κοπέλα, που
χθες σκοτώθηκε µε αυτόν τον αδιανόητο τρόπο, µε έναν πρωτο-
φανή τρόπο µπροστά στα µάτια του συντρόφου της, αλλά και
του αστυνοµικού που βρισκόταν στο φυλάκιο, δίπλα στο αστυ-
νοµικό τµήµα, εγείρει ένα βασικό ερώτηµα: Αν σκοτώθηκε εκείνη
που ήταν έξω από το αστυνοµικό τµήµα, τι µπορεί να συµβεί σε
χιλιάδες άλλες γυναίκες που βρίσκονται µέσα σε ένα διαµέρισµα,
σε ένα σπίτι ή ακόµη περισσότερο σε µια αποµακρυσµένη πε-
ριοχή και δεν υπάρχει ίχνος προστατευτικού δικτύου; 

Και µε κάνει να παίρνω τον λόγο και να επιµένω σε αυτό το ζή-

τηµα το γεγονός ότι ακούω και φοβερές αναλύσεις από τα στε-
λέχη της Κυβέρνησης. Θα τολµούσα να πω, χωρίς να παρανοή-
σετε τις καλές µου προθέσεις: Καλύτερα να σιωπάτε. Όταν δεν
έχετε τι να πείτε, µη µιλάτε! Μη λέτε άλλα αντί άλλων! Μη λέτε
πράγµατα που δεν ισχύουν! Μην προσπαθείτε να µεταθέσετε τις
πολιτικές σας ευθύνες! Μην προσπαθείτε να βάλετε στο κάδρο
τα πάντα όλα! Εµείς θα µπούµε µόνοι µας στις ευθύνες που ανα-
λογούν στους πυλώνες της δηµοκρατίας, που είναι τα κόµµατα,
και θα πούµε ότι ναι, πρέπει να πάρουµε πρωτοβουλία. Αναλά-
βετε µία φορά την πολιτική ευθύνη! Μην κρύβεστε πίσω από τις
λέξεις! Μη µιλάτε µόνο για τον αστυνοµικό που ήταν στο φυλάκιο
απέξω και βλέπω ότι όλες οι αµαρτίες του κόσµου πάνε προς τα
εκεί να διοχετευθούν.

Θα µιλήσετε για τον αστυνοµικό µε τα 800 και τα 1.000 ευρώ,
που τον κάνετε και πλύστρα και λαντζιέρα και τα πάντα όλα, τον
στέλνετε και στις ειδικές αποστολές, που δεν έχετε ειδικό επι-
στηµονικό προσωπικό για την ενδοοικογενειακή βία, που πάµε
εµείς οι δικηγόροι και στηνόµαστε στα αστυνοµικά τµήµατα στην
ουρά; Μετά τα ναρκωτικά, µετά τα κοινά εγκλήµατα, µετά τις
κλοπές, µετά τις ληστείες, να και µία ενδοοικογενειακή βία! Ξέ-
ρουν οι δικαστές, µε κοιτάζουν. Και µετά πάµε στη δικαιοσύνη
και οι ευπρεπείς σύζυγοι σπανίως είναι θύτες. Κάτι θα έγινε, µία
παρανόηση, µία παρεξήγηση συνήθως µεταξύ του ζευγαριού.
Και να και οι παραινέσεις πολλές φορές και από την έδρα -να
τολµήσουµε να το πούµε- να τα βρουν µεταξύ τους το ζευγάρι.
Γελάνε οι συνάδελφοί µου, χαµογελάνε, µάλλον, µε νόηµα.

Άρα θα τα δούµε ειλικρινά ή θα είµαστε στρουθοκάµηλοι για
άλλη µία φορά; Θα κάνουµε αυτά που πρέπει; Είδα την Υφυ-
πουργό της Οικογένειας -λέει- και της Συνοχής σήµερα σε ένα
πάνελ εκποµπής, την κ. Κεφάλα, και είπε µε έπαρση ότι έχουµε
είκοσι δοµές για τις κακοποιηµένες γυναίκες.

Σε τριακόσιους τριάντα δύο δήµους, κύριε Υπουργέ -ήσασταν
και δήµαρχος-, και πενήντα τέσσερις νόµους; Δηλαδή στη µάνα
µε τα δύο παιδιά τα οποία φοιτούν στο δηµοτικό, για παρά-
δειγµα, ένα στην έκτη, ένα στην τέταρτη τάξη, θα της πουν από
τη Χαλκίδα ότι «εµείς δεν έχουµε δοµή και πήγαινε, σε παρα-
καλώ, στη γειτονική σου δοµή που είναι σε άλλον νοµό»; Αυτό
λέτε; Αυτές είναι οι δοµές που έχουµε και εξυπηρετούν µία γυ-
ναίκα κακοποιηµένη που έχει παιδιά, γι’ αυτό δεν µιλάει;

Ή για τα δικαστήρια, που δεν έχουµε δικαστήρια οικογενειακά;
Από το 2004 το ΠΑΣΟΚ, ήµουν σε ηµερίδα και το ζητήσαµε
πρώτη φορά και το συζητήσαµε. Θα µου πείτε, εδώ δεν έχουµε
θεραπευτικά δικαστήρια, που έχει όλη η Αµερική, ο Καναδάς, η
Ευρώπη. Δεν έχουµε θεραπευτικά δικαστήρια για τα ναρκωτικά.
Αντιµετωπίζουµε ακόµη το ναρκωτικό σαν παράβαση και όχι σαν
ασθένεια, ενώ έρχονται όλοι οι κοινωνικοί επιστήµονες και λένε
ότι είναι νόσος, κοινωνική νόσος και όχι παραβατικότητα.

Γι’ αυτό, λοιπόν, καιρός είναι να πάρουµε την πρωτοβουλία και
να συστήσουµε µία διακοµµατική επιτροπή και να µιλήσουµε για
το εθνικό σχέδιο αντιµετώπισης της έµφυλης βίας σε όλα τα στά-
δια -είτε είναι στο σπίτι είτε είναι δίπλα από το σπίτι είτε είναι σε
δοµές είτε είναι στον εργασιακό χώρο, είναι παντού- και να
δούµε τι θα κάνουµε µε τις κακοποιήσεις, να δούµε τι θα κάνουµε
µε το δικαστικό σύστηµα και πώς τα αντιµετωπίζει και τους αστυ-
νοµικούς που πρέπει να τους εκπαιδεύσουµε, διότι δεν είναι διά
πάσαν νόσον.

Τώρα, σήµερα έχετε φέρει µία τροπολογία και στο άρθρο 4
αναφέρεστε σε έναν γραπτό διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, στον περι-
βόητο γραπτό διαγωνισµό του ΑΣΕΠ, στο οποίο κάνετε παρέµ-
βαση και βάζετε κάποια εδάφια στον συγκεκριµένο γραπτό
διαγωνισµό.

Θέλω να εξηγήσω δύο πράγµατα στο νοµοθετικό Σώµα: Κατ’
αρχάς, όταν ψηφίστηκε ο ν.4765/2021, προέβλεπε ότι αυτός ο
γραπτός διαγωνισµός θα γινόταν καθολικά και ότι ο συγκεκριµέ-
νος διαγωνισµός θα είχε µία στόχευση, δηλαδή να πληρωθούν
όλες οι θέσεις που ήταν απαιτούµενες στον δηµόσιο τοµέα. Τε-
λικώς, δεν µπορέσατε να το κάνετε αυτό, το µετατρέψατε σε
έναν µεγάλο διαγωνισµό που έγινε η περιβόητη «δεξαµενή» -έτσι
το λέγατε και έτσι το ξέρουµε όλοι, τι δηλαδή;-, µία δεξαµενή
επιτυχόντων που -αυτοί οι επιτυχόντες τι θα κάνουν;- θα διοχε-
τεύονται σε όλες τις αρµόδιες υπηρεσίες και τους τοµείς του δη-
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µοσίου. Πόσοι ήταν αυτοί; Έγινε ο διαγωνισµός, λοιπόν.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Και βαφτίσατε επιτυχόντες δεκατέσσερις χιλιάδες οκτακόσι-

ους τριάντα επτά. Αυτοί οι επιτυχόντες ήταν πριν τις εκλογές,
υποσηµείωση. Αυτός ήταν, λοιπόν, ο στρατός των οµήρων που
δηµιουργήσατε, αυτός ο στρατός των δεκατεσσάρων χιλιάδων
οκτακοσίων τριάντα επτά ανθρώπων που περίµεναν. Πού τους
βάλατε αυτούς τους ανθρώπους; Πουθενά. Ποιες θέσεις ανακοι-
νώσατε; Καµµία.

Και τι κάνετε τώρα; Τώρα, λοιπόν, µας λέτε ότι στον επόµενο
µεγάλο γραπτό διαγωνισµό όχι µόνο δεν θα γνωρίζουν αυτοί που
θα συµµετέχουν πού θα διοριστούν πάλι, σε ποιες θέσεις πάλι,
αλλά µπορεί να µη γνωρίζουν και ποια θα είναι η βαθµολογική
βάση. Το κάνετε, δηλαδή, χειρότερο από ό,τι το είχατε πριν. Προ-
σέξτε τι κάνετε µε το άρθρο 4! Και βάζετε, µάλιστα, τη φράση -
είναι ψιλά γράµµατα, συνάδελφοι, αυτά, ξέρετε ότι µπαίνουν
πάντα στα ψιλά- «µε την προκήρυξη δύναται να ορίζεται συγκε-
κριµένη βαθµολογία ως βάση», «δύναται», µπορεί και µπορεί και
να µην.

Ποια µεγαλύτερη απόδειξη χρειάζεται -ρωτάω όλους, όλα τα
κόµµατα, όλους τους συναδέλφους- για να καταλάβει κανείς ότι
εσείς κάνετε κυνικά εµπόριο ελπίδας; Πείτε µου τι άλλο χρειάζε-
ται να σας πούµε για αυτό. Θέλετε µόνο να δηµιουργήσετε προσ-
δοκίες σε ανθρώπους που αναζητούν δουλειά και αφιερώνουν
και χρόνο -να είµαστε και ειλικρινείς- και χρήµα µε τα φροντιστή-
ρια, γιατί πλέον για να δώσεις στο ΑΣΕΠ χρειάζεται φροντιστή-
ριο. Και βεβαίως, η δεξαµενή των επιτυχόντων απλώς µεγαλώνει,
χωρίς να µας λέτε πού, ποιος, πότε θα τοποθετηθεί.

Συγκαλείται -πληροφορήθηκα, κύριε Υπουργέ, ενώ ανέβαινα
στο Βήµα, οι συνεργάτες µου µου το είπαν- έκτακτη σύσκεψη
του ΑΣΕΠ λόγω ακριβώς αυτού του άρθρου 4. Θα ξεσηκωθούν
άπαντες. Δεν είναι µόνο οι συνδικαλιστές, δεν είναι µόνο το
ΑΣΕΠ, δεν είναι µόνο η δικαιοσύνη, που βλέπετε ότι ευαισθητο-
ποιείται από όλα αυτά τα κίνητρα που της δίνουµε, και οι συνά-
δελφοι µε όλες αυτές τις αποκαλύψεις που γίνονται. Σηκώνονται
οι συνδικαλιστές, οι ανεξάρτητες αρχές, δεν ανέχονται αυτές τις
λογικές. Δεν σας ανέχεται πλέον η δηµοκρατία! Έχουµε θέµα
πλέον µε τους θεσµούς και µε τη δηµοκρατία. Δεν σας εµπι-
στεύεται κανείς. 

Όσο συνεχίζετε έτσι να συµπεριφέρεστε απέναντι στους θε-
σµούς, απέναντι σε κορυφαίες διαδικασίες, όπως είναι ο δηµό-
σιος γραπτός διαγωνισµός του ΑΣΕΠ µε τον δικό σας νόµο -στα
δικά σας παπούτσια χώρεσαν αυτές οι διατάξεις-, τόσο εµείς θα
είµαστε εδώ πάνω, για να είµαστε αποτελεσµατικοί -επαναλαµ-
βάνω- εγγυητές και θεµατοφύλακες αυτών ακριβώς των διαδι-
κασιών.

Και δεν ήρθα εδώ για να µιλήσω µόνο, ήρθα και για να ζητήσω
εξηγήσεις και τις περιµένω και από τον αρµόδιο Υπουργό αλλά
και από τον Κοινοβουλευτικό σας Εκπρόσωπο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος

Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε την κ. Λιακούλη.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, ο

κ. Γεώργιος Ρούντας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η ελευθερία του λόγου φιµώνεται
εντελώς. Από σήµερα ο ελεύθερος δηµόσιος λόγος θα λογοκρί-
νεται.

Αυτό εδώ είναι το νοµοσχέδιο το οποίο επιβάλλει τη φίµωση
του διαδικτύου και τη λογοκρισία της ελεύθερης γνώµης και όχι
το προηγούµενο, το οποίο αφορούσε την αντιµετώπιση της διά-
δοσης συγκεκριµένων εγκληµατικών πράξεων της ισλαµικής τρο-
µοκρατίας, όπως βιασµών, ανθρωποκτονιών, απαγωγών και
βοµβιστικών επιθέσεων. Όποιος σήµερα ψηφίσει «ναι» σε αυτό
εδώ το νοµοσχέδιο βάζει ταφόπλακα στη δηµοκρατία.

Από σήµερα µπορεί να συµβεί το οτιδήποτε και ειδικά εν όψει
των ευρωεκλογών. Μέχρι να κλείσει και ολόκληρο το διαδίκτυο.

Και είναι απορίας άξιον πώς ο Πρωθυπουργός και Πρόεδρος της
Νέας Δηµοκρατίας καυχάται για την ποιότητα της δηµοκρατίας
και µάλιστα εν µέσω τόσο πολλών τραγικών σκανδάλων. Προφα-
νώς για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας οι άνθρωποι είναι
απλοί αριθµοί και απρόσωπες στατιστικές. Για εµάς, όµως, το
Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα Νίκη, ο άνθρωπος είναι ένα ανε-
πανάληπτο και µοναδικό πρόσωπο, τόσο µέσα στο θαύµα της
δηµιουργίας όσο και µέσα στο θαύµα της δηµοκρατικής πολι-
τείας, τον οποίο άνθρωπο πρέπει να σεβόµαστε απόλυτα και µαζί
µε αυτόν τις ατοµικές και κοινωνικές του ελευθερίες. 

Μέσα, λοιπόν, σε αυτή την πολιτική καταστροφή και την πολι-
τισµική ισοπέδωση τις οποίες συνεχίζει να προκαλεί η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, ύστερα µάλιστα από το δωράκι το
οποίο έκανε απλόχερα στην Κυβέρνηση η Αντιπολίτευση µε την
ατελέσφορη εξαρχής πρόταση µοµφής, σήµερα µε περίσσιο πο-
λιτικό θράσος έρχεστε να θέσετε την ταφόπλακα της ελεύθερης
έκφρασης των Ελλήνων πολιτών και γενικά όλων των Ευρω-
παίων. 

Σήµερα, µε το παρόν νοµοσχέδιο για τις λεγόµενες ψηφιακές
υπηρεσίες ή αλλιώς Digital Services Act, ο ελεύθερος δηµόσιος
πολιτικός λόγος των Ελλήνων αλλά και γενικά των Ευρωπαίων
στο διαδίκτυο φιµώνεται επισήµως από την Ευρωπαϊκή Ένωση
και φυσικά από την αυταρχική Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρα-
τίας, η οποία µε φασιστικό τρόπο -και το έχει αποδείξει πολλά-
κις- επιβάλλει υποχρεωτικότητες και ανοίγει διάπλατα την πόρτα
για την παγκόσµια ψηφιακή δικτατορία. 

Ως πειθήνια όργανα της πολιτικής ορθότητας νοµοθετείτε την
πολιτική λογοκρισία και τη φίµωση του ελεύθερου δηµοκρατικού
πολιτικού διαλόγου, κάτι το οποίο απαγορεύεται ξεκάθαρα από
το ελληνικό Σύνταγµα, το οποίο όµως έχετε αποδείξει ότι δεν το
σέβεστε και το ερµηνεύετε όπως εσείς θέλετε, όπως κάνατε µε
τα ιδιωτικά πανεπιστήµια και όχι µόνο. 

Βέβαια από την αυταρχική Κυβέρνησή σας δεν περιµέναµε
κάτι καλύτερο, η οποία, να θυµίσουµε, τον Ιανουάριο του 2020
κατέβαζε µε φασιστικό τρόπο αφίσες στο µετρό οι οποίες µιλού-
σαν για την προστασία της ζωής του αγέννητου παιδιού, το οποίο
βροντοφωνάζει εξ άκρας συλλήψεως και εκ κοιλίας µητρός
«αφήστε µε να ζήσω». Αυτή την αγέννητη φωνή δεν την ακούτε.
Ή µάλλον κάνετε ότι δεν την ακούτε, όπως δεν ακούτε και τη
φωνή των πενήντα επτά αγγέλων που έχασαν τη ζωή τους άδικα
στο έγκληµα των Τεµπών, το οποίο και αυτό κάνετε ότι δεν το
βλέπετε και µάλιστα χειροκροτώντας. Τουλάχιστον ακούστε τους
γονείς αυτών των παιδιών, οι οποίοι ζητούν δικαίωση εδώ και
τώρα. 

Όπως φιµώνετε αυτές τις φωνές, έτσι κάνετε και τώρα µε την
ελευθερία έκφρασης. Να θυµίσω ότι µε τη διχαστική και αντιδη-
µοκρατική πολιτική της κοµµατοκρατίας, την οποία πιστά µέχρι
σήµερα ακολουθείτε, η Ελλάδα βρίσκεται στην 108η θέση του
παγκόσµιου δείκτη της ελευθερίας του Τύπου, καταλαµβάνοντας
την τελευταία θέση µεταξύ των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, το οποίο είναι εφαρµογή του υπ’
αριθµόν 65/2022 ευρωπαϊκού κανονισµού σχετικά µε τις ψηφια-
κές υπηρεσίες, το γνωστό DSA, παραχωρείτε χωρίς τύψεις στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και ειδικότερα στον εκτελεστικό της βρα-
χίονα, την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, υπερεξουσίες πολιτικού περιο-
ρισµού και ελέγχου του ελεύθερου δηµόσιου πολιτικού διαλό-
γου, εν όψει µάλιστα και των επικείµενων ευρωεκλογών. Τι σας
κοστίζει άραγε να πείτε ένα «όχι» σε αυτόν τον κανονισµό; Δεν
έχετε θάρρος και πυγµή να προστατέψετε τη δηµοκρατία; 

Αλήθεια µιας και µιλάµε για ευρωεκλογές, θα θέλαµε να µας
πείτε εσείς ως Κυβέρνηση τι κάνατε στο πλαίσιο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είτε για να εµποδίσετε την έκδοση αυτού του αντιδηµο-
κρατικού ευρωπαϊκού κανονισµού είτε για να τη βελτιώσετε προς
το δηµοκρατικότερο. Προφανώς δεν κάνατε τίποτα και απλά ακο-
λουθήσατε τυφλά τη γραµµή της πολιτικής ορθότητας. Άραγε
γιατί κάνετε ότι δεν βλέπετε το έλλειµµα δηµοκρατίας της Ευρω-
παϊκής Ένωσης; Δήθεν η Ευρωπαϊκή Ένωση προστατεύει τα
ατοµικά και κοινωνικά δικαιώµατα, αλλά, όπως αποδεικνύεται
στο παρόν, στην πραγµατικότητα, µε αυτό τον κανονισµό περιο-
ρίζει την ελεύθερη έκφραση των ιδεών και του λόγου. Τέτοια Ευ-
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ρώπη εµείς στη Νίκη δεν τη θέλουµε. Εµείς θέλουµε την Ευρώπη
της δηµοκρατίας, της ελευθερίας του λόγου και της ελεύθερης
διάδοσης των πολιτικών ιδεών. Και για µια τέτοια Ευρώπη θα
αγωνιστούµε ως Νίκη στις επικείµενες ευρωεκλογές. 

Είναι περισσότερο από αντιληπτή η γενική τάση και η άνοδος
των λεγόµενων ευρωσκεπτικιστών. Τα κράτη-µέλη πλέον εκφρά-
ζουν διαφωνίες σε διάφορα ζητήµατα και διαφωνούν µε επιλογές
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αυτή η τάση είναι περισσότερο από
σίγουρο ότι θα αποτυπωθεί στις επικείµενες ευρωεκλογές, γι’
αυτό και η Ευρωπαϊκή Ένωση, φοβούµενη την άνοδο αυτών των
σκεπτικιστικών δυνάµεων, προσπαθεί να ελέγξει τον δηµόσιο
λόγο στο διαδίκτυο. Οι λαοί µετά από δεκαετίες καταπίεσης
έχουν αφυπνιστεί και αναζητούν τρόπους διεξόδου από την επι-
βαλλόµενη πολιτική ορθότητα, η οποία διαστρεβλώνει το αληθές
νόηµα των εννοιών και των λέξεων. 

Οι µη δηµοκρατικά εκλεγµένοι αλλά αντιθέτως διορισµένοι
από τις κυβερνήσεις των κρατών-µελών υπάλληλοι της Κοµισιόν
τρέµουν την ελεύθερη διάδοση των απόψεων, διότι µε το κύµα
οργής και αγανάκτησης που επικρατεί στις κοινωνίες προδιαγρά-
φεται µεγάλη ανατροπή στη σύνθεση του Ευρωκοινοβουλίου
µετά τις επικείµενες ευρωεκλογές του Ιουνίου. Χαρακτηριστική
αυτής της φοβικότητας είναι η σχετική ανακοίνωση αλλά και ο
σχετικός οδηγός τον οποίο δηµοσίευσε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
στις 26 Μαρτίου 2024, πριν λίγες ηµέρες δηλαδή, µε τίτλο κα-
τευθυντήριες γραµµές για τους παρόχους VLOPs και VLOSEs,
σχετικά µε τον µετριασµό των συστηµικών κινδύνων για τις εκλο-
γικές διαδικασίες. Τα καταθέτω στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στην ουσία πρόκειται για έναν οδηγό ο οποίος επιβάλλει στις
διαδικτυακές πλατφόρµες των µέσων κοινωνικής δικτύωσης, έξι
µήνες πριν από τις ευρωεκλογές και έναν µήνα µετά από αυτές,
την υποχρέωση να εντείνουν τις προσπάθειες για να επιβληθεί
µετριοπάθεια στην έκφραση των πολιτικών ιδεών και φυσικά να
επιβληθεί λογοκρισία. Μάλιστα αυτός ο οδηγός προβλέπει και
τη σύσταση οµάδων παρακολούθησης οι οποίες θα καρφώνουν
στις πλατφόρµες αλλά και απευθείας στην Κοµισιόν τις ελεύθε-
ρες φωνές. 

Πρόκειται για έναν απόλυτο έλεγχο και καθοδήγηση του δη-
µόσιου πολιτικού διαλόγου, µε απώτερο σκοπό την καθοδήγηση
και διαµόρφωση της τελικής πολιτικής επιλογής του κάθε ανθρώ-
που. Μέχρι και η ίδια η Πρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, η
κ. Φον ντερ Λάιεν, στο Νταβός τον Ιανουάριο 2024 ανέφερε ότι
η υπ’ αριθµόν ένα ανησυχία της παγκόσµιας έκθεσης κινδύνου
είναι η παραπληροφόρηση και ότι µε τον νόµο αυτόν, το DSA,
καθορίζει την ευθύνη των µεγάλων διαδικτυακών πλατφορµών. 

Όµως πού είναι η πονηριά; Ότι πουθενά δεν ορίζεται µε σα-
φήνεια το τι είναι παραπληροφόρηση. Επίτηδες αφήνουν τις έν-
νοιες αυτές αόριστες και εντελώς γενικές, για να µπορέσουν
αργότερα να εντάξουν σε αυτές την εκάστοτε ανθρώπινη φυσιο-
λογική έκφραση και έτσι να την ποινικοποιήσουν. 

Στο ίδιο µήκος κύµατος µε τις σχετικές δηλώσεις του έχει τεθεί
ο Ευρωπαίος Επίτροπος Τιερί Μπρετόν, αρµόδιος για την εφαρ-
µογή της DSA, την οποία συζητάµε σήµερα. Αξίζει να σηµειωθεί
ότι ο αρµόδιος υπουργός ψηφιακής πολιτικής της Γαλλίας κ.
Μπαρό απείλησε ακόµη και µε απαγόρευση ολόκληρου του Twit-
ter εάν η πλατφόρµα αυτή αρνηθεί να συµµορφωθεί µε τους
νέους κανόνες, κάτι το οποίο αποτελεί πλήρη φασισµό. Το κατα-
θέτω και αυτό στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ρούντας καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Άραγε, αυτή τη δηµοκρατία ονειρεύεται η Ευρώπη; Αυτή τη
δηµοκρατία ονειρεύεται η Κυβέρνησή σας; Της πλήρους φίµω-
σης; Εµείς στη Νίκη πάντως, όχι. Εµείς θα αγωνιστούµε για µια
δηµοκρατία και µια Ευρώπη ελεύθερη. Όλες οι υποχρεωτικότη-
τες µε τις οποίες κυβερνάτε τον ελληνικό λαό αλλά και οι προ-
τροπές του Προέδρου του κόµµατός σας για αποχή σε ψηφο-

φορίες είναι αδιάψευστοι µάρτυρες όχι µόνο της βασικής
άγνοιας περί δηµοκρατίας την οποία έχετε, αλλά και ότι κατά
βάθος δεν αντέχετε τη δηµοκρατία. Η δηµοκρατία προϋποθέτει
και συγχρόνως προστατεύει και πρέπει να προστατεύει την ελευ-
θερία του λόγου. Αυτή είναι η πεµπτουσία της. Το να µπορεί κά-
ποιος να εκφράζεται ελεύθερα και να διαφωνεί ελεύθερα, χωρίς
φόβο. 

Δυστυχώς η Ευρώπη αποδεικνύει αυτή τη στιγµή αλλά και η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ότι δεν µπορούν να αντιλη-
φθούν και να βιώσουν έστω και λίγο το διαχρονικό, πανανθρώ-
πινο και µεγαλειώδες βάθος αλλά και την αξία της ρήσης «τις
αγορεύειν βούλεται;», η οποία παγκοσµίως ακούστηκε για πρώτη
φορά στον βράχο της Πνύκας, στην αρχαία Αθήνα. Όσο η Ευ-
ρώπη και η Κυβέρνησή σας θα φιµώνουν την ελευθερία του
λόγου, των λαών και τη δηµοκρατία και θα επιβάλλουν υποχρε-
ωτικότητες, εµείς, το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα, θα σας
αντιτάσσουµε αυτή τη ρήση: «Τις αγορεύειν βούλεται;».

Ο ειδικός µας αγορητής και Βουλευτής Επικρατείας της Νίκης,
αξιότιµος κ. Γεώργιος Αποστολάκης, έχει ήδη µιλήσει πολύ διε-
ξοδικά και αναλυτικά όχι µόνο για την αντιδηµοκρατική φύση του
κανονισµού και του νοµοσχεδίου, αλλά και για κάθε άρθρο ειδι-
κότερα. Εγώ θα περιοριστώ περιληπτικά σε ορισµένα µόνο ση-
µεία.

Οι ψηφιακές υπηρεσίες, δηλαδή αυτό το οποίο ονοµάζουµε
DSA, αφορά τους πάντες, κάθε πολίτη και κάθε άνθρωπο, γιατί
επιδρά σε ψηφιακές πλατφόρµες του διαδικτύου που αφορούν
όλο το φάσµα της ανθρώπινης ζωής. Δήθεν µε το παρόν νοµο-
σχέδιο, όπως αναφέρεται, προστατεύετε το διαδίκτυο από την
παραπληροφόρηση, όµως αυτή η έννοια παραµένει επίτηδες αό-
ριστη. Είναι ένα πονηρό σηµείο, το οποίο είναι κερκόπορτα για
την επιβολή της λογοκρισίας. Πρέπει να αντιληφθούµε δυστυχώς
ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή και οι δικοί της µη δηµοκρατικά εκλεγ-
µένοι αλλά αντίθετα διορισµένοι πάλι θα µπορούν αυθαίρετα να
δίνουν εκείνοι τη δική τους υποκειµενική ερµηνεία περί του τι
είναι παραπληροφόρηση. 

Οι Ευρωπαίοι γραφειοκράτες της Κοµισιόν έχουν εξουσιοδο-
τηθεί απευθείας να επεµβαίνουν κατασταλτικά και να διατάσσουν
τις µεγάλες εταιρείες τεχνολογίας να λογοκρίνουν οποιοδήποτε
περιεχόµενο θεωρείται -δήθεν- κατά τη γνώµη τους ως παρά-
νοµο, ως παραπληροφόρηση, ως έµφυλη βία ή ρητορική µίσους.
Να σηµειωθεί ότι η έννοια της διαδικτυακής ρητορικής µίσους
και γενικά της ρητορικής µίσους, πέραν της φυλής, του χρώµα-
τος, της θρησκείας και της εθνικής καταγωγής, τώρα πια επε-
κτείνεται και στη λεγόµενη ταυτότητα φύλου, της πολύχρωµης
woke ατζέντας. 

Είναι περισσότερο από εµφανές ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή µε
την υποστήριξη, πλέον, των κρατών-µελών, όχι απλά επιτρέπει,
αλλά και υποχρεώνει τις ίδιες διαδικτυακές πλατφόρµες να αυ-
τολογοκρίνονται. Πρόκειται για παρεµβάσεις που, αν τις πραγ-
µατοποιούσε απευθείας η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ή τα κράτη, θα
µιλάγαµε προφανώς για αντισυνταγµατικότητα. 

Μάλιστα, για τη διεκπεραίωση αυτού του έργου προβλέπει το
παρόν νοµοσχέδιο και έναν εθνικό συντονιστή για τη χώρα µας,
ο οποίος θα δίνει απευθείας λογοδοσία όχι στην ελληνική Βουλή
ή την Κυβέρνηση ή στην ελληνική δικαιοσύνη, αλλά απευθείας
στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αυτές οι, επίσης, νοµικές οντότητες,
τις οποίες θα µπορεί ο εθνικός συντονιστής να δηµιουργεί και οι
οποίες θα «καρφώνουν» ποιος υποτίθεται παράγει παραπληρο-
φόρηση, είναι µη κυβερνητικές οργανώσεις, ιδιωτικοί ή δηµόσιοι
φορείς. 

Ένα ακόµη σηµείο το οποίο δεν πρέπει να µας διαφύγει είναι
ότι δίνετε υπερεξουσία στην Κοµισιόν να κηρύξει κατάσταση
έκτακτης ανάγκης σε ολόκληρη την Ευρώπη, δυνατότητα η
οποία της επιτρέπει όχι απλά να προβαίνει σε επιπλέον αυστη-
ρότατες κατασταλτικές επεµβάσεις στις διαδικτυακές πλατφόρ-
µες, αλλά να µπορεί να κλείνει αυθαίρετα όποτε εκείνη το
επιθυµεί ολόκληρο το διαδίκτυο. 

Είστε η Κυβέρνηση της εθνικής υποτέλειας. Ετοιµάζετε τις
Πρέσπες του Αιγαίου. Έχετε υπογράψει µνηµόνια. Διαλύετε την
ελληνική ύπαιθρο και την παραδοσιακή ελληνική οικογένεια.
Έχετε κάνει τον ελληνικό λαό έρµαιο των funds. Επιφέρετε µεί-

13896 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ωση του εθνικού πληθυσµού. Παραβιάζετε την τριµερή διάκριση
των εξουσιών. Παραβιάζετε το Σύνταγµα. Υποκλέπτετε τις συνο-
µιλίες των πολιτικών σας αντιπάλων και διαρρέετε χιλιάδες e-mail
ανυποψίαστων πολιτών ελεύθερα. Και έρχεστε τώρα να φιµώ-
σετε την ελευθερία έκφρασης στο διαδίκτυο. Αλήθεια, εξακολου-
θείτε να έχετε το πολιτικό θράσος, µε τόσα σκάνδαλα, να
διεκδικείτε ψήφο στις ευρωεκλογές; Παραδεχτείτε το ανοιχτά:
Δεν θέλετε ενεργούς πολίτες, αλλά δουλικούς υπηκόους.

Το δηµοκρατικό πατριωτικό κίνηµα Νίκη απέναντι σε αυτή την
αντιδηµοκρατική πολιτική φαυλότητα του παρόντος νοµοσχεδίου
θα σας πει ένα ξεκάθαρο «όχι» και θα το καταψηφίσει. Στη Νίκη
έχουµε ταυτότητα. Είµαστε Έλληνες Ρωµιοί, είµαστε ελεύθεροι,
είµαστε δηµοκράτες. Εσείς αµφιβάλλω αν έχετε έστω ένα από
αυτά τα στοιχεία. 

Και όσο εσείς θα φιµώνετε την ελευθερία του λόγου, της διά-
δοσης των ιδεών, εµείς στη Νίκη θα έχουµε επί ποδός όλο το ρω-
µαίικο να αγωνίζεται για ελευθερία και δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα τρεις µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 4ο Γυµνάσιο Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Πρόεδρο της Νίκης, τον κ. Δη-
µήτριο Νατσιό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΝΑΤΣΙΟΣ (Πρόεδρος του Δηµοκρατικού Πα-
τριωτικού Κινήµατος - ΝΙΚΗ): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κυρίες και κύριοι της Κυβέρ-
νησης, λέτε στον κόσµο να εµπιστευτεί τα προσωπικά δεδοµένα
του στις ψηφιακές πλατφόρµες του κράτους και εσείς οι ίδιοι δεν
σταµατάτε να δείχνετε ότι τα έχετε κάνει σουρωτήρι. Μόνοι σας
γκρεµίζετε την εµπιστοσύνη που πασχίζετε να χτίσετε µε τον λαό. 

Το σκάνδαλο Ασηµακοπούλου ήρθε να επιβεβαιώσει το προ-
φανές, ότι δεν υπάρχει καµµία σοβαρή προστασία των προσω-
πικών µας δεδοµένων. Τα έχετε κάνει ψηφιακό εµπόρευµα για
τις υπόγειες συναλλαγές σας, τις υποτιθέµενες δικλίδες ασφα-
λείας τις ξεκλειδώνει η κοµµατική διαφθορά και οι ψηφιακοί κα-
τάλογοι έχουν γίνει «µπάτε σκύλοι αλέστε και αλεστικά µη
δώσετε». Αντί να παρέχετε προστασία δεδοµένων, έχετε κατα-
στήσει δεδοµένη την υφαρπαγή τους. Φάνηκε εν τοις πράγµασι
ότι το Υπουργείο Εσωτερικών λειτουργούσε σαν εκλογικό παρα-
µάγαζο της Νέας Δηµοκρατίας. Τα στοιχεία των αποδήµων µοι-
ράστηκαν στην κ. Ασηµακοπούλου και γιατί όχι και σε άλλους
ενδιαφερόµενους. 

Η Κυβέρνηση επιστράτευσε ολόκληρες επικοινωνιακές κορώ-
νες για την επιστολική ψήφο και τελικά τι κατάφερε; Κατάφερε
να κάνει τους οµογενείς να βλέπουν το ελληνικό κράτος όπως ο
νοικοκύρης βλέπει τον ληστή. Κατάφερε όλοι οι Έλληνες, εντός
και εκτός συνόρων, να τρέµουν για το πού θα δώσουν τα στοι-
χεία τους. 

«Είναι µέτρο εµβάθυνσης της δηµοκρατίας», είπε µε επηρµέ-
νην την οφρύν για την επιστολική ψήφο η κ. Κεραµέως. Μπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε µε αυτό, αλλά στην πράξη πώς την
εµβαθύνετε εσείς τη δηµοκρατία; Απλώνοντας το χέρι στα ψη-
φιακά τιµαλφή του πολίτη, βγάζοντας στα µανταλάκια -όπως λέ-
γεται- τα προσωπικά στοιχεία του;

Από τη µία θέλετε να φιµώσετε τον πολίτη στο διαδίκτυο και
από την άλλη τον διαποµπεύετε σε άνοµα κέντρα και εξουσίες;
Βεβαίως και η επιστολική ψήφος µπορεί να διευρύνει τη βάση
της δηµοκρατίας, αρκεί να ανατεθεί η λειτουργία της σε χέρια
εµπιστοσύνης, όχι σε βαποράκια ψηφιακών δεδοµένων που φω-
λιάζουν µέσα στην Κυβέρνηση ούτε σε σκιώδεις εταιρείες πρα-
κτόρων που κτίζουν προεκλογικά προφίλ και επηρεάζουν
εκλογές. 

Μια τέτοια εταιρεία είναι η περιβόητη «οµάδα Jorge» που φέ-
ρεται να διατηρεί παράρτηµα στην Ελλάδα, όπως αποκαλύφθηκε

από περσινό ρεπορτάζ του βρετανικού «Guardian». Αυτή η εται-
ρεία-φάντασµα έχει στήσει βρώµικες προεκλογικές καµπάνιες σε
τριάντα χώρες και τρεις ηπείρους. Φαντάζει δύσκολο να ξέφυγε
από τη δράση των πρακτόρων -και εισπρακτόρων, θα λέγαµε- η
Ελλάδα, δηλαδή η χώρα όπου κατ’ εξοχήν κάνουν θραύση οι ψη-
φιακοί κοριοί, οι επικοινωνιολόγοι και οι ακριβοπληρωµένες εκ-
στρατείες.

Ακούσαµε και ένα άλλο εξωφρενικό από τον κ. Γεωργιάδη, ότι
πρέπει, λέει, να αποκτήσουν όλα τα κόµµατα νόµιµη πρόσβαση
στα προσωπικά στοιχεία των ψηφοφόρων, για να κάνουν προ-
εκλογικές καµπάνιες οι υποψήφιοι Βουλευτές. 

Κύριε Γεωργιάδη, µήπως θέλετε να σας παραδώσουν και κα-
νένα αντικλείδι του σπιτιού τους οι πολίτες, να πάτε να κάνετε
και µια προεκλογική οµιλία στο σαλόνι τους; Θέλετε να βάλετε
και καµµιά κάµερα στο παραβάν την ώρα που επιλέγουν οι πολί-
τες το ψηφοδέλτιο; 

Μα, είναι σοβαρά πράγµατα αυτά που ακούµε; Συνειδητοποι-
είτε ότι αυτά δεν λέγονται ούτε στη Βόρεια Κορέα; Η προστασία
των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα αποτελεί θεµελιώδες δι-
καίωµα, βάσει του Ευρωπαϊκού Δικαίου. Και η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη τα έχει κάνει προεκλογικά πασατέµπο. Τέτοιο µηδενικό
σεβασµό έχετε για την ιδιωτικότητα του πολίτη. 

Αναρωτιέµαι µε τι µούτρα ζητάτε πλέον την εµπιστοσύνη του
κόσµου, για να παραχωρήσει τα στοιχεία του στις ηλεκτρονικές
ταυτότητες; Εσείς θα εµπιστευόσασταν τα τιµαλφή σας σε έναν
σεσηµασµένο ληστή; Πώς ζητάτε να εµπιστευτεί ο λαός µια σε-
σηµασµένη Κυβέρνηση; Λειτουργείτε σαν ψηφιακοί πειρατές και
έχετε το θράσος να ζητάτε από τους πολίτες να παραδώσουν και
επίσηµα τα στοιχεία τους σε ένα κρατικό τσιπάκι; Να παραδώσει
τα ιδιωτικά δεδοµένα του σε µια διάτρητη ταυτότητα, που µεθαύ-
ριο θα την ενοποιήσετε και µε την κάρτα του πολίτη; 

Δεν θα σας απαντήσω εγώ σε αυτά τα ερωτήµατα, αλλά θα
µεταχειριστώ την απάντηση που είχε δώσει ένας Βουλευτής το
2011 από αυτά εδώ τα έδρανα. Είχε πει, λοιπόν, εκείνος ο Βου-
λευτής, που σήµερα είναι Υπουργός, τα εξής: 

«Την θεωρώ απαράδεκτη την ηλεκτρονική ταυτότητα. Δεν θα
την παραλάβω ο ίδιος ποτέ και καλώ και τους πολίτες να µην το
κάνουν. Αυτά είναι σχέδια της παγκοσµίου διακυβερνήσεως και
πρέπει να αντισταθούµε. Η κυβέρνηση είναι υποχρεωµένη να
δώσει προαιρετική χρήση αυτής της κάρτας. Εκείνος ο οποίος
µπορεί να αισθάνεται προσβεβληµένος από τη χρήση της, να
µπορεί να συνεχίσει να λειτουργεί µε τον παλιό τρόπο». Το όνοµα
του Βουλευτή που είπε αυτά τα λόγια είναι του κ. Άδωνη Γεωρ-
γιάδη. Είναι ο ίδιος πολιτικός που ζητάει σήµερα τα προσωπικά
δεδοµένα του κόσµου στο πιάτο, για να κάνει πιο άνετα τις καµ-
πάνιες του. Εµείς θα συµφωνήσουµε απόλυτα µε τον Γεωργιάδη
του 2011 και θα εκφράσουµε τη φρίκη µας για τον Γεωργιάδη
του 2024. Τα υπόλοιπα συµπεράσµατα ας τα βγάλει ο λαός. 

Αν ακούσουµε το δυστοπικό δόγµα της νέας εποχής που λέει
ότι τα data, τα προσωπικά δεδοµένα δηλαδή, είναι ο νέος χρυ-
σός, τότε µπορούµε να πούµε ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη είναι
άντρο από χρυσοθήρες. Με την ηλεκτρονική ταυτότητα θα µα-
ζέψετε όλη τη λεία των ψηφιακών χρυσαφικών του λαού και η
υπερσυγκέντρωση πληροφοριών θα σας ανοίξει τον δρόµο για
την υπερσυγκέντρωση εξουσίας και η υπερσυγκέντρωση εξου-
σίας θα µεταβιβαστεί σε διεθνείς υπερεξουσίες. Σε αυτή την
εφιαλτική προοπτική, που παραβιάζει ατοµικές και εθνικές ελευ-
θερίες, η Νίκη είναι από την πρώτη ηµέρα που εισήλθε στη
Βουλή σθεναρά απέναντι και αντιµέτωπη. 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, έχετε χάσει κάθε έρεισµα
για να ζητάτε από τον κόσµο να σας εµπιστευτεί. Έχει βουίξει
όλη η Δύση µε τις ποµπές σας. Το Ευρωκοινοβούλιο σας κατα-
δίκασε για απειλές κατά της δηµοκρατίας και παραβιάσεις θεµε-
λιωδών δικαιωµάτων. Καταφέρατε να εισπράξουµε το
πανευρωπαϊκό ανάθηµα για πρώτη φορά µετά από σαράντα τρία
χρόνια που ανήκουµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Μέχρι και οι ΗΠΑ
έβαλαν σε µαύρη λίστα την ελληνική «INTELLEXA», επειδή φέρε-
ται να διακινεί κακόβουλα λογισµικά σε ξένες χώρες. Έχετε γίνει
το µαύρο πρόβατο της Ευρώπης, ο ορισµός της αναξιοπιστίας
και της παραβίασης της ιδιωτικότητας. Ο µέσος Έλληνας πολί-
της είναι πεπεισµένος πλέον ότι ζει σε κράτος ωτακουστών και
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ψηφιακών αρπακτικών, πότε µε υποκλοπές και «Predator» και
πότε µε λίστες ψηφοφόρων που περιφέρονται ως λάφυρα. Κα-
νένας δεν µπορεί να νιώθει ασφαλής σε αυτό το κράτος. Και
όποιος σφετερίζεται τα προσωπικά δεδοµένα του ανθρώπου
σφετερίζεται τον ίδιο τον άνθρωπο. 

Στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν αρκεί ότι έστειλε την Ελλάδα
στον πάτο της ελευθεροτυπίας, στην 107η θέση διεθνώς, θέλει
να φιµώσει και την ελευθεροστοµία στη χώρα που γέννησε τη
δηµοκρατία. Ο Πρωθυπουργός παρουσιάζει την ελεύθερη γνώµη
στο διαδίκτυο ως τοξικότητα που πρέπει να ελεγχθεί από τις µε-
γάλες εταιρείες. Αυτά είναι δικά του λόγια. Δηλαδή, το τι είναι
αλήθεια να καθορίζεται αποκλειστικά από τους αµερικανικούς
τεχνολογικούς κολοσσούς και τις αµαρτωλές ΜΚΟ, που λειτουρ-
γούν ως ελεγκτές ειδήσεων και χρηµατοδοτούνται από λόµπι.
Και έτσι να έχουµε µια δικτατορία της µίας και µοναδικής αλή-
θειας, έτσι όπως βολεύει κάθε φορά το σύστηµα. 

Ο κ. Μητσοτάκης δήλωσε µάλιστα, ότι οι νέοι δεν πρέπει να
βρίσκουν οµοϊδεάτες τους στο διαδίκτυο, γιατί έτσι ενισχύονται
οι τάχα ακραίες ιδέες τους. Με λίγα λόγια ο Πρωθυπουργός
θέλει να µετατρέψει τη µοναδική «εκκλησία του δήµου» που έχει
αποµείνει στους πολίτες σε «ψηφιακή Βαβυλώνα», όπου κανένας
δεν θα µπορεί να συνεννοηθεί µε κανέναν και κανένα ρεύµα σκέ-
ψης δεν θα µπορεί να συσταθεί. Με το πρόσχηµα ότι αποµονώ-
νουν τις ακραίες ιδέες θα φιµώσουν όλες τις ιδέες που δεν
ταυτίζονται µε την κυρίαρχη ιδεολογία, το κυρίαρχο αφήγηµα.

Σε ένα τέτοιο περιβάλλον διαδικτυακής φίµωσης, όπως το
θέλει ο Πρωθυπουργός, ποτέ δεν θα µαζεύονταν ενάµισι εκατοµ-
µύριο υπογραφές για ένα έγκληµα όπως έγινε τώρα για τα
Τέµπη. Οι πολίτες θα έχαναν τη δυνατότητα να ενώσουν τη φωνή
της διαµαρτυρίας τους και αυτό ακριβώς επιδιώκει η Κυβέρνηση.
Ακόµη και ο Όργουελ, που πολλές φορές αναφέρθηκε στην Αί-
θουσα αυτή, είµαι σίγουρος ότι θα σάστιζε µε τις δηλώσεις του
κ. Μητσοτάκη. 

Όµως η κατάθεση της ελεύθερης γνώµης και της ελεύθερης
πληροφορίας δεν λειτούργησε ποτέ ως κίνδυνος για τη δηµο-
κρατία., έτσι όπως ατυχώς ισχυρίζεται ο κύριος Πρωθυπουργός.
Ακριβώς το αντίθετο έχει δείξει η ιστορία. Ο έλεγχος και η χει-
ραγώγηση του ελεύθερου λόγου είναι η θλιβερή απαρχή κατά-
λυσης µιας δηµοκρατίας. Οι οµοτράπεζοι του κ. Μητσοτάκη στις
Βρυξέλλες στρώνουν τον δρόµο για την ψηφιακή δικτατορία και
την απόλυτη φίµωση της αντίθετης άποψης. Και θα σας το απο-
δείξουµε µε στοιχεία και πολλά από αυτά ειπώθηκαν από τους
προηγούµενους οµιλητές της Νίκης.

Στο άρθρο 34, το TSI δηλαδή του ευρωπαϊκού νόµου για τις
ψηφιακές υπηρεσίες, δίνεται το ελεύθερο στις µεγάλες διαδι-
κτυακές πλατφόρµες να περιορίζουν τους συστηµικούς κινδύ-
νους όπως κρίνουν εκείνες. Και τι ακριβώς περιλαµβάνεται σε
αυτούς τους συστηµικούς κινδύνους; Όχι µόνο αυτά που θα πε-
ρίµενε κανείς. Δεν θα τιµωρούνται µόνο αναρτήσεις µε περιεχό-
µενο, όπως οι ψευδείς ειδήσεις, τα συκοφαντικά δηµοσιεύµατα,
η παιδική πορνογραφία και η τροµοκρατία. Με αυτά συµφω-
νούµε απολύτως να παταχθούν. Αλλά δυστυχώς το πράγµα πη-
γαίνει πολύ παραπέρα. 

Ως συστηµικός κίνδυνος χαρακτηρίζεται και η έµφυλη βία. Θα
µας εξηγήσει κανείς τι σηµαίνει αυτό; Χωρίστηκε η βία σε δύο
κλάδους και ταχύτητες; Υπάρχει και άφυλη βία, δηλαδή; Και ποια
είναι αυτή; Επανέρχοµαι. Συστηµικός κίνδυνος ακόµη η παρα-
πληροφόρηση, µέχρι και για θέµατα δηµόσιας υγείας, αλλά και
γενικότερα ζητήµατα δηµόσιου λόγου. Και κάπως έτσι οι διαδι-
κτυακοί κολοσσοί θα προστατεύουν την woke παράνοια και θα
οχυρώσουν τις υπερεξουσίες υγείας. Και η ατζέντα της φίµωσης
διευρύνεται πολύ περισσότερο. Στους συστηµικούς, λεγόµε-
νους, κινδύνους περιλαµβάνονται ρητά και οποιεσδήποτε πραγ-
µατικές ή προβλέψιµες αρνητικές επιπτώσεις στον πολιτικό
διάλογο και τις εκλογικές διαδικασίες, καθώς και στη δηµόσια
ασφάλεια. 

Τρέχα γύρευε τι µπορεί να εντάξει ο καθένας στις αρνητικές
επιπτώσεις στον πολιτικό διάλογο. Ξαναδιαβάζω: Αρνητικές επι-
πτώσεις στον πολιτικό διάλογο και πώς µπορεί να το εργαλει-
οποιήσει αυτό η κάθε εξουσία προς όφελός της. Ουσιαστικά εδώ
έχουµε να κάνουµε µε ένα ψηφιακό δόγµα πολιτικής ορθότητας

που θα επιβάλλεται σε όλους τους λαούς και για κάθε κριτική
στην εξουσία ο καθένας θα µπορεί να στιγµατιστεί ως εµπρηστής
του πολιτικού διαλόγου. Αντί τα πολιτικά δρώµενα να πηγάζουν
από τον ελεύθερο δηµοκρατικό διάλογο που διεξάγουν οι πολί-
τες, οι διαδικτυακές πλατφόρµες θα είναι εκείνες που καθορί-
ζουν τι πρέπει να λέγεται δηµοσίως και τι όχι.

Η σύγχρονη λογοκρισία εξάλλου δεν σου απαγορεύει αλλά
σου επιβάλλει τι να πεις. Έτσι θα κατοχυρωθεί ένα δόγµα «µε-
γάλου αδελφού», που θα απαγορεύεται να παραβιαστεί από
οποιαδήποτε ελεύθερη σκέψη και άποψη. Θα έχουµε µια µονα-
δική αλήθεια για τους πολέµους που διεξάγει η Δύση, µια µονα-
δική αλήθεια για τα φύλα και τους σεξουαλικούς προσανα-
τολισµούς, µια µοναδική αλήθεια για το τι είναι οικογένεια, µια
µοναδική αλήθεια για τις πανδηµίες και τους υποχρεωτικούς εµ-
βολιασµούς, µια µοναδική αλήθεια για την κλιµατική κρίση και
πάει λέγοντας. Με λίγα λόγια οι µεγιστάνες του διαδικτύου θα
µας καθορίζουν σε ποια πλευρά της ιστορίας θα καθόµαστε. 

Η Πρόεδρος της Επιτροπής Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν δεν
κρύβει τις προθέσεις της να καταπνίξει τη φωνή των ευρωπαϊκών
λαών σε έναν ψηφιακό ωκεανό λογοκρισίας. Σε οµιλία της που
έκανε στο Νταβός τον Ιανουάριο του 2024, χαρακτήρισε την πα-
ραπληροφόρηση ως νούµερο ένα κίνδυνο που απειλεί τη Δύση.
Υπερασπίστηκε την ανάγκη λογοκρισίας και ελέγχου των πληρο-
φοριών λέγοντας ότι «η κορυφαία ανησυχία για τα επόµενα δύο
χρόνια δεν είναι οι συγκρούσεις ή το κλίµα, αλλά η παραπληρο-
φόρηση, ακολουθούµενη στενά από την πόλωση της κοινωνίας
µας». 

Αυτά θα µπορούσαν κάλλιστα να ειπωθούν και από τον κ. Μη-
τσοτάκη. Στα οργουελικά µέτρα υπάρχει πλήρης ταύτιση µεταξύ
του Πρωθυπουργού και της Προέδρου της Κοµισιόν. Το είδαµε
και στην περίοδο της πανδηµίας, που ο ένας έραβε και ο άλλος
έκοβε. Μας µιλάει για παραπληροφόρηση, ποιος; Η κ. Φον ντερ
Λάιεν, µε τα κολοσσιαία µυστικά deal που φέρεται να έκανε µε
τη «PFIZER»; 

Η Πρόεδρος της Κοµισιόν, που προάγει την εντοµοφαγία και
τα υπηρεσιακά έγγραφα που ζητούν να καταργηθεί η λέξη «Χρι-
στούγεννα», για παράδειγµα, και να απαλειφθούν από το λεξιλό-
γιο οι όροι που προδίδουν το βιολογικό φύλο; Δηλαδή, για
παράδειγµα, να µη λέµε «κυρίες και κύριοι», γιατί ενοχλούνται οι
κύριοι που δηλώνουν κυρίες και οι κυρίες που δηλώνουν κύριοι.
Αυτή την παράκρουση επιβάλλουν στα στελέχη των Βρυξελλών
και οι εγκέφαλοι αυτής της παράκρουσης έρχονται τώρα να µας
ορίσουν τι είναι αλήθεια και τι παραπληροφόρηση. Άκουσον! 

Η ανησυχία της Κοµισιόν να επιβάλει τάχιστα τη φίµωση του
δηµοσίου λόγου έχει συγκεκριµένη εξήγηση. Τα νεοταξικά λόµπι
βλέπουν να ανεβαίνουν στην Ευρώπη οι πατριωτικές και εθνικές
φωνές, ακριβώς ως αποτέλεσµα της λαϊκής αντίδρασης στην
αποδοµητική ατζέντα των Βρυξελλών. Και αυτό ακριβώς το κύµα
επιστροφής στα τζιβαερικά µας τα πολυτίµητα, που θα έλεγε ο
Μακρυγιάννης, στις παραδοσιακές µας αξίες, θέλουν να ανακό-
ψουν. Γι’ αυτό και η κ. Φον ντερ Λάιεν δήλωσε ότι το 2024 είναι
η µεγαλύτερη εκλογική χρονιά στην ιστορία. Γι’ αυτό θέλουν να
δέσουν χειροπόδαρα τον χρήστη του διαδικτύου, για να µη µα-
θαίνει την αλήθεια και, κυρίως, να µην την εκφράζει. Στην πραγ-
µατικότητα, είναι η χρονιά που η ευρωπαϊκή ελίτ-«αλήτ» κηρύσσει
τον πόλεµο στις ελευθερίες των λαών. 

Οι πατριωτικές φωνές είναι φράγµα µπροστά στον οδοστρω-
τήρα της παγκοσµιοποίησης. Και αυτό το φράγµα θέλουν να το
ισοπεδώσουν οι καταστροφείς των πατρίδων και των εθνών. Οι
κυβερνήσεις και τα κόµµατα που δεν ταυτίζονται µε τη νεοταξική
ατζέντα των Βρυξελλών θα πέφτουν θύµατα του ευρωπαϊκού κα-
νονισµού, που ουσιαστικά είναι κανονισµός χειραγώγησης της
κοινής γνώµης. Πρόσφατο παράδειγµα η περίπτωση της µη αρε-
στής κυβέρνησης στη Σλοβακία. Η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν πα-
ραπονέθηκε για την έλλειψη συντονιστών στο Facebook, που θα
βοηθήσουν στον έλεγχο της οικοδόµησης της γνώµης της σλο-
βακικής κοινωνίας. 

Οι άνθρωποι δεν κρύβονται, τα λένε µόνοι τους, καταγγέλλουν
οποιεσδήποτε εκλογές δεν µπορούν να χειραγωγήσουν. Μαζί µε
τις Βρυξέλλες πηγαίνουν και τα υπερκράτη του διαδικτύου, οι
ψηφιακές πλατφόρµες που εργάζονται για την κατάπνιξη του πο-
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λιτικού λόγου. Σύµφωνα µε άρθρο της «Εστίας», η µητρική εται-
ρεία «META» του Facebook, το Instagram και το What’s Up, προ-
ετοιµάζει αυτολογοκρισία για τις επικείµενες ευρωεκλογές, που
θα διαγράφονται αναρτήσεις που η αυτοκρατορία του Ζούκερµ-
περγκ θεωρεί ότι παραπλανούν τους ψηφοφόρους.

Συγκεκριµένα, ανακοινώθηκε ότι οποιαδήποτε ανάρτηση µπο-
ρεί να οδηγήσει άµεσα σε βία και αναταραχή ή νόθευση της
εκλογικής διαδικασίας στην Ευρωπαϊκή Ένωση θα διαγράφεται
από τις διαδικτυακές πλατφόρµες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα χρόνια µας διεξάγεται ένας
παγκόσµιος πόλεµος υποκλοπής και εξόρυξης, θα λέγαµε, δε-
δοµένων. Διεξάγεται από κυβερνήσεις, από υπηρεσίες πληροφο-
ριών, από τεχνολογικούς κολοσσούς, αλλά και από εγκληµατικές
οργανώσεις. Στα διασταυρούµενα πυρά αυτού του πολέµου
θέλει να εκθέσει τους Έλληνες πολίτες η Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη. 

Με τις ηλεκτρονικές ταυτότητες οι Έλληνες θα χάσουν την
όποια προστασία έχει αποµείνει στην ιδιωτικότητά τους. Θα απο-
λέσουν µια για πάντα τις ελευθερίες που τους παρέχει το απο-
κεντρωµένο σύστηµα ταυτοποίησης, δηλαδή οι απλές
ταυτότητες. Δεν θα µπορούν να διαφυλάξουν την ιδιωτικότητά
τους και δεν θα µπορούν να εκφράσουν τη γνώµη τους στο δια-
δίκτυο, γιατί θα τη λιανίζουν οι µηχανές της λογοκρισίας. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη θέλει να παραδώσει τους πολίτες
ως βορά σε ένα υπερεθνικό σύστηµα και θα το κάνει επαναφέ-
ροντας τη φρίκη που γνώρισε η ανθρωπότητα στον Β’ Παγκόσµιο
Πόλεµο, δηλαδή τον ατοµικό αριθµό που ο κάθε κρατούµενος
έπαιρνε στο στρατόπεδο συγκέντρωσης. Μόνο που ο σηµερινός
αριθµός δεν είναι τυπωµένος στον καρπό, αλλά σε ένα ψηφιακό
έγγραφο και από αριθµός κρατουµένου λανσάρεται σήµερα ως
προσωπικός αριθµός του πολίτη. Και όπως χανόταν η έννοια της
ανθρωπιάς και του προσώπου στα ναζιστικά στρατόπεδα, έτσι
χάνεται και σήµερα στα ψηφιακά στρατόπεδα της νέας τάξης
πραγµάτων. Αυτά είναι τα κοινωνικά στρατόπεδα που θα υποδεχ-
θούν τους πλήρως ελεγχόµενους ψηφιακούς δούλους, στα
µέτρα της δυστοπίας που προωθεί η τέταρτη λεγόµενη βιοµηχα-
νική επανάσταση. 

Ανακεφαλαιώνοντας τις σκέψεις µου, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, υποτίθεται ότι αυτό που χώριζε τον δυτικό κόσµο από τα
ανατολικά καθεστώτα στο παρελθόν ήταν ο ολοκληρωτισµός.
Υποτίθεται ότι το ακριβό προνόµιο της δυτικής δηµοκρατίας είναι
η ελευθερία. Η ελευθερία έκφρασης γνώµης, η ελευθερία του
συνέρχεσθαι, η ελευθερία των επικοινωνιών. Καµαρώναµε, µάλι-
στα, ότι το διαδίκτυο και η µηχανή αναζητήσεως -η λεγόµενη
Google-, που κατήργησαν τις αποστάσεις, που κατήργησαν τον
χρόνο και µας επιτρέπουν να δρούµε εξ αποστάσεως, είναι προ-
ϊόντα αυτού του δυτικού κόσµου. 

Ωστόσο, µε την ευκαιρία της σηµερινής συζήτησης του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης και της εν-
σωµάτωσης του DSA στα συστήµατά µας, θέλω µε απογοήτευση
να σηµειώσω ότι η Δύση αντέχει την ελευθερία µέχρι εκεί όπου
δεν απειλούνται τα συµφέροντα της πολιτικής τάξης και του οι-
κονοµικού του συστήµατος. Πανηγυρίσαµε την παροχή ελευθε-
ρίας έκφρασης στους πολλούς, αλλά, µόλις διαπιστώσαµε ότι η
ελευθερία συνιστά απειλή για τα συµφέροντα των λίγων, άρχισε
η συρρίκνωσή της. Προχθές, διαδικτυακή εφαρµογή κατέβασε
ανάρτηση πασίγνωστου δηµοσιογράφου µόλις αυτή ξεπέρασε
τις εκατόν πενήντα χιλιάδες θεάσεις, επειδή το περιεχόµενό της
έπληττε την Κυβέρνηση σε θέµατα διαπλοκής και για το σκάν-
δαλο, την τραγωδία, το έγκληµα των Τεµπών. Δεν είµαστε οι
µόνοι, βεβαίως. Όλος ο δυτικός κόσµος κάνει ακριβώς τα ίδια µε
αυτά που κατηγόρησε στο παρελθόν τον Ερντογάν ή τον Πού-
τιν.

Η Αµερική, η χώρα όπως λεγόταν της ελευθερίας, δεν έχει πια
αυτοπεποίθηση και µελετά να καταργήσει το TikTok. Η Γαλλική
Εθνοσυνέλευση θα ψηφίσει στις 10 Απριλίου νόµο για τον περιο-
ρισµό της διαδικτυακής υπερβολής. Λογοκρισία, δηλαδή. Και σή-
µερα εµείς ερχόµαστε να ενσωµατώσουµε στο εθνικό δίκαιο µια
αµφιλεγόµενη οδηγία, που επιτρέπει το φακέλωµα χιλιάδων πο-
λιτών από πολυεθνικές επιχειρήσεις. 

Καµαρώνουµε, λοιπόν, για τον γύψο πολυτελείας που εγκαθι-

στούµε σταδιακά στις ζωές µας. Η Νίκη δεν µπορεί να συµβιβα-
στεί µε αυτό και, προφανώς, θα το καταψηφίσει. Η σηµερινή νο-
µοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης αποτελεί σύµπτωµα
ενός ευρύτερου καθεστωτισµού που έχει ως στόχο να ριζώσει
στις καρέκλες της εξουσίας. Δεν είναι η µόνη ένδειξη, βεβαίως,
υπάρχουν και πολλές άλλες. Όλα όσα συµβαίνουν σε µια σειρά
µειζόνων δηµοσίων υποθέσεων, από τα Τέµπη και την επιστολική
ψήφο µέχρι την εξωτερική µας πολιτική, πιστοποιούν ότι θα χρη-
σιµοποιήσετε κάθε µέσο για να γαντζωθείτε στην εξουσία, παρι-
στάνοντας µάλιστα τους δηµοκράτες, οι οποίοι µας εξασφα-
λίζουν το αγαθό της σταθερότητας. 

Η µόνη σταθερότητα που διεκδικείται, όµως, είναι σταθερό-
τητα στην τρυφυλή ζωή και στην ευδαιµονία σας. Το µόνο που
παράγεται από την πρώτη µέρα που αναλάβατε την εξουσία,
µετά τις εκλογές του 2023, είναι η αστάθεια. Η δική σας σταθε-
ρότητα είναι η αστάθεια εκατοµµυρίων πολιτών στην καθηµερι-
νότητά τους. Αποτύχατε να προστατέψετε τη Θεσσαλία και οι
κάτοικοί της παραµένουν ακόµη απλήρωτοι. Πολύ µεγάλη στα-
θερότητα αυτό! Αφήσατε τους Κροάτες δολοφόνους να φτά-
σουν µέχρι τη Νέα Φιλαδέλφεια και οι γονείς του αδικοχαµένου
Μιχάλη ψάχνουν ακόµα τον ένοχο. Ασύλληπτη σταθερότητα και
αυτό, έτσι;

Υποσχεθήκατε ότι θα αποδοθεί δικαιοσύνη στη µνήµη των πε-
νήντα επτά θυµάτων στα Τέµπη και το µόνο που κάνετε κάθε
µέρα είναι να κουκουλώνετε τις ευθύνες σας, να καταστρέφετε
τις αποδείξεις που οδηγούν στους ενόχους και να κρύβετε τα εγ-
κλήµατά σας. Και αυτό αξιέπαινη σταθερότητα, έτσι;

Διαβάσαµε σήµερα ότι ο φρουρός -για τη σταθερότητα την
οποία πρεσβεύετε- που παρακολουθούσε απαθής την κτηνώδη
δολοφονία της άτυχης κοπέλας στους Αγίους Αναργύρους, εµ-
πλέκεται σε υπόθεση εγκληµατικής οργάνωσης για πλαστογρα-
φίες, και πρωτόδικα είχε καταδικαστεί σε ποινή φυλάκισης.
Αποφυλακίστηκε και µία φορά τον µήνα έδινε το «παρών» σε
άλλο αστυνοµικό τµήµα.

Η υπόθεση αγαπητοί µου ζέχνει και µυρίζει άσχηµα. Από τη
σταθερότητά σας δεν έχουν γλιτώσει έναν χρόνο τώρα ούτε οι
παραδοσιακοί ψηφοφόροι του κόµµατός σας ούτε τα αδελφά
βαλκανικά κράτη.

Τους νεοδηµοκράτες τούς τιµωρήσατε που ψήφισαν Νέα Δη-
µοκρατία µε τη δυσβάσταχτη φορολογία που επιβάλλατε σε χι-
λιάδες ελεύθερους επαγγελµατίες και µε τον ξένο προς την
ιδεολογική σας φυσιογνωµία -αν σας έµεινε τέτοια- γάµο των
οµοφυλόφιλων ζευγαριών.

Φτάσατε και στο σηµείο έσχατης κατάντιας να τινάξετε στον
αέρα την παραδοσιακή φιλία δεκαετιών µε τον αδελφό σερβικό
λαό, προωθώντας την ένταξη του Κοσσυφοπεδίου στο Συµβού-
λιο της Ευρώπης.

Θυµάστε, αγαπητοί, ποτέ να έχει καταγγείλει ξανά µε τόσο
βαριά λόγια, Πρόεδρος της Σερβίας την ελληνική Κυβέρνηση και
Ελληνίδα πολιτικό; Ούτε ο µειοδοτικός ΣΥΡΙΖΑ δεν τα έκανε
αυτά.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα σας παραπέµψω σε ένα ιστο-
ρικό γεγονός, το οποίο σας ελέγχει. Το 1915, λίγο πριν από τον
ολέθριο διχασµό, ο Γερµανός πρέσβης στην Αθήνα, πιέζει τον
τότε Πρωθυπουργό, Ελευθέριο Βενιζέλο, να αποχωρήσει η Ελ-
λάδα από τη συµµαχία µε τη Σερβία, τάζοντάς του εδαφικές πα-
ραχωρήσεις. Ο σπουδαίος Κρητικός πολιτικός, απάντησε: «Η
Ελλάς είναι πολύ µικρή χώρα, για να διαπράξει τόσο µεγάλη ατι-
µία»! Αυτά, τον καιρό εκείνο. Τον καιρό ετούτο, ξέχασαν κάποιες-
κάποιοι πολιτικοί ποια χώρα εκπροσωπούν! Και γι’ αυτό µας
καταντούν παλιόψαθα των εθνών.

Διερωτόµαστε µετά ταύτα τι ακριβώς θα εορτάσετε το Σάβ-
βατο, όταν συγκεντρωθείτε για τα πενήντα χρόνια από την
ίδρυση του κόµµατός σας; Τις υποκλοπές; Το µπάζωµα στα
Τέµπη; Τις εκλογικές αλχηµείες µε την επιστολική ψήφο; Τον
ψευτογάµο των οµοφυλοφίλων, που σας αποξένωσε από χιλιά-
δες ορθόδοξους χριστιανούς; Την µυστική διπλωµατία µε τον
Ερντογάν; Μα, δεν είστε ούτε «νέα» ούτε «δηµοκρατία»! Φαίνε-
στε, άλλωστε, από το βαθύ πράσινο εθνοµηδενιστικό χρώµα, που
έχει το ψηφοδέλτιό σας.

Συνηθίζετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, να χαρακτηρίζετε
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όποιον σας κάνει κριτική, βούρκο. Κοιταχτείτε καλά στον καθρέ-
φτη. Το βράδυ των εκλογών της 9ης Ιουνίου, θα είναι τόσο το
«µαύρο», ώστε θα ανακαλύψετε πως ο βούρκος είστε εσείς.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα έξι µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυµνάσιο Λαµίας, (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει ο Ανεξάρτητος Βουλευτής, κ. Κατσιβαρ-
δάς. Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο κ. Τσιρώνης και µετά η κ.
Αντωνίου.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΤΣΙΒΑΡΔΑΣ: Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, αξιό-

τιµε κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς εγώ, ως ανεξάρτητος Βουλευ-
τής, ανέκαθεν έλεγα ό,τι σκέπτοµαι κατά βούληση µε γνώµονα
τη συνείδησή µου.

Προτού διατυπώσω αυτά τα οποία έχω να πω, κατ’ αρχάς να
δηλώσω συγκλονισµένος και εµβρόντητος, καθόσον αφορά τη
στυγερή δολοφονία στους Αγίους Αναργύρους, έξωθεν του
αστυνοµικού τµήµατος. 

Αυτό το φαινόµενο ανθρωποκτονίας -εγώ θα τολµήσω να πω-
πρέπει να µας προβληµατίζει ιδιαίτατα, τη στιγµή την οποία
έχουν συγκροτηθεί επιτροπές, έχουν θεσπιστεί νέες διατάξεις,
έχουν διακρίνει την ανθρωποκτονία και την έχουν εξειδικεύσει
σε γυναικοκτονία. Σαφώς υπάρχει µια διεπιστηµονική προσέγ-
γιση του φαινοµένου αυτού, τόσο µέσα στο πλαίσιο της ενδοοι-
κογενειακής βίας, όσο και µέσα στο πλαίσιο της έµφυλης βίας
µεταξύ ανδρών και γυναικών.

Πέραν, όµως, της εγκληµατολογικής και νοµικής προσέγγισης,
στην οποία µπορώ να προσφέρω και εγώ ως µαχόµενος δικηγό-
ρος, υπάρχει και µια κοινωνιολογική διάσταση του φαινοµένου
αυτού.

Θέλω, λοιπόν, να πω ενώπιον της µητέρας Ολοµελείας ότι πρέ-
πει επιτέλους να πέσουν οι µάσκες, να άρουµε το φαρισαϊσµό,
να καταλύσουµε την υποκρισία και να θέσουµε το δάκτυλο επί
τον τύπον των ήλων και όχι να αρχόµεθα εκ του αποτελέσµατος
και να διατυπώνουµε λογύδρια, επαναλαµβάνοντας τις αλυσιτε-
λείς θεσπίσεις του νόµου.

Είναι καιρός, βεβαίως, να ασκήσουµε τη δριµεία κριτική. Όσο
περισσότερο θεσπίζονται αυστηροί νόµοι από πάσης απόψεως
τόσο εις τον αντίποδα αντί να µειώνεται ή να περιστέλλεται η εγ-
κληµατικότητα, ακόµα και στο πλαίσιο των γυναικοκτονιών εάν
θέλετε, αυξάνονται µε γεωµετρική ακρίβεια. Εδώ πρέπει να ανα-
δειχθεί και να καταδειχθεί δεόντως και προσηκόντως η κοινωνιο-
λογική διάσταση και η όψη του φαινοµένου αυτού.

Ποια είναι, λοιπόν, τα πρότυπα της κοινωνίας; Ποια είναι τα θε-
µέλια µιας κοινωνίας; Θα καταστεί στερεότυπο αυτό το οποίο θα
πω ότι ουσιαστικά πρέπει να υπάρχει παιδεία ή εάν θέλετε ακόµη
καλύτερα, δοθέντος ότι είµεθα στη Βουλή, ότι πρέπει να υπάρ-
ξουν περισσότερα κονδύλια και να διευρυνθούν ουσιαστικά τα
εκπαιδευτικά προγράµµατα, τα οποία καταλαµβάνουν την
ίδρυση των σχέσεων αυτών µεταξύ των εκπαιδευτικών και των
µαθητών σε όλες τις βαθµίδες εκπαιδεύσεως.

Ναι, βεβαίως, είµαστε στο 2024, είµαστε χώρα κράτος-µέλος
της Ευρωπαϊκής Ενώσεως, ανήκουµε εις την Δύση, πλην, όµως,
δεν έχουν διευθετηθεί µείζονα ζητήµατα, τα οποία είναι τα υγιή
κοινωνικά πρότυπα. Όσο η κοινωνία δεν ιδρύει, δεν θεµελιώνει
ορθές σχέσεις και αυτό δεν επιτυγχάνεται µέσα στο πλαίσιο κοµ-
µατικής αντιπαραθέσεως, εάν δεν υπάρχει διακοµµατική διεπι-
στηµονική επιτροπή για να εξαχθούν γόνιµα συµπεράσµατα,
προκειµένου να καταπολεµηθεί αποτελεσµατικά και τελεσφόρως
η ενδοοικογενειακή, αλλά και η έµφυλη βία, αλλά και να µει-

ωθούν και τα φαινόµενα των γυναικοκτονιών, νοµίζω ότι ουσια-
στικά σκιαµαχούµε και τρέφουµε φρούδες ελπίδες το ότι είναι
ζήτηµα της κυβερνήσεως, της εκάστοτε κυβερνήσεως, όχι µόνο
της παρούσης κυβερνήσεως, ότι πάντοτε υπάρχει µια ευθύνη
στο κυβερνών κόµµα. Αν θέλουµε να κοµµατικοποιούµε και να
εργαλειοποιούµε πανανθρώπινα και καίρια ζητήµατα, τα οποία
άπτονται στο σταυροδρόµι των επιστηµών, προκειµένου να εξυ-
πηρετούνται αλλότριες σκοπιµότητες, θα καταλήγουµε πάλι στο
σηµείο µηδέν.

Άρα η δική µου η πρόταση είναι ότι επιτακτικώς επιβάλλεται
να υπάρχει διακοµµατική και διεπιστηµονική προσέγγιση χωρίς
δηµαγωγικό λαϊκισµό ως προς το ζήτηµα αυτό.

Τώρα ανεξαρτήτως όλων αυτών των οποίων ηκούσθησαν
θεωρώ ότι πρέπει να επαναπροσδιορίσουµε την ταυτότητά µας,
να αντιληφθούµε ποια είναι η γενεσιουργός αιτία, ποιος είναι ο
ιθύνων νους. Είναι η εγκαθιδρυθείσα παγκοσµιοποίηση; Είναι η
κατάλυση των εθνικών ταυτοτήτων; Είναι η επελαύνουσα νέα
τάξη πραγµάτων; Ποιος είναι ο ιθύνων νους, ο οποίος δηµιουργεί
αυτό το ασφυκτικό πλαίσιο της µάστιγας της πολιτικής ορθότη-
τας; Και τι εστί πολιτική ορθότητα;

Πρέπει να δούµε πέραν από τα κοµµατικά οµατογυάλια και
πέραν από την ανάπτυξη των φαινοµένων της στυγνής κοµµατο-
κρατίας, αυτής της χρόνιας παθογένειας, τρόπον τινά αυτού του
καρκινώµατος, επιτρέψτε µου να πω, από το οποίο αναφύεται
αυτή η συµπτωµατολογία της ρητορικής και της πόλωσης, δη-
λαδή ότι δεν εντοπίζουµε την αιτία του προβλήµατος αυτού κα-
θαυτού για να καταλήξουµε στο αποτέλεσµα, αλλά µετατο-
πίζουµε το βάρος της ευθύνης στην εκάστοτε κυβέρνηση, καθ’
ότι εµείς ουσιαστικά διεκδικούµε το αλάθητο.

Κατ’ αυτόν τον τρόπο δηµιουργούνται πολλαπλές πολιτικές
ορθότητες, µια σχετικοποίηση της πολιτικής ορθότητας αναλό-
γως ποιο κόµµα είναι στην εξουσία. Άρα το πρώτον εν τοιαύτη
περιπτώσει δεν είναι η επίλυση του ζητήµατος, δεν είναι η διεύ-
ρυνση των δηµοκρατικών διαδικασιών, δεν είναι η ρητή και συν-
ταγµατική κατοχύρωση πέραν από κόµµατα ή η µείωση της
παθογένειας του στυγνού κοµµατικού κράτους σε όλες τις εκ-
φάνσεις τής κοινωνίας από την δηµόσια διοίκηση, από τα πανε-
πιστήµια, άλλα και αλλαχού, αλλά ουσιαστικά η αφηγηµατική
προσέγγιση υπό το µανδύα της αυθεντίας της αλήθειας του εκά-
στοτε κόµµατος µε αποτέλεσµα να φθείρουµε το επόµενο. Και
όταν το κάθε ένα κόµµα της εξουσίας καταλαµβάνει τη θέση
αυτή την οποία ποθεί, διεκδικεί διακαώς στην ουσία πραγµατο-
ποιεί αποκλειστικά τα ίδια χωρίς να υπάρχει καµµία πρόοδος.

Άρα, εποµένως, θεωρώ ότι πρέπει να βυθοσκοπήσουµε, πρέπει
να επαναπροσδιορίσουµε την ταυτότητά µας, πρέπει πραγµατικά
να επανελληνιστούµε και να προάγουµε και να προτάξουµε τον
ανθρωποκεντρικό άξονα, που αυτό ούτως ή άλλως είναι και το δια-
κύβευµα ουσιαστικά του ελληνοχριστιανισµού.

Πρέπει πάνω από όλα να συµφωνηθούν οι αρχές και οι αξίες
του δηµοκρατικού συνταγµατικού πατριωτισµού, αλλά και η προ-
στασία των θεµελιωδών ατοµικών και κοινωνικών δικαιωµάτων,
και εν προκειµένω του δικαιώµατος της ελεύθερης αναπτύξεως
της προσωπικότητας, αλλά και της ελευθερίας του λόγου που
είναι µείζον, προκειµένου να διαφοροποιηθεί από το εκάστοτε
δόγµα της πολιτικής ορθότητας, το οποίο αυτό δόγµα ανακη-
ρύσσει κατά περίπτωση τον αντιφρονούντα. Υπό το πρίσµα
αυτής της µεσαιωνικής θρησκείας ως εγκληµατία σκέψεως, για
να καταργηθούν τα φαινόµενα αυτά και να περιοριστούν, πρέπει
πραγµατικά να συµφωνήσουν όλα τα κόµµατα επιστηµονικά για
το αν θέλουµε µια πραγµατικά δηµοκρατική κοινωνία.

Από εκεί και πέρα εφόσον υπάρχει ένα consensus, µια κοινή
συνισταµένη επιστηµονική και σοβαρή, τότε το έθνος, η πατρίδα,
το κράτος, µε αταλάντευτη προσήλωση και χωρίς περιστροφές,
θα επιτύχει ουσιαστικά τη θωράκιση του δηµοκρατικού και του
ευρωπαϊκού κεκτηµένου που είναι η ελεύθερη ανάπτυξη των
ιδεών, η ελεύθερη διακίνηση µέσω των µέσων κοινωνικής δικτύω-
σης, άνευ λογοκρισίας και άνευ χειραγωγήσεως προς σκοπόν
απόκρυψης της αλήθειας προς τη µία ή την έτερη κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε

Κατσιβαρδά.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, είκοσι εννέα µαθήτριες και µαθητές και τρεις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο Αγίου Κωνσταντίνου
Αγρινίου.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σπυρίδων Τσιρώνης από τη Νίκη.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΤΣΙΡΩΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλού-

µαστε να ψηφίσουµε άλλο ένα νοµοσχέδιο, άλλον έναν κρίκο στην
αλυσίδα που οδηγεί στην εγκαθίδρυση µιας ελλειµµατικής δηµο-
κρατίας, αυτής της πολιτικής ορθότητας. Στο πρώτο µέρος του
νοµοσχεδίου, τόσο κατά τον ευρωπαϊκό κανονισµό 2022/2065 όσο
και κατά το παρόν νοµοσχέδιο, αναφέρεται ότι σκοπός του είναι
να συµβάλει στην εύρυθµη λειτουργία της εσωτερικής αγοράς εν-
διάµεσων υπηρεσιών για ένα ασφαλές, προβλέψιµο και αξιόπιστο
online περιβάλλον. Ασφαλές και αξιόπιστο είναι έννοιες κατανοη-
τές. Τι σηµαίνει, όµως, προβλέψιµο online περιβάλλον;

Διαβάζοντας και αναλύοντας σε βάθος το παρόν νοµοσχέδιο,
πραγµατικά είναι να απορείς µε δύο πράγµατα. Πρώτον, µε το
θράσος της αυτοπροβαλλόµενης ως ψηφιακά αναβαθµισµένης
Κυβέρνησης, η οποία επιτρέπει τον περιορισµό τόσο της ελευ-
θερίας της έκφρασης και των αντίθετων θέσεων και απόψεων
των Ελλήνων πολιτών στο διαδίκτυο όσο και της καταπάτησης
µέρους των δεδοµένων τους µε αυταρχικές µεθόδους και µάλι-
στα µε αόριστη και ασαφή αιτιολόγηση.

Δεύτερον, µε την απάθεια ίσως έλλειψη διάκρισης στα όρια
της άγνοιας των δύο µεγαλύτερων σε κοινοβουλευτική δύναµη
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης -τόσο του ΣΥΡΙΖΑ όσο και του
ΠΑΣΟΚ- αφού στη σχετική εισήγησή τους χαιρέτισαν το παρόν
νοµοσχέδιο ως ωφέλιµο και προς τη σωστή κατεύθυνση για την
ασφάλεια του διαδικτύου, δηλώνοντας µάλιστα ότι είναι και χρή-
σιµη µια συναίνεση στα αυτονόητα. Για να δούµε, όµως, σε αυτή
τη Βουλή τα αυτονόητα πόσο δύσκολο είναι να γίνουν κατα-
νοητά.

Στο πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου θεσµοθετείται ως συντο-
νιστής ψηφιακών υπηρεσιών η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων για τη χώρα µας. Αυτή και οι συν αυτώ αρµό-
διες αρχές αποκτούν, σύµφωνα µε το άρθρο 51, εξουσίες έρευ-
νας και επιβολής µέτρων έναντι παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών
σχετικά µε εικαζόµενη παράβαση χρήστη ή χρηστών των διαδι-
κτυακών υπηρεσιών, όπως είναι η ανάρτηση ή διάδοση παράνο-
µου περιεχοµένου.

Σε αυτή τη διατύπωση θα πρέπει να επικεντρωθούµε στην ανά-
λυση δύο σηµαντικών εννοιών. Η πρώτη είναι η έννοια του πα-
ράνοµου περιεχοµένου, όπως προσδιορίζεται στον παρόντα
ευρωπαϊκό κανονισµό και θα ήθελα να τον θέσω σε αντιδιαστολή
µε τον ευρωπαϊκό κανονισµό 2021/784, ο οποίος ψηφίστηκε τον
Οκτώβριο του 2023 και αφορούσε την πρόληψη της διάδοσης
τροµοκρατικού περιεχοµένου στο διαδίκτυο.

Σε εκείνο το νοµοσχέδιο ο όρος «τροµοκρατικό περιεχόµενο»
ορίστηκε µε ιδιαίτερη ευκρίνεια. Δεν άφηνε περιθώρια παρερµη-
νείας και έλαβε τη θετική µας ψήφο, παρ’ ότι κατηγορηθήκαµε
αδίκως από δήθεν «πατριώτες» οι οποίοι απέχουν της αναλυτικής
ικανότητας και εµβάθυνσης των ζητηµάτων και εµµένουν στη ρη-
τορική µόνο των συνθηµάτων. Εκείνη την ηµέρα της υπερψήφι-
σης αποδείχτηκε ότι στις προθέσεις µας ευδοκιµεί ο γόνιµος
διάλογος και δεν είµαστε κατά φύσιν αρνητές. Απλά µπαίνουµε
στον κόπο να διαβάζουµε πριν να τοποθετηθούµε.

Σήµερα, όµως, τη θέση τής τότε διωκόµενης, αλλά σαφώς ορι-
σµένης φράσης «τροµοκρατικό περιεχόµενο» πήρε η αόριστη
φράση «παραπληροφόρηση, περιεχόµενο που εισάγει διακρίσεις
και πραγµατικές ή προβλέψιµες αρνητικές επιπτώσεις στις δη-
µοκρατικές διαδικασίες, τον πολιτικό διάλογο και τις εκλογικές
διαδικασίες».

Ποιος ορίζει την παραπληροφόρηση ή την επικίνδυνη πληρο-
φόρηση; Και ο πιο καλοπροαίρετος στην Αίθουσα αυτή, µε µόνο

προαπαιτούµενο την ειλικρινή διάθεση, µπορεί να αντιληφθεί ότι
η λογοκρισία στο διαδίκτυο µε τον παρόντα κανονισµό έβαλε
γερά θεµέλια. Πάνω σε αυτά τα θεµέλια διάφορες µορφές ολο-
κληρωτισµού θα µπορέσουν να χτίσουν άµεσα και κατά το συµ-
φέρον τους το περιεχόµενο του διαδικτύου. 

Τα κακώς κείµενα, όµως, στον παρόντα ευρωπαϊκό κανονισµό
έχουν συνέχεια και συνέπεια. Η δεύτερη έννοια στην οποία θα
ήθελα να δώσουµε σηµασία είναι κεντρική και είναι ο ορισµός
των παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών. Ποιους περιλαµβάνει;
Πρώτον, τους παρόχους υπηρεσιών διαδικτύου. Δεύτερον, τις
πλατφόρµες κοινωνικής δικτύωσης. Και τρίτον, είναι οι πάροχοι
φιλοξενίας ιστοσελίδων. Αυτόµατα γεννάται το ερώτηµα: Γιατί
για το τροµοκρατικό περιεχόµενο ο τότε ευρωπαϊκός κανονισµός
αρκέστηκε µόνο στην τρίτη κατηγορία, δηλαδή των παρόχων φι-
λοξενίας ιστοσελίδων, όταν µάλιστα εκεί χώρεσαν και οι πλατ-
φόρµες κοινωνικής δικτύωσης, ενώ σήµερα θέλουµε να εντά-
ξουµε και τους παρόχους υπηρεσιών διαδικτύου;

Τι δράση µπορεί να παρέχει ένας πάροχος υπηρεσιών διαδι-
κτύου έναντι ενός χρήστη; Τη διακοπή παροχής της υπηρεσίας
ίντερνετ. Τι πληροφορία µπορεί να παρέχει ένας τέτοιος πάρο-
χος για έναν χρήστη; Την τοποθεσία του χρήστη από την οποία
εκκινείται η διαδικτυακή του δραστηριότητα. Αυτές δεν είναι υπο-
θέσεις, είναι η πραγµατικότητα.

Η διαταγή του περιορισµού πρόσβασης στην υπηρεσία, όπως
και η παροχή πληροφοριών για συγκεκριµένους αποδέκτες-χρή-
στες περιγράφεται ξεκάθαρα στο άρθρο 51 του ευρωπαϊκού κα-
νονισµού και έγκειται στις εξουσίες του συντονιστή ψηφιακών
υπηρεσιών για κάθε κράτος-µέλος.

Μάλιστα, για να γίνει ακόµα χειρότερο, στο άρθρο 10 δεν δι-
ευκρινίζεται ρητά το περιεχόµενο των πληροφοριών, οι οποίες
µπορούν να ανακτηθούν ύστερα από εντολή των αρµόδιων
αρχών. Οι υπηρεσίες φωνής ενδεχοµένως να µπορούν και να χα-
ρακτηριστούν ως υπηρεσίες απλής µετάδοσης προσωρινής απο-
θήκευσης ή φιλοξενίας, να συµπεριληφθούν, δηλαδή, οι
συνοµιλίες µας οι φωνητικές και γραπτές στο παρόν νοµοσχέδιο.
Και ακόµα χειρότερα, στο ίδιο άρθρο αναφέρει ρητά ότι οι ανε-
ξάρτητες αυτές κρατικές αρχές δύνανται να ζητήσουν αυτές τις
πληροφορίες σχετικά µε έναν ή περισσότερους αποδέκτες της
υπηρεσίας, χωρίς να είναι απαραίτητη η τεκµηρίωση στους πα-
ρόχους, του σκοπού για τον οποίον ζητούνται, όταν αφορά πρό-
ληψη, διερεύνηση ή ανίχνευση ποινικών αδικηµάτων.

Και αν όλα αυτά σας φαίνονται συνωµοσιολογικά ή µακρινά,
στα τέλη του προηγούµενου µήνα σε δηµοσίευµα του «FORBES»
από την άλλη πλευρά του Ατλαντικού, το οποίο και καταθέτω στα
Πρακτικά, αναφέρεται ότι η Οµοσπονδιακή Κυβέρνηση των Ηνω-
µένων Πολιτειών διέταξε την Google να παραδώσει λίστα µε χρή-
στες του διαδικτύου που παρακολούθησαν συγκεκριµένα βίντεο
στο διαδίκτυο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σπυρίδων Τσιρώνης καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για τον αρθρογράφο που είναι εξειδικευµένος στην ασφάλεια
διαδικτύου, η ενέργεια αυτή χαρακτηρίστηκε τροµακτική, ενώ
για ειδικούς στο απόρρητο θεωρήθηκε εκτός ορίων νοµιµότητας.
Για εµάς θα αποτελεί από σήµερα, µε την ψήφιση αυτού του νο-
µοσχεδίου, απλά µια νόµιµη διαδικασία που εσείς επιτρέψετε να
γίνει.

Κύριοι της Κυβέρνησης, το παρόν νοµοσχέδιο, όντως, παρέχει
και ασφάλεια και οφέλη, αλλά σε αυτούς τους οποίους λογοδο-
τείτε µε περίσσια πίστη και αφοσίωση. Παρέχει ασφάλεια σε
αυτή τη µικρή ελίτ, τα συµφέροντα της οποίας προασπίζεστε. Αν-
τιθέτως, ο ελληνικός λαός και κατ’ επέκταση και ο ευρωπαϊκός
λαός, θα λογοκριθεί πλέον και διαδικτυακά µέχρις εσχάτων.

Επιπλέον, η ιδιωτικότητα των προσωπικών δεδοµένων και κατά
περίπτωση επιχειρηµατικών και εµπορικών δεδοµένων, θα κατα-
πατηθεί βάναυσα στο όνοµα της ασφάλειας, της δικής σας
ασφάλειας, προσωρινά, όµως, και για όσο είστε στην υπηρεσία
αυτής της ελίτ. Γιατί είτε το αντιλαµβάνεστε είτε όχι -και πραγ-
µατικά δεν ξέρω ποια από τις δύο περιπτώσεις είναι πιο επικίν-
δυνη-, µε τέτοια νοµοθετήµατα που περιορίζουν τη δηµοκρατία
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και την έκφραση του λόγου, γίνεστε απλά οι µη έξυπνοι χρήσιµοι
του συστήµατος.

Και επειδή ο κανονισµός αυτός είναι ευρωπαϊκός και οδεύουµε
προς τις ευρωεκλογές, καλούµε τους πολίτες να σκεφτούν πολύ,
πάρα πολύ καλά ποιους θα στείλουν στο Ευρωκοινοβούλιο και
ποια Ευρώπη θέλουµε. Πάντως σίγουρα όχι αυτή που βλέπουµε.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Τσιρώνη.

Τον λόγο έχει η κ. Αντωνίου και στη συνέχεια ο Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, ο κ. Χήτας.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι σή-

µερα όπως όλοι οι συµπολίτες µας κι εγώ συγκλονισµένη από
την απάνθρωπη δολοφονία της νεαρής κοπέλας πλησίον του Α.Τ.
Αγίων Αναργύρων. Πέρα από τα ειλικρινή συλλυπητήρια στους
οικείους της και φυσικά την απόλυτη διερεύνηση του συγκεκρι-
µένου περιστατικού, θέλω να ζητήσω από όλους µας εδώ µέσα
να µην πολιτικοποιήσουµε µια στυγερή δολοφονία. Δεν είναι όλα
για πολιτική εκµετάλλευση, αγαπητοί συνάδελφοι.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Αν το 2012 που εξε-
λέγην για πρώτη φορά Βουλευτής µου έλεγε κάποιος ότι θα ερ-
χόταν µια µέρα που η οµιλία µου στη Βουλή θα αφορούσε ένα
νοµοσχέδιο, το οποίο θα στόχευε στη διασφάλιση του ψηφιακού
περιβάλλοντος, ώστε να είναι αξιόπιστο και ασφαλές για τους
χρήστες και ταυτόχρονα στην ενδυνάµωση του ψηφιακού κρά-
τους σε συνδυασµό µε τη µείωση της γραφειοκρατίας, βαριά
αλυσίδα που έσερνε στα πόδια της η δηµόσια διοίκηση, θα πί-
στευα ότι αεροβατεί.

Σήµερα, λοιπόν, νιώθω ιδιαίτερα ευτυχής γιατί ανήκω στην Κυ-
βέρνηση, η οποία µε το παρόν νοµοσχέδιο ενσωµατώνει στο
εθνικό δίκτυο µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, που εισάγει κανόνες άµεσης εφαρµογής σε όλα τα
κράτη µέλη σχετικά µε τις λεγόµενες «ενδιάµεσες υπηρεσίες»,
όπως οι µηχανές αναζήτησης, οι πάροχοι φιλοξενίας, τα online
market places και τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης. Και είµαι ευτυ-
χής γιατί η Κυβέρνηση κάνει πράξη αυτή την κοµβική και ταυτό-
χρονα άκρως αναγκαία µεταρρύθµιση, ώστε να οικοδοµηθεί ένας
ισχυρός δηµόσιος τοµέας που θα αποτελέσει τον σταθερό πυ-
λώνα του σύγχρονου και φιλικού προς τον πολίτη κράτους.

Εξάλλου, είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ο οποίος έθεσε το πο-
λιτικό στοίχηµα της δεύτερης περιόδου διακυβέρνησης: τον πο-
λυδιάστατο εκσυγχρονισµό που δίνει ώθηση στον βηµατισµό της
χώρας στον δρόµο της ανάπτυξης. Και αυτός ο πολυδιάστατος
εκσυγχρονισµός επιτυγχάνεται µόνο µε κοµβικές και καινοτόµες
µεταρρυθµίσεις και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ,
που συζητάµε σήµερα, εντάσσεται σε αυτό το µεταρρυθµιστικό
πλαίσιο.

Κατ’ αρχάς, θεσπίζει σηµαντικά µέτρα για την εφαρµογή του
ευρωπαϊκού κανονισµού, καθώς περιλαµβάνει διατάξεις-κανόνες
που εστιάζουν στην πρόληψη και στην αντιµετώπιση παρανόµων
και επιβλαβών διαδικτυακών δραστηριοτήτων, την καταπολέ-
µηση της παραπληροφόρησης και την προστασία των ανηλίκων.
Δεν το είδα να το σχολιάζει κανένας. Οι νέοι κανόνες φέρνουν
πολλαπλά οφέλη για τους χρήστες των υπηρεσιών αυτών, καθώς
αναβαθµίζεται το επίπεδο προστασίας των θεµελιωδών δικαιω-
µάτων τους και περιορίζεται η έκθεσή τους σε παράνοµες δρα-
στηριότητες στο διαδίκτυο.

Παράλληλα, οι online πλατφόρµες υποχρεούνται να παρέχουν
µεγαλύτερη διαφάνεια στις υπηρεσίες τους, να διαθέτουν διαδι-
κασίες για τη διαχείριση καταγγελιών περιεχοµένου και να απο-
φεύγουν ορισµένες πρακτικές, όπως η κατάρτιση προφίλ µε βάση
ευαίσθητες κατηγορίες δεδοµένων, όπως δεδοµένα υγείας. Αυτό
σηµαίνει ότι µπαίνει πλέον τάξη σε µεγάλες πλατφόρµες, οι οποίες
µέχρι σήµερα µπορούσαν να αναρτήσουν περιεχόµενο ψευδές,
ασύµβατο µε τη σωστή πληροφόρηση και την έννοµη τάξη.

Ταυτόχρονα, δεν νοείται πολυδιάστατος µετασχηµατισµός και
εκσυγχρονισµός του κράτους χωρίς µια σύγχρονη, αποτελεσµα-
τική δηµόσια διοίκηση, φιλική προς τους πολίτες και τις επιχει-
ρήσεις, η οποία να µειώνει διαρκώς τη γραφειοκρατία και να

εξοικονοµεί πόρους. Και αυτό το πετυχαίνουµε µε παρεµβάσεις
που στόχο έχουν να βελτιώσουν και να µεγιστοποιήσουν την
αξιοποίηση των ψηφιακών υπηρεσιών και εφαρµογών του δηµο-
σίου. Και αντί όλος αυτός ο ψηφιακός εκσυγχρονισµός να απο-
τελέσει σηµείο σύγκλισης όλων, κάποιοι προσπαθούν να
ταυτίσουν ανόµοια γεγονότα και στοιχεία.

Ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης υπογράµµισε ότι κάθε
ενασχόληση, εµπλοκή ή διαρροή προσωπικών δεδοµένων είναι
κάτι πολύ σηµαντικό και ως τέτοιο το αντιµετωπίζουµε και κάθε
µέρα το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης δηµιουργεί νέες
υποδοµές και προσπαθεί να δηµιουργήσει ακόµα µεγαλύτερες
δικλίδες ασφαλείας.

Μας εγκαλεί, λοιπόν, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ως προς
τους πραγµατικούς στόχους της Κυβέρνησης σχετικά µε το
παρόν νοµοσχέδιο και µας κατηγορεί για καθεστωτική αντίληψη.
Να υπενθυµίσω στους αγαπητούς συναδέλφους ότι καθεστωτι-
κές αντιλήψεις ευδοκιµούν και ενυπάρχουν σε καθεστώτα ανε-
λευθερίας, στα οποία επικρατεί λογοκρισία και απαγορεύεται η
ελεύθερη έκφραση ιδεών. Αν είναι δυνατόν!

Οι ρυθµίσεις, λοιπόν, του νοµοσχεδίου δεν αφορούν οριζόντια
τους πάντες. Δεν αφορούν τα δηµοσιογραφικά δίκτυα, µεγάλες
διαδικτυακές πλατφόρµες. Άρα καθένας µπορεί µέσω των δι-
κτύων να πάρει ή να στείλει την πληροφορία που θέλει στα δικά
του blogs, άρα είναι ελεύθερη η άποψη.

Και εδώ θέλω να σχολιάσω ως γυναίκα και ως Πρόεδρος της
Επιτροπής Ισότητας, Νεολαίας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων την
προχθεσινή ανάρτηση στο διαδίκτυο της Αντιπροέδρου της ανω-
τέρω Επιτροπής Ισότητας κ. Έλενας Ακρίτα. Ελευθερία του
λόγου, ναι, αλλά το να βάλει ευθέως κατά της προσωπικότητας
µιας άλλης γυναίκας και να τη στοχοποιεί µόνο και µόνο επειδή
είναι η σύζυγος του Πρωθυπουργού, θεωρώντας ότι µε αυτό τον
τρόπο ασκεί πολιτική κριτική, αυτό µε ξεπερνά. Δεν είναι στον
δικό µου κώδικα αξιών.

Καλό θα ήταν ως µέλη της επιτροπής ισότητας να εκφραζό-
µαστε µε όρους ισότητας και να µην είµαστε δικαιωµατιστές κατ’
αποκοπή και κατά το δοκούν, µε επικοινωνιακά πυροτεχνήµατα
µόνο και µόνο για να σηκώσουµε σκόνη γύρω από την υπόληψη
ατόµων και ως πολιτικοί να ασκούµε κριτική επί της ουσίας σε
πολιτικά πρόσωπα επί ίσοις όροις και µε πολιτικά επιχειρήµατα,
ευθέως και όχι βάσει οικογενειακών δεσµών και κάτω από τη
µέση. Μάλλον εκεί στον ΣΥΡΙΖΑ κάποιοι συγχέουν το πολιτικό µε
το απολίτικο.

Χαίροµαι, λοιπόν, που ανήκω στη µεγάλη παράταξη της Νέας
Δηµοκρατίας, η οποία φέτος γιορτάζει τα πενήντα χρόνια από
την ίδρυσή της, που έχει ιδέες και όχι ιδεολογήµατα και κατόρ-
θωσε να τις µετουσιώσει σε σαφείς και αποτελεσµατικές πολιτι-
κές απέναντι στις βαρύγδουπες πολιτικολογίες αυτών που ακόµα
αναζητούν τον πολιτικό βηµατισµό τους. Αν κλονιζόταν η εµπι-
στοσύνη των πολιτών στην ψηφιακή µετάβαση όπως ισχυρίζεστε,
δεν θα ήταν καθηµερινά χιλιάδες οι συµπολίτες µας που κάνουν
χρήση των υπηρεσιών του gov.gr.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε µπροστά µας ένα νοµο-
σχέδιο το οποίο προστατεύει θεµελιώδη δικαιώµατα που απει-
λούνται από τη διάδοση παράνοµου περιεχοµένου στο διαδίκτυο
και προφυλάσσει από τους κοινωνικούς κινδύνους που µπορεί
να προκαλέσει η διάδοση της παραπληροφόρησης ή άλλου πε-
ριεχοµένου. Παράλληλα, διευκολύνει την καθηµερινότητα των
πολιτών, παρέχοντας αναβαθµισµένες και ευχάριστες υπηρε-
σίες. Κι αυτός ο ψηφιακός εκσυγχρονισµός µόνο πεδίο συναίνε-
σης µπορεί να είναι. Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλώ να δώσουµε τη
θετική µας ψήφο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. Αντωνίου.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης, ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ
πάρα πολύ.

Για το νοµοσχέδιο έκανα εκτενή αναφορά νωρίτερα και για
τους κινδύνους που κρύβει το νοµοσχέδιο αυτό.
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Θα µου επιτρέψετε στην οµιλία µου τώρα, κύριε Πρόεδρε, να
κάνω κάποιες αναφορές. Θα ξεκινήσω µε το νοµοσχέδιο, γιατί
άκουσα όσα µεσολάβησαν από εκείνη την ώρα µέχρι και τώρα
στην Αίθουσα αυτή και τις θέσεις των κοµµάτων και πραγµατικά,
µας κάνει εντύπωση ιδίως από κάποια κόµµατα, τα οποία σήµερα
διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους και καταγγέλλουν το νοµοσχέδιο
αυτό, όταν πριν από ένα-ενάµιση µήνα περίπου ψήφισαν τον
5067 για το τροµοκρατικό περιεχόµενο στο διαδίκτυο. Δηλαδή
ένα συναφές νοµοσχέδιο που είχε να κάνει µε τη φίµωση της
άλλης φωνής στο διαδίκτυο, τότε το ψηφίσατε.

Άκουγα µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον και Προέδρους πριν από
λίγο, που µιλούσαν για το πόσο κακό είναι το νοµοσχέδιο αυτό,
το οποίο εµείς το καταγγέλλουµε, όπως και το προηγούµενο
όµως! Δεν µπορεί να ψηφίζεις «ναι» στο προηγούµενο πριν από
ενάµιση µήνα και σήµερα να έχεις καταγγελτικό λόγο! Δεν γίνον-
ται αυτά τα πράγµατα! Δεν γίνονται αυτά τα πράγµατα. Λίγη σο-
βαρότητα! Έχουµε πει πολλές φορές ότι η πολιτική είναι πολύ
σοβαρή υπόθεση.

Και επειδή πάµε σε εκλογές, κάποιες αναφορές σχεδόν για
όλα τα κόµµατα. Πώς θα πάει σε εκλογές η Νέα Δηµοκρατία;
Ποιο είναι το µότο που θα χρησιµοποιήσει η Νέα Δηµοκρατία για
τις επερχόµενες εκλογές; Η Νέα Δηµοκρατία ήδη ξεκίνησε, επι-
χειρεί, κύριε Υπουργέ, και θα επιχειρήσετε ως κόµµα να πάτε σε
εκλογές, µε την τροµοκρατία. Θα προσπαθήσετε να τροµοκρα-
τήσετε τον κόσµο. 

Με ποιον τρόπο; Ποιο θα είναι το σποτ που θα χρησιµοποι-
ήσετε; Θα βάλετε ένα δίληµµα: «Νέα Δηµοκρατία ή χάος», αυτό
θα πείτε. Δεν υπάρχει τίποτε άλλο. Υπάρχει η Νέα Δηµοκρατία ή
το χάος.

Το ζητούµενο ξέρετε ποιο είναι όµως; Ότι οι πολίτες γνωρί-
ζουν πάρα πολύ καλά ποιος έχει προκαλέσει το χάος στη χώρα
αυτή. Γιατί πώς θα τολµήσει η Νέα Δηµοκρατία να βγει στις επερ-
χόµενες εκλογές µε το δίληµµα Νέα Δηµοκρατία ή χάος, όταν
αυτό το κόµµα, αυτή η Κυβέρνηση έχει δηµιουργήσει το χάος ως
εξής: Είστε εσείς που φέρατε το χάος στην Ελλάδα µε τις υπο-
χρεωτικότητες των εµβολίων. Θυµάστε; Χάος! Επίσης, µε το γνω-
στό σκάνδαλο της «PFIZER». Χάος! Με το σκάνδαλο πραγµατικά
της απόφασής σας να προχωρήσετε στα lockdown, µε τον γάµο
των οµοφυλοφίλων, µε τον διχασµό της ελληνικής κοινωνίας, µε
το χάος που έχετε δηµιουργήσει µε την ακρίβεια, µε τον αφοπλι-
σµό των νησιών µας, µε την παράδοση του ονόµατος της Μακε-
δονίας µας στους Σκοπιανούς, µε τα πανάκριβα καύσιµα, µε τα
πανάκριβα τρόφιµα, µε την πολύ υψηλή φορολογία, µε το έγ-
κληµα και τη συγκάλυψη Τεµπών, µε την εγκληµατικότητα που
καθηµερινά οργιάζει, µε την οικογενειοκρατία, µε το νεποτισµό
και λοιπά και λοιπά. Αυτό είναι το χάος που έχετε δηµιουργήσει.
Εσείς έχετε προκαλέσει το χάος. Θα µιλήσετε για χάος και θα
δηµιουργήσετε απειλές, ένα κλίµα τροµοκρατίας στον κόσµο.

Εµείς σας δίνουµε µια υπόσχεση. Εµείς θα σπάσουµε τον
φόβο και θα τροµοκρατήσουµε αυτούς που τροµοκρατούν. Γιατί
ξέρουµε πάρα πολύ καλά ήδη πώς νιώθετε. Δεν θα σας περάσει.

Και είστε πραγµατικά τόσο απεγνωσµένοι πολιτικά στην προ-
σπάθειά σας να στελεχώσετε το ευρωψηφοδέλτιό σας που προ-
σπαθείτε να βρείτε κάτι το οποίο να θυµίζει πατριωτικό, -κάτι
κάτι, κάτι!- γιατί έχετε γίνει πλέον τόσο woke ατζέντα, έχετε γίνει
τόσο σηµιτικό ΠΑΣΟΚ, έχετε γίνει τόσο ίδιοι µε τον ΣΥΡΙΖΑ και
το ΠΑΣΟΚ, που δεν θυµίζετε σε τίποτα την ιδρυτική διακήρυξη
της Νέας Δηµοκρατίας και όσα πρέσβευε ο Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής. Είστε κάτι τελείως διαφορετικό. Στην προσπάθεια λοιπόν
αυτή, στην αγωνία σας και στον τρόµο που νιώθετε για τα απο-
τελέσµατα των ευρωεκλογών, προσπαθείτε να εκµεταλλευτείτε
οτιδήποτε πολιτικά.

Και δείτε τι κάνετε τώρα. Θα βάλετε λέει -διαβάζω και ενηµε-
ρωνόµαστε- στο ευρωψηφοδέλτιο τον Μπελέρη. Αυτόν τον οποίο
έχετε παρατήσει στο έλεος του ναρκέµπορα Ράµα εδώ και ενά-
µιση χρόνο, θα τον βάλετε –λέει- στο ευρωψηφοδέλτιο. Ποιος;
Η Νέα Δηµοκρατία, που ακόµη έχουν το Μπελέρη στη φυλακή,
που δεν έχουν επιβάλει κυρώσεις στην Αλβανία, τίποτα, που συ-
ζητάει µε την Αλβανία, που στέλεχος της Κυβέρνησης προχθές
ουσιαστικά ντρόπιασε την Ελλάδα λέγοντας «ναι» στο Κόσοβο.
Το καταλαβαίνετε; Δηλαδή λέτε «ναι» στο Κόσοβο και τη µεγάλη

Αλβανία. Το «ναι» που είπε η κ. Μπακογιάννη προχθές ήταν στην
ένταξη του Κοσόβου στο Συµβούλιο της Ευρώπης και έµειναν
άφωνοι και οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας. Και ναι το ξέ-
ρετε ότι συνέβη αυτό, γιατί στα πηγαδάκια το παραδέχεστε,
«πώς το έκανε αυτό» και «τι µεσολάβησε;». Τα λένε οι Βουλευτές
της Νέας Δηµοκρατίας. Από τη µία, λοιπόν, βάζετε τον Μπελέρη
και από την άλλη στηρίζετε το Κοσσυφοπέδιο και τη µεγάλη Αλ-
βανία. Πώς γίνεται αυτό;

Πείτε µου λίγο, πόσο απεγνωσµένοι είστε για να βρείτε έστω
ένα ψήγµα πατριωτισµού σε κάποιον υποψήφιο για να ξεγελά-
σετε και καλά τους Έλληνες πολίτες; Αυτά που κάνετε είναι αν-
τιφατικά. Δεν µπορεί να λες για τον Μπελέρη και να αφήνεις
γυµνή τη Βόρειο Ήπειρο. Γίνεστε συνεργάτες του Ράµα. Ξεριζώ-
νετε τον Ελληνισµό της Βορείου Ηπείρου! Το καταλαβαίνετε; Δεν
το καταλαβαίνετε. Δεν σας ενδιαφέρει κιόλας. Τι έκαναν οι
Αχαιοί; Θυσίασαν την Ιφιγένεια για να έχουν ούριο άνεµο. Έτσι
θυσιάζετε τον Μπελέρη εσείς για να έχετε ούριο άνεµο στις ευ-
ρωεκλογές. Έτσι νοµίζετε ότι θα πείσετε τον κόσµο. Δεν θα σας
περάσει. Είστε πολιτικά αξιολύπητοι, αξιοθρήνητοι και απελπι-
σµένοι και αυτό να µην το ξεχάσετε ποτέ.

Ακούσαµε πριν από λίγο άλλη πολιτική εκµετάλλευση –θα πάω
στο ΠΑΣΟΚ τώρα. Θα έχουµε κάθε µέρα -και καλώς, δεν πειρά-
ζει- το τρίλεπτο του κ. Ανδρουλάκη. Θα έρχεται, θα έχει µονοθε-
µατική ατζέντα, τα Τέµπη. Αλλά τα πιάνω τα θέµατα ακροθιγώς,
δεν µπαίνω στην ουσία, δεν λέω ονόµατα, δεν κατονοµάζω, δεν
κάνω καταγγελίες, δεν κάνω µηνυτήριες αναφορές. Πάω και
κάνω µία αναφορά, να είχαµε να λέγαµε. Παίρνω ένα δηµοσί-
ευµα, πάω στην Εισαγγελία του Αρείου Πάγου και κάνω µια ανα-
φορά. Δεν κάνεις µηνυτήρια αναφορά, δεν αναφέρεσαι
ονοµαστικά στους ολιγάρχες, όπως κάνει ο Βελόπουλος, ο Πρό-
εδρός µας, να πεις ο Μαρινάκης, ο Αλαφούζος, ο ένας ο άλλος.
Περιγράφεται µια κατάσταση γενικά. Πάω στην Εισαγγελία και
κάνω µία αναφορά γενικά, όχι µηνυτήρια.

Ήρθατε σήµερα εδώ και µας είπατε «να δώσετε ονόµατα». Μα,
δεν τα ακούσατε; Προχθές στη συζήτηση έδωσε ονόµατα ο Πρό-
εδρός µας, διευθύνσεις, ποιος πήρε το CD, ποιος έκανε την κο-
πτοραπτική, ποιος παρέδωσε τα στικάκια. Όλα τα είπε. Δεν τα
ακούτε αυτά εσείς; Που είστε, βρε παιδιά; Τι ρωτάτε ποιοι; Δεν
ήσασταν εδώ; Δεν τα ακούγατε; Τα είπαµε. Φτάνει πια! Όλα επι-
κοινωνία; Ουσία έχετε; Δώσαµε ονόµατα. Όταν τα λέγαµε τα
ονόµατα, όταν λέγαµε για την κοπτοραπτική, όταν λέγαµε για το
µπάζωµα-ξεµπάζωµα, όταν λέγαµε για τα ξυλόλια δεν συµµετείχε
κανείς, δεν µας στήριξε κανείς, δεν µας βοήθησε κανείς. Και έρ-
χεστε τώρα κάθε µέρα εδώ, κάθε λίγο, να εκµεταλλευτείτε πολι-
τικά. Νοµίζετε ότι ο κόσµος δεν ξέρει τι του γίνεται.

Πάµε και αλλού, γιατί έρχονται εκλογές. Πάµε στον ΣΥΡΙΖΑ. Τι
γίνεται εδώ; Άλλο τούτο και πάλι. ΣΥΡΙΖΑ. Άλλο τούτο και πάλι.
Πραγµατικά είναι κανείς να απορεί. Συγγνώµη, ο ΣΥΡΙΖΑ είναι
υπέρ του φράχτη; Εγώ θυµάµαι εδώ να δίνουµε οµηρικές µάχες
το 2019 - 2023, στην πρώτη κοινοβουλευτική περίοδο που συµ-
µετείχαµε. Τι δεν µας σούρνατε; Τι δεν µας λέγατε; Απίστευτα!
Και ξαφνικά ο ΣΥΡΙΖΑ είναι υπέρ του φράχτη! Μνήσθητί µου
Κύριε και θαυµαστά τα έργα σου! Απίστευτα πράγµατα. Και εσείς
απεγνωσµένοι και πελαγωµένοι σε µια προσπάθεια να σώσετε
ό,τι µπορείτε να σώσετε, κάνετε ένα γύρισµα τώρα, ας πούµε,
να µας πείτε ότι είστε υπέρ του φράχτη. Βγαίνει Βουλευτής του
ΣΥΡΙΖΑ και λέει «ναι, άµα γίνονται καταλήψεις, καλό είναι να
µπαίνει η αστυνοµία µέσα». Τι γίνεται; Τι ζούµε; Δηλαδή σε λίγο
θα µας πείτε ότι είστε και υπέρ της πολιτοφυλακής που είµαστε
κι εµείς, της εθνοφυλακής. Βγείτε και πείτε ότι είστε υπέρ του
Στρατού για τις γυναίκες, της θητείας ή της εκπαίδευσης των γυ-
ναικών. Θα µας πείτε ότι είστε και υπέρ της πολιτοφυλακής και
εθνοφυλακής. Θα µας πείτε ότι είστε υπέρ της οπλοκατοχής, που
επίσης εµείς είµαστε υπέρ. Στις προτάσεις µας για χηµικό ευνου-
χισµό συµφωνείτε; Θα µας τρελάνετε; Απωλέσατε κι εσείς την
πολιτική σας πυξίδα; Τι κάνετε ακριβώς τώρα δηλαδή;. Είστε
κατά, λέει, της αποστολής όπλων στην Ουκρανία για τη Ρωσία,
εσείς που ήσασταν υπέρ, εσείς που ήρθατε εδώ και χειροκρο-
τούσατε τους Αζόφ, τους ναζιστές.

Τι πάθατε; Ελληνική Λύση πάθατε κι εσείς; Έπαθε και ο ΣΥΡΙΖΑ
Ελληνική Λύση; Μη χειρότερα! Φοβερά πράγµατα, απίστευτα
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πράγµατα! Προσπαθείτε να απογαλακτιστείτε από αυτό το υπο-
τιθέµενο, που λέτε εσείς, δηµοκρατικό τόξο, αλλά είστε σε σύγ-
χυση πολιτική, το καταλαβαίνετε; Είστε σε µεγάλη πολιτική
σύγχυση. Βγείτε και πείτε, «εµείς είµαστε υπέρ του φράχτη».
Όταν τα λέγαµε για τον φράχτη, µας λέγατε ότι είµαστε ακραίοι,
ακροδεξιοί, ότι πρέπει να υπάρχει ελεύθερη διακίνηση ιδεών και
ανθρώπων και οι καηµένοι οι µετανάστες που µπαίνουν µέσα και
χίλια δύο. Εµείς θέλαµε τσιµεντένιο τείχος, όχι για οικόσιτα που
έκανε ο Μητσοτάκης. Άλλες χώρες έχουν σαράντα χιλιόµετρα
τείχος και εµείς ακόµα βάζουµε τα σύρµατα εκεί. Πού είναι το
έργο να τελειώσει; Πού είναι;

Απίστευτα πράγµατα συµβαίνουν, κυρίες και κύριοι, και νοµίζω
ότι µέχρι να φτάσουµε στις εκλογές θα δούµε κι άλλα ακόµα.
Κύριε Υπουργέ, µιας και εκπροσωπείτε σήµερα την Κυβέρνηση,
πώς ξεκινήσαµε σήµερα την κουβέντα; Είµαστε όλοι συγκλονι-
σµένοι από την αποτρόπαια δολοφονία της κοπελίτσας που
έχασε τη ζωή της από αυτό το τέρας; Με αφορµή και αυτή τη
στυγνή δολοφονία µιλάµε για τεράστια κενά και την έλλειψη που
έχει η Ελληνική Αστυνοµία; Λέγαµε για τους αστυνοµικούς;

Τι κάνει η Κυβέρνηση; Δηλαδή µία µέρα µετά από αυτή τη στυ-
γνή δολοφονία, που έδειξε τη γύµνια της Αστυνοµίας για άλλη
µια φορά, την υποστελέχωση κι όλα αυτά, τι κάνει η Κυβέρνηση;
Στέλνει δεκάδες αστυνοµικούς για να διαφυλάξει –προσέξτε- µια
ιδιωτική πρωτοβουλία, µια ιδιωτική προβολή, της ανθελληνικής,
αντιχριστιανικής, αντικοινωνικής ταινίας «Αδέσποτα κορµιά», η
οποία παίζεται στους κινηµατογράφους. Υπάρχει αυτή, λοιπόν,
η αντιχριστιανική, αντικοινωνική και ανθελληνική ταινία και στέλ-
νει η Νέα Δηµοκρατία, η Κυβέρνηση, αστυνοµία για να παίζεται
η ταινία! Σε µια ιδιωτική προβολή! Εάν νιώθουν την παραµικρή
ανασφάλεια οι κύριοι που ιδιωτεύουν, να πληρώσουν σεκιούριτι!

Αλλά δεν γίνεται δύο εικοσιτετράωρα µετά τη φρικτή δολοφο-
νία της νεαρής κοπέλας στο Αστυνοµικό Τµήµα των Αγίων Αναρ-
γύρων, το οποίο δεν µπορούσε να διαθέσει το αστυνοµικό τµήµα
ούτε έναν αστυνοµικό για να την προστατεύσει, δηλαδή το αστυ-
νοµικό τµήµα δεν είχε ούτε έναν αστυνοµικό να προστατεύσει
την κοπέλα αυτή, και στέλνει είκοσι πέντε αστυνοµικούς κάθε
βράδυ για τις επόµενες οκτώ µέρες, µε δύο οµάδες ΟΠΚΕ και
στατική φύλαξη, για να προστατέψει την ιδιωτική προβολή της
βέβηλης ταινίας «Αδέσποτα κορµιά» στην Αθήνα και τον κινηµα-
τογράφο «Δαναό». 

Τι είναι αυτό; Τι είναι αυτό, κύριε Υπουργέ; Ένας δεν βρέθηκε
αστυνοµικός να προστατεύσει το κορίτσι χθες, και η Κυβέρνηση
και το Υπουργείο αποφασίζει να στέλνει είκοσι πέντε αστυνοµι-
κούς κάθε µέρα, επί οκτώ µέρες, για να φυλάνε την ταινία αυτή.
Δεν υπάρχει τίποτα άλλο να πούµε.

Είναι, λοιπόν, κυβερνητική επιλογή να διαφυλάσσετε καθετί
αντεθνικό, αντιχριστιανικό, αντικοινωνικό και όχι να διαφυλάσ-
σονται οι Έλληνες πολίτες στην καθηµερινότητά τους. Είναι επι-
λογή της Κυβέρνησης, τελεία και παύλα. Και έτσι να πάτε σε
εκλογές, µε αυτά. Με αυτά θα πάτε σε εκλογές.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, που φρόντισε να χρηµατοδοτήσει
µε δεκάδες χιλιάδες ευρώ, δεκάδες χιλιάδες ευρώ, αυτή την αν-
τεθνική, αντιχριστιανική, αντικοινωνική ταινία, τώρα φροντίζει για
την απρόσκοπτη προβολή της ταινίας στην πλάτη του Έλληνα
φορολογούµενου και εις βάρος της ασφάλειας των Ελλήνων πο-
λιτών, που δολοφονούνται ακόµα-ακόµα και σε αστυνοµικά τµή-
µατα µπροστά. Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη, λοιπόν, είναι µια αντεθνική, αντιχρι-
στιανική, αντιλαϊκή και αντικοινωνική κυβέρνηση. Και µε αυτά να
πάτε στις εκλογές.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χήτα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» είκοσι οκτώ
µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο
Αγίου Κωνσταντίνου Αγρινίου (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Κοµνηνό Δελβερούδη από τη
Νίκη.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, πριν τοποθε-
τηθώ για το σηµερινό νοµοσχέδιο δεν µπορώ να µην αναφερθώ
στη φωτιά που µαίνεται για τέταρτη µέρα στα Πιέρια Όρη. Είµαι
από την Πιερία. Μιλάµε για έναν ασύλληπτου κάλλους βιότοπο
µε µοναδική βιοποικιλότητα και ασύγκριτη οµορφιά. Είναι, βέ-
βαια, προφανές ότι αυτό που προέχει αυτή τη στιγµή είναι η πλή-
ρης κατάσβεση της πυρκαγιάς.

Πριν από δύο εβδοµάδες, στη συζήτηση για τη σύµβαση της
αγοράς νέων πυροσβεστικών αεροπλάνων Καναντέρ εστιάσαµε
στην εισηγητική οµιλία µας στο γεγονός ότι µέχρι να παραδο-
θούν τα καινούργια αυτά αεροσκάφη το 2030 θα πρέπει να λη-
φθεί σοβαρή µέριµνα για τη φετινή χρονιά όσον αφορά τα µέτρα
πυροπροστασίας. Ακούσαµε, λοιπόν, µε βαρύγδουπες εξαγγε-
λίες τον κ. Κικίλια και τον κ. Τουρνά να µας διαβεβαιώνουν ότι µε
το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» ένα πλήθος εναέριων και επίγειων µέσων
πυρόσβεσης είναι έτοιµα να διασφαλίσουν την προστασία των
δασών µας από τις φωτιές.

Βρισκόµαστε µόλις στις αρχές Απριλίου. Το κράτος πιάστηκε
για µια ακόµα φορά απροετοίµαστο, παρά τις µεγαλεπήβολες
εξαγγελίες του για πλήρη ετοιµότητα και πρότυπο αντιπυρικό
σχεδιασµό. Δεν είναι δυνατόν, επειδή η αντιπυρική περίοδος ξε-
κινάει επίσηµα την 1η Μαΐου -και αυτό φυσικά πρέπει να αλλάξει-
να βλέπουµε, εκτός από δύο ελικόπτερα, να έρχεται να επιχει-
ρήσει µόνο ένα αεροσκάφος, να µη ρίχνει νερό, γιατί πιθανόν
ήρθε µόνο για να κάνει µία επισκόπηση από τον αέρα, και τα υπό-
λοιπα δεν έχουν ολοκληρώσει ακόµα τη διαδικασία συντήρησης.
Προφανώς ο κυβερνητικός σχεδιασµός τα θέτει σε πλήρη ετοι-
µότητα την 30η Απριλίου και όχι νωρίτερα. Και επειδή πήγα επι-
τόπου στο πεδίο της φωτιάς σε ύψος χίλια οκτακόσια µέτρα
υψόµετρο, διαπίστωσα δυστυχώς τον τεράστιο χρόνο που απαι-
τείται για τον ανεφοδιασµό των πυροσβεστικών οχηµάτων µε
νερό λόγω της πλήρους απουσίας ταµιευτήρων νερού στο
βουνό, ενώ δεν γίνεται καν λόγος για αντιπυρικές ζώνες.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, το καλοκαίρι έφτασε σχε-
δόν και αυτό που εισπράττουµε τόσο εµείς, αλλά κυρίως οι Έλ-
ληνες πολίτες από την προχειρότητα του αντιπυρικού σας
σχεδιασµού είναι απλά φόβος γι’ αυτά που έρχονται. 

Ερχόµενος τώρα στο προκείµενο, καλούµαστε σήµερα να συ-
ζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, το οποίο έρχεται να προσαρµόσει στο εθνικό µας δίκαιο
τον Κανονισµό 2065/2022 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και
Συµβουλίου για την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών, του γνω-
στού µας DSA. Δεν απαιτείται βέβαια να έχει κάποιος ιδιαίτερες
νοµικές γνώσεις αλλά και εξειδικευµένη εµπειρία σε θέµατα ψη-
φιακής τεχνολογίας για να αντιληφθεί τον κίνδυνο και όσα τεχνη-
έντως υποκρύπτονται πίσω από τον βαρύγδουπο τίτλο της
«διασφάλισης καλύτερης προστασίας των χρηστών και των θε-
µελιωδών δικαιωµάτων στο διαδίκτυο».

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να επισηµάνω ότι στο µικρό
χρονικό διάστηµα της παρουσίας µας ως Νίκη στο Κοινοβούλιο
συνειδητοποιούµε όλο και περισσότερο ότι στην πλειονότητα
των νοµοσχεδίων που εισέρχονται στην Εθνική Αντιπροσωπεία
και µιλούν δήθεν για διασφάλιση της προστασίας των πολιτών
στην πορεία αποδεικνύεται ότι πρόκειται στην πραγµατικότητα
για διατάξεις που ρυθµίζουν ακριβώς το αντίθετο από αυτό που
ευαγγελίζονται οι τίτλοι τους και φυσικά λειτουργούν εις βάρος
των Ελλήνων πολιτών. Αναφέρω ενδεικτικά την προστασία των
δανειοληπτών, την προστασία των καταναλωτών, την προστασία
από τη φοροδιαφυγή, την προστασία της δηµόσιας υγείας και
τόσα άλλα. 

Κατά την ίδια πάγια τακτική, το πραγµατικό ζητούµενο του υπό
συζήτηση νοµοσχεδίου είναι ο πλήρης έλεγχος της διάδοσης
των ιδεών στο διαδίκτυο. Στην ουσία πρόκειται για την υλοποίηση
ενός σχεδίου υπονόµευσης της ίδιας της δηµοκρατίας για εκα-
τοµµύρια Ευρωπαίους πολίτες µε εµπνευστή και ενορχηστρωτή
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την Ευρωπαϊκή Ένωση. Και επειδή η Ευρωπαϊκή Επιτροπή σε
καµµία περίπτωση δεν θα ήθελε να θολώσει η ίδια την προωθού-
µενη εικόνα της ως θεµατοφύλακα της δηµοκρατίας και της
ελευθερίας, κρίθηκε επιβεβληµένη η εργαλειοποίηση της DSA
για την υλοποίηση του συγκεκριµένου σχεδίου, δηλαδή για τη
«βρώµικη» δουλειά. 

Στην πραγµατικότητα η DSA πήρε από τις Βρυξέλλες το χρί-
σµα και ορίστηκε ως ο απόλυτος ψηφιακός χωροφύλακας του
διαδικτύου, µε βασική επιδίωξη τον περιορισµό του θεµελιώδους
δικαιώµατος της ελευθερίας της έκφρασης των Ευρωπαίων πο-
λιτών. Μέσω της DSA οι Ευρωπαίοι αξιωµατούχοι θα µπορούν
πλέον να λογοκρίνουν και να αφαιρούν οποιοδήποτε περιεχό-
µενο θεωρείται έτσι γενικά και αφηρηµένα παράνοµο, επιβλαβές,
παραπληροφόρηση ή ρητορική µίσους. Αλήθεια, ποιος θα είναι
ο αντικειµενικός ερµηνευτής των γενικών όρων παραπληροφό-
ρηση ή επιβλαβές; 

Ας µη γελιόµαστε. Η αοριστία των συγκεκριµένων εννοιών θα
οδηγήσει αναπόφευκτα τις µεγάλες εταιρείες τεχνολογίας στην
κατάχρηση και στην αφαίρεση οποιασδήποτε διαδικτυακής µη
αρεστής πληροφορίας, δεδοµένου ότι σε αντίθετη περίπτωση θα
υποστούν εξαιρετικά δυσµενείς κυρώσεις. Η άνωθεν εντολή
προς την DSA σαφής και αδιαπραγµάτευτη: Διαγράψετε, όχι
µόνο τις παράνοµες, αλλά και τις «επιβλαβείς» -σε εισαγωγικά-
πληροφορίες. Ο έλεγχος βέβαια δεν θα γίνεται εκ των υστέρων
και κατασταλτικά. Οι πιο µεγάλες διαδικτυακές πλατφόρµες και
οι µηχανές αναζήτησης, όπως το Facebook και το Instagram, το
Youtube και η Google, θα ελέγχουν και θα λογοκρίνουν προλη-
πτικά. Η εντολή της DSA προς τις πλατφόρµες πηγαίνει ακόµα
πιο πέρα και σε πιο σκοτεινά µονοπάτια: «Εάν υπάρχουν έστω
και αµφιβολίες για µια ανάρτηση, και πάλι διαγράψετε τη, για να
αποφύγετε τα πιθανά εξοντωτικά πρόστιµα».

Υπό αυτήν την απειλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δυ-
νατόν να µιλάµε για ελευθερία σκέψης; Είναι βέβαιο πλέον ότι,
εκτός από τις διαδικτυακές πλατφόρµες, και οι ίδιοι οι πολίτες
αναπόφευκτα θα «προσαρµόσουν» -εντός εισαγωγικών- τις σκέ-
ψεις και τις απόψεις τους για να αντιµετωπίσουν την προληπτική
λογοκρισία και τη φραγή από τη διακίνηση των ιδεών τους στο
διαδίκτυο, το γνωστό overblocking. Αναπόφευκτα κάθε ανεπιθύ-
µητη είδηση θα βαπτίζεται ψευδής είδηση και θα αφαιρείται στο
όνοµα του προληπτικού ελέγχου πληροφοριών κινδύνου. 

Σε αυτήν την περίπτωση θα µιλούµε -και αυτό δεν είναι κινδυ-
νολογία- όχι µόνο για την απόλυτη ιντερνετική λογοκρισία, αλλά
ουσιαστικά για προληπτικά εποπτευόµενη σκέψη. Και όπως γί-
νεται εύκολα κατανοητό, αφού δεν υπάρχουν συγκεκριµένα όρια
και θεµατολογία, έτσι απλά και κυνικά θα λογοκρίνονται τα
πάντα. Αν θελήσει κάποιος, για παράδειγµα, να εκφράσει διαδι-
κτυακά µια οποιαδήποτε κριτική για την προώθηση της woke
κουλτούρας, η άποψη αυτή θα χαρακτηριστεί ως ρητορική µί-
σους και θα αφαιρεθεί άµεσα ως επικίνδυνη για τη δηµόσια τάξη.

Συνοψίζοντας και επειδή κάποιοι κατά τη γνωστή τακτική πι-
θανόν να θεωρήσουν όλα αυτά ως συνωµοσιολογία, θα επιση-
µάνω µόνο την πρόσφατη αναφορά της Προέδρου της Κοµισιόν
Ούρσουλας φον ντερ Λάιεν, η οποία δήλωσε στο Νταβός ότι «το
κύριο µέληµα για τα επόµενα δύο χρόνια δεν είναι οι συγκρού-
σεις ή το κλίµα, αλλά η παραπληροφόρηση», υποδεικνύοντας και
αποδεικνύοντας ευθέως συγχρόνως και απροκάλυπτα την
ανάγκη λογοκρισίας των πληροφοριών του διαδικτύου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεδοµένου ότι ζούµε σε ένα πε-
ριβάλλον εκτεταµένης χειραγώγησης του Τύπου και της πληρο-
φορίας, όπως άλλωστε ανέδειξε και το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο,
το διαδίκτυο µε τα όποια προβλήµατα και τις στρεβλώσεις του
είναι ένα από τα τελευταία προπύργια ελευθερίας λόγου και σκέ-
ψης. Αυτήν την ελευθερία επιχειρεί να περιορίσει και να φιµώσει
η DSA µέσω του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου µε τις ευλογίες φυ-
σικά της Κυβέρνησης και για τον λόγο αυτό το καταψηφίζουµε
απερίφραστα, καλώντας και τα υπόλοιπα κόµµατα να πράξουν
το ίδιο.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον κ.
Δελβερούδη.

Θα ολοκληρώσουµε τον κύκλο των οµιλητών µε την κ. Ασπασία
Κουρουπάκη από τη Νίκη.

ΑΣΠΑΣΙΑ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου, θα ήθελα να κάνω µια αναφορά στο φρικτό
έγκληµα στους Αγίους Αναργύρους. Αντί να προβλεφθεί η εφαρ-
µογή πρωτοκόλλων σύλληψης και ψυχιατρικής εκτίµησης όσων
απειλούν τις συζύγους ή τις συντρόφους τους, αντί να αναλάβει
ενεργό δράση, όχι µόνο η Αστυνοµία, αλλά και το Εθνικό Κέντρο
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, που δυστυχώς αφιερώνει τους πόρους
του για να προωθεί την woke ατζέντα, αντί να παρακολουθούνται
συστηµατικά όλα τα περιστατικά της ενδοοικογενειακής βίας, κά-
ποιοι κοροϊδεύουν τον κόσµο και νοµίζουν ότι µε την καθιέρωση
του όρου γυναικοκτονία και την καταδίκη της πατριαρχίας θα κιν-
δυνεύουν λιγότερο τα θύµατα της ενδοοικογενειακής βίας. Η
άτυχη γυναίκα υπήρξε θύµα της ασυδοσίας που συστηµατικά
προωθείται ως τρόπος ζωής από όσους χλευάζουν τις αρχές και
τις παραδόσεις µας. 

Με το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, το σχέδιο επιβολής του ψηφια-
κού ολοκληρωτισµού µπαίνει πλέον σε εφαρµογή. Η λογοκρισία
του διαδικτύου υπήρχε εδώ και χρόνια ως τάση, τώρα όµως γί-
νεται νόµος του κράτους. Ο Κανονισµός 2065/2022, γνωστός ως
DSA, τέθηκε σε εφαρµογή από την Ευρωπαϊκή Ένωση από τις
17 Φεβρουαρίου 2024 και µε το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο απλώς
µπαίνουν οι τελευταίες πινελιές. 

Για να γίνει αντιληπτό τι ετοιµάζεται, αρκεί να θέσω υπ’ όψιν
σας µια µόνο παράµετρο αυτού του νέου νοµικού πλαισίου. Ο
κανονισµός αυτός σε συνδυασµό µε την ελληνική νοµοθεσία ανα-
γνωρίζει µε τελείως αδιαφανή κριτήρια σε κάποιους ιδιώτες το
δικαίωµα να λογοκρίνει αρκεί να τους έχει δοθεί ο τίτλος: «Αξιό-
πιστες πηγές επισήµανσης παράνοµου περιεχοµένου». 

Σύµφωνα µε το άρθρο 2 παράγραφος 2 του κανονισµού,
όποιος λάβει αυτό τον τίτλο από την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοι-
νωνιών και Ταχυδροµείων θα µπορεί να ζητά από τα κοινωνικά
δίκτυα να κατέβουν όποιες αναρτήσεις θεωρεί παράνοµες αρκεί
µόνο να έχει τα ακόλουθα προσόντα: Να διαθέτει ιδιαίτερη εµ-
πειρογνωσία και ικανότητα για την ανίχνευση, τον εντοπισµό και
την αναφορά παράνοµου περιεχοµένου, να είναι ανεξάρτητος
από κάθε πάροχο επιγραµµικών πλατφορµών, να ασκεί τις δρα-
στηριότητες του για τους σκοπούς της υποβολής ειδοποιήσεων
µε επιµελή, ακριβή και αντικειµενικό τρόπο.

Και σας θέτω τα εξής ερωτήµατα: Ποιος θα κρίνει την εµπειρία
στο συγκεκριµένο αντικείµενο; Θα µπορεί ο καθένας να ζητάει
να του αναγνωριστεί η σχετική εµπειρία ή θα δοθεί η εξουσία σε
µισθοφόρους λογοκριτές που θα υπηρετούν συµφέροντα;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Και φυσικά υπάρχει και το ζήτηµα της διαφάνειας. Για ποιο
λόγο µια ΜΚΟ ή άλλη οργάνωση θα επιδιώξει τον ρόλο της αξιό-
πιστης πηγής; Θα το κάνει εθελοντικά; Πώς θα ζει; Με τι χρηµα-
τοδότηση; Ποιες εγγυήσεις διαφάνειας θα έχει όταν δεν ξέρουµε
πώς και από πού βιοπορίζονται όσοι αναλάβουν τον ρόλο του
διώκτη του υποτιθέµενου παράνοµου περιεχοµένου στο διαδί-
κτυο;

Και αυτή είναι µόνο µια διάσταση που δείχνει πόσο επικίνδυνος
είναι ο κανονισµός αυτό. Υπάρχουν ακόµη αρκετές άλλες επικίν-
δυνες πτυχές. Γιατί βιάζεστε να τον θέσετε σε εφαρµογή; Είναι
τυχαίο ή θέλετε να έχετε τον µηχανισµό λογοκρισίας πριν από
τις ευρωεκλογές έτοιµο για να εµποδίσετε να εκφραστεί το κύµα
οργής της κοινωνίας;

Η Νίκη θα καταψηφίσει κάθε διάταξη που διευκολύνει την
εφαρµογή του κανονισµού φίµωσης του διαδικτύου.

Όσον αφορά το υπόλοιπο νοµοσχέδιο, η Νίκη είναι πολύ επι-
φυλακτική στην επέκταση του ψηφιακού «φακελώµατος» που
επιχειρείται µε νέες εφαρµογές. Όταν ένα κράτος µπορεί µε
τόση ευκολία να µπαζώνει πειστήρια και να αλλοιώνει διαλόγους,
δεν θέλει και πολλή φαντασία να σκεφτεί κανείς πόσο πιο εύκολα
θα µπορεί να επέµβει στα δεδοµένα µας και να τα αλλοιώνει ή
να τα επεξεργάζεται εις βάρος µας και δεν µιλάω υποθετικά. 

Είδαµε το τραγικό παράδειγµα µιας τέτοιας κατάχρησης εντός
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην Ολλανδία, που προκάλεσε την

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13905



πτώση της κυβέρνησης το 2021. Η ψευδαίσθηση ότι η ψηφιοποί-
ηση θα τα λύσει όλα υπήρχε και στην Ολλανδία µέχρι που ξέ-
σπασε το τραγικό σκάνδαλο µε τα οικογενειακά επιδόµατα. Σας
παραθέτω σχετικό δηµοσίευµα στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ασπασία Κουρουπάκη κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Οι Ολλανδοί πολίτες και πολιτικοί είχαν επιλέξει να κάνουν τα
πάντα ψηφιακά, ακόµη και τους φορολογικούς ελέγχους επιδο-
µάτων των τέκνων τους. Όταν, όµως, λόγω σφάλµατος στον αλ-
γόριθµο χιλιάδες οικογένειες βρέθηκαν να δικάζονται για απάτη,
κανείς δεν µπορούσε να αποδείξει ότι δεν είναι ελέφαντας. Οι
κρατικοί φορείς άκουγαν ό,τι έλεγαν τα κοµπιούτερ. Άνθρωποι
οδηγήθηκαν άδικα στη φυλακή, ζευγάρια χώρισαν, παιδιά απο-
χωρίστηκαν από τις οικογένειές τους, χιλιάδες οικογένειες κα-
ταστράφηκαν οικονοµικά µόνο και µόνο επειδή το κράτος τα είχε
ψηφιοποιήσει όλα και εµπιστευόταν τους αλγόριθµους. Οι Ολ-
λανδοί κατάλαβαν πρώτοι µε πολύ οδυνηρό τρόπο ότι η µαζική
ψηφιοποίηση είναι εξαιρετικά επικίνδυνη για τους πολίτες, αλλά
τουλάχιστον εκεί στην Ολλανδία, έστω και αργά, αποδείχθηκε
και δεν συγκαλύφθηκε το σφάλµα του αλγόριθµου. Η κυβέρνηση
παραιτήθηκε και έγιναν βήµατα για την αποκατάσταση των θυ-
µάτων της ψηφιοποίησης. 

Εδώ τι πιστεύετε ότι θα συνέβαινε σε µια αντίστοιχη περί-
πτωση µαζικών διώξεων των πολιτών που θα στηρίζονταν σε προ-
βληµατικά ψηφιακά δεδοµένα; Πιστεύετε ότι η κυβέρνηση των
υποκλοπών, του «Predator», των µπαζωµάτων και του παρασκη-
νίου µας «φακελώνει» µε όλες αυτές τις παλαιές και τις νέες
εφαρµογές µόνο και µόνο για να καταπολεµήσει τη γραφειοκρα-
τία; 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας ολισθαίνει σε έναν όλο
και πιο σκοτεινό κατήφορο ψηφιακού ολοκληρωτισµού και µεθο-
δεύει ένα ζοφερό µέλλον για την ελευθερία όλων µας. Για αυτό
η Νίκη είναι ξεκάθαρα ενάντια σε αυτό το νοµοσχέδιο που διευ-
κολύνει τις µεθοδεύσεις της. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κουρουπάκη.

Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Μάντζος, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η νέα χθεσινή στυγερή δολο-

φονία µιας ακόµη γυναίκας, το νέο ανατριχιαστικό περιστατικό
έµφυλης βίας, δεν είναι ένα ακόµη έγκληµα σε µια σειρά ανάλο-
γων εγκληµάτων. Είναι η πολλοστή επανάληψη της ίδιας εγκλη-
µατικής συµπεριφοράς. Ένας άνδρας δολοφονεί µια γυναίκα
επειδή την αισθάνεται ιδιοκτησία του. Τόσο απλά, τόσο αποκρου-
στικά. Και είναι οι συνθήκες τέλεσης αυτής της συγκεκριµένης
γυναικοκτονίας που πιστοποιούν την παταγώδη αποτυχία της πο-
λιτικής ασφάλειας στην καθηµερινότητα των πολιτών. 

Η οµάδα εµπειρογνωµόνων GREVIO του Συµβουλίου της Ευ-
ρώπης στο τέλος του 2023 µε έκθεσή της διαπίστωσε ελλείψεις
στην πολύ µεγάλη πλειοψηφία των διατάξεων της σχετικής Διε-
θνούς Σύµβασης της Κωνσταντινούπολης και την ανάγκη για
λήψη µέτρων για τη λειτουργία κέντρων προστασίας γυναικών
θυµάτων βίας και των παιδιών τους. 

Όσα έχουν γίνει από την ελληνική πολιτεία δεν είναι αρκετά.
Τα επιχειρησιακά γραφεία, οι επιτελικές υπηρεσίες και αρκετά
από όσα έγιναν, δυστυχώς, αποδείχθηκαν επικοινωνιακά τρικ. Η
ιστοσελίδα metoo.gov.gr παραµένει τρία χρόνια σε κατάσταση
δοκιµών. Για ποιο panic button µας µιλάει η Κυβέρνηση; Για ποια
εκπαίδευση µας µιλάει η Αστυνοµία µε τη χθεσινή της ανακοί-
νωση; Σε αστυνοµικό τµήµα ήταν η δολοφονηθείσα κοπέλα. Ξε-
ψύχησε µπροστά στο φυλάκιο του αστυνοµικού τµήµατος. 

Κανείς δεν δικαιούται να υποβιβάσει το γεγονός αυτό σε ένα
απλό αστυνοµικό δελτίο. Ούτε δικαιούται η Κυβέρνηση να ανα-
λώνεται σε εύκολες λύσεις και φαντεζί ατάκες, όπως έκανε στο
παρελθόν. Πολιτική πρέπει να είναι η απάντηση µε δράσεις,
µέτρα και πρωτοβουλίες σε νοµοθετικό και επιχειρησιακό επί-

πεδο για τη δικαιοπολιτική αντιµετώπιση της γυναικοκτονίας ως
διακριτής µορφής εγκληµατικής δράσης, ώστε να υπάρχει και η
αναγκαία καταγραφή των αντίστοιχων περιστατικών, πληρέ-
στερη ή µάλλον πληρέστατη ενηµέρωση των γυναικών για το
πώς µπορούν να προστατευτούν από µια κακοποιητική σχέση,
δοµές λειτουργικές, υπηρεσίες ψυχολογικής υποστήριξης και
φυσικά µε επαρκή χρηµατοδότηση από κάθε διαθέσιµη πηγή και
διαρκή αξιολόγηση και λογοδοσία στη Βουλή. 

Απαιτείται πρόληψη,  αντιµετώπιση και εκπαίδευση και να εξη-
γήσουν τα συναρµόδια Υπουργεία τις πρωτοβουλίες που προτί-
θενται να λάβουν µε όρους πολιτικούς, όχι αστυνοµικού ρε-
πορτάζ. Έτσι θα αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα αποτελεσµατικά.
Αυτό κάνουν, αυτό απαιτούν, αξιώνουν, διεκδικούν τα πολιτικά
κόµµατα που κάνουν πολιτική µε θεσµικό τρόπο και περιεχόµενο
και όχι µε όρους life style ή social media.

Έρχοµαι στο σχέδιο νόµου. Μιλώντας για social media είδα
χθες ένα άρτια κατασκευασµένο βίντεο του Υφυπουργού κ. Κυ-
ρανάκη, στα social media εξ ολοκλήρου αποτέλεσµα τεχνητής
νοηµοσύνης. Ναι, η τεχνητή νοηµοσύνη µπορεί δυνητικά να είναι
µια επικίνδυνη µέθοδος παραπληροφόρησης και είναι σωστό να
ενηµερώνονται οι πολίτες για τους κινδύνους αυτούς, όπως είναι
εξίσου σωστό να γνωρίζουν και να αναγνωρίζουν οι πολίτες και
τις άλλες µορφές παραδοσιακής χειραγώγησης, που δυστυχώς
ευδοκιµούν στην πατρίδα µας, όπως η επεξεργασία ακουστικού
υλικού, η αξιοποίηση προνοµιακών διαύλων επικοινωνίας µέσω
ιστοσελίδων, η συστηµατική αναπαραγωγή από ανώνυµα trolls
και επώνυµα στελέχη, ενίοτε και Υπουργούς. 

Το µοτίβο είναι γνωστό και είναι κάτι στο οποίο τα επικοινω-
νιακά εργαλεία της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ έχουν δια-
κριθεί και διακρίνονται έως σήµερα. Η αλήθεια τεµαχίζεται,
επιλέγονται τα πλέον παρελκυστικά αποσπάσµατα και στη συνέ-
χεια, διοχετεύονται µέσω συγκεκριµένων διαύλων στα φίλια µέσα
µαζικής ενηµέρωσης.

Όταν, λοιπόν, ο κύριος Υφυπουργός -και ορθώς σπεύδω να πω-
θέλει µε το βίντεό του να εγείρει και να αυξήσει τον βαθµό ενηµέ-
ρωσης και ευαισθητοποίησης της κοινής γνώµης για τη νέα µορφή
χειραγώγησης που έρχεται από την τεχνητή νοηµοσύνη, πώς το-
ποθετείται απέναντι στους Υπουργούς και τον Πρωθυπουργό τον
ίδιο που επικαλέστηκαν έναν χρόνο και έναν µήνα πριν επεξεργα-
σµένες συνοµιλίες, που στήριξαν από το πρώτο εικοσιτετράωρο
το αφήγηµα του αποκλειστικά ανθρώπινου σφάλµατος στην
εθνική τραγωδία των Τεµπών, ενός σταθµάρχη που βρέθηκε στη
θέση του -το ξεχνούν- κατά παράβαση της σχετικής νοµοθεσίας
µε «γαλάζιο» ρουσφέτι και δύο µηχανοδηγών που δεν ζουν σή-
µερα, δεν έχουν καν φωνή να υπερασπιστούν τους εαυτούς τους;
Πώς τοποθετείται αυτή η ανάρτηση και η θέση -η σωστή, επανα-
λαµβάνω- ακόµα χειρότερα απέναντι στον Υπουργό της Δικαιοσύ-
νης, που µόλις χθες σε τηλεοπτικό σταθµό προσπάθησε να
υποβαθµίσει τη χειραγώγηση της κοινής γνώµης µε την επεξερ-
γασία και επιλεκτική διανοµή ακριβώς αυτών των χαλκευµένων συ-
νοµιλιών; Λες και το µοντάζ εκείνο ήταν βίτσιο κάποιου, λες και
κάποιος αθώος απέκτησε πρόσβαση 4.00’ το πρωί, την ώρα που
ένα έθνος ήταν βυθισµένο στην οδύνη και στο σοκ και οι διασώ-
στες έψαχναν ακόµα νεκρούς στα συντρίµµια των Τεµπών, εκείνος
ο κάποιος -άραγε ποιος;- εκείνο το τοξικό χέρι απέκτησε πρό-
σβαση σε αυτούς τους διαλόγους, στο κρίσιµο ανακριτικό υλικό,
το επεξεργάστηκε και το διοχέτευσε σε συγκεκριµένο µέσο από
βίτσιο.

Το γεγονός ότι ένα παρακράτος λειτούργησε πριν από το κρά-
τος είναι κάτι το οποίο δεν έχει καµία σηµασία για τον Υπουργό
Δικαιοσύνης, ότι έγινε χειραγώγηση κοινής γνώµης δεν έχει καµ-
µία σηµασία, αρκεί που υπάρχει το πλήρες ανακριτικό υλικό στα
χέρια των αρχών. Αλίµονο αν οι ανακριτές και οι εισαγγελείς διε-
ρευνούσαν µε βάση χαλκευµένο ανακριτικό υλικό! Όµως, µε τη
χειραγώγηση ποιος θα εξηγήσει τι πήγε λάθος ή σωστά, ανά-
λογα µε το πώς το ήθελε κανείς; Ποιος θα λογοδοτήσει για την
επιχείρηση της χειραγώγησης; Πώς θα πείσει κανείς ότι όλο
αυτό δεν έχει σχέση µε το βασικό έγκληµα και ότι δεν συνιστά
συγκάλυψη; Δεν βρίσκετε αντίφαση, δεν βρίσκετε αντινοµία σε
αυτό;

Και έρχεται σήµερα η Νέα Δηµοκρατία και έχει πρόβληµα που
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ενεργοποιείται η δικαιοσύνη µετά από την αναφορά και τη δική
µας καίρια πρωτοβουλία, που έγινε δηλαδή σήµερα επιτόπια αυ-
τοψία και λήψη κρίσιµου υλικού από τους εισαγγελικούς λειτουρ-
γούς, από τον ΟΣΕ, ένα έτος και έναν µήνα µετά το έγκληµα και
δύο ηµέρες µετά την υποβολή της αναφοράς του Προέδρου του
ΠΑΣΟΚ στην εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.

Εκτός αν πρέπει να ασπαστούµε την άποψη του Κοινοβουλευ-
τικού Εκπροσώπου της Νέας Δηµοκρατίας ότι συµβαίνουν δύο
πράγµατα, πρώτον, ότι είναι απαράδεκτη η υποβολή αναφοράς
από έναν πολίτη στη δικαιοσύνη και δεύτερον, ότι είναι τυχαία η
ακολουθία των γεγονότων. Το πρώτο παραβιάζει την ποινική δι-
κονοµία. Το δεύτερο παραβιάζει την κοινή λογική. Ευχαριστούµε,
δεν θα πάρουµε καµµία από τις δύο εκδοχές που µας προτεί-
νετε.

Εµείς στηρίζουµε και εµπιστευόµαστε τη δικαιοσύνη και τη
συνδράµουµε. Στηρίζουµε έµπρακτα τους θεσµούς της εθνικής
και ενωσιακής έννοµης τάξης, όχι στα λόγια. Στηρίζουµε και την
πρωτοβουλία- κάθε πρωτοβουλία- που κατατείνει στην εφαρ-
µογή ευρωπαϊκών πολιτικών, όπως η Digital Services Act.

Όµως το ζητούµενο παραµένει: Πώς θα εξασφαλίσουµε ότι
και στη χώρα µας θα λειτουργούν αυτοί οι θεσµοί εύρυθµα,
όπως ορίζει το ευρωπαϊκό κεκτηµένο, µε όρους διαφάνειας σε
όλα τα στάδια της πολιτικής ζωής και της εκλογικής διαδικασίας;

Τι γίνεται, αλήθεια, µε τη διαφάνεια στις χορηγούµενες διαφη-
µίσεις στα µέσα κοινωνικής δικτύωσης που πολλές από αυτές
στρέφονται, µάλιστα, απέναντι σε πολιτικούς αντιπάλους;

Τι γίνεται µε τον σεβασµό των ανεξάρτητων αρχών και της
ΕΕΤΤ, τη στελέχωσή της και την ενδυνάµωσή της; Είναι επιτα-
κτική η ανάγκη πρόσληψης ελλείποντος προσωπικού, καθ’ ότι η
απουσία επαρκούς αριθµού εργαζοµένων θα καταστήσει αδύ-
νατη την επιτυχή επέλευση των προσδοκώµενων αποτελεσµά-
των.

Και ναι, επιτέλους, η Κυβέρνηση πρέπει να υπερβεί, να βρει
τρόπο να θεραπεύσει την αλλεργία της απέναντι στις ανεξάρτη-
τες αρχές και να µάθει να προασπίζει την ανεξαρτησία τους και
να σέβεται τη γνώµη τους.

Σέβεστε σήµερα το ΑΣΕΠ, όταν δεν το ρωτήσατε καν για τις
ρυθµίσεις που κάνατε µε το άρθρο 4 της τροπολογίας, µε τις
οποίες κάνετε πιο αδιαφανείς τους όρους συµµετοχής στους
γραπτούς διαγωνισµούς; Συµφωνεί ή διαφωνεί το ΑΣΕΠ; Γιατί
συγκαλεί την ολοµέλεια; Η Βουλή δεν γνωρίζει την απάντηση αν
συµφωνεί το ΑΣΕΠ. Δεν ρωτήθηκε το ΑΣΕΠ. Η Κυβέρνηση θα
µας ενηµερώσει για αυτό;

Και δυστυχώς, λόγω της πάγιας αντικοινοβουλευτικής πρακτι-
κής, όπου οµαδοποιείτε άσχετες διατάξεις στην ίδια τροπολογία,
δεν µπορούµε να υπερψηφίσουµε την τροπολογία αυτή, θα
πούµε «παρών», ενώ θα ήµασταν θετικοί για παράδειγµα στη
χρηµατοδότηση του Δήµου Θεσσαλονίκης, ώστε να θεραπευ-
τούν οι δυσµενείς συνέπειες της εσφαλµένης επιλογής σας να
προταχθεί η επιλογή του Flyover έναντι της εξωτερικής περιφε-
ρειακής οδού, µία επιλογή που προκαλεί ήδη ασφυξία στη συµ-
πρωτεύουσα, όχι µόνο για την αποκοµιδή των απορριµµάτων,
αλλά και στην κυκλοφοριακή ζωή της πόλης.

Επιστρέφω στο κύριο αντικείµενο του σχεδίου νόµου.
Σε κάθε περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ασφάλεια

στο διαδίκτυο είναι κρίσιµη έννοια στη σύγχρονη εποχή για τη
διασφάλιση και την εγγύηση των θεµελιωδών δικαιωµάτων της
ανθεκτικότητας της δηµοκρατίας µας στις προκλήσεις και στις
επιθέσεις που δέχεται.

Καλωσορίζουµε, λοιπόν, την πρωτοβουλία σας παρά τις επιµέ-
ρους παρατηρήσεις που έθεσε ο ειδικός αγορητής µας Ιλχάν
Αχµέτ και σήµερα, αλλά και στην επιτροπή, αλλά αναρωτιόµαστε
σε ποια έννοµη τάξη γίνεται πράξη αυτή η πρωτοβουλία. Στην Ελ-
λάδα, που ακόµη κλονίζεται από το σκάνδαλο των υποκλοπών µε
τη χρήση κακόβουλων λογισµικών και την επίσηµη κρατική παρα-
κολούθηση από την ΕΥΠ εις βάρος πολιτικών, δηµοσιογράφων και
Αρχηγών Ενόπλων Δυνάµεων; Στην Ελλάδα, που ακόµη δεν έχει
προχωρήσει στην ταυτοποίηση, στη διασταύρωση έστω των στό-
χων του «Predator» και των στόχων της ΕΥΠ; Στην Ελλάδα, όπου
δεν έχει βελτιωθεί το νοµοθετικό καθεστώς, ώστε ο παρακολου-
θούµενος να λαµβάνει γνώση του λόγου της παρακολούθησης;

Και επειδή σας ενοχλεί το ψήφισµα του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου που τα θέτει όλα αυτά, τι έχετε να πείτε για το ψήφισµα
του Συµβουλίου της Ευρώπης, που στις 11 Οκτωβρίου 2023 κά-
λεσε τη χώρα µας σε ενέργειες και νοµοθετικές προσαρµογές
για τη χρήση κακόβουλων λογισµικών στην επικράτειά της;

Και φυσικά, ποιος µπορεί να ξεχάσει το σκάνδαλο µε τη διαρ-
ροή δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα µε την Ευρωβουλευτή
σας κ. Ασηµακοπούλου, που προσβάλλει την ίδια τη λειτουργία
της εκλογικής διαδικασίας, απειλεί να ναρκοθετήσει θεσµούς,
όπως η επιστολική ψήφος και η ψήφος των αποδήµων Ελλήνων;
Το Υπουργείο Εσωτερικών, θεµατοφύλακας των δεδοµένων των
εκλογέων, πρωταγωνιστεί στην παραβίαση του ενωσιακού και
εθνικού δικαίου της ιδιωτικότητας και της προστασίας των δεδο-
µένων προσωπικού χαρακτήρα, διαβιβάζει δεδοµένα σε τρίτους
µη δικαιούµενους, µετατρέποντας τον εαυτό του, το Υπουργείο
των Εσωτερικών, σε εκλογικό κέντρο της Νέας Δηµοκρατίας.

Θα αναµένουµε τα πορίσµατα της δικαιοσύνης και της Ανε-
ξάρτητης Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα. Δεν αρκούµαστε σε αυτά που µας έδωσε ως πορίσµατα
η δήθεν ΕΔΕ του Μεγάρου Μαξίµου και του Υπουργείου των
Εσωτερικών, χωρίς πλαίσιο και κανόνες λειτουργίας. Έχουµε ζη-
τήσει ήδη και σας επαναλαµβάνουµε το αίτηµά µας για σύγ-
κληση της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας και πρόσκληση της
Υπουργού των Εσωτερικών που τηρεί µία ύποπτη σιωπή και του
επικεφαλής της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χα-
ρακτήρα για την παροχή ενηµέρωσης στο Σώµα.

Εξάλλου, δηµοκρατία δεν είναι µόνο οι εκλογές, είναι και η κα-
θηµερινή ζωή των πολιτών, η επαφή µε το κράτος και τους δη-
µόσιους φορείς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Παρά τις υποσχέσεις για απλοποίηση, η γραφειοκρατία και

ταυτόχρονα η αδυναµία επίλυσης των προβληµάτων από την Κυ-
βέρνηση ταλαιπωρούν καθηµερινά τους πολίτες και τις επιχειρή-
σεις. Πολύπλοκες διαδικασίες, καθυστερήσεις αποτελούν
αντίφαση προς τις προσδοκίες που δηµιουργούνται από τη συ-
νεχή χρήση δηµόσιων πόρων και τη δαπάνη εκατοµµυρίων ευρώ.
Η γραφειοκρατία, δυστυχώς, διαιωνίζεται και σε ψηφιακό επί-
πεδο, βάζοντας εµπόδιο στην καθηµερινότητα των πολιτών και
των επιχειρήσεων.

Το επιτελικό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποτύχει, έχει
δηµιουργήσει µεγαλύτερες ανισότητες στην κοινωνία, στρεβλώ-
σεις στην οικονοµία µε τα καρτέλ και την ακρίβεια, αποτυχία σε
πολιτικές για τη νέα γενιά που εγκαταλείπει τη χώρα, κυρίως
επειδή δεν υπάρχει αξιοκρατία.

Και ολοκληρώνω λέγοντας ότι το κράτος δικαίου, η λειτουργία
των θεσµών συνδέεται άρρηκτα µε την οικονοµική ανάπτυξη. Δεν
υπάρχει ευηµερία χωρίς ανθεκτική δηµοκρατία, χωρίς διαφάνεια
στη διαχείριση των δηµόσιων οικονοµικών, χωρίς λογοδοσία της
πολιτικής στους πολίτες, χωρίς σεβασµό στους θεσµούς της πο-
λιτείας.

Η υπεράσπιση, λοιπόν, αυτής της δηµοκρατίας είναι µια δια-
δικασία διαρκής σε όλα τα πεδία. Το ΠΑΣΟΚ, το ΠΑΣΟΚ της «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑΣ», το ΠΑΣΟΚ του opengov, των πραγµατικών
µεταρρυθµίσεων στοχεύει στη δηµιουργία ακριβώς ενός σύγ-
χρονου κράτους που θα έχει στον πυρήνα του τη δίκαιη ψηφιακή
µετάβαση, την ενδυνάµωση της δηµοκρατίας και της συµµετο-
χής των πολιτών, την ενίσχυση της ολοκληρωµένης ψηφιακής
διακυβέρνησης µε ψηφιακό µετασχηµατισµό του δηµοσίου και
των επιχειρήσεων, µε γρήγορες νίκες, διαφάνεια, αποτελεσµα-
τικότητα, αποδοτικότητα, λογοδοσία και συµµετοχή του ανθρώ-
πινου δυναµικού για µια πολιτεία στο πλευρό και όχι απέναντι
στον πολίτη.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Πετραλιάς για την υποστήριξη της

τροπολογίας του και θα ακολουθήσει ο κ. Χαλκιάς, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών.

Ορίστε, κύριε Πετραλιά, έχετε τον λόγο.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα ήθελα
να κάνω αναφορά στην τροπολογία για τη «ΛΑΡΚΟ». Να ανα-
φέρω το σχέδιο για τους εργαζόµενους για το επόµενο διά-
στηµα. 

Πρώτον, όπως έχει ανακοινωθεί και στους εργαζόµενους στις
σχετικές συναντήσεις και σε συνεργασία µαζί τους, τις αµέσως
επόµενες ηµέρες προχωρά η έκδοση της κοινής υπουργικής
απόφασης µε την οποία θα ενεργοποιείται ειδικό πρόγραµµα
απασχόλησης σε φορείς υποδοχής µέσω της ΔΥΠΑ. Να πούµε
ότι οι φορείς υποδοχής θα είναι περιφέρειες, δήµοι, κέντρα
υγείας, η ΔΥΠΑ και ο ΕΦΚΑ σε γραφεία πλησίον των περιοχών
κατοικίας τους. Το πρόγραµµα είναι επταετές ή µέχρι να έρθουν
σε συνταξιοδότηση όσοι είναι άνω των πενήντα πέντε ετών, όπως
προβλέπεται στη σχετική νοµοθεσία, όπως ψηφίστηκε πριν µε-
ρικά έτη και ως δύο έτη για τους εργαζόµενους που είναι κάτω
από πενήντα πέντε ετών, µε ακαθάριστη µηνιαία αµοιβή 1.210
µικτά ή 1000 ευρώ καθαρά. Να πούµε ότι για αντίστοιχο πρό-
γραµµα πρόσφατα βγήκε και υπουργική απόφαση για τους ερ-
γαζόµενους του Σκαραµαγκά. 

Είµαστε σε στενή συνεργασία µε το Υπουργείο Εργασίας. Τις
επόµενες ηµέρες και σε συνεργασία µε τους εργαζόµενους, θα
γίνει κατανοµή στους φορείς υποδοχής ώστε να απασχοληθούν
σε τοµείς σχετικούς µε τα προσόντα τους και σε περιοχές κοντά
στους τόπους που διαµένουν. Σκοπός είναι µετά την έκδοση της
ΚΥΑ, µέσα προς τέλη Μαΐου, να βγει και η πρόσκληση από τους
φορείς υποδοχής. Οπότε αυτό το χρονικό διάστηµα γίνεται το
ταίριασµα, το matching που λέµε, των εργαζοµένων µε τους φο-
ρείς υποδοχής. Προκειµένου να µειωθεί ο χρόνος του χρηµατο-
δοτικού κενού -να µην έχουν κατά το δυνατό χρηµατοδοτικό κενό
οι άνθρωποι- δίνεται µε την εν λόγω τροπολογία παράταση στις
συµβάσεις των εργαζοµένων στην Ειδική Διαχείριση «ΛΑΡΚΟ»
µέχρι τις 12 Μαΐου µετά το Πάσχα ώστε στο ενδιάµεσο διάστηµα
να προχωρήσουν οι διαδικασίες µε το Υπουργείο Εργασίας και
σε συνεργασία µε τους εργαζόµενους ώστε να βγουν οι προ-
σκλήσεις των φορέων υποδοχής ώστε να είναι ικανοποιηµένοι
και οι εργαζόµενοι. 

Να πω ότι επίσης µε την τροπολογία δίνεται παράταση τριών
µηνών, µε δυνατότητα περαιτέρω επέκτασης, στην Ειδική Δια-
χείριση. Αυτό συµβαίνει ώστε να διασφαλίσουµε την ηλεκτροδό-
τηση και υδροδότηση των οικισµών Λάρυµνας και Αγίου Ιωάννη
ώστε όλων των εργαζόµενων η ζωή, όπως έχουµε πει, να µην
επηρεαστεί. Παραµένουν στους οικισµούς. Γι’ αυτόν τον σκοπό
καθώς και για τη φύλαξη του εργοστασίου απαιτείται και η πα-
ράταση της Ειδικής Διαχείρισης ώστε να διασφαλιστεί αυτό το
σηµείο. 

Για την παράταση αυτών των σαράντα δύο ηµερών να πούµε
ότι το κόστος είναι 3,3 εκατοµµύρια ευρώ. Ως σήµερα µε τις πα-
ρατάσεις που  έχουν γίνει τα τελευταία τρία χρόνια ξεπερνά τα
100 εκατοµµύρια το συνολικό κόστος για την κάλυψη των εργα-
ζοµένων της «ΛΑΡΚΟ». Δείχνουµε έτσι µε κάθε τρόπο πόσο στη-
ρίζουµε την οικονοµία της τοπικής κοινωνίας και τους
εργαζόµενους. Σκοπός ποιος είναι; Όπως είχαµε πει και πριν δύο
χρόνια που υπήρξε ο νόµος για τους άνω των πενήντα πέντε που
έγιναν και οι απολύσεις, όσοι είναι άνω των πενήντα πέντε να ερ-
γαστούν στους δήµους, τις περιφέρειες της περιοχής µε σκοπό
την ανάπτυξη της τοπικής κοινωνίας µέχρι να λάβουν συνταξιο-
δότηση. Όσοι είναι κάτω των πενήντα πέντε θα απασχοληθούν
προσωρινά στις περιφέρειες, στα κέντρα υγείας, στη ΔΥΠΑ, στον
ΕΦΚΑ. Δίνουµε δυνατότητα 1+1 έτος. Δηλαδή, ένα έτος και εφό-
σον θέλει ο φορέας και άλλο ένα έτος παράταση. Σκοπός είναι
εντός αυτής της διετίας να έχουµε τον επενδυτή και τη λειτουρ-
γία του εργοστασίου ώστε αυτοί οι εργαζόµενοι, εφόσον το επι-
θυµούν να µπορέσουν να γυρίσουν πίσω στο εργοστάσιο. 

Αυτό είναι το πλαίσιο σε συµφωνία µε τους εργαζόµενους. Νο-
µίζω ότι είναι η καλύτερη δυνατή λύση δεδοµένων των συνθηκών
που έχουν προκύψει. Να πούµε εδώ ότι ο διαγωνισµός για την
πώληση των περιουσιακών στοιχείων ολοκληρώθηκε το 2023
αλλά έκτοτε εκκρεµεί προσφυγή ενός από τους συµµετέχοντες
στο Συµβούλιο της Επικρατείας. Θα πάρει κάποιο καιρό αυτό.
Όταν θα αναλάβει επενδυτής πάλι χρειάζεται κάποιος χρόνος

για την ανακατασκευή του εργοστασίου. Οπότε καταλαβαίνετε
ότι χρειάζεται ένας εύλογος χρόνος απασχόλησης των εργαζο-
µένων άλλου µέχρι να λειτουργήσει και πάλι το εργοστάσιο. Προ-
φανώς δεν είναι σωστό και για τον Έλληνα φορολογούµενο να
πληρώνει κάποιους ανθρώπους χωρίς να εργάζονται. Οπότε το
σωστό και πρέπον είναι να διασφαλίσουµε τα εισοδήµατα των
εργαζοµένων αλλά προς όφελος της ανάπτυξης της τοπικής κοι-
νωνίας. Δηλαδή, µέσω των περιφερειών, των δήµων, των κέν-
τρων υγείας κ.λπ., να προσφέρουν έργο προς όφελος της
κοινωνίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για µια παρέµβαση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Μάντζο,

έχετε τον λόγο για µια παρέµβαση.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

ήθελα να κάνω µια σύντοµη παρέµβαση πάνω στην τροπολογία. 
Πρέπει να θυµηθούµε ποια είναι η «ΛΑΡΚΟ». Η «ΛΑΡΚΟ» είναι

µια από τις ελάχιστες βαριές βιοµηχανίες της χώρας µας και
είναι µία από τις πέντε µεγαλύτερες παραγωγούς σιδηρονικελίου
στον κόσµο.

Το 2020 ήρθε η Κυβέρνησή σας και πρότεινε κάτι νοµοθετικά,
το οποίο από την αρχή είχαµε πει, κύριε Πρόεδρε, ότι θα απο-
τύγχανε. Δυστυχώς, δικαιωθήκαµε. Αυτό ήταν η είσοδος της
εταιρείας σε ειδικό καθεστώς διαχείρισης, τη στιγµή µάλιστα που
οι τιµές του νικελίου στον κόσµο όλο το τελευταίο διάστηµα είναι
οι υψηλότερες της τελευταίας δεκαετίας. 

Η πρακτική επιλογή της Κυβέρνησης να µην παρέχει στη
«ΛΑΡΚΟ» ένα µέλλον ανάλογο των δυνατοτήτων της έχει οδηγή-
σει στην απαξίωσή της και αφ’ ετέρου έχει οδηγήσει σε πλήρη
εργασιακή επισφάλεια, ανασφάλεια, το σύνολο των εργαζοµέ-
νων. Και κάνετε σήµερα µία επιλογή να προχωρήσετε και να απο-
δεχτείτε τις απολύσεις και την υιοθέτηση µιας γενικής ρύθµισης
για απασχόληση –ένταξη  πιο σωστά- των υπό απόλυση εργαζο-
µένων σε προγράµµατα και ειδικές δράσεις αρµοδιότητας του
Υπουργείου Εργασίας. Αυτό φοβόµαστε ότι θα λειτουργήσει ως
σπιράλ ανεργίας και φτωχοποίησης σε όλες τις εµπλεκόµενες
τοπικές κοινωνίες, όπως είναι -το γνωρίζετε καλύτερα- η Φθιώ-
τιδα, η Εύβοια, η Βοιωτία, αλλά και η Καστοριά και η Κοζάνη. 

Καλέσαµε και καλούµε ξανά και σήµερα την Κυβέρνηση να
αποφασίσει τη συνέχιση της λειτουργίας της «ΛΑΡΚΟ» ώστε να
µην οδηγηθεί σε κλείσιµο ή σε µαρασµό η µεγάλη αυτή παρα-
γωγός σιδηρονικελίου, να µην οδηγηθεί ούτε καν στο σπάσιµό
της σε τµηµατική λειτουργία, καθώς επίσης να βρεθεί άµεσα
λύση εξυγίανσης της επιχείρησης µε βασική παράµετρο τη δια-
σφάλιση των θέσεων εργασίας των εργαζοµένων, οι οποίοι πρέ-
πει να σηµειώσουµε ότι έχουν και µία τεχνογνωσία σπάνια,
µοναδική, στη συγκεκριµένη παραγωγική δραστηριότητα της
εταιρείας, έτσι ώστε µακροπρόθεσµα και άµεσα η επιχείρηση να
µπορέσει να επιστρέψει σε καθεστώς εξωστρέφειας, ιδιαίτερα
σε µια περίοδο που -όπως προείπα- οι τιµές του συγκεκριµένου
παραγόµενου προϊόντος έχουν αποτιµηθεί πάρα πολύ υψηλά. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να εγκαταλείψετε τις αδιέξοδες πολιτι-
κές τις οποίες από το 2020 και µέχρι σήµερα έχετε υιοθετήσει
και να βοηθήσετε ώστε αυτή η τόσο κρίσιµη για την εθνική οικο-
νοµία επιχείρηση, παρά τα δεδοµένα ζητήµατα, παρά τις διαχρο-
νικές παθογένειες και τα προβλήµατα που έχει αντιµετωπίσει, να
µπορέσει να αποκτήσει ένα µέλλον εξωστρέφειας και υγιούς πα-
ραγωγικής δραστηριότητας.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο. Ο κ. Ξανθόπουλος έχει τώρα τον λόγο, ο οποίος,
επίσης, θέλει να κάνει µια παρέµβαση.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, θα χρειαστούν
πολύ περισσότερα από αυτό που φέρνετε σήµερα ως τροπολο-
γία και κυρίως µία ρητή διαβεβαίωση στην Εθνική Αντιπροσωπεία
ότι η «ΛΑΡΚΟ» πρέπει να συνεχίσει να λειτουργεί. 

Χορηγείτε, λοιπόν, παράταση της ειδικής διαχείρισης στη
«ΛΑΡΚΟ», έχουν προηγηθεί τέσσερα χρόνια εµπαιγµού των εργα-
ζοµένων, της εταιρείας, των οικογενειών, αλλά και των ευρύτερων
στρωµάτων που συνδέονται µε την παραγωγική διαδικασία, ψεύ-
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τικες υποσχέσεις και σε αντίθεση µε όλα αυτά, εδώ και ενάµιση
χρόνο η «ΛΑΡΚΟ» έχει πάψει κάθε παραγωγική δραστηριότητα. Η
τιµή του νικελίου, εν τω µεταξύ -που αποτελεί την προίκα της
χώρας- έχει εκτοξευτεί και θα µπορούσε µια επιχείρηση σε λει-
τουργία να αποσβέσει τις ζηµίες της και να ενταχθεί, ουσιαστικά,
στην παραγωγική διαδικασία. 

Βλέπω στις σηµειώσεις µου ότι τον Μάρτιο του 2023 είχε πάλι
παραταθεί η ειδική διαχείριση της εταιρείας µέχρι 7 Φεβρουα-
ρίου του 2024, µε τότε στόχο –διαβάζω αυτολεξεί: «την ολοκλή-
ρωση της διάθεσης των περιουσιακών στοιχείων της «ΛΑΡΚΟ»
και του ελληνικού δηµοσίου στον επενδυτή που προέκυψε µετά
την επιτυχή ολοκλήρωση των δύο παράλληλων διαγωνιστικών
διαδικασιών, που διενεργήθηκαν από την ειδική διαχείριση και
από το Ταµείο Αξιοποίησης Ιδιωτικής Περιουσίας του δηµοσίου». 

Ως ΣΥΡΙΖΑ είχαµε ζητήσει τότε να χορηγηθεί παράταση µέχρι
το τέλος του έτους για να διεκπεραιωθούν όλες οι δικαστικές εκ-
κρεµότητες. Βεβαίως, το απορρίψατε το αίτηµα. 

Σήµερα, έρχεστε και επαναφέρετε εκ πλαγίου το αίτηµα που
είχαµε υποβάλει τότε.

Η θέση µας για να κλείνω, είναι ότι πρέπει να συνεχιστεί η λει-
τουργία της εταιρείας, διατηρώντας τον παραγωγικό της χαρα-
κτήρα και βεβαίως, αυτό δεν γίνεται ερήµην της διασφάλισης
των θέσεων εργασίας µε τα συνοδά εργασιακά δικαιώµατα των
εργαζοµένων. Και βεβαίως, θέλουµε να δούµε συγκεκριµένες δε-
σµεύσεις, πρωτίστως εάν διασφαλίζεται -είναι επιλογή σας να
διασφαλιστεί- η λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ». 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Καραθανασόπουλος για µια παρέµβαση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, θεωρούµε την τροπολογία σας απαράδεκτη.

Πρέπει να την πάρετε πίσω. Δεν µπορούµε να συζητήσουµε οτι-
δήποτε άλλο παρά την επαναλειτουργία της «ΛΑΡΚΟ» κάτω από
όρους και προϋποθέσεις που να διασφαλίζουν τα εργατικά δι-
καιώµατα, την υγιεινή και ασφάλεια, τις προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού και όχι την ιδιωτικοποίησή της. Βεβαίως, παρατη-
ρούµε τα τελευταία επεισόδια ενός προδιαγεγραµµένου εγκλή-
µατος, στο οποίο έχουν βάλει το χέρι τους και οι προηγούµενες
κυβερνήσεις, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, απαξιώνοντας συνολικά τη
«ΛΑΡΚΟ» που η αξία της είναι γνωστή. Εµάς δεν µας απασχολεί
αν τώρα προσωρινά έχει ανέβει το νικέλιο ή αν το νικέλιο έχει κα-
τέβει στις διεθνείς τιµές, αλλά τον ρόλο τον οποίο πρέπει να παί-
ξει στη βιοµηχανική και στην οικονοµική ανασυγκρότηση της
χώρας µας, βεβαίως κάτω από άλλες λογικές της λαϊκής οικονο-
µίας και της ουσίας, αλλά τον σηµαντικό ρόλο που παίζει και σή-
µερα και σε ευρωπαϊκό επίπεδο, µε όρους καπιταλιστικής
οικονοµίας και οι ανάγκες που υπάρχουν και για την πράσινη λε-
γόµενη µετάβαση παράγωγων, αυτών που παράγει η «ΛΑΡΚΟ».

Από αυτή την άποψη είναι φανερό λοιπόν. Υπάρχει επενδυτής,
κύριε Υπουργέ; Γιατί τώρα τέσσερα χρόνια άνθρακες ο θησαυ-
ρός; Υπάρχει; Γιατί κάποια δηµοσιεύµατα λένε ότι δεν υπάρχει
επενδυτής. Δεύτερο ερώτηµα: λέτε ότι δεν µπορούν να κάθονται
οι εργαζόµενοι και να πληρώνονται. Ποιος ευθύνεται γι’ αυτό;
Εσείς δεν σταµατήσατε την λειτουργία της «ΛΑΡΚΟ»; Εσείς τη
σταµατήσατε. Είπαν οι εργαζόµενοι ότι δεν θέλουν να δουλέ-
ψουν; Άρα λοιπόν εσείς τους έχετε οδηγήσει σε αυτό το καθε-
στώς και πολύ περισσότερο όταν τα στοιχεία -δεν ξέρω
διαψεύστε τα- λένε τα εξής: Από το Μάρτιο του 2020 που µπήκε
σε ειδική εκκαθάριση µέχρι τον Αύγουστο του 2022 οι πωλήσεις
που έκανε η «ΛΑΡΚΟ» ήταν 450 εκατοµµύρια και η µισθοδοσία
50 εκατοµµύρια εκείνο το διάστηµα. Άρα η µισθοδοσία υπερκα-
λυπτόταν από τις πωλήσεις. Και δεύτερον, ακόµη και αυτή την
περίοδο που είναι κλειστή χωρίς παραγωγή, από τον Αύγουστο
του 2022 µέχρι και σήµερα έχει πραγµατοποιήσει πωλήσεις η
«ΛΑΡΚΟ» 40 εκατοµµυρίων, έτοιµων προϊόντων και ρύπων και
ταυτόχρονα η µισθοδοσία είναι µόλις 20 εκατοµµύρια. Άρα λοι-
πόν αυτός ο ισχυρισµός σας µάλλον για προβοκατόρικος µου
φαίνεται, κύριε Υπουργέ, δηλαδή ότι κάθονται οι εργαζόµενοι και
πληρώνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Καραθανασόπουλο.

Ο κ. Ηλιόπουλος παρακαλώ.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ πριν

λίγες µέρες το Υπουργείο Οικονοµικών είχε βγάλει µια ανακοί-
νωση για τα µέτρα σε σχέση µε τη «ΛΑΡΚΟ» µε τίτλο: «Δέσµη πα-
ρεµβάσεων για να σταµατήσει η οικονοµική αιµορραγία του
δηµοσίου». Η οικονοµική αιµορραγία του δηµοσίου. Ποιοι ευθύ-
νονται για την οικονοµική αιµορραγία; Οι εργαζόµενοι ευθύνον-
ται για την οικονοµική αιµορραγία; Ακούσατε µόλις τώρα
στοιχεία. Υπάρχει ένα επί της αρχής ερώτηµα και αυτό µας οδη-
γεί και σε ένα συνολικότερο ζήτηµα στρατηγικής. Και το επί της
αρχής ερώτηµα είναι αν η χώρα έχει την πολυτέλεια να χάσει µία
τέτοια παραγωγική µονάδα. Εµείς λέµε ότι όχι, η χώρα δεν έχει
την πολυτέλεια να χάσει µια τέτοια παραγωγική µονάδα και γι’
αυτό ζητάµε απόσυρση της τροπολογίας. Γιατί το µόνο σχέδιο
το οποίο θα έπρεπε να συζητάµε αυτή τη στιγµή είναι ένα σχέδιο
το οποίο είναι παραγωγικό, το οποίο λέει ότι ο κόσµος θα δου-
λέψει, γιατί υπάρχουν οι δυνατότητες και οι προϋποθέσεις για
να δουλέψει ο κόσµος. 

Τι λένε οι εργαζόµενοι όλο αυτό το διάστηµα; Ότι µιλούσατε
για επενδυτή και τελικά αντί για επενδυτής υπάρχει αγοραστής
για σκραπ. Παλιατζής. Να κάνει την εταιρεία σκραπ, να πουλήσει
ό,τι είναι να πουλήσει και να προχωρήσουµε, µαζί µε όλο τον
ορυκτό πλούτο κ.λπ.. Και ποιο είναι το συνολικότερο ερώτηµα,
το οποίο ακουµπάει και τη «ΛΑΡΚΟ»; Θεωρείτε ότι η Κυβέρνηση
σας έχει βιοµηχανική πολιτική; Έχετε πολιτική για τη βιοµηχανία;
Από το 2019 ως το 2024 έχουν κλείσει έντεκα παραγωγικές βιο-
µηχανικές µονάδες. Η τελευταία υαλουργία που λειτουργούσε
στη χώρα ήταν η «ΓΙΟΥΛΑ» και η «SONOCO» που έκλεισε τα δύο
εργοστάσια σε Θεσσαλονίκη και Κιλκίς, τετρακόσιοι εργαζόµενοι
άνεργοι. 

Φέρνετε ένα σχέδιο για τη «ΛΑΡΚΟ» και το σπάτε 55+, µπαί-
νετε σε προγράµµατα, ή 55- µπαίνετε για ένα συν ένα χρόνο µε
option σαν να δανείζετε κόσµο στο ποδόσφαιρο. Θεωρείτε ότι
είναι εύκολο ένας άνθρωπος πενήντα δύο χρονών βιοµηχανικός
εργάτης να πάει να βρει εύκολα δουλειά αυτή τη στιγµή ή παρα-
δέχεστε ότι πεντακόσιες ογδόντα έξι οικογένειες τις πετάτε απλά
στο δρόµο; Γιατί αυτό κάνετε. Και ποιο είναι το βασικό πρόβληµα
στο οποίο αυτή τη στιγµή δεν µπορεί η χώρα να έχει σοβαρή βιο-
µηχανική πολιτική; Το ενεργειακό κόστος. Και τι έχετε κάνει για
το ενεργειακό κόστος; Επιτρέψατε η χώρα να είναι πρωταθλή-
τρια στην κερδοσκοπία, πρωταθλήτρια στις τιµές χονδρεµπορι-
κής και όλο αυτό προφανώς να σκάει και στη βιοµηχανία µε έναν
τρόπο που πάντα σκάει στα κεφάλια των εργαζοµένων, διότι δεν
είµαστε µαζί στα κέρδη, µαζί στις ζηµιές. Είµαστε χώρια στα
κέρδη και σοσιαλισµό στις ζηµίες, κοινωνικοποίηση στις ζηµιές.
Αυτή είναι η πολιτική σας. Πρέπει να αποσύρετε τη συγκεκριµένη
τροπολογία, η «ΛΑΡΚΟ» πρέπει να λειτουργήσει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για να απαντήσει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΛΙΑΣ (Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας

και Οικονοµικών): Ευχαριστώ θερµά, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς, στο να αποσύρουµε την τροπολογία, καταλαβαί-

νετε ότι αν αποσύρουµε την τροπολογία, δεν θα πληρωθούν τον
επόµενο µήνα οι εργαζόµενοι. Άρα, νοµίζω ότι όλοι πρέπει να κα-
ταλάβουµε ότι πρέπει να ψηφιστεί η τροπολογία, αλλιώς δεν
υπάρχει τρόπος να πληρωθούν, είναι σαφές.

Νοµίζω πως όλοι συµφωνούµε ότι θέλουµε µια «ΛΑΡΚΟ» που
να λειτουργεί και να λειτουργεί µε υγιή τρόπο. Είναι, όντως, η
µεγαλύτερη βιοµηχανία αυτού του τύπου στη χώρα και όλοι θέ-
λουµε να λειτουργήσει η «ΛΑΡΚΟ», δεν υπάρχει κάποιος που να
µην το θέλει αυτό. 

Έχουµε, λοιπόν, αυτή τη στιγµή µια εκκρεµοδικία στο Συµβού-
λιο της Επικρατείας, όντως αυτό έχει πάει πίσω την επένδυση και
όλοι προσπαθούµε και από το Υπουργείο Οικονοµικών και από
το Υπουργείο Ενέργειας να προχωρήσει η επένδυση. Δεσµευό-
µαστε σε αυτό, αυτή είναι η προσπάθειά µας. 

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, έχουµε ένα χρονικό περιθώριο µπρο-
στά µας, διότι όπως έχουµε πει, όταν θα βγει η απόφαση και µπει
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επενδυτής, χρειάζεται χρόνος για να ξαναφτιαχτεί το εργοστά-
σιο, γιατί αυτή τη στιγµή δεν µπορεί να λειτουργήσει το εργο-
στάσιο. Δεν είναι σε κατάσταση τα καµίνια να λειτουργήσουν.
Θέλει χρόνο αυτό το πράγµα, η κατασκευή. Όλοι θέλουµε, λοι-
πόν, να λειτουργήσει το εργοστάσιο. Συµφωνούµε σε αυτό, δεν
υπάρχει κάτι διαφορετικό από καµµία πλευρά.

Εποµένως, έχουµε δύο επιλογές. Στο διάστηµα αυτό, ώσπου
να φτιαχτεί το εργοστάσιο, θα πρέπει ή να πληρώνουν τους ερ-
γαζόµενους χωρίς να εργάζονται -είναι χρονικό το θέµα- ή να
πληρώνουµε τους εργαζόµενους µε όσο το δυνατόν καλύτερους
όρους, να τους καλύπτουµε την ηλεκτροδότηση κ.λπ., ώστε να
µην επηρεαστεί ο τρόπος ζωής τους κατά το δυνατόν και µε
πολύ µεγαλύτερα ποσά από ό,τι προβλέπεται σε όλα τα άλλα
προγράµµατα εργασίας. Το γνωρίζετε, όλα είναι µε τον κατώτατο
µισθό, εδώ µιλάµε για 1.200 ευρώ και προσπαθούµε να µην επη-
ρεαστεί η ζωή τους, είµαστε από πάνω τους σε αυτό. Έχουµε
δύο επιλογές, λοιπόν. Γι’ αυτό το διάστηµα µέχρι να λειτουργή-
σει, τους πληρώνουµε και δεν εργάζονται ή τους πληρώνουµε
και προσφέρουν έργο στην κοινωνία. Αυτό είναι όλο το θέµα. 

Από εκεί και πέρα, ναι, δεσµευόµαστε ότι θα κάνουµε κάθε τι
στις δυνατότητές µας, ώστε να ξαναλειτουργήσει το εργοστάσιο.
Αυτό θέλουµε όλοι.

Ευχαριστώ θερµά! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. Καλείται στο Βήµα ο κ. Αθανάσιος Χαλκιάς,
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι στην ευ-

χάριστη θέση να έχω έναν εκπρόσωπο του Υπουργείου Οικονο-
µικών. 

Κύριε Υφυπουργέ, κύριε Πετραλιά, µας ήρθε χθες ένα e-mail
από έναν συνταξιούχο Έλληνα, ο οποίος παίρνοντας  σύνταξη
από το εξωτερικό -θέλησε ο άνθρωπος να έρθει να διαµείνει στη
χώρα, να επιστρέψει στην πατρίδα, περνώντας όλη του τη ζωή
και δουλεύοντας στο εξωτερικό- µας πληροφορεί το εξής: Λόγω
ότι οι συντάξεις του εξωτερικού είναι υψηλότερες κατά πολύ από
τις ελληνικές συντάξεις, φτάνουν να δίνουν τρεις συντάξεις κατ’
έτος σε φόρους. 

Πείτε µου τώρα, πραγµατικά, πώς θα µπορέσουµε να προσελ-
κύσουµε  αυτούς τους συνταξιούχους Έλληνες του εξωτερικού
που πέρασαν µια ζωή στο εξωτερικό; Και γιατί περάσανε; Διότι
το πολιτικό σύστηµα και το κράτος το δικό µας τους έστειλε εκεί,
γιατί δεν µπορούσε να τους προσφέρει αυτά που έχουν στο εξω-
τερικό.

Αντί να τους προσελκύσουµε, λοιπόν, να θέσουµε έναν χαµηλό
φορολογικό συντελεστή γι’ αυτούς τους ανθρώπους, να έρθουν
να χαλάσουν τα χρήµατά τους εδώ και σαν µία ευγνωµοσύνη το
κράτος το δικό µας, που δεν µπορούσε στα νεανικά τους χρόνια
να τους προσφέρει αυτό που έπρεπε, τους το προσφέρει, του-
λάχιστον, στο τέλος της ζωής τους. Ενδεχοµένως, να φέρουν και
τις οικογένειές τους πίσω. Δηλαδή, δεν θα µπορεί να είναι ο πα-
τέρας και η µάνα στην Ελλάδα, τι θα πει ο γιος και η κόρη και τα
εγγόνια; Είναι πολύ πιθανό να πουν: «Πάµε, να γυρίσουµε στην
πατρίδα». 

Τι σηµαίνει αυτό; Ενίσχυση του δηµογραφικού. Ενισχύουµε
τον ελληνικό πληθυσµό της χώρας και αυτοί οι άνθρωποι, που
θα γυρίσουν εδώ πέρα, θα βοηθήσουν οικονοµικά τη χώρα µας.
Θα έρθουν, θα φέρουν χρήµα, θα επενδυθεί χρήµα, για να µπο-
ρέσουν να συνεχίσουν να ζουν. 

Πάµε τώρα να συνεχίσουµε για τη «ΛΑΡΚΟ». Αυτή η τροπολο-
γία που έρχεται, µου θυµίζει λίγο τους αποικιοκράτες, που πή-
γαιναν µε κάτι χάντρες στους ιθαγενείς και τους έδειχναν τις
χάντρες. 

Για εµάς τους Σπαρτιάτες, τα πράγµατα είναι ξεκάθαρα. Η
«ΛΑΡΚΟ» παράγει νικέλιο και κοβάλτιο. Είµαστε οι πρώτοι στην
Ευρώπη και πέµπτοι παγκοσµίως. Είναι µεταλλεύµατα, τα οποία
χρειάζονται σε αυτό που ευαγγελίζεται η Κυβέρνησή σας πρά-
σινη ανάπτυξη, πράσινη µετάβαση. Θα τα χρειαστούµε για τα
ηλεκτρικά αυτοκίνητα, για τις ανεµογεννήτριες. Ενδεχοµένως,
χρειάζονται και στα φωτοβολταϊκά. 

Αυτό το στρατηγικό πράγµα πρέπει να ανήκει στο ελληνικό

κράτος και αυτή τη στιγµή θα έπρεπε να συζητάµε την εξυγίανση
αυτής της εταιρείας, να ρίξουµε το παραγωγικό κόστος αυτής
της εταιρείας, ώστε να είναι συµφέρουσα και για το ελληνικό δη-
µόσιο από οικονοµικής άποψης, αλλά και στρατηγικά, γιατί κα-
τέχοντας τέτοια µεταλλεύµατα αναβαθµίζεις τη χώρα σου
στρατηγικά. 

Οπότε, εµείς την καταψηφίζουµε. Δεν είναι δυνατόν να δε-
χτούµε οι εργαζόµενοι απλώς να συνεχίσουν για έναν χρόνο, για
δύο έτη και οι άνω των πενήντα πέντε να πάνε σε κάποια άλλη
δηµόσια υπηρεσία. Οι εργαζόµενοι, εάν πραγµατικά καθόσασταν
να συζητήσετε µαζί τους, έχουν σχέδια εξυγίανσης της εταιρείας
και αυτό θα έπρεπε να κάνετε. 

Πάµε τώρα, λοιπόν, στο παρόν νοµοσχέδιο. Κάποιες διατάξεις
του νοµοσχεδίου δείχνουν την ύπαρξη σοβαρών ζητηµάτων στα
θέµατα ψηφιακής διακυβέρνησης. 

Για να ξεκινήσουµε, λοιπόν, διαβάζουµε στο άρθρο 27, το
οποίο αποτελεί τροποποίηση του άρθρου 32 του ν.4821/2021,
για την ψηφιακή υπηρεσία myPhoto. Η υπηρεσία αυτή αφορά
στη µεταφόρτωση, διαχείριση και αποθήκευση ψηφιακών φωτο-
γραφιών πολιτών και της οπτικής απεικόνισης της ιδιόχειρης
υπογραφής κάθε φυσικού προσώπου στο κυβερνητικό νέφος δη-
µοσίου τοµέα, δηλαδή κοινώς στο cloud ή G-Cloud, όπου «G»
υποδηλώνει ότι είναι κυβερνητικό από το government.

Επιπλέον, στο άρθρο 31 που αφορά στην υποβολή ψηφιακού
αντιγράφου του δελτίου ταυτότητας σε φορείς του δηµόσιου
τοµέα διαβάζουµε ότι θα δηµιουργείται µεν µέσω της ενιαίας ψη-
φιακής πύλης της δηµόσιας διοίκησης, στην οποία η είσοδος επι-
τρέπεται σε δηµοσίους υπαλλήλους κατόπιν αυθεντικοποίησης
µε κωδικούς δηµοσίας διοίκησης. 

Η ερώτηση, όµως, είναι το πού θα αποθηκεύονται αυτές οι
πληροφορίες. Και η απάντηση είναι, πού αλλού, µα φυσικά στο
cloud, αφού προορίζεται για τους φορείς του δηµόσιου τοµέα,
δηλαδή ψηφιακό αντίγραφο ταυτότητας, φωτογραφίες και δείγ-
µατα ιδιόχειρης υπογραφής των πολιτών µας θα αποθηκεύονται
όλα στο cloud και µαζί µε αυτά θα αποθηκεύονται και άλλα προ-
σωπικά δεδοµένα που δεν αναφέρονται στο παρόν νοµοσχέδιο.
Ας δούµε, όµως, τι είναι αυτό το cloud.

Με απλά λόγια, το cloud είναι κέντρο µε συνενωµένους ισχυ-
ρούς υπολογιστές που παρέχεται συνήθως από ιδιώτη πάροχο
για χρήση των υπολογιστών αυτών από εταιρείες µέσω του δια-
δικτύου, οι οποίες µε αυτόν τον τρόπο γίνονται πελάτες της ιδιω-
τικής εταιρείας παρόχου πληρώνοντας το σχετικό χρηµατικό
αντίτιµο. Έτσι, οι εταιρείες πελάτες –οι κυβερνήσεις- της εται-
ρείας παρόχου των υπηρεσιών cloud απαλλάσσονται από την
ανάγκη να κατέχουν οι ίδιοι στους δικούς τους υπολογιστές, να
τους συντηρούν, να διατηρούν το σχετικό τεχνικό προσωπικό και
όλα τα άλλα σχετικά έξοδα. 

Το αν είναι οικονοµικά συµφέρουσα µια τέτοια λύση για µία
εταιρεία πελάτη ή κυβέρνηση που εξυπηρετείται από άλλη εται-
ρεία πάροχο υπηρεσιών cloud είναι κάτι που εξαρτάται από πολ-
λούς παράγοντες και δεν είναι εύκολο να εκτιµηθεί. Το βέβαιο
είναι ότι η εταιρεία πελάτης αναλαµβάνει ρίσκο σχετικά µε την
ασφάλεια των δικών της δεδοµένων, ενώ η εταιρεία πάροχος των
υπηρεσιών cloud αυξάνει τα κέρδη της. 

Επιπλέον, η εταιρεία πελάτης αναλαµβάνει και άλλα ρίσκα. Για
παράδειγµα, οικονοµικό αλλά και λειτουργικό ρίσκο. Μια ξαφνική
αύξηση στις τιµές υπηρεσιών cloud θα φέρει την εταιρεία πελάτη
σε δυσχερή θέση, από την οποία µπορεί να αντιµετωπίσει και λει-
τουργικά προβλήµατα λόγω της εξάρτησης που θα έχει από την
εταιρεία πάροχο. Η εξάρτηση αυτή δεν θα της επιτρέψει να µε-
ταφέρει τα δεδοµένα της άµεσα σε δικά της υπολογιστικά συ-
στήµατα. 

Εποµένως, για την περίπτωση του δηµοσίου τοµέα θα πρέπει
να ληφθούν υπόψη όλα τα παραπάνω ρίσκα. Δεν είναι δυνατόν
να υπάρχει ρίσκο για την ασφάλεια των προσωπικών δεδοµένων
των πολιτών, αλλά και των δεδοµένων του δηµόσιου τοµέα από
τη χρήση cloud υπηρεσιών. Δεν είναι δυνατόν να υπάρχει εξάρ-
τηση από πάροχο υπηρεσιών cloud για τις υπολογιστικές ανάγ-
κες του δηµόσιου τοµέα. Δεν είναι δυνατόν το ελληνικό κράτος
να ακολουθεί τη διεθνή τάση να µεταφέρονται όλες οι λειτουρ-
γίες του σε cloud επειδή το κάνουν και οι άλλοι, δηλαδή επειδή
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είναι µόδα. Θα πρέπει να σκεφτούµε ελληνικά!
Ποιος, όµως, είναι ο ανάδοχος για τις υπηρεσίες cloud για την

ελληνική κυβέρνηση; Εδώ είναι το ερώτηµα. Μα φυσικά είναι ο
ΟΤΕ. Σύµφωνα µε τις ανακοινώσεις του Τύπου στις 2 Δεκεµβρίου
2022, ο ΟΤΕ ανέλαβε τον εκσυγχρονισµό και ενίσχυση της υφι-
στάµενης on-premises υποδοµής του κυβερνητικού υπολογιστι-
κού νέφους G-Cloud και δηµιουργία δεύτερου κόµβου και
παροχή υπηρεσιών Public Cloud και πλατφόρµας αυτοµατοποί-
ησης επιχειρησιακών διαδικασιών ως υπηρεσία έναντι του τιµή-
µατος των 13,4 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Όταν, όµως, µιλάτε για on-premises, αυτό είναι τεχνική ορο-
λογία που σηµαίνει ότι πρόκειται για υπολογιστικό κέντρο της
ιδιοκτησίας της κυβέρνησης και όχι cloud. Έτσι αποδίδεται αυτή
η διεθνής ορολογία. 

Είναι να αναρωτιέται κανείς γιατί η Κυβέρνηση το βάφτισε
«υπολογιστικό νέφος», δηλαδή cloud. Μήπως επειδή cloud είναι
τεχνολογία του συρµού και ακούγεται καλύτερα στα αυτιά των
πολιτών; Και εν πάση περιπτώσει, γιατί η Κυβέρνηση µεταβαίνει
και σε δηµοσίας χρήσης υπολογιστικό νέφος, δηλαδή public
cloud, τη στιγµή που είναι πιο ασφαλή τα ιδιόκτητα υπολογιστικά
κέντρα, όσον αφορά τα δεδοµένα των πολιτών αλλά και των δη-
µόσιων υπηρεσιών.

Όπως θα δούµε λίγο πιο κάτω, επαναλαµβάνεται το ατόπηµα
αυτό. Σύµφωνα µε επόµενες ανακοινώσεις του Τύπου, δυόµιση
µήνες µετά στις 14 Φεβρουαρίου του 2023, ο ΟΤΕ αναλαµβάνει
και νέο έργο για υπηρεσίες cloud για λογαριασµό της Κυβερνή-
σεως έναντι χρηµατικού τιµήµατος που υπερβαίνει τα 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ µε τις αρχικές εκτιµήσεις γύρω στα 117
εκατοµµύρια ευρώ. Δηλαδή, σε κάθε έργο σχετικό µε υπηρεσίες
cloud, ο ΟΤΕ είναι ανάδοχος. 

Σύµφωνα µε άλλο δηµοσίευµα της 25ης Οκτωβρίου 2022, ο
ΟΤΕ ήταν µοναδικός υποψήφιος για το εν λόγω µεγάλο έργο µε
την εφηµερίδα «ΝΑΥΤΕΜΠΟΡΙΚΗ» να αναφέρει κόστος στα 176,
7 εκατοµµύρια ευρώ. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ και το χρόνο από τη δευτερολο-
γία µου ενδεχοµένως. 

Είναι γνωστό ότι ο ΟΤΕ έχει εξαγοραστεί από την «DEUTSCHE
TELEKOM», η οποία είναι µέχρι το 2008 κρατική εταιρεία τηλεπι-
κοινωνιών της Γερµανίας, η οποία σήµερα έχει ιδιωτικοποιηθεί
αλλά η γερµανική κυβέρνηση εξακολουθεί να κατέχει συνολικά
το 32% της εταιρείας, εποµένως µπορεί να έχει λόγο σε αυτήν. 

Μπορεί να εµπιστευτεί, δηλαδή, κάποιος ως προς τις επικοι-
νωνιακές υποδοµές της χώρας, αλλά και ως προς τα υπολογι-
στικά συστήµατα της ελληνικής κυβέρνησης, µια ξένη εταιρεία,
στην οποία έχει λόγο µια ξένη κυβέρνηση; 

Σύµφωνα µε το website της Γενικής Γραµµατείας Πληροφο-
ριακών Συστηµάτων, η Υπηρεσία Κυβερνητικού Νέφους είναι
φτιαγµένη για χρήση από δηµόσιους φορείς της γενικής κυβέρ-
νησης, βάσει συγκεκριµένων απαιτήσεων. Η επεξεργασία και η
αποθήκευση των δεδοµένων γίνεται σε παραχωρηµένους προς
τον φορέα εικονικούς εξυπηρετητές, στους οποίους έχει το απο-
κλειστικό δικαίωµα χρήσης. 

Οι εικονικοί εξυπηρετητές είναι τεχνικός όρος που σηµαίνει ότι
είναι τεχνητές δηµιουργίες µε τη χρήση λογισµικού. Όµως, αυτοί
λειτουργούν επί πραγµατικών εξυπηρετητών. Το ζήτηµα είναι το
ποιος έχει τον έλεγχο των πραγµατικών εξυπηρετητών. Ασφαλώς
και µπορεί να επεµβαίνει επί αυτών ο ανάδοχος του έργου δη-
λαδή ο ΟΤΕ. Η Κυβέρνηση δείχνει να έχει πάρει έναν λάθος
δρόµο σε αυτά τα θέµατα. Δηµοσίευσε απόφαση του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών µε ηµεροµηνία 14-2-2024, µε θέµα την ένταξη
του έργου µετάβασης πληροφοριακού συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ»
σε αρχιτεκτονική και περιβάλλον νεφοϋπολογιστικών υποδοµών. 

Είναι υπηρεσίες cloud, παρεχόµενες από την εταιρεία «MI-
CROSOFT». Είναι δηµόσιο cloud, δηλαδή σε αυτό φιλοξενούνται
ταυτοχρόνως πολλαπλές εταιρείες κι άλλοι χρήστες κι όχι µόνο
το ελληνικό δηµόσιο. Εξ ορισµού είναι οι υπηρεσίες cloud µε τη
µικρότερη ασφάλεια όσον αφορά στα δεδοµένα πολιτών και δη-
µόσιου τοµέα. Και πριν αλέκτορα φωνήσαι τρις, σύµφωνα µε δη-
µοσίευµα της 28ης Μαρτίου 2024, ο κ. Δηµοσθένης Αναγνωστό-

πουλος, γενικός γραµµατέας Πληροφοριακών Συστηµάτων και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µιλώντας στο συνέδριο Cloud Com-
puting, επιβεβαίωσε ότι η Κυβέρνηση προχωρά και στη χρήση
δηµοσίων cloud υποδοµών, κατά αυτούσια δήλωσή του, ακολου-
θώντας τις ευρωπαϊκές συστάσεις. Κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, δηλαδή τι µας λέει; Ότι θα αποφασίσουµε κάποια φορά µε
ανεξάρτητο τρόπο, εξυπηρετώντας τα συµφέροντα της ελληνι-
κής κοινωνίας ή θα ακολουθούµε τις όποιες συστάσεις, µας προ-
τείνονται; 

Μαζί µε το υπό συζήτηση κυρίως νοµοσχέδιο, κατατίθεται και
τροπολογία σχετική µε την ψηφιακή πολιτική, της οποίας στο
άρθρο 4 αναφέρεται η προσθήκη του Υπουργείου Εξωτερικών
στις εξαιρέσεις απαγόρευσης προµήθειας νέου εξοπλισµού κεν-
τρικών εξυπηρετητών. Η απαγόρευση αυτή επιβλήθηκε σε όλο
το δηµόσιο τοµέα από τον ν.4727/2020, προφανώς για να υλο-
ποιηθεί η µετάβαση των δηµόσιων υπηρεσιών σε υπολογιστικές
υπηρεσίες τύπου cloud. Στο αρχικό νοµοσχέδιο υπήρχε η εξαί-
ρεση µόνο στα Υπουργεία Προστασίας του Πολίτη και Εθνικής
Άµυνας για τους εποπτευόµενους φορείς τους. Είναι, δηλαδή,
να αναρωτιέται κάποιος τι γινόταν µε τα ψηφιακά συστήµατα του
Υπουργείου Εξωτερικών επί τέσσερα χρόνια από το 2020 µέχρι
και σήµερα. Επίσης, είναι να αναρωτιέται κανείς µε την επιπολαι-
ότητα που συντάχθηκε το αρχικό νοµοσχέδιο που δεν προέβλεπε
το Υπουργείο Εξωτερικών στα εξαιρούµενα Υπουργεία. 

Δηλαδή, τι υπολόγιζαν οι συντάκτες του αρχικού νοµοσχεδίου;
Ότι το Υπουργείο Εξωτερικών θα µετέφερε τα δεδοµένα του σε
υποδοµές cloud; Επιπλέον, µε τις προηγούµενες εξαιρέσεις των
Υπουργείων Εξωτερικών Προστασίας του Πολίτη και της Εθνικής
Άµυνας, η Κυβέρνηση προφανώς αναγνωρίζει ότι οι υποδοµές
cloud είναι ανασφαλείς για την αποθήκευση δεδοµένων εθνικής
σηµασίας. 

Αν, όµως, είναι ανασφαλής για τα δεδοµένα αυτά, δεν είναι και
ανασφαλής και για τα προσωπικά δεδοµένα, όπως αντίγραφα
ταυτοτήτων, φωτογραφίες και δείγµατα υπογραφών, καθώς και
όλων των τύπων δεδοµένων που αφορούν πολίτες και δηµόσιες
υπηρεσίες; Το G Cloud είναι µία πλευρά του θέµατος. Μαζί µε
το G Cloud αναφέρεται και το H Cloud, το οποίο αφορά στην
αποθήκευση δεδοµένων που έχουν σχέση µε την υγεία των πο-
λιτών. Αυτά δεν είναι ευαίσθητα δεδοµένα, τα οποία χρήζουν
οπωσδήποτε αυξηµένης προστασίας; 

Οι ειδικοί της κυβερνοασφάλειας έχουν ως οδηγό την εξής
φράση: Δεν είναι θέµα το αν θα παραβιαστούν τα ψηφιακά συ-
στήµατα ασφαλείας, αλλά το πότε θα γίνει αυτό. Δηλαδή, θεω-
ρούν δεδοµένο ότι κάποτε θα συµβεί η παραβίαση αυτή. Επίσης,
είναι σηµαντικό το ποιος θα καταφέρει να παραβιάσει τα ψη-
φιακά συστήµατα. Για φανταστείτε να βρεθεί η χώρα θύµα πα-
ραβιάσεων εξ Ανατολών. 

Το παρόν νοµοσχέδιο κάνει λόγο για ποινές που θα επιβάλλον-
ται µε τη δηµοσίευση στο διαδίκτυο παράνοµου περιεχοµένου.
Το τι είναι παράνοµο περιεχόµενο, όµως, καθορίζεται από άλ-
λους νόµους και εδώ χρειάζεται προσοχή. Ποιος καθορίζει το
παράνοµο περιεχόµενο; Είδαµε και ζήσαµε στο πετσί µας οι Έλ-
ληνες πολίτες, εποχή COVID, το πώς κόβονταν ανακοινώσεις, δη-
µοσιεύσεις επιστηµόνων. Δεν θα σας µιλήσω για τον τελευταίο
πολίτη της χώρας, που κι αυτός έχει το δικαίωµα της άποψης,
αλλά µιλάµε για επιστήµονες ιατρούς, οι οποίοι είχαν µία αντί-
θετη άποψη περί των εµβολίων και τη χρησιµότητά τους ή αν εν-
δεχοµένως ελλοχεύουν κάποιοι κίνδυνοι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ: Ναι, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τι είδαµε; Να κόβονται όλες αυτές οι απόψεις από το διαδί-

κτυο. Και έχουµε να µας λέτε παραπληροφόρηση, διάκριση, ρη-
τορική µίσους, τροµοκρατικές απόψεις. Όταν, όµως, ακούγονται
αντεθνικές απόψεις και φωνές και συνεργάτες κάποιας συγκε-
κριµένης ατζέντας και απόψεων, εκεί πέρα δεν υπάρχει ποτέ φί-
µωση. Όταν µιλάµε για αξίες -και κλείνω- όπως η φιλοπατρία, η
οικογένεια και η χριστιανική πίστη, τότε είµαστε θυµωµένοι, επι-
κίνδυνοι και αναχρονιστές. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Καταθέτω στα Πρακτικά όλα αυτά
τα στοιχεία που ανέφερα στην οµιλία µου. 
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Χαλκιάς καταθέ-
τει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Χαλκιά. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα δυτικά θεωρεία παρακο-
λουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», πενήντα δύο µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γενικό Λύκειο Άρτας. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά, και σας εύχεται καλή πρό-
οδο. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Το λόγο έχει τώρα η κ. Ζαχαράκη, Υπουργός Κοινωνικής Συ-

νοχής και Οικογένειας, για την υποστήριξη διαφόρων τροπολο-
γιών. 

Παρακαλώ πολύ, κυρία Υπουργέ. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συγκεκριµένα για απάντηση σε συγκεκριµένες προτεινόµενες

τροπολογίες από ΣΥΡΙΖΑ και Νέα Αριστερά, απ’ ό,τι βλέπω εδώ,
που κατατέθηκαν στο παρόν νοµοσχέδιο. Να χαιρετήσω και εγώ
τα παιδιά τα οποία είναι εδώ από την Άρτα και να επισηµάνω την
προσοχή τους σε ένα δύσκολο θέµα το οποίο χειριζόµαστε σή-
µερα εδώ. 

Είµαι εδώ να καταθέσω και την προσωπική οδύνη και της Υφυ-
πουργού για τη στυγερή δολοφονία της Κυριακής Γρίβα. Βέβαια,
οι πολίτες και οι νέοι άνθρωποι περιµένουν κυρίως από τους πο-
λιτικούς, όχι να καταθέτουν απλά την οδύνη τους, αλλά κυρίως
να καταθέτουν τις ενέργειές τους, πεπραγµένα ή και προθέσεις
επί συγκεκριµένων πράξεων. Το τι έγινε και το τι δεν έγινε ή τι
πήγε λάθος στην περίπτωση της Κυριακής θα το µάθουµε και να
µην έχει κανένας αµφιβολία γι’ αυτό και καµµία, αφ’ ενός για να
αποδοθεί δικαιοσύνη, αφ’ ετέρου για να βρούµε και να κλείσουµε
όλες αυτές τις ελλείψεις οι οποίες ενδεχοµένως αποκαλυφθούν.

Είµαι εδώ, όµως, να µιλήσω και για τις άλλες περιπτώσεις, και
για την Ελένη και για την Τζεβριέ, τη Γαρυφαλιά και τις άλλες γυ-
ναίκες οι οποίες δολοφονήθηκαν από άτοµα του στενού οικογε-
νειακού τους ή συντροφικού περιβάλλοντος. Πολλές φορές
παρατηρώ ότι όταν µιλάµε για το κοµµάτι της δολοφονίας είτε
της γυναικοκτονίας, αφαιρούµε το πρόσωπο. Είναι, λοιπόν, και
µια έκκληση, αν θέλετε, και προς τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης
να αναφέρουν το πρόσωπο. Δεν αφαιρείται η προσωπική ιστορία
µε έναν αριθµό απλά ή µε µια «άτυχη γυναίκα» που συνήθως
ακούµε, αλλά είναι πολύ σηµαντικό αυτό. Ίσως να διορθωθεί. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σε τέτοιες συζητήσεις το
ελάχιστο που οφείλουµε εδώ ως πολιτεία και ως µέλη του ελλη-
νικού Κοινοβουλίου, κυρίως ως ελληνική κυβέρνηση που σήµερα
έχω τη χαρά και την τιµή να εκπροσωπώ, είναι να απέχουµε από
δηµιουργία εντυπώσεων ή από τα τεχνάσµατα µιας µικροπολιτι-
κής διαχείρισης, γιατί πρέπει να παλέψουµε για µια ενιαία πολι-
τική και κοινωνική απάντηση στο πρόβληµα. Να παλέψουµε έτσι
ώστε να εκριζώσουµε τις αιτίες και να αλλάξουµε το περιβάλλον
µέσα στο οποίο διαπράττονται αυτά τα ειδεχθή εγκλήµατα. Να
ενδυναµώσουµε τις γυναίκες, να στηρίξουµε αποτελεσµατικά
όσες βρίσκονται στη ζώνη της κακοποιητικής συµπεριφοράς και
ως Κυβέρνηση το κάνουµε όσο πιο συνεκτικά µπορούµε. 

Πιστεύω, επίσης, ότι έχουµε υποχρέωση όλοι να συµβάλλουµε
στο να επιχειρήσουµε να διαχωρίσουµε την αξία της ζωής ή την
απαξία της πράξης σε σχέση και µε βάση το φύλο. 

Για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας η αξία της ανθρώ-
πινης ζωής είναι απόλυτη και είναι αδιαπραγµάτευτη, όπως άλ-
λωστε επιτάσσει και το Σύνταγµα της χώρας. Αυτός ο κανόνας,
βέβαια, -και εδώ θα µου επιτρέψετε να κάνω και µια αναφορά
στο τι προϋπήρξε σε σχέση µε την τωρινή Κυβέρνηση- δεν
ίσχυσε στο παρελθόν. Γι’ αυτό και πιστεύω και ισχυρίζοµαι ότι
αυτή η τροπολογία η οποία κατατίθεται πολλές φορές ίσως θα
εξυπηρετούσε λόγους επικοινωνίας και όχι λόγους ουσίας. 

Να θυµίσω, λοιπόν, τι ίσχυσε επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ, τι φέρατε και

τι εφαρµόσατε: Τον ν.4619/2019. Ήταν ο Ποινικός Κώδικας ο
οποίος ψηφίστηκε επί ΣΥΡΙΖΑ, που για πρώτη φορά στα ποινικά
χρονικά διασπάστηκε ο κανόνας της τιµώρησης µε ισόβια κά-
θειρξη της ανθρωποκτονίας από πρόθεση και προβλέφθηκε από
τις διατάξεις του Ποινικού Κώδικα του ΣΥΡΙΖΑ ισόβια. Υπήρχε,
όµως, και η διαζευκτική δυνατότητα της πρόσκαιρης κάθειρξης
τουλάχιστον δέκα ετών. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, λοιπόν, µε τον
ν.4855/2021 προέβλεψε αποκλειστικά την ποινή της ισόβιας κά-
θειρξης, που είναι και η βαρύτερη των ποινών στον Ποινικό Κώ-
δικα. Άρα, οι δράστες εγκληµάτων σαν κι αυτά τα οποία
συζητάµε σήµερα τιµωρούνται και θα τιµωρούνται µε την ισόβια
κάθειρξη. Πρόκειται για την επιφύλαξη της βαρύτερης των ποι-
νών και αυτό θέλουµε όλες και όλοι και αυτό πρέπει να επιτευχ-
θεί και αυτό επιτυγχάνεται.

Επειδή, επιπλέον, η ευαισθησία της Κυβέρνησης είναι µεγάλη
προς αυτά τα θέµατα, οφείλω και θέλω ούτως ή άλλως να ανα-
φέρω και αυτά τα οποία έγιναν µε τον ν.5090/2024 από το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης µε σηµαντικές προσθήκες για τον νόµο για την
ενδοοικογενειακή βία. Είναι όλες αυτές οι συνθήκες οι οποίες
έχουν να κάνουν µε τη δικαιοπολιτική ανάγκη της προστασίας
του θεσµού της οικογένειας, της ανηλικότητας των θυµάτων, κυ-
ρίως των γυναικών, που πλήττονται µε αυξανόµενη ένταση από
φαινόµενα ενδοοικογενειακής βίας. Μέσα σε αυτά θυµίζω ότι
υπάρχει και το άρθρο 121, η προσθήκη του οποίου βοηθά έτσι
ώστε να εναρµονιστεί πλήρως µε το άρθρο 33 της Σύµβασης της
Κωνσταντινούπολης. 

Έχουµε, λοιπόν, µια πλήρη κάλυψη όλων των ρυθµίσεων και
των διατάξεων και, βέβαια, συµµόρφωση και µε τη Σύµβαση της
Κωνσταντινουπόλεως. 

Επαναλαµβάνω ότι η κατάσταση µε τις γυναικοκτονίες στη
χώρα αποτελεί αν θέλετε κι έναν λόγο για µια ριζική αντιµετώ-
πιση ουσιαστική, βαθιά και όχι µόνο νοµική και σίγουρα όχι µε
συµβολικές διατάξεις ένα κατ’ εξοχήν κανονιστικό κείµενο, όπως
είναι ο Ποινικός Κώδικας. Άρα, το ποινικό δίκαιο δεν µπορεί να
διαπνέεται από διατάξεις -και νοµίζω οι νοµικοί του χώρου µάλ-
λον το εισπράττουν και το υιοθετούν αυτό- χωρίς κανένα έννοµο
δικονοµικό αποτέλεσµα και δεν υπάρχει ούτως ή άλλως κάποιος
χώρος για κάποιο συµβολισµό, αλλά κυρίως για ουσία. 

Είναι, λοιπόν, σηµαντικό να χρησιµοποιούµε τον όρο και το κά-
νουµε, αλλά τον διαχωρίζουµε από την εγκληµατολογική, αν θέ-
λετε, χρήση αυτού και το κάνουµε και στον δηµόσιο λόγο, γιατί
προφανώς διαχωρίζουµε. Όµως, στον Ποινικό Κώδικα αυτή τη
στιγµή µε την πρόσφατη αλλαγή έχουµε την απόλυτη κάλυψη
του κοµµατιού της απώλειας ζωής µε την υψηλότατη των ποινών. 

Εδώ οφείλω και θέλω -και ως αρµόδια Υπουργός µαζί µε την
αρµόδιο Υφυπουργό για το Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας- να θυµίσω τι γίνεται αυτή τη στιγµή για την προστα-
σία των γυναικών µέσα από ένα ολιστικό σχέδιο, το οποίο έχει
να κάνει µε τα συµβουλευτικά κέντρα, σαράντα τέσσερα λειτουρ-
γούν σε όλη τη χώρα, τους είκοσι ξενώνες, οι οποίοι αυτή τη
στιγµή φιλοξενούν περίπου εξήντα γυναίκες και ογδόντα περίπου
παιδιά και την ίδια στιγµή το panic button, µια κοινή προσπάθεια
και του Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη και του Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µε δωρεά της «VODA-
FONE», έτσι ώστε διακόσιες εβδοµήντα γυναίκες αυτή τη στιγµή
να έχουν πατήσει το κουµπί αποτρέποντας µια πολύ χειρότερη
εξέλιξη. 

Επαναλαµβάνω και επισηµαίνω αυτό το οποίο πρέπει να γίνει
νοµίζω, τουλάχιστον, από πλευράς του Υπουργείου µας ηχηρό
σήµερα. Ο σεβασµός της ανθρώπινης ζωής, η προστασία των
γυναικών θα συνεχίσει να είναι η απόλυτη προτεραιότητα. Σί-
γουρα δεν µπορεί να γίνει αντικείµενο µικροπολιτικής εκµετάλ-
λευσης και σίγουρα δεν µπορεί να γίνει αφορµή να µαλώνουµε
για ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να συµφωνούµε όλοι. Απαιτείται
απόλυτος σεβασµός στην ανθρώπινη ζωή, προστασία και συγ-
χρόνως το αίσθηµα της ασφάλειας το οποίο θα πρέπει να έχει
κάθε γυναίκα η οποία ζει σε ένα κακοποιητικό περιβάλλον.

Με αυτά τα οποία προείπα, αλλά κυρίως και µε την ενδελεχή
έρευνα που πρέπει να γίνει και στο συµβάν το χθεσινό, νοµίζω
ότι αυτό -πρέπει να συµφωνήσουµε όλοι- θα πρέπει να είναι η
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αρχή της υποχρέωσης και της συµµόρφωσής µας προς κάθε πο-
λίτη που µπορεί να νιώθει ανασφαλής αυτή τη στιγµή, κάθε γυ-
ναίκα που µπορεί να βρίσκεται σε ένα περιβάλλον…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ούτε τη λέξη «γυναικοκτονία» δεν
λέτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, µην
διακόπτετε, σας παρακαλώ.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό.

Τον λόγο έχει ο κ. Ξανθόπουλος για µία παρέµβαση. Μετά έχει
ζητήσει τον λόγο ο κ. Ηλιόπουλος. Στη συνέχεια θα πάρει τον
λόγο και ο κ. Πλεύρης.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, είπατε πολλά λόγια, για να µην πείτε τίποτα.

Διότι η κατατεθείσα τροπολογία αφορά σε ένα πολύ συγκεκριµένο
κοµµάτι του ποινικού µας συστήµατος, για αυτό και αναφέρεται
στο άρθρο 82Α. Θα το εξηγήσω αργότερα γιατί, απευθυνόµενος
σε εσάς, ουσιαστικά απευθύνοµαι στην ελληνική κοινωνία. 

Επανήλθε ξανά το αφήγηµα των «ποινικών κωδίκων του ΣΥ-
ΡΙΖΑ». Θα ήθελα να πω για πολλοστή φορά το εξής. Εσείς βε-
βαίως, επειδή έχετε µια άλλη προσέγγιση, δεν µπλέξατε, όπως
πολλοί κάνουν από τη Νέα Δηµοκρατία, και τον νόµο Παρα-
σκευόπουλου, και αφήσατε µόνο τον «Ποινικό Κώδικα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ», γιατί αυτό πάει µαζί στη δική σας επιχειρηµατολογία. 

Οι ποινικοί κώδικες, κυρία Υπουργέ, δεν είναι του ΣΥΡΙΖΑ. Είναι
µιας οµάδας εξαιρετικών νοµικών, µιας νοµοπαρασκευαστικής
επιτροπής που δούλεψε δέκα χρόνια και κατέληξε σε ένα επιστη-
µονικό πόρισµα, όπως είναι οι κώδικες. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει την πολι-
τική ευθύνη που τους ψήφισε. Αλλά είναι άδικο και για την
επιστηµονική µεθοδολογία και για την ουσία της κουβέντας να
τους ονοµατίζετε για λόγους επικοινωνιακούς «ποινικούς κώδι-
κες του ΣΥΡΙΖΑ». 

Δεύτερον, στον νόµο του 2019, στον Ποινικό Κώδικα λοιπόν,
προβλέφθηκε κάθειρξη. Η κάθειρξη, ξέρετε, είναι ή πρόσκαιρη
ή ισόβια και εναπόκειτο στον δικαστή να κρίνει µε ποια από τις
ποινές θα τιµωρήσει τον καταδικασθέντα. Ήρθατε και κάνατε µια
τροποποίηση, που την κάνατε ισόβια. Δώσαµε τη µάχη µας. Επι-
λέξατε να κάνετε αυτό. Έχετε την εντύπωση ότι η αυστηροποί-
ηση των ποινών θα αποτελέσει αποτρεπτικό παράγοντα. Δεν
αποτελεί. Το λένε όλες οι επιστηµονικές µετρήσεις. Επιµένετε σε
έναν ολισθηρό δρόµο και ενισχύετε τα συντηρητικά αντανακλα-
στικά στην ελληνική κοινωνία. 

Τέλος, σ' ό,τι αφορά σε αυτή καθαυτή την τροπολογία, είπα
ότι δεν τυποποιούµε ξεχωριστή µορφή αδικήµατος. Όντως από
δογµατική άποψη, υπάρχει µια πολύ σοβαρή άποψη µεταξύ των
συναδέλφων στον νοµικό κόσµο, ότι είναι το ίδιο έννοµο αγαθό
που προσβάλλεται, η ζωή του ανθρώπου -είναι µια πολύ σοβαρή
συζήτηση- και για αυτόν τον λόγο δεν δηµιουργούµε ξεχωριστό
αδίκηµα. Τι λέµε; Λέµε ότι εάν και εφόσον έχει τα έµφυλα χαρα-
κτηριστικά, τα οποία προσδιορίζονται µέσα στην τροπολογία
µας, αυτό το πράγµα καθιστά άνευ άλλου αυτή την πράξη, της
δολοφονίας γυναίκας, επειδή ακριβώς έγινε εξαιτίας των έµφυ-
λων χαρακτηριστικών της, της δίνει τον όρο γυναικοκτονία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε.
Και µάλιστα µε το άρθρο 3 της τροπολογίας µας, λέµε -ακόµα

γιατί µπορεί να υπάρξει και απόπειρα, δεν είναι τετελεσµένο το
έγκληµα µόνο σε αυτή τη µορφή, ή να υπάρξουν άλλου είδους
πληµµελήµατα- ότι ο χαρακτήρας του εγκλήµατος ως «γυναικο-
κτονίας» µνηµονεύεται ρητά στην αιτιολογία της απόφασης,
ακόµα και όταν ο δράστης τιµωρείται για περιστάσεις άλλου εδα-
φίου δυνάµει άλλης ποινικής διάταξης. 

Άρα, αυτό που θέλουµε να καταστήσουµε σαφές, και για το
οποίο αµύνεσθε σθεναρά, είναι ότι οι δολοφονίες γυναικών που
έχουν έµφυλα χαρακτηριστικά πρέπει να έχουν µια άλλη αντιµε-
τώπιση στο κοινωνικό και ποινικό επίπεδο, όχι τυποποιώντας
άλλης µορφής έγκληµα, αλλά κάνοντας ορατή αυτή την έµφυλη
διάσταση. Για αυτό τον λόγο εσείς έχετε σθεναρές αντιρρήσεις.

Και για αυτό τον λόγο σάς ασκούµε έντονη κριτική.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,

κλείστε.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Θα έρθει η στιγµή, κυρία

Υπουργέ, όπου όλοι θα οµονοήσουµε ότι αυτό το έγκληµα έχει
ξεχωριστά χαρακτηριστικά, που έχουν σχέση µε το φύλο της γυ-
ναίκας. Οι οµόφυλές σας δολοφονούνται επειδή κάποιοι τις θε-
ωρούν παρελκόµενο, κάποιοι τις θεωρούν περιουσιακό τους
στοιχείο, κάποιοι τις θεωρούν ότι έχουν στη ζωή τους το δι-
καίωµα λύειν και δεσµείν και η κοινωνία κάποια στιγµή θα προσ-
διορίσει µε αυτόν τον τρόπο αυτό το έγκληµα. 

Ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο.
Τον λόγο έχει ο κ. Ηλιόπουλος.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ήρθε η Κυβέρνηση

στη Βουλή να µιλήσουµε µε µία ηµέρα καθυστέρηση. 
Εχθές από τα κυβερνητικά σας στελέχη ούτε ένας δεν ένιωσε

τη ντροπή, την τσίπα, την αξιοπρέπεια -πείτε το όπως θέλετε- να
πει µισή φράση ούτε ένας. Στα κανάλια από το πρωί, από εχθές,
λέτε διάφορα.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Μιλάτε για τη Βουλή;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, εδώ µέσα στην Αί-
θουσα της Βουλής. Ούτε ένας, κυρία Ζαχαράκη. Ούτε ένας! Και
είχε τεθεί το ζήτηµα. Μάλλον εχθές ήταν λεπτοµέρεια. Σήµερα
ανέβηκε λίγο παραπάνω στη δηµοσιότητα και σας καίει. 

Ακούσαµε διάφορα ανεκδιήγητα από τον κ. Μηταράκη που
λέει ότι το πρόβληµα ήταν ότι δεν έχουµε ελευθέρας στους
αστυνοµικούς να τραβάνε όπλο. Αυτά είπε ο κ. Μηταράκης. Δη-
λαδή, ανάµεσα στο να προστατεύσει ένας αστυνοµικός µία γυ-
ναίκα που µπήκε στο αστυνοµικό τµήµα, και να πυροβολήσουµε
έναν δράστη στο κεφάλι, δεν υπάρχει τίποτα, ίσωµα, είναι ή
µηδέν ή ένα! Δεν υπάρχει εναλλακτική! Λες και δεν έχουµε ζήσει
µε την Κυβέρνησή σας να πυροβολείται άνθρωπος στο κεφάλι
για 20 ευρώ βενζίνη! Αλλά τα ξεχνάµε αυτά για τον κ. Μηταράκη. 

Ήρθατε εδώ και εκτός τόπου και χρόνου κάνατε έναν απολο-
γισµό για διάφορα πράγµατα -ξεχάσατε διάφορα στοιχεία. Θα
σας τα θυµίσω, γιατί δεν τα πάτε καλά στα στοιχεία- και λέγατε
για το panic button. Όταν δολοφονήθηκε η γυναίκα στη Σαλαµίνα
που την πυροβόλησε ο γυναικοκτόνος, λέγατε για το panic but-
ton. Λες και σε κάνει αόρατο το panic button µπροστά στην κα-
ραµπίνα του γυναικοκτόνου. Μία γυναίκα δολοφονήθηκε
βγαίνοντας από το Α.Τ.. Έβγαινε από το Α.Τ.! Είχαν περιπολικό,
όπως φάνηκε, και δεν την πήγαν σπίτι, και µας λέτε για το panic
button. Και τη σφάξανε µπροστά στο Α.Τ.. Και έρχεστε και µας
λέτε σήµερα ξανά για το panic button. Είστε εκτός τόπου και χρό-
νου. 

Και να σας πω τα στοιχεία που δεν σας αρέσουν; Να σας πω
ότι, µε βάση τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛ.ΑΣ., από το 2019 στο
2022 τα θύµατα έµφυλης βίας έχουν αυξηθεί 150%. Είστε χαρού-
µενοι; Τα έχετε πάει καλά µε 150% αύξηση; Το λένε τα επίσηµα
στοιχεία της ΕΛ.ΑΣ.. Τα επίσηµα στοιχεία της ΕΛ.ΑΣ.! Το 2019
εκκρεµούσαν στα δικαστήρια λιγότερες από πενήντα υποθέσεις
ενδοοικογενειακής βίας. Το 2022 τεσσερισήµισι χιλιάδες. Ξέρετε
γιατί; Γιατί κάνατε και τον νόµο για την υποχρεωτική συνεπιµέ-
λεια. Και έχετε εγκλωβίσει χιλιάδες γυναίκες σε κακοποιητικό πε-
ριβάλλον. 

Και έρχεστε εδώ, σαν να µην έχετε ευθύνη, και µιλάτε πάλι για
µικροκοµµατική εκµετάλλευση. Ξέρετε γιατί; Γιατί διεκδικείτε για
τον εαυτό σας το προνόµιο της µη ευθύνης και της µη κριτικής.
Θέλετε σιωπή νεκροταφείου µέσα στη Βουλή. Όταν κάποιος σας
κάνει κριτική, όλοι έχουµε µικροπολιτικά κίνητρα. Εσείς µόνο
αγωνίζεστε για το καλό του τόπου, του έθνους και της πατρίδας.
Όποιος σας κάνει κριτική για ένα περιστατικό που δολοφονήθηκε
γυναίκα έξω από αστυνοµικό τµήµα, είναι µικροπολιτική η κρι-
τική. Σοβαρά, κυρία Ζαχαράκη, είναι µικροπολιτική η κριτική για
αυτό που ζήσαµε; Είναι ψεύτικα τα στοιχεία της ΕΛ.ΑΣ.; Είναι
ψεύτικο το 150% πάνω; 
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Κάνω µια τελευταία ερώτηση και κλείνω. Έγκληµα µε ρατσι-
στικό κίνητρο αναγνωρίζετε, ναι ή όχι; Το αναγνωρίζετε; Είστε
στην Ευρώπη; Είστε σε αυτό τον αιώνα; Σε ποιον αιώνα είστε;
Γιατί, αν λέτε ότι δεν υπάρχει έγκληµα µε έµφυλη διάσταση,
κάντε και ένα βήµα παραπάνω, θα χαρούν και διάφοροι πρώην
φίλοι σας, και όλοι όσοι προέρχονται από τον Λαϊκό Ορθόδοξο
Συναγερµό ή τη νεολαία της ΕΠΕΝ -ή ξέρω εγώ από πού προέρ-
χεται ο καθένας, µε αυτούς που έχετε φτιάξει παρέα- θα χαρούν,
καταργείστε και το έγκληµα µε ρατσιστικό κίνητρο. Υπάρχει η έµ-
φυλη διάσταση γιατί υπάρχει πλαίσιο εξουσίας. Και θα είναι µια
µέρα νίκης της δηµοκρατίας όταν µια δηµοκρατική κυβέρνηση
αυτό θα το ψηφίσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Τον λόγο θα πάρει ο κ. Πλεύρης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να µιλήσω

και εγώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ναι, κύριε Μάντζο, θα

µιλήσετε µετά από τον κ. Πλεύρη.
Κύριε Πλεύρη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

απαντήσω σε καθαρά δογµατικό ποινικό επίπεδο στη τροπολογία
που έρχεται. Και ενδεχοµένως να ενηµερώσω και τον κ. Ηλιό-
πουλο, γιατί µπορεί να µη γνωρίζει κάποια πράγµατα. 

Το δίκαιό µας στο άρθρο 82Α του ποινικού κώδικα προβλέπει
σωστά, στο πλαίσιο της ρατσιστικής βίας, και την έµφυλη βία,
κύριε Ηλιόπουλε, συνολικά, γιατί αναφέρεται ότι: όταν το έγ-
κληµα γίνεται κατά του γενετήσιου προσανατολισµού ταυτότη-
τας χαρακτηριστικών φύλου. Άρα, έχει καλυφθεί στο δίκαιό µας.
Και τα πληµµελήµατα τιµωρούνται βαρύτερα, όπως αντιστοίχως
και τα κακουργήµατα βαρύτερα, αν γίνεται όταν αποκλειστικό
στοιχείο είναι µια σειρά από χαρακτηριστικά που είναι και το
φύλο. 

Τι έρχεται τώρα µε την τροπολογία εδώ πέρα να θέσει ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ προς συζήτηση; Το βάζει πρώτα από όλα σε µία σωστή
βάση επί της αρχής. Ποια είναι η σωστή βάση επί της αρχής; Δεν
µπορεί να τυποποιηθεί αυτοτελές αδίκηµα. Η ζωή προστατεύεται
µε την ανθρωποκτονία. 

Έρχεται, λοιπόν, ο ΣΥΡΙΖΑ εδώ και βάζει έναν προβληµατισµό,
στο άρθρο 82Α που υπάρχει και συµπεριλαµβάνει την έµφυλη
βία, άρα γυναίκες που κακοποιούνται επειδή είναι γυναίκες, σή-
µερα οι ποινές είναι βαρύτερες. Αν µπορούµε να κάνουµε παρέµ-
βαση στο 299, που είναι η ανθρωποκτονία πια και να
θεωρήσουµε ότι η ανθρωποκτονία που γίνεται µε µοναδικό χα-
ρακτηριστικό το φύλο της γυναίκας, θα πρέπει να έχει µια βαρύ-
τερη αντιµετώπιση. 

Συνεπώς, επί της αρχής να πούµε ότι δεν συζητάµε για αυτο-
τελές αδίκηµα γυναικοκτονίας, γιατί αυτό το έχω ακούσει από
πολλούς εδώ και εκεί πέρα πραγµατικά, δογµατικά στο ποινικό,
δεν µπορούµε να υποστηρίξουµε. 

Στο πλαίσιο, όµως, αυτό που λέτε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, έχουµε το εξής αντιφατικό. Πρέπει να το πούµε. Ο όρος γυ-
ναικοκτονία είναι κοινωνικός όρος, είναι όρος ο οποίος
αναφέρεται σε συγκεκριµένα χαρακτηριστικά. Πότε θα έχει αξία
ενδεχοµένως και στο ποινικό δίκαιο; 

Εάν έµενε ο Ποινικός Κώδικας του ΣΥΡΙΖΑ που για πρώτη φορά
–όταν λέω του ΣΥΡΙΖΑ, το λέω γιατί εγώ θεωρώ ότι ήταν πολιτική
απόφαση- στην ανθρωποκτονία είπατε όχι µόνο ισόβια, δέκα χρό-
νια έως ισόβια, θα µπορούσε κάποιος να πει µία βάση, ότι έρχοµαι
στο 82Α και λέω όχι για γυναικοκτονία, αλλά αν η ανθρωποκτονία
γίνεται µε αυτά τα χαρακτηριστικά –φυλή, χρώµα, εθνότητα, ανα-
πηρία, προσανατολισµό, φύλο, άρα και γυναίκες- να είναι κάτι επι-
βαρυντικό, να είναι µόνο ισόβια. Πλέον όµως η ανθρωποκτονία
είναι ισόβια. Τέλος, δεν υπάρχει εναλλακτική ποινή. 

Όταν έρχεστε, λοιπόν, και λέτε στο έγκληµα του άρθρου 299,
όταν στρέφεται κατά ανήλικης ή ενήλικης γυναίκας συνιστά επι-
βαρυντική περίσταση. Ποια επιβαρυντική περίσταση, αφού ισό-
βια είναι η ποινή της ανθρωποκτονίας; Άρα, δογµατικά στο
ποινικό δίκαιο είναι λάθος η χρήση του όρου «γυναικοκτονία» στο
ποινικό δίκαιο. Είναι µόνο ανθρωποκτονία. Είναι ένας κοινωνικός
όρος που σωστά γίνεται µια συζήτηση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έστω, όµως, ότι θέλαµε στο πλαίσιο να δώσουµε µια επιπλέον
προστασία. Ξεπερνούσαµε, λοιπόν, το δογµατικό και λέγαµε «ας
δώσουµε µια επιπλέον προστασία». Αυτή δίνεται σε όλα τα προ-
ηγούµενα αδικήµατα, αν γίνεται λόγω φύλου, άρα και εναντίον
των γυναικών. Στη δε ανθρωποκτονία, επειδή είναι η ύψιστη
ποινή που δεν υπάρχει κάτι πιο επιβαρυντικό, δεν µπορεί να
υπάρξει κάποια επιπλέον προστασία. 

Σε δέκα δευτερόλεπτα τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Υπό αυτή την έννοια η κυρία Υπουργός θα αναφερθεί προφα-

νώς και στο κοινωνικό πλαίσιο και στις δράσεις της Κυβέρνησης
που είναι πολύ σηµαντικές και µε γνώµονα την προστασία των
γυναικών. Με χαρά να συζητήσουµε αυτό το θέµα σε ένα ευρύ-
τερο πλαίσιο. 

Όµως, µε συγχωρείτε, το να έρχεται ως τροπολογία σε κάτι
τελικά που, και αν ξεπεράσουµε το δογµατικό πλαίσιο, δεν έχει
να προσδώσει απολύτως τίποτα ως προς το ποινικό σκέλος -δεν
αναφέροµαι στην κοινωνική συζήτηση- τότε εύλογα ερχόµαστε
και λέµε ότι φέρνετε µια τροπολογία µετά από ένα αποτρόπαιο
συµβάν, µε µια τροµακτική ολιγωρία η οποία υπήρξε στο αστυ-
νοµικό τµήµα και έχουµε θρηνήσει αυτή τη στιγµή µία γυναίκα,
αποκλειστικά και µόνο για να δείξετε ένα επιπλέον ενδιαφέρον,
που στη βάση του δεν υπάρχει γιατί µε τον Ποινικό Κώδικα που
έχουµε τώρα, έχουµε πλήρη προστασία σε αυτά τα οποία λέτε
εσείς ότι πρέπει επιπλέον να προστατεύσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Μάντζο, έχετε τον λόγο για τη τρίτη και τελευταία σας

παρέµβαση. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Εγώ θα µιλήσω όχι επί της τροπολογίας που προτάθηκε από

την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ, καθότι αυτή απορρίφθηκε από την Κυ-
βέρνηση, εποµένως δεν τίθεται σε συζήτηση. Απορρίφθηκε η
τροπολογία βέβαια, αλλά δεν µπορεί να απορριφθεί η πραγµατι-
κότητα, η οποία, κυρία Υπουργέ, όπως µπορεί να πιστοποιήσει
κάπιοος, είναι πράγµατι ο πολλαπλασιασµός των γεγονότων και
των περιστατικών έµφυλης βίας. 

Παρά την καθυστερηµένη ανταπόκριση της Κυβέρνησης, του-
λάχιστον, σε κοινοβουλευτικό επίπεδο, διότι πράγµατι από εχθές
το πρωί έχει τεθεί το θέµα αυτό στο Κοινοβούλιο και έχουµε το-
ποθετηθεί όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες, έστω και τώρα
είναι σηµαντικό να το συζητήσουµε και να µιλήσουµε και µε
όρους αλήθειας και ειλικρίνειας, διότι αυτό το οποίο συνέβη
στους Αγίους Αναργύρους εχθές πιστοποιεί µε τον πλέον ανα-
τριχιαστικό, αποκρουστικό τρόπο την παταγώδη αποτυχία της
διαχείρισης της Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά στην καθηµερι-
νότητα, στην ασφάλεια της καθηµερινότητας, διότι η γυναίκα
αυτή δολοφονήθηκε έξω από αστυνοµικό τµήµα, ακριβώς έξω
από το φυλάκιο αστυνοµικού τµήµατος. Αυτό ακριβώς πιστοποιεί
την παταγώδη αποτυχία της διαχείρισης ασφάλειας στην καθη-
µερινότητα. 

Η έµφυλη βία, οι γυναικοκτονίες τείνουν να γίνουν µια κοινω-
νική µάστιγα και γι’ αυτό τον λόγο θεωρούµε, κυρία Υπουργέ -
και απευθύνοµαι προς όλους τους συναδέλφους όλων των
πτερύγων και ιδίως προς την Κυβέρνηση- ότι η υπόθεση αυτή,
της αντιµετώπισης της κοινωνικής αυτής µάστιγας, δεν µπορεί
να είναι αντικείµενο ενός µόνο σχεδίου νόµου ή µίας µόνο τρο-
πολογίας, αλλά αντικείµενο αναγκαία διακοµµατικού ειλικρινούς
διαλόγου και συναίνεσης. 

Γι’ αυτόν τον λόγο εµείς σας καλούµε να ανοίξετε τη συζή-
τηση, να υπάρξει ένας ειλικρινής διακοµµατικός διάλογος ανά-
µεσα σε όλα τα κόµµατα που θέλουν πραγµατικά -και πιστεύω
ότι όλοι το θέλουµε- να αντιµετωπίσουν αυτή την κοινωνική µά-
στιγα, να αφεθούν στην άκρη τα επικοινωνιακά τεχνάσµατα, τα
τρικ, οι ιστοσελίδες που δεν λειτούργησαν, τα panic buttons που
δυστυχώς δεν έχουν τον κατάλληλο χρόνο απόκρισης, τον σύν-
τοµο χρόνο απόκρισης. Αναφέρθηκε ήδη ο συνάδελφος στη Σα-
λαµίνα και στον τρόπο που απέτυχε η εφαρµογή στην περίπτωση
αυτή. 

Και σ’ αυτή ακριβώς την επιτροπή, σ’ αυτό τον διακοµµατικό
διάλογο πιο σωστά –µην το παγιδεύσουµε σε οργανωτικά κριτή-
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ρια- θα έπρεπε να λύσουµε όλα τα ζητήµατα και τα δογµατικά
θέµατα που τέθηκαν από τους δύο συναδέλφους όσον αφορά
στη δικαιοπολιτική µεταχείριση της γυναικοκτονίας σε επίπεδο
ποινικό. Να τα δούµε όλα και να τα αντιµετωπίσουµε όλα, ώστε
η χώρα µας να ικανοποιήσει και όλες τις διεθνείς απαιτήσεις και
τις δεσµεύσεις που έχει αναλάβει µε τη Σύµβαση της Κωνσταν-
τινούπολης και να ικανοποιήσουµε και τις υποδείξεις που µας γί-
νονται από την έκθεση της οµάδας εµπειρογνωµόνων GREVIO
στο τέλος του 2023 από το Συµβούλιο της Ευρώπης.

Και µια τελευταία παρατήρηση. 
Κυρία Υπουργέ, µην «τσιµπάτε» και εσείς στον εύκολο πειρα-

σµό του να θεωρείτε ότι η Αντιπολίτευση πάντοτε κινείται µε τα-
πεινά κριτήρια µικροκοµµατικά. Υπάρχει και η Αντιπολίτευση η
οποία κινείται µε όρους αξιακούς, γίνεται η φωνή της κοινωνίας
και αυτή είναι η αποστολή τουλάχιστον της δικής µας θεσµικής
δοµικής αυστηρής, αλλά πάντοτε τεκµηριωµένης αντιπολίτευ-
σης. Μην επιδεικνύετε και εσείς, όπως άλλοι συνάδελφοί σας,
αλλεργία στην αντιπολιτευτική κριτική. 

Ευχαριστώ θερµά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μάντζο. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Σας διαβεβαιώ ότι δεν υπάρχει διάθεση επανάληψης
κοινοτοπιών. Και όταν παριστάµεθα εδώ, παριστάµεθα µε το µέ-
γιστο σεβασµό και οποιοσδήποτε µπορεί ούτως ή άλλως να το
πιστοποιήσει από την παρουσία στις επίκαιρες ερωτήσεις, διότι
θεωρώ ύψιστη υποχρέωση, ειδικά των µελών της Κυβέρνησης,
και να παρίστανται και να απαντούν επί θεµάτων τα οποία έχουν,
αν θέλετε, µια αίσθηση και επικαιρότητας αλλά και ουσίας. 

Γιατί το λέω αυτό; Διότι αν αναφέρω περί µικροκοµµατικής ή
µικροπολιτικής εκµετάλλευσης, αυτό έχει να κάνει µε την ουσία
του νοµικού επιχειρήµατος το οποίο µόλις τώρα απαντήθηκε.
Γιατί, τι θέλω σήµερα να δοθεί ως µήνυµα; Σ’ αυτή τη γυναίκα
που µας παρακολουθεί αυτή τη στιγµή και πιθανότατα ψάχνει
αυτή την ασφάλεια που δεν ένιωσε, η αλήθεια είναι, µε το συµβάν
το οποίο έγινε προχθές, να ξέρει ότι υπάρχει Ποινικός Κώδικας
και ότι εφαρµόζεται η ύψιστη τιµωρία που µπορεί να υπάρχει στο
κοµµάτι της ανθρωποκτονίας. 

Πρέπει το µήνυµα να είναι καθαρό. Γι’ αυτό και δεν δέχοµαι
ότι υπάρχει, αν θέλετε, ένα προνόµιο ευαισθησίας µόνο σε άλ-
λους χώρους. Όλοι στενοχωριόµαστε, όλοι θλιβόµαστε, αλλά
συγχρόνως το δείχνουµε µε πράξεις αυτό το κοµµάτι της έµπρα-
κτης θλίψης, µε το να υπάρξει πλήρης διαλεύκανση σε αυτό το
οποίο έγινε προχθές στην Αγία Βαρβάρα, ακριβώς όπως ανέ-
φερε ο κ. Πλεύρης, µε το να υπάρξουν και συνέπειες εκεί όπου
θα εντοπιστούν, συγχρόνως όµως από πλευράς µας ως αρµόδιο
Υπουργείο θα συνεχίσουµε αυτό το πλαίσιο προστασίας που ναι,
µπορεί κάποιος να το θεωρεί υποδεέστερο. Δεν είναι. 

Υπάρχει η κοινωνιολογική προσέγγιση, υπάρχει ψυχολογική
στήριξη ιδεών, νοµική συνδροµή για τη γυναίκα που θα έρθει στο
συµβουλευτικό κέντρο και ναι, το panic button ως ένα µέτρο. Ας
ακούσουµε προτάσεις τις οποίες θέλουµε να ενσωµατώσουµε.
Με χαρά να γίνει αυτή η διακοµµατική συζήτηση και να πάρουµε
τις βέλτιστες πρακτικές που ίσως λειτουργούν, ίσως δεν λειτουρ-
γούν σε κάποιους άλλους χώρους, αλλά πρέπει να εντυπωθούν
στην ελληνική πραγµατικότητα και να γίνουµε καλύτερες και κα-
λύτεροι. 

Κανείς δεν χαίρεται. Δεν ήρθαµε χαρούµενοι σε αυτή τη συ-
ζήτηση. Ήρθαµε όµως µε απόλυτη αίσθηση ευθύνης και υποχρέ-
ωσης προς όλους τους πολίτες και, τουλάχιστον, αυτή είναι η
αίσθηση που διέπει κάθε πρωτοβουλία µας. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υπουργό. Πολύ σωστή η πρόταση για διακοµµατική
συζήτηση για το θέµα. 

Επόµενος οµιλητής ο κ. Αθανάσιος Ηλιόπουλος, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος της Νέας Αριστεράς. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Δεν µπορώ, δυστυχώς, να ξεκινήσω διαφορετικά, αλλά θα συ-
νεχίσω τη συζήτηση που ξεκινήσαµε αυτή τη στιγµή για το αδια-
νόητο να χάνει τη ζωή της µία κοπέλα είκοσι οκτώ χρόνων η
οποία έχει πάει στην Ελληνική Αστυνοµία, η οποία έχει µηνύσει
τον πρώην σύντροφό της ως βιαστή και κακοποιητή, η οποία
είναι µέσα στο αστυνοµικό τµήµα και η απάντηση είναι ότι, ενώ
ζητάει προστασία, δεν υπάρχει διαθέσιµη προστασία, δεν υπάρ-
χει διαθέσιµο περιπολικό -σήµερα µάθαµε ότι υπήρχε διαθέσιµο
περιπολικό- και η οποία µόλις βγαίνει απέξω δολοφονείται από
τον πρώην σύντροφό της. 

Χθες από τη µεριά της Κυβέρνησης ούτε ένας δεν αισθάνθηκε
την ανάγκη ή την ντροπή να πει µισή κουβέντα µέσα σε αυτήν
την Αίθουσα, ούτε ένας. Από το βράδυ, όµως, στα τηλεοπτικά
κανάλια έχετε πει διάφορα πράγµατα. Ο κ. Χρυσοχοΐδης προ-
σπάθησε να κρυφτεί πίσω από τα πρωτόκολλα. Να υπενθυµίσω
ότι ο κ. Θεοδωρικάκος είχε πει για πιλοτικό πρωτόκολλο αξιολό-
γησης κινδύνου. Προφανώς ούτε πιλοτικό ούτε πρωτόκολλο
ούτε αξιολόγηση κινδύνου υπήρχε. 

Είπε και κάτι ενδιαφέρον, όµως, ο κ. Χρυσοχοΐδης. Είπε: «Να
τον συζητήσουµε τον όρο, δέχοµαι τον όρο, να συζητήσουµε και
µε τους επιστήµονες». Σηµαντικό. Υπάρχει εδώ µια διαφορά µε
τον κ. Φλωρίδη, γιατί όταν συζητάγαµε τον τελευταίο Ποινικό Κώ-
δικα και λέγαµε στον κ. Φλωρίδη ότι οι επιστήµονες διαφωνούν,
µας έλεγε για καθηγητάδες, µας έλεγε ότι αυτά τα λένε οι αναρ-
χικοί. Αυτή είναι η αντίληψή σας για την επιστήµη, το δηµόσιο
πανεπιστήµιο και τη γνώση κλπ..

Υπήρξαν, όµως, και δύο χειρότερα παραδείγµατα. Το ένα είναι
του κ. Μηταράκη, ο οποίος είπε: «Φανταστείτε ο φρουρός που
ήταν στο τµήµα να είχε βγάλει το όπλο του πριν ο δράστης µα-
χαιρώσει την άτυχη γυναίκα και να τον πυροβολούσε. Πιθανό-
τατα σήµερα θα µιλούσε η Αντιπολίτευση για ακραία αστυνοµική
βία, θα είχε προφυλακιστεί ο αστυνοµικός και θα κινδύνευε να
περάσει τη ζωή του στη φυλακή».

Δηλαδή, στο σύµπαν του κ. Μηταράκη οι πιθανές επιλογές
είναι «ή δεν ασχολούµαι καθόλου», µια γυναίκα ήταν µέσα στο
αστυνοµικό τµήµα και ζήτησε βοήθεια, συνδροµή για να πάει στο
σπίτι της µε ασφάλεια, δεν ασχολήθηκε κανένας ή «πυροβολάω
στο κεφάλι». Αυτές είναι οι µόνες δύο επιλογές που έχει ο κ. Μη-
ταράκης στο κεφάλι του, ένας άνθρωπος που έχει περάσει από
αντίστοιχες θέσεις ευθύνης σε µία Κυβέρνηση στην οποία έχετε
πυροβολήσει άνθρωπο στο κεφάλι γιατί δεν πλήρωσε 20 ευρώ
βενζίνη, δολοφονία κατευθείαν. Αυτή είναι η αντίληψη για το πώς
µπορεί να λειτουργεί η Αστυνοµία. Δεν έχετε στην παλέτα σας
άλλες επιλογές.

Δεν ξέρω αν είναι ακόµα χειρότερα αυτά τα οποία είπε ο κ.
Σφακιανάκης, πρώην στέλεχος της Ελληνικής Αστυνοµίας, υπο-
ψήφιο κοµµατικό σας στέλεχος στην Περιφέρεια Αττικής, ότι το
πρόβληµα ήταν ότι το θύµα έδειχνε στα social media της ότι ήταν
χαρούµενη µετά τον χωρισµό και αυτό θύµωσε τον γυναικο-
κτόνο.

Σοβαρά τώρα; Στελέχη σας αναπαράγουν τέτοιον κακοποιητικό
σεξιστικό λόγο και µας λέτε ότι δεν υπάρχει ζήτηµα να κάνουµε
ό,τι µπορούµε για να κατοχυρώσουµε ακριβώς την έµφυλη ορα-
τότητα του θέµατος, του προβλήµατος; Βγαίνει κεντρικό σας στέ-
λεχος, τον είχατε υποψήφιο στην Περιφέρεια Αττικής, άνθρωπος
που έχει περάσει από την Ελληνική Αστυνοµία και δείχνει µια κουλ-
τούρα που υπάρχει στην Ελληνική Αστυνοµία και λέει ότι το πρό-
βληµα ήταν ότι η γυναίκα έδειχνε στα social media ότι ήταν
χαρούµενη µετά τον χωρισµό και µας λέτε ότι δεν υπάρχει ζήτηµα; 

Προφανώς και υπάρχει ζήτηµα. Υπάρχει τεράστιο ζήτηµα. Το
δείχνουν τα στοιχεία για τα οποία η Υπουργός δεν είπε κουβέντα.
150% αύξηση στα θύµατα έµφυλης βίας από το ‘19 στο ‘22 µε
βάση αυτά που καταγράφονται στην Ελληνική Αστυνοµία. Το θε-
ωρείτε επιτυχία; Πότε θα ταρακουνηθείτε; Αν φτάσει στο 200%,
στο 300%; Εσείς που είστε µε τις αξιολογήσεις, βάλτε έναν πήχη
αξιολόγησης. Το ‘19 εκκρεµούσαν λιγότερες από πενήντα δικα-
στικές υποθέσεις για περιπτώσεις έµφυλης βίας, το ‘22 πήγαν
στις τεσσερισήµισι χιλιάδες. Ξέρετε για ποιον λόγο; Διότι ψηφί-
σατε τον νόµο για την υποχρεωτική συνεπιµέλεια και εγκλωβί-
σατε χιλιάδες γυναίκες σε κακοποιητικά περιβάλλοντα. Θα τον
αξιολογήσετε µε κάποιον τρόπο τον νόµο εσείς που είστε µε τα
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κριτήρια –υποτίθεται- για την αξιολόγηση; Όχι, γιατί δεν είστε
πραγµατικά ούτε µε τα δεδοµένα ούτε µε τα κριτήρια ούτε µε
την αξιολόγηση.

Γι’ αυτό εµείς καταθέσαµε µια συγκεκριµένη τροπολογία, η
οποία λέει το πάρα πολύ απλό ότι πρέπει επιτέλους να πούµε το
πρόβληµα µε το όνοµά του και το όνοµα αυτό είναι γυναικοκτο-
νία. Πρέπει να αναγνωρίσουµε την έµφυλη διάσταση. Η τροπο-
λογία έχει και ένα άρθρο που µιλάει για το υποχρεωτικό
πρωτόκολλο αξιολόγησης κινδύνου. Καταθέτω την τροπολογία
στα Πρακτικά για να υπάρχει στη συζήτηση.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος (Νάσος) Ηλιόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Με ένα παράξενο παιχνίδι της τύχης συζητάµε σήµερα για ένα
νοµοσχέδιο που ασχολείται και µε ζητήµατα χειραγώγησης οπτι-
κοακουστικού υλικού. Ξέρετε, είναι κακή µέρα για την Κυβέρ-
νηση να συζητάµε ένα τέτοιο ζήτηµα. Υπάρχει και η έφοδος του
εισαγγελέα στον ΟΣΕ. Δεν ξέρω αν σας λέει αυτό κάτι. Το λέω
γιατί περάσαµε όλη τη συζήτηση στη Βουλή λέγοντας ότι δεν
υπάρχει µοντάζ, ότι δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα, άρα µάλλον
ο εισαγγελέας ενεργεί ως ενεργούµενο ξένων κέντρων, µυστικών
δυνάµεων, κάποιων που θέλουν να κάνουν κακό, όπως είχε πει ο
κ. Βορίδης –µου αρέσει πάρα πολύ αυτή η ατάκα- στον πιο πε-
τυχηµένο κεντροδεξιό Πρωθυπουργό της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
Φανταστική ατάκα. 

Πείτε µας τι ακριβώς έγινε µε τον εισαγγελέα στον ΟΣΕ. Υπάρ-
χει τελικά παραποίηση στοιχείων ή όχι; Πήγαν κάποιοι και πήραν
τους διαλόγους; Παραποίησαν τους διαλόγους; Μήπως οι πρώ-
τοι οι οποίοι είχαν καταγγείλει τους διαλόγους, οι µηχανοδηγοί,
ήταν και ένας βασικός λόγος που δεν τους καλέσατε στην εξε-
ταστική; Διότι ακούγαµε διαλόγους στους οποίους ένας µηχανο-
δηγός είναι ζωντανός γιατί ήταν από άλλο δροµολόγιο και να
είναι καλά ο άνθρωπος. Μήπως είναι ο δικός σας Αρχηγός, ο κ.
Μητσοτάκης, ο οποίος στο πρώτο Υπουργικό Συµβούλιο που
βγάζατε οµαδικές φωτογραφίες στεναχωρηµένοι, επικαλέστηκε
ακριβώς αυτούς τους ψεύτικους διαλόγους, 9 Μαρτίου, τότε που
είπε ότι αισθάνεται οργή και ντροπή για τους διαλόγους που
άκουσαν όλοι οι Έλληνες πολίτες, τους διαλόγους που εσείς εί-
χατε µοντάρει; Δικά σας στελέχη. Ποιος είχε πρόσβαση; Και µι-
λάµε για χειραγώγηση οπτικοακουστικού υλικού έχοντας στην
πλάτη σας όλα αυτά που έχετε; 

Ξεκινάω από το πιο µικρό µε την κ. Ασηµακοπούλου, που δεν
ξέρω για ποιον λόγο είναι ακόµα στη θέση της στην Ευρωβουλή.
Απλά δεν θα κατέβει υποψήφια; Μετά απ’ αυτό που έκανε απλά
αυτή είναι η ποινή; Δεν θα κατέβει υποψήφια; 

Βλέπω εδώ τον αρµόδιο Υφυπουργό που όταν είχα ρωτήσει
αν τελικά είχατε συναινέσει σ’ αυτήν τη διαδικασία ή είστε ανί-
κανοι να προστατεύσετε τα προσωπικά δεδοµένα των πολιτών,
είχε απαντήσει την κουρτίνα Β, ανικανότητα. 

Είστε και η Κυβέρνηση που ακόµα δεν έχει απαντήσει στο ζή-
τηµα των παρακολουθήσεων. Πόσα χρόνια θα χρειαστούν για να
πάει ο κ. Δηµητριάδης στη δικαιοσύνη; Κατανοώ ότι οι µισοί από
εσάς δεν έχετε πρόβληµα αξιακό µε το γεγονός ότι σας παρα-
κολουθούσε ο ίδιος ο Πρωθυπουργός σας, παρακολουθούσε πο-
λιτικούς αντιπάλους, παρακολουθούσε την ηγεσία του Στρατού,
αλλά ένα πρόβληµα υπάρχει. 

Έρχοµαι τώρα σε κάποιες τροπολογίες, γιατί τα του νοµοσχε-
δίου τα είπε η εισηγήτρια. Έρχοµαι πρώτα απ’ όλα στην αδια-
νόητη τροπολογία για το ΑΣΕΠ.

Πριν πω για την τροπολογία, θέλω να ρωτήσω κάτι. Κύριε
Υπουργέ, νοµίζω ότι και στις δικές σας υπηρεσίες κενά έχετε. Απο-
κλείεται να µην έχετε κενά. Σίγουρα θα χρειαζόσασταν περισσό-
τερο κόσµο για να «τρέξετε» τη δική σας πολιτική, αλλά σε όλες
τις δηµόσιες υπηρεσίες, σε όλα τα Υπουργεία υπάρχουν κενά. 

Πέρασε σχεδόν ένας χρόνος από τον µεγάλο γραπτό διαγω-
νισµό του ΑΣΕΠ, στον οποίον υπάρχουν δεκατέσσερις χιλιάδες
επιτυχόντες. Έναν χρόνο µετά έχει ανοίξει κουβέντα για νέο γρα-
πτό διαγωνισµό και από τους δεκατέσσερις χιλιάδες δεν έχει διο-
ριστεί ούτε ένας. 

Αφού είναι εδώ και εκπρόσωπος του Υπουργείου Εσωτερικών,

ρωτάω: Έχετε κάποιο χρονοδιάγραµµα; Θα διοριστεί ποτέ κανέ-
νας από αυτούς τους δεκατέσσερις χιλιάδες ή οι άνθρωποι δεν
είχαν τι να κάνουν, πήγανε, πλήρωσαν φροντιστήρια, έχασαν κά-
ποιες µέρες έτσι για τη χαρά της διαδικασίας; Είναι δεκατέσσε-
ρις χιλιάδες άνθρωποι. Υπάρχουν αυτά τα κενά στις υπηρεσίες;
Υπάρχουν. Θα δώσετε κάποια απάντηση γιατί δεν έχετε καταφέ-
ρει ούτε καν να βγάλετε προσωρινούς πίνακες ακόµα; Πόσο
χρόνο θέλετε; Και ανοίγετε κουβέντα για νέο γραπτό διαγωνι-
σµό, µε δεκατέσσερις χιλιάδες ανθρώπους «στον αέρα»; Στοιχει-
ωδώς αίσθηση ντροπής δεν υπάρχει;

Πάµε τώρα στην ίδια την τροπολογία. Ερώτηµα πρώτο: Το
ΑΣΕΠ την ξέρει αυτήν την τροπολογία; Την ξέρει; Έχει συναινέ-
σει; Θα θέλαµε να ξέρουµε αν το ΑΣΕΠ έχει συναινέσει σ’ αυτήν
την τροπολογία.

Πάµε τώρα στα πρακτικά. Οι ερωτήσεις στα θέµατα και οι
απαντήσεις στις δοκιµασίες δεξιοτήτων και εργασιακής αποτε-
λεσµατικότητας δεν δηµοσιοποιούνται. Πού τα έχετε δει αυτά;
Τι είναι αυτά τα πράγµατα; Δεν έχουν ξαναγίνει αυτά τα πράγ-
µατα. Διαγωνισµός ΑΣΕΠ και να µη δηµοσιοποιούνται θέµατα και
ερωτήσεις; Και διεκδικείτε µετά διαφάνεια, αξιοκρατία κ.λπ.;
Αυτό εδώ είναι µνηµείο αδιαφάνειας και αναξιοκρατίας. Για ποιον
λόγο; Επειδή έχετε δώσει σε ιδιωτική εταιρεία µε απευθείας ανά-
θεση να κάνει διαγωνισµούς κ.λπ., και θα κουράσετε την εταιρεία
ή δεν πρέπει να µαθαίνουν οι ανταγωνιστές τα θέµατα; Το ΑΣΕΠ
πολύ καλά έκανε και όλα αυτά τα χρόνια προφανώς δηµοσιοποι-
ούσε τα πάντα. Είναι συνταγµατική του υποχρέωση. Δεν γίνεται
να «σπάσετε» αυτόν τον κανόνα.

Έρχοµαι και στο δεύτερο. Δύναται να ορίσετε συγκεκριµένη
βαθµολογία ως βάση. Δύναται, ενώ ο νόµος έλεγε «ορίζεται συγ-
κεκριµένη βαθµολογία, τουλάχιστον «50»». Έτσι θα προχωρή-
σετε; Και στη δηµόσια διοίκηση θα προχωρήσετε έτσι, µε
δεκατέσσερις χιλιάδες ανθρώπους «στον αέρα»;

Είστε ανίκανοι να βγάλετε έναν προσωρινό πίνακα. Έχετε δε-
κατέσσερις χιλιάδες ανθρώπους στον αέρα και φέρνετε σήµερα
τροπολογία σχετικά µε το ότι δεν θα δηµοσιοποιείτε θέµατα και
απαντήσεις; Πραγµατικά, δηλαδή, το ελάχιστο που µπορείτε να
κάνετε είναι να αποσύρετε αυτήν την τροπολογία. Επαναλαµ-
βάνω ότι πρέπει να αποσύρετε αυτήν την τροπολογία και να µας
απαντήσετε τι θα γίνει µε αυτούς τους δεκατέσσερις χιλιάδες αν-
θρώπους, όπως και για το αν υπάρχει η σύµφωνη  γνώµη του
ΑΣΕΠ. Διότι είναι πολύ επικίνδυνα αυτά τα παιχνίδια και πρέπει
να ξέρουµε εδώ αν υπάρχει η σύµφωνη γνώµη του ΑΣΕΠ. 

Και έρχοµαι και κλείνω µε την τροπολογία για τη ΛΑΡΚΟ. Υπεν-
θυµίζω τον τίτλο της ανακοίνωσης του Υπουργείου Οικονοµικών
που βγήκε πριν λίγες µέρες και µετά από συνάντηση µε εργαζο-
µένους στη ΛΑΡΚΟ: «Δέσµη παρεµβάσεων για να σταµατήσει η
οικονοµική αιµορραγία του δηµοσίου». Το κλείσιµο της ΛΑΡΚΟ
είναι για να σταµατήσει η οικονοµική αιµορραγία του δηµοσίου.
Επειδή είναι καλό να έχουµε και κάποια κριτήρια στη ζωή µας,
χθες στην αντίστοιχη επιτροπή της Βουλής ψηφίστηκε µε πολύ
µεγάλη άνεση επιπλέον δαπάνη για εξοπλιστικά 1,2 δισεκατοµ-
µυρίου. Γιατί εκεί δεν υπάρχει οικονοµική αιµορραγία. Στα εξο-
πλιστικά τις δαπάνες τις έχετε σαν να είναι στραγάλια. Αν είναι,
όµως, να µιλήσουµε για τη Θεσσαλία, έρχεται εδώ ο Κυριάκος
Μητσοτάκης και λέει µε άνεση «πού να βρούµε τώρα 3 δισεκα-
τοµµύρια για τη Θεσσαλία;». Αν είναι να µιλήσουµε για τη
ΛΑΡΚΟ, η ΛΑΡΚΟ αποτελεί τεράστιο πρόβληµα 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): …για τη Θεσσαλία…(δεν ακούστηκε)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Οι άνθρωποι στη Θεσ-
σαλία είναι ακόµα στις λάσπες. Αυτό που λέτε σε µένα πηγαίνετε
να το πείτε στη Θεσσαλία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε, σας παρακαλώ. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Στον κ. Αγοραστό δεν
πήγε πολύ καλά. Απλά σας το λέω. Στον κ. Αγοραστό δεν πήγε
πολύ καλά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΥΡΑΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης): …(δεν ακούστηκε)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, µη
διακόπτετε, σας παρακαλώ. 
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα δούµε και τα απο-
τελέσµατα στη Θεσσαλία. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένα επί της αρχής ερώτηµα που έγκειται
στο αν έχουµε την πολυτέλεια να χάσουµε µία παραγωγική µο-
νάδα σαν τη ΛΑΡΚΟ. Εµείς λέµε ότι δεν έχουµε αυτήν την πολυ-
τέλεια. Και δεν είναι µόνο η παραγωγική µονάδα, αλλά και το τι
θα γίνει µε τη χρήση κατοικιών στη Λάρυµνα και στον Άη Γιάννη
για οικογένειες πολλές από τις οποίες προετοιµάζονται για τις
εξετάσεις των παιδιών τους και δεν ξέρουν πού θα είναι σε λί-
γους µήνες, ενώ δεκάδες εκατοντάδες µαθητές θα αναγκαστούν
να εκτοπιστούν. Κι εσείς φέρνετε ένα πρόγραµµα που χωρίζει
τους οκτακόσιους πενήντα εργαζόµενους σε άνω των πενήντα
πέντε και σε κάτω των πενήντα πέντε. Τους άνω των πενήντα
πέντε τους βάζετε σε ψευτοπρογράµµατα για επτά χρόνια και
τους κάτω των πενήντα πέντε για ένα συν ένα, λες και είναι εύ-
κολο να ξαναµπείς στην αγορά εργασίας αν στα πενήντα τρία
σου και όντας βιοµηχανικός εργάτης που έχεις µια συγκεκριµένη
ειδίκευση µείνεις δύο χρόνια εκτός της αγοράς. Το έχετε δει να
συµβαίνει! Τα επίσηµα στοιχεία της ΔΥΠΑ και της ΕΛΣΤΑΤ δεί-
χνουν ότι η πιο βίαιη µορφή ανεργίας είναι σε ανθρώπους αυτών
των ηλικιών που είναι πάρα πολύ δύσκολο να επιστρέψουν στη
δουλειά.

Εδώ, όµως, µπαίνει και το συνολικότερο ζήτηµα, ότι είστε µια
Κυβέρνηση που δεν έχει καµµία αίσθηση βιοµηχανικής πολιτικής.
Από το 2019 ως το 2024 έχουν κλείσει έντεκα παραγωγικές βιο-
µηχανικές µονάδες. Η τελευταία µονάδα ήταν η Υαλουργία «ΓΙ-
ΟΥΛΑ», ενώ και η SONOCO έκλεισε δύο εργοστάσια στη
Θεσσαλονίκη και στο Κιλκίς, µε αποτέλεσµα τετρακόσιοι περίπου
άνθρωποι να µείνουν πάλι στον δρόµο.

Και ποια είναι τα δύο βασικά ζητήµατα για τα οποία κλείνουν
όλες αυτές οι µονάδες; Πρώτον, η ενέργεια, το ενεργειακό κό-
στος και δεύτερον, τα χρηµατοδοτικά εργαλεία, γιατί δεν κάνατε
τίποτα για το ενεργειακό κόστος και καταφέραµε να είµαστε
πρωταθλητές στα υπερκέρδη για κάποιους, στο κόστος για
όλους τους υπόλοιπους και πρωταθλητές στις τιµές στη χον-
δρική αγορά ρεύµατος µε ό,τι αυτό σηµαίνει και για την παρα-
γωγή και για τη βιοµηχανία. Και αυτά γιατί κρίσιµοι βιοµηχανικοί
κλάδοι δεν έχουν πρόσβαση σε χρηµατοδοτικά εργαλεία, αφού
σπαταλήσατε ακόµα και το Ταµείο Ανάκαµψης µε τον τρόπο που
το σχεδιάσατε. Και αφού σας αρέσει η Θεσσαλία, καταφέρατε
ακόµα και από το Ταµείο Ανάκαµψης να απεντάξετε τα αντιπληµ-
µυρικά έργα. Αυτό καταφέρατε!

Για όλους αυτούς τους λόγους, λοιπόν, εµείς επιµένουµε ότι
πρέπει να καταψηφιστούν αυτές οι πολιτικές και αυτές οι τροπο-
λογίες. Και επαναλαµβάνω ότι µια και είναι εδώ οι εκπρόσωποι
του Υπουργείου Εσωτερικών, θέλουµε µια απάντηση για την
ιστορία µε το ΑΣΕΠ. Επιµένουµε ότι είστε µια επικίνδυνη Κυβέρ-
νηση την οποία ο λαός πρέπει να διώξει από αυτή τη θέση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.
Λιβάνιος για να υποστηρίξει µια τροπολογία του για τρία λεπτά.
Μετά θα ακολουθήσει ο κ. Καραθανασόπουλος και µετά η Πρό-
εδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Κωνσταντοπούλου. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.  
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την τροπολογία µε γενικό αριθµό 116, µια και

έχει ιδιαίτερη αγωνία και ο κ. Ηλιόπουλος, πρώτον, το άρθρο 1
αφορά τις δαπάνες πυροπροστασίας των συνδέσµων. Είναι
πάγια ρύθµιση µε την οποία δόθηκαν τα χρήµατα στους δήµους
σε χρόνο νωρίτερα από κάθε άλλη φορά. Τα χρήµατα αυτά είναι
αυξηµένα και φτάνουν τα 29 εκατοµµύρια φέτος για πυροπρο-
στασία. Μάλιστα, αναµένεται ότι σε λίγες µέρες θα ανοίξει και η
πύλη που έχει ετοιµαστεί σε συνεργασία µε το Υπουργείο Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης. Ουσιαστικά µε αυτό που κάνουµε δί-
νουµε τη δυνατότητα, χωρίς να µεσολαβήσουν ενδιάµεσα οι
δήµοι, να ενισχυθούν και οι σύνδεσµοι των δήµων για την πυρο-
προστασία, όπως είναι για παράδειγµα ο ΣΠΑΥ και ο ΣΠΑΠ, ιδίως
στην Αττική που έχουν πολύ σηµαντικό ρόλο στην πρόληψη των
πυρκαγιών.

Το δεύτερο, είναι ένα ζήτηµα που αφορά ιδίως τον Δήµο Θεσ-
σαλονίκης και πρόκειται για µία έκτακτη εφάπαξ χρηµατοδότηση
ύψους 13 εκατοµµυρίων ευρώ, η οποία έχει να κάνει µε την υπο-
στήριξη της υπηρεσίας καθαριότητας εν όψει των εργασιών που
γίνονται για τον Flyover. Προκειµένου, δηλαδή, να αποσυµφορηθεί
κυκλοφοριακά το κέντρο της Θεσσαλονίκης επιχορηγούµε τον
δήµο, ώστε να µπορέσει να προσαρµόσει τα προγράµµατα απο-
κοµιδής, να λειτουργήσουν πιο βραδινές ώρες και εν γένει να χρη-
σιµοποιήσει το ποσό αυτό για τη βελτίωση της καθαριότητας της
πόλης.

Με το άρθρο 3 τώρα, γίνεται µια µικρή αναπροσαρµογή για τις
υποχρεωτικές δαπάνες των δήµων και εντάσσονται δαπάνες ως
υποχρεωτικές, ενώ δίνεται και µια παράταση στον χρόνο ισχύος
των προϋπολογισµών των δήµων για άλλους δύο µήνες, γιατί
πλέον υπάρχουν λιγότεροι από είκοσι δήµοι οι οποίοι δεν έχουν
εγκεκριµένο προϋπολογισµό. Οπότε από σήµερα δεν θα µπορού-
σαν να πληρώσουν τίποτα άλλο εκτός από τη µισθοδοσία, κάτι που
θα αποτελούσε σοβαρό πρόβληµα για τη λειτουργία τους.  

Πάµε τώρα στο άρθρο 5, µε το οποίο παρατείνεται η θητεία των
υπηρεσιακών γραµµατέων, καθώς είναι ήδη σε εξέλιξη η διαδικα-
σία επιλογής των νέων. Οπότε για να µη δηµιουργηθεί κενό, πα-
ρατείνονται.

Όσον αφορά τώρα το άρθρο 4, πρώτον, κύριε Ηλιόπουλε, το
ζήτησε το ΑΣΕΠ. Το ΑΣΕΠ ήταν αυτό που ζήτησε αυτή τη ρύθµιση.
Ζήτησε, δηλαδή, κάτι πολύ απλό: να µη δηµοσιοποιούνται τα απο-
τελέσµατα και τα θέµατα του τεστ δεξιοτήτων και όχι του τεστ
γνώσεων. Οι βαθµολογίες δηµοσιοποιούνται. Για ποιον λόγο το
ζήτησε το ΑΣΕΠ; Διότι είναι πεπερασµένη η θεµατολογία των συγ-
κεκριµένων θεµάτων. Αυτό εφαρµόστηκε ήδη και στους διοικητές
των νοσοκοµείων. Έγινε πρόσφατα ο διαγωνισµός, νοµίζω το προ-
ηγούµενο Σαββατοκύριακο, και δεν θα υπήρχαν θέµατα να βά-
λουµε. Άρα, δεν υπάρχει αυτό που λέτε, ότι δεν υπηρετεί τη
διαφάνεια. Η διαφάνεια υπάρχει πλήρως και είναι θέµα του ΑΣΕΠ.
Το ΑΣΕΠ το ζήτησε και το ΑΣΕΠ είναι αυτό που έχει τη δυνατότητα
να κρίνει ανά διαγωνισµό αν θα βάλει ελάχιστη βάση εισαγωγής ή
όχι, όπως και το ΑΣΕΠ είναι αυτό που έχει τη δυνατότητα να κρίνει
αν σε έναν διαγωνισµό θα υπάρχει αρνητική βαθµολόγηση σε κά-
ποια απάντηση ή όχι. Άρα, δεν έχει σχέση αυτό που είπατε µε το
ζητούµενο της λειτουργίας του ΑΣΕΠ, εκτός αν αµφισβητούµε τα
πάντα πια σε αυτή τη χώρα. 

Το ΑΣΕΠ επιτελεί ένα σοβαρό έργο και «τρέχει» πάρα πολλούς
διαγωνισµούς. Προσπαθώ να θυµηθώ πόσους γραπτούς διαγωνι-
σµούς είχατε κάνει επί δικής σας διακυβέρνησης. Δεν πρέπει να
είχατε κάνει κανέναν. Άρα, λοιπόν, µη µας κατηγορείτε ότι έχουν
βγει διαγωνισµοί και ότι τρέχουν οι προκηρύξεις. Και συµπεριλαµ-
βάνονται προκηρύξεις που αφορούν την υγεία, τους δήµους, τις
κοινωνικές υπηρεσίες κ.λπ..

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Λιβάνιο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επι-

τρέψτε µου, σας παρακαλώ, για ένα δευτερόλεπτο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Έχετε κάνει ήδη πα-

ρεµβάσεις, κύριε Ηλιόπουλε. Ρωτήσατε και πήρατε τις απαντήσεις
σας. Σας παρακαλώ, όχι. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πραγµατικά για ένα δευ-
τερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Επειδή είµαστε τυχεροί

που είστε σήµερα εδώ, ένα πράγµα ξεχάσατε, τους δεκατέσσερις
χιλιάδες ανθρώπους.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κάντε ερώτηση! 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτή είναι η απάντησή
σας; Το «κάντε ερώτηση»; Ωραία, θα την πρωτοκολλήσω για να
τα ξαναπούµε, κύριε Λιβάνιε. Αφού η απάντησή σας για δεκατέσ-
σερις χιλιάδες ανθρώπους που περιµένουν είναι «κάντε ερώτηση»,
θα την πρωτοκολλήσω και θα τα ξαναπούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΑΡΚΑΣ: Είναι απάντηση τώρα αυτή; 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Ξανθό-
πουλε, έχετε τον λόγο. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, όσον αφορά το
άρθρο 6, λέτε εδώ ότι µε απόφαση του Υπουργείου Εξωτερικών
επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερι-
κών για τρία έτη κ.λπ.. Μέχρι τώρα τι γινόταν; Γιατί το φέρνετε
σαν τροπολογία; Είναι ακριβώς το τελευταίο άρθρο που µιλάει
για αποσπάσεις υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Οι χρονικές προθεσµίες είναι µέχρι 1η Οκτώβρη…(δεν
ακούστηκε)

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το είδα, αλλά εσείς το φέρνετε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Καραθανασόπουλος. 
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν ακούστηκε

στα Πρακτικά η απάντησή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, απαν-

τήσατε προηγουµένως χωρίς να µιλήσετε στο µικρόφωνο. 
Ορίστε, κύριε Καραθανασόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το ΚΚΕ καταδίκασε από την πρώτη στιγµή το τροµερό έγ-

κληµα που έγινε και είχε ως θύµα µια νέα γυναίκα από τα χέρια
του στυγερού δολοφόνου ο οποίος θεωρεί ότι έχει δικαίωµα
ζωής και θανάτου πάνω της.

Η Κυβέρνηση, όπως και όλες οι προηγούµενες, φέρουν βαρύ-
τατες ευθύνες για το συγκεκριµένο έγκληµα, γιατί δεν υπάρχει
κανένα πραγµατικό µέτρο προστασίας των θυµάτων, ούτε καν
στη συγκεκριµένη περίπτωση η αυτονόητη επέµβαση της Αστυ-
νοµίας για να µην µπορέσει ο δράστης να φτάσει στο θύµα και
στο έγκληµα. 

Το έγκληµα αυτό προστίθεται στη µατωµένη αλυσίδα δεκάδων
τέτοιων δολοφονιών όλα αυτά τα χρόνια, αποδεικνύοντας µε
τραγικό τρόπο πως ούτε η αυστηροποίηση των ποινών ούτε η
υπάρχουσα πρόβλεψη για ισόβια κάθειρξη µπορεί να εµποδίσει
το χέρι του δράστη. Τέτοια αποτρόπαια εγκλήµατα, δυστυχώς,
επαναλαµβάνονται τόσο σε χώρες που υπάρχει ως ρητή ποινική
πρόβλεψη η γυναικοκτονία, όσο και σε αυτές που δεν υπάρχει.
Είναι προφανές ότι πρέπει να ενισχυθεί περαιτέρω το νοµικό
πλαίσιο, το ποινικό πλαίσιο και η αντίστοιχη επιβαρυντική περί-
σταση στο άρθρο 82 του Ποινικού Κώδικα µε βάση το κίνητρο
του δράστη να τιµωρείται µε τη µεγαλύτερη δυνατή αυστηρό-
τητα και χωρίς «παραθυράκια» ευνοϊκής του µεταχείρισης. 

Στην πραγµατικότητα, όµως, τα αποτρόπαια αυτά εγκλήµατα
πατάνε πάνω στην παντελή έλλειψη µέτρων προστασίας των θυ-
µάτων και έγκαιρης κρατικής παρέµβασης απέναντι στους δρά-
στες. Πατάνε πάνω στις σάπιες αξίες ενός αντιδραστικού
συστήµατος. 

Αναφέρθηκε ο εισηγητής του ΚΚΕ, ο σύντροφος Μανώλης
Συντυχάκης, για το νοµοσχέδιο και τις συνέπειες. Επιτρέψτε µου
να κάνω δύο-τρεις σκέψεις γενικότερες για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο. Είναι φανερό ότι λόγω των νέων και σηµαντικών τε-
χνολογικών επιτευγµάτων η ζωή του ανθρώπου, η ζωή µας θα
µπορούσε να γίνει καλύτερη. Όµως, την ίδια ώρα βλέπουµε να
αυξάνεται θεαµατικά η απόσταση ανάµεσα στις δυνατότητες να
βελτιωθεί ριζικά η ζωή µας και στην κατάσταση στην οποία βρι-
σκόµαστε και η οποία συνεχώς επιδεινώνεται. 

Έγινε χθες στην ίδια Αίθουσα πολλή συζήτηση για τα ενοίκια,
για τις στεγαστικές ανάγκες, για το ράλι των ακινήτων. Στην τη-
λεόραση βλέπουµε διαφηµίσεις για τα «έξυπνα» σπίτια, για τα
«πράσινα» σπίτια, την ίδια στιγµή που ο νέος άνθρωπος δεν µπο-
ρεί να αποκτήσει καν στέγη, δεν µπορεί να πληρώσει τους λογα-
ριασµούς του ρεύµατος και του κινητού τηλεφώνου. Για
φανταστείτε πόσο πολύ διευρύνεται η συγκεκριµένη απόσταση! 

Από αυτήν την άποψη, ως ΚΚΕ, εµείς διαφωνούµε µε τη λογική
που εξέφρασαν εδώ πέρα ορισµένες δυνάµεις του ακροδεξιού
φάσµατος οι οποίες δαιµονοποιούν την τεχνολογία. Διαφωνούµε,
λοιπόν, τόσο µε τη δαιµονοποίηση της τεχνολογίας από τη µια
µεριά όσο και µε την ουτοπική προσδοκία από την άλλη που εκ-

φράζει τόσο η Κυβέρνηση όσο και τα άλλα κόµµατα του ευρω-
µονόδροµου –ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Αριστερά, ΠΑΣΟΚ- ότι µέσω της τε-
χνολογικής προόδου θα προκύψει αυτόµατα µια κοινωνική
ευηµερία. 

Και οι δύο αυτές απόψεις είναι λαθεµένες και ανιστόρητες
απόψεις. Βασίζονται πάνω σε µία λαθεµένη θεωρητική προσέγ-
γιση, γιατί το ζήτηµα είναι το εξής: Ποιος και για ποια συµφέ-
ροντα καθορίζει τον προσανατολισµό, την ανάπτυξη αλλά και την
αξιοποίηση της νέας τεχνολογίας; Σε αυτό το βασικό ερώτηµα
δεν απαντάτε και αυτό έχει µία διάσταση στις σηµερινές συνθή-
κες στις οποίες ζούµε. Είτε εξετάσουµε την εποχή της ατµοµη-
χανής είτε την εποχή του έξυπνου ροµπότ, η τεχνολογία στον
καπιταλισµό ήταν, είναι και θα είναι µέσο αύξησης της εκµετάλ-
λευσης της εργατικής τάξης, γιατί αυξάνει θεαµατικά την παρα-
γωγικότητα της εργασίας. Η αύξηση, όµως, της παραγω-
γικότητας οδηγεί στο να αξιοποιείται σε βάρος της ίδιας της ερ-
γατικής τάξης, απλά και µόνο για να πολλαπλασιάζει τα κέρδη
και από την άλλη µεριά αξιοποιεί τη νέα τεχνολογία ως µέσο
ελέγχου, χειραγώγησης και καταστολής του λαού στα χέρια της
εξουσίας του κεφαλαίου. 

Τα παραδείγµατα είναι πάρα πολλά. Έχουµε λογοκρισία και
παρεµπόδιση αναρτήσεων θεµάτων που αφορούν τον δολοφο-
νικό πόλεµο του Ισραήλ και τη γενοκτονία που έχει εξαπολύσει
απέναντι στον λαό της Παλαιστίνης ή την αποστολή και την εµ-
πλοκή της χώρας µας στην Ουκρανία, µία εµπλοκή η οποία αυ-
ξάνεται, όπως έγινε µε την πρόσφατη απόφαση της Κυβέρνησης,
για την αποστολή βληµάτων µε τον απαγορευµένο λευκό φώ-
σφορο. Και είχαµε την ένοχη σιωπή απέναντι σε αυτήν την κυ-
βερνητική απόφαση -τόσο από τον ΣΥΡΙΖΑ όσο και από το
ΠΑΣΟΚ αλλά και από την Ελληνική Λύση και τη Νέα Αριστερά-
χθες το µεσηµέρι στη Διαρκή Επιτροπή Εξοπλιστικών Προγραµ-
µάτων. Με την ένοχη σιωπή τους τα κόµµατα αυτά, αλλά και
άλλα, κάλυψαν την άθλια κυβερνητική απόφαση για την απο-
στολή επικίνδυνων απαγορευµένων βοµβών στην Ουκρανία. Και
όλα αυτά, στα πλαίσια της υλοποίησης από µεριάς της Κυβέρ-
νησης, µε τη σύµφωνη γνώµη και των άλλων κοµµάτων, των δε-
σµεύσεων που έχει αναλάβει από τη συµµετοχή της στους
αµερικανονατοϊκούς ιµπεριαλιστικούς σχεδιασµούς και των δε-
σµεύσεών της απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Η απάντηση, λοιπόν, για το πώς αξιοποιείται η τεχνολογία δεν
µπορεί να είναι ούτε η επιστροφή στο παρελθόν µε την κατα-
στροφή της και τη δαιµονοποίησή της ούτε οι όποιες ανέξοδες
υποσχέσεις για περιορισµό της ασύδοτης από µεριάς του κεφα-
λαίου αξιοποίησής της. 

Κύριοι Υπουργοί, ο αντεργατικός αντιλαϊκός χαρακτήρας και
η ίδια η βαρβαρότητα του συστήµατος δεν επιτρέπει την καλ-
λιέργεια αυταπατών, αλλά µόνο η ανατροπή αυτού του συστή-
µατος µπορεί να απελευθερώσει τον άνθρωπο από τα δεσµά της
εκµετάλλευσης και την αξιοποίηση της τεχνολογίας σε βάρος
των δικαιωµάτων του, των αναγκών και της ίδιας του της ζωής. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να αναφερθώ στην απαρά-
δεκτη τροπολογία για τη ΛΑΡΚΟ. Η γνώµη του ΚΚΕ είναι ότι η
συγκεκριµένη τροπολογία πρέπει να αποσυρθεί και να συζητή-
σουµε το θέµα όσον αφορά την άµεση επαναλειτουργία της
ΛΑΡΚΟ, να µην παραχωρηθεί η εταιρεία σε ιδιώτες, να υπάρξει
µία ανασυγκρότηση και ένας εκσυγχρονισµός του µηχανολογι-
κού της εξοπλισµού. Επίσης, να αναπτύξει ακόµη και νέες γραµ-
µές παραγωγής, όπως για παράδειγµα η παραγωγή ανοξείδωτου
χάλυβα. Για να θυµηθούµε και λίγο την ιστορία της ΛΑΡΚΟ, το
ΚΚΕ είχε στηρίξει αυτή τη δυνατότητα που είχε η ΛΑΡΚΟ και µά-
λιστα και την πρόταση τη δεκαετία του 1980 της Σοβιετικής Ένω-
σης για να κατασκευάσει µε δικά της έξοδα εργοστάσιο
παραγωγής ανοξείδωτου χάλυβα στην επιχείρηση της ΛΑΡΚΟ.
Και τότε, µε απόφαση της Υπουργού Βιοµηχανίας, κ. Βάσως Πα-
πανδρέου, απορρίφθηκε το συγκεκριµένο αίτηµα. 

Όλες διαχρονικά οι κυβερνήσεις µέχρι σήµερα οδήγησαν µε
την πολιτική τους, µε τις πράξεις τους, στο να απαξιώνεται η
ΛΑΡΚΟ και να µην εκσυγχρονίζεται µηχανολογικά. Ταυτόχρονα,
την οδήγησαν στην υπερχρέωση µέσα και από τα διάφορα σκάν-
δαλα τιµολογιακής πολιτικής να προµηθεύεται η ΛΑΡΚΟ πανά-
κριβο ρεύµα, πολύ πάνω από την τιµή κόστους της παραγωγής
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της ηλεκτρικής ενέργειας από την ίδια τη ΔΕΗ, µόνο και µόνο για
να θωρακίσει τα κέρδη της ΔΕΗ οδηγώντας τη στη χρεοκοπία. 

Έτσι, λοιπόν, εµείς σε αυτήν την προοπτική προβάλλουµε την
επαναλειτουργία της ΛΑΡΚΟ χωρίς να υπάρξουν δυσµενείς µε-
ταβολές στις συνθήκες εργασίας και στα εργασιακά δικαιώµατα,
µε προσλήψεις µόνιµου προσωπικού και µε µέτρα υγιεινής και
ασφάλειας γιατί έχουν θρηνήσει οι εργαζόµενοι πάρα πολλούς
συναδέλφους τους. Στηρίζουµε, δηλαδή, τα αιτήµατα των εργα-
ζοµένων της επιχείρησης αλλά και τον αγώνα τους. 

Η δυσκολία της Κυβέρνησης τέσσερα χρόνια τώρα να προχω-
ρήσει, να υλοποιήσει και να ολοκληρώσει την αντιλαϊκή της επι-
λογή είναι ακριβώς και αποτέλεσµα αυτών των αγωνιστικών
κινητοποιήσεων των εργαζοµένων στη ΛΑΡΚΟ και της ταξικής
αλληλεγγύης η οποία εκφράζεται. 

Κύριοι Υπουργοί, καµµιά συκοφαντία, καµµία καταστολή ή ποι-
νική δίωξη δεν θα σταµατήσει το ταξικό εργατικό κίνηµα και το
ρεύµα αµφισβήτησης. Μην έχετε καµµία αυταπάτη. Ούτε η χθε-
σινή καταδίκη µε ανυπόστατες κατηγορίες του Προέδρου του
Συνδικάτου Τύπου και Χάρτου Αττικής σε δέκα µήνες φυλάκιση,
ούτε η δίωξη του Γενικού Γραµµατέα της Οµοσπονδίας Οικοδό-
µων και η παραποµπή του σε δίκη την Παρασκευή 5 Απρίλη γιατί
συµµετείχε σε κινητοποιήσεις παρεµπόδισης του πλειστηρια-
σµού πρώτης κατοικίας µπορεί να αποτρέψει την εκδήλωση της
λαϊκής δυσαρέσκειας, την οργάνωση της πάλης των εργαζοµέ-
νων και των υπόλοιπων λαϊκών στρωµάτων.

Φτάσατε στο σηµείο, µόνο και µόνο για να υλοποιήσετε τα σχέ-
δια σας, να κλείσετε και να παραχωρήσετε στους ιδιώτες τη µο-
ναδική βιοµηχανία σιδηρονικελίου στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
να τους χαρίσετε το 90% των συνολικών κοιτασµάτων νικελίου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση και, µάλιστα, ακολουθώντας µια επιλογή
κατ’ εξοχήν ανορθολογική. Κλείσατε και σταµατήσατε την παρα-
γωγική διαδικασία της εταιρείας κατά τη διάρκεια αυτή για να
µπορέσετε να την απαξιώσετε ακόµη περισσότερο και να την
πουλήσετε για ένα κοµµάτι ψωµί. Γιατί; Γιατί είναι σίγουρο ότι η
λειτουργία της εταιρείας θα αποδείκνυε τις τεράστιες δυνατότη-
τες που έχει και θα τσάκιζε το αφήγηµά σας.

Και τέλος, είναι καλό να αναδείξουµε και τις ίδιες τις αντιφά-
σεις οι οποίες προκύπτουν του καπιταλιστικού συστήµατος. Ανα-
φέρθηκε ο προηγούµενος οµιλητής ότι µια σειρά ενεργοβόρες
βιοµηχανίες κλείνουν στη χώρα µας. Δεν είναι ελληνικό φαινό-
µενο. Είναι συνολικό φαινόµενο στην ίδια την Ευρωπαϊκή Ένωση.
Ιδιαίτερα η Γερµανία αντιµετωπίζει τεράστιο πρόβληµα στο κλεί-
σιµο µιας σειράς ενεργοβόρων βιοµηχανιών, γιατί η πολιτική απε-
λευθέρωσης της ηλεκτρικής ενέργειας οδηγεί σε αυτό το
αποτέλεσµα. Δεν µπορούν να συµβιβαστούν από τη µια µεριά η
επιθυµία για κέρδη των πολυεθνικών και των επιχειρηµατικών
οµίλων που δραστηριοποιούνται στον τοµέα της ενέργειας, µε
την παροχή φθηνής ενέργειας στους άλλους κλάδους της βιο-
µηχανίας. Και σ’ αυτή την αντίφαση δεν µπορείτε να απαντήσετε.
Και αυτή η αντίφαση και ο ανορθολογισµός του συστήµατος ανα-
δεικνύει και τα όριά του, αναδεικνύει τον χαρακτήρα αυτού του
συστήµατος που δεν µπορεί να απαντήσει στις αντιφάσεις και
στην κρίση του.

Έτσι, λοιπόν, η απάντηση απέναντι σε όλα αυτά, η διέξοδος
απέναντι σε αυτά δεν είναι τίποτα άλλο παρά η κοινωνικοποίηση
των µέσων παραγωγής, η οργάνωση της παραγωγικής δραστη-
ριότητας σε άλλη βάση όπου θα επικεντρώνεται στην ικανοποί-
ηση των ανθρώπινων αναγκών και όχι το καπιταλιστικό κέρδος.

Αυτή η οργάνωση της οικονοµίας απαλλάσσει το ίδιο το σύ-
στηµα από τις κρίσεις του και, βεβαίως, η αποδέσµευση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση και από τους υπόλοιπους ιµπεριαλιστικούς
οργανισµούς. Δηλαδή η µοναδική ρεαλιστική διέξοδος για τον
λαό που πρέπει να αντιβαδίσει οργανώνοντας την πάλη της συ-
νολικότερης ρήξης είναι ο σοσιαλισµός.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καραθανασόπουλο.
Τον λόγο έχει τώρα η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ.

Ζωή Κωνσταντοπούλου.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Σας ευχαριστώ.

Η πέµπτη γυναίκα, για το 2024, δολοφονήθηκε προχθές το
βράδυ σε συνθήκες που αποκαλύπτουν µε τον πιο αποκρουστικό
τρόπο την ένδεια υποδοµών εκπαίδευσης, µεθόδων πρόληψης
και προστασίας των θυµάτων των γυναικών που δολοφονούνται
η µια µετά την άλλη, των γυναικών που λιγοστεύουν επειδή κά-
ποιοι σύντροφοι, σύζυγοι, συγγενείς, πρώην σύντροφοι, πρώην
σύζυγοι αισθάνονται ότι έχουν εξουσία ζωής ή θανάτου επάνω
στις γυναίκες αυτές.

Κύριοι Υπουργοί, Υπουργέ και Υφυπουργέ, η σηµερινή συν-
θήκη επιβάλλει άλλου είδους ανάληψη ευθύνης, γιατί εκείνο το
οποίο προκύπτει από τη δολοφονία, την πέµπτη κατά σειρά, είναι
ότι περισσεύουν τα παχιά κυβερνητικά λόγια, οι διαβεβαιώσεις
και οι διαφηµιστικές τοποθετήσεις Υπουργών και Πρωθυπουρ-
γού την ίδια ώρα που ελλείπουν εντελώς οι εγγυήσεις προστα-
σίας των θυµάτων.

Είναι η πολλοστή -η πολλοστή- φορά από την πρώτη συνε-
δρίαση της Βουλής από τις 6 Ιουλίου του 2023 που παρεµβαίνω
στην Ολοµέλεια για να υπάρξει νοµοθετική πρωτοβουλία αλλά
και έµπρακτη εγγύηση προστασίας των γυναικών. Πόσες ακόµη
γυναίκες πρέπει να δολοφονηθούν για να ενεργοποιηθεί η Κυ-
βέρνησή σας; Στις πόσες γυναικοκτονίες είναι έγκληµα; Γιατί µε
τον ίδιο τρόπο που ο κ. Μητσοτάκης έχει επιβάλει ότι στα Τέµπη
δεν έγινε έγκληµα, έγινε ατύχηµα ή δυστύχηµα ή καταστροφή -
αυτούς τους όρους χρησιµοποιείτε- µε τον ίδιο τρόπο έχει επι-
βάλει ότι η γυναικοκτονία δεν είναι έγκληµα αυτοτελές αλλά είναι
δήθεν ένας κοινωνικός όρος, ένας όρος του δηµοσίου λόγου.
Στις πόσες γυναικοκτονίες θα παραδεχτείτε ότι η γυναικοκτονία
είναι έγκληµα, ότι πρέπει να ποινικοποιηθεί αυτοτελώς ως κα-
κούργηµα, ότι πρέπει οι γυναίκες αυτές να προστατευτούν;

Οι συνθήκες υπό τις οποίες δολοφονήθηκε η νεαρή αυτή κο-
πέλα προχθές σας εκθέτουν και ταυτόχρονα εκθέτουν συνολικά
το κράτος, την πολιτεία, όλους µας.

Δεν έχω σταµατήσει να µιλώ για το θέµα αυτό. Δεν έχω στα-
µατήσει σε κάθε διαδικασία να παρεµβαίνω εδώ στην Ολοµέλεια,
στην Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιο-
σύνης, στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, στις επετειακές
αναφορές.

Έχω καταθέσει δεκατέσσερις επίκαιρες ερωτήσεις στον Πρω-
θυπουργό -την τελευταία προχθές πριν την γυναικοκτονία- και
περιµένω να έρθει ο κύριος Πρωθυπουργός την Παρασκευή και
να απαντήσει στην ερώτηση που του καταθέτω για δέκατη τέ-
ταρτη φορά για ποινικοποίηση της γυναικοκτονίας ως αυτοτε-
λούς εγκλήµατος µε ιδιαίτερα χαρακτηριστικά. Θα τολµήσετε
ποτέ το αυτονόητο;

Από τις 27 Νοεµβρίου και αδιαλείπτως επανακαταθέτω αυτήν
την ερώτηση. Τη διαβάζω: «Κύριε Πρωθυπουργέ, όπως οφείλετε
να γνωρίζετε και να αναγνωρίσετε στην Ελλάδα η έµφυλη βία, η
κακοποίηση και οι δολοφονίες γυναικών -επειδή είναι γυναίκες-
δεν αντιµετωπίζονται αποτελεσµατικά.

Οι κρατικοί µηχανισµοί είναι σχεδόν ανύπαρκτοι και πάντως
ανίκανοι να προστατέψουν τα θύµατα, ενώ συχνά η κακοποίηση
αναπαράγεται ή ανατροφοδοτείται από τους ίδιους τους θε-
σµούς, που επαναθυµατοποιούν το θύµα». 

Ακούστε σας παρακαλώ γιατί αυτή είναι η διατύπωση επίκαι-
ρης ερώτησης, από τον Νοέµβριο, που την καταθέτω και την
επανακαταθέτω και την επανακαταθέτω και την επανακαταθέτω
και την επανακαταθέτω και την επανακαταθέτω και την  επανα-
καταθέτω και την επανακαταθέτω. Τώρα σας είπα µόνο τις επτά
από τις δεκατέσσερις φορές που την έχω καταθέσει όλους αυ-
τούς τους µήνες. Επί τεσσερισήµισι µήνες καταθέτω αυτή την
επίκαιρη ερώτηση στον Πρωθυπουργό. Λέω ότι η κακοποίηση
αναπαράγεται ή ανατροφοδοτείται από τους ίδιους τους θε-
σµούς που επαναθυµατοποιούν το θύµα. 

«Αυτό µπορεί να το διαπιστώσει κανείς, αν µιλήσει µε θύµατα,
εάν ακούσει τις ηχητικές καταγραφές στην Άµεση Δράση από
γυναίκες που ζητούν απελπισµένα βοήθεια την ώρα που κακο-
ποιούνται» -έτσι συνέβη µε την κοπέλα, ζητούσε απεγνωσµένα
βοήθεια ενώ το αστυνοµικό τµήµα την είχε παραπέµψει να πάρει
τηλέφωνο έξω από το αστυνοµικό τµήµα- «ή αν επισκεφθεί ξε-
νώνες όπου φιλοξενούνται γυναίκες που έχουν κακοποιηθεί.
Παρά τις λεκτικές επετειακές διακηρύξεις σας και την επικοινω-
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νιακή διαχείριση του ζητήµατος µε βίντεο όπως αυτό που δηµο-
σιοποιήσατε προχθές» -στις 25 Νοεµβρίου, δηλαδή, γιατί του
γράφω στις 27 Νοεµβρίου- «οι κυβερνητικές πρωτοβουλίες υπο-
λείπονται παρασάγγας των απαιτούµενων για την εξάλειψη της
έµφυλης βίας, της κακοποίησης γυναικών, των γυναικοκτονιών». 

Και λέω στον Πρωθυπουργό: «Το 2022, στη συνέντευξη Τύπου
που δώσατε ως Πρωθυπουργός στη Διεθνή Έκθεση Θεσσαλονί-
κης είχατε δηλώσει “ναι στον όρο γενοκτονία, αλλά για το δηµό-
σιο διάλογο”, αποκλείοντας τη νοµική κατοχύρωση της
γενοκτονίας ως διακριτής αξιόποινης πράξης. Στο πλαίσιο της
τοποθέτησης αυτής δείξατε να αγνοείτε το πραγµατικό περιεχό-
µενο του όρου, αφού αναπαραγάγατε το στερεότυπο ότι οι γυ-
ναικοκτονίες» -αυτό είπε ο Πρωθυπουργός- «είναι αυτό που
κάποτε ονοµάζαµε εγκλήµατα πάθους» -αυτό νοµίζει ο κ. Μητσο-
τάκης ότι είναι οι γυναικοκτονίες αυτό που κάποτε ονοµάζαµε
«εγκλήµατα πάθους»- «ενώ αιτιολογήσατε την άρνηση θεσµοθέ-
τησης της γυναικοκτονίας ως ποινικού αδικήµατος, διερωτώµε-
νος αν η ζωή ενός παιδιού ή ενός γέροντα έχει µικρότερη αξία
από τη ζωή µιας γυναίκας». Με αυτά τα επιχειρήµατα αρνείστε
και αρνήθηκε ο κ. Μητσοτάκης την αναγνώριση και ποινική θε-
σµοθέτηση της γενοκτονίας ως αυτοτελούς κακουργήµατος. 

Και συνεχίζω: «Βεβαίως η έννοια και η σκοπιµότητα της ποινι-
κοποίησης της γυναικοκτονίας δεν είναι να αναβιβάσει τη ζωή
µιας γυναίκας ως υπέρτερη µιας άλλης ανθρώπινης ζωής, ούτε
να υποτιµήσει την ανθρώπινη ζωή ενός παιδιού ή ενός ηλικιωµέ-
νου, αλλά να πατάξει αποτελεσµατικά τη δολοφονία µιας γυναί-
κας επειδή είναι γυναίκα, από τον σύντροφο, σύζυγο, συγγενή,
πρώην σύντροφο, που αισθάνεται ότι έχει επάνω σε αυτή τη γυ-
ναίκα εξουσία ζωής ή θανάτου, περιφρονώντας ακριβώς την αξία
της ζωής της». Περιφρονώντας την αξία της ζωής της όπως κά-
νετε, δυστυχώς, και εσείς όταν λέτε «δηλαδή έχει µεγαλύτερη
αξία η ζωή µιας γυναίκας από τη ζωή ενός άλλου;».

Και καταλήγω: 
«Κατόπιν αυτών ερωτάσθε:
Πρώτον, θα ποινικοποιήσει η Κυβέρνησή σας τη γυναικοκτονία

ως αυτοτελές έγκληµα και δη κακούργηµα; Σε θετική περίπτωση
τι περιµένετε για να προχωρήσετε επιτέλους; Σε αρνητική περί-
πτωση θεωρείτε και σήµερα ότι µια τέτοια ενέργεια είναι περιττή;

Δεύτερον, ποια µέτρα έχετε λάβει για την εξάλειψη των γυναι-
κοκτονιών, της ενδοοικογενειακής βίας, της έµφυλης βίας, της
κακοποίησης; Πώς αξιολογείτε τα µέτρα αυτά µέχρι σήµερα και
τι περαιτέρω προτίθεστε να κάνετε και πότε; Ποιος ο σχεδιασµός
σας στον τοµέα της εξάλειψης της έµφυλης βίας και των γυναι-
κοκτονιών νέων και ποιος ο προϋπολογισµός που διαθέτετε, µε
ποια κατανοµή πόρων;».

Θεωρείτε, κύριε Μητσοτάκη, θεωρείτε, κύριοι της Κυβέρνη-
σης, ότι αυτές είναι περιττές ερωτήσεις, Ότι δεν χρειάζεται να
της απαντήσει ο Πρωθυπουργός, ότι δεν χρειάζεται να έρθει µε-
θαύριο, Παρασκευή, που είναι κανονικά η ώρα του Πρωθυπουρ-
γού; Και δεν έρχεται ο κ. Μητσοτάκης για να απαντήσει, ενώ
καταγράφουµε εκτίναξη των γυναικοκτονιών που, πιστέψτε µε,
δεν είναι κοινωνικός όρος και όρος του κοινωνικού διαλόγου και
του δηµόσιου διαλόγου, είναι έγκληµα; Το ξέρουν, το βίωσαν τα
θύµατα που επέζησαν, το βίωσαν τα θύµατα που αφαιρέθηκε η
ζωή τους, το βιώνουν οι οικογένειες των θυµάτων και σας καλούν
να πάρετε πρωτοβουλίες, και εσείς κάθεστε στις δάφνες σας,
αυτές που οι ίδιοι εξασφαλίζετε για τους εαυτούς σας και λέτε
«όλα καλώς καµωµένα», όπως απάντησε προχτές ο κ. Νικολακό-
πουλος, Υφυπουργός Πολιτικής Προστασίας στις ερωτήσεις δύο
Βουλευτών του κ. Μπάρκα και του κ. Καζαµία, του Κοινοβουλευ-
τικού µας Εκπροσώπου από την Πλεύση Ελευθερίας, που δέχ-
θηκε την απάντηση ότι έχει ενισχυθεί, λέει, το τάδε τµήµα µε έξι
αστυνοµικούς και το άλλο τµήµα µε δέκα και ότι έχουν περάσει
κάποια σεµινάρια οι αστυνοµικοί, οποίοι δουλεύουν σε συνθήκες
αδιανόητες, διεκδικούν επίδοµα επικίνδυνων συνθηκών εργασίας
και δεν το θεσµοθετείτε, καλούνται συχνότατα να εκτελούν πα-
ράνοµες εντολές και δεν προστατεύονται και είναι συνολικά εκτε-
θειµένοι σε όλη αυτήν την ανάλγητη πολιτική σας. 

Την ερώτηση αυτή κατέθεσα στις 27 Νοεµβρίου, στις 8 Ιανουα-
ρίου, στις 15 Ιανουαρίου, στις 22 Ιανουαρίου, στις 29 Ιανουαρίου,
στις 5 Φεβρουαρίου, στις 12 Φεβρουαρίου, στις 19 Φεβρουα-

ρίου, στις 26 Φεβρουαρίου, στις 4 Μαρτίου, στις 11 Μαρτίου,
στις 14 Μαρτίου, στις 22 Μαρτίου και την 1η Απριλίου.

Θεωρείτε ότι είναι κάποιο παιχνίδι και δεν έρχεστε να απαντή-
σετε, κύριε Μητσοτάκη; Δεν έχετε δικαίωµα να παίζετε µε τις
ζωές των ανθρώπων και των γυναικών που τις κυνηγούν σαν θη-
ράµατα, όπως έγινε προχθές. Σαν θήραµα την κυνήγησε ο δο-
λοφόνος της, σαν θήραµα και την καταδίωξε και την εντόπισε και
τη σκότωσε, ενώ η κοπέλα είχε απευθυνθεί και στη δικαιοσύνη
και στην Αστυνοµία. 

Καταθέτω τις ερωτήσεις στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή

Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Και ακούστε τι έγινε στη χώρα του «πάµε και όπου βγει», ακού-
στε τι λέει το Αρχηγείο της Ελληνικής Αστυνοµίας στη σχετική
ανακοίνωση ότι έγινε: 

«Σχετικά µε τον θανάσιµο τραυµατισµό» -για φανταστείτε, είναι
ο όρος που συνήθως χρησιµοποιείται για τα θύµατα κρατικών
δολοφονιών- «εικοσιοκτάχρονης γυναίκας πλησίον του Αστυνο-
µικού Τµήµατος Αγίων Αναργύρων γνωστοποιούνται τα ακό-
λουθα:

Περί τις 22.10’ ώρα χθες, 1η Απριλίου του 2024, το θύµα µε-
τέβη µε οικείο της πρόσωπο στο Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων Αναρ-
γύρων όπου περιέγραψε περιστατικά, τα οποία είχαν λάβει χώρα
σε βάρος της κατά το παρελθόν από τον πρώην σύντροφό της
και τα οποία είχε καταγγείλει στην Αστυνοµία. Παράλληλα, πε-
ριέγραψε ότι την προηγουµένη και την ίδια µέρα διαπίστωσε ότι
ο πρώην σύντροφός της κινούνταν έξω από την οικία της. Κατά
την παραµονή της στην υπηρεσία» -για ακούστε, σας παρακαλώ,
στη χώρα του «πάµε και όπου βγει» τι γίνεται µε µία γυναίκα που
έχει ξανακαταγγείλει και που λέει «µε παρακολουθεί, τον έχω
δει»- «δεν υπέβαλε έγκληση σε βάρος του, εκφράζοντας την επι-
θυµία να µεταφερθεί µε περιπολικό στην οικία της.» 

«Κατά την έξοδό της από το Αστυνοµικό Τµήµα κάλεσε την
Άµεση Δράση» -ήταν η οδηγία που της δόθηκε. Αντί να επιληφθεί
το αστυνοµικό τµήµα σε ασφαλές περιβάλλον, της είπε «πάρε το
«100»- «και σε κοντινή απόσταση, ενώ συνοµιλούσε µε τηλεφω-
νητή,» -την ώρα που έλεγε «βοήθεια!», γιατί για βοήθεια και για
προστασία πήγε η κοπέλα αυτή στο αστυνοµικό τµήµα- «παρουσία
του οικείου της προσώπου, δέχθηκε αιφνίδια επίθεση...» -Αιφνίδια;
Ενώ έχει καταγγείλει, έχει πάει στο αστυνοµικό τµήµα, έχει πει
«δύο µέρες µε περιτριγυρίζει και µε παρακολουθεί» ήταν αιφνί-
διο;- «από τον πρώην σύντροφό της, ο οποίος µε χρήση µαχαιριού
την τραυµάτισε θανάσιµα και στη συνέχεια αυτοτραυµατίστηκε. 

Ο δράστης συνελήφθη και νοσηλεύεται φρουρούµενος σε ψυ-
χιατρικό νοσοκοµείο των Αθηνών. 

Τονίζεται ότι από το 2020 έχει καταρτιστεί οδηγός χειρισµού
υποθέσεων ενδοοικογενειακής βίας, τα οποία έχουν εκπονηθεί
σε συνεργασία µε εισαγγελικές αρχές. Τα πρωτόκολλα αυτά
έχουν αποσταλεί σε όλες τις αστυνοµικές υπηρεσίες που χειρί-
ζονται υποθέσεις ενδοοικογενειακής βίας και βρίσκονται υπό
διαρκή επικαιροποίηση».

Για φανταστείτε να σε σκοτώνουν έξω από το αστυνοµικό
τµήµα και η Αστυνοµία να λέει «από το 2020 έχουµε καταρτίσει
πρωτόκολλα, τα οποία στέλνονται στα αστυνοµικά τµήµατα και
επικαιροποιούνται»! Αυτή είναι η κατάρτιση των δέκα επτά χιλιά-
δων αστυνοµικών, για την οποία µίλησε ο κ. Χρυσοχοΐδης; 

«Τα πρωτόκολλα αποτελούν τη βάση διαρκούς εκπαίδευσης
του αστυνοµικού προσωπικού». Από ποιον; Πώς ελέγχεται, πώς
είναι εγγυηµένη αυτή η διαρκής εκπαίδευση; 

«Μάλιστα, αυτή τη στιγµή λειτουργούν δεκαοκτώ επιχειρη-
σιακά γραφεία αντιµετώπισης ενδοοικογενειακής βίας σε ολό-
κληρη τη χώρα, εκ των οποίων τα δύο στη δυτική Αττική. Ήδη
δηµιουργούνται άλλα σαράντα πέντε, ώστε να υπάρχει ένα σε
κάθε διεύθυνση Αστυνοµίας.

Επιπλέον, από το 2023 τα θύµατα έχουν πρόσβαση και στην
ειδική εφαρµογή άµεσης και έγκαιρης ειδοποίησης της Αστυνο-
µίας µε δυνατότητα γεωεντοπισµού (panic button)». 

Καταλάβατε τι είναι το panic button; Το panic button, που σας
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αφορά καθ’ ύλην, κατά την αρµοδιότητά σας, είναι κουµπί προ-
στασίας για όπου βρίσκεται η κοπέλα -στο δάσος, στην παραλία,
στο αυτοκίνητο, στο σπίτι της;- για να ενεργοποιεί γεωεντοπισµό
και να υπάρχει άµεση προστασία. Είναι δυνατόν να αναφέρεται
οποιοσδήποτε στο panic button όταν η κοπέλα έχει φτάσει η ίδια
στο αστυνοµικό τµήµα και δεν προστατεύεται; Χρειάζεται γεωεν-
τοπισµός και panic button όταν το θύµα έχει προσφύγει στην αρ-
µόδια αρχή και λέει «προστατεύστε µε» και προσκρούει σε αυτή
την εξουθενωτική γραφειοκρατία, ανικανότητα, αδιαφορία, η
οποία έχει διαχυθεί σε όλους τους τοµείς, διότι πηγάζει από την
κορυφή, πηγάζει από τον Πρωθυπουργό και την Κυβέρνηση;
Ένας Πρωθυπουργός ο οποίος επί τεσσερισήµισι µήνες δεν
απαντά τι θα κάνει για τις γυναικοκτονίες και την έµφυλη βία. Πε-
ριφρονεί τη µοναδική γυναίκα Αρχηγό της Αντιπολίτευσης, η
οποία επαναφέρει το θέµα ξανά και ξανά και ξανά και δεν θα κου-
ραστώ –σας το είπα και για άλλα θέµατα, σας το είπα και για τα
Τέµπη- να επανέρχοµαι. Περιφρονεί, λοιπόν, την ερώτηση, περι-
φρονεί το θέµα και δεν έρχεται. Αυτό εκπέµπει µήνυµα. Όπως
µήνυµα εκπέµπει συνολικά το πολιτικό προσωπικό της χώρας και
το κοινοβουλευτικό προσωπικό. Όπως µήνυµα εκπέµπουν οι
διαρκείς κακοποιητικές συµπεριφορές εδώ µέσα. Όπως µήνυµα
εκπέµπουν τα στερεότυπα.

Όταν ήµουν επί οκτώ λεπτά εδώ σιωπηλή, µε διαρκείς επιθέ-
σεις επί οκτώ λεπτά από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας
Δηµοκρατίας στη διάρκεια της συζήτησης της πρότασης µοµ-
φής, ο Προεδρεύων µού είπε «Εσείς το προκαλέσατε. Μην προ-
καλείτε το ακροατήριο. Εσείς προκαλείτε». Δηλαδή δέχεται ένας
άνθρωπος, γυναίκα Αρχηγός, αυτή τη λυσσαλέα επίθεση, που
επί οκτώ λεπτά εµποδίζεται η οµιλία της, και ο Προεδρεύων της
Βουλής τής λέει «Εσείς το προκαλέσατε»! Αυτή είναι η αναπα-
ραγωγή των στερεοτύπων. Αυτή είναι η διαδικασία της θυµατο-
ποίησης του θύµατος.

Ακόµη και αυτή η ανακοίνωση της Αστυνοµίας είναι κακοποι-
ητική για τη µνήµη της γυναίκας αυτής. Δεν υπέβαλε, λέει, έγ-
κληση. Γιατί, χρειαζόταν να υποβάλει έγκληση; Χρειαζόταν να
υποβάλει έγκληση και αυτή τη στιγµή επιχειρείται να ενοχοποι-
ηθεί η κοπέλα µετά θάνατον, µετά τη δολοφονία; «Δεν υπέβαλε
έγκληση», αυτή φταίει! Αυτή φταίει! Να ζητήσουµε συγγνώµη και
από τον δράστη!

Καταθέτω στα Πρακτικά την ανακοίνωση που τελειώνει «Επι-
σηµαίνεται ότι από τη Γενική Αστυνοµική Διεύθυνση Αττικής δια-
τάχθηκε ένορκη διοικητική εξέταση, προκειµένου να
διερευνηθούν οι ενέργειες των αστυνοµικών που επιλήφθηκαν
στην υπόθεση».

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εντάξει, θα µας ενηµερώσετε για την ΕΔΕ, όµως ό,τι και να
έχει γίνει σε επίπεδο αστυνοµικού προσωπικού έχετε την πολι-
τική ευθύνη για το γεγονός ότι αφήνετε κατά σύστηµα επί χρόνια
ανυπεράσπιστα τα θύµατα αυτά, που είναι γυναίκες, είναι άνθρω-
ποι, έχουν το δικαίωµα στη ζωή και δεν λαµβάνετε τα µέτρα που
επιβάλλονται για να προστατευθούν οι ζωές τους.

Θεώρησα σηµαντικό να µιλήσω εν εκτάσει γι’ αυτή τη γυναι-
κοκτονία γιατί βλέπω ότι συνεχίζετε στην πεπατηµένη της λογι-
κής που λέει: µία επίφαση καλής λειτουργίας του κράτους και
µία ζοφερή πραγµατικότητα ξεχαρβαλώµατος των πάντων και
αδιαφορίας για την ανθρώπινη ζωή. 

Ξέρετε το Σάββατο στην απονοµή των βραβείων Animation -
γιατί οι καλλιτέχνες είναι πάντοτε πιο ευαίσθητοι και πάντοτε κά-
νουν εκείνα τα βήµατα που δεν κάνουν οι επαγγελµατίες της
πολιτικής- απονεµήθηκαν σειρά βραβείων. Σάρωσε τα βραβεία
ένα φιλµ animation µε τίτλο «Έτοιµοι», που δείχνει εδώ, στη
Βουλή, το ξεχαρβαλωµένο κράτος που δεν λειτουργεί τίποτε και
στραγγαλίζει τους ανθρώπους και τους εργαζοµένους που κα-
λούνται µέσα σ’ αυτό το κράτος να λειτουργήσουν. 

Όλες αυτές τις ηµέρες έρχοµαι σε επαφή µε ανθρώπους σε
όλη την Ελλάδα που πραγµατικά διεκδικούν τη ζωή τους και την
ποιότητα της ζωής τους. 

Στην Τανάγρα το Σάββατο έγινε µεγάλη διαµαρτυρία των κα-

τοίκων γιατί ετοιµάζεται µια επικίνδυνη, εγκληµατική διαδικασία
απόθεσης ενός εκατοµµυρίου τόνων τοξικών και καρκινογόνων
αποβλήτων στην περιοχή, στο υπέδαφος, µε άµεση διακύβευση
της ζωής, ενώ τα εγκλήµατα που διαπράττονται στην ευρύτερη
περιοχή του Ασωπού έχουν καταγραφεί και πιστοποιηθεί από το
2008. Κι όµως, οι κάτοικοι είναι σήµερα ακόµη εκτεθειµένοι στον
καρκίνο, για τον οποίο δεν κάνετε τίποτα και επαναστατούν εκεί-
νοι. 

Στο Κιλελέρ οι αγρότες απέτρεψαν τον Υφυπουργό που θα µε-
τέβαινε εκεί από το να εµφανιστεί και ήταν µια νίκη τους, γιατί
δεν έχετε κάνει τίποτε απ’ όλα αυτά που έχουν εξαγγελθεί, τίποτε
από όλα αυτά που έχουν εξαγγελθεί. Οι αγρότες είναι αποφασι-
σµένοι να διεκδικήσουν την ουσιαστική αξιοπρέπειά τους και τη
ζωή τους. Κάποιοι δεν έχουν εισπράξει ούτε αυτές τις πρώτες
στοιχειώδεις και υποτυπώδεις αποζηµιώσεις. 

Χθες έγινε διαµαρτυρία έξω από το Αστυνοµικό Τµήµα Αγίων
Αναργύρων για την προστασία των γυναικών. 

Στη «ΛΑΡΚΟ», που υπάρχει και τροπολογία, οι εργαζόµενοι
διεκδικούν τα στοιχειώδη και θεµελιώδη δικαιώµατά τους και δεν
συµβιβάζονται µε τέτοιες τροπολογίες, όπως αυτή που φέρνετε,
που δεν εξασφαλίζουν το άνοιγµα της «ΛΑΡΚΟ», την αναβίωση
και επικαιροποίηση των συµβάσεων εργασίας των ανθρώπων
αυτών που έχουν δώσει τη ζωή τους εκεί και που δικαιούνται να
συνεχίσουν την εργασία τους, χωρίς καµµία έκπτωση. 

Πριν από λίγο συνάντησα τους δικαστικούς υπαλλήλους, την
Οµοσπονδία Δικαστικών Υπαλλήλων Ελλάδας, που αφ’ ενός
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου για ένα άλλο ξεχαρβάλωµα
που πρόκειται να γίνει, αυτό του νέου δικαστικού χάρτη µε κα-
τάργηση υπηρεσιών, µε συγχωνεύσεις, µε κατάργηση ειρηνοδι-
κείων και µε µια εντελώς πρόχειρη, στο γόνατο, αναπλαισίωση
της λειτουργίας της δικαιοσύνης.

Οι δικαστικοί υπάλληλοι είναι σήµερα πέντε χιλιάδες εξακόσιοι
περίπου, ενώ οι οργανικές θέσεις είναι εννέα χιλιάδες. Ούτε οι
οργανικές θέσεις δεν έχουν συµπληρωθεί. Και ακούµε την Κυ-
βέρνηση να λέει «Να λειτουργήσει η δικαιοσύνη». Ποια δικαιο-
σύνη να λειτουργήσει; Υπάρχει δικαιοσύνη χωρίς υποδοµές;
Υπάρχει δικαιοσύνη χωρίς προσωπικό, χωρίς ανθρώπινο δυνα-
µικό; Υπάρχει δικαιοσύνη χωρίς σχεδιασµό; 

Ποια ψηφιακή δικαιοσύνη, που κουβαλιούνται οι δικογραφίες
µε καροτσάκια σουπερµάρκετ ακόµη στα πρωτοδικεία και τα
εφετεία, που η αποµαγνητοφώνηση γίνεται µε διαδικασίες αλλο-
πρόσαλλες και που τις προάλλες ζητήθηκε διακοπή γιατί έπρεπε
να ρωτήσουν το Υπουργείο Δικαιοσύνης αν µπορούν να αποµα-
γνητοφωνήσουν; 

Είναι τροµακτική η απόσταση αυτών που λέτε ότι κάνετε µε
αυτά που πράγµατι κάνετε. Και είναι επίσης τροµακτική η από-
σταση των προβληµάτων που αντιµετωπίζει ο κόσµος µε τις δικές
σας διαβεβαιώσεις ότι όλα τα φροντίζετε. 

Μεταξύ των τροπολογιών που έχουν έρθει κατά τη συνήθη αλ-
λοπρόσαλλη, πρόχειρη και ανεύθυνη τακτική των εµβαλωµατικών
ρυθµίσεων, αναφέρεστε και σε ενίσχυση για τη δασοπυρόσβεση.
Είναι η τέταρτη µέρα που καίγονται τα Πιέρια Όρη, Μάρτιο και
Απρίλιο, και το ξεχαρβαλωµένο κράτος είχε στην αρχή ένα ελικό-
πτερο εκεί και στη συνέχεια και άλλο ένα. Επί τέσσερις µέρες προ-
ελαύνει η πυρκαγιά έρπουσα, που σηµαίνει ότι θα µπορούσατε και
µπορείτε, αναλαµβάνοντας µέτρα πολιτικής προστασίας από αυτά
που σας έχουµε προτείνει ξανά και ξανά, µεταξύ των οποίων και
η πρόσληψη ως µονίµων όλων και όχι κάποιων εποχικών πυροσβε-
στών, η ενίσχυση των επίγειων και εναέριων µέσων, µε τέτοιες αυ-
τονόητες ενέργειες και όχι µε τροπολογίες της τελευταίας
στιγµής, να φροντίσετε να υπάρχει πολιτική προστασία. 

Πριν από πέντε µέρες διαφήµιζε ο κ. Κικίλιας την αγορά Κα-
ναντέρ που θα τα έχουµε το 2025, το 2026, το 2027, το 2030.
Τώρα τι κάνουµε; Γαία πυρί µιχθήτω; 

Είναι εντελώς απογοητευτική και αποκαρδιωτική η κατάσταση
αυτή, όπως απογοητευτικό και αποκαρδιωτικό είναι το να παρα-
κολουθούµε χθες τον Πρωθυπουργό σε µια απέλπιδα προσπά-
θεια να αλλάξει την ατζέντα για τα Τέµπη, να επισκέπτεται τα
Καλάβρυτα, τον µαρτυρικό αυτόν τόπο και να µη λέει κουβέντα
για τη διεκδίκηση των γερµανικών οφειλών, να µη λέει κουβέντα
για την ανειληµµένη δέσµευση της πολιτείας να ζητήσει αποζη-
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µιώσεις για τους ανθρώπους που σφαγιάστηκαν, εκτελέστηκαν,
εξοντώθηκαν για την καταστροφή της χώρας µας, για την αρ-
παγή των αρχαιολογικών θησαυρών, για την κλοπή του δηµοσίου
ταµείου, για το αναγκαστικό κατοχικό δάνειο, για τη διάπραξη
των ειδεχθέστερων διεθνών εγκληµάτων σε βάρος των προγό-
νων µας και σε βάρος θυµάτων που ακόµη ζουν και φεύγουν το
ένα µετά το άλλο, ο ένας µετά τον άλλο, οι άνθρωποι που ήταν
παιδιά στην Κατοχή, φεύγουν µε ανεκπλήρωτη τη δέσµευση της
πολιτείας να µεριµνήσει για τη διεκδίκηση των οφειλών της Γερ-
µανίας, που αποτελεί εθνική υπόθεση, η οποία, µε ευθύνη των
κυβερνήσεων όλων των τελευταίων δεκαετιών, δεν εκπληρώνε-
ται. 

Η Πλεύση Ελευθερίας και εγώ προσωπικά δεν θα εγκαταλεί-
ψουµε αυτή τη διεκδίκηση, γιατί είναι οφειλόµενο χρέος προς
τους ανθρώπους που έδωσαν τη ζωή τους ή µαρτύρησαν για να
είµαστε σήµερα ελεύθεροι και περήφανοι, για τους ανθρώπους
εκείνους στους οποίους οφείλουµε τη λαµπρή ιστορία των
ηρώων της Κατοχής και του έπους του ’40, για τους ανθρώπους
εκείνους που θα έπρεπε να τους τιµούµε και όχι να κοροϊδεύουµε
τη µνήµη, τους απογόνους, τους συγγενείς τους, τους επιζώντες. 

Αυτά που είπε χθες ο κ. Μητσοτάκης ότι «Δεν πρέπει να λη-
σµονούµε την ιστορία µας» είναι σκέτη κοροϊδία. Τον καλώ να
υλοποιήσει τη δέσµευσή του ενώπιον της κ. Μέρκελ τον Αύγου-
στο του 2019, στην πρώτη του επίσκεψη στη Γερµανία και στην
πρώτη του διεθνή επίσκεψη ως Πρωθυπουργού, που είπε ότι οι
αξιώσεις είναι ενεργές, που είπε ότι έχουµε κάνει ρηµατική δια-
κοίνωση και εντεύθεν πέρασαν πέντε χρόνια σχεδόν χωρίς να
έχει γίνει οποιαδήποτε ενέργεια γι’ αυτή τη ρηµατική διακοίνωση.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε ένα πολύ σηµαντικό θέµα που
δεν µπορεί να µένει έξω από τη Βουλή και που θα συνεχίσω να
το θέτω και η Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει να το θέτει µέσα
στη Βουλή. 

Χθες βρέθηκα στην έναρξη του Φεστιβάλ Γαλλόφωνου Κινη-
µατογράφου στο Μέγαρο Μουσικής Αθηνών. Ήταν κατάµεστο
από ανθρώπους καλλιτέχνες, ανθρώπους της τέχνης και άλλους
σηµαντικούς ανθρώπους. Πριν την έναρξη της ταινίας, εµφανί-
σθηκαν ακτιβιστές, πολίτες, καλλιτέχνες που πήραν τον λόγο,
ύψωσαν σηµαία «Τέρµα στη σιωπή για την Παλαιστίνη», «Unmute
Palestine», ύψωσαν πανό, φώτα, προβολείς, «Γενοκτονία», γιατί
δεν ακούγεται πουθενά η γενοκτονία σε βάρος των Παλαιστινίων,
και διάβασαν σε απόλυτη ησυχία το κείµενο συµπαράστασης
στον παλαιστινιακό λαό, καταγγελία στις κυβερνήσεις οι οποίες
στηρίζουν το έγκληµα, µεταξύ των οποίων και η γαλλική και η ελ-
ληνική, και πρόσκλησης να δράσουµε για την ειρήνη και να προ-
στατεύσουµε τα θύµατα της γενοκτονίας.

Μετά από αυτή την παρέµβαση καταχειροκροτήθηκαν. Ήταν
µια συγκινητική πραγµατικά στιγµή αλληλεγγύης των ανθρώπων
στους ανθρώπους, αλληλεγγύης των ανθρώπων στα θύµατα.

Είµαι πολύ περήφανη -γιατί έχουµε δει εικόνες αποµάκρυνσης
ακτιβιστών που έχουν να προσπαθήσει το ίδιο να κάνουν σε
άλλες χώρες- είµαι πολύ περήφανη που χθες έγινε µια πραγµα-
τική, συλλογική, αυθόρµητη εκδήλωση αλληλεγγύης στους Πα-
λαιστινίους. 

Ο κ. Μητσοτάκης τον Οκτώβριο του 2023 επισκέφθηκε τον κ.
Νετανιάχου -και όχι την Παλαιστινιακή Αρχή- τον αγκάλιασε και
του είπε “I hope whatever happens, happens without too much
of a humanitarian cost”, δηλαδή «Ελπίζω ό,τι γίνει, να γίνει χωρίς
υπερβολικό ανθρωπιστικό κόστος». Αυτά είπε ο κ. Μητσοτάκης. 

Αµέσως κατέθεσα επίκαιρες ερωτήσεις -τις καταθέτω στα
Πρακτικά- από τις 23 Οκτωβρίου και εντεύθεν, και ξανά και ξανά,
ρωτώντας τον πώς είναι δυνατόν να στηρίζει τη διάπραξη διε-
θνών εγκληµάτων και να µιλάει για ανεκτό ανθρωπιστικό κόστος.
Γιατί αν υπάρχει το «όχι υπερβολικό», υπάρχει και το «ανεκτό». 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή
Κωνσταντοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Σήµερα, κύριε Μητσοτάκη, σας ρωτώ: Πάνω από τριάντα δύο
χιλιάδες, σχεδόν τριάντα τρεις χιλιάδες νεκροί είναι για εσάς
ανεκτό ανθρωπιστικό κόστος; Πάνω από δώδεκα χιλιάδες παιδιά
είναι ανεκτό ανθρωπιστικό κόστος; Η δολοφονία ακτιβιστών που

συνέδραµαν στο να φέρουν φαγητό στους λιµοκτονούντες Πα-
λαιστινίους, παιδιά, γυναίκες, ανθρώπους όλων των ηλικιών είναι
αποδεκτό ανθρωπιστικό κόστος; 

Για την Πλεύση Ελευθερίας, για εµένα προσωπικά, αυτή είναι
µια υπόθεση που µας αφορά όλους. Θα συνεχίσουµε να µιλάµε
δυνατά για το έγκληµα και να προσκαλούµε την Κυβέρνηση να
πράξει τα δέοντα, εκπροσωπώντας επάξια τον ελληνικό λαό,
έναν λαό που δεν δίστασε ποτέ να εκδηλώσει την αλληλεγγύη
του στα θύµατα, έναν λαό που ξέρει πολύ καλά να είναι µε τη
σωστή πλευρά της ιστορίας, µε τη σωστή πλευρά των ανθρώ-
πων, µε την πλευρά των θυµάτων, µε την πλευρά της ειρήνης. 

Σας καλούµε να µετατοπιστείτε, να έρθετε µε την πλευρά των
ανθρώπων, µε την πλευρά της ειρήνης, να γράψετε επιτέλους
µια λαµπρή σελίδα στην ιστορία µας, σε αντίθεση µε τις ντρο-
πιαστικές σελίδες που γράφονται όλα αυτά τα χρόνια.

Η Πλεύση Ελευθερίας εκφράζει την αλληλεγγύη της στον πα-
λαιστινιακό λαό. Είµαστε και θα είµαστε πάντα µε τα θύµατα και
µε την ειρήνη. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπού-
λου.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Ξανθόπουλος Θεόφιλος, Κοινοβουλευ-
τικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έχουν ακουστεί
διάφορα µε αφορµή το νοµοσχέδιο που συζητούµε, το οποίο και
βεβαίως είναι το κυρίως θέµα, και είµαι αναγκασµένος να ανα-
φερθώ έστω και ακροθιγώς στα όσα ακούστηκαν σε αυτή την Αί-
θουσα. 

Τέθηκαν από την αρχή από µεγάλη µερίδα των συναδέλφων
που µίλησαν µε αφορµή το νοµοσχέδιο αυτό τα ζητήµατα που
κατά πόσον διακυβεύεται η δηµοκρατία, το κατά πόσον εµείς εί-
µαστε πατριώτες, το κατά πόσον στηρίζουµε τη χώρα και τι εί-
δους πατριωτισµός είναι αυτός. Και βεβαίως µε αυτή τη σύνθεση
της Βουλής αυτά τα ζητήµατα επανέρχονται στη δηµόσια
σφαίρα, αλλά φοβούµαι από χείλη τα οποία ουσιαστικά άλλο
πράγµα λένε και άλλο πράγµα εννοούν. 

Διότι κατά την άποψή µας ο πατριωτισµός είναι διαµετρικά αν-
τίθετες από την πατριδοκαπηλία και ο πατριωτισµός των ακρο-
δεξιών έχει τόση σχέση µε την πατρίδα όση έχουν και τα άλογα
που κάνουν παρελάσεις όπως είπε και ο Μάνος Χατζηδάκης.

Σε ό,τι αφορά το ταυτοτικό ζήτηµα που τέθηκε από κάποιους,
ότι εµείς είµαστε Έλληνες, είµαστε Ρωµιοί, είµαστε ορθόδοξοι,
θα ήθελα λοιπόν να πω, στεντορεία τη φωνή, ότι είµαι Ευρωπαίος
πολίτης ελληνικής ιθαγένειας και ποντιακής καταγωγής και σε
κανέναν δεν επιτρέπω να αµφισβητεί την ελληνικότητά µου, τη
συνείδησή µου, τη στράτευσή µου στα δίκαια αιτήµατα των πο-
λιτών και κυρίως την αίσθηση του ανήκειν στο ελληνικό γένος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι µεγάλο
µέρος της δηµόσιας συζήτησης σήµερα αφιερώθηκε σε ένα
θέµα το οποίο έρχεται µετ’ επιτάσεως, δυστυχώς µε την περιο-
δικότητα ενός φυσικού φαινοµένου, και µιλάω για τη γυναικοκτο-
νία την προχθεσινοβραδινή. Είναι ένα γεγονός το οποίο
επαναλαµβάνεται και για να επαναλαµβάνεται αυτό το γεγονός
είναι προφανές ότι κάτι δεν κάνουµε καλά. Και όταν λέω κάτι δεν
κάνουµε καλά, δεν θέλω να διαχέεται η ευθύνη αδιακρίτως. Κάτι
δεν κάνει καλά η πολιτική ηγεσία, κάτι δεν αντιλαµβάνεται σωστά
ή κάτι αντιλαµβάνεται λάθος. 

Έχουµε το εξής αδιανόητο στην περίπτωση, ότι ουσιαστικά η
δολοφονία ολοκληρώθηκε σε ανοιχτή ακρόαση, ολοκληρώθηκε
µπροστά στο αστυνοµικό τµήµα, δηλαδή στις δυνάµεις του κρά-
τους, που ως κύριο, ως πυρήνα της αποστολής τους έχουν την
αποτροπή, τον περιορισµό και την εξουδετέρωση τέτοιων πρα-
κτικών. Κι ενώ η κοπέλα σφαζόταν και µιλούσε στο τηλέφωνο
µπροστά στο αστυνοµικό τµήµα, η δοµή της πολιτείας, η Αστυ-
νοµία, που είναι επιφορτισµένη µε το καθήκον αυτό, στάθηκε ανί-
κανη, αδύναµη, άτολµη –ό,τι θέλετε πέστε- να την υπερασπίσει. 

Με την έλλειψη αυτής της υπεράσπισης, µε την αδυναµία εκ-
πλήρωσης του καθήκοντος ουσιαστικά διαχέεται ένα κλίµα ανα-
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σφάλειας σε όλη την ελληνική κοινωνία. Και εδώ δεν είναι το
θέµα της µικροκοµµατικής αντιπαράθεσης, αλλά είναι ένα θέµα
βαθιά κοινωνικό και γι’ αυτό πολιτικό και ιδεολογικό: Με ποιον
τρόπο αντιµετωπίζουµε αυτές τις συµπεριφορές; 

Είχαµε προηγουµένως την αντιδικία, τη διαφωνία µε την κ. Ζα-
χαράκη, την κυρία Υπουργό, η οποία ως επιχείρηµα έφερε την
αυστηροποίηση των ποινών, διότι ο ΣΥΡΙΖΑ στους ποινικές κώ-
δικες που είχε ψηφίσει για την ανθρωποκτονία προέβλεπε µια
ποινή από δεκαπέντε έως είκοσι έτη, αφήνοντας στη διακριτική
ευχέρεια του δικαστή να αποφασίσει, και ήρθε η Νέα Δηµοκρατία
και άλλαξε το ελάχιστο και το έκανε για όλα τα εγκλήµατα, για
όλες τις ανθρωποκτονίες είκοσι έτη. 

Αυτό, λοιπόν, το αντιλαµβανόµαστε όλοι ότι δεν είναι λυσιτε-
λές, δεν είναι αποτελεσµατικό στην αποτροπή αυτών των συµ-
περιφορών και ότι η πατριαρχία κατά τη δική µας άποψη είναι
αυτή που οπλίζει το χέρι των θυµάτων. Το είπα και στην τοποθέ-
τησή µου προηγουµένως αντικρούοντας την κυρία Υπουργό,
είναι µία νοοτροπία βαθιά διαστρεβλωτική -για να µην πω διε-
στραµµένη- και το γεγονός ότι έχουµε και ανθρωποκτονίες σε
εντελώς ανόµοια κοινωνικά και πολιτικά συστήµατα, είτε αναφε-
ρόµαστε στην υποσαχάρια Αφρική είτε αναφερόµαστε στις σκαν-
διναβικές χώρες, σηµαίνει ότι κάτι πιο βαθύ είναι αυτό που
δηλητηριάζει το µυαλό και τις σκέψεις των ανθρώπων. Αυτό κατά
τη δική µας άποψη είναι το φαινόµενο της πατριαρχίας. 

Δεν έχουµε βεβαίως την απαίτηση η συντηρητική παράταξη να
το εκλάβει ως κινούν αίτιο. Έχουµε όµως την απαίτηση να αντα-
ποκριθεί στις προϋποθέσεις και στις απαιτήσεις αντιµετώπισης
του φαινοµένου. 

Έθεσε ο κύριος Αρχηγός της Νίκης το ερώτηµα γιατί µιλάµε
για έµφυλη βία και αν το αντίθετο της έµφυλης είναι η άφυλη βία.
Μα ακριβώς, µιλάµε για έµφυλη βία, γιατί αυτού του είδους η βία
έχει ταυτοτικό στοιχείο το φύλο του θύµατος. Δεν θα υφίστατο
αυτές τις συνέπειες -είτε θα είναι ένας βαρύς τραυµατισµός, είτε
θα είναι ξυλοδαρµός, θα είναι σωµατικές βλάβες, θα είναι απει-
λές, θα είναι ανθρωποκτονία- το θύµα, λοιπόν, δεν θα υφίστατο
αυτές τις συνέπειες εάν δεν ήταν γυναίκα.

Γι’ αυτόν τον λόγο φωνάζουµε, κραυγάζουµε και ενισχύουµε
την άποψη στο δηµόσιο λόγο µας ότι πρόκειται περί έµφυλης
βίας. Και αυτές οι απόψεις δεν είναι απόψεις πλέον µειοψηφικές,
δεν είναι απόψεις ιδιαίτερες, ούτε εντάσσονται σε µια woke κουλ-
τούρα, όπως ανέφεραν προηγουµένως κάποιοι συνάδελφοι από
την Αντιπολίτευση. Είναι βαθιά ανθρώπινο ζήτηµα. Είναι ζήτηµα
δικαιώµατος µε το Δ’ Κεφαλαίο, είναι ζήτηµα του ανθρώπου να
υπάρξει, να ζήσει και να µην υποστεί τις συνέπειες µιας δολοφο-
νικής συµπεριφοράς µε µόνο λόγο ότι είναι γυναίκα. 

Έτσι, λοιπόν, καθίσταται δραµατικά επίκαιρη η τροπολογία
µας για τη νοµική αναγνώριση. Είχαµε µια αντιδικία, επιστηµονική
διαφωνία, θα έλεγα, µε τον κ. Πλεύρη κατά πόσο µπορεί να εν-
ταχθεί στον Ποινικό Κώδικα. Είναι σεβαστές οι απόψεις στο επι-
στηµονικό επίπεδο, αλλά εδώ, εκτός από το επιστηµονικό
επίπεδο, κοιτάζουµε και την πολιτική και την κοινωνική διάσταση.
Βεβαίως, θα περιµένω από τον κ. Πλεύρη στην οµιλία του να µου
απαντήσει, στην περίπτωση της απόπειρας ανθρωποκτονίας που
είναι και αυτή κακουργηµατικού χαρακτήρα για παράδειγµα, εκεί
όταν πρόκειται περί έµφυλης βίας, εκεί δεν πρέπει να προβλέπε-
ται µια αυξηµένη ποινή σε σχέση µε τη συνήθη; 

Καταλαβαίνω το αντεπιχείρηµα ότι δηµιουργούµε δύο ταχυτή-
των απόπειρες σε βάρος της ανθρώπινης ζωής. Είναι ένα επιστη-
µονικό επιχείρηµα, νοµικό που έχει σχέση µε τον πυρήνα του
δογµατικού Ποινικού Δικαίου, αλλά ταυτόχρονα είναι ένα µεγάλο
κοινωνικό ζήτηµα και µε βάση τις διεθνείς συµβάσεις µε τις
οποίες δεσµεύεται η χώρα µας, οφείλουµε να κάνουµε ότι είναι
δυνατόν, έτσι ώστε να αναδειχθεί, να γίνει ορατό και κυρίως, να
καταγράφεται επισήµως αυτό το φαινόµενο, το οποίο είναι δρα-
µατικό για την κοινωνική ισορροπία. 

Διότι εγώ δεν θέλω να πω ότι είµαι πιο ευαίσθητος από κανέναν
άλλον ούτε να διατηρήσω, να διεκδικήσω πρωτεία ευαισθησίας
για την παράταξή µου, αλλά είναι µια πολιτική, µια ιδεολογική προ-
σέγγιση, για την οποία πρέπει να συζητήσουµε ενδελεχώς και να
κάνουµε ό,τι περνάει από το χέρι µας για να περιοριστούν οι δρα-
µατικές συνέπειες αυτών των συµπεριφορών. 

Επί του σχεδίου νόµου. Κατ’ αρχάς, κύριε Υπουργέ, έχουµε
ένα πολύ βασικό πρόβληµα, το οποίο πέρασε κάτω από τα ραν-
τάρ. Παραµένει αρρύθµιστο το τοπίο για τα περιφερειακά ραδιό-
φωνα και τους περιφερειακούς τηλεοπτικούς σταθµούς µε ό,τι
αυτό συνεπάγεται. Και λέω, ό,τι αυτό συνεπάγεται, γιατί ουσια-
στικά όταν δεν υπάρχει καθαρό τοπίο, καθαρό πλαίσιο λειτουρ-
γίας, ενδηµούν διάφορες παραβατικές, αντικοινωνικές και θα
έλεγα και αντιδηµοκρατικές συµπεριφορές. 

Άρα, ένα ζήτηµα το οποίο το θέτω µε τον πιο επίσηµο τρόπο,
πρέπει το Υπουργείο σας άµεσα να πάρει µια πρωτοβουλία για
να δούµε τι θα κάνουµε µε αυτό το αρρύθµιστο τηλεοπτικό τοπίο,
γιατί στη δηµόσια σφαίρα δεν υπάρχουν µόνο τα κανάλια πανελ-
λαδικής εµβέλειας, υπάρχουν και τα κανάλια περιφερειακής ή
τοπικής εµβέλειας, τα οποία παίζουν ένα σηµαντικό ρόλο, τα ρα-
διόφωνα επίσης περιφερειακής ή τοπικής εµβέλειας, τα οποία
οφείλουν να συνεισφέρουν στην ενηµέρωση των πολιτών και τα
οποία σε ένα τοπίο αρρύθµιστο, είναι ευάλωτα σε παντοειδείς,
εξωγενείς παράγοντες και πιέσεις. Είναι ένα ζήτηµα δηµοκρατίας
κατ’ αρχάς, υγιούς ανταγωνισµού κατά δεύτερον, λειτουργίας
των επιχειρήσεων κατά τρίτο, για το οποίο έχετε την ευθύνη να
πάρετε µια πρωτοβουλία και να δείτε πώς θα ρυθµιστεί το τοπίο.
Διότι έτσι όπως εξελίσσεται αυτή η ιστορία, δεν µπορούµε να µι-
λάµε για ευνοµούµενο κράτος. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τον πυρήνα του νοµοσχεδίου. Είµαστε θε-
τικοί εξ αρχής. Άλλωστε, είναι µια ενσωµάτωση οδηγίας, είναι η
2065 του 2022. Αργήσαµε ως χώρα κατά κάτι. Είναι σύνηθες
αυτό, δεν αποτελεί σηµείο κριτικής. Απλώς το επισηµαίνω. Και
εµείς ως Ευρωπαϊκή Αριστερά, µε εισηγητή προερχόµενο από
τη Συµµαχία Σοσιαλιστών και Δηµοκρατών, το ενισχύσαµε και το
ψηφίσαµε ως οµάδα της Ευρωπαϊκής Αριστεράς. 

Το βασικό επιχείρηµα του εισηγητή ήταν ότι πρέπει να θεσπι-
στεί ένα πλαίσιο κανόνων για τον έλεγχο και τη διαφάνεια των
κολοσσών που ουσιαστικά δρουν ανενόχλητοι στον ψηφιακό
χώρο και λόγω µεγέθους εµπλέκονται ενεργά στη συγκρότηση
του θεσµικού πλαισίου. Εµείς ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι ο συ-
σχετισµός δυνάµεων είναι υπέρ των ψηφιακών κολοσσών, στους
οποίους υποκύπτουν και υποκλίνονται πολύ µεγαλύτερες δυνά-
µεις από τη χώρα µας και εκεί έγκειται η αγωνία µας. Θεωρούµε
ότι πρέπει να µπει ένα πλαίσιο λειτουργίας, έτσι ώστε ακόµη και
αυτοί που θεωρούν εαυτούς στο απυρόβλητο, να γίνει µία από-
πειρα να ενταχθούν σε ένα πλαίσιο λειτουργίας που αφορά τα
κράτη, αφορά τους πολίτες και κυρίως, το δικαίωµα πληροφό-
ρησης, ενηµέρωσης των πολιτών. 

Ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι ένα µεγάλο µέρος της δηµόσιας
συζήτησης γίνεται µέσα από τα µέσα κοινωνικής δικτύωσης και
βεβαίως, µέσα ουσιαστικά από τις πλατφόρµες αυτών των ψη-
φιακών κολοσσών και είναι περισσότερο απαραίτητο να υπάρ-
ξουν δεσµεύσεις, να υπάρξουν ρυθµίσεις, να υπάρξουν όροι για
αυτή τη λειτουργία. 

Τώρα, είπα προηγουµένως ότι όντως επί της αρχής, το ψηφί-
ζουµε. Ο εισηγητής µας, κ. Καραµέρος επεσήµανε τις επιµέρους
διαφωνίες και µε την έννοια αυτή δεν έχει νόηµα να τα επανα-
λάβω. Όµως, θέλω να πω ότι είναι το ζήτηµα αυτό που συζητάµε
τώρα, µε µια προβολή στο µέλλον, στο αµέσως επόµενο χρονικό
διάστηµα, ένα ζήτηµα που έχει σχέση µε την ουσία, τον πυρήνα
της δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Με αυτό ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Γιατί η δηµοκρατία χρειάζεται ενέσεις και ενίσχυση από όλους

µας, γιατί η δηµοκρατία δεν είναι ένα κέλυφος διατάξεων, είναι
µια ζώσα πραγµατικότητα, γιατί οι πολίτες, ένα µεγάλο µέρος
των πολιτών εκφράζεται, επικοινωνεί, διαµορφώνει και διαµορ-
φώνεται µέσα από αυτές τις ψηφιακές πλατφόρµες. Εποµένως,
δεν αρκεί µόνον αυτού του είδους η νοµοθέτηση, απαιτείται πε-
ραιτέρω παρακολούθηση, διάθεση της πολιτικής ηγεσίας για επι-
µέρους συγκρούσεις, έτσι ώστε αυτό που έχουµε κατακτήσει ως
κοινωνία της νεωτερικότητας, του διαφωτισµού -που είναι τα δι-
καιώµατα των πολιτών να εκφράζονται µε πλήρη ελευθερία στο
δηµόσιο χώρο- να παραµένει αλώβητο και για το επόµενο µεγάλο
χρονικό διάστηµα. 
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Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευ-

τική Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ξανθόπουλο. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Πλεύρης Αθανάσιος, Κοινοβου-

λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας. Μετά θα συνεχί-
σουµε µε τις δευτερολογίες, ξεκινώντας από το τέλος για όσους
συναδέλφους θέλουν να µιλήσουν. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-
µερα υποχρεωτικά -και λόγω της συζήτησης που έγινε για ένα
πολύ σηµαντικό θέµα, για το οποίο θα έρθω και θα αναπτύξω τις
θέσεις µου και σε αυτό το σκέλος από την κυρίως οµιλία µου-
αδικήσαµε ελαφρώς ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο το οποίο
έρχεται εδώ από τον Υπουργό και έχει να κάνει ουσιαστικά µε
την προστασία των χρηστών σε όλο το σύστηµα του διαδικτύου,
πλέον σε ένα πλαίσιο όχι ατοµικής πρωτοβουλίας των ιδίων, αλλά
τη θεσµοθέτηση των κανόνων στις µεγάλες πλατφόρµες, ώστε
να αποτρέπεται η παραπληροφόρηση, η κακόβουλη διαφήµιση
και γενικότερα δράσεις παράνοµες του διαδικτύου που µέχρι σή-
µερα ο χρήστης ήταν πάρα πολύ δύσκολο να µπορέσει να βρει
ανταπόκριση. Και πλέον, µε τις υποχρεώσεις που αναλαµβάνον-
ται από τις ίδιες πλατφόρµες, µπορούµε να πούµε ότι µπαίνει ένα
πλαίσιο σε ένα κεντρικό επίπεδο, ώστε µε αυτόν τον τρόπο να
έχουµε καλύτερη προστασία ως χρήστες του διαδικτύου. 

Παράλληλα είναι πολύ σηµαντικό το κεφάλαιο, όπως το ανέ-
πτυξε και ο εισηγητής µας κ. Μαρκογιαννάκης, σε όλο αυτό το
πλαίσιο που έχει να κάνει µε τη βελτίωση και τη διευκόλυνση ως
προς τις παρεχόµενες υπηρεσίες που έχουν να κάνουν ουσια-
στικά µε την κατάργηση του φωτοαντιγράφου, το οποίο συνό-
δευσε τη ζωή µας για όλα αυτά τα χρόνια, µε τη χρήση των
ψηφιακών υπηρεσιών και των ψηφιακών δυνατοτήτων που υπάρ-
χουν, έτσι ώστε να διευκολύνεται ο διοικούµενος σε όλες τις υπη-
ρεσίες και σε όλες τις σχέσεις τις οποίες έχει µε το κράτος. 

Άρα είναι πολύ σηµαντικό που λίγο πολύ το σύνολο των κοµ-
µάτων έχουν αποδεχτεί ότι το νοµοσχέδιο το οποίο φέρνει ο
Υπουργός κ. Παπαστεργίου και ο Υφυπουργός κ. Κυρανάκης
είναι στη σωστή κατεύθυνση. Και στηρίζεται κατά την άποψή µου
όλη αυτή η προσπάθεια που έχει γίνει στην ψηφιακή αναβάθµιση
της χώρας όλο το τελευταίο διάστηµα, από την Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη και συνεχίζεται. Με αυτό τον τρόπο δεί-
χνουµε ότι µπορούµε να έχουµε καλύτερες, µε µεγαλύτερη
ασφάλεια, υπηρεσίες από το διαδίκτυο, µε πολύ µεγαλύτερη
προστασία και ειδικά για τους ανηλίκους µε τις διατάξεις οι
οποίες υπάρχουν, αλλά αντίστοιχα να µπορούµε να χρησιµοποι-
ούµε και αυτές τις υπηρεσίες για τη διευκόλυνσή µας. 

Πολύ σηµαντική είναι και η τροπολογία η οποία ήρθε από το
Υπουργείο Οικονοµικών αναφορικώς µε τη «ΛΑΡΚΟ», που, έστω
σε προσωρινό επίπεδο και µέχρι την εύρεση οριστικής λύσης,
προσπαθεί να βοηθήσει τους εργαζόµενους, ώστε να συνεχίσουν
να βρίσκονται σε µια σχέση εργασίας και ευελπιστούµε ότι θα
βρεθεί και η οριστική λύση.

Παράλληλα, πολύ µεγάλη κουβέντα έγινε στο πλαίσιο το οποίο
έχει να κάνει µε την τροπολογία που κατέβασε και ο ΣΥΡΙΖΑ και
η Νέα Αριστερά µε τη θεσµοθέτηση του όρου «γυναικοκτονία».
Οπωσδήποτε είναι πολύ σηµαντικό και κατά την άποψή µου, η
συζήτηση σε µεγάλο βαθµό έγινε στη σωστή της βάση, δηλαδή
σε µια βάση, ακόµα και στις διαφωνίες που υπάρχουν, όχι σε ένα
πλαίσιο µεγαλύτερης ή µικρότερης ευαισθησίας, αλλά το πώς
κάποιος προσεγγίζει δογµατικά και το κοµµάτι του Ποινικού Δι-
καίου, αλλά και το κοινωνικό πρόβληµα.

Οφείλω να πω ότι και ο κ. Ξανθόπουλος που προηγήθηκε ανέ-
πτυξε προβληµατισµούς τους οποίους λίγο-πολύ όλοι έχουµε.
Στην πραγµατικότητα, για να καταλάβουµε και τον όρο «γυναι-
κοκτονία», όπως έχει αναπτυχθεί σε επίπεδο κυρίως της κοινω-
νιολογίας -έτσι ξεκίνησα από πολύ παλιά, όπως γράφεται και
στην τροπολογία που φέρνετε- θα πρέπει να αντιληφθούµε,
πρώτα από όλα, ότι δεν σηµαίνει ότι απευθύνεται σε κάθε θάνατο
γυναίκας, σε κάθε ανθρωποκτονία που το θύµα είναι γυναίκα.
Διότι και εκεί πέρα υπάρχει µια σύγχυση.

Η γυναικοκτονία σε κοινωνικό όρο απευθύνεται, όταν έχουµε

µια ανθρωποκτονία γυναίκας η οποία γίνεται αποκλειστικά λόγω
των χαρακτηριστικών του φύλου της και κυρίως, συνδέεται µε
µια κυρίαρχη θέση που µπορεί να αισθάνεται ότι έχει ο άνδρας
απέναντι στη γυναίκα -εσφαλµένως, φυσικά- και µε έναν τρόπο
ότι θέλει να κάµψει την αντίστασή της ή θέλει ο ίδιος να επιβάλει
την επιθυµία του.

Υπ’ αυτή την έννοια συνδέονταν αυτά τα εγκλήµατα στο πα-
ρελθόν και πολύ συχνά τα λέγαµε ως εγκλήµατα πάθους. Δεν
είναι µόνο αυτά, αλλά το κυρίαρχο είναι να δούµε ότι δεν αναφε-
ρόµαστε σε κάθε ανθρωποκτονία που το θύµα είναι γυναίκα. Ανα-
φερόµαστε στις περιπτώσεις όπου πραγµατικά η συγκεκριµένη
ανθρωποκτονία γίνεται µε κίνητρο, µε κινητήριο µοχλό το φύλο
της γυναίκας.

Υπ’ αυτή την έννοια, σε δογµατικό επίπεδο το να συζητάµε όχι
για τη δηµιουργία ενός αυτοτελούς αδικήµατος, το οποίο έθεσε
ως βάση συζήτησης η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας, η κ.
Κωνσταντοπούλου, αλλά µε τις τροπολογίες που έρχονται και
από τον ΣΥΡΙΖΑ και από τη Νέα Αριστερά είναι στο πλαίσιο του
82Α, είναι σωστό. Δεν λέµε, δηλαδή, ότι αυτό που θέλετε και ζη-
τάτε, να θεσµοθετηθεί η γυναικοκτονία, είναι εκτός του πλαισίου
της ανθρωποκτονίας, ένα άλλο αυτοτελές αδίκηµα, αλλά θα πρέ-
πει να τιµωρείται, κατά την εκτίµηση που έρχεται από την τρο-
πολογία, µε έναν διαφορετικό τρόπο.

Εγώ καταλαβαίνω, κύριε Καραµέρο και κύριε Ξανθόπουλε, που
είστε εδώ πέρα, ότι βάζετε και ένα επιχείρηµα κοινωνικό, ότι στο
τέλος, ακόµα και αν δεν οδηγούµαστε σε µια βαρύτερη τιµωρία,
γιατί τελικά η ανθρωποκτονία τιµωρείται µε ισόβια, µήπως η θε-
σµοθέτηση και µόνο εντός του ποινικού δικαίου θα έχει µια αξία
µεγαλύτερης ευαισθητοποίησης και ενός διαχωρισµού. Διότι
είδα ότι έχετε και την παράγραφο 3, που αναφέρετε τη µνεία
εντός της απόφασης.

Σε ένα τέτοιο πλαίσιο, λοιπόν, εδώ ερχόµαστε και λέµε και στη
συζήτηση η οποία γίνεται ότι, κατά την άποψή µας, στο 82Α, που
καλύπτει και την έµφυλη βία, έχουν µπει όλοι κανόνες και για τα
πληµµελήµατα και για τα κακουργήµατα, να υπάρχει µια βαρύ-
τερη αντιµετώπιση.

Αν έρθουµε να διαχωρίσουµε την έµφυλη βία αποκλειστικά µόνο
στο κοµµάτι της γυναίκας και στο κοµµάτι της ανθρωποκτονίας,
σας είπα και στην τοποθέτησή µου το δογµατικό πρόβληµα που
υπάρχει και ότι εν τέλει, η ποινή είναι ποινή ισοβίου καθείρξεως.
Δεν είναι το προηγούµενο πλαίσιο που υπήρξε για µικρό χρονικό
διάστηµα δεκαπέντε χρόνων. Ως ισόβια έχουµε µόνο ισόβια. Άρα,
δεν προσδίδει κάτι επιπλέον και εκεί θα έµπαινε και πάλι µια κου-
βέντα στο ποινικό δίκαιο, µήπως υπάρχουν και άλλες µορφές αν-
θρωποκτονιών που έχουν µια ιδιαίτερη απαξία.

Σε αυτό, λοιπόν, που είπατε, κύριε Ξανθόπουλε, εγώ µπορώ
να σας πω τη δική µου προσέγγιση, ότι το να συζητούσαµε στο
82Α, είτε αυτό ήταν στην απόπειρα είτε εκεί όπου υπάρχουν
εναλλακτικές ποινές, σε ένα ευρύτερο πλαίσιο, όπως έχει µπει
το 82Α στον Ποινικό µας Κώδικα, δηλαδή που περιλαµβάνει
σειρά αδικηµάτων που σχετίζονται µε µια απαξία φυλής, θρη-
σκείας, φύλου, θα µπορούσε να συζητηθεί, αλλά σε ένα τέτοιο
πλαίσιο, όχι σε ένα πλαίσιο αυτοτελούς διαδικασίας αποκλει-
στικά και µόνο για γυναίκα. Πιστεύω ότι καλύπτεται από το φύλο.

Οφείλω να σας πω, όµως, ότι είναι µια πολύ ενδιαφέρουσα συ-
ζήτηση που ανοίγει. Η προσωπική µου θέση -γιατί εδώ πέρα κυ-
ρίως µιλώ και µε την ιδιότητά µου, πέρα του νοµοθέτη, ως
Βουλευτής, αλλά και του νοµικού- είναι ότι στον βαθµό που δεν
θίγεται ο σκληρός πυρήνας τυποποίησης διαφορετικών αδικη-
µάτων, οποιαδήποτε άλλη προσέγγιση θα µπορούσε να είναι µια
προσέγγιση συζήτησης, παρ’ όλο που το ποινικό µας οπλοστάσιο
είναι ένα επαρκές ποινικό οπλοστάσιο.

Όπως είπε η Υπουργός µε έναν σωστό τρόπο, να µη δίνεται
ένα λάθος µήνυµα -που δεν πιστεύω ότι κανείς θέλει να δώσει
τέτοιο µήνυµα- ότι υπάρχει κενό στο ποινικό οπλοστάσιο και ότι
αν αυτό είχε καλυφθεί, δεν θα είχαµε αυτά τα φαινόµενα.

Και για να έρθουν στο συγκεκριµένο φαινόµενο, εγώ, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνώ µε πολλά τα οποία ειπώθηκαν.
Δεν µπορούµε να συζητήσουµε και να πούµε ότι µπορούµε να
αποδεχόµαστε οποιαδήποτε µορφή ανθρωποκτονίας µε θύµα
γυναίκα που γίνεται λόγω του φύλου τους σε καµία περίπτωση.
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Ακόµα και στην προχθεσινή περίπτωση που συζητάµε, όπου µπο-
ρεί να είχε πάει η γυναίκα, να είχε ζητήσει τη βοήθεια και να
έφευγε και σπίτι της να γυρνούσε, προφανέστατα, πάλι θα µι-
λούσαµε για µια µη σωστή συµπεριφορά και αντιµετώπιση, πόσω
µάλλον όταν αυτό γίνεται έξω σχεδόν από το αστυνοµικό τµήµα
και τη στιγµή που η γυναίκα έχει µεταφέρει τον τρόµο της, τον
φόβο της, τα στοιχεία που δικαιολογούν την προστασία της ή τη
στιγµή που µιλάει µε την Άµεσο Δράση. Οπωσδήποτε αυτό το
σκέλος θα πρέπει να διερευνηθεί µε τον πλέον διεξοδικά τρόπο,
που, δυστυχώς, δεν θα φέρει πίσω τη συγκεκριµένη γυναίκα,
αλλά τουλάχιστον, να δούµε, πέρα από τυχόν ευθύνες προσω-
ποποιηµένες που µπορεί να υπάρξουν, αν χρειάζεται να υπάρξει
βελτίωση σε µια σειρά άλλων παραγόντων -τα λεγόµενα «πρω-
τόκολλα» που λέµε- ώστε να βελτιωθεί ακόµη περισσότερο η κα-
τάσταση.

Εγώ άκουσα την Πρόεδρο, την κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. Ναι,
δεν µπορούµε να συζητάµε σε αυτεπαγγέλτως διωκόµενα αδι-
κήµατα το αν πρέπει ή δεν πρέπει το θύµα να κάνει έγκληση. Το
θύµα έρχεται, µεταφέρει µια εικόνα που προφανώς πρέπει να
αξιολογείται αυτή η εικόνα και η επικινδυνότητά της µε τον
σωστό τρόπο, για να προστατεύεται.

Αυτό ανοίγει και ένα ευρύτερο πλαίσιο συζήτησης, που πι-
στεύω ότι και αυτό έχει απασχολήσει πολλές φορές, που συνδέ-
εται και µε την Αστυνοµία και τις δυνατότητες τις οποίες έχει η
Αστυνοµία. Εγώ πιστεύω στην Αστυνοµία η οποία δρα -πάντοτε,
βέβαια, στο πλαίσιο της νοµιµότητας- αλλά πολλές φορές
έχουµε δει κατά καιρούς ότι δρα ο αστυνοµικός µε έναν νόµιµο
τρόπο και βρίσκεται µπλεγµένος σε ιστορίες και µέχρι να ξεµ-
πλέξει, ταλαιπωρείται πάρα πολύ, ακριβώς γιατί δεν υπάρχουν,
ίσως µε το σαφέστατο δυνατό πλαίσιο, οι κανόνες εµπλοκής και
απεµπλοκής σε µια σειρά από διαδικασίες.

Άρα, είναι σηµαντικό να µη φοβόµαστε να κάνουµε αυτή την
κουβέντα µε ήρεµους τόνους και οπουδήποτε θεωρούµε ότι πρέ-
πει να βελτιωθούν πράγµατα να βελτιωθούν. Και εδώ πέρα ακρι-
βώς είναι η Κυβέρνηση, προκειµένου να αναλάβει όλες αυτές τις
πρωτοβουλίες.

Επειδή ειπώθηκε κάτι και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρό-
σωπο του ΠΑΣΟΚ, εγώ δεν αµφισβήτησα στην τοποθέτησή µου
ως προς τον Πρόεδρο, τον κ. Ανδρουλάκη, το δικαίωµά του να
µπορεί να κάνει και να υποβάλει αναφορά και ότι αν υποβάλει
αναφορά, παρεµβαίνει στη δικαιοσύνη. Δεν λέω αυτό το πράγµα.
Αυτό το οποίο λέω είναι ότι θεωρώ ότι είναι προσβολή για τη δι-
καιοσύνη να πιστεύει κάποιος ότι επειδή έκανε µια αναφορά, η
δικαιοσύνη δεν είχε καταλάβει τι γίνεται, δεν είχε διαβάσει δηµο-
σιεύµατα κ.λπ. σε υπόθεση που ελέγχει έναν χρόνο, όχι µόνο για
την υπόθεση των ποινικών ευθυνών που υπάρχουν για την τρα-
γωδία, αλλά παράλληλα και για το συγκεκριµένο αρχείο που έχει
ξεκινήσει και να αφήνεται ένα υπονοούµενο ότι ενδεχοµένως, η
δικαιοσύνη, προκειµένου να κινηθεί, χρειάζεται την όχληση από
πολιτικά κόµµατα, από τη νοµοθετική εξουσία ή από την εκτελε-
στική εξουσία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, θεωρώ ότι ήταν σηµαντική
και η συζήτηση που έγινε σε αυτό το πλαίσιο, στο κοµµάτι που
έχει να κάνει µε την ανθρωποκτονία που είχε ως θύµα τη γυναίκα
και ακούστηκαν οι απόψεις. Οπωσδήποτε πιστεύω σε επιστηµο-
νικό επίπεδο ότι θα µας απασχολήσει σίγουρα τα επόµενα χρόνια
όλη αυτή η συζήτηση.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να µην υποτιµούµε το νοµοσχέδιο
το οποίο συζητάµε σήµερα. Και εδώ πέρα αξίζουν τα συγχαρη-
τήρια στον Υπουργό και στον Υφυπουργό για τη δουλειά την
οποία κάνουνε. Είναι ένα νοµοσχέδιο προστασίας των πολιτών.
Και πλέον υπάρχει ένας οδικός χάρτης ώστε οι χρήστες του δια-
δικτύου και οι πλατφόρµες, οι µεγάλες πλατφόρµες οι οποίες
υπάρχουν, να γνωρίζουν ότι πρέπει να λειτουργούν µε ένα τέτοιο
πλαίσιο, ώστε ο βασικός γνώµονας να είναι η προστασία του πο-
λίτη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.

Τώρα θα πάµε σε έναν κύκλο δευτερολογιών για όποιον εκ των
ειδικών αγορητών ή εισηγητών το επιθυµεί, ξεκινώντας από το
τέλος.

Η κ. Καραγεωργοπούλου βλέπω ότι δεν θέλει τον λόγο. Οπότε,
τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Αποστολάκης από τη Νίκη.

Ορίστε, κύριε Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι συνάδελφοι, ως προς το δεύτερο µέρος του νοµοσχε-

δίου που βασικά αφορά ρυθµίσεις ψηφιοποίησης και λειτουργι-
κότητας της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης, λέµε και ως προς
αυτό «όχι» και το καταψηφίζουµε γιατί όλες αυτές οι ψηφιακές
υπηρεσίες -«Audit-Car», «myPhoto», ψηφιοποίηση αντιγράφου
αστυνοµικής ταυτότητας και λοιπά- δεν είναι τίποτα άλλο παρά
µέρος από τη σταδιακά εκτελούµενη ψηφιακή ταυτοποίηση των
Ελλήνων, ώστε να διευκολυνθεί η επιβολή της παγκόσµιας ψη-
φιακής διακυβέρνησης και, µέσω αυτής, ο παγκόσµιος έλεγχος
των λαών.

Η Κυβερνητική –το «κ» µε κεφάλαιο- χρησιµοποιεί την πληρο-
φορική για τους σκοπούς της. Το µέσο είναι η ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση. Δεν είµαστε αντίθετοι, ούτε φοβικοί, απέναντι στην
τεχνολογία. Η τεχνολογία από µόνη της δεν είναι ούτε καλή, ούτε
κακή. Η χρήση της, σε συνδυασµό µε την ηθική ποιότητα και τις
προθέσεις των εφαρµοστών της, την κάνει καλή ή κακή. Δεν θέ-
λουµε, όµως, να είµαστε εξαρτηµένοι από την τεχνολογία, όχι
µόνο γιατί είναι ζήτηµα ελευθερίας, αλλά και γιατί όποιος µονο-
πωλιακά θα την κατέχει, θα µπορεί να ελέγξει τις κοινωνίες, µε
ό,τι αυτό σηµαίνει. 

Δεν είµαστε, εποµένως, αντίθετοι στις ψηφιακές τεχνολογίες.
Δεν είµαστε αντίθετοι ούτε στον ψηφιακό µετασχηµατισµό του
κράτους και των επιχειρήσεων, δηλαδή την ενσωµάτωση ψηφια-
κών τεχνολογιών και λύσεων σε κάθε τοµέα του κράτους ή µιας
επιχείρησης. Δεν είµαστε, επίσης, αντίθετοι στην ψηφιοποίηση
γενικά υλικών στοιχείων, δηλαδή τη µετατροπή πληροφοριών και
εγγράφων από αναλογική σε ψηφιακή µορφή. 

Δεν είµαστε αντίθετοι, εποµένως, ούτε στην ηλεκτρονική δια-
κυβέρνηση γενικά, δηλαδή στη χρήση των τεχνολογιών, των πλη-
ροφοριών και των επικοινωνιών στις δηµόσιες διοικήσεις µε
σκοπό τη βελτίωση των δηµόσιων υπηρεσιών. Είµαστε σαφώς
αντίθετοι στην υποχρεωτική χρήση της ηλεκτρονικής διακυβέρ-
νησης από τους πολίτες και στην οπωσδήποτε άσκηση των δι-
καιωµάτων τους µέσω αυτής. Η ηλεκτρονική διακυβέρνηση
µπορεί και πρέπει να παρέχεται υπό όρους προαιρετικότητας, µε
την έννοια ότι όποιος, για οποιονδήποτε λόγο θρησκευτικό, πο-
λιτικό ή συνειδήσεως, δεν θέλει τη χρήση της, να µπορεί να έχει
πρόσβαση και εξυπηρέτηση από τη δηµόσια διοίκηση εναλλα-
κτικά και µέσω άλλης οδού αναλογικής, πέραν εκείνης της πύλης
της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης.

Η ηλεκτρονική διακυβέρνηση πρέπει να παρέχει πρόσβαση
στις επιγραµµικές δηµόσιες υπηρεσίες της χώρας σε όλους µε
τη χρήση απλών κωδικών, χωρίς να απαιτείται συγχρόνως και η
κατοχή ηλεκτρονικής ψηφιακής ταυτότητας, δηλαδή ταυτότητες
µε ηλεκτρονικό αποθηκευτικό µέσο. Αυτή είναι η θέση µας, πι-
στοποίηση του πολίτη όχι υποχρεωτικά διά της ψηφιακής ταυτό-
τητας, αλλά και µέσω άλλων αναλογικών, ασφαλώς βεβαίως και
απλαστογράφητων ταυτοτήτων.

Η υποχρεωτικότητα γεννά προϋποθέσεις εκφασισµού της
ιδιωτικής και δηµόσιας ζωής µε την έννοια της χειραγώγησης. Η
Κυβέρνησή σας, όµως, δεν δέχεται την προαιρετικότητα στη
χρήση της ψηφιακής ταυτότητας, την επιβάλλει υποχρεωτικά. Η
υποχρεωτικότητα µας βρίσκει αντίθετους, για τους λόγους που
ήδη έχουµε εξηγήσει, διότι πολύ συνοπτικά όλες αυτές οι υπο-
χρεωτικότητες, η κάθε µία ξεχωριστά και όλες µαζί, αποδυναµώ-
νουν την ελευθερία µας και χαλκεύουν τα ψηφιακά δεσµά µας,
οι ηλεκτρονικές ταυτότητες, προσωπικός αριθµός, ηλεκτρονική
διακυβέρνηση, ευρωπαϊκό ψηφιακό πορτοφόλι, ψηφιακό ευρώ. 

Απαιτούµε εναλλακτικές δυνατότητες, απλή αναλογική ταυτό-
τητα, φυσικό χρήµα, για όσους δεν τα θέλουν. Για αυτό είµαστε
αντίθετοι στο είδος της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης που βήµα-
βήµα προχωράτε. Κρίκος αυτής της διαδικασίας είναι η ψηφιο-
ποίηση, σαν και αυτή που το δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου
προβλέπει. 
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ να µου δώσετε ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Άλλος δεν µίλησε, οπότε ας πάρω από εκεί τον χρόνο.

Πριν από λίγο καιρό ο σύµβουλος του Κλάους Σβαµπ, ειδικός
του Παγκόσµιου Οικονοµικού Φόρουµ, Γιούβαλ Χαράρι, φίλος
του προκατόχου σας Κυριάκου Πιερρακάκη -που δηλώνει και
θαυµαστής του- είχε αναφέρει ότι σε σύντοµο χρονικό διάστηµα
η ανθρωπότητα θα προχωρήσει σε µια ολοκληρωτική ψηφιοποί-
ηση, όταν απολύτως τα πάντα θα παρακολουθούνται. Μίλησε για
µια τεχνολογία που µετατρέπει βιολογικά δεδοµένα σε ψηφιο-
ποιηµένα δεδοµένα, µε ό,τι συνεπάγεται αυτό, σε συνεργασία
και µε τη τεχνητή νοηµοσύνη, για την ελευθερία του ανθρώπου.
Όταν κάτι γίνεται διαδικτυακά, ψηφιακά παρακολουθείται ευκο-
λότερα.

Το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα Νίκη σταθερά και επίµονα,
απαιτεί αυτό που η δηµοκρατία επιβάλλει, την προαιρετικότητα
στα µέτρα του ψηφιακού µετασχηµατισµού και της ψηφιοποί-
ησης του δηµόσιου βίου µας. Να εξασφαλιστεί για όσους, για
θρησκευτικούς ή πολιτικούς λόγους πεποιθήσεων, δεν θέλουν
την υποχρεωτική άσκηση των δικαιωµάτων τους µε τα ψηφιοποι-
ηµένα µέσα της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης ένας άλλος εναλ-
λακτικός και παράλληλος τρόπος άσκησης αυτών, που δεν θα
απαιτεί την πιστοποίησή τους υποχρεωτικά µέσω ηλεκτρονικού
τρόπου, και ιδίως µέσω της νέας ψηφιακής ταυτότητας που άρ-
χισε να διανέµεται στους πολίτες. 

Το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα Νίκη βροντοφωνάζει προς
όλες τις κατευθύνσεις: από κανέναν δεν µπορεί να αφαιρεθεί η
πρόσβαση στα δικαιώµατα και στην περιουσία του µε τη δικαιο-
λογία ότι δεν χρησιµοποιεί την τεχνολογία στις συναλλαγές του
µε το δηµόσιο. Η εξαναγκαστική ψηφιοποίηση του πολίτη δεν αν-
τιπροσωπεύει την απλοποίηση, αλλά µια µορφή θεσµικής κακο-
ποίησης. Είναι ένα ολοκληρωτικό µέτρο, µια φασιστική επιβολή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Κόντης, ο ειδικός αγορητής

από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών.
Κύριε Κόντη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας

και κλείνοντας το νοµοσχέδιο, να πούµε ότι τελικά ζούµε στην
εποχή της επιβολής της µιας άποψης, επικαλούµενοι την περί-
φηµη διαφορετικότητα και τον σεβασµό προς αυτή. Και ο σεβα-
σµός προς τη διαφορετικότητα θα έπρεπε να σέβεται και αυτούς
οι οποίοι δεν θέλουν ψηφιακές ευκολίες στη ζωή τους, αυτοί που
είτε για λόγους θρησκευτικούς είτε για λόγους διαφορετικής αν-
τίληψης δεν θα ήθελαν να επιλέγουν ψηφιακές ευκολίες, ψηφια-
κές ταυτότητες. 

Αυτούς, όµως, δεν τους σέβεται η επιλογή της αγάπης στη
διαφορετικότητα. Αυτοί πρέπει να είναι εγκλωβισµένοι µέσα στη
µονοπροσωποπαγή και µοναδική άποψη, την οποία επιβάλλουν
αυτοί που επικαλούνται δήθεν τη διαφορετικότητα. Και είναι ξε-
κάθαρο ότι όλα αυτά είναι ένα ωραίο παραµύθι για να εγκλωβί-
σουν τον κόσµο σε αυτό που θέλουν να φέρουν σε λίγα χρόνια.
Εµείς είµαστε, ξαναλέµε, κατά της αλόγιστης ψηφιοποίησης των
πάντων. Δεν είναι πρόοδος αυτό, είναι κάτι άλλο, και θα φανεί
στο µέλλον. 

Θέλω να κλείσω, και για αυτό επέλεξα να µιλήσω, µε το θέµα
της «ΛΑΡΚΟ». Για εµάς είναι µείζον. Είναι µείζον θέµα για τον
τρόπο που αντιµετωπίστηκε και αντιµετωπίζεται σήµερα ένας
από τους εθνικούς µας θησαυρούς, ένας από τους θησαυρούς
που έφτασε να έχει χίλιους εξήντα έναν τελευταία εργαζοµέ-
νους, οι οποίοι επί χρόνια τροφοδοτούσαν τις οικογένειές τους
µε ελπίδα και δυνατότητα επιβίωσης, και τις περιοχές. Και τώρα
τους λέµε ότι τους αποστρατεύουµε µε εύφηµο µνεία, ότι άλλοι
θα εργαστούν άλλα δύο χρόνια ή τρία χρόνια, ανάλογα την ηλικία
τους, άλλοι δύο ή µάλλον ένα συν ένα. 

Αλλά το κύριο θέµα είναι η ίδια η «ΛΑΡΚΟ», αυτή καθεαυτή.
Εάν δούµε, λοιπόν, τα τελευταία χρόνια, θα διαπιστώσουµε ότι
η «ΛΑΡΚΟ» έχει εµπλακεί σε µια δικαστική διαµάχη από µία προ-

σφυγή που έχει κάνει στο Σ.τ.Ε. ο ένας από τους δύο που µει-
οψήφησαν στη διαδικασία της αγοράς της, που είναι η ιρλανδική
εταιρεία. Και οι άλλοι ποιοι είναι; Είναι η «ΤΕΡΝΑ», η κοινοπραξία
της «ΤΕΡΝΑ», µε µία εταιρεία, υποτίθεται, από το εξωτερικό, την
«AD HOLDINGS». Ποια είναι η «AD HOLDINGS»; Την έχει ένα
άτοµο και µόνο, κάποιος κ. Αλέξανδρος Δασκαλάκης. Ο κ. Δα-
σκαλάκης ποιος είναι; Είναι ο υιός του Κωνσταντίνου Δασκαλάκη,
πρώην προέδρου της «ΛΑΡΚΟ» το 2000 - 2004. 

Άρα, λοιπόν αυτοί οι οποίοι θεωρητικά έφτασαν τη «ΛΑΡΚΟ»
να είναι ζηµιογόνα και οι απόγονοί τους, οι επίγονοί τους θέλουν
να την αγοράσουν τώρα. Θέλουν να αγοράσουν µία ζηµιογόνα
εταιρεία, η οποία µε τίποτα δεν είναι ζηµιογόνα. Την κατάντησαν
ζηµιογόνα ακριβώς για να την αγοράσουν. Είναι µία εταιρεία η
οποία ξανά είπαµε ότι έχει διακόσια τριάντα εκατοµµύρια βεβαι-
ωµένο απόθεµα νικελίου και όλων των παραγώγων αυτού. 

Το νικέλιο απαιτείται, είναι πλέον απαραίτητο για την κατα-
σκευή µπαταριών στα ηλεκτρικά αυτοκίνητα, σε ιατρικά εργαλεία
και σε άλλα θέµατα, στην παραγωγή του πετρελαίου, σε οτιδή-
ποτε. Σήµερα δεν έχει ανέβει η τιµή του νικελίου µόνο προσωρινά
ή λόγω του πολέµου που λένε κάποιοι. Έχει ανέβει και θα ανε-
βαίνει συνεχώς λόγω των αυξανόµενων απαιτήσεων στη ζωή,
όπως την παρουσιάζουν και την προωθούν αυτές οι νέες ιδέες
κλιµατικής πράσινης ανάπτυξης, ψηφιακής κ.λπ.. 

Και εµείς θέλουµε να αποτάξουµε από τα χέρια µας, να διώ-
ξουµε τη «ΛΑΡΚΟ» έναντι 9 εκατοµµυρίων ευρώ! Είχα πει εγώ
και σε προ µηνών συζήτηση ότι µπαίνω εθελοντής να την πάρω
και να υπογράψω και χαρτί ότι του χρόνου, τέτοια εποχή, θα είναι
κερδοφόρα. Γιατί δεν µου δίνουν τη «ΛΑΡΚΟ» εµένα; Θα βρω
αυτά τα χρήµατα µέσα από consortium από ξένες εταιρείες.

Για να µιλήσουµε και σοβαρότερα, γιατί το είπα χάριν λόγου
φυσικά, δεν είναι δυνατόν να αποτάξουµε αυτή την εταιρεία και
δεν ζητάµε να πάρετε πίσω, κύριε Υπουργέ, που δεν είστε εδώ
σήµερα –έφυγε ο κύριος Υπουργός- το θέµα που αφορά µόνο
τους υπαλλήλους. Να πάρετε πίσω την πώληση, να ακυρωθεί η
πώληση ή µάλλον η δωρεά της «ΛΑΡΚΟ» σε άτοµα των οποίων η
ίδια η οικογένεια προϋπήρξε στην ηγεσία της και συνετέλεσε
στην καταστροφή της. 

Ο κ. Δασκαλάκης, λοιπόν, είναι ο ίδιος που έχει εµπλακεί και
στη µεταφορά του LNG και καλό κάνει o άνθρωπος. Επιχειρηµα-
τίας είναι. Εγώ δεν επιρρίπτω µοµφή σε τίποτα από όλα αυτά.
Όµως είναι αυτός ο οποίος λέει θα την εξυγιάνει. Γιατί θέλει να
την πάρει τη «ΛΑΡΚΟ»; Και γιατί το κράτος, αφού βλέπει ιδιώτες
οι οποίοι έχουν σχέση µε το αντικείµενο, να θέλουν να την πά-
ρουν, έτσι ζηµιογόνα όπως λένε, δεν επενδύει στον τεχνικό εξο-
πλισµό που απαιτείται για την αναβάθµισή της, ώστε να συνεχίσει
η εταιρεία µε υγιή πλέον τρόπο να παράγει και να είναι η πλέον
κερδοφόρα εταιρεία του ελληνικού δηµοσίου; 

Έχουµε πουλήσει το αεροδρόµιο «ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ». Αυτή τη
στιγµή το κατέχουν καναδοί συνταξιούχοι. Τα αεροδρόµιά µας
τα άλλα τα έχουν Γερµανοί. Στην Ελλάδα πλέον δεν θα έχουµε
καµµία κρατική ιδιοκτησία και την τελευταία στιγµή απετράπη και
η πώληση του νερού, γιατί ετοιµαζόταν και αυτή και το Σ.τ.Ε. απε-
φάσισε ότι είναι ένα αγαθό και έτσι δεν άνοιξαν οι δρόµοι για την
πώλησή του. Αυτό πρέπει να γίνει και µε άλλα αγαθά βεβαίως
της ζωής µας. 

Φανταστείτε να πουλήσουµε τα πάντα που έχουµε και εν ονό-
µατι της δήθεν προόδου που κάποιοι ευαγγελίζονται, από το εξω-
τερικό κυρίως, εµείς να µην έχουµε κανένα εθνικό προϊόν, κανένα
εθνικό θησαυρό. Αυτή είναι η ανησυχία όλων και δεν έχει να κάνει
ούτε µε ιδεοληψίες ούτε µε αντιπολιτευτική ιδεολογία και µανία.
Έχει να κάνει µε το ότι θέλουµε να προστατεύσουµε τα αγαθά,
έστω αυτά τα λίγα, που είχαµε. Δεν έχουµε πλέον τίποτα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Να το σκεφτείτε ακόµα και τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Η κ. Θεανώ Φωτίου έχει τον λόγο, αν θέλει, για δευτερολογία.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Δεν θέλω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Από την Ελληνική

Λύση ο κ. Χήτας;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Από το Κοµµουνι-
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στικό Κόµµα Ελλάδας τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής, ο κ. Μα-
νώλης Συντυχάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως ήδη έχουµε πει, επί της αρχής καταψηφίζουµε το νοµο-

σχέδιο .Το ίδιο καταψηφίζουµε στο σύνολό τους τα άρθρα, εκτός
του άρθρου 34 σχετικά µε το πρόγραµµα «Κουπόνι Συνδεσιµό-
τητας GIGABIT». Ψηφίζουµε «παρών».

Είναι ένα νοµοσχέδιο που αφορά έναν κανονισµό της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Είναι επιλογή της Κυβέρνησης να το εισάγει
στην ελληνική νοµοθεσία. Έχει τη στήριξη και των άλλων κοµµά-
των που µέσα στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο στήριξαν αυτή την
επιλογή, επιλογή δηλαδή µιας λυκοσυµµαχίας, που κύριο στόχο
έχει να εξασφαλίσει την ανταγωνιστικότητα και την κερδοφορία
επιχειρηµατικών οµίλων σε βάρος λαϊκών δικαιωµάτων, ελευθε-
ριών και προσωπικών δεδοµένων των λαών της Ευρώπης. Γι’
αυτό και στις 9 του Ιούνη στις Ευρωεκλογές ο λαός µας πρέπει
να δώσει τη δική του απάντηση καταδίκης της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, των αντιλαϊκών οδηγιών και κανονισµών, υπερψηφίζοντας
το ψηφοδέλτιο του ΚΚΕ.. 

Έγινε πολλή κουβέντα µε αφορµή τη δολοφονία της εικοσιο-
κτάχρονης κοπέλας. Είχαµε και την παρουσία της κ. Ζαχαράκη,
η οποία είπε στην τοποθέτησή της ότι σηµασία έχουν οι πράξεις
και όχι τα λόγια. Ας είναι καλά που µας το θύµισε! 

Μέχρι τώρα όµως περιµένουµε απαντήσεις από την κ. Ζαχα-
ράκη σε ερωτήσεις του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, που
αφορούν τους ξενώνες φιλοξενίας στην Κρήτη, που γνωρίζω
πάρα πολύ καλά. Και αν θέλουµε να µιλήσουµε µε τη γλώσσα
της αλήθειας, να µιλήσουµε για την ανυπαρξία δοµών προστα-
σίας των κακοποιηµένων γυναικών και την προστασία των παι-
διών. 

Για παράδειγµα, ο ξενώνας φιλοξενίας γυναικών στον Δήµο
Ηρακλείου παραµένει κλειστός λόγω λήξης της σύµβασης από
τον Αύγουστο του 2023 και θα παραµείνει κλειστός µέχρι να υπο-
γραφεί νέα σύµβαση µε ιδιωτική εταιρεία. Η λειτουργία των ξε-
νώνων φιλοξενίας και στο Ηράκλειο και στα Χανιά, των
συµβουλευτικών κέντρων σε Ηράκλειο και Ρέθυµνο εξαρτάται
από πού; Από την ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση. Το κράτος απόν. 

Το πρόγραµµα «Κρήτη» έχει ηµεροµηνία λήξης. Είναι µία χρη-
µατοδότηση που έχει εξασφαλιστεί µέχρι τέλος του 2025, οπότε
θα επανεξεταστεί η συνέχιση της χρηµατοδότησης, µε βάση σχε-
τική µελέτη αξιολόγησης. 

Εκτός όµως, από αυτά, οι γυναίκες θύµατα βίας, µαζί µε τα
παιδιά τους, έχουν να αντιµετωπίσουν µια πολυδαίδαλη διαδικα-
σία που πρέπει να προηγηθεί για την ενδεχόµενη φιλοξενία τους
σε κάποιον ξενώνα. Αφορά µια σειρά από ιατρικές εξετάσεις, σε
συνάρτηση πάντα µε αυτή τη δραµατική κατάσταση των νοσο-
κοµείων, των κέντρων υγείας, των κέντρων ψυχικής υγείας, που
αυξάνουν σε πολύ µεγάλο βαθµό τα εµπόδια για να εξασφαλιστεί
η άµεση προστασία τους από το κακοποιηµένο περιβάλλον. 

Με αφορµή, λοιπόν, την όλη συζήτηση αναδεικνύεται για άλλη
µία φορά πόσο πίσω από τις αυξανόµενες ανάγκες είναι το υφι-
στάµενο δίκτυο δοµών για την πρόληψη και την αντιµετώπιση της
βίας κατά των γυναικών. Και φυσικά η συντριπτική πλειοψηφία
των εργαζοµένων σε αυτές τις δοµές βιώνουν και αυτοί το δικό
τους δράµα, δουλεύοντας µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου, σύµ-
φωνα µε τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτής της
ιερής συµµαχίας σε βάρος του δικαιώµατος στη µόνιµη και στα-
θερή δουλειά.

Σε σχέση µε τις υπουργικές τροπολογίες, την 114 που αφορά
τη «ΛΑΡΚΟ» όχι απλά την καταψηφίζουµε, σας καλέσαµε να την
αποσύρετε. Εσείς δεν την αποσύρετε. Επιµένετε στην ιδιωτικο-
ποίηση έχοντας τη στήριξη επί της ουσίας του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ, διότι το «παρών» σηµαίνει αποχή του ξεπουλήµατος.

Και πρέπει να πείτε την αλήθεια, κύριοι της Κυβέρνησης, να
πείτε ότι αποτύχατε. Χρεώσατε τον κρατικό προϋπολογισµό 110
εκατοµµύρια ευρώ για να δώσετε τη «ΛΑΡΚΟ» 6 εκατοµµύρια. Ο
νέος ιδιοκτήτης θα την κάνει scrap και καταφέρατε να τον κάνετε
δισεκατοµµυριούχο και παράλληλα να χαθούν χίλιες εξακόσιες
άµεσες θέσεις εργασίας και δεκαπέντε χιλιάδες µε έµµεσο
τρόπο, να καταστρέψετε περιοχές πέντε νοµών.

Έστω και την τελευταία στιγµή, αν πραγµατικά αντιλαµβάνε-

στε στοιχειωδώς τον πόνο αυτών των ανθρώπων, πάρτε πίσω
αυτή την τροπολογία και φέρτε το θέµα επαναλειτουργίας για
ουσιαστική συζήτηση. Οι εργαζόµενοι κρατούν ψηλά τη σηµαία
του αγώνα και διεκδικούν δουλειά, καµίνια και νταµάρια για να
λειτουργήσουν ξανά. Και το ΚΚΕ είναι εκεί, µαζί µε τους εργαζό-
µενους στον ίδιο αγώνα, µέχρι την τελική δικαίωση.

Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 115 και ειδικό 6 την καταψη-
φίζουµε στο σύνολό της και επί των άρθρων.

Τέλος, την τροπολογία µε γενικό αριθµό 116 και ειδικό 7 την
καταψηφίζουµε στο σύνολό της. Βαραίνει κυρίως το άρθρο 1 της
τροπολογίας, που αφορά την κάλυψη δράσεων πυροπροστασίας
από τους συνδέσµους των δήµων. Καταψηφίζουµε διότι ουσια-
στικά δεσµεύονται και άλλα χρήµατα από τους οργανισµούς το-
πικής αυτοδιοίκησης, οι οποίοι δεν έχουν τα στοιχειώδη για
συγκεκριµένες δράσεις πυροπροστασίας, οι οποίες συν τοις άλ-
λοις είναι αποσπασµατικές και αναποτελεσµατικές και αυτό γιατί
δεν εντάσσονται στο πλαίσιο της δασοπυροπροστασίας που σχε-
διάζουν οι αρµόδιες υπηρεσίες. 

Στο άρθρο 2 θα ψηφίσουµε υπέρ. Αν ήταν ξεχωριστό, σε ξεχω-
ριστή τροπολογία, θα την υπερψηφίζαµε. Αφορά την έκτακτη χρη-
µατοδότηση του Δήµου Θεσσαλονίκης λόγω των έργων
κατασκευής της υπερυψωµένης λεωφόρου. Η αλήθεια είναι ότι
χάθηκαν δεκαετίες, σπαταλήθηκαν χρήµατα. Ο λαός της Θεσσα-
λονίκης υφίσταται µια διαχρονική ταλαιπωρία, γιατί δεν θέλετε και
δεν µπορείτε να λύσετε ολοκληρωµένα το ζήτηµα του συγκοινω-
νιακού και κυκλοφοριακού προβλήµατος της πόλης. Στη διάταξη
αυτή για την έκτακτη χρηµατοδότηση του Δήµου Θεσσαλονίκης
θα πούµε «ναι», διότι πρέπει να υπάρξει έστω µια στοιχειώδης απο-
συµφόρηση του κυκλοφοριακού και θα έπρεπε βέβαια αυτό να
είχε γίνει και χωρίς το Flyover.

Εντούτοις, υπάρχει ένα ζήτηµα. Eίναι το ελάχιστο, το αυτο-
νόητο που πρέπει να γίνει και να εφαρµοστεί, όπως η ενίσχυση
τροχονοµικών ρυθµίσεων, οι ρυθµίσεις στα φανάρια µε βάση τα
κυκλοφοριακά δεδοµένα, η εφαρµογή ωραρίων σε φορτοεκφορ-
τώσεις και αποκοµιδή απορριµµάτων, δηλαδή να µη γίνεται απο-
κοµιδή σε ώρα αιχµής, η σήµανση των λεωφορειολωρίδων και
πολλά άλλα ζητήµατα που θα προκύψουν.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ κι

εγώ.
Τον λόγο έχει για τη δευτερολογία του ο εισηγητής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ-Προοδευτική Συµµαχία κ. Γιώργος Καραµέρος.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

φτάνουµε στο τέλος της συζήτησης γι’ αυτή την εφαρµογή ου-
σιαστικά ενός κανονισµού τον οποίο η Ευρωπαϊκή Αριστερά, οι
σοσιαλιστές και οι πράσινοι έβαλαν στο ευρωπαϊκό τραπέζι πριν
από δύο χρόνια και εν τέλει ενσωµατώνεται µαζί µε άλλες διατά-
ξεις που φέρνει το Υπουργείο σας. 

Πλην, όµως, από τη σηµερινή µέρα -και οφείλω να το πω έχον-
τας και µια ακολουθία σε σχέση µε την πρωτολογία µου- θα κρα-
τήσω -και δεν αποτελεί µια ad hominem επίθεση στην Υπουργό
και την Υφυπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας- το γε-
γονός ότι ήλθαν εδώ για πέντε λεπτά χωρίς να πουν καν τη λέξη
«γυναικοκτονία» έστω ως κοινωνικό όρο, κάτι που έκανε, για πα-
ράδειγµα, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας κ. Πλεύρης. Απέρριψαν ούτε καν µετ’ επαίνων -που λέει η
φράση- την τροπολογία που καταθέσαµε για τη νοµική αναγνώ-
ριση της γυναικοκτονίας δύο γυναίκες Υπουργοί και έφυγαν.
Αυτό µπορώ να πω ότι θα το θυµάµαι από τη σηµερινή συζήτηση. 

Υπάρχει ένα δεύτερο σηµείο, το οποίο θεωρώ ότι είναι πολύ
σηµαντικό και νοµίζω ότι θα πρέπει να το δούµε σε αυτή τη λο-
γική της ψηφιακής µετάβασης και του ψηφιακού µετασχηµατι-
σµού, κύριε Υπουργέ. Έχω πει επανειληµµένως ότι αποτελεί
πεδίο συναίνεσης για εµάς ως προοδευτικό κόµµα, τον ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, εξού και
επί της αρχής είµαστε θετικοί στο σηµερινό νοµοσχέδιο και όχι
στα λόγια συναίνεση. 

Όµως, θα πρέπει να είµαστε πάρα πολύ προσεκτικοί, γι’ αυτό
και σε κάποια άρθρα διαχωρίζουµε τη θέση µας και κυρίως σε
κάτι που δεν συζητήθηκε επαρκώς σήµερα στην Ολοµέλεια, µο-
λονότι το έθιξαν οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων από τις τρεις
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ανεξάρτητες αρχές που θα επιφορτίζονται µε την τήρηση αυτού
του νόµου. Εάν νοµοθετούµε καχεκτικά σε σχέση µε την οικονο-
µική ενίσχυση, αλλά και την ενίσχυση σε ανθρώπινους πόρους,
δηλαδή σε προσωπικό των αρχών, τότε θα δίνουµε χώρο στο
σκοτάδι, τη συνωµοσιολογία, την τεχνοφοβία, που δυστυχώς κα-
τέλαβε σηµαντικό µέρος της ζήτησης σήµερα, κύριε Υπουργέ,
κυρίως από τα κόµµατα της άκρας Δεξιάς, τα οποία ακούνε ψη-
φιακή µετάβαση και βλέπουν φαντάσµατα. 

Φταίτε κι εσείς βέβαια σ’ αυτό, όταν τα προσωπικά δεδοµένα
χρησιµοποιούνται για τη χειραγώγηση του εκλογικού σώµατος
εν όψει των ευρωεκλογών, όταν σήµερα µία από τις αρχές που
επιφορτίζεται την εφαρµογή του νοµοθετήµατος του σηµερινού,
η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων, επιβάλλει διοικητικό πρόστιµο
175.000 ευρώ στο Υπουργείο Μετανάστευσης και Ασύλου για τις
παραβάσεις που διαπιστώθηκαν αναφορικά µε τη συνεργασία
του Υπουργείου µε την αρχή. 

Προσέξτε: Η ανεξάρτητη αρχή θα επιβάλει πρόστιµο 175.000
ευρώ στο Υπουργείο. Μπορεί να είναι η πρώτη φορά που συµ-
βαίνει και καλώς πράττει η ανεξάρτητη αρχή. 

Πρέπει, όµως, να δώσουµε τα εργαλεία τα τεχνολογικά, πρέπει
να δώσουµε το ανθρώπινο δυναµικό σε αυτές τις αρχές, όπως
και σε άλλα νοµοθετήµατα, όπως για την κυβερνοασφάλεια.
Χρειάζεται ανθρώπινο δυναµικό καλά πληρωµένο, καλά εκπαι-
δευµένο, µε τα ανάλογα εργαλεία, ώστε να εφαρµόζουµε µε δια-
φάνεια και δηµοκρατία τους κανόνες που φέρνουµε από την
Ευρώπη, προκειµένου να µη βρίσκουν χώρο οι φωνές αυτές που
ακούστηκαν και σήµερα και συνέδεσαν µε τον τρόπο που αυτές
ξέρουν αγέννητα παιδιά, πατρίδες, σκοτάδια, φόβο και όλα αυτά.

Ας το αφήσουµε, όµως, στην άκρη και ας κρατήσουµε τη συ-
ναίνεση σε σχέση µε το νοµοσχέδιο το οποίο φέρνετε, µε την επι-
φύλαξη µας για κάποια άρθρα που τα ανέφερα και στην
πρωτολογία µου και που θα τα δείτε και κατά την ψήφιση. 

Τέλος, θα πω χωρίς να θέλω να δώσω συνέχεια, γιατί δεν είναι
εδώ και η Υφυπουργός, ότι µάθαµε σήµερα, κύριε Υπουργέ, ότι
στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης έχετε το λογισµικό για
να δηµιουργείτε deepfake. Φαντάζοµαι ότι έχετε ενηµερωθεί για
την ανάρτηση του Υφυπουργού σας κ. Κυρανάκη, ο οποίος για
να ξορκίσει το deepfake χρησιµοποιεί deepfake µε τον εαυτό του
και ένα κείµενο, λέγοντας ότι το παρόν νοµοσχέδιο θα σταµατή-
σει αυτήν την δυνατότητα. Βέβαια το γράφει λίγο συγκεχυµένα.
Δεν θα µπορεί να γίνεται αυτό από αύριο, ούτε είναι ξεκάθαρο
ποιος µπορεί να το επιβάλει, αν µπορεί να το επιβάλει. Στο χέρι
σας είναι να εφαρµόσετε τον νόµο, τον οποίον και εµείς επί της
αρχής θα υπερψηφίσουµε, ώστε να µην υπάρχει deepfake, να
µην υπάρχουν απάτες από τους κολοσσούς στους τεχνολογι-
κούς, τους ψηφιακούς, τους παρόχους και ας ελπίσουµε ότι δεν
θα χρησιµοποιήσετε στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης
το λογισµικό που έχει ο κ. Κυρανάκης για να παρουσιάζει deep-
fake τον εαυτό του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Σας ευχαριστώ, κύριε

Καραµέρο.
Τον λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αλέξαν-

δρος Μαρκογιαννάκης.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. Θα είµαι σύντοµος. Εξάλλου, ακολουθεί και η οµιλία του
κυρίου Υπουργού που είµαι βέβαιος ότι θα αναφερθεί σε όλα.

Ανέφερα και στην εισηγητική µου οµιλία ορισµένες από τις πα-
ρεµβάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπως την επιβολή κανόνων
και προστίµων σε µεγάλους παρόχους ψηφιακών υπηρεσιών,
αλλά και την πρόσφατη απόφαση που αφορά στο τοπίο της τε-
χνητής νοηµοσύνης. Υπάρχουν και άλλες που αποδεικνύουν
αυτή τη συνέπεια, όπως η πράξη για τις ψηφιακές αγορές, η αν-
τίστοιχη για το ηλεκτρονικό εµπόριο ήδη από το 2003, ακόµη και
ο γενικός κανονισµός για την προστασία δεδοµένων, ο οποίος
έχει ένα εξαιρετικά ευρύ πεδίο εφαρµογής στον χώρο του διαδι-
κτύου.

Με το παρόν νοµοσχέδιο η χώρα µας συντάσσεται για ακόµα
µία φορά σε αυτήν την κοινή ευρωπαϊκή πορεία και αυτό από
µόνο του είναι σηµαντικό και δίνει στους πολίτες µια επιβεβαίωση
ότι η ελληνική πολιτεία είναι σε επαγρύπνηση και µεριµνά για τα

θεµελιώδη δικαιώµατά τους στο ψηφιακό περιβάλλον που δια-
µορφώνεται µε ταχύτητα γύρω µας. Δεν πρόκειται για µια θεω-
ρητική διαβεβαίωση, αλλά για έµπρακτη απόδειξη, η οποία περνά
µέσα από την οικοδόµηση ενός αποτελεσµατικού µηχανισµού
προστασίας απέναντι σε ένα επικίνδυνο διαδικτυακό περιεχό-
µενο και σε κακόβουλες πρακτικές. 

Για την Κυβέρνησή µας εδώ και µια πενταετία, δηλαδή και στις
δύο θητείες της, ο ψηφιακός µετασχηµατισµός του κράτους είναι
µια διαρκής προτεραιότητα. Νοµίζω ότι αυτό τεκµηριώνεται και
από έναν πρόχειρο απολογισµό που θα µπορούσα να κάνω
απλώς και µόνο ενδεικτικά. 

Η δηµιουργία του gov.gr ήταν η αρχή για την ανάπτυξη πολ-
λών και σηµαντικών εφαρµογών που έδωσαν επιτέλους στους
πολίτες την αίσθηση της δηµιουργίας ενός ψηφιακού κράτους.
Αναπτύχθηκαν µέσα σε αυτή την πενταετία χιλιάδες ψηφιακές
υπηρεσίες, διενεργήθηκαν εκατοντάδες εκατοµµύρια διαδικτυα-
κές συναλλαγές, ενώ προχωρήσαµε στη συστηµατική κατα-
γραφή και ψηφιοποίηση των πιο συχνών αλληλεπιδράσεων του
πολίτη µε το δηµόσιο. 

Είναι χαρακτηριστικά ορισµένα στατιστικά. Σε απόλυτους
αριθµούς από εννέα εκατοµµύρια συναλλαγές το 2018 -και ανα-
φέροµαι στην εφαρµογή του gov.gr- σε 1,45 δισεκατοµµύριο συ-
ναλλαγές έως τα τέλη του 2023. Κονδύλια ίσα µε το 4% του ΑΕΠ
επενδύονται µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης την περίοδο 2021 -
2027 στην ανάπτυξη ψηφιακών υποδοµών και υπηρεσιών. Πρό-
κειται για το υψηλότερο ποσοστό ανάµεσα σε όλες τις χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και αυτό δείχνει τη στρατηγική προτε-
ραιότητα της Κυβέρνησης. 

Μπορούµε πλέον να ισχυριστούµε αξιόπιστα ότι ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός της δηµόσιας διοίκησης έχει κάνει σηµαντικά
βήµατα τα οποία βλέπουν και αναγνωρίζουν οι πολίτες. Προφα-
νώς και υπάρχουν ακόµα πολλά τα οποία µπορούν να γίνουν -
εξάλλου αυτό είναι κάτι που αναγνωρίζει και ο ίδιος ο Υπουργός-,
αλλά και γιατί οι ανάγκες από το παρελθόν δεν έχουν αντιµετω-
πιστεί όλες, αλλά και γιατί νέες προκλήσεις κάνουν διαρκώς την
εµφάνισή τους. Άλλωστε, γι’ αυτό και είµαστε σήµερα εδώ και
συζητάµε για το παρόν και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Γιατί
υπάρχουν προκλήσεις και µάλιστα σοβαρές, τις οποίες πρέπει
να αντιµετωπίσουµε. Και το ενθαρρυντικό που προκύπτει είναι
ότι η στάση των κοµµάτων ή µέρος των κοµµάτων της Αντιπολί-
τευσης ήταν θετική και µάλιστα δηµιουργική τόσο στις συνεδριά-
σεις της αρµόδιας επιτροπής όσο και σήµερα στη συζήτησή µας
στην Ολοµέλεια. Και αυτό προσµετράται θετικά και έχει τη ση-
µασία του. Ειδικότερα σε ό,τι µε αφορά, θεωρώ ότι είναι και ένα
πολύ ενθαρρυντικό δείγµα παραγωγικής κοινοβουλευτικής λει-
τουργίας.

Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα σκοπό να κάνω αναφορά στους ειση-
γητές των άλλων κοµµάτων. Όµως, δεν αντέχω και δεν µπορώ
να µη σχολιάσω το κόµµα των Σπαρτιατών και την εισήγηση του
κ. Κόντη, ο οποίος το µόνο που δεν µας είπε είναι ότι πρέπει να
γυρίσουµε στις πηγές και να ανέβουµε ξανά στα δένδρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και η αλήθεια είναι ότι η κοινωνία δεν τους ακολουθεί και αν-
τιλαµβάνεται πλήρως την αναγκαιότητα της ψηφιακής εποχής
και γι’ αυτό ακριβώς νοµίζω ότι επιβραβεύει τις κινήσεις που
κάνει αυτή η Κυβέρνηση.

Όσον αφορά τώρα το κόµµα της Νίκης, νοµίζω ότι αναφέρθη-
καν πολλοί συνάδελφοι. Μίλησε και ο Πρόεδρος, αλλά και ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Τι ακριβώς είναι η λογοκρισία; Πώς
ακριβώς αντιλαµβάνεστε τη λογοκρισία; Είναι η βία στον κυβερ-
νοχώρο, ειδικά κατά των γυναικών; Είναι η πρόκληση βλάβης σε
ανηλίκους; Είναι η παραπληροφόρηση του κοινού; Διότι ακριβώς
αυτά τα περιστατικά έρχεται να αντιµετωπίσει το παρόν σχέδιο
νόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- η
ολοκλήρωση της σηµερινής διαδικασίας και η ευρεία πλειοψηφία
που διαµορφώθηκε δείχνει τη βασική συµφωνία των περισσοτέ-
ρων από εµάς µέσα σε αυτή την Αίθουσα για το ότι οι προκλήσεις
της ψηφιακής εποχής χρήζουν άµεσων και ουσιαστικών παρεµ-
βάσεων.
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Σήµερα µε τη συµφωνία πολλών κάναµε µία σηµαντική και ου-
σιαστική παρέµβαση σε αυτή την κατεύθυνση. Στο µέλλον -και
βάσιµα υποθέτω όχι στο µακρινό- θα έχουµε και πάλι την ευκαι-
ρία σε αυτή την Ολοµέλεια να συζητήσουµε γύρω από αυτά τα
θέµατα. Και τότε ελπίζω ότι και πάλι θα λειτουργήσουµε µε το
ίδιο δηµιουργικό πνεύµα και θα προκύψουν σηµαντικά νοµοθε-
τήµατα που θα τοποθετούν τη χώρα µας στην ίδια γραµµή µε την
ευρωπαϊκή πρωτοπορία στα θέµατα ρύθµισης του ψηφιακού πε-
ριβάλλοντος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-
στώ, κύριε Μαρκογιαννάκη. 

Και τώρα καλώ στο Βήµα τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης κ. Δηµήτρη Παπαστεργίου, προκειµένου µε την τοποθέ-
τησή του να ολοκληρωθεί η συζήτηση επί του σηµερινού σχεδίου
νόµου.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κατ’ αρχάς ευχαριστώ τον εισηγητή µας, τον Αλέξανδρο Μαρ-

κογιαννάκη, γιατί ήταν το πρώτο του νοµοσχέδιο και νοµίζω πως
τα πήγε καταπληκτικά. Επίσης, οφείλω να ευχαριστήσω και όλη
την οµάδα, όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και τους φορείς,
γιατί έγιναν τέσσερις συνεδριάσεις, ενώ σήµερα συνεδριάζουµε
εξίµισι ώρες και θεωρώ πως έγινε ένας γόνιµος διάλογος, στον
οποίο συµµετείχαν επίσης και η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων και το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρα-
σης και η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα, ενώ στη διαβούλευση που είχε προηγηθεί συµµετείχαν κι
άλλα Υπουργεία. Γι’ αυτό θεωρώ πως ειδικά στην ακρόαση των
φορέων τα πράγµατα πήγαν εξαιρετικά καλά και εισακούστηκε
η γνώµη όλων.

Θα ήθελα να τονίσω από την αρχή πως πάρα πολλά από τα
πράγµατα τα οποία αφορούν στο νοµοσχέδιο της ψηφιακής υπη-
ρεσίας, το DSA, αναφέρονται ούτως ή άλλως στον ίδιο τον κα-
νονισµό, γιατί µιλάµε για κανονισµό, κάτι που είναι πάρα πολύ
σηµαντικό να το τονίζουµε. Άρα, η επανάληψή τους µάλλον δεν
θα ήταν και σκόπιµη. Και αυτό το λέω, γιατί ειπώθηκε πολλές
φορές ότι υπάρχουν κοµµάτια τα οποία δεν εννοούνται και πιθα-
νώς στο µέλλον να προκαλέσουν προβλήµατα.

Η Πράξη αποτελεί µία πολύ σηµαντική πρωτοβουλία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης, που εισάγει πλέον επιτέλους κανόνες άµεσης
εφαρµογής. Και το «άµεσης» παίζει τον ρόλο του σε έναν ψη-
φιακό κόσµο για όλα τα κράτη-µέλη, σχετικά µε τις λεγόµενες
ενδιάµεσες υπηρεσίες και τις ενδιάµεσες πλατφόρµες, όπως
είναι οι µηχανές αναζήτησης, οι πάροχοι φιλοξενίας, τα online
market places, οι διαδικτυακές αγορές και τα µέσα κοινωνικής
δικτύωσης. 

Η Πράξη στοχεύει στις λεγόµενες πολύ µεγάλες διαδικτυακές
πλατφόρµες, οι οποίες ενέχουν ιδιαίτερους κινδύνους, όσον
αφορά στη διάδοση παράνοµου ή επικοινωνιακού περιεχοµένου,
αλλά επηρεάζει άµεσα και περιορισµένης εµβέλειας υπηρεσίες
που παρέχονται σε εθνικό ή περιορισµένο διεθνές επίπεδο.

Και επειδή πραγµατικά αυτές τις ηµέρες ακούσαµε πάρα
πολλά σε σχέση µε το τι πάµε να κάνουµε, αν πάµε να φιµώσουµε
την ελευθεροτυπία, την ελεύθερη έκφραση του λόγου, ας δούµε
λίγο ποιες είναι αυτές οι πλατφόρµες και να τις ονοµάσουµε ή
έστω κάποιες από αυτές, γιατί αυτό είναι κάτι που παίζει τον
ρόλο του.

Μιλάµε, λοιπόν, για site αγορών, όπως το «Alibaba» και το «Ali-
baba Express», το «Amazon stores», το «Aplab stores», το «Book-
ing», τη «Google search», τη «Google play», τη «Google maps»,
φυσικά το «Youtube», το «Instagram», το «Facebook», το
«Linkedln» και πολλές άλλες. 

Όσον αφορά το ποιες δεν αφορά, γιατί λίγο πολύ καταλάβαµε
πως από αύριο το πρωί βάζουµε ένα φίλτρο και ό,τι δεν µας αρέ-
σει θα το κόβουµε, δεν αφορά κανένα ειδησεογραφικό site. Μπο-
ρούν προφανώς να γράφουν ελεύθερα ό,τι θέλουν. Δεν αφορά
blogs, δεν αφορά τον site. Συνεπώς, αφορά µόνο µεγάλες πλατ-
φόρµες.

Τι κάνει, λοιπόν, αυτή η αδίστακτη Κυβέρνηση µαζί µε τα άλλα
κράτη µέλη; Έρχεται να βάλει φρένο στην ασυδοσία αυτών των
πολύ µεγάλων site, τα οποία πρέπει να λογοδοτούν. Τι κάνουν,
λοιπόν, τα κόµµατα; Και αυτό το λέω για την άµεµπτη Νίκη, για
παράδειγµα, που δεν το υποστηρίζει. Δίνουν το ελεύθερο σε
αυτά τα site, καθώς επίσης και σε site σεξουαλικού περιεχοµέ-
νου, όπως είναι το pornhub, το xvideos και το stripchat να κάνουν
ελεύθερα ό,τι θέλουν. Δυνατή αυτή η σεξουαλική επανάσταση
την οποία ξεκινάτε. Το σηµειώνουµε!

Ας δούµε, λοιπόν, τι πάµε να κάνουµε συγκεκριµένα, γιατί
ακούστηκαν σηµεία και τέρατα. Το DSA θεσπίζει κανόνες που θα
προστατεύσουν εξίσου όλους τους χρήστες της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Για παράδειγµα, θεσπίζει ευκολότερο τρόπο καταγγε-
λίας παράνοµου περιεχοµένου αγαθών ή υπηρεσιών. Ακούστηκε
πολλές φορές, συγκεκριµένα από τον κ. Κόντη, ότι παρήγγειλε
κάτι και του ήρθαν πέτρες και όχι πολύτιµοι λίθοι. Άρα, εξαπατή-
θηκε. Τι µπορεί, λοιπόν, να κάνει εκεί δοµηµένα πλέον και σε χρό-
νους που είναι πολύ συγκεκριµένοι; Μπορεί να διεκδικήσει πίσω
τα χρήµατά του και να καταγγείλει την αγοραπωλησία.

Επίσης, το DSA θεσπίζει την ισχυρότερη προστασία των ατό-
µων που αποτελούν στόχο διαδικτυακού εκφοβισµού ή παρενό-
χλησης. Ακόµα, θεσπίζει τη διαφάνεια γύρω από τη διαφήµιση,
τις απαγορεύσεις ορισµένων ειδών στοχευµένης διαφήµισης και
επιπλέον, την απαγόρευση κάθε χρήσης της κατάρτισης προφίλ
για την παρουσίαση στοχευµένων διαφηµίσεων, όταν οι πάροχοι
γνωρίζουν ότι απευθύνονται σε ανήλικο χρήστη.

Τι άλλο εξασφαλίζει; Εύχρηστους δωρεάν µηχανισµούς υπο-
βολής καταγγελιών για την περίπτωση όπου µια πλατφόρµα µει-
ώνει το περιεχόµενο και τη διαφάνεια των αποφάσεων και των
εντολών αφαίρεσης περιεχοµένου. Άρα, δεν «κατεβαίνει» κάτι γε-
νικά και κανείς ποτέ δεν το παίρνει πρέφα. Οι όποιες αποφάσεις,
οι οποίες αναρτήσεις θα πρέπει να αφαιρεθούν πηγαίνουν σε
ανοικτά δεδοµένα, σε ανοιχτό αποθετήριο και εκεί φαίνεται η δι-
καιολογία, το για ποιον λόγο «κατέβηκε» κάτι. 

Ακόµα, εξασφαλίζει την εναρµόνιση των απαντήσεων σε πα-
ράνοµο επιγραµµικό περιεχόµενο, λιγότερα σκοτεινά µοτίβα, µε-
γαλύτερη διαφάνεια των χρηστών όσον αφορά στη ροή των
πληροφοριών τους, όπως πληροφορίες σχετικά µε παραµέτρους
των συστηµάτων που έχουν σχέση µε το προφίλ τους, το φύλο
τους, την εθνικότητά τους, τον γενετήσιο προσανατολισµό τους. 

Πολύ χοντρά και για να το κλείσουµε αυτό, θα σας φέρω ένα
παράδειγµα. Πριν από οκτώ περίπου µήνες, Βουλευτής του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου είδε τον εαυτό του να πουλάει χάπια και
συγκεκριµένα χάπια για την αρθρίτιδα και ο άνθρωπος ήταν για-
τρός και απευθύνθηκε και σε εµάς και στη Δίωξη Ηλεκτρονικού
Εγκλήµατος. Όµως, οι χρόνοι απόκρισης -αυτό που σας έλεγα
νωρίτερα- είναι πάρα πολύ σηµαντικοί. Είναι άλλο πράγµα δοµη-
µένα, πλέον, να πρέπει να «κατέβει» κάτι άµεσα, για να µην ανα-
παραχθεί το αποτέλεσµα, για να µη «τσιµπήσουν» πολίτες και
πάνε να ψωνίσουν και είναι άλλο πράγµα αυτό να γίνει µε «χ»
ρυθµούς ή να µη γίνει καθόλου. Αυτό, λοιπόν, είναι κάτι πάρα
πολύ σηµαντικό και είναι κάτι το οποίο προκύπτει πλέον ξεκά-
θαρα από το DSA.

Ας δούµε, λοιπόν, τι άλλο κάνει για τα deepfake videos. Κύριε
Καραµέρο, να σας πω πως το εργαλείο κάνει 30 ευρώ, είναι πάµ-
φθηνο. Οπότε, µπορούµε να σας το δώσουµε για να το χρησιµο-
ποιήσετε και εσείς. Το θέµα είναι αν «ανέβει» ένα τέτοιο βίντεο,
να υπάρχει παράλληλα ο µηχανισµός για να το «κατεβάσεις» και
µάλιστα να σηµανθεί ότι ήταν ένα ψεύτικο βίντεο, προκειµένου
να µη γίνει ζηµιά, γιατί η αναπαραγωγή του ή απλά το «κατέβα-
σµά» του αφήνει σκιά στο τι µπορεί να είχε γίνει πριν.

Επίσης, το DSA εισάγει νέους όρους και κανόνες, αλλά και
προϋποθέσεις για το ηλεκτρονικό εµπόριο χωρίς φυσικά να αν-
τικαθιστά την οδηγία για το ηλεκτρονικό εµπόριο. Επιπλέον, ή
δεν αποτελεί -γιατί τέθηκε και αυτό το θέµα- αλλαγή στάσης ή
στρατηγικής σε σχέση µε πολιτικές γύρω από τα προσωπικά δε-
δοµένα. Ισχύει κανονικότατα ο γενικός κανονισµός για την προ-
στασία των δεδοµένων και εδώ ερχόµαστε προσθετικά να
βάλουµε και νέες δικλίδες.

Ποιος θα τα κάνει όλα αυτά στην Ελλάδα; Κι έτσι ερχόµαστε
σε ένα πολύ µεγάλο θέµα το οποίο θέλει τη συζήτηση του. Θα
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το κάνει η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων.
Είναι µια ανεξάρτητη αρχή η οποία θα δουλέψει συνεπικουρού-
µενη από το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης και την Αρχή
Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα. Μιλάµε για
τρεις ανεξάρτητες αρχές. 

Και ερχόµαστε λίγο στην εξής κουβέντα: Τελικά θέλουµε ή όχι
τις ανεξάρτητες αρχές; Τις πιστεύουµε ή όχι; Πριν από περίπου
έναν µήνα συζητούσαµε το νοµοσχέδιο για την κυβερνοασφά-
λεια. Εκεί, λοιπόν, σας εξηγήσαµε ότι συζητάµε για µια καινούρ-
για αρχή πλέον, ένα νοµικό πρόσωπο το οποίο έρχεται να
εξασφαλίσει την ασφάλεια των συστηµάτων και όχι κάποιο δι-
καίωµα του πολίτη. Τότε, λοιπόν, µας λέγατε πως αυτό είναι απα-
ράδεκτο -ειπώθηκε από τη µεριά της Αντιπολίτευσης- και ότι
αυτό θα έπρεπε να γίνει από µια ανεξάρτητη αρχή. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα και φέρνουµε ένα νέο νοµοσχέδιο
στο οποίο άµεσο και αποκλειστικό ρόλο έχουν οι ανεξάρτητες
αρχές. Κι όµως, ακούµε ότι αυτές οι ανεξάρτητες αρχές δεν είναι
κατάλληλες και δεν είναι ικανές. Και δεν µιλάω για την καταλλη-
λότητα που έχει να κάνει µε το προσωπικό τους -θα το συζητή-
σουµε παρακάτω- αλλά πιθανότατα δεν µας καλύπτουν κιόλας.
Και µιλάµε και για ανεξάρτητες αρχές των οποίων ο πρόεδρος,
για παράδειγµα στην ΕΡΤ, είχε ούτως ή άλλως οριστεί από προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. 

Πιστεύουµε απόλυτα στις αρχές αυτές και θεωρούµε πως µε
τη βοήθεια που θα χρειαστεί να έχουµε, θα µπορέσουν πραγµα-
τικά να αντεπεξέλθουν στον ρόλο τους. 

Πρακτικά τι θα κάνει η ΕΕΤΤ; Διότι κι αυτό τέθηκε, δηλαδή το
αν µπορεί ή όχι. Η ΕΕΤΤ θα πρέπει να λαµβάνει καταγγελίες από
τους χρήστες που είναι δυσαρεστηµένοι από το γεγονός ότι οι
πάροχοι των ενδιάµεσων υπηρεσιών, που εµπίπτουν στο πεδίο
εφαρµογής της πράξης δεν έχουν ενεργήσει για την αφαίρεση
παράνοµου περιεχοµένου. Δηλαδή, βλέπω κάτι το οποίο δεν µε
ικανοποιεί, κάτι το οποίο µε θίγει, απευθύνοµαι στον πάροχο,
περνάνε µια-δυο µέρες -και λιγότερο- και δεν κάνει τίποτα και
πλέον πάµε στην ΕΕΤΤ και ζητάµε να αναλάβει αυτή την επικοι-
νωνία µε την αντίστοιχη υπηρεσία, µε τον αντίστοιχο φορέα της
χώρας στην οποία έχει έδρα ο πάροχός µας. 

Επίσης θα έχει την εξουσία να ζητά πρόσβαση σε δεδοµένα,
να διατάσσει ελέγχους και να επιβάλλει πρόστιµα σε περίπτωση
παράβασης. Θα είναι, επίσης, υπεύθυνη για την πιστοποίηση των
αξιόπιστων πηγών επισήµανσης παράνοµου περιεχοµένου και
των οργάνων εξωδικαστικής επίλυσης διαφορών. 

Για να το κλείσουµε και αυτό, λοιπόν, τι αλλάζει σε σχέση µε
το περιεχόµενο; Οι διαδικτυακές πλατφόρµες πλέον θα πρέπει
να έχουν συγκεκριµένους µηχανισµούς και όχι µόνο αυτόµατα
εργαλεία για να απαντάνε. Οι πλατφόρµες πρέπει να διασφαλί-
ζουν ότι οι καταγγελίες διεκπεραιώνονται από εξειδικευµένο
προσωπικό και ότι το θέµα αντιµετωπίζεται εγκαίρως και χωρίς
διακρίσεις και, τρίτον, ότι αν ένας χρήστης ζητήσει να επανεξε-
ταστεί η περίπτωσή του, αυτό θα γίνει δωρεάν. 

Όλα τα παραπάνω, λοιπόν, ειδικά θέµατα παραπληροφόρησης
αποκτούν ξεχωριστό ενδιαφέρον σε µια χρονιά µε πολλαπλές
εκλογές σε ευρωπαϊκό και παγκόσµιο επίπεδο. 

Το επόµενο ερώτηµα είναι αν µπορούν να το κάνουν οι αρχές.
Ναι, θέλουν στήριξη. Ναι, θα συµφωνήσω πως θα πρέπει να
δούµε τι κόσµο περιµένουν οι ανεξάρτητες αρχές σήµερα βάσει
των προκηρύξεων που έχουν βγάλει και, επίσης, να δούµε σε
δεύτερο χρόνο αν τελικά η δουλειά είναι τόση και θέλει τόσο
εξειδικευµένο προσωπικό, το αν θα µπορέσουµε να βοηθήσουµε
παραπάνω µε οποιαδήποτε ειδική αµοιβή. 

Πάµε τώρα στο δεύτερο µέρος του νοµοσχεδίου που για µένα
έχει το µεγαλύτερο ενδιαφέρον για µια επόµενη εποχή στις σχέ-
σεις εµπιστοσύνης που δοµούµε ανάµεσα στο κράτος και τους
πολίτες. Η αρχή γίνεται όντως µε το Υπουργείο Εσωτερικών προ-
κειµένου να αρχίσουµε να καταργούµε πιστοποιητικά. Τι το στρε-
βλό ζούµε µέχρι σήµερα; Ενώ τα συστήµατα µας
διαλειτουργούν, µιλάνε µεταξύ τους, συνεχίζουµε να πρέπει να
αποδείξουµε ποιοι είµαστε µε ένα έγγραφο, µε ένα ψηφιακό έγ-
γραφο ή µε ένα έγχαρτο έγγραφο ότι είµαστε, για παράδειγµα,
ο Παπαστεργίου Δηµήτρης που γεννήθηκε τότε, µε αυτόν τον
πατέρα και αυτή τη µητέρα. Μα, τα δεδοµένα υπάρχουν, είναι

εκεί. Γιατί, αγαπητό δηµόσιο, µου ζητάς να στα ξαναφέρω ή να
στα ξαναστείλω;

Αυτή, λοιπόν, τη νέα εποχή θεµελιώνουµε µε το να είναι πλέον
το δηµόσιο υποχρεωµένο να βρει µόνο του τα στοιχεία αυτά,
πρώτα καταργώντας την έκδοση των πιστοποιητικών και σε δεύ-
τερη φάση µε την απευθείας διαλειτουργικότητα. 

Τι άλλο ενδιαφέρον κάνουµε; Κάνουµε το «Gov Wallet», το «ψη-
φιακό κυβερνητικό πορτοφόλι». Θέλουµε να αλλάξουµε έναν πά-
ροχο ενέργειας. Πλέον τα νέα χρωµατιστά τιµολόγια µάς
επιτρέπουν να έχουµε δυναµικού τύπου τιµολόγια, να τα αλλά-
ζουµε κάθε µήνα. Πρέπει να πάµε στα γραφεία κάθε παρόχου
και να κάνουµε συµβόλαιο; Πρέπει να παίρνουµε τηλέφωνα; Πρέ-
πει να στέλνουµε e-mail; Όχι. Θα µας έρχεται ένα µήνυµα στο
«πορτοφόλι» µας το οποίο θα λέει: «Για την αίτηση που κάνατε ή
στείλατε ένα µήνυµα για τον πάροχο, θέλουµε αυτά τα στοιχεία
σας, το πού µένετε, ποιος είστε», ελέγχουµε ποια είναι αυτά τα
στοιχεία και συναινούµε πλέον η διαδικασία να τρέξει κανονικό-
τατα, χωρίς να κάνουµε οτιδήποτε άλλο. Είναι µια επανάσταση
στο να σταµατήσουµε πλέον την αλληλογραφία, το να στέλνουµε
δηλαδή ακόµα και µε e-mailόλα αυτά τα πιστοποιητικά. 

Φυσικά καταργούµε το ντροπιαστικό αντίγραφο ταυτότητας,
το οποίο κανείς ποτέ δεν κατάλαβε γιατί υπάρχει, κι όµως υπάρ-
χει. Τελειώνουµε αυτή την ιστορία. 

Τελειώνουµε και µια ιστορία η οποία ταλαιπώρησε αρκετούς
πολίτες σε σχέση µε την ισχύ των εγγράφων του «My auto».
Πλέον, µε αυτή τη διάταξη τα έγγραφα τα οποία έχουµε στο ψη-
φιακό µας πορτοφόλι για το ΚΤΕΟ, για την ασφάλεια, αποτελούν,
ενέχουν θέση εγγράφου. 

Το «Gigabit Voucher», παρ’ ότι πέρασε λίγο κάτω από τα ραν-
τάρ, είναι µια εξαιρετικά σηµαντική πρωτοβουλία για να τρέ-
ξουµε πιο γρήγορα, γιατί από το Βήµα αυτό παραδεχτήκαµε τις
προάλλες ότι στις σταθερές επικοινωνίες πρέπει να πάµε πολύ
πιο γρήγορα. Περίπου το 36% σήµερα των σπιτιών καλύπτεται
από οπτική ίνα, αλλά µόνο το 9% των πολιτών έχουν κάνει τέτοιες
συνδέσεις. Για ποιον λόγο; Πιθανώς, γιατί δεν είχαν την ανάγκη
τόσο υψηλών ταχυτήτων  θα έρθει αυτή η ανάγκη- και δεύτερον
γιατί πιθανώς θεωρούσαν τα πακέτα αυτά ακριβά. 

Έρχεται, λοιπόν, αυτό το «Gigabit Voucher» µε 80 εκατοµµύρια
-27 εκατοµµύρια από το Ταµείο Ανάκαµψης και 53 εκατοµµύριο
από το ΠΔΕ- για να βοηθήσει πλέον τους πολίτες να έχουν πρό-
σβαση σε αυτή την καινούργια πολύ πιο γρήγορη ψηφιακή
εποχή. 

Έγινε κουβέντα άνευ λόγου ξεκάθαρα για τους φωτογράφους.
Ερχόµαστε και καταργούµε τη λέξη «πιστοποιηµένοι» από τους
ιδιώτες φωτογράφους. Για ποιον λόγο; Το εξηγήσαµε και στις
επιτροπές. Το κάνουµε διότι δεν υπάρχει κανένας στην Ελλάδα
πιστοποιηµένος φωτογράφος. Άρα, αν αφήναµε αυτή τη λέξη
στη νοµοθεσία όπως υπήρχε, κανένας ιδιώτης φωτογράφος δεν
θα µπορούσε να βγάλει φωτογραφίες για τα διαβατήρια και τις
ταυτότητες. Πλέον, αυτή η δουλειά γίνεται από τους φωτογρά-
φους, από τους επαγγελµατίες φωτογράφους και µάλιστα βοη-
θάµε τη διαδικασία µέσω των ΚΕΠ προκειµένου να µπορούν να
ανεβάζουν τις φωτογραφίες που έβγαλαν οι πολίτες σε ιδιώτες
φωτογράφους στο «myphoto». 

Και, τέλος, για αυτή την επόµενη ψηφιακή και πολύ πιο γρή-
γορη, πολύ πιο καθαρή ηµέρα επικοινωνίας του πολίτη µε το κρά-
τος, ερχόµαστε µε µια τροπολογία για το «eKYB». Τι είναι το
«eKYB»; Πιθανώς θα είχατε δει πως το τελευταίο διάστηµα οι
τράπεζες δεν ζητάνε να πάµε από εκεί πέρα για να τους δώσουµε
τα στοιχεία µας, να επικαιροποιήσουν τα στοιχεία µας, αλλά µας
έρχεται ένα µήνυµα αν συµφωνούµε ότι αυτά είναι τα τελευταία
µας στοιχεία και απλά, συναινώντας, αυτό γίνεται. Υπήρχε τερά-
στια ταλαιπωρία για το ίδιο πράγµα σε σχέση µε τις εταιρείες. 

Το «Know Your Business», λοιπόν, πλέον έρχεται να λύσει την
ταλαιπωρία χιλιάδων επιχειρήσεων που κάνουν αυτή τη δουλειά
µέχρι σήµερα µε τις τράπεζες και άλλους πιστωτικούς φορείς,
έτσι ώστε τα στοιχεία πλέον να αντλούνται µε την άδεια του εκ-
προσώπου κάθε εταιρείας αυτόµατα.

Κλείνω µε κάποιες συγκεκριµένες απαντήσεις στα όσα σήµερα
ειπώθηκαν. Δυσκολεύοµαι να απαντήσω στο αν πρέπει να έχουµε
ένα κυβερνητικό «cloud» και αν αυτό το κάνουν οι ξένες δυνάµεις
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και ποιοι είναι αυτοί που είναι πίσω από τις εταιρείες που φτιά-
χνουν τα «cloud». 

Συγγνώµη, δηλαδή, το «cloud» µας πείραξε; Τα λειτουργικά
συστήµατα των υπολογιστών που έχουµε ποιος τα φτιάχνει; Παρ’
όλα αυτά, όλα όσα ειπώθηκαν δεν στέκουν. Το ελληνικό δηµόσιο,
όπως και άλλα κυβερνητικά «cloud», ξέρουν πολύ καλά τι πρέπει
να κρατήσουν σε δικές τους εγκαταστάσεις και τι πρέπει να ανε-
βάσουν στο «public cloud». Οι εργολάβοι που αναφέρθηκαν αφο-
ρούν σε διαγωνισµό για το δηµόσιο «cloud» και όχι για τις
εγκαταστάσεις µας. Τα δεδοµένα µας παλεύουµε καθηµερινά
στο Υπουργείο, η Γενική Γραµµατεία Πληροφορικών Συστηµά-
των και τα άλλα Υπουργεία, να τα έχουµε όσο πιο ασφαλή µπο-
ρούµε όχι µόνο σε περιπτώσεις ηλεκτρονικής επίθεσης, αλλά και
σε περιπτώσεις φυσικής καταστροφής που και αυτές θα πρέπει
να τις έχουµε στο µυαλό µας. 

Για το θέµα των δεδοµένων της κ. Ασηµακοπούλου -γιατί ει-
πώθηκε και αυτό πάρα πολλές φορές- ήταν και παραµένει µια
πολύ σοβαρή υπόθεση. Ήδη, η Κυβέρνηση µόνη της πήρε τα
µέτρα από δική της έρευνα, αλλά επειδή τέθηκε το ερώτηµα, οι
έλεγχοι συνεχίζονται και από την ΑΠΔΠΧ και από την εισαγγελία,
αλλά και από τον εσωτερικό έλεγχο του Υπουργείου Εσωτερι-
κών.

Ειπώθηκε από την κ. Λιακούλη πριν από περίπου πέντε ώρες
τι κάνει η Κυβέρνηση για το θέµα της αστυνόµευσης. Και µπορεί
να φαίνεται το δικό µας Υπουργείο ως άσχετο µε την αστυνό-
µευση, αλλά θα πω δύο πάρα πολύ σηµαντικά πράγµατα για να
δείξουµε και να καταδείξουµε το πόσο σηµαντική τελικά µπορεί
να είναι η ψηφιοποίηση στην απεµπλοκή πολύ µεγάλου αριθµού
αστυνοµικών από την καθηµερινότητά µας. 

Πριν από περίπου ένα µήνα ξεκίνησε η ηλεκτρονική επίδοση
κάποιων συγκεκριµένων εγγράφων στα δικαστήρια. Μόνο και
µόνο από αυτή την πρώτη φάση πάνω από τριακόσιοι αστυνοµι-
κοί αποδεσµεύονται από τρεις συγκεκριµένες περιπτώσεις, λιπο-
µαρτυρία, κλήση µάρτυρα και ποινικές διαταγές. Έρχονται και
στις υπόλοιπες πλέον περιπτώσεις να απελευθερώσουν σχεδόν
επτακόσιους αστυνοµικούς τη µέρα από το να κάνουν τους τα-
χυδρόµος. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Πριν από δύο µέρες ανακοινώσαµε πλέον το νέο «ψηφιακό ει-
σιτήριο», την ψηφιακή ταυτοποίηση στα γήπεδα. Κάθε Κυριακή,
κοντά στους χίλιους αστυνοµικούς έπρεπε να πάνε στα γήπεδα,
να ελέγχουν ταυτότητες, να ελέγχουν την τάξη. Τι έκανε η Κυ-
βέρνηση; Τον Φλεβάρη έφερε ένα νέο νοµοσχέδιο, για το οποίο
µάλιστα λοιδορηθήκαµε τις πρώτες µέρες. Τι ειπώθηκε; Ειπώ-
θηκε «Και καλά, τι κάνατε; Τα γήπεδα άνοιξαν, όπως είχαν κλεί-
σει».

Κι όµως, τα γήπεδα άνοιξαν µε µια νέα νοµοθεσία και βασικά
µε την αυτοµατοποίηση των ποινών. Και βλέπετε πολύ ξεκάθαρα
από τον Φλεβάρη και µετά δεν έχουµε τα έκτροπα τα οποία ζή-
σαµε και πλέον µε την ψηφιακή ταυτοποίηση µέσω του «Gov Wal-
let» θα µπορέσουµε να ξέρουµε ποιος κάθεται δίπλα µας και θα
µπορέσουµε να απολαύσουµε τις Κυριακές µας στα γήπεδα µε
ασφάλεια.

Θα σας πω µόνο ένα στοιχείο. Αυτές τις τρεις πρώτες µέρες,
περίπου τριάντα χιλιάδες Έλληνες κατέβασαν το «Gov Wallet». 

Αν αναλογιστούµε ότι περίπου εκατό και πλέον χιλιάδες άν-
θρωποι πηγαίνουν στα γήπεδα κάθε Κυριακή, είναι περίπου το
1/3, χωρίς καν να έχει ξεκινήσει η λειτουργία της νέας νοµοθε-
σίας. Έχουν µπει σ’ αυτή τη διαδικασία γιατί ακριβώς θέλουν την
ψηφιοποίηση, τους αρέσει να µπορούν πλέον να χρησιµοποιούν
αυτά τα νέα εφόδια της τεχνολογίας.

Προφανώς λοιπόν κάνουµε δεκτές τις τρεις υπουργικές τρο-
πολογίες µε γενικούς αριθµούς 114, 115 και 116.

Και να πω και µια τελευταία κουβέντα -για να µην φανώ πέρα
και πάνω από το κλίµα των ηµερών- για τις γυναικοκτονίες. Και
δεν το λέω αυτό µόνο για την Κυριακή, το λέω για κάθε Κυριακή,
το λέω για τη Βάια Γκανιά, υποψήφιά µου το 2014 στις δηµοτικές
εκλογές η οποία το 2018 σφαγιάστηκε από τον άντρα της µε
εξήντα µαχαιριές.

Έχω λοιπόν να πω το εξής. Ήταν πολύ ενδιαφέρουσα η κου-
βέντα αυτή, αλλά κι εγώ, στη γραµµή που και ο κ. Πλεύρης και
νωρίτερα η κ. Ζαχαράκη ανέφεραν, έχω να πω το εξής. Σε τι θα
βοηθούσε σήµερα αυτή η συγκεκριµένη πλέον αλλαγή, ο όρος
γυναικοκτονία; Θα άλλαζε την όποια τιµωρία; Ξεκάθαρα όχι. Εί-
µαστε στην πιο αυστηρή των ποινών που µπορεί να επιβληθεί,
που είναι τα ισόβια. Θα ακουστεί περισσότερο στην κοινωνία;
Ναι, θα ακουστεί. Και σ’ αυτό, ναι, συµφωνούµε ότι πρέπει να µι-
λήσουµε περισσότερο µε τον όρο αυτόν, µε κάθε όρο, σε κάθε
µέτρο, σε κάθε τόνο για να δούµε πώς θα µπορέσουµε όλοι µαζί
να αναστρέψουµε το κλίµα. Θα ήταν αυτή η αλλαγή του όρου
ικανή να σταµατήσει τον τριανταεννιάχρονο προχθές να σκοτώ-
σει τη Κυριακή; Σε καµµία περίπτωση.

Συνεπώς, άλλες θα πρέπει να είναι οι συνθήκες που ισχύουν.
Και αυτές τις συνθήκες θα πρέπει να ξαναδούµε στο σπίτι µας,
στην οικογένειά µας, στην παιδεία. Και θα είναι αυτές οι συνθή-
κες που θα καταφέρουµε λοιπόν να αλλάξουµε και αυτές οι νέες
συνθήκες είναι αυτές που θα πρέπει να δηµιουργήσουµε και όχι
βέβαια να δηµιουργήσουµε εντυπώσεις. Και είµαι βέβαιος πως
κανείς από τα κόµµατα που εισηγήθηκαν αυτές τις τροπολογίες
δεν το θέλουν.

Οπότε ας δουλέψουµε µαζί για να µην βρισκόµαστε εδώ κάθε
τόσο να συζητάµε τόσο δυσάρεστα και επικίνδυνα για την κοι-
νωνία µας ζητήµατα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής και των άρθρων του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Λήψη µέτρων για την
εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/2065 του Ευρωπαϊκού Κοι-
νοβουλίου και του Συµβουλίου της 19ης Οκτωβρίου 2022 σχετικά
µε την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών και την τροποποίηση
της οδηγίας 2000/31/ΕΚ («Πράξη για τις ψηφιακές υπηρεσίες»)
και άλλες διατάξεις».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και τρο-
πολογιών και του συνόλου και η ψήφισή τους θα γίνει χωριστά.

Θέλω να σας επισηµάνω ότι η ψηφοφορία περιλαµβάνει την
αρχή του νοµοσχεδίου, τριάντα επτά άρθρα, τρεις τροπολογίες,
το ακροτελεύτιο άρθρο, καθώς και το σύνολο του νοµοσχεδίου.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει

το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.
(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι θέσεις των κοµµά-

των, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψήφιση µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά της σηµερινής συνε-
δρίασης και έχουν ως εξής:
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«Λήψη µέτρων για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ)
2022/2065 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου
της 19ης Οκτωβρίου 2022 σχετικά µε την ενιαία αγορά ψηφια-
κών υπηρεσιών και την τροποποίηση της οδηγίας 2000/31/ΕΚ
(«Πράξη για τις ψηφιακές υπηρεσίες») και άλλες διατάξεις»

Επί της Αρχής     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 1 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 2 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 3 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 4 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 8 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 9 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 10 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 11 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 12 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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Άρθρο 13 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 14 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 15 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 16 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 17 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 18 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 19 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 20 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 21 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 22 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 23 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 24 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 25 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 26 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ
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Άρθρο 27 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 28 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 29 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI

Άρθρο 30 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 31 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 32 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΝΑΙ

Άρθρο 33 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 34 όπως τροπ.     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: ΠΡΝ
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 35 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: OXI
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 36 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Άρθρο 37 ως έχει       ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

ΥΠ. ΤΡΟΠ. 114/5 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: OXI

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

ΥΠ. ΤΡΟΠ. 115/6 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

ΥΠ. ΤΡΟΠ. 116/7 ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΠΡΝ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΠΡΝ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: ΠΡΝ
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: OXI
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: OXI
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Ακροτελεύτιο άρθρο ως έχει     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΠΡΝ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ

Επί του Συνόλου     ΚΑΤΑ ΠΛΕΙΟΨΗΦΙΑ
Ν.Δ.: ΝΑΙ

ΣΥΡΙΖΑ: ΝΑΙ
ΠΑΣΟΚ-Κ.Α.: ΝΑΙ

Κ.Κ.Ε.: OXI
ΕΛΛΗΝ. ΛΥΣΗ: OXI
Ν. ΑΡΙΣΤΕΡΑ: ΝΑΙ
ΣΠΑΡΤΙΑΤΕΣ: OXI

ΝΙΚΗ: OXI
ΠΛΕΥΣΗ ΕΛ.: ΠΡΝ
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς µετά την
ολοκλήρωση της ψηφοφορίας µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, το
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης: «Λήψη
µέτρων για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/2065 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 19ης Οκτω-
βρίου 2022 σχετικά µε την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών
και την τροποποίηση της οδηγίας 2000/31/ΕΚ («Πράξη για τις ψη-
φιακές υπηρεσίες») και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλει-
οψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής:

«Λήψη µέτρων για την εφαρµογή του Κανονισµού (ΕΕ)
2022/2065 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβου-
λίου της 19ης Οκτωβρίου 2022 σχετικά µε την ενιαία αγορά
ψηφιακών υπηρεσιών και την τροποποίηση της Οδηγίας
2000/31/ΕΚ («Πράξη για τις ψηφιακές υπηρεσίες») και άλλες
διατάξεις 

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΜΕΡΟΣ Α’
ΛΗΨΗ ΜΕΤΡΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ)

2022/2065
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ - ΟΡΙΣΜΟΙ
Άρθρο 1 Σκοπός
Άρθρο 2 Αντικείµενο
Άρθρο 3 Ορισµοί
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ ΨΗΦΙΑΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ ΚΑΙ ΑΡΜΟΔΙΕΣ

ΑΡΧΕΣ
Άρθρο 4 Ορισµός και στελέχωση Συντονιστή Ψηφιακών Υπη-

ρεσιών
Άρθρο 5 Ορισµός αρµόδιων αρχών
Άρθρο 6 Συµµετοχή στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Ψηφιακών

Υπηρεσιών
Άρθρο 7 Λειτουργία του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών
Άρθρο 8 Συνεργασία µεταξύ Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών

και αρµόδιων αρχών
Άρθρο 9 Αναφορά υπονοιών τέλεσης ποινικών αδικηµάτων στη

Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος της Ελληνικής
Αστυνοµίας

Άρθρο 10 Συνεργασία του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών
µε άλλες αρχές

Άρθρο 11 Εξουσίες του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών και
των αρµόδιων αρχών

Άρθρο 12 Εντολές ανάληψης δράσης κατά παράνοµου περιε-
χοµένου

Άρθρο 13 Εντολές παροχής πληροφοριών
Άρθρο 14 Συµβουλευτική Επιτροπή για τις Ψηφιακές Υπηρε-

σίες
Άρθρο 15 Μητρώο Παρόχων Ενδιάµεσων Υπηρεσιών
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’ 
ΜΕΤΡΑ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ
Άρθρο 16 Κυρώσεις
Άρθρο 17 Δικαίωµα δικαστικής προσφυγής
Άρθρο 18 Εκθέσεις
Άρθρο 19 Κάλυψη δαπανών
Άρθρο 20 Τέλη
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ

ΚΑΙ ΤΑΧΥΔΡΟΜΕΙΩΝ
Άρθρο 21 Κωλύµατα διορισµού των µελών της Εθνικής Επι-

τροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων - Τροποποίηση άρ-
θρου 7 ν. 4070/2012

Άρθρο 22 Ασυµβίβαστα των µελών της Εθνικής Επιτροπής Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου
9 ν. 4070/2012

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 23 Εξουσιοδοτικές διατάξεις

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΨΗΦΙΑΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ

ΤΟΜΕΑ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ
Άρθρο 24 Σκοπός
Άρθρο 25 Αντικείµενο
ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΨΗΦΙΑΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ

ΤΟΜΕΑ
Άρθρο 26 Ψηφιακή υπηρεσία «Audit-Car» - Μεταβατική διάταξη

- Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 31 ν. 4821/2021
Άρθρο 27 Ψηφιακή υπηρεσία «myPhoto» - Εξουσιοδοτική διά-

ταξη - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 32 και παρ. 2 άρθρου 54 ν.
4821/2021 

Άρθρο 28 Καταχώριση στοιχείων στο Εθνικό Μητρώο Επικοινω-
νίας από την Ελληνική Αστυνοµία - Τροποποίηση παρ. 2 και 6 άρ-
θρου 17 ν. 4704/2020

Άρθρο 29 Διόρθωση στοιχείων µητρώων δηµόσιου τοµέα -
Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση άρθρου 81  ν. 4954/2022

Άρθρο 30 Δυνατότητα διάθεσης στοιχείων µέσω της Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης

Άρθρο 31 Υποβολή ψηφιακού αντιγράφου του δελτίου ταυτό-
τητας σε φορείς του δηµόσιου τοµέα

Άρθρο 32 Αυτεπάγγελτη αναζήτηση και κατάργηση της έκδο-
σης δικαιολογητικών για τη διεκπεραίωση διοικητικών διαδικασιών

Άρθρο 33 Προθεσµία διασύνδεσης µε το Κεντρικό Σύστηµα
Ηλεκτρονικής Διακίνησης Εγγράφων - Τροποποίηση παρ. 4 άρ-
θρου 18 ν. 4727/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 
Άρθρο 34 Πρόγραµµα «Κουπόνι Συνδεσιµότητας Gigabit» («Gi-

gabit Connectivity Voucher Scheme»)
Άρθρο 35 Παράταση της έναρξης ισχύος των ρυθµίσεων του ν.

4961/2022 για τις εφαρµογές τεχνολογίας διαδικτύου των πραγ-
µάτων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 116 ν. 4961/2022

Άρθρο 36 Χρόνος διεξαγωγής του ετήσιου διαγωνισµού ψηφια-
κής διακυβέρνησης - Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 10 ν. 4727/2020 

Άρθρο 37 Διεκπεραίωση µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης των µέτρων δέουσας επιµέλειας για τα νο-
µικά πρόσωπα (Know Your Business - eGov KYB)

Άρθρο 38 Πλαίσιο Παροχής Υπηρεσιών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης - Εξουσιοδοτική, µεταβατική και καταργητική διάταξη - Προ-
σθήκη άρθρων 84Α και 105Α και τροποποίηση άρθρων 107 και 108
στον ν. 4727/2020

Άρθρο 39 Περιεχόµενο του φακέλου και διαδικασία χορήγησης
άδειας άσκησης διαστηµικής δραστηριότητας - Εξουσιοδοτική
διάταξη - Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 5 ν. 4508/2017

Άρθρο 40 Προµήθεια εξοπλισµού δηµοσίου τοµέα - Τροποποί-
ηση παρ. 4 άρθρου 88 ν. 4727/2020

Άρθρο 41 Εκπαιδευτική και ερευνητική δραστηριότητα του Δι-
οικητή και των Υποδιοικητών της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφά-
λειας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6 και παρ. 1 άρθρου 8 ν.
5086/2024

Άρθρο 42 Αρµοδιότητες της Επιτροπής Ερευνών - Τροποποί-
ηση περ. ι) άρθρου 232 ν. 4957/2022

Άρθρο 43 Κάλυψη δράσεων πυροπροστασίας από τους συνδέ-
σµους των δήµων - Τροποποίηση άρθρου 25              ν. 4479/2017 

Άρθρο 44 Έκτακτη χρηµατοδότηση του Δήµου Θεσσαλονίκης
λόγω των έργων κατασκευής της υπερυψωµένης λεωφόρου (flyo-
ver)

Άρθρο 45 Υποχρεωτικές δαπάνες των δήµων - Παράταση
ισχύος του προϋπολογισµού των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης α’ βαθµού - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 158 ν. 3463/2006

Άρθρο 46 Ρύθµιση ειδικότερων θεµάτων σχετικά µε τη βαθµο-
λόγηση των υποψηφίων του πανελλήνιου γραπτού διαγωνισµού
του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού - Τροποποίηση
παρ. 3 άρθρου 11 ν. 4765/2021

Άρθρο 47 Παράταση θητείας Υπηρεσιακών Γραµµατέων
Άρθρο 48 Αποσπάσεις υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών
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στη Μόνιµη Αντιπροσωπεία της Ελλάδας στον Οργανισµό Ηνωµέ-
νων Εθνών - Τροποποίηση περ. α) παρ. 7 άρθρου 329 ν. 4781/2021

Άρθρο 49 Συµβάσεις εργασίας και παράταση ειδικής διαχείρι-
σης ανώνυµης εταιρείας «ΛΑΡΚΟ» - Τροποποίηση άρθρου 97 ν.
4941/2022 και παρ. 10 άρθρου 21   ν. 4664/2020

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ
Άρθρο 50 Εξουσιοδοτικές διατάξεις
ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ
Άρθρο 51 Έναρξη ισχύος

ΜΕΡΟΣ Α’
ΛΗΨΗ ΜΕΤΡΩΝ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΦΑΡΜΟΓΗ 

ΤΟΥ ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥ (ΕΕ) 2022/2065

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ - ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ - ΟΡΙΣΜΟΙ

Άρθρο 1
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι η θέσπιση µέτρων εσωτε-
ρικού δικαίου για την αποτελεσµατική και πλήρη εφαρµογή στην
εθνική έννοµη τάξη του Κανονισµού (ΕΕ) 2022/2065 του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 19ης Οκτωβρίου
2022 σχετικά µε την ενιαία αγορά ψηφιακών υπηρεσιών και την
τροποποίηση της Οδηγίας 2000/31/ΕΚ («Πράξη για τις ψηφιακές
υπηρεσίες», L 277, εφεξής Πράξη).

Άρθρο 2
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι:
α) Ο ορισµός του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών και των

αρµόδιων αρχών, στις οποίες παρέχεται εξουσία επίβλεψης των
παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών και επιβολής της Πράξης,
καθώς και η ρύθµιση των επιµέρους αρµοδιοτήτων τους.

β) Η διασφάλιση ότι οι εντολές ανάληψης δράσης κατά παρά-
νοµου περιεχοµένου και οι εντολές παροχής πληροφοριών που
εκδίδονται από τις αρµόδιες δικαστικές ή διοικητικές αρχές πλη-
ρούν κατά το περιεχόµενό τους τις απαιτήσεις της Πράξης.

γ) Η σύσταση Συµβουλευτικής Επιτροπής για τις Ψηφιακές
Υπηρεσίες και ο καθορισµός των αρµοδιοτήτων της.

δ) Ο καθορισµός και η διαδικασία επιβολής αναλογικών και
αποτελεσµατικών κυρώσεων που δύνανται να επιβληθούν σε πα-
ρόχους ενδιάµεσων υπηρεσιών για τις παραβάσεις της Πράξης
και του παρόντος νόµου.

ε) Η ρύθµιση ζητηµάτων έννοµης προστασίας και του δικαιώ-
µατος προσφυγής κατά των αποφάσεων του Συντονιστή Ψηφια-
κών Υπηρεσιών και των λοιπών αρµόδιων αρχών.

στ) Η δηµιουργία µητρώου των εγκατεστηµένων στην Ελλάδα
παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών και ο καθορισµός της διαδικα-
σίας και του τρόπου τήρησής του.

Άρθρο 3
Ορισµοί

1. Στον παρόντα νόµο ορίζεται ως «νόµιµος αντιπρόσωπος πα-
ρόχου ενδιάµεσων υπηρεσιών που δεν έχει την κύρια εγκατά-
στασή του στην Ευρωπαϊκή Ένωση» το φυσικό ή νοµικό
πρόσωπο που έχει την κύρια κατοικία του ή είναι εγκατεστηµένο
στην Ελλάδα και ορίζεται εγγράφως από πάροχο ενδιάµεσων
υπηρεσιών που δεν έχει την κύρια εγκατάστασή του στην Ευρω-
παϊκή Ένωση ως νόµιµος εκπρόσωπός του, σύµφωνα µε το
άρθρο 13 της Πράξης.

2. Κατά τα λοιπά, για τους όρους που χρησιµοποιούνται στον
παρόντα νόµο, εφαρµόζεται το άρθρο 3 της Πράξης.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΗΣ ΨΗΦΙΑΚΩΝ ΥΠΗΡΕΣΙΩΝ 

ΚΑΙ ΑΡΜΟΔΙΕΣ ΑΡΧΕΣ

Άρθρο 4
Ορισµός και στελέχωση Συντονιστή 

Ψηφιακών Υπηρεσιών

1. Ως Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών ορίζεται, σύµφωνα
µε την παρ. 2 του άρθρου 49 της Πράξης, η Εθνική Επιτροπή Τη-
λεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, η οποία ασκεί όλες τις εξου-
σίες και αρµοδιότητες που απονέµονται στον Συντονιστή
Ψηφιακών Υπηρεσιών από την Πράξη και τον παρόντα νόµο, µε
την επιφύλαξη αυτών που µε τον παρόντα νόµο ανατίθενται σε
άλλες αρµόδιες αρχές.

2. Η κάλυψη των αναγκών σε προσωπικό της Εθνικής Επιτρο-
πής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, που προκύπτουν από
την άσκηση των αρµοδιοτήτων που της ανατίθενται µε τον πα-
ρόντα, διενεργείται κατά την πρώτη εφαρµογή του παρόντος
κατ’ ανάλογη εφαρµογή του άρθρου 31 του ν. 4873/2021 (Α’
248), περί κινητικότητας υπαλλήλων σε νεοσύστατες υπηρεσίες.

Άρθρο 5
Ορισµός αρµόδιων αρχών

Ως αρµόδιες αρχές για την επίβλεψη των παρόχων ενδιάµε-
σων υπηρεσιών και την επιβολή των κάτωθι αναφερόµενων δια-
τάξεων της Πράξης, ορίζονται, σύµφωνα µε την παρ. 1 του
άρθρου 49 αυτής, οι εξής:

α) Το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το οποίο είναι αρ-
µόδιο για την επίβλεψη των παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών και
την επιβολή των περ. α), β) και γ) της παρ. 1 και της παρ. 2 του
άρθρου 26 και της παρ. 1 του άρθρου 28 της Πράξης.

β) Η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα,
η οποία είναι αρµόδια για την επίβλεψη των παρόχων ενδιάµεσων
υπηρεσιών και την επιβολή της     περ. δ) της παρ. 1 και της παρ.
3 του άρθρου 26 και του άρθρου 28 της Πράξης.

Άρθρο 6
Συµµετοχή στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο 

Ψηφιακών Υπηρεσιών

1. Στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Ψηφιακών Υπηρεσιών του άρ-
θρου 61 της Πράξης συµµετέχει, µε δικαίωµα ψήφου, η Εθνική
Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, ως Συντονιστής
Ψηφιακών Υπηρεσιών. 

2. Στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Ψηφιακών Υπηρεσιών δύνανται,
µαζί µε τον Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών, να συµµετέχουν,
χωρίς δικαίωµα ψήφου, και οι αρµόδιες αρχές του άρθρου 5 του
παρόντος, εφόσον το θέµα αφορά στις αρµοδιότητές τους για
την εφαρµογή και την επιβολή της Πράξης και του παρόντος
νόµου.

Άρθρο 7
Λειτουργία του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών 

Κατά την άσκηση των αρµοδιοτήτων της Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων ως Συντονιστή Ψηφιακών
Υπηρεσιών, σύµφωνα µε την Πράξη και τον παρόντα νόµο, εφαρ-
µόζονται τα άρθρα 6 έως 11 του ν. 4070/2012 (Α’ 82), σχετικά µε
τη λειτουργία της, τα κωλύµατα διορισµού, τα ασυµβίβαστα, τις
υποχρεώσεις και την πειθαρχική ευθύνη των µελών της.

Άρθρο 8
Συνεργασία µεταξύ Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών και αρ-

µόδιων αρχών

1. Ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών και οι αρµόδιες αρχές
του άρθρου 5 συνεργάζονται στενά, παρέχουν αµοιβαία συν-
δροµή και ανταλλάσσουν µε άµεσο και αποτελεσµατικό τρόπο
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όλες τις πληροφορίες που έχουν στη διάθεσή τους για την εφαρ-
µογή της Πράξης και του παρόντος νόµου, εντός των προθε-
σµιών που θέτει η Πράξη ή ο παρών νόµος, άλλως εντός της
προθεσµίας που ορίζεται από το µέρος το οποίο αιτείται τη συ-
νεργασία, προκειµένου να τηρούνται οι προθεσµίες που ορίζει η
Πράξη. 

2. Ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών και οι αρµόδιες αρχές
του άρθρου 5 µπορούν να ανταλλάσσουν και να χρησιµοποιούν
δεδοµένα και πληροφορίες που έχουν στη διάθεσή τους, συµπε-
ριλαµβανοµένων των προσωπικών δεδοµένων και των πληροφο-
ριών που εµπίπτουν στο επιχειρηµατικό και επαγγελµατικό
απόρρητο, στον βαθµό που είναι απαραίτητο για την εκπλήρωση
των καθηκόντων τους. Σε σχέση µε τις ανταλλασσόµενες πληρο-
φορίες, η αποδέκτρια αρχή εξασφαλίζει το ίδιο επίπεδο εµπι-
στευτικότητας µε τη διαβιβάζουσα αρχή.

3. Όταν ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών εξετάζει ζητή-
µατα που σχετίζονται µε τις αρµοδιότητες των αρχών του άρ-
θρου 5, δύναται να αιτείται τη γνώµη της κατά περίπτωση
αρµόδιας αρχής ως προς τα ζητήµατα αυτά.

Άρθρο 9
Αναφορά υπονοιών τέλεσης ποινικών αδικηµάτων 
στη Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος 

της Ελληνικής Αστυνοµίας

Η Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος της Ελληνικής
Αστυνοµίας αποτελεί την αρµόδια αρχή επιβολής του νόµου σύµ-
φωνα µε το άρθρο 18 της Πράξης, η οποία λαµβάνει αναφορές
υπονοιών τέλεσης ποινικών αδικηµάτων και επεξεργάζεται δεδο-
µένα και πληροφορίες στο πλαίσιο εκτέλεσης των νόµιµων κα-
θηκόντων της.

Άρθρο 10
Συνεργασία του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών 

µε άλλες αρχές

Δηµόσιες αρχές, οι οποίες δεν συµπεριλαµβάνονται στις αρ-
µόδιες αρχές του άρθρου 5, και ιδίως το Υπουργείο Ανάπτυξης,
συνεργάζονται ενεργά µε τον Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών
για την εκπλήρωση των σκοπών της Πράξης και του παρόντος
νόµου, συνάπτοντας σχετικές συµφωνίες συνεργασίας, όταν κρί-
νεται απαραίτητο. Στο πλαίσιο αυτό παρέχουν, κατόπιν αιτήµα-
τος του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών, τη συνδροµή τους,
συµπεριλαµβανοµένων πληροφοριών που κρίνονται αναγκαίες
για την εκπλήρωση των σκοπών της Πράξης και του παρόντος
νόµου, ιδίως για τη διαχείριση καταγγελιών. Οι ως άνω αρχές
απαντούν σε έγγραφα αιτήµατα του Συντονιστή Ψηφιακών Υπη-
ρεσιών για την παροχή πληροφοριών και κάθε είδους συνδρο-
µής, εντός της προθεσµίας που αυτός ορίζει στο αίτηµά του,
προκειµένου να τηρούνται οι προθεσµίες που ορίζει η Πράξη.

Άρθρο 11
Εξουσίες του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών 

και των αρµόδιων αρχών

1. Όταν απαιτείται για την εκτέλεση των καθηκόντων του Συν-
τονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών, η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων διαθέτει, αναφορικά µε τη συµπεριφορά
των παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών και την επιβολή των άρ-
θρων της Πράξης που εµπίπτουν στις αρµοδιότητές της, τις
εξουσίες των      παρ. 1, 2 και 3 του άρθρου 51 της Πράξης. Στο
πλαίσιο αυτό:

α) O Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών δύναται να ζητεί, µε
ειδικό και αιτιολογηµένο αίτηµά του, πληροφορίες από τους πα-
ρόχους ενδιάµεσων υπηρεσιών, καθώς και από κάθε άλλο πρό-
σωπο, το οποίο ενεργεί για σκοπούς που αφορούν στις
εµπορικές, επιχειρηµατικές ή επαγγελµατικές δραστηριότητες
αυτών και το οποίο µπορεί εύλογα να γνωρίζει σχετικά µε την ει-
καζόµενη παράβαση, συµπεριλαµβανοµένων των οργανισµών
που διενεργούν τους ελέγχους που αναφέρονται στο άρθρο 37
και στην παρ. 2 του άρθρου 75 της Πράξης. Τα πρόσωπα αυτά
παρέχουν τις πληροφορίες χωρίς καθυστέρηση και σύµφωνα µε

το χρονοδιάγραµµα και τον βαθµό λεπτοµέρειας που ορίζει ο
Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών. Αν δεν ορίζεται προθεσµία,
οι πληροφορίες παρέχονται στον Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρε-
σιών εντός είκοσι (20) εργάσιµων ηµερών από την υποβολή του
αιτήµατος.

β) Το προσωπικό του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών ενερ-
γεί, αναφορικά µε τους παρόχους ενδιάµεσων υπηρεσιών, καθώς
και µε κάθε άλλο πρόσωπο, το οποίο ενεργεί για σκοπούς που
αφορούν τις εµπορικές, επιχειρηµατικές ή επαγγελµατικές δρα-
στηριότητες αυτών, σύµφωνα µε το άρθρο 14 του ν. 4070/2012
(Α’ 82), περί διεξαγωγής ερευνών και συλλογής στοιχείων.

γ) O Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών, εφόσον διαπιστώσει
ότι ένας πάροχος ενδιάµεσων υπηρεσιών δεν συµµορφώνεται µε
ένα ή περισσότερα από τα άρθρα της Πράξης, του κοινοποιεί την
εν λόγω διαπίστωση και τον καλεί εντός ορισµένης προθεσµίας
να εκθέσει τις απόψεις του και να συµµορφωθεί µε την Πράξη. 

δ) Με ειδικά αιτιολογηµένη απόφασή του, και ύστερα από προ-
ηγούµενη ακρόαση του παρόχου ενδιάµεσων υπηρεσιών, η
οποία διενεργείται σύµφωνα µε τον Κανονισµό Ακροάσεων της
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, ο Συντο-
νιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών δύναται να λαµβάνει τα κατά περί-
πτωση αποτελεσµατικά, αναλογικά και αποτρεπτικά µέτρα για
την εξασφάλιση της συµµόρφωσης του παρόχου ενδιάµεσων
υπηρεσιών µε την Πράξη, σύµφωνα µε τις περ. α), β) και ε) της
παρ. 2 και τις περ. α) και β) της παρ. 3 του άρθρου 51 της Πρά-
ξης, και να επιβάλει πρόστιµο ή περιοδική χρηµατική κύρωση,
σύµφωνα µε τις περ. γ) και δ) της παρ. 2 του άρθρου 51 της Πρά-
ξης και το άρθρο 17 του παρόντος.

ε) Σε περίπτωση που κάποιο από τα πρόσωπα που αναφέρον-
ται στις περ. α) και β) της παρούσας, πέραν του παρόχου ενδιά-
µεσων υπηρεσιών, δεν συµµορφώνεται µε αίτηµα παροχής
πληροφοριών ή εντολή ελέγχου, ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπη-
ρεσιών δύναται να του επιβάλει πρόστιµο ή περιοδική χρηµατική
κύρωση, σύµφωνα µε το άρθρο 16 του παρόντος, ύστερα από
προηγούµενη ακρόασή του, εφόσον πληρούνται οι προϋποθέ-
σεις του τελευταίου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου 51 της Πρά-
ξης. 

στ) Σε εξαιρετικές περιπτώσεις και όταν έχει αποχρώσες εν-
δείξεις ότι η παράβαση της Πράξης συνιστά άµεση και σοβαρή
απειλή για τη δηµόσια ασφάλεια, τη δηµόσια τάξη ή τη δηµόσια
υγεία ή κίνδυνο ότι θα προξενήσει σοβαρή βλάβη σε αποδέκτες
ενδιάµεσων υπηρεσιών ή σε άλλους παρόχους, ο Συντονιστής
Ψηφιακών Υπηρεσιών δύναται να λαµβάνει έκτακτα προσωρινά
µέτρα προς αντιµετώπιση της κατάστασης, πριν από τη λήψη
οριστικής απόφασης. Για τη λήψη προσωρινών µέτρων εφαρµό-
ζεται αναλόγως η παρ. 6 του άρθρου 138 του                ν.
4727/2020 (Α’ 184), σχετικά µε τη λήψη έκτακτων προσωρινών
µέτρων από την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδρο-
µείων.

2. Όταν απαιτείται για την εκτέλεση των καθηκόντων τους
βάσει της Πράξης, οι αρµόδιες αρχές του άρθρου 5 του παρόν-
τος διαθέτουν, αναφορικά µε τη συµπεριφορά των παρόχων εν-
διάµεσων υπηρεσιών και την επιβολή των διατάξεων που
εµπίπτουν στις αρµοδιότητές τους, τις εξουσίες των παρ. 1, 2 και
3 του άρθρου 51 της Πράξης.

3. Για την άσκηση των καθηκόντων του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης ως αρµόδιας αρχής, σύµφωνα µε την Πράξη
και το άρθρο 5 του παρόντος, εφαρµόζονται αναλόγως ο ν.
2863/2000 (Α’ 262) και ο ν. 4779/2021      (Α’ 27), καθώς και οι δια-
τάξεις της Πράξης. 

4. Για την άσκηση των καθηκόντων της Αρχής Προστασίας Δε-
δοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα ως αρµόδιας αρχής, σύµφωνα
µε την Πράξη και το άρθρο 5 του παρόντος, εφαρµόζονται ανα-
λόγως οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 15 του ν. 4624/2019 (Α’ 137),
σχετικά µε τις εξουσίες έρευνας της Αρχής Προστασίας Δεδο-
µένων Προσωπικού Χαρακτήρα.

5. O Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών αποτελεί το κεντρικό
σηµείο υποβολής καταγγελιών κατά παρόχων ενδιάµεσων υπη-
ρεσιών, σύµφωνα µε το άρθρο 53 της Πράξης. Η προτεραιότητα
εξέτασης των καταγγελιών εκτιµάται από τον Συντονιστή Ψηφια-
κών Υπηρεσιών µε κριτήριο τη σπουδαιότητα και τον αντίκτυπο
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της ισχυριζόµενης παράβασης. Καταγγελίες που είναι προδήλως
αόριστες ή υποβάλλονται καταχρηστικώς ή ανωνύµως, ή που δεν
αφορούν σε πιθανολογούµενη παράβαση της Πράξης, δεν εξε-
τάζονται από τον Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών και αρχειοθε-
τούνται µε σχετική ενηµέρωση του καταγγέλλοντος.

Άρθρο 12
Εντολές ανάληψης δράσης κατά παράνοµου 

περιεχοµένου

Οι δικαστικές ή δηµόσιες αρχές διασφαλίζουν ότι οι εντολές
ανάληψης δράσης που εκδίδουν κατά ενός ή περισσοτέρων στοι-
χείων παράνοµου περιεχοµένου προς παρόχους ενδιάµεσων
υπηρεσιών, πληρούν τις προϋποθέσεις της παρ. 2 του άρθρου 9
της Πράξης. Αν η εντολή δηµόσιας αρχής δεν συµµορφώνεται
µε µία ή περισσότερες από τις προϋποθέσεις αυτές, η εντολή
θεωρείται ανυπόστατη για τους σκοπούς της Πράξης.

Άρθρο 13
Εντολές παροχής πληροφοριών

Οι δικαστικές ή δηµόσιες αρχές διασφαλίζουν ότι οι εντολές
παροχής συγκεκριµένων πληροφοριών, που εκδίδουν σχετικά µε
έναν ή περισσότερους συγκεκριµένους µεµονωµένους αποδέ-
κτες της υπηρεσίας, πληρούν τις προϋποθέσεις της παρ. 2 του
άρθρου 10 της Πράξης. Αν η εντολή δηµόσιας αρχής δεν συµ-
µορφώνεται µε µία ή περισσότερες από τις προϋποθέσεις αυτές,
η εντολή θεωρείται ανυπόστατη για τους σκοπούς της Πράξης.

Άρθρο 14
Συµβουλευτική Επιτροπή για τις Ψηφιακές Υπηρεσίες

1. Στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης συστήνεται µη
αµειβόµενη Συµβουλευτική Επιτροπή για τις Ψηφιακές Υπηρε-
σίες, η οποία αποτελεί συµβουλευτικό όργανο για θέµατα ψη-
φιακών υπηρεσιών. Η λειτουργία της Συµβουλευτικής Επιτροπής
για τις Ψηφιακές Υπηρεσίες δεν θίγει µε οποιονδήποτε τρόπο
την ανεξαρτησία του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών και των
αρµόδιων αρχών του άρθρου 5 του παρόντος κατά την άσκηση
των αρµοδιοτήτων τους µε βάση την Πράξη και τον παρόντα
νόµο.

Στο πλαίσιο αυτό, η Συµβουλευτική Επιτροπή για τις Ψηφιακές
Υπηρεσίες:

α) Ενηµερώνεται για τις εξελίξεις της ενωσιακής νοµοθεσίας
επί των ψηφιακών υπηρεσιών και απευθύνει, εξ ιδίας πρωτοβου-
λίας ή κατόπιν αιτήµατος, εισηγήσεις προς το Υπουργείο Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης για νοµοθετικές ή κανονιστικές ρυθµίσεις για
την εφαρµογή της Πράξης, καθώς και για τη ρύθµιση κάθε ζητή-
µατος που άπτεται του τοµέα των ψηφιακών υπηρεσιών.

β) Αναπτύσσει συνεργασίες µε άλλους φορείς στο πλαίσιο των
αρµοδιοτήτων της και για την αποτελεσµατικότερη άσκηση των
αρµοδιοτήτων αυτών.  

2. Η Συµβουλευτική Επιτροπή για τις Ψηφιακές Υπηρεσίες
αποτελείται από εννέα (9) µέλη, τα οποία υποδεικνύονται ανά ένα
(1) από την Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων,
την Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα, το
Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, το Υπουργείο Ανάπτυξης,
το Υπουργείο Δικαιοσύνης, το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, τη Γενική Γραµµατεία Επικοινωνίας και Ενηµέρωσης, τη
Διεύθυνση Δίωξης Ηλεκτρονικού Εγκλήµατος της Ελληνικής
Αστυνοµίας και την Εθνική Αρχή Κυβερνοασφάλειας, µαζί µε
τους αναπληρωτές τους.

Πρόεδρος της Συµβουλευτικής Επιτροπής για τις Ψηφιακές
Υπηρεσίες ορίζεται το µέλος που υποδεικνύεται από την Εθνική
Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων και γραµµατέας
ορίζεται υπάλληλος του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Τα µέλη της Συµβουλευτικής Επιτροπής για τις Ψηφιακές Υπη-
ρεσίες ορίζονται για τετραετή θητεία και δύνανται να ανακαλούν-
ται ελεύθερα από τα όργανα που τα ορίζουν και πριν από τη λήξη
της θητείας τους. 

3. Η Συµβουλευτική Επιτροπή για τις Ψηφιακές Υπηρεσίες συ-

νεδριάζει, µε φυσική παρουσία ή µε χρήση ηλεκτρονικών µέσων
(τηλεδιάσκεψη), τακτικά, κάθε τρεις (3) τουλάχιστον µήνες,
ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου, και έκτακτα, οπότε αυτό
κριθεί αναγκαίο, ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου ή αίτηµα
τεσσάρων (4) τουλάχιστον εκ των µελών της. Το αίτηµα του πρώ-
του εδαφίου αναφέρεται απαραιτήτως στο προς συζήτηση θέµα
και υποβάλλεται εγγράφως στον Πρόεδρο, ο οποίος υποχρεού-
ται να συγκαλέσει έκτακτη συνεδρίαση εντός τριών (3) εργάσι-
µων ηµερών από την υποβολή του σχετικού αιτήµατος. 

4. Ο Πρόεδρος προσκαλεί τα µέλη στη συνεδρίαση, µε οποι-
ονδήποτε πρόσφορο τρόπο, καθορίζει την ηµέρα, την ώρα, τον
τόπο και τον τρόπο της συνεδρίασης, προσδιορίζει τα θέµατα
της ηµερήσιας διάταξης, ορίζει τους εισηγητές και διευθύνει τη
συζήτηση κατά τη διάρκεια της συνεδρίασης. Στις συνεδριάσεις
της Συµβουλευτικής Επιτροπής για τις Ψηφιακές Υπηρεσίες δύ-
νανται, ύστερα από πρόσκληση του Προέδρου, να παρίστανται,
χωρίς δικαίωµα ψήφου, δηµόσιοι λειτουργοί και υπάλληλοι,
καθώς και πάσης φύσεως στελέχη του δηµόσιου και ιδιωτικού
τοµέα, προς παροχή απόψεων ή στοιχείων. Τα πρόσωπα αυτά
αποχωρούν από τη συνεδρίαση πριν από την έναρξη της συζή-
τησης.

5. Οι αποφάσεις της Συµβουλευτικής Επιτροπής για τις Ψη-
φιακές Υπηρεσίες λαµβάνονται µε την πλειοψηφία των παρόντων
µελών.

Άρθρο 15
Μητρώο Παρόχων Ενδιάµεσων Υπηρεσιών

1. Η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων,
εντός έξι (6) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος, δηµι-
ουργεί, θέτει σε λειτουργία και τηρεί Μητρώο Παρόχων Ενδιά-
µεσων Υπηρεσιών σε ηλεκτρονική µορφή.

2. Στο Μητρώο Παρόχων Ενδιάµεσων Υπηρεσιών εγγράφον-
ται, εντός τριών (3) µηνών από τη θέση του σε λειτουργία, πάρο-
χοι ενδιάµεσων υπηρεσιών οι οποίοι έχουν την κύρια
εγκατάστασή τους στην Ελλάδα ή των οποίων ο νόµιµος αντι-
πρόσωπος διαµένει ή είναι εγκατεστηµένος στην Ελλάδα, εφό-
σον στη δεύτερη περίπτωση δεν διαθέτουν εγκατάσταση στην
Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά προσφέρουν υπηρεσίες στην Ευρω-
παϊκή Ένωση. 

3. Για την εγγραφή στο Μητρώο Παρόχων Ενδιάµεσων Υπη-
ρεσιών απαιτείται η υποβολή δήλωσης καταχώρισης παρόχου
ενδιάµεσων υπηρεσιών από την υπόχρεη επιχείρηση, χωρίς να
απαιτείται η έκδοση εγκριτικής πράξης από την Εθνική Επιτροπή
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων. Με την εγγραφή αποδίδεται
αριθµός Μητρώου Παρόχων Ενδιάµεσων Υπηρεσιών.

4.α)  Στο Μητρώο Παρόχων Ενδιάµεσων Υπηρεσιών δηλώνον-
ται και τηρούνται για κάθε πάροχο ενδιάµεσων υπηρεσιών τα
εξής, τουλάχιστον, στοιχεία:

αα) Αριθµός µητρώου και ηµεροµηνία εγγραφής στο µητρώο. 
αβ) Όνοµα και επώνυµο επί φυσικών προσώπων ή επωνυµία

επί νοµικών προσώπων.
αγ) Διεύθυνση κατοικίας επί φυσικών προσώπων ή έδρα και

διεύθυνση επί νοµικών προσώπων.
αδ) Στοιχεία επικοινωνίας σηµείου επαφής στην Ελλάδα για

την επικοινωνία των παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών µε τις αρ-
µόδιες αρχές των κρατών µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο Ψηφιακών
Υπηρεσιών (διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου και ελληνι-
κός αριθµός τηλεφώνου).

αε) Στοιχεία επικοινωνίας σηµείου επαφής στην Ελλάδα για τη
διαχείριση κρίσεων (διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυδροµείου και
ελληνικός αριθµός τηλεφώνου).

αστ) Στοιχεία επικοινωνίας σηµείου επαφής στην Ελλάδα για
την επικοινωνία των παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών µε τους
αποδέκτες των υπηρεσιών τους (διεύθυνση ηλεκτρονικού ταχυ-
δροµείου και ελληνικός αριθµός τηλεφώνου).

αζ) Επίσηµες γλώσσες επικοινωνίας µε τα σηµεία επαφής, πε-
ριλαµβανοµένων της ελληνικής γλώσσας και µίας γλώσσας που
είναι ευρέως κατανοητή από τον µεγαλύτερο δυνατό αριθµό πο-
λιτών της Ευρωπαϊκής Ένωσης.
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αη) Διεύθυνση ιστοσελίδας του παρόχου ενδιάµεσων υπηρε-
σιών.

αθ) Κατηγορίες ενδιάµεσων υπηρεσιών που παρέχουν.
β) Επιπλέον, δηλώνονται και τηρούνται για κάθε πάροχο εν-

διάµεσων υπηρεσιών µε κύρια εγκατάσταση στην Ελλάδα τα
εξής στοιχεία: 

βα) Αριθµός Φορολογικού Μητρώου.
ββ) Αριθµός Γενικού Εµπορικού Μητρώου, εφόσον υπάρχει.
βγ) Στοιχεία νόµιµου εκπροσώπου (όνοµα, επώνυµο, αριθµός

ταυτότητας ή διαβατηρίου, διεύθυνση κατοικίας, Αριθµός Φορο-
λογικού Μητρώου).

γ) Επιπλέον, δηλώνονται και τηρούνται για κάθε πάροχο ενδιά-
µεσων υπηρεσιών που δεν έχει την κύρια εγκατάστασή του στην
Ελλάδα αλλά ο νόµιµος αντιπρόσωπός του κατοικεί ή είναι εγκα-
τεστηµένος στην Ελλάδα, τα εξής στοιχεία του νόµιµου αντιπρο-
σώπου: 

γα) Για φυσικό πρόσωπο:
i) Όνοµα και επώνυµο.
ii) Αριθµός ταυτότητας ή διαβατηρίου. 
iii) Διεύθυνση κατοικίας.
iv) Αριθµός Φορολογικού Μητρώου.
γβ) Για νοµικό πρόσωπο:
i) Επωνυµία.
ii) Έδρα και διεύθυνση.
iii) Αριθµός Φορολογικού Μητρώου.
iv) Αριθµός Γενικού Εµπορικού Μητρώου, εφόσον υπάρ-

χει.
v) Στοιχεία νόµιµου εκπροσώπου (όνοµα, επώνυµο, αριθ-

µός ταυτότητας ή διαβατηρίου, διεύθυνση κατοικίας, Αριθµός
Φορολογικού Μητρώου). 

5. Οι πάροχοι ενδιάµεσων υπηρεσιών ενηµερώνουν το Μη-
τρώο Παρόχων Ενδιάµεσων Υπηρεσιών, για οποιαδήποτε τροπο-
ποίηση στα στοιχεία που τηρούνται σε αυτό, άµεσα και το
αργότερο εντός δέκα (10) ηµερών. Σε περίπτωση παύσης της
δραστηριότητάς τους ως παρόχων ενδιάµεσων υπηρεσιών ή
παύσης της νόµιµης αντιπροσώπευσής τους στην Ελλάδα, οι πά-
ροχοι ενδιάµεσων υπηρεσιών αιτούνται τη διαγραφή τους από
το Μητρώο Παρόχων Ενδιάµεσων Υπηρεσιών. Νόµιµος αντιπρό-
σωπος παρόχου ενδιάµεσων υπηρεσιών του οποίου αποδεδειγ-
µένα έπαυσε για οποιοδήποτε λόγο η εξουσία αντιπροσώπευσης
στην Ελλάδα, δικαιούται να αιτηθεί τη διαγραφή της δηλωθείσας
ιδιότητάς του από το Μητρώο Παρόχων Ενδιάµεσων Υπηρεσιών.

6. Τα στοιχεία που αφορούν τον αριθµό µητρώου, την επωνυ-
µία, την έδρα, τα στοιχεία επικοινωνίας µε το κοινό και την ιστο-
σελίδα των εγγεγραµµένων στο Μητρώο Παρόχων Ενδιάµεσων
Υπηρεσιών, φυσικών ή νοµικών προσώπων, παρέχονται ως δη-
µόσια ανοικτά δεδοµένα και δηµοσιεύονται στην ιστοσελίδα της
Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΜΕΤΡΑ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ 

Άρθρο 16
Κυρώσεις

1. Σε περίπτωση παράβασης διατάξεων της Πράξης και του
παρόντος νόµου, ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών ή η αρµό-
δια αρχή του άρθρου 5 του παρόντος, κατά λόγο αρµοδιότητάς
τους, επιβάλλουν σε παρόχους ενδιάµεσων υπηρεσιών που υπά-
γονται στη δικαιοδοσία τους πρόστιµα και περιοδικές χρηµατικές
ποινές, σύµφωνα µε τις περ. γ) και δ) της παρ. 2 του άρθρου 51
της Πράξης. Τα πρόστιµα και οι περιοδικές χρηµατικές κυρώσεις
είναι αποτελεσµατικά, αναλογικά και αποτρεπτικά. 

2. Κατά τη λήψη απόφασης σχετικά µε την επιβολή και το ύψος
του προστίµου, λαµβάνονται δεόντως υπόψη και αξιολογούνται
για την εκάστοτε εξεταζόµενη περίπτωση τα ακόλουθα:

α) Η φύση, η βαρύτητα και η διάρκεια της παράβασης. 
β) Ο δόλος ή η αµέλεια του παρόχου ενδιάµεσων υπηρεσιών

που προκάλεσε την παράβαση.

γ) Η συστηµατική ή κατ’ επανάληψη µη συµµόρφωση του πα-
ρόχου ενδιάµεσων υπηρεσιών µε τις υποχρεώσεις που υπέχει
βάσει της Πράξης.

δ) Το είδος, το µέγεθος και η φύση της παρεχόµενης ενδιάµε-
σης υπηρεσίας και η οικονοµική ικανότητα του παρόχου ενδιά-
µεσων υπηρεσιών.

ε) Η δραστηριοποίηση του παρόχου ενδιάµεσων υπηρεσιών
σε περισσότερα κράτη µέλη.

στ) Ο βαθµός συνεργασίας του παρόχου ενδιάµεσων υπηρε-
σιών µε την αρµόδια αρχή για την επανόρθωση της παράβασης
και τον περιορισµό των πιθανών δυσµενών συνεπειών της.

3. Το ύψος του προστίµου δεν επιτρέπεται να υπερβαίνει το
έξι τοις εκατό (6%) του ετήσιου παγκόσµιου κύκλου εργασιών
του οικείου παρόχου ενδιάµεσων υπηρεσιών κατά το προηγού-
µενο οικονοµικό έτος.

Ειδικά σε περίπτωση παροχής ανακριβών, ελλιπών ή παραπλα-
νητικών πληροφοριών, παράλειψης απάντησης ή διόρθωσης
ανακριβών, ελλιπών ή παραπλανητικών πληροφοριών και µη υπο-
βολής σε επιθεώρηση, το πρόστιµο δεν επιτρέπεται να υπερβαί-
νει το ένα τοις εκατό (1%) του ετήσιου εισοδήµατος ή
παγκόσµιου κύκλου εργασιών του οικείου παρόχου ενδιάµεσων
υπηρεσιών ή του οικείου προσώπου κατά το προηγούµενο οικο-
νοµικό έτος.

4. Σε περίπτωση επιβολής περιοδικής χρηµατικής κύρωσης,
αυτή δεν υπερβαίνει το πέντε τοις εκατό (5%) του µέσου ηµερή-
σιου παγκόσµιου κύκλου εργασιών ή εισοδήµατος του οικείου
παρόχου ενδιάµεσων υπηρεσιών κατά το προηγούµενο οικονο-
µικό έτος.

5. Τα πρόστιµα και οι περιοδικές χρηµατικές ποινές επιβάλλον-
ται µε ειδικά αιτιολογηµένη απόφαση που εκδίδει ο Συντονιστής
Ψηφιακών Υπηρεσιών ή η αρµόδια αρχή, αφού προηγουµένως
έχει παράσχει στον πάροχο ενδιάµεσων υπηρεσιών τη δυνατό-
τητα να εκθέσει τις απόψεις του επί των διαπιστωθεισών παρα-
βάσεων, προφορικώς ή εγγράφως και κατ’ εφαρµογή των
διατάξεων που ορίζουν τη διαδικασία επιβολής κυρώσεων για
κάθε αρµόδια αρχή. Η απόφαση κοινοποιείται χωρίς καθυστέ-
ρηση στον ενδιαφερόµενο πάροχο ενδιάµεσων υπηρεσιών. Πριν
από την κοινοποίηση αυτή, o Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών
ή η αρµόδια αρχή δεν δηµοσιοποιεί την απόφαση ή τµήµα αυτής
σε οποιονδήποτε τρίτο και µε οποιονδήποτε τρόπο.

6. Τα πρόστιµα και οι περιοδικές χρηµατικές κυρώσεις που επι-
βάλει ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών µε βάση το παρόν
άρθρο εισπράττονται στο όνοµα και για λογαριασµό του και απο-
δίδονται σε τραπεζικούς λογαριασµούς αυτού. Επικουρικά δύ-
νανται να εισπράττονται σύµφωνα µε τον Κώδικα Είσπραξης
Δηµοσίων Εσόδων (ν. 4978/2022, Α’ 190).

7. Στις περιπτώσεις επιβολής κυρώσεων από την Αρχή Προ-
στασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα στο πλαίσιο εφαρ-
µογής της Πράξης και του παρόντος νόµου, εφαρµόζονται
αναλόγως οι παρ. 4 και 5 του άρθρου 15 του ν. 4624/2019 (Α’
137). Πέραν των προβλεπόµενων στις ανωτέρω διατάξεις κυρώ-
σεων, η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα
δύναται να επιβάλει και περιοδική χρηµατική κύρωση σύµφωνα
µε την περ. δ) της παρ. 2 του άρθρου 51 της Πράξης. Τα πρό-
στιµα και οι περιοδικές χρηµατικές κυρώσεις που επιβάλει η
Αρχή Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα στο πλαί-
σιο εφαρµογής της Πράξης και του παρόντος νόµου, εισπράτ-
τονται στο όνοµα και για λογαριασµό της και αποδίδονται σε
αυτήν. Για την ανωτέρω είσπραξη η Αρχή Προστασίας Δεδοµέ-
νων Προσωπικού Χαρακτήρα, µε απόφαση του Προέδρου της,
ανοίγει απλό τραπεζικό λογαριασµό υπό την οµάδα λογαρια-
σµών 260 - Ταµειακή Διαχείριση στην Τράπεζα της Ελλάδος,
όπου κατατίθενται απευθείας από τους βαρυνόµενους τα ποσά
των προστίµων και των περιοδικών χρηµατικών κυρώσεων που
επιβάλλονται στο πλαίσιο άσκησης των αρµοδιοτήτων της, όπως
προβλέπονται από την Πράξη. Τα ποσά που εισπράττονται σύµ-
φωνα µε την παρούσα διατίθενται αποκλειστικά για την κάλυψη
των λειτουργικών αναγκών της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα.
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Άρθρο 17
Δικαίωµα δικαστικής προσφυγής

1. Κατά των αποφάσεων του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών
ή των αρµόδιων αρχών του άρθρου 5, µε τις οποίες επιβάλλονται
κυρώσεις σύµφωνα µε το άρθρο 16, µπορεί να ασκηθεί προ-
σφυγή ενώπιον του Διοικητικού Εφετείου Αθηνών.

2. Κατά των λοιπών ατοµικών διοικητικών πράξεων, που εκδί-
δονται από τον Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών ή τις αρµόδιες
αρχές του άρθρου 5, καθώς και κατά των κανονιστικών αποφά-
σεων, που εκδίδονται δυνάµει του παρόντος νόµου, µπορεί να
ασκηθεί αίτηση ακύρωσης ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας.

3. Η προθεσµία για την άσκηση της αίτησης ακύρωσης ή της
προσφυγής, κατά περίπτωση, και η άσκηση της δεν αναστέλλουν
την εκτέλεση των προσβαλλόµενων αποφάσεων του Συντονιστή
Ψηφιακών Υπηρεσιών ή των αρµόδιων αρχών, εκτός αν, µετά
από αίτηση του αιτούντος ή του προσφεύγοντος, το δικαστήριο,
µε αιτιολογηµένη απόφασή του, αναστείλει, εν όλω ή εν µέρει,
την εκτέλεση της Πράξης, κατά τις ισχύουσες διατάξεις.

4. Για το παραδεκτό της συζήτησης των προσφυγών που
ασκούνται κατά των αποφάσεων του Συντονιστή Ψηφιακών Υπη-
ρεσιών ή των αρµόδιων αρχών του άρθρου 5, ενώπιον του Διοι-
κητικού Εφετείου, µε τις οποίες επιβάλλονται πρόστιµα,
απαιτείται η κατάθεση ποσού ίσου µε το δεκαπέντε τοις εκατό
(15%) του επιβαλλόµενου προστίµου και σε κάθε περίπτωση όχι
µεγαλύτερου των διακοσίων χιλιάδων (200.000) ευρώ, στην αρχή
η οποία έχει επιβάλλει το πρόστιµο. 

5. Κατά των αποφάσεων του Διοικητικού Εφετείου Αθηνών που
εκδίδονται σύµφωνα µε την παρ. 1, µπορεί να ασκηθεί αίτηση
αναίρεσης ενώπιον του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Άρθρο 18
Εκθέσεις

1. Ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών συντάσσει έως το
τέλος Ιουνίου κάθε έτους, ετήσια έκθεση δραστηριοτήτων για το
προηγούµενο ηµερολογιακό έτος. 

2. Η ετήσια έκθεση περιλαµβάνει, εκτός των πληροφοριών που
απαιτούνται σύµφωνα µε το άρθρο 55 της Πράξης, τα ακόλουθα
στοιχεία:

α) Στοιχεία των ανθρώπινων και οικονοµικών πόρων που δια-
τέθηκαν για την εφαρµογή του παρόντος νόµου και της Πράξης,
συµπεριλαµβανοµένων των τελών που έχουν εισπραχθεί. 

β) Αριθµός παραβάσεων της Πράξης που διαπιστώθηκαν.
γ) Αριθµός και στοιχεία ακροάσεων που διενεργήθηκαν.
δ) Αριθµός και στοιχεία διαδικασιών επιβολής κυρώσεων και

άλλων µέτρων που κινήθηκαν.
ε) Αποφάσεις, κανονισµοί και πράξεις που εκδόθηκαν, στο

πλαίσιο των εξουσιοδοτικών διατάξεων του άρθρου 23 του πα-
ρόντος.

3. Για τους σκοπούς της παρ. 1, οι αρµόδιες αρχές του άρ-
θρου 5, µέχρι το τέλος Φεβρουαρίου εκάστου έτους, αποστέλ-
λουν στην Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων,
µε τη µορφή που αυτή καθορίζει, τις πληροφορίες που αναφέ-
ρονται στο άρθρο 55 της Πράξης και στην παρ. 2 του παρόντος
και αφορούν στο προηγούµενο ηµερολογιακό έτος.

4. Η ετήσια έκθεση της παρ. 1 κοινοποιείται από τον Συντονι-
στή Ψηφιακών Υπηρεσιών στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, στο Ευρω-
παϊκό Συµβούλιο Ψηφιακών Υπηρεσιών και στις αρµόδιες αρχές
του άρθρου 5 και δηµοσιεύεται σε µηχαναγνώσιµο µορφότυπο
στην επίσηµη ιστοσελίδα της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων, µε την επιφύλαξη των κανόνων που
εφαρµόζονται σύµφωνα µε το άρθρο 84 της Πράξης, σχετικά µε
την εµπιστευτικότητα των πληροφοριών.

Άρθρο 19
Κάλυψη δαπανών

Οι δαπάνες του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών για την
εφαρµογή της Πράξης και του παρόντος νόµου καλύπτονται από

τα έσοδα τα οποία εισπράττει από τα πρόστιµα και τις περιοδικές
χρηµατικές κυρώσεις του άρθρου 16 και τα τέλη του άρθρου 20
του παρόντος, καθώς και από τα τέλη χρήσης του άρθρου 150
του               ν. 4727/2020 (Α’ 184).

Άρθρο 20
Τέλη

1. Ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών δύναται να επιβάλλει
ετήσιο εποπτικό τέλος ανταποδοτικού χαρακτήρα, σε παρόχους
ενδιάµεσων υπηρεσιών που έχουν την κύρια εγκατάστασή τους
στην Ελλάδα ή ο νόµιµος αντιπρόσωπός τους διαµένει ή είναι εγ-
κατεστηµένος στην Ελλάδα, εφόσον δεν διαθέτουν εγκατάσταση
στην Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά προσφέρουν υπηρεσίες στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Το εποπτικό τέλος καλύπτει αποκλειστικά το
κόστος εκπλήρωσης των καθηκόντων που ανατίθενται στον Συν-
τονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών σύµφωνα µε τον παρόντα νόµο και
την Πράξη.

2. Το εποπτικό τέλος επιβάλλεται στους παρόχους ενδιάµεσων
υπηρεσιών κατά αντικειµενικό, διαφανή και αναλογικό τρόπο.

3. Ο Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών δύναται να µην επιβά-
λει εποπτικό τέλος σε παρόχους ενδιάµεσων υπηρεσιών, των
οποίων ο συνολικός παγκόσµιος ή εθνικός ετήσιος κύκλος εργα-
σιών από τις δραστηριότητες που εµπίπτουν στο πεδίο εφαρµο-
γής της Πράξης και του παρόντος νόµου δεν υπερβαίνει
ορισµένο κατώτατο όριο ή των οποίων οι δραστηριότητες δεν
ανέρχονται σε ορισµένο ελάχιστο µερίδιο αγοράς ή είναι πολύ
περιορισµένης γεωγραφικής εµβέλειας ή οι οποίοι παρέχουν
συγκεκριµένες κατηγορίες ενδιαµέσων υπηρεσιών.

4. Για τον προσδιορισµό του ύψους του εποπτικού τέλους, ο
Συντονιστής Ψηφιακών Υπηρεσιών δύναται να εφαρµόσει είτε
µία µέθοδο κατανοµής βάσει του συνολικού ετήσιου παγκόσµιου
κύκλου εργασιών των παρόχων ή του είδους των ενδιάµεσων
υπηρεσιών που παρέχουν, είτε ένα σύστηµα κατ’ αποκοπήν επι-
βάρυνσης αυτών, ή έναν συνδυασµό αυτών.

5. Το εποπτικό τέλος, καθώς και κάθε άλλο ποσό, που εισπράτ-
τεται από οποιαδήποτε αιτία από την Εθνική Επιτροπή Τηλεπι-
κοινωνιών και Ταχυδροµείων στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων της
από την Πράξη και τον παρόντα νόµο, καταβάλλονται απευθείας
ως έσοδο στο όνοµα και για λογαριασµό της Εθνικής Επιτροπής
Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων σε τραπεζικούς λογαρια-
σµούς αυτής. Επικουρικά δύνανται να εισπράττονται σύµφωνα
µε τον Κώδικα Είσπραξης Δηµοσίων Εσόδων (ν. 4978/2022,     Α’
190).

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΕΘΝΙΚΗ ΕΠΙΤΡΟΠΗ 
ΤΗΛΕΠΙΚΟΙΝΩΝΙΩΝ ΚΑΙ ΤΑΧΥΔΡΟΜΕΙΩΝ

Άρθρο 21
Κωλύµατα διορισµού των µελών της Εθνικής 

Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων - 
Τροποποίηση άρθρου 7 ν. 4070/2012

Στο τέλος της περ. β) του άρθρου 7 του ν. 4070/2012 (Α’ 82),
περί των κωλυµάτων διορισµού των µελών της Εθνικής Επιτρο-
πής Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων, προστίθεται η φράση «ή
και ενδιάµεσων υπηρεσιών, όπως ορίζονται στον Κανονισµό (ΕΕ)
2022/2065 (L 277)» και το άρθρο 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 7
Κωλύµατα διορισµού µελών της Ε.Ε.Τ.Τ.

Δεν δύναται να διοριστεί µέλος της Ε.Ε.Τ.Τ., όποιος:
α) έχει καταδικασθεί µε τελεσίδικη δικαστική απόφαση για αδί-

κηµα, που συνεπάγεται κώλυµα διορισµού ή έκπτωση δηµοσίου
υπαλλήλου, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Υπαλληλικού Κώδικα
ή β) είναι εταίρος, µέτοχος, µέλος διοικητικού συµβουλίου, δια-
χειριστής, υπάλληλος, σύµβουλος, µελετητής ατοµικής ή άλλης
επιχείρησης, η οποία δραστηριοποιείται στους τοµείς των ταχυ-
δροµικών υπηρεσιών, των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, της πλη-
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ροφορικής ή της επεξεργασίας δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα ή και ενδιάµεσων υπηρεσιών, όπως ορίζονται στον Κανο-
νισµό (ΕΕ) 2022/2065 (L 277).»

Άρθρο 22
Ασυµβίβαστα των µελών της Εθνικής Επιτροπής 

Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων - 
Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 9 ν. 4070/2012

Στο άρθρο 9 του ν. 4070/2012 (Α’ 82), περί των ασυµβιβάστων
των µελών και του προσωπικού της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοι-
νωνιών και Ταχυδροµείων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποι-
ήσεις: α) στην παρ. 1, µετά από τις λέξεις «ταχυδροµικές
επιχειρήσεις» προστίθενται οι λέξεις «και ενδιάµεσες υπηρεσίες,
όπως ορίζονται στον Κανονισµό (ΕΕ) 2022/2065 (L 277),», β) στην
περ. β) του πρώτου εδαφίου της παρ. 2, µετά από τις λέξεις «δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα» προστίθενται οι λέξεις «ή των
ενδιάµεσων υπηρεσιών, όπως ορίζονται στον Κανονισµό (ΕΕ)
2022/2065» και οι παρ. 1 και 2 του άρθρου 9 διαµορφώνονται ως
εξής:

«1. Στον Πρόεδρο, στους Αντιπροέδρους, στα υπόλοιπα µέλη
της Ε.Ε.Τ.Τ., καθώς και στο προσωπικό της, απαγορεύεται ο άµε-
σος ή έµµεσος προσπορισµός οποιουδήποτε οφέλους από υπη-
ρεσίες ηλεκτρονικών επικοινωνιών, ταχυδροµικές επιχειρήσεις
και ενδιάµεσες υπηρεσίες, όπως ορίζονται στον Κανονισµό (ΕΕ)
2022/2065    (L 277), ή από τρίτους, που επηρεάζονται άµεσα
από τη δραστηριότητά τους.

2. Ειδικότερα εκπίπτει από την ιδιότητα του µέλους της
Ε.Ε.Τ.Τ. όποιος, µετά τον διορισµό του:

α) Καταδικαστεί µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση για αδί-
κηµα, που συνεπάγεται κώλυµα διορισµού ή έκπτωση δηµοσίου
υπαλλήλου, σύµφωνα µε τις διατάξεις του Υπαλληλικού Κώδικα
ή για αδίκηµα σχετιζόµενο µε παραβάσεις των άρθρων 7, 8 και 9
του παρόντος.

β) Καταστεί εταίρος, µέτοχος, µέλος διοικητικού συµβουλίου,
διαχειριστής, υπάλληλος, σύµβουλος, µελετητής ατοµικής ή
άλλης επιχείρησης, η οποία δραστηριοποιείται στους τοµείς των
ταχυδροµικών υπηρεσιών, των ηλεκτρονικών επικοινωνιών, της
πληροφορικής ή της επεξεργασίας δεδοµένων προσωπικού χα-
ρακτήρα ή των ενδιάµεσων υπηρεσιών, όπως ορίζονται στον Κα-
νονισµό (ΕΕ) 2022/2065. Αν τα µέλη της Ε.Ε.Τ.Τ. αποκτήσουν
εταιρικά µερίδια ή µετοχές των ανωτέρω επιχειρήσεων κατά τη
διάρκεια της θητείας τους από κληρονοµική διαδοχή, υποχρεούν-
ται να απέχουν από την ενάσκηση των δικαιωµάτων συµµετοχής
και ψήφου στα όργανα διοίκησης, διαχείρισης και ελέγχου των εν
λόγω επιχειρήσεων, µέχρι τον χρόνο λήξης της θητείας τους. Η
ίδια υποχρέωση ισχύει και για τους συζύγους και τα τέκνα τους.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 23
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων δύ-
ναται να εκδίδει κατευθυντήριες οδηγίες για την εξειδίκευση λε-
πτοµερειών και την οµοιόµορφη εφαρµογή, λαµβάνοντας υπόψη
και την ευρωπαϊκή και εθνική πρακτική:

α) του άρθρου 21 της Πράξης, σχετικά µε την εξωδικαστική
επίλυση διαφορών,

β) του άρθρου 22 της Πράξης, σχετικά µε τις αξιόπιστες πηγές
επισήµανσης παράνοµου περιεχοµένου, 

γ) του άρθρου 40 της Πράξης, σχετικά µε την πρόσβαση και
τον έλεγχο δεδοµένων.

2. Η Εθνική Επιτροπή Τηλεπικοινωνιών και Ταχυδροµείων δύ-
ναται να εκδίδει υπόδειγµα υποβολής καταγγελίας και κατευθυν-
τήριες οδηγίες για τη ρύθµιση διαδικαστικών ζητηµάτων και κάθε
αναγκαίας λεπτοµέρειας για την οµοιόµορφη εφαρµογή, λαµβά-
νοντας υπόψη και την ευρωπαϊκή και εθνική πρακτική, του άρ-
θρου 53 της Πράξης, σχετικά µε το δικαίωµα υποβολής
καταγγελίας.

3. Με κανονισµό της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων εξειδικεύονται οι προϋποθέσεις επιβολής, ο τρό-
πος υπολογισµού, ο τρόπος και η προθεσµία καταβολής του ετή-
σιου εποπτικού τέλους, καθώς και κάθε άλλη αναγκαία
λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου 20 του παρόντος,
σχετικά µε την επιβολή και την είσπραξη του ετήσιου εποπτικού
τέλους.

4. Με κανονισµό της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινωνιών και
Ταχυδροµείων ρυθµίζεται κάθε αναγκαία λεπτοµέρεια σχετικά
µε τη δηµιουργία, λειτουργία και τήρηση του Μητρώου Παρόχων
Ενδιάµεσων Υπηρεσιών του άρθρου 15.

5. Με κοινή απόφαση του Συντονιστή Ψηφιακών Υπηρεσιών
και των αρµόδιων αρχών του άρθρου 5, ρυθµίζεται κάθε ζήτηµα
που αφορά στη συνεργασία τους και ιδίως:

α) ο συντονισµός της συλλογής δεδοµένων και πληροφοριών
και η ανταλλαγή αυτών,

β) ο τρόπος χρήσης πληροφοριακών συστηµάτων σε εθνικό
επίπεδο και 

γ) η διαδικασία λήψης και διαβίβασης καταγγελιών.
6. Κατόπιν απόφασης του Προέδρου της Αρχής Προστασίας

Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα µε την οποία καθίσταται επι-
τρεπτή η είσπραξη προστίµων από την Ανεξάρτητη Αρχή Δηµο-
σίων Εσόδων υπέρ της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα και ακολούθως υποβολής σχετικής αί-
τησης προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών,
εκδίδεται από τον τελευταίο απόφαση δυνάµει της οποίας, ανα-
τίθεται στις υπηρεσίες της Φορολογικής Διοίκησης η είσπραξη
υπέρ της Αρχής Προστασίας Δεδοµένων Προσωπικού Χαρα-
κτήρα των προστίµων και των περιοδικών χρηµατικών κυρώσεων
που αυτή επιβάλλει στο πλαίσιο άσκησης των αρµοδιοτήτων της
σύµφωνα µε την Πράξη και τον παρόντα νόµο σε περίπτωση µη
καταβολής τους στον τραπεζικό λογαριασµό της αρχής, σύµ-
φωνα µε την παρ. 7 του άρθρου 16. 

7. Με απόφαση του Προέδρου της Αρχής Προστασίας Δεδο-
µένων Προσωπικού Χαρακτήρα ρυθµίζονται τα θέµατα διάθεσης
των εσόδων του πέµπτου εδαφίου της παρ. 7 του άρθρου 16.

ΜΕΡΟΣ Β’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΨΗΦΙΑΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ ΤΟΥ 
ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΤΟΜΕΑ ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ 

ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΣΚΟΠΟΣ ΚΑΙ ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ

Άρθρο 24
Σκοπός

Σκοπός του παρόντος Μέρους είναι:
α) η διασφάλιση της λειτουργικότητας ψηφιακών εφαρµογών,

ιδίως της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, 

β) η εξασφάλιση της διαλειτουργικότητας µεταξύ των µη-
τρώων και των πληροφοριακών συστηµάτων των φορέων του δη-
µόσιου τοµέα,

γ) η περαιτέρω µείωση της γραφειοκρατίας στις συναλλαγές
των πολιτών µε τους φορείς του δηµόσιου τοµέα, µέσω της άντ-
λησης των εγγράφων που απαιτούνται για τη διεκπεραίωση δι-
οικητικών διαδικασιών από ψηφιακά αρχεία, τα οποία είναι άµεσα
διαθέσιµα µε τη χρήση συστηµάτων Τεχνολογιών Πληροφορικής
και Επικοινωνιών,

δ) η αύξηση της διείσδυσης των ευρυζωνικών υπηρεσιών
υπερ-υψηλών ταχυτήτων, µέσω της κάλυψης του κόστους από-
κτησης ευρυζωνικής σύνδεσης υπερ-υψηλής ταχύτητας,

ε) η χορήγηση επαρκούς χρόνου προετοιµασίας για τη δια-
φανή και ασφαλή λειτουργία των συσκευών τεχνολογίας του Δια-
δικτύου των Πραγµάτων (ΔτΠ) του                 ν. 4961/2022 (Α’
146), και

στ) η αντιµετώπιση οργανωτικών ζητηµάτων αρµοδιότητας του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης. 
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Άρθρο 25
Αντικείµενο

Αντικείµενο του παρόντος Μέρους είναι:
α) η πρόβλεψη µεταβατικής διάταξης για την ένταξη ψηφιακών

υπηρεσιών παροχής πληροφοριών οχηµάτων στην Ενιαία Ψη-
φιακή Πύλη της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-Ε.Ψ.Π.) και συγκε-
κριµένα για την ψηφιακή υπηρεσία «Audit-Car», καθώς και η
ρύθµιση της πρόσβασης στην ψηφιακή υπηρεσία «myPhoto»,

β) η πρόβλεψη της καταχώρησης στοιχείων επικοινωνίας των
πολιτών στο Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας και από την Ελληνική
Αστυνοµία, η επέκταση των διαλειτουργικοτήτων κατά τη διόρ-
θωση στοιχείων µητρώων του δηµόσιου τοµέα, η δυνατότητα διά-
θεσης στοιχείων µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας
Διοίκησης, η χρήση ψηφιακού αντιγράφου του δελτίου ταυτότη-
τας Ελλήνων πολιτών στις συναλλαγές µε τους φορείς του δηµό-
σιου τοµέα, η δηµιουργία Μητρώου Δικαιολογητικών Διοικητικών
Διαδικασιών, για την ηλεκτρονική άντληση των δικαιολογητικών
που απαιτούνται για τη διεκπεραίωση των διοικητικών διαδικασιών, 

γ) η παράταση της προθεσµίας διασύνδεσης των φορέων του
δηµόσιου τοµέα µε το Κεντρικό Σύστηµα Ηλεκτρονικής Διακίνη-
σης Εγγράφων, 

δ) η χορήγηση επιταγών (vouchers) για την κάλυψη του κό-
στους απόκτησης ευρυζωνικής σύνδεσης υπερ-υψηλής ταχύτη-
τας,

ε) η παράταση του χρόνου έναρξης ισχύος των ρυθµίσεων του
ν. 4961/2022 (Α’ 146) για τις εφαρµογές τεχνολογίας διαδικτύου
των πραγµάτων, και

στ) ο επανακαθορισµός του χρόνου διεξαγωγής του ετήσιου
διαγωνισµού ψηφιακής διακυβέρνησης.   

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’ 
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΨΗΦΙΑΚΕΣ ΥΠΗΡΕΣΙΕΣ 

ΤΟΥ ΔΗΜΟΣΙΟΥ ΤΟΜΕΑ

Άρθρο 26
Ψηφιακή υπηρεσία «Audit-Car» - Μεταβατική διάταξη - 

Τροποποίηση παρ. 2 άρθρου 31 ν. 4821/2021

Στην παρ. 2 του άρθρου 31 του ν. 4821/2021 (Α’ 134), περί της
ένταξης ψηφιακών υπηρεσιών παροχής πληροφοριών οχηµάτων
στην Ενιαία Ψηφιακή Πύλη της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-
Ε.Ψ.Π.), προστίθενται εδάφια, τρίτο, τέταρτο και πέµπτο, και η
παρ. 2 του άρθρου 31 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Μέσω της ψηφιακής υπηρεσίας «myAuto», οι ιδιοκτήτες
οχηµάτων έχουν πρόσβαση, σε πραγµατικό χρόνο, σε πληροφο-
ρίες που αφορούν στο όχηµά τους και σχετίζονται, ιδίως, µε: α)
την ηµεροµηνία έκδοσης και ανάκλησης της άδειας κυκλοφορίας
και τα λοιπά βασικά στοιχεία αυτής, β) την ηµεροµηνία καταβο-
λής τελών κυκλοφορίας και τη χρονική περίοδο στην οποία αφο-
ρούν, γ) την περίοδο ασφαλιστικής κάλυψης σε ισχύ και το
ιστορικό ασφαλιστικών αποζηµιώσεων, δ) το ιστορικό Κέντρου
Τεχνικού Ελέγχου Οχηµάτων στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό αν
το όχηµα εισήχθη µεταχειρισµένο, µε βάση τις διελεύσεις και τα
διανυθέντα χιλιόµετρα, ε) τον τύπο και το µοντέλο του οχήµατος,
στ) τη θέση του οχήµατος σε προσωρινή ακινησία, ζ) τον τεχνικό
έλεγχο του οχήµατος, η) την ένταξή του στο Μητρώο Κλεµµένων
Οχηµάτων της Ελληνικής Αστυνοµίας και θ) την επίταξη του οχή-
µατος. Στις ίδιες πληροφορίες έχουν πρόσβαση και οι αρµόδιες
ελεγκτικές αρχές µέσω της ψηφιακής υπηρεσίας «Audit-Car».
Μέχρι την ολοκλήρωση της λειτουργίας της ψηφιακής υπηρε-
σίας «Audit-Car», οι αρµόδιες ελεγκτικές αρχές επαληθεύουν, κα-
τόπιν επίδειξης του εγγράφου της ψηφιακής υπηρεσίας
«myAuto», τη γνησιότητα και την εγκυρότητα αυτού, µε τη χρήση
της υπηρεσίας επαλήθευσης της παρ. 4 του άρθρου 27 του  ν.
4727/2020 (Α’ 184). Η επαλήθευση δύναται να πραγµατοποιηθεί
και µέσω του ψηφιακού αποθετηρίου του άρθρου 80 του ν.
4954/2022 (Α’ 136). Στην περίπτωση αυτή, για την ολοκλήρωση
του ελέγχου ταυτοποίησης αποστέλλεται στην κινητή συσκευή
του φυσικού προσώπου εξαψήφιος αριθµός ασφαλείας, τον
οποίο και γνωστοποιεί στην εκάστοτε ελεγκτική αρχή.»

Άρθρο 27
Ψηφιακή υπηρεσία «myPhoto» - Εξουσιοδοτική 

διάταξη - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 32 και παρ. 2 
άρθρου 54 ν. 4821/2021 

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 32 του ν. 4821/2021           (Α’ 134),
περί της ψηφιακής υπηρεσίας «myPhoto», επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο, οι λέξεις «µέσω της
Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-
Ε.Ψ.Π).» αντικαθίστανται από τις λέξεις «είτε µέσω της Ενιαίας
Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-Ε.Ψ.Π.), µε
χρήση των κωδικών διαπιστευτηρίων της Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. (TAXISnet)
του άρθρου 24 του ν. 4727/2020 (Α’ 184), είτε µέσω των Κέντρων
Εξυπηρέτησης Πολιτών (Κ.Ε.Π.), µε χρήση των κωδικών δηµό-
σιας διοίκησης σύµφωνα µε όσα ορίζονται στην υπό στοιχεία
29810 ΕΞ/23.10.2020 απόφαση του Υπουργού Επικρατείας (Β’
4798),» β) στο δεύτερο εδάφιο, οι λέξεις «πιστοποιηµένους επαγ-
γελµατίες φωτογράφους» αντικαθίστανται από τις λέξεις «επαγ-
γελµατίες φωτογράφους», γ) το τέταρτο εδάφιο καταργείται, και
η παρ. 1 του άρθρου 32 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης αναπτύσσει και
παρέχει την ψηφιακή υπηρεσία «myPhoto», η οποία είναι προ-
σβάσιµη είτε µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας
Διοίκησης (gov.gr-Ε.Ψ.Π.), µε χρήση των κωδικών διαπιστευτη-
ρίων της Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ. (TAXISnet) του άρθρου 24 του ν.
4727/2020 (Α’ 184), είτε µέσω των Κέντρων Εξυπηρέτησης Πολι-
τών (Κ.Ε.Π.), µε χρήση των κωδικών δηµόσιας διοίκησης σύµ-
φωνα µε όσα ορίζονται στην υπό στοιχεία 29810 ΕΞ/23.10.2020
απόφαση του Υπουργού Επικρατείας (Β’ 4798), και έχει ως αντι-
κείµενο τη µεταφόρτωση, διαχείριση και αποθήκευση: α) ψηφια-
κών φωτογραφιών και β) της οπτικής απεικόνισης της ιδιόχειρης
υπογραφής κάθε φυσικού προσώπου, στο Κυβερνητικό Νέφος
Δηµοσίου Τοµέα         (G-Cloud) που διαχειρίζεται η Γενική Γραµ-
µατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, σύµφωνα µε την παρ. 1 του άρθρου 87 του ν. 4727/2020. Η
ψηφιακή υπηρεσία έχει ως αποκλειστικό σκοπό τη χρήση των ως
άνω ψηφιακών αρχείων, όπως αυτά µεταφορτώνονται στο G-
Cloud από επαγγελµατίες φωτογράφους, σε ηλεκτρονικές εφαρ-
µογές και υπηρεσίες που παρέχονται από Φορείς του Δηµόσιου
Τοµέα, κατά την έννοια της παρ. 57 του άρθρου 2 του ν.
4727/2020, όταν για τη διεκπεραίωση υποθέσεων των ενδιαφε-
ροµένων απαιτείται η προσκόµιση φωτογραφίας ή η υπογραφή.
Ειδικότερα, το ψηφιακό αρχείο της οπτικής απεικόνισης της ιδιό-
χειρης υπογραφής κάθε φυσικού προσώπου επιτρέπεται να χρη-
σιµοποιηθεί αποκλειστικά κατά τη διαδικασία έκδοσης και
ανανέωσης άδειας οδήγησης και ευφυούς ψηφιακού ταχογρά-
φου.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 54 του ν. 4821/2021, περί των εξου-
σιοδοτικών διατάξεων του Μέρους Β’ του νόµου αυτού, επέρ-
χονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις:      α) οι λέξεις «Με απόφαση
του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης» αντικαθίστανται από
τις λέξεις «Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης και Εσωτερικών», β) οι λέξεις «για την πιστοποίηση των
επαγγελµατιών φωτογράφων και την εξουσιοδότηση του προ-
σωπικού τους» αντικαθίστανται από τις λέξεις «για την εξουσιο-
δότηση του προσωπικού των επαγγελµατιών φωτογράφων», γ)
οι λέξεις «από τους πιστοποιηµένους επαγγελµατίες φωτογρά-
φους» αντικαθίστανται από τις λέξεις «από τους επαγγελµατίες
φωτογράφους», και η παρ. 2 του άρθρου 54 διαµορφώνεται ως
εξής:

«2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και Εσωτερικών καθορίζονται οι τεχνικές προδιαγραφές και
η λειτουργία της ψηφιακής υπηρεσίας «myPhoto», τα ειδικότερα
ζητήµατα αυθεντικοποίησης για την πρόσβαση στην ψηφιακή
υπηρεσία, η διαδικασία και οι απαιτήσεις για την εξουσιοδότηση
του προσωπικού των επαγγελµατιών φωτογράφων, οι προϋπο-
θέσεις και η διαδικασία µεταφόρτωσης των ψηφιακών αρχείων
από τους επαγγελµατίες φωτογράφους, οι όροι και η διαδικασία
συσχέτισης αυτών µε τα βασικά στοιχεία ταυτοποίησης του φυ-
σικού προσώπου, η διαδικασία ενηµέρωσης και διαγραφής των
ψηφιακών αρχείων, οι απαιτούµενες διαλειτουργικότητες του

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΚΗ’ - 3 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2024 13943



πληροφοριακού συστήµατος της ψηφιακής υπηρεσίας µε άλλα
πληροφοριακά συστήµατα και εφαρµογές, τα τεχνικά και οργα-
νωτικά µέτρα ασφάλειας και προστασίας δεδοµένων προσωπι-
κού χαρακτήρα, καθώς και κάθε τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του άρθρου 32.»

Άρθρο 28
Καταχώριση στοιχείων στο Εθνικό Μητρώο 
Επικοινωνίας από την Ελληνική Αστυνοµία - 

Τροποποίηση παρ. 2 και 6 άρθρου 17 ν. 4704/2020

1. Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 17 του      ν.
4704/2020 (Α’ 133), περί του Εθνικού Μητρώου Επικοινωνίας,
προστίθενται οι λέξεις «, είτε µέσω των Τµηµάτων Ασφαλείας ή
των Αστυνοµικών Τµηµάτων ή των Υποδιευθύνσεων Ασφαλείας
ή Αστυνοµίας της Ελληνικής Αστυνοµίας κατά τη διαδικασία έκ-
δοσης ή αντικατάστασης του Δελτίου Αστυνοµικής Ταυτότητας,»
και η παρ. 2 του άρθρου 17 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Η καταχώριση και ενηµέρωση των ανωτέρω δεδοµένων
στην κεντρική βάση πραγµατοποιείται είτε µέσω πιστοποιηµένης
πρόσβασης σε ειδική εφαρµογή µε κωδικούς µοναδικής ηλε-
κτρονικής αυθεντικοποίησης, για την οποία δύναται να αξιοποι-
ηθεί η χρήση των διαπιστευτηρίων της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης
(TAXISsnet) είτε µέσω των Κέντρων Εξυπηρέτησης Πολιτών
(Κ.Ε.Π.) είτε µέσω των προξενικών αρχών είτε µέσω των Τµηµά-
των Ασφαλείας ή των Αστυνοµικών Τµηµάτων ή των Υποδιευθύν-
σεων Ασφαλείας ή Αστυνοµίας της Ελληνικής Αστυνοµίας κατά
τη διαδικασία έκδοσης ή αντικατάστασης του Δελτίου Αστυνοµι-
κής Ταυτότητας, είτε µε εξ αποστάσεως ταυτοποίηση. Σε περί-
πτωση µεταβολής των ανωτέρω στοιχείων επικοινωνίας, κάθε
πολίτης οφείλει να ενηµερώνει το Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας
εντός τριάντα (30) ηµερών από τη µεταβολή.»

2. Στην παρ. 6 του άρθρου 17 του ν. 4704/2020, προστίθεται
τρίτο εδάφιο και η παρ. 6 του άρθρου 17 διαµορφώνεται ως
εξής:

«6. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης κα-
θορίζονται η ηµεροµηνία έναρξης εφαρµογής του παρόντος, τα
ειδικότερα στοιχεία επικοινωνίας των πολιτών, η αρµόδια οργα-
νική µονάδα του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, οι απο-
δέκτες των στοιχείων επικοινωνίας, οι εκτελούντες την
επεξεργασία, οι αυτοτελώς υπεύθυνοι επεξεργασίας των στοι-
χείων, τα πρότυπα και οι απαιτήσεις για την ταυτοποίηση, η δια-
δικασία επαλήθευσης του αριθµού κινητού τηλεφώνου µε τους
παρόχους κινητής τηλεφωνίας και µε τα πιστωτικά ιδρύµατα, η
διαδικασία άντλησης ή/και επαλήθευσης των δεδοµένων των πο-
λιτών από τους παρόχους υπηρεσιών σταθερής, κινητής τηλε-
φωνίας, πρόσβασης στο διαδίκτυο και συνδροµητικής
τηλεόρασης, τα δεδοµένα που δύναται να αντληθούν, το είδος
και η έκταση των υποχρεώσεων των παρόχων, οι τεχνικές προ-
διαγραφές, καθώς και όλα τα ειδικότερα ζητήµατα για την εφαρ-
µογή του παρόντος. Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Ψηφιακής Διακυβέρνησης και Εξωτερικών εξειδικεύεται η διαδι-
κασία καταχώρισης στοιχείων επικοινωνίας στο     Εθνικό Μη-
τρώο Επικοινωνίας (Ε.Μ.Επ.) µέσω των προξενικών αρχών. Με
κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης και
Προστασίας του Πολίτη εξειδικεύεται η διαδικασία καταχώρισης
στοιχείων επικοινωνίας στο Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας
(Ε.Μ.Επ.) µέσω των Τµηµάτων Ασφαλείας ή των Αστυνοµικών
Τµηµάτων ή των Υποδιευθύνσεων Ασφαλείας ή Αστυνοµίας της
Ελληνικής Αστυνοµίας.»

Άρθρο 29
Διόρθωση στοιχείων µητρώων δηµόσιου τοµέα - 

Εξουσιοδοτική διάταξη - Τροποποίηση άρθρου 81 
ν. 4954/2022

Στο άρθρο 81 του ν. 4954/2022 (A’ 136), περί της διόρθωσης
στοιχείων µητρώων του δηµόσιου τοµέα, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) στο πρώτο εδάφιο της παρ. 3, αα) οι λέ-
ξεις «και δ) στο Μητρώο Δελτίων Αστυνοµικών Ταυτοτήτων»

αντικαθίστανται από τις λέξεις «, δ) στο Μητρώο Ταυτοτήτων Ελ-
λήνων Πολιτών» και αβ) προστίθενται οι λέξεις «και ε) στο Μη-
τρώο Πολιτών Τρίτων Χωρών και το Μητρώο Ασύλου του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου», β) στο δεύτερο εδά-
φιο της παρ. 3, προστίθενται οι λέξεις «ή στα Μητρώα του
Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου», γ) στο πρώτο εδάφιο
της παρ. 5, γα) οι λέξεις «στο Μητρώο Δελτίων Αστυνοµικών Ταυ-
τοτήτων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «στο Μητρώο Ταυτοτή-
των Ελλήνων Πολιτών» και γβ) οι λέξεις «είτε µε φυσική παρουσία
είτε µέσω της ειδικής πλατφόρµας «myKEPlive.gov.gr» του άρ-
θρου 33 του ν. 4704/2020» αντικαθίστανται από τις λέξεις «µε φυ-
σική παρουσία», δ) προστίθεται παρ. 5Α, ε) στο πρώτο εδάφιο
της παρ. 6, προστίθενται τα Υπουργεία Εξωτερικών και Μετανά-
στευσης και Ασύλου, στ) στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 6, στα)
προστίθενται οι λέξεις «και των έµµισθων Προξενικών Αρχών» και
στβ) οι λέξεις «την παρ. 5» αντικαθίστανται από τις λέξεις «τις
παρ. 5 και 5Α» και το άρθρο 81 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 81
Διόρθωση στοιχείων µητρώων δηµόσιου τοµέα

1. Δηµιουργείται ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή, προσβάσιµη
µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης
(gov.gr-Ε.Ψ.Π.), µε σκοπό τη διασφάλιση της ορθότητας και της
ακεραιότητας των προσωπικών στοιχείων των φυσικών προσώπων
που τηρούνται σε επιµέρους µητρώα φορέων του δηµόσιου
τοµέα. Η εφαρµογή αναπτύσσεται και λειτουργεί υπό την ευθύνη
και εποπτεία της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµά-
των και Ψηφιακής Διακυβέρνησης (Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ.) του Υπουργείου
Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

2. Η είσοδος στην εφαρµογή πραγµατοποιείται µέσω αυθεντι-
κοποίησης του φυσικού προσώπου, σύµφωνα µε το άρθρο 24 του
ν. 4727/2020 (Α’ 184) και µε τη χρήση δεύτερου παράγοντα αυ-
θεντικοποίησης.

3. Μετά την είσοδο στην εφαρµογή, το φυσικό πρόσωπο επιβε-
βαιώνει την ορθότητα των στοιχείων που τηρούνται: α) στο Μη-
τρώο Πολιτών του Υπουργείου Εσωτερικών, β) στο Φορολογικό
Μητρώο της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.), γ)
στο Εθνικό Μητρώο Α.Μ.Κ.Α. ΕΜΑΕΣ (Αριθµός Μητρώου Κοινωνι-
κής Ασφάλισης Εθνικό Μητρώο Ασφαλισµένων Εργοδοτών και
Συνταξιούχων) της Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης Κοινωνικής
Ασφάλισης (Η.ΔΙ.Κ.Α.) Α.Ε., δ) στο Μητρώο Ταυτοτήτων Ελλήνων
Πολιτών της Ελληνικής Αστυνοµίας (ΕΛ.ΑΣ.) και ε) στο Μητρώο
Πολιτών Τρίτων Χωρών και το Μητρώο Ασύλου του Υπουργείου
Μετανάστευσης και Ασύλου. Εφόσον υφίστανται ανακρίβειες στα
ανωτέρω στοιχεία, όπως αυτά εµφανίζονται στην εφαρµογή, το
φυσικό πρόσωπο δύναται να αιτείται τη διόρθωσή τους µε βάση
τα στοιχεία που τηρούνται στο Μητρώο Πολιτών ή στα Μητρώα
του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου. Με βάση τη διόρ-
θωση του δευτέρου εδαφίου ενηµερώνονται τα αντίστοιχα στοι-
χεία που τηρούνται σε λοιπά µητρώα του δηµόσιου τοµέα και στο
Εθνικό Μητρώο Επικοινωνίας (Ε.Μ.Επ.) του άρθρου 17 του
ν. 4704/2020 (Α’ 133), εφόσον, στην τελευταία περίπτωση, υφίστα-
ται σχετική καταχώριση.

4. Οι αναγκαίες διαλειτουργικότητες για την διόρθωση των στοι-
χείων κατά την παρ. 3 πραγµατοποιούνται µέσω του Κέντρου Δια-
λειτουργικότητας της Γ.Γ.Π.Σ.Ψ.Δ., σύµφωνα µε το άρθρο 47 του
ν. 4623/2019 (Α’ 134) και το άρθρο 84 του ν. 4727/2020.

5. Η διαδικασία διόρθωσης της παρ. 3, πλην των στοιχείων που
τηρούνται στο Μητρώο Ταυτοτήτων Ελλήνων Πολιτών της ΕΛ.ΑΣ.,
δύναται να πραγµατοποιείται και µέσω των Κέντρων Εξυπηρέτη-
σης Πολιτών (Κ.Ε.Π.), κατόπιν αίτησης του φυσικού προσώπου,
µε φυσική παρουσία. Με τη διαδικασία του πρώτου εδαφίου δύ-
ναται να πραγµατοποιείται και κάθε άλλη διόρθωση ή επικαιρο-
ποίηση στοιχείων των ανωτέρω µητρώων που δεν καταλαµβάνεται
από τη διαδικασία της παρ. 3.

5Α. Η διαδικασία διόρθωσης της παρ. 3, πλην των στοιχείων που
τηρούνται στο Μητρώο Ταυτοτήτων Ελλήνων Πολιτών της ΕΛ.ΑΣ.,
δύναται να πραγµατοποιείται και µέσω των έµµισθων Προξενικών
Αρχών, κατόπιν αίτησης του φυσικού προσώπου, µε φυσική πα-
ρουσία. Με τη διαδικασία του πρώτου εδαφίου δύναται να πραγ-
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µατοποιείται και κάθε άλλη διόρθωση ή επικαιροποίηση στοιχείων
των ανωτέρω µητρώων που δεν καταλαµβάνεται από τη διαδικα-
σία της παρ. 3.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνησης,
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Εσωτερικών,
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Μετανάστευσης και Ασύλου
και του Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων ρυθ-
µίζονται τα ειδικότερα ζητήµατα σχετικά µε τη λειτουργία της ει-
δικής ηλεκτρονικής εφαρµογής του παρόντος, εξειδικεύονται
στοιχεία που εµφανίζονται σε αυτήν, η διαδικασία διόρθωσης
αυτών και τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα για την επεξεργασία
τους και καθορίζονται οι αναγκαίες διαλειτουργικότητες, καθώς
και κάθε αναγκαία τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
του παρόντος. Με όµοια απόφαση καθορίζονται οι διαδικασίες
διόρθωσης ή επικαιροποίησης που ακολουθούνται µέσω των
Κ.Ε.Π. και των έµµισθων Προξενικών Αρχών σύµφωνα µε τις παρ.
5 και 5Α.»

Άρθρο 30
Δυνατότητα διάθεσης στοιχείων µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής

Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης

1. Κάθε φυσικό πρόσωπο δύναται, µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης, να αιτείται την άντληση από τα
πληροφοριακά συστήµατα και εφαρµογές των φορέων του δηµο-
σίου τοµέα, κατά την έννοια της περ. α) της παρ. 1 του άρθρου 14
του ν. 4270/2014 (Α’ 138), των δεδοµένων που απαιτούνται για την
πραγµατοποίηση συναλλαγής του µε φορέα του δηµοσίου ή του
ιδιωτικού τοµέα, καθώς και τη διαβίβαση αυτών στους φορείς της
επιλογής του.

2. Το φυσικό πρόσωπο παρέχει τη συγκατάθεσή του, είτε µέσω
του ψηφιακού αποθετηρίου ταυτοποιητικών εγγράφων (gov.gr-
wallet) του άρθρου 80 του                       ν. 4954/2022 (Α’ 136) είτε
µέσω ειδικής εφαρµογής της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµό-
σιας Διοίκησης (gov.gr-Ε.Ψ.Π.) κατόπιν αυθεντικοποίησης του φυ-
σικού προσώπου µε τη χρήση των κωδικών-διαπιστευτηρίων της
Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (TA-
XISnet). Κατόπιν της λήψης της συγκατάθεσης, ο εκάστοτε φο-
ρέας δύναται να συλλέξει και να αποθηκεύσει τα απαραίτητα
στοιχεία του φυσικού προσώπου, τα οποία αντλούνται και διαβι-
βάζονται µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, σύµφωνα µε τo άρθρo 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) και
τα άρθρα 47 και 108 του ν. 4623/2019         (Α’ 134). 

Άρθρο 31
Υποβολή ψηφιακού αντιγράφου του δελτίου 
ταυτότητας σε φορείς του δηµόσιου τοµέα

1. Στις συναλλαγές φυσικών προσώπων µε φορείς του δηµό-
σιου τοµέα, όπως αυτός ορίζεται στην περ. α’ της παρ. 1 του άρ-
θρου 14 του ν. 4270/2014 (Α’ 143), για τη διεκπεραίωση των
οποίων υπάρχει υποχρέωση υποβολής φωτοαντιγράφου δελτίου
ταυτότητας Ελλήνων πολιτών του πρώτου εδαφίου της παρ. 1 του
άρθρου 1 του ν.δ. 127/1969 (Α’ 29), ως δικαιολογητικού, η υπο-
βολή του φωτοαντιγράφου διενεργείται αποκλειστικά µε τη χρήση
της ψηφιακής υπηρεσίας της παρ. 2 του παρόντος.

2. Το ψηφιακό αντίγραφο δελτίου ταυτότητας Ελλήνων πολιτών
δηµιουργείται σε ειδική ηλεκτρονική εφαρµογή, η οποία είναι προ-
σβάσιµη µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοί-
κησης (gov.gr - Ε.Ψ.Π.). Η είσοδος στην εφαρµογή επιτρέπεται σε
δηµοσίους υπαλλήλους, κατόπιν αυθεντικοποίησης µε Κωδικούς
Δηµόσιας Διοίκησης, σύµφωνα µε την υπό στοιχεία
29810ΕΞ2020/23.10.2020 απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης (Β’ 4798), όπως εκάστοτε ισχύει. Για τη δηµιουργία
του ψηφιακού αντιγράφου δελτίου ταυτότητας Ελλήνων πολιτών
απαιτείται ο προσδιορισµός: α) της διαδικασίας, για την οποία ζη-
τείται το αντίγραφο, β) του αριθµού αιτήµατος του πολίτη, γ) του
αριθµού δελτίου ταυτότητας του πολίτη, δ) των τριών πρώτων
γραµµάτων του επωνύµου, του ονόµατος και του πατρωνύµου του

πολίτη και ε) του έτους γέννησης του πολίτη. Προϋπόθεση για την
έκδοση του ψηφιακού αντιγράφου δελτίου ταυτότητας Ελλήνων
πολιτών είναι η επαλήθευση: α) της ορθότητας των στοιχείων των
περ. γ), δ) και ε) του τρίτου εδαφίου και β) της ισχύος του δελτίου
ταυτότητας του πολίτη, µέσω διαλειτουργικότητας µε το Μητρώο
Δελτίων Ταυτοτήτων Ελλήνων Πολιτών της Ελληνικής Αστυνοµίας.

3. Στο ψηφιακό αντίγραφο δελτίου ταυτότητας Ελλήνων πολι-
τών περιλαµβάνονται τα ακόλουθα στοιχεία του δελτίου ταυτότη-
τας Ελλήνων πολιτών: α) αριθµός δελτίου ταυτότητας, β)
ονοµατεπώνυµο µε ελληνικούς και λατινικούς χαρακτήρες, γ) πα-
τρώνυµο µε ελληνικούς και λατινικούς χαρακτήρες, δ) µητρώνυµο
µε ελληνικούς χαρακτήρες, ε) ηµεροµηνία γέννησης, στ) τόπος
γέννησης, ζ) ηµεροµηνία και αρχή έκδοσης και η) φωτογραφία του
κατόχου. Η άντληση των στοιχείων του πρώτου εδαφίου πραγµα-
τοποιείται από το Μητρώο Δελτίων Ταυτοτήτων Ελλήνων Πολιτών
της Ελληνικής Αστυνοµίας, µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότη-
τας της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και
Ψηφιακής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, σύµφωνα µε το άρθρο 47 του ν. 4623/2019 (Α’ 134), το
άρθρο 84 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) και την Πολιτική Ορθής Χρή-
σης των διαδικτυακών υπηρεσιών της Γενικής Γραµµατείας Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

4. H αποθήκευση του ψηφιακού αντιγράφου δελτίου ταυτότη-
τας Ελλήνων πολιτών δύναται να πραγµατοποιηθεί και σε µορφή
αρχείου pdf, το οποίο φέρει µοναδικό αναγνωριστικό αριθµό επα-
λήθευσης της παρ. 3 του άρθρου 27 του ν. 4727/2020 σε αλφα-
ριθµητική µορφή και σε µορφή κωδικού QR, και έχει ισχύ
φωτοαντιγράφου των στοιχείων του δελτίου ταυτότητας Ελλήνων
πολιτών.

Άρθρο 32
Αυτεπάγγελτη αναζήτηση και κατάργηση της έκδοσης 

δικαιολογητικών για τη διεκπεραίωση διοικητικών 
διαδικασιών

1. Στο Εθνικό Μητρώο Διοικητικών Διαδικασιών «Μίτος» του
άρθρου 90 του ν. 4727/2020 (Α’ 184) συστήνεται Ειδικό Μητρώο
Δικαιολογητικών Διοικητικών Διαδικασιών (Μη.Δικ.) στο οποίο κα-
ταγράφονται τα δικαιολογητικά που απαιτούνται για τη διεκπε-
ραίωση διοικητικών διαδικασιών. Η ένταξη δικαιολογητικών στο
Μη.Δικ. γίνεται µε µέριµνα της Διεύθυνσης Διοικητικών Διαδικα-
σιών Δηµοσίου του Υπουργείου Εσωτερικών, σε συνεργασία µε
τις αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και τις αρµόδιες αρχές θεσµοθέτησης διοικητικών διαδικα-
σιών. 

2. Δικαιολογητικά που έχουν ενταχθεί στο Μη.Δικ. και είναι δια-
θέσιµα ψηφιακά αναζητούνται και αντλούνται αυτεπαγγέλτως
από τις αρµόδιες αρχές  είτε ως δεδοµένα µε διαλειτουργικότητα
µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµµα-
τείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης είτε ως
ηλεκτρονικά έγγραφα µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της
Δηµόσιας Διοίκησης.

3. Δικαιολογητικά που έχουν ενταχθεί στο Μη.Δικ. και δεν είναι
διαθέσιµα ψηφιακά αναζητούνται αυτεπαγγέλτως από τις αρµό-
διες αρχές µε κάθε πρόσφορο τρόπο. 

Άρθρο 33
Προθεσµία διασύνδεσης µε το Κεντρικό Σύστηµα 

Ηλεκτρονικής Διακίνησης Εγγράφων - 
Τροποποίηση παρ. 4 άρθρου 18 ν. 4727/2020

Στο έκτο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 18 του   ν. 4727/2020
(Α’ 184), περί της ηλεκτρονικής διακίνησης δηµοσίων εγγράφων
µεταξύ δηµοσίων φορέων, το έτος «2020» αντικαθίσταται από το
έτος «2024» και η παρ. 4 του άρθρου 18 διαµορφώνεται ως εξής:

«4. Στην περίπτωση των φορέων του δηµοσίου τοµέα, πλην
των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών του Κεφαλαίου Α’
του ν. 3429/2005, η διακίνηση κάθε εγγράφου µεταξύ των ανω-
τέρω φορέων, καθώς και η διακίνηση εγγράφων µε φορείς άλλων
χωρών πραγµατοποιείται µέσω του Κεντρικού Συστήµατος Ηλε-
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κτρονικής Διακίνησης Εγγράφων (Κ.Σ.Η.Δ.Ε.), το οποίο αναπτύσ-
σεται και λειτουργεί στο Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης.
Το Κ.Σ.Η.Δ.Ε. παρέχεται ως υπηρεσία σε όλους τους ως άνω φο-
ρείς και αξιοποιεί, για τη λειτουργία του, το Ψηφιακό Οργανό-
γραµµα του άρθρου 16 του ν. 4440/2016. Κάθε φορέας του
πρώτου εδαφίου µεριµνά για τη διασύνδεση της υφιστάµενης
υποδοµής ηλεκτρονικής διαχείρισης εγγράφων ή του εσωτερι-
κού του συστήµατος ηλεκτρονικής διακίνησης εγγράφων
(Σ.Η.Δ.Ε.) µε το Κ.Σ.Η.Δ.Ε., καθώς και για την απόκτηση εγκεκρι-
µένων ηλεκτρονικών υπογραφών και εγκεκριµένων ηλεκτρονικών
σφραγίδων για το σύνολο των στελεχών του, από την Αρχή Πι-
στοποίησης Ελληνικού Δηµοσίου (Α.Π.Ε.Δ.) ή από άλλο εγκεκρι-
µένο πάροχο υπηρεσιών εµπιστοσύνης. Όσοι φορείς διαθέτουν
Σ.Η.Δ.Ε. συνεχίζουν την αυτοτελή λειτουργία του µέχρι την ολο-
κλήρωση της διασύνδεσής του µε το Κ.Σ.Η.Δ.Ε.. Η έναρξη δια-
σύνδεσης του Σ.Η.Δ.Ε. κάθε φορέα µε το Κ.Σ.Η.Δ.Ε.
διαπιστώνεται µε απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης. Σε κάθε περίπτωση, η ηµεροµηνία αυτή δεν µπορεί να
υπερβεί την 31η Δεκεµβρίου 2024. Μέχρι την έκδοση των πρά-
ξεων του προηγούµενου εδαφίου, η διακίνηση εγγράφων µεταξύ
των ως άνω φορέων γίνεται µε τη χρήση κάθε ΤΠΕ, συµπεριλαµ-
βανοµένης της ηλεκτρονικής αλληλογραφίας.»

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΑΛΛΕΣ ΕΠΕΙΓΟΥΣΕΣ ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ 

Άρθρο 34
Πρόγραµµα «Κουπόνι Συνδεσιµότητας Gigabit» («Gigabit

Connectivity Voucher Scheme»)

1. Θεσπίζεται πρόγραµµα µε τίτλο «Κουπόνι Συνδεσιµότητας
Gigabit» («Gigabit Connectivity Voucher Scheme») από το Υπουρ-
γείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, το οποίο χρηµατοδοτείται από
το Εθνικό Σχέδιο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας Ελλάδα 2.0. και
το Πρόγραµµα Δηµόσιων Επενδύσεων, και υλοποιείται από την
ανώνυµη εταιρεία του Ελληνικού Δηµοσίου «Κοινωνία της Πλη-
ροφορίας Μονοπρόσωπη Α.Ε.» (ΚτΠ Μ.Α.Ε.). Σκοπός του προ-
γράµµατος είναι η αύξηση της διείσδυσης των ευρυζωνικών
υπηρεσιών υπερ-υψηλών ταχυτήτων στη χώρα µέσω συστήµα-
τος επιταγών (vouchers), που διατίθενται στους δικαιούχους για
την κάλυψη του κόστους απόκτησης ευρυζωνικής σύνδεσης
υπερ-υψηλής ταχύτητας (Υπηρεσία Gigabit).

2. Δικαιούχοι του προγράµµατος είναι τα φυσικά πρόσωπα και
οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις, κατά την έννοια της Σύστασης της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής 2003/361/ΕΚ (L 124), εφόσον σωρευτικά:
α) εµπίπτουν, κατά περίπτωση, είτε στο πεδίο εφαρµογής του
Κανονισµού (ΕΕ) 1407/2013 της Επιτροπής της 18ης Δεκεµβρίου
2013 σχετικά µε την εφαρµογή των άρθρων 107 και 108 της Συν-
θήκης για τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης στις ενισχύ-
σεις ήσσονος σηµασίας (L 352), είτε στο πεδίο εφαρµογής του
Κανονισµού (ΕΕ) 651/2014 της Επιτροπής της 17ης Ιουνίου 2014
για την κήρυξη ορισµένων κατηγοριών ενισχύσεων ως συµβατών
µε την εσωτερική αγορά κατ’ εφαρµογή των άρθρων 107 και 108
της Συνθήκης (L 187), β) πληρούν τους όρους και τις προϋποθέ-
σεις που εξειδικεύονται µε την απόφαση της παρ. 6 του παρόν-
τος, καθώς και το σύνολο των προϋποθέσεων του Κανονισµού
(ΕΕ) 1407/2013, και διαµένουν, αν πρόκειται για φυσικά πρό-
σωπα, ή έχουν την έδρα τους, αν πρόκειται για µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις, σε κτίρια που βρίσκονται σε περιοχές που
καλύπτονται από δίκτυα υπερ-υψηλών ταχυτήτων, και δεν διαθέ-
τουν ευρυζωνική σύνδεση µε ταχύτητα download µεγαλύτερη
των 100 Mbps, τηρουµένων των ειδικότερων ορών και προϋπο-
θέσεων που καθορίζονται µε την απόφαση της παρ. 6 του πα-
ρόντος.

3. Κάθε δικαιούχος, αφού αυθεντικοποιηθεί µε τους προσωπι-
κούς κωδικούς - διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµµατείας Πλη-
ροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης (TAXISnet), σύµφωνα µε
το άρθρο 24 του   ν. 4727/2020 (Α’ 184), εισέρχεται στην ηλε-
κτρονική πλατφόρµα, η οποία είναι προσβάσιµη µέσω της Ενι-
αίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr-Ε.Ψ.Π.)

και την οποία αναπτύσσει, τηρεί και διαχειρίζεται η ΚτΠ Μ.Α.Ε.
και αιτείται την έκδοση της επιταγής. Η ΚτΠ Μ.Α.Ε. διενεργεί
έλεγχο της τήρησης των προϋποθέσεων συµµετοχής στο πρό-
γραµµα και, εφόσον αυτές πληρούνται, εκδίδει την επιταγή επ’
ονόµατι του δικαιούχου.

4. Οι δικαιούχοι, µετά από την έκδοση της επιταγής, δύνανται
να τη χρησιµοποιήσουν προκειµένου να αποκτήσουν ευρυζωνική
σύνδεση υπερ-υψηλής ταχύτητας επιλέγοντας µεταξύ των εγκε-
κριµένων προσφορών των παρόχων ηλεκτρονικών επικοινωνιών
που συµµετέχουν στο πρόγραµµα. Οι πάροχοι ηλεκτρονικών επι-
κοινωνιών, µετά από την ενεργοποίηση της υπηρεσίας, λαµβά-
νουν το ποσό της επιταγής σύµφωνα µε τους ειδικότερους
όρους και τις προϋποθέσεις που καθορίζονται στην κοινή από-
φαση της παρ. 4 του άρθρου 37.

5. Η ΚτΠ Μ.Α.Ε., ως υπεύθυνη επεξεργασίας, διασφαλίζει την
προστασία των δικαιωµάτων των προσώπων, της ιδιωτικής ζωής
και των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, σύµφωνα µε το ενω-
σιακό και εθνικό δίκαιο, βάσει του Κανονισµού (ΕΕ) 2016/679 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 27ης Απρι-
λίου 2016 (L 119) και του ν. 4624/2019 (Α’ 137).

Άρθρο 35
Παράταση της έναρξης ισχύος των ρυθµίσεων 

του ν. 4961/2022 για τις εφαρµογές τεχνολογίας διαδικτύου
των πραγµάτων - Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 116 

ν. 4961/2022

Στην παρ. 3 του άρθρου 116 του ν. 4961/2022 (Α’ 146), περί
της έναρξης ισχύος του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Β’ του νόµου
αυτού, η ηµεροµηνία «1η.3.2024» αντικαθίσταται από την ηµερο-
µηνία «1η.9.2024» και η παρ. 3 του άρθρου 116 διαµορφώνεται
ως εξής:

«3. Η ισχύς του Κεφαλαίου Γ’ του Μέρους Β’ αρχίζει την
1η.9.2024.»

Άρθρο 36
Χρόνος διεξαγωγής του ετήσιου διαγωνισµού 

ψηφιακής διακυβέρνησης - Τροποποίηση παρ. 2 
άρθρου 10 ν. 4727/2020

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 10 του           ν.
4727/2020 (Α’ 184), περί του ετήσιου διαγωνισµού και της απο-
νοµής των βραβείων ψηφιακής διακυβέρνησης, οι λέξεις «το
πρώτο τρίµηνο» αντικαθίστανται από τις λέξεις «κατά τη διάρ-
κεια» και η παρ. 2 του άρθρου 10 διαµορφώνεται ως εξής:

«2. Τα βραβεία απονέµονται σε ετήσιο Διαγωνισµό Ψηφιακής
Διακυβέρνησης που λαµβάνει χώρα κατά τη διάρκεια του επόµε-
νου έτους από το έτος αναφοράς. Σκοπός του διαγωνισµού είναι
η προώθηση του ψηφιακού µετασχηµατισµού της χώρας και της
δηµόσιας διοίκησης µέσα από την ανάπτυξη καινοτόµων εφαρ-
µογών για την εξυπηρέτηση των φυσικών ή νοµικών προσώπων
ή νοµικών οντοτήτων, αλλά και για την καλύτερη οργάνωση του
δηµόσιου τοµέα. Στον διαγωνισµό µπορούν να λάβουν µέρος φυ-
σικά και νοµικά πρόσωπα της ηµεδαπής και της αλλοδαπής, εφό-
σον υποβάλλουν τις προτάσεις τους σε ειδική πλατφόρµα που
δηµιουργείται και φιλοξενείται για τον σκοπό αυτόν στο κυβερ-
νητικό νέφος (G-cloud). Αρµόδια για την επιχειρησιακή λειτουρ-
γία της πλατφόρµας είναι η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών
Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Οι προτάσεις αξιο-
λογούνται και τα βραβεία απονέµονται από την επιτροπή που ορί-
ζεται σύµφωνα µε την παρ. 5 του άρθρου 107.»

Άρθρο 37
Διεκπεραίωση µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης 

της Δηµόσιας Διοίκησης των µέτρων δέουσας 
επιµέλειας για τα νοµικά πρόσωπα 
(Know Your Business - eGov-KYB)

1. Δηµιουργείται πλατφόρµα µε την ονοµασία «Know Your
Business - eGov-KYB» για την εξακρίβωση και επαλήθευση των
στοιχείων των νοµικών προσώπων σύµφωνα µε τις απαιτήσεις
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των άρθρων 13 και 16 του    ν. 4557/2018 (Α’ 139), περί των µέ-
τρων αυξηµένης και συνήθους δέουσας επιµέλειας, αντίστοιχα,
η οποία αναπτύσσεται, συντηρείται και λειτουργεί παραγωγικά
στη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

2. Κάθε φυσικό πρόσωπο, ενεργώντας µε την ιδιότητά του ως
νόµιµου εκπροσώπου νοµικού προσώπου, δύναται, µέσω της
πλατφόρµας της παρ. 1, να αιτείται την άντληση από τα πληρο-
φοριακά συστήµατα και τις εφαρµογές των φορέων του δηµό-
σιου τοµέα, κατά την έννοια της περ. 57 του άρθρου 2 του ν.
4727/2020 (Α’ 184), δεδοµένων που απαιτούνται για την εξακρί-
βωση και την επαλήθευση των στοιχείων του νοµικού προσώπου
που εκπροσωπεί, σύµφωνα µε τις απαιτήσεις των άρθρων 13 και
16 του ν. 4557/2018, καθώς και τη διαβίβαση αυτών στα πιστω-
τικά ιδρύµατα και τους χρηµατοπιστωτικούς οργανισµούς της
επιλογής του. Για την εφαρµογή του παρόντος, ως «πιστωτικά
ιδρύµατα» νοούνται τα πιστωτικά ιδρύµατα της περ. 2 του άρ-
θρου 3 του ν. 4557/2018 και ως «χρηµατοπιστωτικοί οργανισµοί»
νοούνται οι χρηµατοπιστωτικοί οργανισµοί της περ. 3 του άρ-
θρου 3 του ν. 4557/2018.

3. Η διαβίβαση των δεδοµένων της παρ. 2 προς τα πιστωτικά
ιδρύµατα και τους χρηµατοπιστωτικούς οργανισµούς πραγµατο-
ποιείται µέσω της πλατφόρµας της παρ. 1 κατόπιν άντλησής
τους µέσω του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της Γενικής Γραµ-
µατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης σύµφωνα µε τα άρθρα 47 και 108 του ν. 4623/2019 (Α’ 134)
και το άρθρο 84 του ν. 4727/2020. Κατά την υποβολή της αίτησης
της παρ. 2 παρέχεται η έγκριση του νόµιµου εκπροσώπου του
νοµικού προσώπου, η οποία συνιστά προϋπόθεση για την πρό-
σβαση, επεξεργασία και διατήρηση των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα που είναι αναγκαία για την παροχή της υπηρεσίας
από την πλατφόρµα της παρ. 1. Ο νόµιµος εκπρόσωπος του νο-
µικού προσώπου υποχρεούται πριν δώσει την έγκριση του προ-
ηγούµενου εδαφίου να έχει ενηµερώσει και λάβει την έγκριση
όλων των εταίρων, των µελών, των διαχειριστών και των εκπρο-
σώπων του νοµικού προσώπου των οποίων τα δεδοµένα θα δια-
βιβαστούν. Οι φορείς από τους οποίους αντλούνται τα δεδοµένα
δυνάµει έγκρισης έχουν πρόσβαση στο σχετικό αρχείο που πε-
ριλαµβάνει την αίτηση και την παροχή έγκρισης των αιτούντων
φυσικών προσώπων.

4. Για την είσοδό του στην πλατφόρµα «eGov-KYB» ο νόµιµος
εκπρόσωπος του νοµικού προσώπου χρησιµοποιεί τους προσω-
πικούς του κωδικούς - διαπιστευτήρια της Γενικής Γραµµατείας
Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφιακής Διακυβέρνησης (ta-
xisnet) ή άλλους τρόπους ισχυρής αυθεντικοποίησης που προ-
βλέπονται στον ν. 4727/2020.

5. Τα δεδοµένα που δύνανται να διαβιβαστούν σύµφωνα µε
την παρ. 2 αφορούν ενδεικτικά: α) στοιχεία δραστηριότητας,
επωνυµία, διακριτικό τίτλο, νοµική µορφή, Αριθµό Γενικού Εµπο-
ρικού Μητρώου, Αριθµό Φορολογικού Μητρώου, φορολογικά και
οικονοµικά στοιχεία και στοιχεία επικοινωνίας του νοµικού προ-
σώπου, β) ονοµατεπώνυµο, πατρώνυµο, µητρώνυµο, ηµεροµηνία
γέννησης, τόπο γέννησης, διεύθυνση κατοικίας, ιδιότητα, ποσο-
στό συµµετοχής, στοιχεία ταυτότητας και Αριθµό Φορολογικού
Μητρώου του νόµιµου εκπροσώπου (φυσικού προσώπου), στοι-
χεία επικοινωνίας των εταίρων, των µελών και των εκπροσώπων
του νοµικού προσώπου. Τα δεδοµένα αυτά φυλάσσονται για σκο-
πούς τήρησης αρχείου από τα πιστωτικά ιδρύµατα και τους χρη-
µατοπιστωτικούς οργανισµούς στη µορφή στην οποία
αντλήθηκαν, ώστε να διασφαλίζεται η αυθεντικότητά τους.

6. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών και Ανάπτυξης και του
Διοικητή της Ανεξάρτητης Αρχής Δηµοσίων Εσόδων (Α.Α.Δ.Ε.),
ρυθµίζονται ο τρόπος και η διαδικασία επιβεβαίωσης της ταυτό-
τητας (αυθεντικοποίησης) των νόµιµων εκπροσώπων των νοµι-
κών προσώπων, τα αναλυτικά ανά κατηγορία δεδοµένα που
δύνανται να διαβιβάζονται, η µορφή και το περιεχόµενό τους, η
πρόσβαση των φυσικών προσώπων µε την ιδιότητά τους ως εκ-
προσώπων στην πλατφόρµα της παρ. 1, τα οργανωτικά και τε-
χνικά µέτρα ασφαλείας, καθώς και κάθε τεχνικό ή άλλο ζήτηµα
για την εφαρµογή του παρόντος. Με όµοια απόφαση καθορίζεται

ο χρόνος έναρξης της παραγωγικής λειτουργίας της πλατφόρ-
µας της παρ. 1.

Άρθρο 38
Πλαίσιο Παροχής Υπηρεσιών Ψηφιακής 

Διακυβέρνησης - Εξουσιοδοτική, µεταβατική 
και καταργητική διάταξη - Προσθήκη άρθρων 84Α 

και 105Α και τροποποίηση άρθρων 107 και 108 
στον ν. 4727/2020

1. Στον ν. 4727/2020 (Α’ 184) προστίθεται άρθρο 84Α ως εξής: 

«Άρθρο 84Α
Πλαίσιο Παροχής Υπηρεσιών 

Ψηφιακής Διακυβέρνησης

Η Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµάτων και Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης
είναι υπεύθυνη για:

α) Τον καθορισµό του Πλαισίου Παροχής Υπηρεσιών Ψηφια-
κής Διακυβέρνησης και, ιδίως, των προδιαγραφών, των κανόνων
και των προτύπων σχετικά µε:

αα) Toν σχεδιασµό, την ανάπτυξη, τη συντήρηση και τη λει-
τουργία των διαδικτυακών τόπων και των πληροφοριακών συστη-
µάτων της δηµόσιας διοίκησης.

αβ) Την ανάπτυξη και την παροχή ολοκληρωµένων ηλεκτρονι-
κών υπηρεσιών από τους φορείς του δηµόσιου τοµέα, συµβατών
µε τις απαιτήσεις της Ενιαίας Ψηφιακής Πύλης της Δηµόσιας Δι-
οίκησης (gov.gr - Ε.Ψ.Π.) του άρθρου 22.

αγ) Τη διασφάλιση της διαλειτουργικότητας σε οργανωτικό,
σηµασιολογικό και τεχνολογικό επίπεδο, για την ανταλλαγή δε-
δοµένων µεταξύ πληροφοριακών συστηµάτων των φορέων του
δηµόσιου τοµέα και του Κέντρου Διαλειτουργικότητας της παρ.
2 του άρθρου 84.

αδ) Την εγγραφή, την ταυτοποίηση και την ηλεκτρονική ανα-
γνώριση πολιτών και επιχειρήσεων σε ψηφιακές υπηρεσίες του
δηµόσιου τοµέα.

αε) Τη διαχείριση του συνεργατικού περιβάλλοντος για την
εφαρµογή του Πλαισίου Παροχής Υπηρεσιών Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης, λαµβάνοντας υπόψη το Μητρώο Διαλειτουργικότητας
και το Εθνικό Μητρώο Διοικητικών Διαδικασιών «Μίτος» των άρ-
θρων 89 και 90, αντίστοιχα.

αστ) Την ανάπτυξη υπολογιστικά αποδοτικών εφαρµογών και
συστηµάτων, που συνεισφέρουν στη µείωση της ενεργειακής κα-
τανάλωσης, και τη φιλοξενία τους σε υποδοµές κυβερνητικού νέ-
φους.

β) Τον συντονισµό και την υποστήριξη των αρµόδιων υπηρε-
σιών του Δηµοσίου για την εφαρµογή του Πλαισίου Παροχής
Υπηρεσιών Ψηφιακής Διακυβέρνησης.

γ) Την αντιµετώπιση κάθε άλλου θέµατος που αφορά στην πα-
ροχή ολοκληρωµένων υπηρεσιών ψηφιακής διακυβέρνησης.»

2. Στον ν. 4727/2020 προστίθεται άρθρο 105Α ως εξής:

«Άρθρο 105Α
Μεταβατική διάταξη για το Πλαίσιο Παροχής 

Υπηρεσιών Ψηφιακής Διακυβέρνησης

Μέχρι την έκδοση της υπουργικής απόφασης της παρ. 51Α
του άρθρου 107 του παρόντος, εφαρµόζεται η υπό στοιχεία
ΥΑΠ/Φ.40.4/1/989/10.4.2012 απόφαση του Υφυπουργού Διοικη-
τικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης (Β’
1301), περί του Πλαισίου Παροχής Υπηρεσιών Ηλεκτρονικής Δια-
κυβέρνησης.»

3. Στο άρθρο 107 του ν. 4727/2020, περί των εξουσιοδοτικών
διατάξεων του Μέρους Α’ του νόµου αυτού, προστίθεται παρ.
51Α ως εξής:

«51Α. Με απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης
καθορίζεται το Πλαίσιο Παροχής Υπηρεσιών Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης. Με κοινές αποφάσεις του Υπουργού Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης και του κατά περίπτωση αρµόδιου Υπουργού µπορεί
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να ρυθµίζονται ειδικότερα ζητήµατα τοµεακού χαρακτήρα για
την ολοκλήρωση και την αυτοµατοποίηση ψηφιακών υπηρεσιών
µε βάση το Πλαίσιο Παροχής Υπηρεσιών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης.»

4. Στο άρθρο 108 του ν. 4727/2020, περί των καταργούµενων
διατάξεων του Μέρους Α’ του νόµου αυτού, προστίθεται περ.
17Α εξής:  

«17A. Το άρθρο 27 του ν. 3731/2008 (Α’ 263), περί των αρµο-
διοτήτων της Υπηρεσίας Ανάπτυξης Πληροφορικής.»

Άρθρο 39
Περιεχόµενο του φακέλου και διαδικασία χορήγησης 

άδειας άσκησης διαστηµικής δραστηριότητας - 
Εξουσιοδοτική διάταξη - 

Αντικατάσταση παρ. 1 άρθρου 5 ν. 4508/2017

Η παρ. 1 του άρθρου 5 του ν. 4508/2017 (Α’ 200), περί του πε-
ριεχοµένου του φακέλου και της διαδικασίας χορήγησης άδειας
άσκησης διαστηµικής δραστηριότητας, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Η αίτηση για τη χορήγηση άδειας άσκησης διαστηµικής δρα-
στηριότητας υποβάλλεται στη Γενική Γραµµατεία Τηλεπικοινωνιών
και Ταχυδροµείων του Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης από
τον φορέα και συνυπογράφεται από τους συµµετέχοντες στην
υπό αδειοδότηση διαστηµική δραστηριότητα, καθώς και τους συ-
νιδιοκτήτες του διαστηµικού αντικειµένου. Με απόφαση του
Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνησης καθορίζεται το εφάπαξ
τέλος το οποίο καταβάλλεται για την αδειοδότηση των διαστηµι-
κών δραστηριοτήτων, το ύψος του οποίου εξαρτάται, ιδίως, από
το είδος της διαστηµικής δραστηριότητας, το µέγεθος και τον
αριθµό των διαστηµικών αντικειµένων και τους εµπορικούς, ερευ-
νητικούς, πειραµατικούς, εκπαιδευτικούς ή δηµόσιους σκοπούς
που τυχόν εξυπηρετούνται, και δεν µπορεί να υπερβαίνει το ποσό
των έξι χιλιάδων (6.000) ευρώ. Το ως άνω τέλος κατατίθεται σε ει-
δικό τραπεζικό λογαριασµό της Εθνικής Επιτροπής Τηλεπικοινω-
νιών και Ταχυδροµείων εφαρµοζόµενου του άρθρου 75 του ν.
4070/2012 (Α’ 82).»

Άρθρο 40
Προµήθεια εξοπλισµού δηµοσίου τοµέα - Τροποποίηση παρ.

4 άρθρου 88 ν. 4727/2020

Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 4 του άρθρου 88 του        ν.
4727/2020 (Α’ 184), περί της προµήθειας νέου εξοπλισµού κεν-
τρικών εξυπηρετητών και νέων αδειών χρήσης πλατφόρµας λο-
γισµικού από τους φορείς του δηµοσίου τοµέα, προστίθεται η
λέξη «Εξωτερικών,» και η παρ. 4 διαµορφώνεται ως εξής: 

«4. Δεν επιτρέπεται η προµήθεια νέου εξοπλισµού κεντρικών
εξυπηρετητών και νέων αδειών χρήσης πλατφόρµας λογισµικού
από τους φορείς του δηµοσίου τοµέα. Από την απαγόρευση
αυτή εξαιρούνται τα Υπουργεία Εξωτερικών, Προστασίας του
Πολίτη και Εθνικής    Άµυνας και οι εποπτευόµενοι φορείς τους,
το Λιµενικό Σώµα - Ελληνική Ακτοφυλακή του Υπουργείου Ναυ-
τιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, η Εθνική Υπηρεσία Πληροφο-
ριών, η Ηλεκτρονική Διακυβέρνηση Κοινωνικής Ασφάλισης
(Η.ΔΙ.Κ.Α. Α.Ε.) και το Εθνικό Δίκτυο Υποδοµών Τεχνολογίας και
Έρευνας (Ε.Δ.Υ.Τ.Ε. Α.Ε.).»

Άρθρο 41
Εκπαιδευτική και ερευνητική δραστηριότητα του 

Διοικητή και των Υποδιοικητών της Εθνικής Αρχής 
Κυβερνοασφάλειας - Τροποποίηση παρ. 1 άρθρου 6 

και παρ. 1 άρθρου 8 ν. 5086/2024

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 6 του ν. 5086/2024 (Α’ 23), περί των
προσόντων, των κωλυµάτων και των ασυµβιβάστων του Διοικητή
της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας, προστίθεται δεύτερο
εδάφιο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στην Αρχή συνιστάται θέση Διοικητή, ο οποίος τελεί σε κα-
θεστώς πλήρους και αποκλειστικής απασχόλησης και είναι ο επι-
κεφαλής της Αρχής. Η άσκηση εκπαιδευτικής και ερευνητικής
δραστηριότητας επιτρέπεται, εφόσον δεν παρεµποδίζει την εκτέ-

λεση των καθηκόντων του Διοικητή.»
2. Στην παρ. 1 του άρθρου 8 του ν. 5086/2024, περί των προ-

σόντων, των κωλυµάτων και των ασυµβιβάστων των Υποδιοικη-
τών της Εθνικής Αρχής Κυβερνοασφάλειας, προστίθεται
δεύτερο εδάφιο και η παρ. 1 διαµορφώνεται ως εξής:

«1. Στην Αρχή συνιστώνται δύο (2) θέσεις Υποδιοικητών, οι
οποίοι τελούν σε καθεστώς πλήρους και αποκλειστικής απασχό-
λησης. Η άσκηση εκπαιδευτικής και ερευνητικής δραστηριότη-
τας επιτρέπεται, εφόσον δεν παρεµποδίζει την εκτέλεση των
καθηκόντων των Υποδιοικητών.»

Άρθρο 42
Αρµοδιότητες της Επιτροπής Ερευνών - 

Τροποποίηση περ. ι) άρθρου 232 ν. 4957/2022

Στην περ. ι) του άρθρου 232 του ν. 4957/2022 (Α’ 141), περί
αρµοδιοτήτων της Επιτροπής Ερευνών, επέρχονται οι ακόλου-
θες τροποποιήσεις: α) µετά από τη λέξη «αποδέχεται» διαγρά-
φονται οι λέξεις «µετά από γνώµη του Σ.Δ.» και β) µετά από τις
λέξεις «καθώς και» προστίθενται οι λέξεις «, µετά από γνώµη του
Σ.Δ.,» και η περ. ι) διαµορφώνεται ως εξής:

«ι) αποδέχεται τις κάθε είδους επιχορηγήσεις, χρηµατοδοτή-
σεις, δωρεές και εισφορές τρίτων στον Ε.Λ.Κ.Ε., καθορίζει τους
ειδικότερους όρους αποδοχής και διάθεσής τους, όταν αυτοί δεν
καθορίζονται από συµβατικές υποχρεώσεις και εγκρίνει τη σύ-
ναψη των πάσης φύσεως συµβάσεων µε φυσικά ή νοµικά πρό-
σωπα, καθώς και, µετά από γνώµη του Σ.Δ., τη σύναψη
προγραµµατικών συµβάσεων ή συµφωνιών µε άλλους φορείς
του δηµοσίου τοµέα, στο πλαίσιο των έργων και προγραµµάτων
που υλοποιεί ο Ε.Λ.Κ.Ε., µε την επιφύλαξη της περ. θ) της παρ.
2 του άρθρου 233,».

Άρθρο 43
Κάλυψη δράσεων πυροπροστασίας από τους 

συνδέσµους των δήµων - Τροποποίηση άρθρου 25 
ν. 4479/2017 

Το άρθρο 25 του ν. 4479/2017 (Α’ 94), περί της κάλυψης των
δράσεων πυροπροστασίας, αντικαθίσταται ως εξής:

«Άρθρο 25
Κάλυψη δράσεων πυροπροστασίας

1. Από το έτος 2025 και εφεξής, οι σύνδεσµοι των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ βαθµού υποχρεούνται να πε-
ριλαµβάνουν τις δαπάνες για την κάλυψη δράσεων πυροπροστα-
σίας στις ετήσιες εισφορές των µελών τους της περ. β) της παρ.
1 του άρθρου 249 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων (ν.
3463/2006,           Α’ 114).

2. Ειδικά για το έτος 2024, οι πιστώσεις από τους πόρους του
άρθρου 259 του ν. 3852/2010 (Α’ 87) για την κάλυψη δράσεων
πυροπροστασίας δύνανται να κατανέµονται απευθείας στους
συνδέσµους των Ο.Τ.Α. α’ βαθµού µε απόφαση του αρµοδίου ορ-
γάνου του Υπουργείου Εσωτερικών.»

Άρθρο 44
Έκτακτη χρηµατοδότηση του Δήµου Θεσσαλονίκης 

λόγω των έργων κατασκευής της υπερυψωµένης 
λεωφόρου (flyover)

Για τη µείωση του κυκλοφοριακού φόρτου στο οδικό δίκτυο
του Δήµου Θεσσαλονίκης λόγω των έργων κατασκευής της υπε-
ρυψωµένης λεωφόρου (flyover), την κάλυψη επειγουσών δαπα-
νών για την αποκοµιδή κατά τις νυκτερινές ώρες των
απορριµµάτων και τη βελτίωση της καθαριότητας της πόλης
κατά τη διάρκεια των ανωτέρω έργων, ο Δήµος Θεσσαλονίκης
επιχορηγείται µε το ποσό των δεκατριών εκατοµµυρίων
(13.000.000) ευρώ από πιστώσεις που θα διατεθούν στον προ-
ϋπολογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών από το αποθεµατικό
του τακτικού προϋπολογισµού έτους 2024  αποκλειστικά για τη
χρηµατοδότηση δράσεων που περιγράφονται στο παρόν άρθρο.

13948 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο 45
Υποχρεωτικές δαπάνες των δήµων - Παράταση ισχύος του

προϋπολογισµού των Οργανισµών Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης α’ βαθµού - Τροποποίηση παρ. 1 

άρθρου 158 ν. 3463/2006

1. Στο δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 158 του Κώδικα
Δήµων και Κοινοτήτων (ν. 3463/2006, Α’ 114), περί των δαπανών
των δήµων, επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) µετά
από τις λέξεις «Υποχρεωτικές δαπάνες», προστίθενται οι λέξεις
«από την έναρξη κάθε δηµοτικής περιόδου», β) οι περ. α) και β)
αντικαθίστανται, γ) στην περ. δ), οι λέξεις «καθώς και τα τέλη τα-
χυδροµικών και τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «τα τέλη ταχυδροµικών και τηλεπικοινωνιακών
υπηρεσιών, καθώς και οι δαπάνες δηµοσιεύσεων», δ) στην περ.
ε), διαγράφονται οι λέξεις «ή κοινοτικές», ε) στην περ. η), προ-
στίθενται οι λέξεις «και διενέργειας τεχνικού ελέγχου σε Κέντρο
Τεχνικού Ελέγχου Οχηµάτων (Κ.Τ.Ε.Ο.)», στ) στην περ. θ), οι λέ-
ξεις «Δήµων και Κοινοτήτων» αντικαθίστανται από τις λέξεις «των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ βαθµού», ζ) στην περ. ια),
διαγράφονται οι λέξεις «ή Κοινότητα» και η παρ. 1 διαµορφώνε-
ται ως εξής:

«1. Οι δαπάνες είναι υποχρεωτικές και προαιρετικές. Υποχρε-
ωτικές δαπάνες από την έναρξη κάθε δηµοτικής περιόδου είναι:

α) Οι κάθε είδους προβλεπόµενες οικονοµικές απολαβές των
αιρετών, καθώς και οι δαπάνες µετακίνησής τους.

β) Οι κάθε είδους προβλεπόµενες οικονοµικές απολαβές του
προσωπικού, συµπεριλαµβανοµένων των αποζηµιώσεων για υπε-
ρωριακή απασχόληση, και των συµβασιούχων έργου, του ιατρού
εργασίας, του τεχνικού ασφαλείας, των πληρεξούσιων δικηγό-
ρων, συµπεριλαµβανοµένων των δαπανών για τον διορισµό ειδι-
κών συµβούλων, ειδικών συνεργατών, επιστηµονικών
συνεργατών και γενικών γραµµατέων, καθώς και οι προβλεπό-
µενες δαπάνες µετακίνησής τους.

γ) Οι παροχές σε είδος για την προστασία των εργαζοµένων.
δ) Η γραφική ύλη, τα έντυπα και τα βιβλία των υπηρεσιών,

κάθε είδους καύσιµο και ελαιολιπαντικό, τα ανταλλακτικά και η
συντήρηση των µηχανηµάτων και των οχηµάτων, η κατανάλωση
ηλεκτρικής ενέργειας, φυσικού αερίου και ύδρευσης, τα τέλη τα-
χυδροµικών και τηλεπικοινωνιακών υπηρεσιών, καθώς και οι δα-
πάνες δηµοσιεύσεων.

ε) Τα µισθώµατα των ακινήτων που χρησιµοποιούνται για τις
δηµοτικές υπηρεσίες.

στ) Τα έξοδα βεβαίωσης και είσπραξης.
ζ) Τα τοκοχρεολύσια των δανείων.
η) Τα έξοδα υποχρεωτικής από τον νόµο ασφάλισης και διε-

νέργειας τεχνικού ελέγχου σε Κέντρο Τεχνικού Ελέγχου Οχηµά-
των (Κ.Τ.Ε.Ο.) των οχηµάτων, και των τελών κυκλοφορίας και
διοδίων.

θ) Οι ετήσιες εισφορές υπέρ των συνδέσµων των Οργανισµών
Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ βαθµού.

ι) Οι δαπάνες υλοποίησης των συµβάσεων διαδηµοτικής συ-
νεργασίας και των προγραµµατικών συµβάσεων.

ια) Οι επιχορηγήσεις των ιδρυµάτων και νοµικών προσώπων
που ιδρύει κάθε δήµος, ως προς το ποσό που αναγράφεται στην
οικεία συστατική πράξη.

ιβ) Οι δαπάνες για την εκτέλεση των τελεσίδικων δικαστικών
αποφάσεων και για την εξόφληση των εκκαθαρισµένων, σύµ-
φωνα µε το διατακτικό τους, οφειλών.

ιγ) Οι εισφορές που επιβάλλονται µε ειδικούς νόµους.
ιδ) Τα ποσά για την καταβολή των προνοιακών επιδοµάτων και

η προµήθεια υλικών και τροφίµων για την άσκηση της αρµοδιό-
τητας κοινωνικής προστασίας και αλληλεγγύης.

ιε) Οι δαπάνες που προκύπτουν από την εκτέλεση των διετών
προγραµµάτων δράσης των κοινωφελών επιχειρήσεων.

ιστ) Οι δαπάνες που απορρέουν από συµβάσεις ανάθεσης
εκτέλεσης έργων, εργασιών, προµηθειών, υπηρεσιών και µελε-
τών.

ιζ) Τα υλικά και το κόστος επισκευής βλαβών στο οδικό δίκτυο
και στο δίκτυο ύδρευσης, αποχέτευσης, άρδευσης και ηλεκτρο-
φωτισµού, η επισκευή του εξοπλισµού των σχολείων, των παιδι-

κών σταθµών και των παιδικών χαρών και η εν γένει συντήρηση
αυτών, καθώς και οι δαπάνες για την προστασία του περιβάλλον-
τος και την πολιτική προστασία.»

2. Για το έτος 2024, η προθεσµία της παρ. 1 του άρθρου 160
του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, περί της ισχύος του προϋπο-
λογισµού των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης α’ βαθµού,
παρατείνεται από τη λήξη της έως την 31η.5.2024.

3. Η ισχύς της παρ. 1 αρχίζει την 1η.1.2024.

Άρθρο 46
Ρύθµιση ειδικότερων θεµάτων σχετικά µε 

τη βαθµολόγηση των υποψηφίων του πανελλήνιου 
γραπτού διαγωνισµού του Ανώτατου Συµβουλίου 

Επιλογής Προσωπικού - 
Τροποποίηση παρ. 3 άρθρου 11 ν. 4765/2021

Στην παρ. 3 του άρθρου 11 του ν. 4765/2021 (Α’ 6), περί της
βαθµολόγησης των υποψηφίων του πανελλήνιου γραπτού δια-
γωνισµού του Ανώτατου Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού,
επέρχονται οι ακόλουθες τροποποιήσεις: α) προστίθενται νέα
εδάφια, δεύτερο και τρίτο, β) στο τέταρτο εδάφιο, βα) προστί-
θενται οι λέξεις «δύναται να», ββ) διαγράφονται οι λέξεις «, του-
λάχιστον 50 σε κλίµακα από 1-100,» και βγ) προστίθενται οι
λέξεις «ή/και να προβλέπεται αρνητική βαθµολόγηση», γ) το τέ-
ταρτο εδάφιο καταργείται, και η παρ. 3 διαµορφώνεται ως εξής:

«3. Η βαθµολογία για την εξέταση γνώσεων και τη δοκιµασία
δεξιοτήτων και εργασιακής αποτελεσµατικότητας ορίζεται σε
κλίµακα από 1-100 για κάθε µία. Οι ερωτήσεις, τα θέµατα και οι
απαντήσεις της δοκιµασίας δεξιοτήτων και εργασιακής αποτε-
λεσµατικότητας δεν δηµοσιοποιούνται. Παραδείγµατα ερωτή-
σεων που περιλαµβάνονται στην εν λόγω γραπτή εξέταση
αναρτώνται στην ιστοσελίδα του Α.Σ.Ε.Π.. Με την προκήρυξη δύ-
ναται να ορίζεται συγκεκριµένη βαθµολογία ως βάση στον συνο-
λικό βαθµό της γραπτής εξέτασης ή/και στα επιµέρους στοιχεία
αυτής ή/και να προβλέπεται αρνητική βαθµολόγηση.»

Άρθρο 47
Παράταση θητείας Υπηρεσιακών Γραµµατέων

Η θητεία των Υπηρεσιακών Γραµµατέων που λήγει στις
31.3.2024, σύµφωνα µε το άρθρο 18 του                      ν. 5062/2023
(Α’ 183), παρατείνεται µέχρι τον διορισµό των Υπηρεσιακών
Γραµµατέων που θα επιλεγούν στο πλαίσιο της υπό στοιχ.
1ΥΓ/2024 πρόσκλησης εκδήλωσης ενδιαφέροντος του Ανώτατου
Συµβουλίου Επιλογής Προσωπικού (ΑΔΑ ΨΩΖΚ6Η6-ΓΦΕ).

Άρθρο 48
Αποσπάσεις υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών 

στη Μόνιµη Αντιπροσωπεία της Ελλάδας στον 
Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών - Τροποποίηση 

περ. α) παρ. 7 άρθρου 329 ν. 4781/2021

Στην περ. α) της παρ. 7 του άρθρου 329 του                    ν.
4781/2021 (Α’ 31), περί των αποσπάσεων του προσωπικού του
Υπουργείου Εξωτερικών, προστίθεται πέµπτο εδάφιο και η περ.
α) της παρ. 7 διαµορφώνεται ως εξής:

«α) Με απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών επιτρέπεται η
απόσπαση υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών έως τρία (3)
έτη στην Ευρωπαϊκή Ένωση και έως τρία (3) έτη σε διεθνείς ορ-
γανισµούς ή διασκέψεις ή διπλωµατικές διαπραγµατεύσεις. Οι
αποσπάσεις αυτές δύναται να παραταθούν έως τρία (3) επιπλέον
έτη για την Ευρωπαϊκή Ένωση και έως τρία (3) επιπλέον έτη για
τους διεθνείς οργανισµούς ή διασκέψεις ή διπλωµατικές δια-
πραγµατεύσεις. Με όµοια απόφαση επιτρέπεται η απόσπαση
έως πέντε υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών στα Γραφεία
των Επιτρόπων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πλέον όσων υπηρε-
τούν στο Γραφείο του Έλληνα Επιτρόπου για χρονικό διάστηµα
έως τρία (3) έτη και δυνατότητα παράτασης έως τρία (3) επι-
πλέον έτη. Με όµοια απόφαση επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλή-
λων του Υπουργείου Εξωτερικών έως τρία (3) έτη στη Μόνιµη
Αντιπροσωπεία της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, µε δυνα-
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τότητα παράτασης έως τρία (3) επιπλέον έτη. Ειδικώς επιτρέπε-
ται, µε απόφαση του Υπουργού Εξωτερικών, η απόσπαση, από
1.7.2024 έως 30.6.2027, στη Μόνιµη Αντιπροσωπεία της Ελλάδας
(Μ.Α.Ε.) στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών στη Νέα Υόρκη,
υπαλλήλων του Υπουργείου Εξωτερικών, ως εξής: α) δέκα (10)
υπαλλήλων του Διπλωµατικού Κλάδου µε βαθµό Συµβούλου
Πρεσβείας Α’ ή Β’ ή Γραµµατέα Πρεσβείας Α’ ή Β’ ή Γ’, β) ενός
(1) υπαλλήλου του επιστηµονικού προσωπικού της Ειδικής Νο-
µικής Υπηρεσίας, γ) δύο (2) υπαλλήλων του Κλάδου Συµβούλων
και Γραµµατέων Επικοινωνίας, δ) ενός (1) υπαλλήλου του Κλά-
δου Διοικητικού Προξενικού, ε) ενός (1) υπαλλήλου του Κλάδου
Επικοινωνιών και Πληροφορικής, και στ) δύο (2) υπαλλήλων του
Κλάδου Διοικητικής και Λογιστικής Υποστήριξης.»

Άρθρο 49
Συµβάσεις εργασίας και παράταση ειδικής διαχείρισης 

ανώνυµης εταιρείας «ΛΑΡΚΟ» - Τροποποίηση άρθρου 97 ν.
4941/2022 και παρ. 10 άρθρου 21 ν. 4664/2020

1. Στο άρθρο 97 του ν. 4941/2022 (Α’ 113), περί της υπό ειδική
διαχείριση εταιρείας «ΛΑΡΚΟ», το χρονικό διάστηµα του πρώτου
εδαφίου της παρ. 2 και του εισαγωγικού εδαφίου της παρ. 3 αυ-
ξάνεται, και το άρθρο 97 διαµορφώνεται ως εξής:

«Άρθρο 97
Καταβολή αποζηµιώσεων απόλυσης στους 

εργαζόµενους της υπό ειδική διαχείριση εταιρείας 
δυνάµει του άρθρου 21 του ν. 4664/2020 και 

πρόβλεψη της δυνατότητας σύναψης συµβάσεων 
ορισµένου χρόνου Δυνατότητα ένταξης σε ειδικές
δράσεις/ειδικά προγράµµατα απασχόλησης του 
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης

1. Ο ειδικός διαχειριστής του άρθρου 21 του                   ν.
4664/2020 (Α’ 32) στο πλαίσιο των καθηκόντων του, δύναται να
προβεί σε καταγγελία του συνόλου των συµβάσεων εξηρτηµένης
εργασίας των εργαζοµένων στην εταιρεία, σύµφωνα µε τον ν.
1387/1983 (Α’ 110). Ειδικότερα, για την έγκυρη λύση των συµβά-
σεων εργασίας ο ειδικός διαχειριστής, ενεργών ως εργοδότης,
προβαίνει σε προσδιορισµό του ύψους των οφειλόµενων αποζη-
µιώσεων λόγω καταγγελίας των συµβάσεων εργασίας, για το σύ-
νολο των µισθωτών του πρώτου εδαφίου, σύµφωνα µε το άρθρο
5 του ν. 3198/1955 (Α’ 98) σε συνδυασµό µε την παρ. 2 του άρ-
θρου 3 του ν. 2112/1920    (Α’ 67), τις περ. 2 και 3 της υποπαρ.
ΙΑ.12 της παρ. ΙΑ του άρθρου πρώτου του ν. 4093/2012 (Α’ 222),
το άρθρο 66 του ν. 4808/2021 (Α’ 101) και την παρ. 3α του άρ-
θρου 21 του ν. 4664/2020.

2. Μετά την έγκυρη λύση των συµβάσεων εργασίας των εργα-
ζοµένων της παρ. 1 προς τον σκοπό της συνέχισης λειτουργίας
της εταιρείας ή της συντήρησης του ενεργητικού της και εντός
της προθεσµίας της παρ. 10 του άρθρου 21 του ν. 4664/2020, ο
ειδικός διαχειριστής δύναται να επιλέγει το κατά περίπτωση ανα-
γκαίο προσωπικό, για χρονικό διάστηµα που δεν υπερβαίνει τους
είκοσι τρεις (23) µήνες από την καταγγελία του συνόλου των
συµβάσεων εργασίας των εργαζοµένων στην εταιρεία και να
προβαίνει στη σύναψη συµβάσεων εργασίας ορισµένου χρόνου,
εντός πάντα του ως άνω χρονικού διαστήµατος. Το ανωτέρω
χρονικό διάστηµα απασχόλησης δεν δύναται να θεµελιώσει τη
µετατροπή των συµβάσεων σε συµβάσεις αορίστου χρόνου.

3. Ειδικώς µέχρι τη 12η.5.2024 κάθε σχετική δαπάνη της εται-
ρείας µε σκοπό:

α) Την καταγγελία των συµβάσεων εργασίας, συµπεριλαµβα-
νοµένης της δαπάνης για τις αποζηµιώσεις καταγγελίας των συµ-
βάσεων της παρ. 1, καθώς και την εξόφληση των απαιτήσεων για
καταβολή αποζηµίωσης απόλυσης που γεννήθηκαν κατά τα τε-
λευταία δύο (2) έτη πριν από την υπαγωγή της εταιρείας σε ει-
δική διαχείριση κατά παρέκκλιση της παρ. 4 του άρθρου 21 του
ν. 4664/2020,

β) τη σύναψη των συµβάσεων της παρ. 2, καθώς και την πλη-
ρωµή του υφιστάµενου ασφαλιστηρίου συµβολαίου υγείας του

προσωπικού, επιχορηγείται από το Ελληνικό Δηµόσιο, µέσω του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε επιβάρυνση του
Αποθεµατικού του Κρατικού Προϋπολογισµού, σε πίστωση του
λογαριασµού ταµειακής διαχείρισης που τηρεί η εταιρεία του άρ-
θρου 21 του ν. 4664/2020 στην Τράπεζα της Ελλάδας, προς ισό-
ποση κάλυψη των ως άνω δαπανών, κατόπιν ειδικά
αιτιολογηµένων αιτηµάτων του ειδικού διαχειριστή, στα οποία
προσδιορίζεται το ύψος των αιτούµενων ποσών για τους σκο-
πούς των παρ. 1 και 2 σύµφωνα µε τους υπολογισµούς του. Τα
δε επιχορηγούµενα, κατά περίπτωση, ποσά καταβάλλονται απο-
κλειστικά για την κάλυψη της εγκριθείσας δαπάνης µε την προ-
σκόµιση των δικαιολογητικών των παρ. α’, β’, γ’ της ενότητας Α’
του άρθρου 1 της υπ’ αρ. 2/39539/0026/11.6.2015 (Β’ 1138) κοι-
νής απόφασης των Υπουργών Οικονοµίας, Υποδοµών, Ναυτιλίας
και Τουρισµού και Οικονοµικών. Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται τα
εδάφια τρίτο και τέταρτο της παρ. 4 του άρθρου 21 του ν.
4664/2020. Για τους υπολογισµούς των ποσών για τους σκοπούς
των παρ. 1 και 2, καθώς και για κάθε σχετική µε τα ποσά αυτά
διαφορά, ευθύνεται ο ειδικός διαχειριστής του άρθρου 21 του
ν. 4664/2020. Πλέον των ανωτέρω, ο ειδικός διαχειριστής ή ο
σύνδικος πτώχευσης δύναται, δυνάµει δικαστικής απόφασης και,
στη συνέχεια αυτής, επίτευξης εξωδικαστικού συµβιβασµού να
καταβάλει αποζηµιώσεις για ψυχική οδύνη συγγενών των θανόν-
των σε εργατικά ατυχήµατα κατά τα έτη 2015 έως 2020 ύψους
µέχρι του ποσού των εκατό χιλιάδων (100.000) ευρώ ανά ατύ-
χηµα στο σύνολο των δικαιούχων ανεξαρτήτως έκβασης της ποι-
νικής διαδικασίας. Αν καταβληθεί το ποσό της αποζηµίωσης του
προηγούµενου εδαφίου τεκµαίρεται η παραίτηση των δικαιούχων
από τις απαιτήσεις τους για τη συγκεκριµένη αιτία.

4. Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης καταρ-
τίζει, κατά παρέκκλιση κάθε αντίθετης πρόβλεψης, ειδικές δρά-
σεις/ειδικά προγράµµατα απασχόλησης, συγχρηµατοδοτούµενα
ή από εθνικούς πόρους, σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης
α’ και β’ βαθµού, για τους απολυθέντες της παρ. 1 άνω των πε-
νήντα πέντε (55) ετών, έως τη συµπλήρωση των προϋποθέσεων
για τη λήψη πλήρους σύνταξης γήρατος, και για χρονικό διά-
στηµα που δεν υπερβαίνει τα επτά (7) έτη, καθώς και άλλες ειδι-
κές δράσεις/ειδικά προγράµµατα για κατηγορίες απολυµένων, ή
και λοιπές κατηγορίες απασχολουµένων µε συµβάσεις ανεξαρ-
τήτων υπηρεσιών ή έργου, ιδίως ευάλωτων, οι οποίοι δεν εντάσ-
σονται στην ανωτέρω κατηγορία και τα οποία δύνανται να
χρηµατοδοτηθούν και από πόρους του «Ευρωπαϊκού Ταµείου
Προσαρµογής στην Παγκοσµιοποίηση για τους απολυµένους ερ-
γαζόµενους (Ε.Τ.Π.)». Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Ανάπτυξης, Εσωτερικών και
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθορίζονται οι όροι, οι δια-
δικασίες, καθώς και κάθε σχετική λεπτοµέρεια για την εφαρµογή
της παρούσας.»

2. Η προθεσµία του πρώτου εδαφίου της παρ. 10 του άρθρου
21 του ν. 4664/2020 (Α’ 32), περί προθεσµίας για τη µεταβίβαση
του ενεργητικού της «ΛΑΡΚΟ», παρατείνεται, προστίθεται νέο
δεύτερο εδάφιο, και η παρ. 10 διαµορφώνεται ως εξής:

«10. Σε περίπτωση που δεν ολοκληρωθεί η διαδικασία µεταβί-
βασης τουλάχιστον του εβδοµήντα πέντε τοις εκατό (75%) του
συνόλου του ενεργητικού της εταιρείας (ως λογιστική αξία)
εντός σαράντα έξι (46) µηνών από το πέρας της διαιτητικής δια-
δικασίας επίλυσης των διαφορών της παρ. 7 του παρόντος, τότε
η ειδική διαχείριση θεωρείται ότι έχει λήξει και ο ειδικός διαχει-
ριστής υποχρεούται να υποβάλει αίτηση πτώχευσης της επιχεί-
ρησης. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας η προθεσµία
του πρώτου εδαφίου µπορεί να παραταθεί περαιτέρω. Σε περί-
πτωση κήρυξης του φορέα της επιχείρησης σε πτώχευση, εάν
εκκρεµεί η διάθεση µέρους ή όλου του προϊόντος ρευστοποί-
ησης στους πιστωτές, αυτή διενεργείται από τον σύνδικο της
πτώχευσης, ο οποίος αναλαµβάνει την ευθύνη διανοµής του
στους δικαιούχους πιστωτές, σύµφωνα µε τον πίνακα κατάταξης
που έχει συνταχθεί, σύµφωνα µε τους όρους του παρόντος και
η διανοµή αυτή δεν υπόκειται σε πτωχευτική ανάκληση.»
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ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΕΞΟΥΣΙΟΔΟΤΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 50
Εξουσιοδοτικές διατάξεις

1. Με κοινή απόφαση του Υπουργού Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης και του κατά περίπτωση συναρµόδιου Υπουργού δύναται να
ορίζονται οι κατηγορίες, η µορφή και το περιεχόµενο των δεδο-
µένων που δύνανται να διατίθενται µέσω της Ενιαίας Ψηφιακής
Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης, καθώς και οι κατηγορίες των φο-
ρέων του ιδιωτικού τοµέα που δύνανται να αντλούν τα απαραί-
τητα δεδοµένα, να εξειδικεύεται η διαδικασία άντλησης των
δεδοµένων, να καθορίζονται τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα
για την άντληση, καθώς και οι απαραίτητες διαλειτουργικότητες,
και να ρυθµίζεται κάθε τεχνική ή άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του άρθρου 30.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εσωτερικών και Προ-
στασίας του Πολίτη καθορίζονται τα τεχνικά και οργανωτικά
µέτρα για την ασφάλεια της επεξεργασίας των δεδοµένων προ-
σωπικού χαρακτήρα και ρυθµίζονται ζητήµατα σχετικά µε τη λει-
τουργία της ειδικής ηλεκτρονικής εφαρµογής για τη δηµιουργία
του ψηφιακού αντιγράφου του δελτίου ταυτότητας Ελλήνων πο-
λιτών, καθώς και κάθε αναγκαία, τεχνική ή άλλη, λεπτοµέρεια για
την εφαρµογή του άρθρου 31.

3. α) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψη-
φιακής Διακυβέρνησης και του κατά περίπτωση αρµόδιου
Υπουργού δύναται να καταργείται η έκδοση των δικαιολογητικών
της παρ. 2 του άρθρου 32 για τη διεκπεραίωση διοικητικών δια-
δικασιών. Κατ’ εξαίρεση, τα δικαιολογητικά του πρώτου εδαφίου
εξακολουθούν να εκδίδονται, αποκλειστικά µέσω της Ενιαίας Ψη-
φιακής Πύλης της Δηµόσιας Διοίκησης (gov.gr - Ε.Ψ.Π.) ή από
τα Κέντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών, µόνο για δικαστική ή άλλη
χρήση στον ιδιωτικό τοµέα ή στην αλλοδαπή. 

β) Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών και Ψηφιακής
Διακυβέρνησης ρυθµίζονται οι απαραίτητες λεπτοµέρειες για την
οργάνωση, συντήρηση και τακτική επικαιροποίηση του Ειδικού
Μητρώου Διοικητικών Διαδικασιών (Μη.Δικ.). Με την ίδια από-
φαση, ορίζονται οι τεχνικές λεπτοµέρειες για τη χρήση ασφαλών
διεπαφών προγραµµατισµού εφαρµογών και θυρίδων από τους
χρήστες των φορέων του δηµόσιου τοµέα, καθορίζονται τα τε-
χνικά και οργανωτικά µέτρα για τη λειτουργία του Μη.Δικ. και ρυθ-
µίζονται ζητήµατα σχετικά µε την ηλεκτρονική αυτεπάγγελτη
αναζήτηση των δικαιολογητικών, καθώς και κάθε αναγκαία, τε-
χνική ή άλλη, λεπτοµέρεια για την εφαρµογή του άρθρου 32.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών και Ψηφιακής Διακυβέρνησης, καθορίζονται οι επι-
χορηγούµενες υπηρεσίες, οι ειδικότερες προϋποθέσεις συµµε-
τοχής, η διαδικασία, οι όροι και ο χρόνος υλοποίησης του
προγράµµατος, τα αρµόδια για την υλοποίηση του προγράµµα-
τος όργανα και κάθε άλλο ζήτηµα σχετικό µε τη διαχείριση, πα-
ρακολούθηση, χρηµατοδότηση, υλοποίηση, λειτουργία και
εκτέλεση του προγράµµατος, τα τεχνικά και οργανωτικά µέτρα
για τη λειτουργία της ηλεκτρονικής πλατφόρµας του προγράµ-
µατος και τις απαραίτητες διαλειτουργικότητες και ρυθµίζεται
κάθε άλλη αναγκαία, τεχνική ή άλλη λεπτοµέρεια για την εφαρ-
µογή του άρθρου 34. 

ΜΕΡΟΣ Γ’
ΕΝΑΡΞΗ ΙΣΧΥΟΣ

Άρθρο 51
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,..............................2024

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρα-

κτικά της ΟΓ’ συνεδρίασης της Δευτέρας 18 Δεκεµβρίου 2023,
της ΟΔ’ συνεδρίασης της Τρίτης 19 Δεκεµβρίου 2023, της ΟΕ’ συ-
νεδρίασης της Τετάρτης 20 Δεκεµβρίου 2023, της ΟΣΤ’ συνεδρία-
σης της Τετάρτης 10 Ιανουαρίου 2024, της ΟΖ’ συνεδρίασης της
Πέµπτης 11 Ιανουαρίου 2024, της ΟΗ’ συνεδρίασης της Παρα-
σκευής 12 Ιανουαρίου 2024, της ΟΘ’ συνεδρίασης της Δευτέρας
15 Ιανουαρίου 2024 και της Π’ συνεδρίασης της Τετάρτης 17 Ια-
νουαρίου 2024, που έχουν διανεµηθεί στη διαδικτυακή ιστοσελίδα
(site) της Βουλής των Ελλήνων, όπως επίσης και στα Τµήµατα Έκ-
δοσης Πρακτικών και Εντύπων από όπου και µπορείτε να τα ανα-
ζητήσετε, και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει.

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς, τα Πρακτικά

της ΟΓ’ συνεδρίασης της Δευτέρας 18 Δεκεµβρίου 2023, της ΟΔ’
συνεδρίασης της Τρίτης 19 Δεκεµβρίου 2023, της ΟΕ’ συνεδρία-
σης της Τετάρτης 20 Δεκεµβρίου 2023, της ΟΣΤ’ συνεδρίασης της
Τετάρτης 10 Ιανουαρίου 2024, της ΟΖ’ συνεδρίασης της Πέµπτης
11 Ιανουαρίου 2024, της ΟΗ’ συνεδρίασης της Παρασκευής 12 Ια-
νουαρίου 2024, της ΟΘ’ συνεδρίασης της Δευτέρας 15 Ιανουα-
ρίου 2024 και της Π’ συνεδρίασης της Τετάρτης 17 Ιανουαρίου
2024 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 19.09’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Παρασκευή 5 Απριλίου 2024 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος, κοινοβουλευτικό έλεγχο: α) συζήτηση της
υπ’ αριθµόν 4/1-2-2024 επερώτησης των Βουλευτών του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής προς τους Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών, Υποδοµών και Μεταφορών και Ανάπτυξης, µε
θέµα: «Αδιαφανής µεροληπτική υπέρ λίγων και σε βάρος του δη-
µοσίου συµφέροντος η χάραξη και εκτέλεση της οικονοµικής και
αναπτυξιακής πολιτικής της χώρας» και β) συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.
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ΚΑΙ ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΥ

7. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

9. ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

11. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ
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6. ΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ 
ΤΟΥ ΠΟΛΙΤΗ
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ΣΤΟΝ ΠΡΩΘΥΠΟΥΡΓΟ».

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


